
 





peta 39 – rok 2023 tom I 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2023” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednich latach, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilka stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVN24bis – Fakty. 

Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest to jedyne 

utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory w 2019 roku do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polski. 

2019 rok też nie przyniósł przełomu. Należało opisać jeszcze rok 2020 z wyborami prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej. Rok 2020 również zaznaczył się obfitością faktów. 

W 2020 roku świat zaskoczyła pandemia wirusa Covid-19, popularnie zwanego: „koronawirus” – to 

już były historyczne wydarzenia. Pandemia panowała cały 2021 rok i formalnie skończyła się w maju 

2022 roku, ale w szpitalach pojawiali się kolejni chorzy. Nawet sam zachorowałem (mimo 4 szczepień) 

z przykrymi powikłaniami. 

Polska już ósmy rok pod rządami Prawa i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością 

i premedytacją wprowadza we wszystkich dziedzinach życia „dobrą zmianę”, potem „Polski Ład”, 

ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

W ubiegłym 2022 roku Rosja najechała zbrojnie Ukrainę, burzy bombami, rakietami, ostrzeliwuje 

z armat, morduje. Ukraina już drugi rok bohatersko się broni, a nawet odbiera podbite tereny. 

Rok 2023 to rok wyborczy – w październiku odbędą się wybory do sejmu i do senatu, w 2024 do 

samorządów. Wiążę z nim wielkie nadzieje. 

Tom I roku 2023 obejmuje wydarzenia stycznia, lutego, marca, kwietnia, maja i czerwca. 
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♣ 
2023-01-01 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6899 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 154 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwunasty dzień 

 

PK: – Czy po niecałym jednym dniu można powiedzieć, jaki jest ten Nowy Rok? No, 

można – rekordowy. Dziś w Warszawie było niemal +19℃. To nie tylko historyczny rekord 

zimy w stolicy, ale rekord polski w styczniu. Jak to w ogóle brzmi? Dziewiętnaście stopni 

i zima… 

- ugasili 800 pożarów, zginęły trzy osoby. 

- O północy w Słubicach było +16,5℃ 

 

Anna Czerwińska: – Gdy o północy w ukraińskich miastach zawyły syreny alarmowe 

i słychać było wybuchy, mieszkańcy Kijowa krzyczeli z balkonów: Chwała Ukrainie! Chwała 

bohaterom! Zamiast fajerwerków rosja wystrzeliła w tę noc dronów – wszystkie zostały 

zestrzelone. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Niech ten rok będzie rokiem powrotów 

naszych ludzi. By ci, którzy walczą, powrócili do swoich rodzin. By jeńcy wrócili do swoich 

domów. 

- Na święta do swoich bliskich wróciło 140 jeńców. Wśród nich obrońcy Mariupola. 

Przywieźli ze sobą psa Adika, który był ze swoim panem w Azowstalu. 

 

Tusk: – Druga dobra wiadomość, to to, że ten nowy 2023 może być zupełnie inny, może 

dopiero w jesieni, ale naprawdę na lepsze, ale tak coś mi mówi w środku, że ktoś kiedyś nazwie 

rok 2023 Rokiem Polskiego Odrodzenia. Życzę wszystkim fajnej zabawy Sylwestrowej. To nie 

granatnik        

 

Jacek Tacik: – Ostatnie sekundy i symboliczne uniesienie szlabanu dzielącego Słowację od 

Słowenii, a tak naprawdę od reszty Zjednoczonej Europy. 

Davor Božinović, minister spraw wewnętrznych Chorwacji: – Otworzyliśmy drzwi do 

Europy bez granic. Nie ma już granic, które zbyt długo dzieliły nas od naszych sąsiadów. 

JT: – Od 2013 roku w Unii Europejskiej, ale dopiero od 19 godzin na pełnych zasadach, 

bo w strefie (Szengen) Schengen. Granice Chorwacji z krajami Unii Europejskiej de facto 

przestały istnieć, ale Chorwacja na tym nie poprzestała, jeszcze bardziej zacieśniła relacje ze 

Zjednoczoną Europą, dołączyła do elitarnego grona strefy euro. Jest w nim obecnie 20 państw. 

Do końca 2023 roku można tu jeszcze płacić kunami, ale w bankomatach jest już tylko euro i to 

tym euro ze słowackiego bankomatu zapłaciła za swoją pierwszą kawę szefowa Komisji 

Europejskiej tu w centrum Zagrzebia. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – To ogromne osiągnięcie 

dla najmłodszego członka Unii Europejskiej, jakim jest Chorwacja. 

       JT: – To nie rewolucja, a raczej ewolucja – naturalna konsekwencja chorwackiej polityki. 

[Jakże ogromnie zazdroszczę. A w mojej ojczyźnie nie wolno wspomnieć o euro]. 

PK: – Maria Mikołajewska wyjaśni, co takiego się wydarzyło, że skończy się takie 

naciąganie… Dzięki unijnej dyrektywie omnibus, która w Polsce weszła w życie w pierwszych 

dniach stycznia. 

- Teraz będzie obowiązywała zasada, że sprzedawca, który będzie stosował promocję, 

będzie musiał także ujawnić obok ceny promocyjnej cenę najniższą, która obowiązywała go w 

ciągu ostatnich 30 dni w tej danej placówce. Czyli tak zwaną cenę omnibus, dzięki której klient 

będzie wiedział, że naprawdę korzysta z obniżki… 



Tomasz Chróstny, prezes Urzędu Ochrony Konkurencji i Konsumentów: – Zakaz 

podwójnej jakości produktów w podwójnej jakości na rynkach… Konsumenci będą teraz dużo 

lepiej chronieni. Tam gdzie oferta będzie przedstawiana na wycieczkach czy w domu 

konsumenta wydłużamy do 30 dni okres na odstąpienie od umowy. 

Sklepów internetowych dotyczy duża część prezentowanych przepisów, które zakładają 

też informację o sposobach weryfikacji i filtrowania opinii konsumenckich o produktach… 

♣ 
2023-01-02 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6899 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 118 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzynasty dzień 

 

AW: – Tak Polska straciła kontrolę nad rafinerią w Gdańsku. Można ją przeczytać, bo 

ujawniają dziennikarze TVN24. Czarno na białym można usłyszeć veto i Polska nic na to nie 

może zrobić.  

Arleta Zalewska: – Wpisanie Rafinerii Gdańskiej na listę spółek szczególnie chronionych 

[a dokładnie na] Wykaz podmiotów podlegających ochronie oraz właściwych dla nich organów 

kontroli 

11. Rafineria Gdańska Sp. z o.o. z siedzibą w Gdańsku (nr KRS: 0000204527) Organ 

kontroli – minister właściwy do spraw aktywów państwowych 

 

AW: – Warto brać te granty – to premier dziś o miliardach z KPO, o tych samych, 

o których Ziobro mówi tak dziś: dojczlandzki szwindel. Te pieniądze wciąż w Unii czekają 

i Polakom się po prostu należą, ale rząd z premierem na czele i z tym ministrem sprawiedliwości 

nie złożyli nawet wniosku, choć zapowiadał to w październiku. Pojutrze premier zapowiada 

zaproszenie do siebie wszystkich polityków z Solidarnej Polski. 

[Jak mieli złożyć w niosek, skoro nadal nie nastąpiła poprawa w sądownictwie, nadal 

obowiązuje ustawa kagańcowa, nie poprawiono ustawy wiatrakowej]. 

Ziobro: – To jest duży postęp w rozmowie, że możemy mówić na temat tego, że to nie jest 

bezzwrotna dotacja, że to nie jest grant. [kłamca!] 

Jakub Sobieniowski: – Druga konferencja premiera to dowód, że w tej sprawie żadnego 

postępu nie ma. Bo premier zapewnia, że KPO to granty i to bardzo korzystne. To nie jest żadna 

różnica zdań, to pieniądze i to bardzo konkretne – któryś z członków rządu nie mówi prawdy o 

KPO. 

[W tej sytuacji pan Sobieniowski powinien przeciąć sprawę i zacytować prawdę, którą 

przecież zna, a nie mącić nam w głowach stwierdzeniem, że któryś z członków rządu nie mówi 

prawdy. Z ubolewaniem stwierdzam, że to nie jest wiarygodne dziennikarstwo]. 

 

AW: – Ponad 400 rosyjskich żołnierzy zginęło – tak ukraińskie władze opisują efekt 

uderzenia czterech rakiet. Oni [rosjanie] się boją, to jest odczuwalne i słusznie się boją, bo 

przegrają. A tak o Rosjanach mówi: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ukraińcy są niezłomni, a rosja nie ma już 

militarnych celów w Ukrainie. 

Rosja chce zabić tylu cywilów, ile się da. 

Andrzej Zaucha: – O północy w noworoczną noc w Maciejewce zwolennicy rosji oglądali 

orędzie putina, gdy za oknami rozległ się potężny wybuch. To ukraińska armia przeprowadziła 

precyzyjny atak przy użyciu amerykańskich rakiet Hajmars. Celem ataku był budynek szkoły 

zawodowej w okupowanym mieście. W szkole rosyjski dowódca umieścił oddział 

zmobilizowanych żołnierzy. Zawodówka została starta z powierzchni ziemi wraz z zapasami 

amunicji i 5 tonami paliwa. Atak został potwierdzony nawet przez rosyjskie ministerstwo 

obrony. Według ukraińskiego sztabu generalnego zginęło nawet ponad 400 rosyjskich żołnierzy. 

Ciała których leżały setki metrów od miejsca eksplozji. 



Artur Molęda, Lwów: – W ciągu minionej nocy Rosjanie wysłali na Ukrainę 44 

bezzałogowe irańskie drony Sahid. Wszystkie one zostały zestrzelone. Rosyjskie ataki nasilają 

się właśnie teraz, kiedy większość z nich przygotowuje się do prawosławnego Bożego 

Narodzenia. 

 

AW: – Droższe bilety autobusowe, wyższe opłaty za wywóz śmieci. Więcej za ścieki, 

ciepło i parkowanie. 

♣ 
2023-01-03 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6899 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 693 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czternasty dzień 

 

AW: – Prezydent wie, dlaczego Polacy nie mają wciąż miliardów z KPO – To zwłoka 

w sejmie i zmiany w ustawie dorowadziły do impasu. Przy okazji prezydent postawił w kącie 

jednego z ministrów, który w sprawie nowej ustawy o Sądzie Najwyższym mija się z prawdą. 

Przy okazji z partii Ziobry też idzie krótki komunikat do małych, sympatycznych bangsterków 

[?]. 

 

AW: – Czy PKN Orlen jest ponad prawem – pytają posłowie, a list do marszałek sejmu 

pisze prezes NIK. Najwyższa Izba Kontroli chciała skontrolować dokumenty, ale pełnomocnicy 

Orlenu na kontrolę nie pozwalają. Mało tego, to kontrolerzy muszą się teraz tłumaczyć 

z kontroli, która miała sprawdzić, jak Orlen sprzedał część Lotosu Saudyjczykom… 

 

AW: – Dlaczego nie ma leków? Chiny ograniczyły produkcję substancji czynnych, a te są 

we wszystkich polskich lekach. 

 

AW: – Francuski reporter żyje, ale kamera nagrała, jak obok spada rakieta. 

 

♣ 
2023-01-04 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6655 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 570 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny piętnasty dzień 

 

AW: – Morawiecki kontra Ziobro – decydujące starcie. Politycy Solidarnej Polski dziś u 

premiera. Skorzystali z zaproszenia. Pytanie, kto skorzysta na tej rozmowie: premier, minister 

czy Polacy? Wciąż czekają na miliardy z KPO. 

 

- Ceny na stacjach benzynowych praktycznie nie drgnęły. Było to możliwe, bo Orlen 

w ostatnich miesiącach zarabiał na kierowcach tyle, że mógł ukryć skutki decyzji rządu o 

powrocie do maksymalnej stawki wat. Utrzymanie wyższych cen na stacjach paliw, to też teraz 

wyższa inflacja. 

 

AW: – Kilkadziesiąt największych mediów ogólnopolskich i lokalnych razem, ramię 

w ramię w jednym celu: na swoich stronach internetowych opublikowały materiał „Siła 

kłamstwa”. Solidarność z naszą redakcją to obrona wolności słowa, kiedy władza tę wolność 

próbuje zabrać. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …demokracja umiera w ciemności, gdy władza czuje się 

bezkarna i niekontrolowana przez czwartą władzę… 

 

AW: – Wszystko będzie dobrze, bracie, będziesz żył – mówi Polak w mundurze do 

trzymanego na rękach ciężko rannego Ukraińca… 

Jakub Bałaban, Humanosh Med Ewacuation: – W dotychczasowej mojej pracy zawodowej 

nie spotykałem się z przypadkami, kiedy do czynienia miałem z dziećmi, które miały amputacje 

kończyn górnych, kończyn dolnych, często z towarzyszącymi oparzeniami… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie mamy wątpliwości, że teraz obecni 

władcy rosji rzucą wszystkie siły, jakie im pozostały i każdego, którego zdołają zmobilizować. I 

spróbować odwrócić przebieg wojny i co najmniej opóźnić ich porażkę. 

 

AW: – Bezpłatne szczepienia przeciwko wirusowi HPV – to propozycja ministerstwa 

Zdrowia dla dwunastolatków i trzynastolatków – nieobowiązujące, zalecane. Jest wystarczająco 

dużo powodów, żeby je zlecić. 

♣ 
2023-01-05 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6709 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 526 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny szesnasty dzień 

 

AW: – Gospodarzem obecnego projektu ustawy jest rząd, a nie ja – to prezydent z jasnym 

komunikatem do premiera. W sprawie ustawy o Sądzie Najwyższym i KPO premier jest w 

kleszczach i wczorajsze rozmowy tylko zacisnęły uścisk. 

Solidarna Polska odsyła premiera do prezydenta, a prezydent odsyła rząd do sejmu i 

Solidarnej Polski… 

 

AW: – Na prezesa NBP zawsze można liczyć, szczególnie gdy potrzebują państwo miłych 

wiadomości: W Polsce nic szczególnego się nie dzieje, a inflacja spada (grudzień 16,6%) i 

powinniśmy się cieszyć. Adam Glapiński patrzy na niższy wskaźnik, a wszyscy patrzą na ceny, 

a one rosną: 

Żywność i napoje bezalkoholowe +21,5% 

Nośniki energii +31,2% 

Paliwo do prywatnych środków transportu+13,5% 

 

AW: – Historyczny pogrzeb i wyjątkowy dzień w Watykanie – papież Franciszek 

pożegnał papieża emeryta – Benedykt XVI 

 

AW: – Wolność słowa to wartość, niezależni dziennikarze to wiedzą. Kilkadziesiąt 

redakcji z całej Polski, małych i dużych, przypomniało to razem z nami i to jest niesamowite 

wsparcie – bardzo wszystkim dziękujemy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Chyba można powiedzieć, że tak bezprecedensowego 

wsparcia ze strony redakcji w Polsce nie spodziewaliśmy się. Ale też bezprecedensowa jest 

próba ukarania TVN za reportaż Piotra Świerczka, który ujawnił ukrywanie dowodów przez 

podkomisję Antoniego Macierewicza. Te wszystkie redakcje publikują na swoich portalach 

„Siłę Kłamstwa”. 

WP.pl | Onet.pl | Interia.pl | Radio Zet | Rzeczpospolita | Tygodnik Podhalański | 

Newsweek | Gazeta Wyborcza | Gazeta.pl | Fakt | Press | Polityka | OKO.press | Wprost | RMF 

FM | TOK FM | Dziennik.pl | Puls Biznesu | Więź | Tygodnik Powszechny | pressclub.pl | 

natemat.pl | wirtualnemedia.pl | Radio Kolor | Radio 357 | Radio Nowy Świat | 

radomszczanska.pl | beskidzka24.pl | temi.pl | dziennikplocki.pl | nowagazeta.pl | ekoszalin.pl | 

opolska360.pl | pułtusk24.pl | lowiczanin.info | swidnica24.pl | wpoznaniu.pl | zawszepomorze.pl 



| radiotop.pl | przełom.pl | tygodnikzamojski.pl | lifeinkrakow.pl | palukitv.pl | palukimogilno.pl | 

pultusk24.pl | tuolawa.pl | bielsko.biala.pl | grudziadz365.pl | chojnice.com | 

zulawyimierzeja24.pl | tvregionalna24.pl | tvsztum.pl | 4lomza.pl | e-grajewo.pl | 

rzeczkrotoszynska.pl | dzienniksledczy.pl | truestory.pl | frontstory.pl | wirtualnemazowsze24.pl | 

Super Nowości | wtk.pl | szczecinek.pl | thefad.pl | portEl.pl | tygodnikszczytno.pl | 

zwielkopolki24.pl | gostynin.info | wirtualnelegionowo.pl | wirtualnynowydwor.pl | 

KKZ: – Od wczoraj reportaż ujawniający skalę manipulowania dowodami przez 

podkomisję Macierewicza jest niemal wszędzie dostępny za darmo. 

Katolicki miesięczni WIĘŹ 

Dlaczego wspieramy TVN? 

Reakcje Macierewicza i Świrskiego pokazują, że w miejsce sprostowania czy 

dyskusji władze publiczne wybierają drogę kary. Realizacja wolności słowa przez 

dziennikarzy miałaby grozić kneblem. Dziś dotyczy to TVN. Ale może dotyczyć 

jakiejkolwiek niezależnej redakcji. 

 

Maciej Świrski, przewodniczący Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji 

„propagowanie nieprawdziwych informacji oraz działań sprzecznych z polską racją 

stanu i zagrażających bezpieczeństwu publicznemu”. 

AW: – Na wojnie też są prezenty dla dzieci, bo też są święta. Te prawosławne już pojutrze 

i putin ogłasza, że nie będzie strzelał. Każdy dzień w Ukrainie to święto, jeżeli jeszcze się żyje. 

W rosji, z tego co słychać, opłaca się teraz umierać. 

Andrzej Zaucha: – …Bachmut, gdzie wciąż ukrywają się tysiące mieszkańców, stał się dla 

Rosjan fortecą nie do zdobycia. 

Rozporządzenie putina głosi, że za zabitego żołnierza rosyjski rząd wypłaca 

odszkodowanie: 5 milionów rubli, czyli około 300 tysięcy złotych… 

 

AW: – Bunt sędziów w Trybunale Konstytucyjnym. W tym Trybunale zasiadają też 

sędziowie dublerzy, ale tym razem nie o nich chodzi. Chodzi o panią prezes. Julia Przyłębska 

powinna odejść. Jej kadencja się skończyła. Prawnicy mówią to już dawno, teraz mówią tak 

sędziowie nominowali przez PiS. I robi się problem polityczny… 

 

Wzrost cen biletów PKP Intercity 

Express Intercity Premium (Pendolino) wzrost 17,8% 

Express Intercity (połączenia ekspresowe) wzrost 17,4% 

Twoje Linie Kolejowe/Intercity (połączenia ekonomiczne) wzrost 11,8% 

♣ 
2023-01-06 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6709 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 0 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemnasty dzień 

 

DR – Finał turnieju czterech skoczni… 

 

DR – Pogodowy chaos… 

 

DR – Jest prawosławna wigilia, bez świątecznej atmosfery, nie tylko dla tego, że trwa 

wojna, bo trwa. Choć kreml ogłosił propagandowe zawieszenie broni. Alarmy w całym kraju, 

ale jest nadzieja, bo jest obietnica potężnego militarnego wsparcia od Amerykanów 

i Dojczlandu. 

Andrzej Zaucha: – …Ukraina dostanie między innymi: 

50 wozów bojowych Bradley 

40 wozów bojowych Marder 



System Patriot, to będzie już druga po amerykańskich bateria Patriotów 

Dwa dni wcześniej Francja zdecydowała, że przekaże Ukraińcom lekkie czołgi 

bojowe AMX-10RC 

[Nic z tego nie zostało zrealizowane]. 

 

Gen. Walery Załużny naczelny dowódca sił zbrojnych Ukrainy 

„Wiem, że mogę pokonać tego wroga. Ale potrzebuję sprzętu. Potrzebuję 300 

czołgów, 600-700 transporterów opancerzonych, 500 haubic. 

 

♣ 
2023-01-07 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6709 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 120 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemnasty dzień 

 

PM: – Zacięte walki, a nie rozejm w czasie prawosławnego Bożego Narodzenia 

w Ukrainie i ostre spory cerkiewne. Coraz więcej Ukraińców ma dość cerkwi słuchającej 

rozkazów z Moskwy. Dlatego rośnie znaczenie ukraińskiej cerkwi, uznawanej przez Moskwę za 

niekanoniczną. 

Artur Molęda, Kijów: – W listopadzie weszło tu SBU, w chwilę potem postawiono zarzuty 

kolaboracji niektórym duchownym patriarchatu moskiewskiego. Dwa dni temu zakończyła 

swoje prace specjalna komisja, która nie miała wątpliwości. Ławra Peczerska, sobór Zaśnięcia 

Bogurodzicy wraca w ręce Ukraińców. Nic dziwnego, spore poruszenie dzisiaj na pierwszej od 

300 lat mszy, która jest odprawiana przez prymasa ukraińskiego cerkwi prawosławnej… 

Monika Krajewska: – …w Donbasie trudno mówić o przerwie, trwają tam bardzo zacięte 

walki, Ukraińcy bronią się przed naporem Rosjan… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Po raz pierwszy otrzymamy wozy 

bojoweBradley, a to jest dokładnie to, czego potrzebujemy, nowe działa, nowe pociski, w tym te 

precyzyjne, nowe rakiety, nowe drony. To wspaniałe wsparcie. 

MK: – To wsparcie to także Amerykańskie i Dojczlandskie Patrioty. Amerykanie przekażą 

także ponad 680 milionów dolarów dla państw wschodniej flanki NATO, by zachęcać je do 

przekazywania i uzupełniania zapasów sprzętu. 

MK: – Najnowszy pakiet pomocy wojskowej ma być perfekcyjnie skrojony pod potrzeby 

Kijowa. Pierwsze wozy bojowe są już w drodze do Ukrainy. 

 

PM: – Kolejne szpitale i DPS-y [Domy Pomocy Społecznej] zakazują odwiedzania 

pensjonariuszy przez bliskich. Powodem jest szalejąca grypa i choroby do niej podobne. Brakuje 

testów. Coraz trudniej się dostać do lekarza, coraz mniej wolnych miejsc w szpitalach. To, co 

najłatwiej zrobić, żeby uniknąć choroby, wrócić do noszenia maseczki… 

 

PM: – Nie ma powodu do reasumpcji i nie ma możliwości – tak marszałek sejmu 

odpowiada na pytanie pierwszej prezes Sądu Najwyższego, która nie respektuje wyborów przez 

senat ławników i domaga się wyboru innych. Ławnicy powinni być bezpartyjni i mieć 

nieskazitelny charakter. Małgorzacie Manowskiej nie odpowiadają ci, którzy są związani z 

KOD-em. 

Michał Tracz: – Piotr Kaliszek jest urzędnikiem i działaczem ekologicznym. Jarosław 

Płuciennik jest profesorem, literaturoznawcą. A Ewa Topór-Nawarecka jest psychoterapeutką. 

Łączy ich to, że są działaczami Komitetu Obrony Demokracji. Cała trójka została wybrana przez 

Senat w październiku na ławników. Pierwsza prezes Sądu Najwyższego nie przyjmuje od nich 

ślubowania i nie dopuszcza ich do pracy… 

 



PM: – Ostatni raz takie kłopoty w Amerykańskim Kongresie były sto lat temu. 

Republikanie po wygranych wyborach nie byli w stanie się dogadać, by wybrać szefa Izby 

Reprezentantów. Awantury, polityczne targi. Udało się dopiero za 15 razem. 

♣ 
2023-01-08 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6709 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 143 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewiętnasty dzień 

 

PM: – Za trzy dni sejm zajmie się nową ustawą sądową, która według premiera otworzy 

nam drogę do unijnych miliardów na Krajowy Plan Odbudowy. Stawka jest wielka, bo potrzeby 

ogromne, a powodem opóźnienia są kłótnie wewnątrz władzy. Gdy za hamulec ciągną prezydent 

i minister Ziobro, minister vel Sęk twierdzi, że ustawa może nam pomóc. 

Didier Reynders 

Nowy projekt ustawy o sądownictwie, złożony przez polski rząd w grudniu 2022 

roku, jest obiecującym krokiem naprzód w celu osiągnięcia zgodności z tymi 

zobowiązaniami w ramach polskiego KPO. 

[Dyscyplinowanie sędziów może się odbywać jedynie przez sąd, a nie przez Izbę 

Dyscyplinarną czy Izbę Odpowiedzialności Zawodowej, które nie są sądami, a które wymyślili 

Ziobro i prezydent. Trzeba teraz wymyślić polski sąd, który będzie mógł spełniać to zadanie. 

Didier Reynders wskazał dla przykładu Naczelny Sąd Administracyjny, który, o ironio, nie 

może sprawować tej funkcji, bo Konstytucja zawiera dokładny wykaz spraw, którymi zajmuje 

się NSA. Jeśli projekt ustawy nadal wskazuje NSA, to ustawa będzie sprzeczna z Konstytucją i 

może o to chodzi władzom, żeby pozornie spełnić oczekiwania Komisji Europejskiej, a 

dyscyplinowanie polskich sędziów będzie musiało odbywać się nadal przez jakiś organ nie 

będący sądem]. 

 

Roman Polko, generał: – Ukraina musi przejść do działań ofensywnych, a ofensywne to 

właśnie Mardery, Bradleje, czołgi. Miejmy nadzieję, że Ukraina będzie doposażona również w 

Leopardy. 

♣ 
2023-01-09 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6970 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 103 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty dzień 

 

DR: – Orlen, Obajtek i paliwowe winien i ma, czyli bilans pytań o cenowy cud na stacjach. 

Opozycja ma ich całe mnóstwo i grzmi: byliśmy wszyscy okradani i ma na dowód konkretne 

wyliczenia. Wtedy prezes koncernu wytłumaczył się w Sejmie do powrotu do ręcznego 

sterowania. 

Maciej Knapik: – …najpierw koncern zarabia na marży, a teraz państwo zarabia na wacie. 

Zgadza się? 

PKN ORLEN jest spółką publiczną z jedynie mniejszościowym udziałem Skarbu 

Państwa. Natomiast w przypadkach, w których planowana kontrola (…) dotyczy 

komercyjnej działalności Spółki, niezwiązanej z wykorzystywaniem środków 

państwowych, Spółka stoi na stanowisku, (…) że NIK nie dysponuje uprawnieniami 

do weryfikowania jej działalności. 



[Cóż to za spółka? Kto wchodzi w jej skład? Kto pozwolił im żerować na narodzie? 

Państwo polskie składa się z gmatwaniny prywatnych grup cwaniaków, którzy doją naród, jak 

tylko chcą i jak tylko wymyślą. Nie ma za grosz troski o interes narodu]. 

 

DR: – Końcowe odliczanie przed sejmową batalią o miliardy z Unii. Posiedzenie pojutrze, 

a sejmowa ustawa wciąż bez większości. A opozycja niezmiennie podzielona. Premier nie 

spotyka się z żadną ze stron. 

 

DR: – W cieniu wojny za naszą wschodnią granicą, po pierwsze przebudowa polskiej 

armii. Szef MON-u ogłosił właśnie powstanie pierwszej dywizji legionów. Po drugie gwarancje 

sojusznicze. Amerykańskie zaangażowanie w regionie z miesiąca na miesiąc coraz silniejsze… 

 

DR: – Znowu toczą się ciężkie walki. Ranne kobiety i dzieci. 

Andrzej Zaucha: – …dorobek całego życia w walizce i dwóch workach, w Sołedarze nie 

dało się już dalej trwać… 

♣ 
2023-01-10 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6981 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 504 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty pierwszy dzień 

 

GK: – Samorządowcy piszą list do prezydenta i kładą na stole listę tysiąca projektów dla 

Polski. Zostałyby zrealizowane dzięki unijnym pieniądzom, pod warunkiem, że członkowie 

rządu dogadają się między sobą albo z opozycją. 

Jakub Sobieniowski: – …to rząd rządzi, a nie opozycja i przypomina, że chce KPO, ale 

chce też poprawek w ustawie, która ma według rządu doprowadzić do kompromisu z Unią. 

[Nie można mówić o kompromisie z Unią, bo Unia w niczym Polsce nie ustępuje, co się 

okaże przy rozliczaniu Polski ze spełniania wszystkich zastrzeżeń Trybunału Sprawiedliwości 

Unii Europejskiej. Sugestia komisarza Komisji Europejskiej, by sędziów rozliczał inny sąd (np. 

Naczelny Sąd Administracyjny) rozwiązuje tylko jeden z zarzutów]. 

 

GK: – O pokazie siły, zastraszaniu, angażowaniu aparatu państwa do prywatnej sprawy 

mówi reporterce programu „Czarno na białym” mówi reporterce sędzia Agnieszka Pilarczyk, to 

ona uniewinniła lekarzy, których rodzina Zbigniewa Ziobry obwinia o śmierć ojca. Sprawa trwa 

od 16 lat… 

 

GK: – Demokracja nie może funkcjonować bez rządów prawa – mówi w wywiadzie dla 

TVN24 ambasador Stanów Zjednoczonych Mark Brzezinski. Ta wolność to sposób na 

chronienie obywateli przed dezinformacją. Ambasador Stanów Zjednoczonych mówi o wolności 

mediów i wolności słowa w kontekście TVN. 

Mark Brzezinski, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Gdy żołnierze 

amerykańscy są przerzucani za granicę, między innymi do Polski, to nie przyjeżdżają tutaj, żeby 

zapewniać wsparcie dla konkretnego przywódcy politycznego czy partii, czy to prawicowej, czy 

lewicowej. Jesteśmy w takich miejscach po to, żeby bronić demokracji i wartości, 

samorządności i praw człowieka, wolności informacji i wolności mediów. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Te słowa padają w momencie, gdy władza po raz kolejny 

próbuje zagrozić wolności słowa w Polsce, przewodniczący Krajowej Rady Radiofonii i 

Telewizji wszczyna postępowanie w sprawie TVN, chce badać, czy reportaż Piotra Świeczka 

„nie propaguje nieprawdziwych informacji oraz działań sprzecznych z polską racją stanu 

i zagrażających bezpieczeństwu publicznemu”. 

Mark Brzezinski: – Demokracja umiera w ciemnościach, chcę powiedzieć to jasno, że rząd 

amerykański nie uznaje praw organów regulacyjnych w kontekście analizowania kwestii, które 



znajdują się w zakresie ich odpowiedzialności. Mają one prawo do takich działań. Natomiast w 

Polsce na przestrzeni ostatnich lat prawdą jest, że niektórzy politycy, również niektórzy 

przedstawiciele Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji wyrażali negatywne nastawienie wobec 

TVN i dlatego szczególnie ważne jest, by przekazać, że obecny proces musi być realizowany w 

sposób trzeźwy, racjonalny i rozważny. 

KKZ: – Wobec TVN bezprecedensowy gest solidarności dokonała większość wolnych 

mediów w Polsce – na swoich stronach internetowych publikują reportaż „Siła Kłamstwa”, by 

zaprotestować przeciwko próbom zastraszenia dziennikarzy. Wsparcia udzielają nie tylko 

polskie media. Europejska Federacja Dziennikarzy wzywa KRRiT do ponownego rozpatrzenia 

swojej decyzji w sprawie karania TVN za emisję reportażu. 

Konrad Siemaszko, Helsińska Fundacja Praw Człowieka: – Nie dostrzega się tu często 

jeszcze innego aspektu sprawy spektrum unijnego. Otóż dyrektywa wizualna, która nakłada na 

państwa członkowskie Unii obowiązek zapewnienia, że organy regulacyjne, tak jak Krajowa 

Rada Radiofonii i Telewizji będą działały w sposób przejrzysty i nie dyskryminacyjny. 

Mark Brzezinski: – Firmy zachodnie znajdujące się w Polsce postrzegają obecność TVN 

jako swego rodzaju gwarancje. Firmy dają tysiące miejsc pracy w Polsce, całe tysiące, a czują 

się pewniej, widząc, obecność różnych redakcji, włączając w to TVN. Rząd Amerykański 

bardzo poważnie podchodzi do wolności mediów, których niezmiernie ważną częścią jest TVN i 

że stanowi to kamień węgielny demokracji, który widzimy we współczesnej Polsce. 

 

GK: – Ziemia jest usłana ciałami najeźdźców i zryta pociskami – tak wygląda szaleństwo 

– mówi prezydent Zełenski o szturmie Rosjan na Sołedar. Ukraińscy obrońcy walczą ze 

skazańcami z grupy Wagnera… 

Jewgienij Prigożyn, dowódca grupy Wagnera 

„Wisienką na torcie jest system kopalń Sołedar i Bachmut, który w rzeczywistości 

jest siecią podziemnych miast”. 

 

GK: – Promocja była gigantyczna, sprzedaż zapowiada się rewelacyjnie. Niektóre 

księgarnie w Londynie otwarto już o północy, by chętni mogli kupić książkę księcia Harrego 

„Ten drugi” polski tytuł (Prince Harry SPARE). Szczegóły z życia rodziny królewskiej wydano 

w 16 językach. 

Maciej Woroch, Londyn: – Książka, o której jak piszą wydawcy, jest już bestselerem… 

407 stron autobiografii księcia Harrego wypełnionych jest szczegółami z zamkniętych dotąd 

pałacowych drzwi, podsycanymi pikantnymi szczegółami… 

 

♣ 
2023-01-11 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6871 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 370 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty drugi dzień 

 

GK: – Zjednoczona Prawica przekonuje, że chce zwiększyć frekwencję. Opozycja nie ma 

wątpliwości, że PiS boi się przegrać wybory i chce zwiększyć liczbę komisji tam, gdzie ma 

najwięcej wyborców… 

 

GK: – Polska przekaże Ukrainie kompanię czołgów Leopard. Decyzja została podjęta 

w ramach koalicji międzynarodowej… [okazało się nieprawdą]. 

Andrzej Zaucha: – …kompania w armii to tylko 10 czołgów, a Ukraina potrzebuje ich 

kilkaset… 

 



GK: – Tarnowska prokuratura ma listę 95 ofiar Stanisława P. księdza pedofila. Miał 

krzywdzić dzieci, nieletnich w każdej parafii, do której był przenoszony. Ale za przestępstwa nie 

odpowie, bo uległy przedawnieniu… 

 

KG: – Już od dziś jest drożej, dużo drożej, średnio 20% więcej zapłacą za bilety kolejowe, 

bo pociągi jeżdżą na prąd, a ten drastycznie drożeje… 

Adrian Furgalski, zespół doradców gospodarczych „TOR”: – Wszyscy wprowadzają albo 

zerowy wat jak Finlandia, albo bezpłatną jazdę jak w Hiszpanii do 300 km, albo bilet 

w Dojczlandzie roczny 49 euro. 

♣ 
2023-01-12 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6871 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 370 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty trzeci dzień 

 

GK: – Już w pierwszym czytaniu opozycja mogła odrzucić kontrowersyjny projekt zmian 

w kodeksie wyborczym. Dlaczego tak się nie stało? Bo opozycja wcześniej dogadała się [z 

kim?], że PSL i Lewica wstrzymają się od głosu. Tylko dogadywała się, nie wiedząc, że 8 

posłów Solidarnej Polski znów nie zagłosuje z PiS-em. 

Maciej Knapik: – …8 posłów głównie z Solidarnej Polski wyłamało się z PiS-owskiej 

większości i nagle większość miała opozycja. A zatem zmiany w prawie wyborczym mogły 

wylądować w koszu. Ale 54 [Lewica 38, Konfederacja Polska PSL 16] wstrzymało się od głosu 

i projekt trafił do dalszych prac. 

§ 1. Agitację wyborczą może prowadzić każdy komitet wyborczy i każdy wyborca, po 

uzyskaniu pisemnej zgody pełnomocnika wyborczego. 

głosowanie nr 3 na 70. Posiedzeniu Sejmu dnia 11-01-2023 

Wniosek o odrzucenie projektu w pierwszym czytaniu. 

Koło/klub Liczba 

czł. 

głosowało Za Przeciw wstrzymało 

się 

Nie 

głosowało 

PiS 228 221 8 212 1 7 

KO 126 124 124 - - 2 

Lewica 44 44 6 - 38 - 

KP PSL 24 21 3 2 16 2 

Konfederacja 12 11 11 - - 1 

Polska2050 7 7 7 - - - 

Porozumienie 5 5 - - 5 - 

Kukiz15 3 2 - 1 1 1 

PPS 3 3 3 - - - 

Polskie Sprawy 3 2 - 2 - 1 

niezrzeszeni 5 4 1 1 2 1 

 

GK: – Ukraińcy dziękują za polskie Leopardy [przed czasem, bo Leopardów nie będzie], 

za wsparcie militarne i humanitarne… 

 

W 2017 roku [na pytanie sondażu: „nie mam dzieci i ich nie planuję”] było 22% kobiet 

W 2022 roku już 42%. 

♣ 
2023-01-13 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6915 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 



 

Polska – 324 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty czwarty dzień 

 

GK: – W tym kluczowym głosowaniu prawica nie była zjednoczona, wszyscy posłowie 

Solidarnej Polski byli przeciw ustawie o Sądzie Najwyższym. Mimo to premier dziękuje 

Zbigniewowi Ziobrze, który mówi o zgrai kolaborantów dojczlandzkich – to o politykach 

opozycji, którzy chcą porozumienia z Brukselą i odblokowania naszych pieniędzy z KPO. 

Jakub Sobieniowski: – …opozycja w większości wstrzymała się od głosu. 

Głosowanie nr 37 

Głosowało 444 

Za 203 

Przeciw 52 

Wstrzymało się 189 

Donald Tusk: – Alternatywą de facto byłoby głosowanie, które utrudniłoby albo 

uniemożliwiłoby pozyskanie przez Polskę tych miliardów i równocześnie utrzymałoby to 

najgorsze Ziobrowe status quo jeśli chodzi o polski wymiar sprawiedliwości. 

Christian Wigand, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej 

„…będziemy nadal uważnie śledzić kolejne etapy trwającego procesu 

przyjmowania, a następnie przeanalizujemy ostatecznie przyjęte prawo…” 

JS: – …pieniędzy nie ma od półtora roku, a powinny być, bo to rządzący obiecali i 

negocjowali te pieniądze, a później nie potrafili ich załatwić. 

I tak zmieniali podejście, jak Jarosław Kaczyński latem i teraz. 

- Koniec tego dobrego. 

- A jednak jest porozumienie… No, mam nadzieję, że ono będzie skuteczne. 

 

GK: – Inflacja niemal nie zwalnia tempa, w porównaniu z grudniem zeszłego roku wzrosła 

o 16,6%. Rekordowo drogie energia i żywność rujnują budżet domowy Polaków. 

Cukier rok do roku zdrożał o 87,4% | mleko 37,2% | mąka 37,9% | jaja 27,8% | drób 31% | 

ryż 28,2% | pieczywo 27% 

 

GK: – Kilka minut temu w Gdańsku rozpoczęły się główne uroczystości w czwartą 

rocznicę zamordowania Pawła Adamowicza… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Jesteśmy dokładnie w tym miejscu, gdzie cztery lata temu 

Paweł Adamowicz, prezydent Gdańska został kilkakrotnie pchnięty nożem i to zaraz po tym, 

gdy wypowiedział te słynne już zdania: że Gdańsk jest szczodry, Gdańsk jest miastem 

Solidarności, Gdańsk dzieli się dobrem i jest to cudowny czas dzielenia się dobrem. Chwilę 

później został brutalnie zamordowany – stał się ofiarą mowy nienawiści. I wtedy wydawało się, 

że stała się tak straszna rzecz, że jest to tak wielki wstrząs, że wszystko się zmieni, że przede 

wszystkim zmieni się język debaty publicznej, że nie będzie w niej tyle nienawiści. Ale wydaje 

się, że nic się nie zmieniło, a wręcz przeciwnie, jest coraz gorzej. 

Donald Tusk do młodych ludzi: – Mieliśmy uratować nasze umysły i nasze serca przed 

tym, co się zaczyna z nami wszystkimi niestety w Polsce dziać. Musimy zbudować jak 

najszybciej taką serdeczną, mądrą tamę tej nienawiści i pogardy, żebyśmy sami nie zamienili się 

w tych, którzy dzisiaj nas w jakiś sposób słowem, epitetem, brutalną złośliwością atakują 

każdego dnia i prześladują. 

 

GK: – Wagnerowcy nieustająco atakują, ale Ukraińcy żołnierze wciąż bronią Sołedaru 

koło Bachmutu, dziś strategicznie kluczowego miasta w walkach na froncie. 

Andrzej Zaucha: – To doniesienia z ukraińskiego sztabu. Rosjanie komunikują, że miasto 

już zdobyli, ale nikt tego nie potwierdza. Ukraiński dowódca dziś pokazał, że ukraińskie drony 

obserwują Rosjan w mieście, szukając celów dla ataku artyleryjskiego. Sołedar to niewielkie 

miasteczko górnicze położone kilkanaście kilometrów od Bachmutu. Przed wojną liczył 10 

tysięcy mieszkańców. Walki wokół tego miasta trwają już od wielu miesięcy. 



Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Dziś chciałbym szczególnie wspomnieć 

o spadochroniarzach z 77 oddzielnej brygady powietrzno-desantowej, którzy z żołnierzami od 

46 brygady powietrzno-desantowej utrzymują swoje pozycje w Sołedarze i zadają znaczne straty 

nieprzyjacielowi. 

AZ: – Bo ukraińskie oddziały mocno wykrwawiły atakujących Rosjan. 

Ołeksij Arestowicz, doradca prezydenta Ukrainy: – Pod Bachmutem i Sołedarem, gdzie 

trwają bardzo intensywne działania wojenne, w ciągu ostatnich trzech miesięcy Rosjanie stracili 

do 80 tysięcy zabitych i rannych. Zwłoki Rosjanie wywożą nawet tirami… 

 

GK: – Nawet tysiąc osób może stracić pracę, jeśli upadnie raciborskie RAFAKO. Zarząd 

chce ogłosić upadłość po tym, jak państwowy TAURON zażądał od producenta kotłów 

odszkodowania rujnującego dla firmy ponad miliarda trzystu milionów złotych (1 312 440 218,91 

zł) … 

 

♣ 
2023-01-14 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6915 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 337 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty piąty dzień 

 

DR: – Ryk alarmów w całej Ukrainie. Grad pocisków spadł na Kijów, Charków i na 

Lwów. W Dnieprze jest co najmniej 5 ofiar, trwa akcja w ruinach zbombardowanego bloku. To 

był kolejny zmasowany atak rakietowy. Pytanie, czy przyspieszy decyzje Zachodu w sprawie 

dalszego wsparcia militarnego? 

Artur Molęda: – Wiele dzielnic cały czas pozostaje bez prądu. Pierwsza fala ataków 

została przeprowadzona z wykorzystaniem pocisków balistycznych. Przez co Ukraińcy raz, nie 

widzieli ich na swoich radarach, a dwa, nie mogli ich zestrzelić. Druga fala została w 100% 

powstrzymana przez ukraińską obronę przeciwlotniczą i żadna rakieta nie spadła na terytorium 

Kijowa. 

Katarzyna Sławińska: – …to krater po rosyjskiej rakiecie po porannym ostrzale na 

obrzeżach ukraińskiej stolicy. Miejscem najbardziej krwawej bitwy jest jednak Sołedar. 

Ukraińska flaga na zachodnich krańcach to dowód, że Rosjanie wbrew informacjom ich sztabów 

wciąż nie przejęli kontroli nad całym miastem. 

Alex Rossi, korespondent telewizji Skynews: – Nie jest jasne, co dzieje się w całym 

mieście. Wygląda na to, że Ukraińcy zostali zepchnięci na jego obrzeża. Najbardziej martwi los 

cywilów, którzy wciąż są tam uwięzieni. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Bitwa o Bachmut, Sołedar, Kreminę i inne 

miasta i wioski na wschodzie kraju cały czas trwa, mimo że wróg dokładnie tam rzuca 

większość swoich sił. Nasi bojownicy sił zbrojnych Ukrainy i wszystkich służb bronią naszego 

kraju. 

KS: – Tę grupę ponad 20 rosyjskich żołnierzy dosięgnął pocisk systemu Hajmar. Pod 

ciągłym ostrzałem w okolicach Sołedaru wciąż działa grupa polskich medyków, ewakuują 

rannych ukraińskich obrońców. 

Damian Duda, organizator polskiego zespołu ratowników pola walki na ukraińskim 

froncie: – Dla nas sytuacja jest prosta. Jeżeli nawet za cenę swojego życia możemy uratować 

kolejnych pięćdziesiąt czy sto osób, bo o takich liczbach dziennie mówimy, to rachunek jest 

prosty. 

KS: – Najbliższy tydzień może być kluczowy, jeśli chodzi o zachodnie wsparcie dla 

Ukrainy. W piątek zbiera się tak zwana Grupa Ramsztain, która ma zadeklarować znaczącą 

wojskową pomoc. Po Polsce i Finlandii zamiar przekazania czołgów potwierdził też premier 

Wielkiej Brytanii. Ukraiński wywiad podaje, że rosja przestawia swoją gospodarkę i szykuje się 



na długą wojnę. Kijów bierze pod uwagę każdy scenariusz, także ofensywę z północy. To 

[zdjęcie] umacnianie ukraińskich pozycji niedaleko granicy z Białorusią. 

 

DR: – Dwieście lat na rynku i ani roku dłużej. Koniec fabryki porcelany Krzysztof. To 

koniec ważnego rozdziału historii Wałbrzycha i początek bardzo poważnego problemu dla 

przyszłości miasta. Cena energii wzrosła o 900% - zwalają przedsiębiorców z nóg. 

Jarosław Kostkowski: - …pracę właśnie traci połowa załogi i to początek złego. 

W ubiegłym roku w Polsce upadłość ogłosiło 250 tysięcy firm. 

♣ 
2023-01-15 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6915 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 77 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty szósty dzień 

 

DR: – Sędzia Paweł Juszczyszyn mówi o dalszym ciągu represji, wprawdzie wrócił do 

pracy, ale znów jest ścigany, grożą mu aż trzy dyscyplinarki… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Scenariusz jest właściwie przesądzony, Senat głosami 

opozycji wprowadza do ustawy poprawki, Sejm je odrzuca i ustawa trafia do prezydenta… 

Andrzej Duda nie zgadza się na badanie statusu sędziów… odległość wiatraków od zabudowań 

ma wynosić 500 m… Rząd podpisał porozumienie w sprawach z Komisją Europejską, ale 

największy problem ma nie z opozycją, ale we własnym obozie i z własnym prezydentem. Nadal 

też nie ma zmian w regulaminie sejmu, które miały być wprowadzone do 30 września 2022 

roku… 

 

DR: – Bez pieniędzy na ostatnią szansę. 

- Będziemy musieli przerwać leczenie chorych z zaawansowaną chorobą nowotworową. 

 

DR: – Żałoba i szok. W Dnieprze to nie był obiekt wojskowy, ani nawet instalacja 

energetyczna, Rosjanie zaatakowali blok mieszkalny pociskiem przeciw okrętowym. Wobec 

takiego kolosu obrona powietrzna była bezradna, ludzie bez szans na ratunek. Zginęło 30 osób, 

los ponad czterdziestu jest nieznany. 

Andrzej Zaucha: – …w takich momentach wszyscy nasłuchiwali, skąd dochodzą głosy. 

Ratownicy ręcznie odrzucali kawałki betonu, by nie zranić przygniecionej kobiety. 

- Zniszczone są 72 mieszkania. Mogło w nich mieszkać od stu do dwustu osób, w tym 

kilkadziesiąt dzieci… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Można powstrzymać rosyjski terror, tak. Czy 

można to zrobić inaczej niż na polu walki w Ukrainie? Nie. To można i trzeba zrobić na naszej 

ziemi i w niebie, i morzu. 

AZ: – Ukraiński prezydent zaapelował o nową broń dla ukraińskiej armii. 

[Cały czas odnoszę wrażenie, że ktoś na Zachodzie wnikliwie obserwuje i analizuje 

sytuację na froncie i udziela Ukrainie tylko takiej pomocy, by rosja miała przewagę]. 

 

DR: – 80 tysięcy ludzi na ulicach – Izraelczycy protestują przeciwko planom reformy 

sądownictwa. Premier Netanjahu chce, by rząd miał większy wpływ na nominację sędziów sądu 

najwyższego, a parlament możliwość uchylania jego orzeczeń. To zamach na demokrację – 

mówią protestujący… 

 

DR: – Nowe narzędzie do totalnego szpiegowania w rękach policji. Za sześć i pół miliona 

złotych komenda główna kupiła uniwersalny wytrych do telefonów, tabletów i komputerów, do 

wszystkich treści, także tych usuniętych, także tych szyfrowanych, do wszystkich aktywności w 

sieci… 



♣ 



2023-01-16 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7004 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 55 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty siódmy dzień 

 

AW: – Oni swoje, my swoje – to w skrócie opis klimatu w rządzie. Ustawa o Sądzie 

Najwyższym poszła do Senatu, ale to już nie oznacza miliardów z KPO. Przed tymi miliardami 

przestrzega Zbigniew Ziobro i grając we własną polityczną grę, pisze list do prezydenta Dudy. 

Maciej Knapik: – …Ziobro przekonuje, że pieniądze z KPO Polsce się nie opłacają. 

 

AW: – To co dzieje się w Ukrainie, przechodzi ludzkie pojęcie, ale …40 osób już nie żyje 

po ataku na wieżowiec. Służby wciąż pod gruzami szukają. Ten budynek to symbol, kolejny 

symbol tej wojny, rosyjskiej wojny w Ukrainie. 

Anna Czerwińska: – …w szpitalach są dziesiątki rannych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wasze tchórzliwe milczenie skończy się tym, 

że pewnego dnia ci sami terroryści przyjdą po was. A kiedy spróbują was dopaść, nie będzie 

nikogo, kto by was ochronił. [o rosjanach] 

Borys Fiłatow, mer Dniepra 

„Pociski Ch-22 to <zabójcy lotniskowców>, uderzające w duże przestrzenie. Te 

bydlaki spudłowały. Pocisk przeleciał obok elektrowni i zniszczył blok mieszkalny”. 

 

AW: – Proces Andrzeja Poczobuta za zamkniętymi drzwiami. Bliscy zobaczyli go 

pierwszy raz od prawie dwóch lat… 

 

AW: – Ukraina musi dzisiaj patrzeć nie tylko na wschód, ale także na północ. Wojskowi 

eksperci widzą zagrożenie i nadchodzi ono z Białorusi. Przyznają, że ryzyko takiego ataku jest 

wysokie… 

 

AW: – Czas na wiatraki. Polski rząd się obudził i to już rzeczywiście najwyższy czas. W 

sprawie odnawialnych źródeł energii Polska ma jedne z najbardziej restrykcyjnych przepisy w 

całej Europie. 

Paweł Płuska: – W Drzeżewie na Pomorzu poruszenie. Już wkrótce to pole może się 

zamienić w wielką farmę wiatrową… 

 

AW: – Ferie zimowe startują w Polsce i na dobry początek wolne mają uczniowie pięciu 

województw… 

 

AW: – Historyczny [co tu ma historia do zastosowania] wyczyn 18-letniego Polaka. Eryk 

Goczał wygrał rajd Dakar w kategorii lekkich pojazdów SSV… 

 

AW: – Pierwsza runda i pierwszy mecz. Zwycięstwo na dobry początek. Iga Świątek gra 

dalej. 6:4, 7:5 łatwo nie było. 

♣ 
2023-01-17 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6946 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 514 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty ósmy dzień 

 



AW: – Ukraina w szwajcarskim Davos, w koszmarnych liczbach i dramatycznych 

relacjach, niech Zachód nastawi o uszu [uszu] i otworzy oczy. Ta wojna może pójść dalej. Świat 

powinien działać – tak mówi w Davos pierwsza dama Ukrainy. Jeszcze w tym tygodniu zapadną 

decyzje dostarczenia Ukrainie nowoczesnych czołgów. 

Anna Czerwińska: – Ukraina to ty. – żeby jeszcze szerzej otworzyć Zachodowi oczy, 

ukraińskie władze przekazały w Davos tragiczne ustalenia: ponad 80 tysięcy rosyjskich zbrodni 

wojennych, Rosjanie zabili ponad 9 tysięcy cywilów, w tym 453 dzieci. [I co?] 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To co wydarzyło się w Dnieprze, fakt, że rosja 

przygotowuje nowe próby przejęcia inicjatywy w wojnie, podkreśla, jak ważna jest koordynacja 

wszystkich wysiłków koalicji broniącej Ukrainy. 

AC: – Prezydent Zełenski spodziewa się fundamentalnych decyzji w sprawie dostaw broni 

w tym tygodniu. [Od ilu tygodni nie dostarczono żadnej broni do Ukrainy? TVN mówi, 

pokazuje czołgi. A powinna codziennie mówić po prostu: nadal żadnych dostaw]. 

AC: – Oprócz Polski chcą wysłać czołgi Finlandia i Dania. [A co z resztą Zachodu? Gdzie 

Stany Zjednoczone, Francja, Dojczland?] 

AC: – Ten pomysł [tylko] popierają Stany Zjednoczone, NATO i politycy w Dojczlandzie, 

jednak kanclerz Dojczlandu się ociąga. 

Decyzję o wysłaniu 14 [tylko] czołgów podjęli Brytyjczycy. 

Ben Wallace, minister obrony Wielkiej Brytanii: – …wszystko zależy od decyzji 

dojczlandzkiego rządu, nie tylko czy Dojczland dostarczy własne Leopardy, ale czy dadzą 

pozwolenie innym? 

… 

 

AW: – Afera w samym sercu Unii. Kapiąca korupcją wiceszefowa Parlamentu 

Europejskiego już w grudniu trafiła w ręce policji i teraz kolejnymi parlamentarzystami 

interesują się służby. Dziś europosłowie dyskutowali o tym, co robić? Jak nie stracić zaufania 

milionów Europejczyków? Jutro wybór nowego wiceprzewodniczącego. 

Maciej Sokołowski: – Zmiana na stanowisku wiceprzewodniczącej Parlamentu wydaje się 

wyjątkowo łatwa w porównaniu z tym, jak trudnym zadaniem będzie naprawa wizerunku tej 

unijnej instytucji, szczególnie że końca afery nie widać. Właśnie rozpoczęto procedurę 

uchylenia immunitetu wobec dwóch kolejnych europosłów: Italijczyka Andrei Cossolino i Belga 

Marka Taradeli. Szefowa Izby Roberta Metsola zapowiedziała czternaście punktów 

natychmiastowych działań naprawczych, takich jak uszczelnienie eurospotkań posłów i ich 

deklaracji majątkowych. 

Ylva Johansson, komisarz Unii Europejskiej ds. wewnętrznych: – Musimy wcielić plany w 

życie, odrzucić korupcję, zachować przejrzystość, odpowiedzialność i uczciwość zarówno w 

Unii Europejskiej, jak i na całym kontynencie. 

Terry Reintke, dojczlandzka eurodeputowana z grupy zielonych: – Ponieważ kochamy tę 

instytucję i chcemy ją chronić, musimy teraz zrobić wszystko, co możliwe. 

MS: – Dziś europosłowie debatowali o konsekwencjach afery korupcyjnej, jaka wybuchła 

w grudniu po aresztowaniu Ewy Kalini. W domu wiceprzewodniczącej policja znalazła worki z 

gotówką, ponad pół miliona euro, a jej ojciec został zatrzymany podczas próby wywiezienia 

pieniędzy w walizce. Belgijskie służby wciąż prowadzą postępowanie w sprawie kupowania 

wpływów przez Katar i Maroko. Skompromitowana Izba stała się dziś idealnym celem dla tych, 

którzy krytykowali Parlament już wcześniej i byli krytykowani przez niego. 

Sama Ewa Kalini nie przyznaje się do winy. Wnioski, by zastosować wobec niej dozór 

elektroniczny, zostały odrzucone. Greczynka od ponad miesiąca jest zamknięta w belgijskim 

areszcie. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

AW: – Prezydent Duda zabiera głos i w sprawie KPO odpowiada Zbigniewowi Ziobrze. 

Przypomina ustawę, którą sam zaproponował, ale zapomina o neosędziach, których sam 

powołał. Nowa ustawa o praworządności nie jest lekiem na całe zło. Pytanie, czy jest krokiem 

do miliardów z Unii. 

Andrzej Duda: – Zamiast pouczać innych, może zajęliby się praworządnością we własnym 

łonie. 



Michał Tracz: – …To Andrzej Duda będzie niebawem decydował o tym, czy podpisze 

nową ustawę o Sądzie Najwyższym. Ustawę, która według rządu przybliża nas do unijnych 

pieniędzy… 

 

AW: – Czy to kolejna ustawa bezkarnościowa? Bo nowe prawo, które uchwaliło PiS łączy 

się z najnowszą transakcją rządu. Chodzi o sprzedaż części Lotosu Saudyjczykom… 

 

AW: – Rurka w brzuchu (PEG), która może uratować życie tym, którzy po operacjach 

makabrycznie schudli, tym którzy po chemioterapii chce się po prostu jeść. Peg wprowadza 

pokarm wprost do krwioobiegu albo do jelita, w ten sposób odżywia, daje siłę, by żyć… 

 

AW: – Drogi prąd, drogi pociąg. Dla PKP to jest proste. Dla pasażerów to przeszkoda 

często nie do pokonania. Może pomógłby zerowy wat? 

Paweł Szot: – …tydzień temu spółka Intercity podniosła ceny biletów o 12% i o 18% 

 

AW: – Premia w szkole, ale nie dla nauczycieli: sekretarki, księgowe, sprzątające dostały 

po tysiąc złotych. Nauczyciele nie dostali nic. W Krakowie konsternacja, bo ZNP chciał dobrze, 

ale pieniądze dla nauczycieli to sprawa ministra. 

[Lapsus polega na tym, że premie dla nauczycieli daje rząd, a dla personelu pomocniczego 

daje Związek Nauczycielstwa Polskiego – i dał – tylko personelowi pomocniczemu]. 

Marzanna Zielińska: – …płaca minimalna to 3490 złotych – minister obiecuje podwyżki 

dla nauczycieli z wyrównaniem od 1 stycznia, jak tylko zatwierdzony zostanie tegoroczny 

budżet. 

 

AW: – Pudełko w centrum Warszawy – tak mówią ci, którym się nie podoba. Muzeum 

Sztuki Nowoczesnej już widać całkiem wyraźnie. Czy bryła naprawdę nowoczesna?  

Maciej Mazur: – Pudełko, bunkier, a może jednak ikona nowoczesnej architektury? Cały 

na biało. Pomysłów na muzeum było mnóstwo. 15 lat temu wpłynęło ponad 100 projektów z 

całego świata. Do realizacji trafił minimalistyczny projekt nowojorskiej pracowni. W środku 

trwają place budowlane… Muzeum to dopiero połowa projektu. Obok powstanie teatr, dla 

odmiany cały czarny. 

[W Gdańsku jest już cały czarny teatr Szekspirowki]. 

♣ 
2023-01-18 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7091 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 378 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dwudziesty dziewiąty dzień 

 

AW: – Czarny poranek w Ukrainie tak mówi prezydent Zełenski o katastrofie śmigłowca 

pod Kijowem. Zginęły trzy najważniejsze osoby z ukraińskiego MSW: minister i jego dwóch 

zastępców, w sumie zginęło 14 osób w tym jedno dziecko. Śmigłowiec spadł obok bloku 

mieszkalnego i przedszkola. 

Katarzyna Sławińska: – Kolejna tragedia, którą trudno sobie wyobrazić. W Browarach pod 

Kijowem helikopter ukraińskiego MSW runął na budynek przedszkola, rano, gdy rodzice 

przyprowadzali tu dzieci. Zginęli wszyscy na pokładzie śmigłowca i kilka osób na ziemi, w tym 

dziecko. Jedenaścioro dzieci jest też wśród 25 rannych. Na pokładzie śmigłowca był szef MSW 

Denys Monastyrski i dwóch jego zastępców: Jewhenij Jenin, Jurij Łubkowycz. Dokładne 

wyjaśnienie katastrofy prezydent zlecił służbie bezpieczeństwa. Kierownictwo MSW było w 

drodze na wschód Ukrainy do Charkowa, lecieli francuskim helikopterem ratowniczym Airbas 

Super Puma wykorzystywanym przez ukraińskie służby. 

 



AW: – To nie jest temat na publiczną debatę – mówi kanclerz Dojczlandu, pytany o 

dostawę czołgów dla Ukrainy. Na każdego Leoparda Ukraina czeka jak na tlen, a Europa czeka 

na to, co zdecyduje Dojczland. W piątek w bazie Ramsztain spotkają się ministrowie obrony 

prawie 50 państw… 

 

AW: – Pogodowe ostrzeżenie, w górach, na drogach i nad morzem. 

- Nasza kochana zima wróciła… 

 

AW: – Jak kupić willę w drogiej dzielnicy Warszawy? Założyć fundację z politykami PiS, 

a potem dostać dotację od ministra Czarnka. Jeszcze jedna rzecz, która nie może w tej sprawie 

umknąć: willa należy do holdingu pod nadzorem ministra Sasina. Za 7 lat będzie można tę willę 

sprzedać… 

 

AW: – Projekt poselski w sejmie brzmi dumnie, pytanie, czy taki projekt jest grubymi 

nićmi szyty? Szyty po to, by ominąć konsultacje prawnicze i społeczne; szyty na wymiar potrzeb 

władzy. Jeden z kamieni milowych mówi wprost: z tym koniec, sejm ma zmienić regulamin. 

Marszałek sejmu nie widzi potrzeby zmian… 

 

AW: – Sędzia Piotr Gąciarek może wrócić do orzekania – tak właśnie zdecydował Sąd 

Najwyższy. Sędzia Gąciarek nie orzekał ponad rok, bo odmówił orzekania razem z neo-sędzią… 

 

AW: – Europarlament ma nowego wiceprzewodniczącego. Karierę jego poprzedniczki 

zakończyła korupcyjna afera. 

Maciej Sokołowski z Brukseli: – Nowy wiceszef Parlamentu pochodzi z Luksemburga. 

Ale ważniejsze od narodowości jest to, że Mark Angel pochodzi z frakcji socjal-demokratów, tej 

samej, do której należała odwołana Ewa Kaini… 

AW: – Gazowe cuda cenowe mogą zastanawiać. Jak to jest, że ceny spadają w hurcie, 

a dostawcy sprzedają dalej po tych wysokich cenach? W restauracjach, piekarniach i fabrykach 

już nie mają na to siły, a skojarzenia z niedawnymi cudami w Orlenie są właściwe. Już 

wieczorem PGNiG ogłosiło 19% obniżki. 

[Rząd PiS podległym sobie firmom nakazał wprowadzić katastrofalnie wysokie ceny, 

a teraz łaskawie obniżył o 19%]. 

♣ 
2023-01-19 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7053 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 388 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty dzień 

 

AW: – Browary pod Kijowem, szczątki śmigłowca i pytania ze śledztwa [atak Rosjan, 

błąd pilota, usterka techniczna?] 

 

AW: – nadal przetargi w sprawie Leopardów… 

 

AW: – Tepsa – śmiertelny wróg, każdy układ immunologiczny zaczyna wysiadać. 

 

Maciej Knapik: – Kara za niewykonanie orzeczeń Trybunału Sprawiedliwości Unii 

Europejskiej przekroczyła już dwa miliardy złotych. 

 

AW: – Cenowy zawrót głowy może być mniejszy. Skoro dało się obniżyć cenę gazu, może 

też da się ulżyć podróżującym pociągiem? 

♣ 



2023-01-20 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7137 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 331 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty pierwszy dzień 

 

PM: – Nie ma przełomu, nie ma decyzji w sprawie dostawy dla Ukraińców dojczlandzkich 

czołgów Leopard. Ukrainie zależy już nie tylko na obronie przed atakami z powietrza, ale i na 

sprzęcie koniecznym do odbicia terenów okupowanych przez rosję. W Ramsztain (Rammstein), 

gdzie spotkali się przedstawiciele 50 państw jest wysłannik Faktów: 

Maciej Woroch: – Dojczland nie podjął decyzji, więc skoncentrowaliśmy się na 

planowaniu obrony przeciwlotniczej – tak po spotkaniu mówił amerykański sekretarz obrony. 

Będą czołgi, ale nie Leopardy. Polska planuje przekazanie poradzieckich T72, Brytyjczycy 

dadzą Czelendżery (Challenger), kilka państw wozy opancerzone, inni tysiące rakiet i amunicji. 

Ministrowie obrony z 54 państw złożyli się hojne – według słów Lloyda – deklaracje. 

Dojczlandzki minister obrony, na moje pytanie: czy jego decyzja, by czołgów na wschód nie 

wysyłać, jest ostateczna, zapewniał, że nic nie jest postanowione raz na zawsze. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – To kluczowy moment, rosja 

przegrupowuje się, rekrutuje nowe wojska i próbuje je wyposażyć. Nie możemy zwalniać. 

Ukraińcy patrzą, kreml na nas patrzy, historia na nas patrzy, więc nie odpuścimy, nie 

zachwiejemy się w naszej determinacji, by wspierać Ukrainę tak długo, jak to będzie potrzebne. 

MW: – Stany Zjednoczone ogłosiły nowy pakiet pomocy warty 2,5 miliarda dolarów. Do 

Ukrainy trafią między innymi 59 bojowe pojazdy piechoty Bradley, 90 transporterów 

opancerzonych Stryker, 350 pojazdów Humvee, amunicja do systemów obrony przeciwlotniczej 

Nasams, ponad 100 tysięcy sztuk amunicji artyleryjskiej, rakiety przeciwradarowe Harm, 

armatohaubice Krab, systemy przeciwlotnicze Stringer, 14 czołgów Challenger, 70 dział 

przeciwlotniczych L-70 z amunicją, armatohaubice Caesar, 600 naprowadzanych laserowo 

pocisków powietrze-ziemia Brimstone. 

[składanka z całego świata, że nie powiem zbieranina. Można się domyślić, złożyło się na 

ten sprzęt kilkanaście państw, reszta kibicowała w sprawie. Oceniam imprezę za 

nieprzygotowaną i nieudaną]. 

MW: – Dojczlandzki opór irytuje część sojuszników. Eksperci ostrzegają: każdy dzień 

zwłoki z podjęciem decyzji o dostawach ciężkiego sprzętu dla Ukrainy, wzmacnia rosję. 

 

PM: – Przenosimy się do Kijowa: 

Wojciech Bojanowski: – Oficjalnych komentarzy na razie nie ma, ale też nie ma 

wątpliwości, że te oczekiwania były dużo większe. Jeszcze w trakcie trwania konferencji 

prezydent Zełenski wprost apelował: potrzebujemy jak najwięcej czołgów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mogę i będę wam dziękować setki razy za to, 

co już zrobiliście. Ale setki podziękowań to nie setki czołgów. Nie mogę używać słów zamiast 

broni, która jest nam potrzebna przeciwko rosyjskiej armii. Czas też jest rosyjską bronią. 

♣ 
2023-01-21 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7137 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 415 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty drugi dzień 

 

PM: – Sypie śnieg i są dramaty na drogach, ślisko, czasem zaspy, łamią się drzewa, 

przerywają linie energetyczne. Po prostu zima. Narciarze się cieszą, ale pługi drogowe nie 

nadążają, zwłaszcza na południu… 



 

PM: – Opozycja wygra wybory nie pomimo tego, że się różni, ale dzięki temu, że się różni 

– tak odpowiada Szymon Hołownia na wezwanie innych partii opozycji, by jasno się określił, 

czy chce iść do wyborów razem czy osobno. [Zwłaszcza opozycja ma różnych liderów, z 

których każdy niestety ciągnie w swoją stronę, a różni się tym, co opowiada]. 

Na pierwszym zjeździe partii Polska 2050 Hołownia zapewnia, że opozycja nie obsiądzie 

jakichś spółek skarbu państwa, ale też ironicznie zwraca się do „kochanego Donalda”. 

Donald Tusk: – Dzisiaj jest dokładnie czy jutro ten moment, żeby powiedzieć: tak, tak; 

nie, nie. 

Arleta Zalewska: – To stąd od lidera Platformy popłynął po raz pierwszy tak wyraźny 

i jednoznaczny w sprawie list wyborczych apel: 

Tusk: – Ja chcę wygrać te wybory. Mnie nie interesuje żadna mała gra. 

AZ: – Ten apel wysłał Tusk do Szymona Hołowni. 

Tusk: – Albo idziemy razem – ja jestem absolutnie przekonany, że będzie lepiej, że będą 

większe gwarancje na zmiany, na tę wielką rzecz, jak pójdziemy razem. Ale jeśli nie, jeśli nie 

chcecie, to chociaż powiedzcie to, bo nie ma już czasu. To jest ostatni moment. 

Hołownia: – Kochany Donaldzie [śmiech] 

AZ: – Szymon Hołownia do słów Donalda Tuska odniósł się dziś w Łodzi, na pierwszym 

zjeździe swojej partii, jednogłośnie został wybrany na jej szefa. Powiedział, że jego stanowisko 

w sprawie wyborów czy list nie zmieniło się od czasu ostatniej rozmowy z Tuskiem. 

Hołownia: – Na stole powinny być teraz wszystkie listy, wszystkie opcje, od jednej do 

samodzielnych startów, a decyzja powinna zapaść po dokładnym policzeniu wszystkich 

wariantów. 

Tusk: – Sprawą lidera jest przekonać swoich, żeby poświęcili chociaż część swojego 

interesu, żeby tę wielką rzecz, jaką jest Polska bez tej korupcji, arogancji, żeby to wspólnie 

wygrać. 

Hołownia: – Odpowiedź na pytanie, jak pójdziemy do wyborów: pójdziemy do nich 

z tymi, którzy rozumieją to, co my. Kaczyńskiego obali się, obiecując ludziom dobre jutro, a nie 

wspólny powrót do wczoraj. [niedobrze] 

AZ: – To próbka atmosfery jaka panuje dziś na opozycji… 

Lewica wybrała dziś na szefa swojego sztabu wyborczego Włodzimierza Czarzastego 

i ogłasza mobilizację wszystkich środowisk na lewo od centrum, a z całą opozycją chce 

rozmawiać o planie na wspólny rząd po wyborach… 

Opozycja jednym głosem: relacje rząd – Unia Europejka; praworządność; zaostrzenie 

prawa aborcyjnego; wolne media. 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Spotkanie w Ramsztajn przyczyni się do 

wzmocnienia naszej zdolności obronnej. Nasi partnerzy będą pomagać nam tak długo, jak będzie 

to niezbędne, czyli aż do zwycięstwa Ukrainy w wojnie z rosją. Owszem, nadal będziemy 

musieli walczyć o dostawy czołgów, ale każdego dnia dajemy do zrozumienia, że nie ma w tym 

względzie alternatywy i decyzja o czołgach musi w końcu zostać podjęta. 

PM: – Uznamy grupę Wagnera za międzynarodową grupę przestępczą – zapowiada 

rzecznik bezpieczeństwa narodowego przy Białym Domu John Cerby. 

Grupa Wagnera werbuje najemników w więzieniach, a broń ściąga między innymi 

z komunistycznej Korei Północnej. 

Andrzej Zaucha: – Atakują ukraińskie pozycje jak straceńcy nawet nie próbują się kryć. 

Wagnerowcy nie zważają na gigantyczne straty. 

Żołnierz ukraiński: – Wszystko było usłane zwłokami, nie wiem, jak tak można atakować. 

Naoglądali się filmów – hurra i do przodu. Nasi ich koszą, a oni atakują, przekraczając ciała 

swoich. 

 

PM: – Zmarł Marek Plura (1970-2023) – senator Koalicji Obywatelskiej, wcześniej poseł i 

europoseł, był znany z zaangażowania na rzecz osób z niepełnosprawnościami oraz na rzecz 

Śląska, poruszał się na wózku inwalidzkim. 

♣ 



2023-01-22 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7137 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 73 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty trzeci dzień 

 

PM: – Iga Świątek i Hubert Hurkacz przegrali i odpadli z Australian Open. 

 

PM: – Po nowej ustawie sądowej, Sejm chce zmienić ustawę wiatrakową, by dotarły do 

nas unijne miliardy. Rząd jest wewnętrznie skłócony, więc nic nie zrobi bez opozycji. Tych 

pieniędzy dramatycznie brakuje, a praworządność i energia odnawialna to żaden cios w 

suwerenność, to elementarna potrzeba. 

- Uważam, że tych pieniędzy przed wyborami nie będzie, bo Prawo i Sprawiedliwość nie 

robi nic, żeby przyspieszyć cały ten proces. Oni nie zrobili na razie nic. 

Arleta Zalewska: – …nie ma wątpliwości, że to rząd PiS-u ponad rok temu mógł podjąć 

decyzje, które doprowadziłyby do zakończenia kryzysu z Unią… 

 

PM: – Ogłoszone przez rosję zmiany w strukturze armii, mogą oznaczać, że kreml szykuje 

się do długoletniej wojny – uważa brytyjskie ministerstwo wojny. Kolejny dzień w walce o 

ukraiński Bachmut zmierza do zwycięstwa po trupach własnych żołnierzy… Przekażcie nam 

czołgi – apelują Ukraińcy – myślcie szybciej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Chciałbym, żebyście też poczuli, jak wielu 

wspaniałych ludzi zabiera ta wojna. Niech będzie błogosławiona pamięć tych wszystkich, którzy 

oddali życie za Ukrainę. Zrobimy wszystko, aby wygnać tę wojnę z naszej ziemi. 

- Wojska ukraińskie ponoszą tam również ciężkie straty. 

- rosja rozpoczęła też działania ofensywne w rejonie Zaporoża. Prezydent Zełenski dodaje, 

że gdyby tylko Ukraina miała więcej czołgów, więcej ciężkiej broni, to wojna skończyłaby się 

szybciej, ale Dojcze na razie blokują przekazanie Leopardów, co trudno zrozumieć Ukraińcom. 

- już jedna trzecia czołgów w ciągu ostatnich 11 miesięcy została zniszczona, a były to 

czołgi pamiętające jeszcze czasy Związku Radzieckiego, przestarzałe. Potrzeba nowoczesnej 

broni, bez tego bardzo trudno będzie utrzymać Ukraińcom pozycje, na których bronią się od 11 

miesięcy. Postawa dojczlandzkiego rządu wobec Ukrainy budzi zdziwienie także w samym 

Dojczlandzie. Tygodnik Der Szpigel [Der Spiegel] ujawnił, że szczegółowa lista dostępnych 

modeli Leopardów, której przygotowanie zlecił minister obrony, została opracowana już latem 

zeszłego roku. Dojczland w każdej chwili mógłby przekazać Ukrainie kilkanaście czołgów. 

Cezary Grochot, Fakty. [czołgi z Polski i innych państw] 

[Rosjanie mają kilkaset czołgów, więc te kilkanaście niczego nie rozwiązuje. Obecną 

sytuację mogłoby tłumaczyć tylko to, że w głębokiej tajemnicy Schulz może z Makronem 

pertraktują zakończenie wojny]. 

 

PM: – To już za tydzień w następną niedzielę finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej 

Pomocy. Walczymy z sepsą. Sepsa to gwałtowne załamanie, szybka śmierć… sepsa jest 

przyczyną 20% zgonów na świecie. 

♣ 
2023-01-23 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7186 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 65 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty czwarty dzień 

 



PK: – Z Meklemburgii w stronę Zamościa wyruszył dziś transport dwóch baterii rakiet 

Patriot, jakie Dojczland zaoferował Polsce dla wzmocnienia naszej obrony… 

Katarzyna Sławińska: – Polska będzie bezpieczniejsza, by bezpieczniejsza była Ukraina. 

Kluczowe jest przekazanie jej dojczlandzkich czołgów. W wywiadzie dla francuskiej telewizji 

szefowa dojczlandzkiego MSZ mówi: nie będziemy się sprzeciwiać. 

Annalena Baerbock, minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – Na razie takie zapytanie 

do nas nie trafiło, ale gdyby nas o to zapytano, nie stanęlibyśmy na przeszkodzie. 

Morawiecki: – …oni mają ponad 350 Leopardów czynnych i około 200 w magazynach. 

[Znamienne jest, że nasz sąsiad Dojczland dorobił się takiej potęgi w wielu dziedzinach. 

My tylko gardłujemy, kłócimy się między sobą, kłócimy się z Brukselą, pomstujemy na 

Dojczland, zamiast od wielu lat wziąć się do roboty i naprawdę rozwijać Polskę. Na razie Polska 

przeżywa regres gospodarczy, ale w gębie jest mocna jak nigdy. Tak jak obserwuję Ukrainę, 

obecnie niszczoną, ale do niedawna ładnie rozwiniętą, to Polsce trochę brakuje nawet do 

Ukrainy]. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Nasza determinacja się nie zmienia. Dalej 

będziemy wspierać Ukrainę w jej walce. Jeśli chodzi o czołgi Leclerc, poprosiłem ministra 

obrony narodowej o pracę nad tym, ale nic nie zostało wykluczone. 

KS: – Unia Europejska zatwierdziła właśnie nowy pakiet pomocy wojskowej dla Ukrainy 

wart pół miliarda euro. Jak ważna jest taka pomoc, widać w odbitym kilka miesięcy temu w 

Charkowie. Pod Bachmutem trwa bitwa o kluczową drogę dla zaopatrzenia ukraińskich 

obrońców miasta. Ukraiński sztab przestrzega, że rosja szykuje się do wiosennego zrywu. 

 

PM: – To kolejne informacje o milionach złotych dla fundacji związanych z ludźmi 

władzy. Tym razem chodzi o miliony, jakie trafiły do fundacji Mariusza Chłopika, 

nieformalnego doradcy premiera. Ale na zlecenia od państwowych spółek i instytucji zarabiała 

też firma jego [Chłopika] żony. 

- kwota dotacji 288,549,46 zł dla Centrum KLRP 

Arleta Zalewska: – Na zleceniach od państwowych spółek i instytucji zarabiała też żona 

Mariusza Chłopika… 

 

Jacek Tacik: – rząd PiS 200 posłów wisi na głosach swoich politycznych satelitów: 

Solidarna Polska Ziobry 20 posłów; partia Adama Bielana (R) 8 posłów; niezrzeszeni 5 posłów; 

polskie sprawy 3 posłów. W sumie to 36 dodatkowych głosów. 

 

PK: – …rozkoszy podniebienia dostarczyć mają mącznik młynarek, lub pleśniakowie 

lśniący, wszystko za sprawą ostatnich decyzji Europejskiej Agencji do spraw Bezpieczeństwa 

żywności. 

♣ 
2023-01-24 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7073 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 687 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty piąty dzień 

 

DR – Premier swoje, minister swoje. Rządowy dwugłos w sprawie kolei. Większe ceny 

biletów uderzyły w pasażerów. Szef rządu daje nadzieje na obniżkę, szef resortu infrastruktury 

je rozwiewa, mówiąc, że mogło być jeszcze drożej… 

 

DR: – Obóz władzy wszedł w zmiany w kodeksie wyborczym bez konsultacji i bez 

uzasadnienia, i w pośpiechu, i to nie jest pojedyncza opinia… 50 organizacji społecznych 

jednym głosem krytykują i tryb, i treść, i że tuż przed wyborami. 

Maciej Knapik: – Zmiany w kodeksie wyborczym mogły być już w koszu… zwiększmy 

też frekwencje w miastach. 



Krzysztof Kwiatkowski, koło senatorów niezależnych: – Dlaczego nie wprowadzić 

dłuższej pracy [komisji wyborczych] w miastach? Zawsze tworzą się kolejki przed zamknięciem 

komisji wyborczej. 

MK: – 50 organizacji społecznych obserwujących proces wyborczy protestuje. 

Proponowane zmiany są niedopracowane – czytamy w oświadczeniu – wprowadzone bez 

konsultacji, bez oszacowania kosztów i doprecyzowania regulacji. 

Morawiecki: – są propozycjami poszerzenia faktycznego działania procedur i 

mechanizmów demokracji. 

 

Oświadczenie Szpitala Wojewódzkiego w Koszalinie 

„Szpital nie otrzymał wystarczającej ilości środków, które pozwoliłyby na bieżąco 

zrealizować wypłaty ustawowych podwyżek w pełnym wymiarze. Ponadto 

Ministerstwo Zdrowia nie uwzględniło grupy pozostałych pracowników Szpitala, 

która liczy ok. 1.100 osób. W budżecie Szpitala brakuje miesięcznie ok. 2,5 mln zł 

na realizację podwyżek”. 

Łukasz Jankowski, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Sprawiono, że pieniędzy na 

ochronę zdrowia ma być po prostu mniej. Dla nas to był jasny sygnał: zdrowie nie jest 

priorytetem rządzących. Na zdrowiu rządzący chcą po prostu oszczędzać. 

 

DR: – Międzynarodowe naciski w sprawie uwolnienia dojczlandzkich Leopardów. Polski 

wniosek o przekazanie czołgów trafił już do Berlina… 

Boris Pistorius, minister obrony Dojczlandu: – Zachęcam kraje partnerskie posiadające 

sprawne czołgi Leopard do rozpoczęcia szkolenia sił ukraińskich na tych czołgach. Nie 

będziemy nikomu stać na drodze. Co do naszych Leopardów nie mamy jeszcze nowego 

stanowiska, ale powtarzam, że liczę na to, że decyzja zapadnie wkrótce. 

Jens Stolenberg, sekretarz generalny NATO: – W tym zwrotnym momencie wojny 

musimy dostarczyć Ukrainie cięższy i bardziej zaawansowany sprzęt. I musimy to robić 

szybciej. 

Katarzyna Sławińska: – Polska liczy też, że dobrą wolą wykażą się inne państwa, które 

mają Leopardy. W Europie jest w sumie dwa tysiące tych czołgów. 

Pekka Haavisto, minister spraw zagranicznych Finlandii, wypowiedź z wczoraj: – Może 

będziemy uczestniczyć w szkoleniu załóg, obsłudze technicznej, może przekażemy kilka 

czołgów, ale musimy zobaczyć, jaki ostatecznie pakiet powstanie. 

 

DR: – Armia potrzebuje czołgów, a ludzie chleba. Szturmowany nieustająco Bachmut to, 

jak mówi jeden z ukraińskich żołnierzy – jeden punkt nie tylko na froncie, a na całej ziemi. Dla 

kilku tysięcy ludzi to wciąż dom, jedyny, jaki mają i dzięki wolontariuszom mogą tam żyć. 

Andrzej Zaucha: – …Ataki Rosjan, których Ukraińcy nazywają orkami [rodzaj rekina], 

powstrzymuje nie tylko regularna armia, ale także oddziały innych ministerstw. Państwowa 

służba graniczna wykonuje zadania w najbardziej gorącym punkcie Ukrainy. Po upadku 

Sołedaru Rosjanie zintensyfikowali swoje działania także na południe od miasta. Zajęli 

Kleszczijewkę, próbują dotrzeć do trasy łączącej Bachmut z Konstantynówką, to główny szlak 

zaopatrzenia dla garnizonu, który broni miasta. 

Daniel Burke, brytyjski ochotnik w ukraińskiej armii: – Zajęli Sołedar na północy, 

zamierzają zacisnąć wielkie kleszcze wokół Bachmutu. Nie sądzę, żeby próbowali go okrążyć 

w pełni, ale ominą go polami i odetną nas kawałek po kawałku. 

AZ: – Eksperci oceniają, że dzięki obronie miasta ukraińskie oddziały wykrwawiają wroga 

i wiążą jego siły, uniemożliwiając ofensywę na innych odcinkach frontu. 

W zrujnowanym mieście wciąż są tysiące ludzi, którzy nie chcą opuścić swoich domów 

albo nie mają, gdzie wyjechać. Bez pomocy wolontariuszy nie mieliby szans na przetrwanie. 

Najważniejszy jest chleb. 

Jurij: – Czasami przywożą tysiąc bochenków, czasami półtora, czasami mniej. Różnie. 

AZ: – Chleb można dostać bezpłatnie. Ludzie biorą pełne siatki, ale nie tylko dla siebie. 



Ołeksandr: – W domu mam troje dzieci i zaniosę sąsiadom, tam jest starsza kobieta, nie 

chodzi, tylko o kulach. I sąsiad Woska, staruszek, też ledwie chodzi. No i jest jeszcze dla cioci 

Iry, ona teraz jest w pracy. 

AZ: – Ten Amerykanin przyjechał z Las Vegas w Newadzie. Pomaga ludziom 300 metrów 

od linii frontu. 

Eli Worth-Jones, wolontariusz ze Stanów Zjednoczonych: – Jestem młody, jestem do tego 

wyszkolony i jest tu wiele ludzi, którzy tego potrzebują. Cieszę się, że tu jestem. Nie lubię 

prześladowców. I cieszę się, że mogę być z ludźmi, którzy są prześladowani. 

AZ: – To grupa, która nazywa się lekarzami frontowymi. Nie da się być bardziej na 

froncie niż tutaj. Wolontariusz z Norwegii opowiada, jak działają. 

Kurt Eriksen, wolontariusz z Norwegii: – Mam listę pacjentów, ale tak naprawdę nie 

wiemy, co im dolega, nie wiemy, czego potrzebują, zanim ich nie zobaczymy i nie zbadamy. 

 

DR: – Zużyli mniej gazu i dlatego zapłacą karę. W Suwałkach oszczędzanie w 

komunikacji nie do końca się opłaciło. Miejska spółka musi zapłacić państwowemu 

monopoliście pół miliona, bo nie odebrała całej zakontraktowanej ilości paliwa. Kolejny 

incydent czy nowy trend? Pyta 

Marzanna Zielińska: – Miało być ekologicznie, dlatego Suwałki zainwestowały w nowy 

tabor na gaz, ale gdy ceny gazu wzrosły o 1000%, Suwałki, żeby zapewnić transport w mieście, 

musiały szukać oszczędności. Część autobusów na gaz zastąpiono autobusami na olej… 

♣ 



2023-01-25 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7079 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 494 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty szósty dzień 

 

DR: – Dojczland uwalnia Leopardy i swoje, i te z krajów partnerskich. Jest zgoda na 

przekazanie czołgów Ukrainie. Amerykańskie Abramsy też trafią na front – to właśnie ogłosił 

prezydent Biden. [Hurra!!] I to decyzje ważne, ale czy kluczowe dla losów tej wojny zależy od 

szczegółów: Ile dokładnie, jak i kiedy sprzęt dotrze? Kijów pospiesza, a moskwa kipi 

z wściekłości. 

Andrzej Zaucha: – Przełom nastąpił. Po długich wahaniach i zakulisowych przetargach 

Dojczland podjął wreszcie decyzję o wysłaniu ciężkich wozów bojowych do Ukrainy. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Dostarczymy czołgi Leopard 2 na Ukrainę, to wynik 

najnowszych intensywnych konsultacji z naszymi sojusznikami i partnerami 

międzynarodowymi. 

AZ: – Nieoficjalnie wiadomo, że Berlin postawił warunek: wyrazi zgodę na wysłanie 

swoich czołgów, jeśli zrobią to również Amerykanie. Dlatego do Ukrainy pojadą też Abramsy – 

co godzinę temu ogłosił prezydent Joe Biden. Berlin z innymi krajami takimi jak Polska 

w krótkim czasie chce wysłać Ukrainie dwa bataliony, czyli 88 czołgów. Pancerna koalicja 

może liczyć nawet kilkanaście państw. Już wcześniej decyzję o wysłaniu kompanii, czyli 

czternaście czołgów Czelendżer (Challenger) podjęła Wielka Brytania. Francuzi są bliscy 

wysłania swoich lekkich Leclerc’ów. Nawet neutralna Szwajcaria ma zamiar zezwolić na 

przekazanie Ukrainie wyprodukowanej przez siebie broni. 

Wojciech Bojanowski, obwód charkowski: – To rosyjski transporter opancerzony 

zniszczony w trakcie wyzwalania Idiumy. Teraz będziemy mogli takich transporterów zniszczyć 

jeszcze więcej i będziemy mogli wyzwolić kolejne miasta – mówią ukraińscy żołnierze po tym, 

jak dowiedzieli się, że 150 zachodnich czołgów ma już wkrótce przyjechać na Ukrainę. 

AZ: – Na razie nie wiadomo dokładnie, ile zachodnich czołgów ostatecznie trafi do 

Ukrainy, ale Ukraińcy potrzebują dużo nowoczesnej broni pancernej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ważne jest, aby nie tracić z oczu 

rzeczywistości. Nie chodzi o pięć, dziesięć czy piętnaście czołgów, potrzebujemy więcej. 

AZ: – Zachodnie wywiady wojskowe ostrzegają, że trzeba działać szybko, bo rosja 

przygotowuje nową wielką ofensywę, w której może użyć nawet 200 tysięcy przeszkolonych 

właśnie żołnierzy. 

Ukraińskie załogi muszą jeszcze zostać przeszkolone, by mogły korzystać ze zdolności 

bojowych nowych maszyn, potrwa to co najmniej kilka tygodni. Rosjanie są wściekli, twierdzą, 

że dostarczenie Ukrainie czołgów, to kolejna zachodnia prowokacja. Eksperci są pewni, że po 

wysłaniu czołgów nastąpi nowy etap wspierania Ukrainy. Andrzej Zaucha, Fakty. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Joe Biden ogłosił decyzję, na którą Ukraina czeka od wielu 

miesięcy. Ale to jest również sygnał skierowany właśnie do putina, sygnał mówiący, że Zachód 

nie da się zastraszyć groźbom, które płyną z kremla. A zatem Amerykanie przekażą Ukrainie 31 

czołgów M1-Abrams. To jest dokładnie tyle, ile Ukraina potrzebuje, aby sformować jeden 

batalion pancerny. Te Abramsy nie będą pochodzić z zasobów magazynowych Pentagonu, 

zostaną kupione albo od przemysłu zbrojeniowego, albo od amerykańskich 

sojuszników. Później będą unowocześnione i dopiero wtedy trafią na pole walki, a to wszystko 

niestety może potrwać kilka miesięcy. 

Joe Biden (Bajden), prezydent Stanów Zjednoczonych: – To wszystko dzieje się z powodu 

rosji i brutalnej rosyjskiej agresji. Nie pozwolimy, aby jedno państwo kradło ziemię swojemu 

sąsiadowi. Stany Zjednoczone pomagają Ukrainie się bronić, o to w tym wszystkim chodzi, o to 

by bronić ukraińską ziemię. Nie jest to zagrożenie ofensywne dla rosji. Jeśli rosyjskie wojska 

wrócą do rosji, tam, gdzie powinny być, ta wojna zakończy się dzisiaj. 

♣ 



2023-01-26 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7239 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 532 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty siódmy dzień 

 

PM: – Po raz pierwszy spółka skarbu państwa odmówiła kontroli – mówi prezes Nik-u o 

Orlenie. Chodzi o miliardy złotych. Marian Banaś zapowiedział, że Izba nie odpuści i skorzysta 

z wszelkich możliwych środków prawnych polskich i unijnych. A opozycja pyta, czy Daniel 

Obajtek jest świętą krową? I co właściwie chce ukryć… 

 

PM: – Na wieść o czołgach dla Ukrainy putin odpowiedział kolejnymi nalotami na miasta, 

choć musi już wiedzieć, że Ukraińców nie zastraszy. Obrona przeciwlotnicza, czołgi, a może i 

samoloty? Determinacja Zachodu rośnie. Do Ukraińców trafił też dron, na który się zrzucili 

zwykli Polacy. 

Jacek Tacik: – …Większość rakiet udało się zestrzelić. Są jednak ofiary. To kijowskie 

metro, a raczej schron. 

Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Im większe wsparcie obronne ze strony świata 

otrzymają nasi bohaterowie na froncie, tym szybciej zakończy się agresja rosji. 

AZ: – …Ile nowych czołgów może dostać Ukraina? 

Zadeklarowana/zapowiadana liczba czołgów nowej generacji, które zostaną przekazane 

Ukrainie 

Holandia 18; Polska 14; Dojczland 14; Norwegia 8; Portugalia 4; Stany Zjednoczone 31; 

Wielka Brytania 12. 

Tobias Ellwood, wiceminister ds. zagranicznych i wspólnoty Wielkiej Brytanii: – Powinna 

powstać duża fabryka broni we wschodniej Polsce. Czołgi dzisiaj – tak. Ale potrzebna jest 

dłuższa strategia, żeby zapewnić zwycięstwo Ukrainie. 

 

PM: – W rocznicę inwazji na Ukrainę Joe Biden może przyjechać do Europy, 

niewykluczone, że i do Polski… 

 

PM: – Medycyna przyszłości. 

- robotyzacja opanuje znaczne dziedziny chirurgii. Za 10 lat to może być coś, czego nie 

jesteśmy w stanie sobie wyobrazić. 

- Wzywam go za pomocą ajpada i za kilka chwil robot przyjeżdża. 

 

PM: – W ostatniej chwili PiS próbuje zmienić kodeks wyborczy. Jest już za późno, ale PiS 

twierdzi, że zmiany nie są istotne, dlatego czas nie jest ważny. 

Arleta Zalewska: – …PiS odrzuciło wszystkie istotne poprawki zgłoszone przez opozycję. 

Sejmowa debata odbywała się przy pustych po tronie PiS-u ławach. 

Nowe komisje obwodowe z ok. 27 tys. na ok. 33 tys. „Szacowana liczba nowych 

obwodowych komisji to ok. 6 tysięcy”. 

Liczenie głosów „(…) każda z kart do głosowania jest okazywana wszystkim obecnym 

członkom obwodowej komisji wyborczej”. 

Nowe zasady dla głosujących za granicą 5 dni przed terminem głosowania: zgłoszenie 

chęci pisemne z podpisem lub elektronicznie 

AZ: – to próba utrudnienia głosowania dla Polonii, która w ostatnich wyborach 

prezydenckich oddała łącznie prawie poł miliona głosów, w większości na kandydata opozycji. 

Zgodnie z orzecznictwem Trybunału Konstytucyjnego istotnych zmian w Kodeksie 

Wyborczym (61/6A/2011 Wyrok z dnia 20 lipca 2011 r. Sygn. Akt K9/11) nie można 

przeprowadzać na mniej niż 6 miesięcy przed rozpoczęciem wyborów. A to oznacza, że ustawa 

powinna wejść w życie 14 lutego. PiS wie, że to dzisiaj niemożliwe, bo Senat będzie 

konsultował i zgłaszał do niego poprawki. 



 

PM: – W Polsce zbliża się demograficzna katastrofa – rodzi się coraz mniej dzieci. 

Demografowie ostrzegają, na przestrzeni lat ubędą nas miliony. Kobiety są zniechęcane do 

rodzenia. Będziemy więc coraz starsi, a emerytury coraz mniejsze. 

Katarzyna Górniak: – Ten rok dla kobiet nie mógł zacząć się gorzej. Styczeń to nie tylko 

historia zgwałconej przez wujka 14-latki niepełnosprawnej, której lekarze odmówili aborcji; to 

także nastolatka uwięziona i obmacywana w taksówce, czego prokurator nie uznał za 

molestowanie; to uniewinniona od zarzutu zabójstwa gwałcona przez męża alkoholika kobieta, 

którą prokuratura chciała zamknąć w więzieniu na 8 lat; to w końcu sąd nad aktywistką za 

przekazanie tabletek poronnych kobiecie, której mąż zabronił wyjechać z kraju, gdy chciała 

usunąć ciążę. Ten cichy bunt wyraża się w liczbie: 68% Polek nie planuje lub nie chce mieć 

dzieci. Tylko wydarzenia ze stycznia dobrze ilustrują ten strach, ale władza strachu zdaje się nie 

widzieć. Strategia jest ta sama – zasypać pieniędzmi… 

 

PM: – Byli rosyjscy urzędnicy, agenci, a nawet najemnicy z grupy Wagnera uciekają 

z rosji i chcą zeznawać o zbrodniach reżimu putina. Wielu z nich pomaga mieszkający we 

Francji rosyjski dysydent i obrońca praw człowieka Władymyr Oseczki. Telewizja CNN dotarła 

do niego i kilku uciekinierów. 

Cezary Grochot: – Marija Dmitriewa rosyjskie służby zna od środka, żyła w świecie 

pełnym przywilejów, jeździła służbowymi samochodami, bo pracowała jako lekarz federalnej 

służby bezpieczeństwa do października zeszłego roku… 

Telewizja CNN dotarła też do starszego porucznika federalnej służby bezpieczeństwa 

Emrama Namruzbekowa, ostatnio pracował dla kremla jako agent w Polsce i w Polsce ubiega 

się o azyl. Jego bliskich w Dagestanie aresztowano. 

Rosyjskim uciekinierom pomaga ten człowiek, Władimir Oseczkin, mieszka we Francji, 

ma świadomość, że za jego głowę też wyznaczono cenę. Jest przekonany, że już raz agenci 

kremla próbowali go zlikwidować. Od tej pory Oseczkin ma stałą ochronę, mówi, że dysponuje 

bardzo ważnymi dokumentami, przekazanymi mu przez ludzi, którym pomógł w ucieczce. Jest 

wśród nich generał rosyjskiej armii. Uzyskane od uciekinierów informacje Oseczkin przekazuje 

do europejskich agencji wywiadowczych. Cezary Grochot, Fakty. 

♣ 



2023-01-27 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7070 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 540 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty ósmy dzień 

 

DR: – W Katowicach zwykły poranek zmienił się w koszmar. Ponad stuletni budynek po 

wybuchu gazu rozpadł się w pył. W sąsiednim budynku wypadły szyby. Ratownicy wydobyli 

spod gruzu siedem osób, a potem przez wiele godzin szukali jeszcze dwóch. Niestety, odnaleźli 

ciała… 

 

DR: – Władza przekonuje, że to dla frekwencji i zmiany tylko techniczne. Opozycja, że 

fundamentalne. To gwałt na podstawowych zasadach demokracji… 

Maciej Knapik; – Pod adresem PiS-u ciężkie oskarżenia: 

Tusk: – Tak naprawdę gwałci podstawowe zasady demokracji. Obawy, że PiS jest gotowy 

sfałszować także wybory, one niestety są coraz bardziej uzasadnione. 

Stanisław Nitras, KO PO: – Pomóżcie nam przypilnować wolnych wyborów. Nie 

wystarczy zagłosować. Trzeba siąść w komisji, trzeba pilnować, kto liczy głosy. 

 

DR: – Poprawka posła Suskiego wywraca wiatraki. Z 500 do 700 metrów zmienia 

minimalną odległość siłowni od zabudowań mieszkalnych, co maksymalnie zmienia i 

uzgodnienia, i projekt ustawy. 

 

- Milionowe nagrody przyznane w ministerstwie finansów. 

Pracownikom ministerstwa za cały zeszły rok wypłacono łącznie 63,7 mln zł. Nagród 

i premii. W resorcie pracuje 3000 pracowników, więc to ok. 21,2 tys. zł. na osobę. 

Kierownictwo resortu, choć nie wiadomo dokładnie o ile osób chodzi dostało 14,8 mln zł 

 

DR: – Pancerna koalicja dla Ukrainy rośnie w siłę, dołącza Kanada, a Polska do 

Leopardów dorzuci 60 dodatkowych czołgów. Prezydent Zełenski dziękuje stwierdzeniem: tylko 

broń może unieszkodliwić terrorystów. A rosja znowu uderza w cywilów. 

Andrzej Zaucha: – Pociski spadły na wioskę zaledwie 20 km od ukraińskiej stolicy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Każda rosyjska rakieta i każdy irański dron 

kamikadze, jakie stosują terroryści, to argument, dlaczego trzeba więcej broni. Tylko broń może 

unieszkodliwić terrorystów. 

AZ: – Doskonale o tym wiedzą obrońcy Bachmutu, w głąb którego coraz mocniej 

posuwają się rosyjskie jednostki szturmowe… Miasto jest atakowane od maja zeszłego roku, ale 

teraz Rosjanie rzucili ogromne siły. Ich celem jest podbój obwodu donieckiego, czyli Donbasu. 

Wojciech Bojanowski, Łyman: – Sytuacja na wschodzie Ukrainy jest coraz bardziej 

napięta, Rosjanie szturmują już nie tylko Bachmut, ale też inne odcinki frontu w obwodzie 

ługańskim, donieckim i zaporoskim. Dane wywiadowcze strony ukraińskiej, ale także państw 

NATO wskazują, że to może być rozpoznanie bojem przed kolejną dużą rosyjską ofensywą. Na 

front może przyjechać 200 tysięcy żołnierzy wyszkolonych i wyposażonych w ciągu ostatnich 

kilku miesięcy. To właśnie dlatego Zachód dostarczy Ukrainie czołgi bojowe. 

♣ 
2023-01-28 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7070 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 519 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzydziesty dziewiąty dzień 

 



DR: – Obywatelska kontrola wyborów. Nie tylko Platforma Obywatelska przekonuje, że 

jest konieczna. Cała opozycja jest tu zjednoczona, bo cała Zjednoczona Prawica prze do zmian 

w kodeksie wyborczym. 

Tusk: – Mamy w naszych szeregach Sławomira Nitrasa i nie zawahamy się go użyć. 

Maciej Knapik: – Sławomir Nitras zajmował się już kampanią prezydencką Rafała 

Trzaskowskiego. Teraz będzie pracować z ramienia Platformy przy obywatelskiej kontroli 

wyborów, inicjatywie, która ma nadzorować przebieg głosowania i zbierać dane z całego kraju. 

Sławomir Nitras: – Zrobimy wszystko, żeby wolne wybory obronić, ale potrzeba nas 

kilkadziesiąt tysięcy ludzi. 

MK: – Inicjatywa powstała kilka miesięcy temu. Teraz jest odpowiedzią na zmiany 

w kodeksie wyborczym, na zmiany wprowadzone przez PiS i na korzyść PiS-u – mówi 

opozycja… Wokół projektu obywatelskiej kontroli wyborów Komitetu Obrony Demokracji cała 

opozycja zawarła porozumienie. Dzisiaj słyszymy, że potrzeba 60 tysięcy ludzi. Będzie 

kampania informacyjna oraz szkolenia. I są już kontakty z ludźmi, którzy pracowali przy choćby 

ostatniej kampanii Trzaskowskiego. 

Jakub Karyś, przewodniczący Komitetu Obrony Demokracji: – Zapraszamy ich do 

przejścia do naszej bazy, jednocześnie już konstruujemy swoją. Ten system testujemy na 

przykład przy wyborach uzupełniających, tak jak było w Rudzie Śląskiej. 

MK: – PiS zapowiada utworzenie też korpusu ochrony wyborów. Obserwatorzy i mężowie 

zaufania mobilizowani już teraz, będą mogli w myśl forsowanych przez PiS przepisów 

nagrywać działania komisji wyborczych, w których mają obowiązywać nowe zasady liczenia 

głosów, ma też przybyć kilka tysięcy lokali wyborczych na terenach wiejskich. Część 

socjologów twierdzi, że zmiany po prostu są źle przygotowane. Ustawa jest w Senacie, możliwe 

jest senackie veto lub poprawki, które potem PiS w Sejmie będzie chciał odrzucić. 

Hołownia: – To jest po prostu bandyterka polityczna. 

 

DR – Mister Orban znowu szokuje, tym razem całą serią wypowiedzi dyskredytujących 

Ukrainę. Bliski sojusznik kremla porównał ją do Afganistanu, twierdził, że to ziemia niczyja, że 

obraca się w ruinę, a angażowanie się w konflikt jest krótkowzroczne. 

Monika Krajewska: – Ukraina to ziemia niczyja, rosja zmieni ją we wrak, rumowisko 

i będzie trudne do zatrzymania… [Czy to takie istotne, co wygaduje Orban?] 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Okupanci celowo z zimną krwią metodycznie 

niszczą te miasta i wsie, artylerią, rakietami i nalotami. Nie mają żadnych braków w środkach, 

którymi zadają śmierć i muszą być zatrzymani. 

 

DR: – Czesi wybrali prezydenta: Petr Pavel to emerytowany woskowy, generał, w drugiej 

turze pokonał Andreja Babisza, byłego premiera, który podczas debaty powiedział, że w razie 

ataku na Polskę i kraje bałtyckie, nie wysłałby czeskiego wojska na pomoc… 

♣ 
2023-01-29 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7070 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 50 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty dzień 

 

DR: – Grubo ponad 85 milionów i z każdą minutą będzie więcej. To już 31 Finał Wielkiej 

Orkiestry Świątecznej Pomocy. A znowu w środku zimy zrobiło się gorąco. Wielka Orkiestra 

Świątecznej Pomocy jedyna taka na całym świecie, gra na całym świecie po to, żeby wygrać z 

sepsą… 

 

DR: – Wygląda jak ustawa pisana pod konkretną sprawę, zmieniana pod jednego 

obywatela – lex Kaczyński… Jeśli wejdzie w życie prezes PiS zaoszczędzi 700 tysięcy złotych. 



Maciej Knapik: – Pytamy, czy zmiana prawa jest słuszna? Jak teraz ktoś powie: złodziej i 

gwałciciel, to przeprosi w jakimś miejscu i zapłaci tylko 15 tysięcy złotych. W myśl nowego 

prawa nieopublikowane przeprosiny za kłamstwo, za zniesławienie wylądują tu w Monitorze 

Sądowym i Gospodarczym pomiędzy sprawozdaniami sądowymi czy rejestrami sądowymi 

spółek. Jeśli ktoś będzie uchylał się od przeprosin, może też dostać grzywnę do 15 tysięcy 

złotych, to może rozzuchwalić oszczerców – mówią prawnicy. Nowe przepisy mają także 

dotyczyć spraw starych, w tym sprawy Sikorski przeciw Kaczyńskiemu. 

Sikorski: – Kaczyński nazwał mnie zdrajcą dyplomatycznym. 

MK: – prezes przegrał z Władysławem Sikorskim, ale nie przeprosił przez dwa lata. 

W końcu sąd orzekł, że Sikorski może opublikować przeprosiny w imieniu Kaczyńskiego i na 

poczet kosztów Kaczyński ma zapłacić Sikorskiemu ponad 700 tysięcy złotych. 

Sikorski: – W międzyczasie złożyłem mu ofertę: 

Radosław Sikorski MEP 

Uważam, że kary za zniesławienie powinny być dotkliwe, ale nie rujnujące. Jeśli 

Kaczyński wpłaci 50,000 złotych na siły zbrojne Ukrainy to odstąpię od domagania 

się przeprosin za nazwanie mnie zdrajcą dyplomatycznym. 

MK: – Ale prawo zmieniono. Jeśli zmiany wejdą w życie przeprosin Sikorski się nie 

doczeka, chyba że je sobie wyszuka wśród tysięcy rejestrów gospodarczych. 

- To jest konkretny przykład na prywatyzowanie prawa, pod prezesa… 

 

DR: – Atak dronów w Iranie z wojną w Ukrainie w tle, bo celem miała być fabryka broni, 

w której między innymi produkuje się bezzałogowce dla rosji. 

Monika Krajewska: – Płonące składy amunicji i rafinerii, to irański Kahan po serii 

precyzyjnych ataków… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Powstrzymanie rosyjskiego terroru byłoby 

możliwe, gdybyśmy zapewnili naszej armii odpowiednie siły rakietowe, aby terroryści nie mieli 

poczucia bezkarności. Ukraina potrzebuje szczególnie rakiet dalekiego zasięgu, by uniemożliwić 

atakowanie naszych miast. 

♣ 



2023-01-30 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7160 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 53 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty pierwszy dzień 

 

AW: – Wielka Orkiestra i jej wielkie liczby ponad 154 miliony złotych – tyle wczoraj 

Polacy dali od siebie. To nieoficjalnie, bo na oficjalny wynik trzeba jeszcze poczekać. Liczenie 

trwa, ale już wiadomo, że to był wspaniały, cudowny dzień… 

 

AW: – Rachunek dla pani doktor za ratowanie życia. Prezes Narodowego Funduszu 

Zdrowia wzywa do zapłaty kwoty 161 511,52 zł. Termin płatności 14 dni od otrzymania pism 

 

AW: – Premier zabiera głos o prawie pisanym dla prezesa. Tłumaczy, że trzeba zebrać 

zabezpieczyć wolność słowa. Musi być utrzymana proporcja – mówi, ale to nie wszystko, 

w sprawie interweniuje też Sąd Najwyższy [za czy przeciw?]. Chodzi o przeprosiny od 

Jarosława Kaczyńskiego dla Radosława Sikorskiego, przeprosiny, które wyrokiem nakazał sąd, 

ale nowa ustawa PiS-u może wszystko zmienić. O tym jak aparat państwa pozwala prezesowi 

nie przepraszać: 

Arleta Zalewska: – Chodzi o to, jaką maksymalną grzywnę sąd może zasądzić politykowi, 

który innego polityka zniesławił, przegrał z nim w sądzie, ale przez dwa lata tak jak Kaczyński 

Sikorskiego za zniesławienie nie przeprosił… Zmiana uchwalona przez PiS polega na tym, że w 

takich sprawach wyniesie maksymalnie 15 tysięcy złotych, a przeprosiny padną nie w Onet czy 

innym medium, ale w monitorze sądowym i gospodarczym… 

 

AW: – Polska gospodarka wyhamowała – to dane GUS na teraz, ale są też prognozy: 

najstarsi i najsłabsi są coraz biedniejsi i na razie lepiej nie będzie. 

Paweł Płuska: – …ze wstępnych danych GUS wynika, że gospodarka radziła sobie 

całkiem nieźle, odnotowano wzrost PKB o 4,9%, prawie o 2% niższy niż rok wcześniej, ale i tak 

wysoki. Zachód nie wpadł w recesję, złoty jest słaby i dzięki temu mamy gdzie sprzedawać 

nawet te produkty, na które w Polsce właśnie nie ma większego zapotrzebowania. 

Spadek siły nabywczej świadczeń emerytalno-rentowych: 

Pozarolniczych – 4,7% 

Rolników indywidualnych – 8,5% 

 

AW: – Część poprawek mogłaby zburzyć kompromis z Komisją Europejską – tak minister 

do spraw europejskich zniechęca senatorów do poprawiania ustawy… 

Maciej Knapik: – Na początek podsumowanie tego, co większość senacka myśli o polskim 

rządzie: 

Krzysztof Kwiatkowski, koło senatorów niezależnych: – Od kilku lat walczy z Unią 

Europejską, blokując nam fundusze europejskie. Wszyscy zastanawiamy się, jak wyjść z tego 

bałaganu. [Rozwiązać Sejm i przyspieszyć wybory]. 

Małgorzata Pachecka, wójt gminy Michałowice: – Opracowaliśmy i przekazaliśmy listę 

tysiąca inwestycji. 

Elżbieta Polak, marszałek województwa lubuskiego: – Te pieniądze powinny być 

zainwestowane już od 2020 roku. 

MK: – Z jednym zastrzeżeniem: 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu, prezes ruchu samorządowego „Tak dla Polski”: – 

Unia Europejska to nie jest tylko bankomat, to są przede wszystkim wartości. Takie wartości jak 

praworządność, niezależne media, jak demokracja, decentralizacja. 

Morawiecki: – Najlepiej jakby przyjęta została bez poprawek… 

Wadim Tyszkiewicz, koło senatorów niezależnych: – Oni uważają, że wszyscy są 

durniami łącznie z Polakami samorządowcami i urzędnikami Unii Europejskiej. 



MK: – minister do spraw europejskich w radiu rządowym twierdzi, że nowe przepisy są 

już uzgodnione z Unią i Senat nie powinien wprowadzać tu żadnych poprawek… 

Senat ma 14 poprawek, w tym usuwa zapisy ustawy kagańcowej i przywraca 

zawieszonych sędziów. „Sędzia nie odpowiada dyscyplinarnie za (…) treść orzeczenia 

sądowego (…)” 

 

AW: – To efekty ostatniego ostrzału ludzi między innymi w Chersoniu i Charkowie. 

Prezydent Zełenski mówi wprost: nasi sojusznicy muszą przyspieszyć dostawy, jak najszybciej 

uruchomić nowe niezbędne nam opcje wojskowe. 

Cezary Grochot: – Poszukiwanie ocalałych pod gruzami zniszczonego budynku 

w Charkowie. Identyczna akcja ratunkowa w Chersoniu i innych ukraińskich miastach. 

Zniszczony szpital, dworzec autobusowy, bank, szkolne boisko, a przede wszystkim zwykłe 

domy, w których mieszkali zwykli ludzie. 

Wojciech Bojanowski, Charków: – Po kilku tygodniach względnego spokoju doszło do 

ataku rakietowego na dzielnicę mieszkalną Charkowa, trzy osoby zostały ranne, zginęła jedna 

kobieta. Tu miała spaść rakieta typu S300. Front znajduje się kilkadziesiąt kilometrów stąd. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja chce przeciągać wojnę i wyczerpać 

nasze siły. Musimy więc uczynić czas naszą bronią. Nasi sojusznicy muszą przyspieszyć 

dostawy i jak najszybciej uruchomić nowe niezbędne nam opcje wojskowe. 

Ołeksij Reznikow, minister obrony Ukrainy w kanadyjskiej telewizji: – Systemy Hejmars 

były naszym punktem zwrotnym, teraz taką rolę pełnić będą czołgi, a później samoloty bojowe. 

Niezbędne są też pociski zdolne do ataków z dużej odległości na rosyjskie składy paliwa i 

amunicji. Musimy przedstawić nasze argumenty i wyjaśnić, w jaki sposób będziemy używać tej 

broni. Patrzę na to z optymizmem. 

CG:  – Przebywający w Chile kanclerz Olaf Scholz oświadczył, że Dojczland nie przekaże 

Ukrainie samolotów bojowych. Dodał, że nie pozwoli, by wojna w Ukrainie przerodziła się w 

konflikt pomiędzy rosją a NATO. 

[Szczególna jest ta wojna XXI wieku. Zaatakowana przez potęgę rosyjską Ukraina broni 

się, wolno Ukrainie tylko bronić się. Potęgi światowe cały czas zapewniają rosję, że od strony 

świata nie grozi jej żadne niebezpieczeństwo. Wprawdzie Stany Zjednoczone wspierają Ukrainę, 

ale najwyraźniej tylko na tyle, by rosja nie zdenerwowała się i sięgnęła po broń atomową. 

Bezkarna rosja od 340 dni metodycznie niszczy Ukrainę dom po domu, miasto po mieście, ma 

na to dużo czasu, zniszczy Ukrainę totalnie, wybije obrońców Ukrainy. Wprawdzie obrońcy są 

zdesperowani, walczą umiejętnie i dzielnie, ale jednak ich ubywa. Nie ma skąd przybywać 

obrońców. Przeciwnie rosja sięga po kolejne pobory żołnierzy, rosja nadal ma dużo sprzętu 

wojskowego. Samoloty bojowe w każdej ilości każdego dnia mogą i bombardują Ukrainę. 

Drony bojowe produkowane dla rosji przez Iran też w dużej ilości burzą domy Ukrainy, zabijają 

Ukraińców. W takiej światowej sytuacji wcześniej czy później rosja spowoduje, że Ukraina 

przestanie istnieć. Ziemie po Ukrainie przypadną rosji, a świat szybko nawiąże współpracę z 

rosją. Nie widzę możliwości innego końca]. 

♣ 



2023-01-31 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7089 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 987 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty drugi dzień 

 

AW: – Willa+ czyli domy w drogich dzielnicach Warszawy, do tego działki, apartamenty i 

lokal w kamienicy – wszystko za publiczne pieniądze od ministra Czarnka dla organizacji 

związanych z PiS. Dziennikarze tvn24.pl piszą o dwunastu nieruchomościach. Politycy opozycji 

składają wnioski do CBA i NIK. 

Michał Tracz: – Tym jednym zdaniem można podsumować ustalenia dziennikarzy portalu 

tvn24.pl rewelacje dotyczące milionowych dotacji od ministra Czarnka. 

Justyna Suchecka, dziennikarka tvn24.pl: – minister Czarnek za publiczne pieniądze 

urządza życie i działalność kilkudziesięciu organizacji pozarządowych. 

MT: – Organizacji, które, jak mówią autorzy, mają wspólny mianownik: pieniądze na 

luksusowe mieszkania i wille dostały podmioty powiązane z politykami PiS-u, ich rodzinami, 

prawicowymi i konserwatywnymi fundacjami, z urzędnikami państwowymi i harcerstwem. 

Piotr Szostak, dziennikarz tvn24.pl: – Zrobiono to tak naprawdę z dyskryminacją całego 

trzeciego sektora zajmującego się edukacją, który nie pasuje do tego ideologicznego klucza, 

czyli prawicowego katolickiego. 

MT: – To w ten sposób w ręce kojarzonej z władzą organizacji trafiły miliony na zakup 

tych dwunastu nieruchomości… wiele z nich w centrach miast albo w atrakcyjnej okolicy. 

To jedna z opisanych nieruchomości ponad 500 metrowa willa na warszawskim 

Ursynowie, tylko na nią kwota dotacji od ministra to 4,5 miliona złotych. 5 milionów jedna z 

fundacji dostała na zakup tej willi na Starym Mokotowie [Warszawa]. Inna prawie 1,5 mln zł 

w zabytkowej kamienicy w Toruniu. 2,2 mln zł kosztowała posiadłość z lasem, stawami 

i punktem widokowym w Elblągu. 735 tys. zł będzie kosztował dom z ogrodem we Włocławku, 

a to tylko część zakupów. 

Justyna Suchecka, dalszy ciąg: – minister nigdy do tej pory nie organizował tego typu 

konkursów. 

MT: – Nie organizował, bo nie miał takiego prawa, ustawę zmieniło PiS zaledwie kilka 

miesięcy temu i to na jej podstawie minister utworzył specjalny program inwestycyjny i 

konkurs. A jak czytamy: Specjalny zakup lub remont nieruchomości podmiotów wspierających 

system oświaty i wychowania przeznaczył 40 milionów złotych. 

Justyna Suchecka, dalszy ciąg: – Zdecydowana większość z nich powstała po 2020 roku. 

MT: – I ma niewielkie doświadczenie w edukacji, choć ma na pokładzie ludzi władzy, 

choćby fundacja „Polska wielki projekt” z wicepremierem Glińskim w radzie programowej. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – To jest zabezpieczenie na wypadek 

przegrania wyborów parlamentarnych. 

Marcin Kierwiński, KP KO PO: – Nikt nie przewidział tego, jak bardzo pazerny jest rząd 

PiS-u. 

MT: – Bo kupione dzięki państwowej dotacji budynki, za kilka lat będzie można wynająć 

lub sprzedać i nieźle na tym zarobić. Niektóre zakupy już zostały sfinalizowane, część transakcji 

jeszcze nie została zamknięta. 

AW: – To była moja decyzja, nie prezesa Kaczyńskiego tłumaczy Zbigniew Ziobro pytany 

o zmiany w prawie. Zmiany, które pomogłyby prezesowi nie przeprosić, tak jak nakazał mu sąd. 

Sprawa z Sikorskim wydaje się być zamknięta po tym, jak poszedł przelew zaproponowany 

przez Sikorskiego, ale przypadków, kiedy aparat państwa dziwnym trafem chce pomóc jednemu 

człowiekowi, jest więcej niż jeden… 

 

AW: – Znów tracimy pieniądze za problemy z samorządnością – Komisja Europejska 

wystawia kolejny rachunek, tym razem na 60 milionów euro, a to mniej więcej 280 mln. zł 

I tak Polacy płacą za stan, który zafundował im rząd. 



Maciej Sokołowski, Bruksela: – Potrącone właśnie pieniądze to zaległości sięgające 

września i października ubiegłego roku… to rachunek za dwa miesiące łamania środków 

tymczasowych, nałożonych przez Unijny Trybunał Sprawiedliwości w sprawie przepisów 

dyscyplinujących polskich sędziów. Rachunek każdego dnia wciąż wzrasta o milion euro, 

a Komisja konsekwentnie miesiąc po miesiącu potrąca niezapłacone kary z funduszów 

przewidzianych dla Polski. Kiedy licznik się zatrzyma? Albo w momencie wydania wyroku 

[przez TSUE], a to za kilka miesięcy, albo gdy Polska zmieni przepisy dyscyplinarne. Ale tu 

jedna uwaga: wymogi z kamieni milowych KPO i te z decyzji TSUE pokrywają się tylko 

częściowo, więc nawet odblokowanie KPO nie zablokuje naliczania kar. Na dziś to już 455 mln. 

euro, czyli 2 150 mln złotych… 

AW: – W Trybunale Julii Przyłębskiej aż huczy od awantury, sami sędziowie już piszą 

otwarcie o byłej już prezes TK… 

 

AW: – Czy Stany Zjednoczone wyślą Ukrainie samoloty F16? Nie – odpowiada krótko 

prezydent Biden… 

Andrzej Zaucha: – …Amerykanie właśnie zaczęli wysyłanie wozów pancernych Bradley, 

które są wsparciem dla czołgów na polu walki. Pierwszą partię 60 transporterów załadowano na 

statek w porcie [Czarston] Charleston w Południowej Karolinie… 

 

AW: – Po wczorajszym materiale w Faktach mamy kolejne przypadki lekarzy, którzy 

z MSZ dostali wezwanie do zapłaty i płacą za to, że uratowali komuś życie, płacą z własnych 

pieniędzy przez lata, nawet po 70 tysięcy złotych za to, że wypisali recepty na „Mleko 1” dla 

dzieci starszych. bo to „Mleko 2” też refundowane wywoływało ostrą alergię. 

Marek Nowicki: – …za wypisywanie całymi latami recept na „Mleko 1”, Narodowy 

Fundusz Zdrowia każe tych lekarzy ze szpitala uniwersyteckiego w Warszawie… 

Anna Hohendorf profesor z Łodzi, tu wezwanie na 14 812,44 zł. 

Zadzwonił też doktor Piotr Roguszczak z okolic Poznania, miał do zapłacenia 76 tys. zł 

już prawie całość zapłacił przez wiele lat, uratował wiele dzieci. Od wielu lat Fundusz dzieciom 

z takimi ciężkimi objawami alergicznymi tak zwane „mleko pierwsze” refunduje tylko do 18 

miesiąca życia. Dla starszych refunduje inne „mleko drugie”, ale na to bywają dzieci uczulone. 

W takiej sytuacji lekarze są zmuszeni wypisywać to dotychczasowe „Mleko pierwsze”. „Mleko 

1” i „Mleko 2” kosztują dokładnie tyle samo, czyli to jest administracyjny absurd. Kto za ten 

absurd odpowiada? Prezes NFZ, który ściąga od lekarzy pieniądze za „mleko 1” umywa ręce i 

nie chce się w tej sprawie wypowiadać, po cichu mówią, że to wina ministerstwa zdrowia, które 

ustala listę refundacyjną. Ministerstwo zrzuca winę na krajową konsultant w dziedzinie 

gastroenterologii dziecięcej, Czerwionka-Szaflarska profesor… 

 

AW: – Strajki w całej Francji. Francuzom nie podoba się, że mają przechodzić na 

emeryturę w wieku 64 lat. [Dotychczas przechodzili na emeryturę w wieku 62 lat]. 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – styczeń 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-01-01 6 368 362 118 533 154 0 3160 58 

2023-01-02 6 368 749 118 533 118 0   

2023-01-03 6 369 442 118 546 693 13   

2023-01-04 6 370 008 118 555 570 9   

2023-01-05 6 370 533 118 567 526 12   

2023-01-06 6 370 533 118 567 0 0   

2023-01-07 6 371 116 118 586 120 19   

2023-01-08 6 371 259 118 586 143 0 2170 53 



2023-01-09 6 371 362 118 586 103 0   

2023-01-10 6 371 866 118 601 504 15   

2023-01-11 6 372 236 118 615 370 14   

2023-01-12 6 372 577 118 633 342 18   

2023-01-13 6 372 901 118 640 324 7   

2023-01-14 6 373 238 118 651 337 11   

2023-01-15 6 373 315 118 651 77 0 1733 65 

2023-01-16 6 373 370 118 651 55 0   

2023-01-17 6 373 880 118 660 514 9   

2023-01-18 6 374 257 118 666 378 6   

2023-01-19 6 374 645 118 675 388 9   

2023-01-20 6 374 976 118 678 331 3   

2023-01-21 6 375 390 118 681 415 3   

2023-01-22 6 375 463 118 681 73 0 2154 38 

2023-01-23 6 375 528 118 681 65 0   

2023-01-24 6 376 214 118 696 687 15   

2023-01-25 6 376 708 118 702 494 6   

2023-01-26 6 377 240 118 705 532 3   

2023-01-27 6 377 780 118 713 540 8   

2023-01-28 6 378 299 118 715 519 2   

2023-01-29 6 378 349 118 715 50 0 2887 34 

2023-01-30 6 378 402 118 715 53 0   

2023-01-31 6 379 391 118 727 989 12   



♣ 
2023-02-01 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7080 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 836 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty trzeci dzień 

 

AW: – Miliony złotych na wille zamiast na szkoły, minister Czarnek lekką ręką rozdaje 

publiczne pieniądze, a nauczyciele wciąż czekają na godne pensje. To uwłaszczenie się na 

podatkach obywateli. To tylko jedna z lekcji na to, co odkryli dziennikarze TVN24.pl. A odkryli 

gigantyczne dotacje na nieruchomości dla organizacji związanych z PiS. Jak hula willa+, kiedy 

w szkołach liczy się głównie minus, o tym: 

Arleta Zalewska: – Oficjalny dokument ministerstwa edukacji nie pozostawia żadnych 

wątpliwości. Fundacja na rzecz wspólnych spraw megafon, fundacja wnioskowała 

o 4 800 000,00 zł na nieruchomość i wyposażenie. Opinia eksperta, który na zlecenie ministra 

badał wniosek, była miażdżąca i jednoznacznie negatywna: 

Oferta edukacyjna zaproponowana przez wnioskodawcę nie skupia się na wspieraniu 

edukacji dzieci i młodzieży, ale skierowana jest do osób w każdym wieku, co nie 

wpisuje się w cele projektu. 

Dlatego wnioskowana inwestycja w dużej części odbiega od ram niniejszego 

programu. 

Przemysław Czarnek, minister edukacji i nauki KP PiS: – Wystawiacie się na śmieszność. 

40 mln. zł na 40 organizacji, średnio po kilkaset tysięcy złotych dla organizacji, które 

przedstawiły znakomite projekty edukacyjne i wspierania edukacji. 

AZ: – To jeszcze jeden fragment opinii eksperta na temat jednego z takich projektów: 

Wnioskodawca nie ma doświadczenia w prowadzeniu inwestycji ze środków 

publicznych, a wnioskowana inwestycja opiewa na bardzo wysoką kwotę. 

Przyznanie zatem dotacji mogłoby zostać uznane za sprzeczne z zasadą 

racjonalności i gospodarności przy wydatkowaniu środków publicznych. 

- osobiście tą [tę] decyzję podejmuje minister na swoją własną odpowiedzialność. Cztery i 

pół miliona. Po to się powołuje komisje konkursowe, żeby to one oceniły wniosek w sposób 

bezstronny. 

AZ: – To co dziś robi minister, to pompowanie publicznych pieniędzy do fundacji 

w większości związanych z PiS-em. 

Fundacja Polska Wielki Projekt – zakup nieruchomości 5 000 000,00 zł 

Fundacja Wolność i Demokracja – zakup nieruchomości 4 900 000,00 zł 

Fundacja na Rzecz Wspólnych Spraw Megafon – zakup nieruchomości 4 500 000,00 zł 

Czarnek wyposaża fundacje w majątki 

Anna Listewnik, dyrektorka Szkoły Podstawowej nr 57 w Gdańsku: – Nie była 

remontowana od 60 lat. Więc remontu wymaga i podłoga, i ściany. 

Anna Niewińska, dyrektorka VIII Liceum Ogólnokształcącego we Wrocławiu: – Są to 

szatnie sprzed, chyba kilkudziesięciu lat. Przydałyby się nam te pieniądze na dokończenie 

remontu, na które czekamy już czwarty rok. 

Adam Ochenkowski, dyrektor II Społecznego Liceum Ogólnokształcącego w Ostrołęce: – 

Przydałyby się nam te pieniądze na pomalowanie ścian, jeszcze sanitariaty, chcieliśmy na nowe 

kabiny wymienić. 

Janusz Olczak, dyrektor IV Liceum Ogólnokształcącego w Szczecinie: – 4 800 000 zł to 

termomodernizacja tego budynku, cena sprzed dwóch lat. 

 

AW: – Przeprosiny bez przeprosin wsparte przelewem. Jarosław Kaczyński przelewa 

50 000 zł na siły zbrojne Ukrainy i tym samym przyjmuje ofertę Radosława Sikorskiego… 

 



AW: – rosja szykuje się na maksymalną eskalację, gromadzi wszystko, co ma pod ręką – 

mówią ukraińskie władze. Na froncie w Ukrainie czas ucieka, a czas to śmierć albo życie. 

Amerykanie też coś szykują [od jak dawna?] Ukraina dostanie rakiety o zasięgu do 150 km. 

Monika Krajewska: – Walka o każdy centymetr miasta, budynek czy podwórko. To starcie 

na wyniszczenie. I choć Rosjanie ponoszą tu kolosalne straty, nawet na chwilę nie przerywają 

ognia… Następne tygodnie zdaniem Ukraińców będą kluczowe dla przebiegu wojny. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nasza armia, rząd i nasi partnerzy robią 

wszystko, żeby upewnić się, że rosja nie tylko poniesie porażkę na polu walki, ale także straci 

wszelką nadzieję na kontynuowanie tej agresji. Porażka rosji powstrzyma wszelkie alternatywy 

dla stabilnego pokoju. 

MK: – …Wczoraj przekazanie kolejnych haubic Ukrainie potwierdziła Francja. 

 

AW: – Senat przywrócił konstytucyjność ustawy – mówi marszałek Senatu, ale PiS 

powtarza: miało nie być poprawek… Poprawki: 

- sprawy dyscyplinarne sędziów – Izba Karna Sądu Najwyższego 

- likwidacja Izby Odpowiedzialności Zawodowej 

- test bezstronności sędziego – sędziowie z 7-letnim stażem 

 

AW: – Centrum Naukowe im. Kornela Morawieckiego, na Centrum idą miliony, 

dokładnie 80 milionów… Rektor Uniwersytetu we Wrocławiu na patrona Centrum mógł wybrać 

któregoś noblistę związanego z Uniwersytetem, ale wybrał polityka i dostał pieniądze, pieniądze 

podatników. 

Paweł Płuska – …Sprawę na początku stycznia opisała Gazeta Wyborcza, podkreślając, że 

wyboru patrona dokonał sam rektor bez zgody statutowych władz Uczelni. Są pieniądze na 

rzeczywiście potrzebnego centrum naukowego. I tak Uniwersytet został wciągnięty do polityki, 

a polityka do niego weszła. 

Bogdan Zdrojewski, KP KO PO – Pamiętam czasy komuny, kiedy zamazywałem jednego 

z patronów, Bolesława Bieruta na szyldach Uniwersytetu Wrocławskiego. Wolałbym, abyśmy 

nie wrócili do tych czasów, kiedy patronami są politycy. 

 

Stanisław Żaryn 

Funkcjonariusze @CBAgovPL zatrzymali cztery osoby w śledztwie dot. przestępstw 

korupcyjnych. Wśród podejrzanych jest Rafał B., były wiceminister skarbu, Prezes 

Zarządu Pracodawców RP. Trwają przeszukania m.in. w Urzędzie m.st. Warszawy 

oraz MPO. 

 

Leonard Pietraszak [bankier w Vabank] 

(1936 – 2023) 

♣ 
2023-02 02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7079 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 811 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty czwarty dzień 

 

AW: – Komisja mówi nie, a Czarnek i tak daje miliony, publiczne pieniądze poszły na 

projekty z miażdżącymi opiniami ekspertów… na czterdzieści wniosków komisja wydała 29 

negatywnych opinii. 

 

AW: – Premier w piekarni z wizją tańszego chleba, bo cena na gaz będzie gwarantowana. 

Tylko kto zagwarantuje, że premier się nie myli? Paweł Płuska poszedł po roku do tego samego 

sklepu i sprawdził, jakie są fakty, o ile są wyższe ceny? 



Paweł Płuska: – premier i ministrowie w tak licznym gronie udali się dziś do piekarni, by 

poinformować, że będzie lepiej i przede wszystkim taniej. 

Waldemar Buda, minister rozwoju i technologii, KP PiS: – Piekarnie od 1 kwietnia będą 

mogły oczekiwać gwarantowanej ceny za gaz 200,17 zł za megawatogodzinę. 

PP: – Jak wcześniej pokazywaliśmy, dziś gaz na giełdach kosztuje mniej niż przed wojną, 

a przedsiębiorcy wciąż płacili stawki kilkakrotnie wyższe. Rząd w styczniu podniósł wat na gaz 

do maksymalnych poziomów, a nie musiał. 

Morawiecki: – Mierzymy się dzisiaj ze splotem wielu kryzysów. 

PP: – rząd wygrywa z kryzysami, które często sam współtworzy, by jak dziś przekonywać, 

że jest blisko ludzi i walczy z inflacją. 

Morawiecki: – Kilogramowego bochenek chleba można przeciętnie kupić za 5 do 6 zł. 

PP: – Według GUS nie kilogramowy, a półkilogramowy bochenek (pszenno-żytniego) XII 

2022 kosztuje 4,56 zł., ale premier powołał się też na inne wyliczenia: 

Morawiecki: – mimo tych inflacji, podwyżek cen w czasach rządów Tuska i Platformy 

Obywatelskiej można było kupić mniej bochenków chleba za płacę minimalną niż dzisiaj. 

PP: – Sprawdziliśmy: 

Liczba bochenków chleba za płacę minimalną (źródło GUS) 

2015 r. liczba bochenków – 584,5 cena bochenka 2,2 zł 

Płaca minimalna 1750 zł brutto; 1286,1 zł netto 

XII 2022 r. liczba bochenków – 518,2 cena bochenka 4,56 zł 

Płaca minimalna 3010 zł brutto, 2363 zł netto 

PP: – W grudniu 2022 r. o 60 bochenków mniej, a dopiero 

I 2023 r. płaca minimalna 3490 zł brutto, 2709 zł netto, cena bochenka 4,56 zł 

PP: – A dopiero po styczniowej podwyżce płacy minimalnej rzeczywiście można kupić 

więcej o 10 bochenków. 

[czyli premier mówił prawdę] 

 

AW: – Telewizja rządowa niepubliczna i nie misja, propagandy i informacji, bez patrzenia 

władzy na ręce, za to z patrzeniem na władzę przychylnym okiem i z przymykaniem oka tam, 

gdzie oczy akurat powinny otworzyć się szeroko. Czego widzowie TVP nie widzą, a co mają 

widzieć za miliardy z budżetu, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy angażuje setki 

tysięcy ludzi. Media publiczne poświęciły temu wydarzeniu w swoim głównym programie 

informacyjnym 13 sekund bez niepokazania ani jednego zdjęcia i ani jednego nagrania. Żadna 

informacja nie pojawia się w żadnych podległych i przejętych przez władzę mediach o 

milionach, które minister Czarnek przeznacza na dofinansowywanie nieruchomości dla ludzi 

PiS. 

Telewizja rządowa o rządzie PiS mówi tylko tak: 

Program przełomowy pod wieloma względami. 

Polski Ład to pociąg do inwestycji. 

… 

 

AW: – putin nakazał, żeby cały Donbas został zajęty do marca – informacja ukraińskich 

władz. Domy Ukraińców putin zajmuje, gdzie chce, rakietami takimi, które spadły dziś 

w Kramatorsku. Ukraińscy żołnierze walczą, jak mogą, ale przyznają, że jest ciężko i że 

wagnerowcy są jak zombi. 

Andrzej Zaucha: – Kolejny dom mieszkalny zamieniony w ruiny w Kramatorsku na 

wschodzie Ukrainy. Zginęły 3 osoby, wiele jest rannych. Do Bachmutu dojechać coraz trudniej, 

bo rosjanie próbują otoczyć miasto. Wolontariusze, dopóki mogą, próbują przekonywać 

cywilów, by wyjechali, ale wielu odmawiają, nie przeraża ich bezustanny ostrzał. 

Do takich miejsc pomoc humanitarną przywozi Igor Tracz, mistrz Polski i świata w 

wyścigach psich zaprzęgów. 

IgorTracz, wolontariusz: – Dotychczas byliśmy w Odessie w szpitalu, który nie miał ani 

jednego generatora prądu, a ten szpital dla noworodków. Tam były [nie zrozumiałem]. Myśmy 

dostarczyli do tego szpitala kolejny potężny agregat. 



AZ: – Pomaga mu Wojciech, polski żołnierz, który z bronią w ręku broni przed rosyjską 

agresją… O wsparciu dla Ukrainy rozmawiała dzisiaj w Kijowie przewodnicząca Komisji 

Europejskiej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wszyscy wiemy, że rosja koncentruje swoje 

siły i szykuje się do odwetu nie tylko na Ukrainie, ale także w wolnej Europie i wolnym świecie. 

AZ: – Europejscy przywódcy obiecują kolejny pakiet sankcji przeciwko rosji. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Europa jest wokół Ukrainy 

od pierwszego dnia, bo wiemy, że tutaj pisze się przyszłość naszego kontynentu. Wiemy, że 

walczycie nie tylko o siebie. Stawką jest wolność. 

[I tylko tyle Unia Europejska może. To jest zagłada Ukrainy]. 

 

AW: – Przerażające dane na temat onkologii w Polsce. Śmiertelność z powodu raka jest w 

Polsce o 15% wyższa niż średnia w Unii Europejskiej. Z kolei wydatki na opiekę onkologiczną 

są w Polsce niższe od unijnej średniej. Jak te dane widać w praktyce, o tym: 

Marek Nowicki: – …rezonans musiała wykonać prywatnie. Długo trzeba czekać na opisy 

USG i na rozpoznanie patomorfologiczne. 

Cezary Szczylik, profesor, ordynator Oddziału Onkologii Klinicznej i Chemioterapii, 

Europejskie Centrum Zdrowia w Otwocku: – W czasie, kiedy my dostajemy ostateczne 

rozpoznanie, pacjent ma już przerzuty do różnych narządów, jest nieoperacyjny i nie jest do 

radioterapii i nie jest przede wszystkim do wyleczenia. I to jest dramat. 

[I pan nie grzmi? Nie protestuje?] 

MN: – [wszystkie wskaźniki są gorsze niż w Europie]. Mamy gorszy dostęp do 

nowoczesnych metod terapii. W Polsce każdego roku zachorowuje [zapada na raka] 180 tysięcy 

Polaków… 

♣ 
2023-02-03 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6920 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 1124 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty piąty dzień 

 

DR: – Kijów. I pierwszy w strefie wojennej szczyt Unia – Ukraina. Mocny sygnał 

dotyczący kraju, równie mocny dla okupanta. Oprócz słów solidarność i pomoc pada ścisła 

deklaracja: przyszłość Ukrainy jest w Unii. 

Andrzej Zaucha: – …Ukraina w zeszłym roku uzyskała status kandydata do Unii 

Europejskiej, musi najpierw spełnić wymagania, chociażby w walce z korupcją. W ostatnich 

tygodniach służby ukraińskie zatrzymały kilku wysokich urzędników, w tym wiceministra 

obrony, którzy zarabiali ogromne sumy na żywieniu walczących wojsk. Rewizję 

przeprowadzono u jednego z najbardziej znanych ukraińskich oligarchów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziś jest owocny dzień dla naszego kraju, 

owocny dzień w konfrontacji z tymi, którzy teraz próbują osłabić Ukrainę. Nie pozwolimy 

nikomu osłabić naszego państwa. 

AZ: – Bo osłabiona Ukraina nie będzie w stanie zmagać się z wrogiem, który szykuje, 

a może już rozpoczął nową ofensywę. Na wschodzie trwają coraz cięższe walki, głównie 

w obwodzie donieckim i ługańskim. Eksperci oceniają, że Ukraina intensywnie się do niej 

przygotowuje. Bardzo pomogą w niej nowe amerykańskie rakiety z wyrzutni Hajmars 

o zwiększonym zasięgu. Oficjalnie o ich dostarczeniu poinformował Pentagon. Bez przerwy 

ćwiczą ukraińskie jednostki pancerne. A MSW chce stworzyć osiem nowych brygad 

pancernych, stworzonych wyłącznie z weteranów ochotników, którzy stracili w tej wojnie 

najbliższych, by jeszcze mocniej bić wroga. Opór Ukraińców budzi podziw. Według zachodnich 

wywiadów rosja straciła od początku wojny 200 tysięcy żołnierzy zabitych i rannych. 

 

DR: – Niebezpieczny front nad Polską. 



- Mamy czwarty stopień zagrożenia lawinowego [Zakopane]. Pogoda się zdecydowanie 

pogarsza. Przewidziane są bardzo duże opady śniegu połączone z silnym wiatrem. 

- Niebezpieczna pogoda panować jeszcze będzie w nocy z piątku na sobotę. 

 

Tusk: – Marzyliście kiedyś o willi albo wygodnym apartamencie? I to za darmo? Na 

pewno. I jest ktoś, kto spełnia takie marzenia. Pan Minister Czarnek, ale tylko koleżkom z PiS-u. 

Właśnie w ostatnich dniach rozdał im 40 000 000 zł Waszych publicznych pieniędzy. 

I dokładnie w tym samym czasie ten minister Czarnek nauczycielom, błagających go 

o choćby minimalne podwyżki, powiedział: Mamy wojnę, więc musimy poczekać. 

A premier Morawiecki zareagował: Zamierzam podziękować za to Panu Ministrowi. 

Tusk, dalszy ciąg: – Wiecie, im się właściwie naprawdę już w głowach poprzewracało. 

 

DR: – Z tarczą Banaś – Obajtek. Punkt po stronie szefa NIK, sąd uznał, że Najwyższa Izba 

Kontroli do kontroli w spółkach skarbu państwa ma prawo… 

 

DR: – Najnowszy spis powszechny, coraz mniej małżeństw, coraz więcej związków 

nieformalnych i co czwarta rodzina na wsi to samotna mama plus dzieci… 

♣ 
2023-02-04 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6920 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 820 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty szósty dzień 

 

PM: – [wiele o tym, co dopiero będzie, ale to już wiemy] 

 

PM: – [o willach dla ludzi władzy] 

 

- o chorych na raka w Polsce – to powtórka 

 

PM: – W wieku 87 lat zmarł profesor Szewach Weiss, przyjaciel Polski, przez lata 

telewizyjny gość w wielu państwa domach. Przeżył holokaust dzięki pomocy Polaków i 

Ukrainki, w Izraelu wspiął się na polityczny szczyt, by w końcu wrócić do Polski jako izraelski 

ambasador, rzecznik pojednania, był charyzmatyczny, wrażliwy, ciepły, miał ogromną wiedzę, 

ufność i cierpliwość… 

♣ 
2023-02-05 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6920 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 121 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty siódmy dzień 

 

PM: – Miliony złotych z kieszeni Polaków wydają ministrowie nie na edukację dzieci 

i młodzieży czy pomoc ofiarom przestępstw, lecz dla swoich politycznych znajomych, minister 

Czarnek funduje im siedziby. Cokolwiek władza robi, uchodzi im na sucho, przeszkadza im 

tylko jedno: wolne media, które to ujawniają. 

Jakub Sobieniowski: – Takie emocje wywołała rozmowa na temat programu willa+ i takie 

żądanie, wiceminister zgodził się na rozmowę, wiedział, że jest nagrywany; reporter prowadził 

tę rozmowę w sposób merytoryczny i kulturalny, sprawa jest ważna ze względu na jej interes 

społeczny i wielkie pieniądze podatników, którymi dysponuje rząd. Emitujemy fragment, wcale 



nie wyrwany z kontekstu i znaczący, w którym polityk odpowiada na pytania o dawanie 

pieniędzy przez rząd PiS-u organizacjom związanym z politykami PiS-u: 

Paweł Jabłoński, wiceminister spraw zagranicznych: – Nie atakujcie państwo fundacji, 

które przez lata prowadziły działalność społeczną tylko dla tego, że w radzie tej fundacji jest 

ktoś, kto wspiera PiS, bo uważam, że to jest po prostu niesprawiedliwe, niewłaściwe, to jest 

dyskryminacja ludzi ze względu na poglądy polityczne. 

JS: – Przemysław Czarnek tak uzasadnia 5 mln. zł na willę dla fundacji „Polska wielki 

projekt”: 

Czarnek: – Na potrzeby edukacji młodzieży i to nie tylko młodzieży z Polski, ale i całej 

Europy, wokół idei trójmorza, którą fundacja Wielki Projekt od wielu lat realizuje i 

upowszechnia, organizując kongresy Wielki Projekt. 

JS: – fundacja Wielki Projekt tym się chwali w internecie, raczej nie działalnością 

w szkołach wyższych, średnich czy podstawowych. 

Bronisław Wildstein, wypowiedź archiwalna: – pierwsze utwory zacząłem szkicować, 

a właściwie z pasją zaczynać, choć nie kończyć w podstawówce. 

Morawiecki: – „Polska wielki projekt” to wspaniałe miejsce, gdzie przede wszystkim 

wypracowujemy perspektywę. 

Krzysztof Ziemiec, TVP, wypowiedź archiwalna: – Zawsze w obecności wielu 

znakomitych gości, ale w tym roku wśród nich mamy aż trzech premierów: Mateusza 

Morawieckiego, Jarosława Kaczyńskiego i Piotra Glińskiego. 

Zdzisław Krasnodębski, eurodeputowany PiS, wypowiedź archiwalna: – Jarosław 

Kaczyński był w jakimś sensie też twórcą, jest twórcą tego kongresu, bo idea wykluła się w 

czasie naszych spotkań. 

JS: – To jest fundacja związana z PiS-em, po prostu. I dostała od ministra z rządu PiS pięć 

milionów naszych… 

Adam Szłapka, KP KO, Nowoczesna: – Doją publiczną kasę i udają, że nic się nie stało. 

Widzimy to. 

JS: – Fundusz Przemysława Czarnka opozycja kojarzy z funduszem sprawiedliwości 

ministra sprawiedliwości. Pieniądze miały być dla ofiar przestępstw, bywały też 

wykorzystywane w czasie kampanii: 250 000 zł na rzecz gminy Tuchów; po 100 000 zł dla 

kilkunastu straży pożarnych. 

Czarnek, wypowiedź z piątku: – Ochotnicza straż pożarna w jednym z miast na 

Lubelszczyźnie. 

Jacek Ozdoba, wiceminister klimatu i środowiska, wypowiedź z piątku, KP PiS, Solidarna 

Polska: – Jeżeli dla kogoś nadużyciem jest przekazywanie sprzętu ratowniczego, który dotyczy 

grupy środowisk ochotniczych straży pożarnych. 

Czarnek: – To dotyka dzieci i młodzież z ochotniczych straży pożarnych. 

JS: – Może można, a może nawet trzeba wspierać te fundusze edukacyjne i 

sprawiedliwości. Wątpliwości budzi coś innego, fakt, że rząd daje pieniądze fundacjom 

związanym z politykami PiS-u albo służą do kampanii wyborczych. 

Rafał Grupiński, KP KO, PO: – PiS rzucił się na państwo jak na wojenną zdobycz, łupi, co 

tylko może dla swoich. 

Ozdoba: – I tak nie wyrażam zgody na publikację żadnych z mych wypowiedzi. 

Paweł Jabłoński, wiceminister spraw zagranicznych: – Dla niektórych ludzi, nawet jeśli 

fundacja robi coś bardzo dobrego, bardzo pożytecznego, to jeżeli jest tylko związana z PiS, to 

jest zdyskwalifikowana. My nie podchodzimy do tego w taki sposób. 

JS: – Paweł Jabłoński jest wiceministrem w resorcie dyplomacji. 

 

PM: – Ukradli sprzęt ratujący życie [z wozu strażackiego]. 

 

PM: – rosyjskie rakiety znowu spadają na ukraińskie elektrownie. Połowa Odessy jest bez 

prądu. Spadają też na uczelnie. W Donbasie ruscy idą po własnych trupach, szereg za szeregiem; 

putin wciąż wysyła na śmierć rekrutów i rezerwistów, a także więźniów i więźniarki w nadziei, 

że traktując ich jak mięso armatnie, przełamie front. Zachód zaostrza sankcje. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Znowu nadszedł ciężki czas, gdy okupant 

wysłał ogromne siły, by przełamać naszą obronę. Jest ciężko pod Bachmutem, Bugledarem, 

w okolicach Łymanu i na innych odcinkach. Ale tak jak każdego z trzystu czterdziestu sześciu 

dni wojny upór naszych żołnierzy decyduje o wszystkim. 

Andrzej Zaucha: – By przeciwstawić się kolejnej ofensywie, Ukraina potrzebuje sprzętu. 

Kanada dołączyła do koalicji kilkunastu państw, które dostarczają nowoczesne czołgi. Pierwszy 

kanadyjski leopard poleciał już do Europy. Sankcje poważnie osłabiły ruską gospodarkę, ale 

wciąż nie doprowadziły do jej załamania. 

 

PM: – Decyzją prezydenta Joe Bidena Amerykanie zestrzelili chiński balon, którego lot 

nad Stanami Zjednoczonymi wywołał dyplomatyczny skandal. Naszpikowany czujnikami balon 

latał wyżej niż samoloty i obserwował. Chiny twierdzą, że to przypadek, a Stany, że to 

szpiegostwo. 

♣ 
2023-02-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7195 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 129 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty ósmy dzień 

 

GK: – Ziemia zatrzęsła się nad ranem w Turcji i Syrii, koło południa były kolejne 

wstrząsy. Bilans ofiar bardzo szybko rośnie, to już ponad 2600 osób. Akcja ratunkowa to walka 

z czasem o życie, bo w ruinach wciąż są ludzie, a na zewnątrz silny mróz. W drodze na pomoc 

są strażacy z Polski. 

Monika Krajewska: – …ziemia zatrzęsła się tuż po czwartej nad ranem. Epicentrum 

znajdowało się 30 km od tureckiego miasta Gaziantep 18 km pod powierzchnią ziemi. 

Trzęsienie miało magnitudę 7,8 i w tym regionie było jednym z najpotężniejszych od ostatnich 

stu lat. 

Recep Tayyip Erdoğan, prezydent Turcji: – Nie wiemy, jak duża będzie liczba ofiar 

i rannych, bo cały czas trwają akcje ratunkowe w wielu zrujnowanych budynkach. Mamy 

nadzieję, że uda nam się uratować jak najwięcej ludzi z tej katastrofy. 

MK: – Na dramatycznych nagraniach widać siłę kataklizmu [w ciągu sekund rozpadają się 

całe bloki mieszkalne], rozpadające się zabytki i uciekający z domów na ulicę. Skala zniszczeń 

jest ogromna. Kataklizm najmocniej dotknął Turcję i północną Syrię, ale wstrząsy odczuwalne 

były w innych krajach, w tym w Libanie i na Cyprze. Po nich nastąpiła seria kilkudziesięciu 

mocnych wstrząsów wtórnych, a następnie kolejne silne uderzenie dziś po południu. 

Fuat Oktay, wiceprezydent Turcji: – ponad 2500 ratowników jest na służbie i ta liczba 

rośnie z każdą sekundą. Ekipy potrzebują czasu, by dotrzeć do niektórych prowincji z powodu 

bardzo trudnych warunków pogodowych. 

MK: – Niedługo dołączą do nich także doświadczeni ratownicy z całego świata, w tym z 

Polski. Ciężka grupa poszukiwawczo-ratownicza, która niedługo wyleci z Warszawy, składa się 

z 76 strażaków i 8 psów. 

 

GK: – Jeśli wierzyć Ryszardowi Terleckiemu, to prezes Kaczyński zna sprawę willi+ 

i partia będzie ministra Czarnka bronić, gdy pojawi się wniosek opozycji o odwołanie. 

Tymczasem w Faktach konkretne dane, ile fundacji z lubelskiego dostało pieniądze mimo 

negatywnych opinii ekspertów. 

Arleta Zalewska: – Lubelszczyzna, to polityczny rejon posła Przemysława Czarnka i to 

tam popłynęło 14 dotacji na łączną kwotę 8,3 mln. zł. 10 na 14 fundacji z Lubelszczyzny miało 

negatywną ocenę… 

 

GK: – Partia władzy przegrywa głosowanie podczas obrad sejmowej komisji cyfryzacji w 

sprawie ustawy lex-pilot. Za i przeciw była taka sama liczba posłów, zdecydowało więc 



stanowisko przewodniczącego. Będzie zatem wysłuchanie publiczne w sprawie powszechnie 

krytykowanych przepisów. 

Maciej Knapik: – Politycy PiS podenerwowani, przegrali głosowanie na posiedzeniu 

komisji. Dokładnie za miesiąc odbędzie się wysłuchanie publiczne w sprawie lex-pilot. 

Jan Grabiec, KP KO, PO: – Będzie czas na to, żeby rząd przemyślał. 

MK: – Przepisy zwane lex-pilot PiS forsuje przy głośnym sprzeciwie branży telewizyjnej, 

właścicieli kablówek, lokalnych operatorów, platform cyfrowych i ekspertów. 

Tadeusz Kowalski, doktor habilitowany, członek Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji 

powołany przez Uniwersytet Warszawski: – Zmiana proponowana dotyczy milionów 

telewidzów, właściwie każdego z nas. Tych zmian nie można robić bez odpowiedniego 

przygotowania. 

Teresa Wierzbowska, Związek Pracowników Prywatnych Mediów: – To jest tak szeroka, 

rewolucyjna zmiana, żeby wymaga dyskusji i debaty. 

MK: – Ale władzy wysłuchanie publiczne nie jest w smak. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Ustawianie Polakom pilotów, to 

jest nic innego, jak ustawianie Polakom wyników wyborów. 

MK: – PiS chce jak najszybciej przed wyborami zaprogramować nasze piloty, tak żeby 

pierwsze 5 kanałów to była telewizja rządowa (TVP1; TVP2; TVP3; TVP-INFO; TVP-

KULTURA), której codziennością jest karykaturalna wręcz propaganda sukcesu PiS, gdzie ani 

słowem nie wspomina się o błędach i aferach obecnej władzy, za to politycy opozycji, a głównie 

Tusk są odpowiedzialni za całe zło tego świata… 

 

GK: – Kilka minut temu rozpoczęło się spotkanie kierownictwa Platformy Obywatelskiej. 

Jest oczywiście Donald Tusk. Po południu pierwszy raz w tym roku na Nowogrodzkiej 

obradował też komitet polityczny PiS. Tematy: listy wyborcze i nadchodząca kampania. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – [Skoro oba spotkania dopiero się zaczęły, to nic 

konkretnego nie można powiedzieć]. 

 

GK: – …na froncie ukraińska armia jest w bardzo trudnej sytuacji, ruscy szykują kolejną 

ofensywę. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jest bardzo dużo sygnałów, że okupanci chcą 

w lutym dokonać czegoś symbolicznego, odegrać się za zeszłoroczne porażki. Widzimy 

zwiększającą się presję na różnych kierunkach frontu, a także w sferze informacyjnej. Bardzo 

ciężko jest w obwodzie donieckim, tam trwają ciężkie walki. Jakkolwiek ciężko będzie, musimy 

wytrwać. 

Andrzej Zaucha: – …Dzisiaj rozpoczęło się masowe szkolenie na czołgach Leopard. Na 

wschodzie Ukrainy już jest tak ciężko, że ukraińscy żołnierze nie mają czasu na odpoczynek; 

ruscy ostrzeliwują bezustannie miasta na zapleczu frontu, by zdemoralizować mieszkańców. To 

Drużkiszka 40 km od Bachmutu ostrzelana rakietami. Przykładem niezłomności są ukraińscy 

żołnierze wracający z ruskiej niewoli, niektórzy byli w niewoli od początku wojny. 

♣ 
2023-02-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7476 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1447 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czterdziesty dziewiąty dzień 

 

GK: – Ponad 6 tysięcy ofiar, dziesiątki tysięcy rannych – tak na tę chwilę wygląda obraz 

po tragicznym trzęsieniu ziemi w Turcji i Syrii. Ratownicy wciąż szukają żywych ludzi, którzy 

są pod gruzami. Szanse maleją z każdą godziną. 

Paweł Łukasik: – …temperatura to -6℃, w nocy jeszcze spada, do tego wiatr, śnieg, 

wszystko co najgorsze. 



GK: – Prezydent Turcji ogłosił 3-miesięczny stan wyjątkowy w dziesięciu najbardziej 

zniszczonych prowincjach kraju. Na miejsce przylatują ratownicy z całego świata, także 

z Polski. Niedawno udało im się spod gruzów wydobyć drugą żywą osobę. 

Cezary Grochot: – Najpierw usłyszeli płacz dziecka, a chwilę później odnaleźli pod 

gruzami żywą dziewczynkę, była zasypana, ale nie odniosła poważnych obrażeń. W ostatnich 

godzinach udało się jeszcze uratować kilkoro innych dzieci i dziesiątki dorosłych…  

 

GK: – Tatry znów otwarte dla turystów. 

 

GK: – Nie da się zakrzyczeć afery willa+, nawet z trybuny sejmowej, a to próbuje robić 

minister Czarnek… 

 

GK: – PSL i Polska 2050 tworzą wspólną listę, ale nie wyborczą do sejmu, listę spraw do 

załatwienia po odsunięciu PiS-u od władzy. Nie szukajmy wroga na opozycji, podkreślają 

liderzy wszystkich partii demokratycznych… 

Szymon Hołownia: – Zróbmy format dwójkowy, od którego się to zacznie, otwarty też na 

tych, którzy chcieliby w nich wziąć udział bez żadnej chęci dominacji, bez żadnego 

zawłaszczania sobie. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Na posiedzeniu klubu Platformy Donald Tusk 

poinformował, że w tej sytuacji partia szykuje się do samodzielnego startu. Politycy ruszają w 

teren, w każdym województwie obradować będzie klub Platformy i Platforma ostrzega, żeby nie 

dawać paliwa PiS-owi. Pozytywnym przekazem wspólnoty opozycji ma być pakt senacki… 

 

GK: – Pod znakiem zapytania stoi wizyta Wołodymyra Zełenskiego w Brukseli, bo 

nieoficjalny plan stał się publiczną agendą. Teraz nawet krótki wyjazd z kraju w trudnej sytuacji 

na froncie, byłby ryzykowny… 

 

GK: – Na warszawskim lotnisku rozpoczęły się szkolenia żołnierzy, która pierwsza 

w Polsce dostała baterie przeciwlotnicze i przeciwrakietowe Patriot. Chodzi o przemieszczanie 

jednostki i zajmowanie stanowiska… 

 

GK: – Od 1 marca PKP Intercity wycofuje się z podwyżek cen biletów, będą niższe od 11 

do 15%, czyli wrócą do poziomu sprzed podwyżki, które bez uprzedzenia wprowadził 

11 stycznia. Podwyżka była przed feriami, obniżka będzie po feriach. 

 

Zaczęło się od protestu szpitali w Tarnowie, dziś są też w kilkudziesięciu innych. 

Pielęgniarki walczą o należne im zgodnie z ustawą podwyżki. Dyrektorzy szpitali wymyślili, że 

podwyżek można uniknąć, obniżając pielęgniarkom stanowiska… 

 

GK: – Te 200 m robi fundamentalną różnicę. Sejm pracuje nad ustawą wiatrakową, 

a kluczowy jest zapis o odległości wiatraków od budynków mieszkalnych… 

♣ 
2023-02-08 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7402 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1211 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty dzień 

 

GK: – Tysiące ofiar trzęsienia ziemi w Turcji i w Syrii, to już ponad 11 tysięcy osób. Skala 

ludzkich dramatów jest nie do opisania. Bohaterstwo ratowników, także polskich godna 

najwyższego szacunku. 

Paweł Łukasik: – Najpierw grupa rekonesansowa najczęściej z psami wchodzi na takie 

gruzowisko, próbują odnaleźć ślad jeszcze żywych osób, bo takie w dalszym ciągu są pod 



gruzami znajdowane… Byliśmy świadkami sytuacji kiedy polscy ratownicy w tym miejscu 

między zakleszczonymi stropami zaledwie kilkudziesięciocentymetrowej jeśli chodzi o 

wysokość przestrzeni odnaleźli całą żywą czteroosobową rodzinę. Dzisiaj w ciągu dnia 29-letnia 

kobieta po sygnale od psów i potem również wierceniu, cięciu w tym miejscu także byli przy tej 

kobiecie, ona jest cała i zdrowa, trafiła do szpitala. Jeśli chodzi zaś o drugą stronę, no to cały 

czas wydobywane są także zwłoki, ciała, dramatyczne sytuacje, kiedy najbliżsi, sąsiedzi, rodzina 

dowiaduje się o śmierci, takich sytuacji są tysiące. 

GK: – Dramatyczne akcje ratunkowe trwają na całym obszarze objętym trzęsieniem ziemi 

i w Turcji, i w Syrii. Czasu jest coraz mniej. Na miejsce tragedii niedaleko epicentrum 

przyjechał prezydent Turcji, przyznał, że początkowo pomoc była spóźniona. 

Katarzyna Sławińska: – Siedmioletnia Marian ponad dobę chroniła głowę młodszego 

brata, utknęli pod gruzami swojego domu na północy Syrii, oboje udało się uratować. Ta 

maleńka urodzona pod gruzami też przeżyła. Do tego syryjskiego chłopca ratownicy dotarli po 

48 godzinach. Każdy uratowany człowiek to dawka niezbędnej nadziei. To potężny wybuch 

radości w syryjskiej prowincji, ratownikom udało się uratować spod gruzów całą rodzinę. 

W zrujnowanym 12-letnią wojną kraju ratunek jest szczególnie trudny. Zamyka się 72-godzinne 

okno, w czasie którego szanse na przeżycie są największe. Skala zniszczeń jest niewyobrażalna. 

Do niektórych miejsc nie dotarła jeszcze żadna pomoc. Rozpacz zamienia się w złość. Prezydent 

Turcji odwiedził zrujnowane miejscowości. Przyznał, że reakcja rządu na początku była zbyt 

wolna. Z całego świata docierają ekipy ratownicze, z Wrocławia i Katowic ruszyły kolejne 

grupy wojskowych lekarzy i ratowników górniczych. 

 

GK: – Proces był polityczny, zarzuty zmyślone i sfingowane, a wyrok nigdy w tej sprawie 

nie powinien zapaść. Białoruski sąd skazał Andrzeja Poczobuta na 8 lat więzienia o zaostrzonym 

rygorze. Poczobut, to działacz polonijny i dziennikarz, więzień polityczny białoruskiego 

reżimu… Wyrok potępiony przez polskie władze. 

 

GK: – Reporter Faktów na powietrznej stacji benzynowej. 

GK: – Jest zmiana na pozycji lidera. Porównując do ostatniego sondażu dla Faktów przez 

Kantar: 

Koalicja Obywatelska 29% (spadek -2%) 

PiS, Solidarna Polska, R 28% (spadek -4%) 

Polska 2050 11% 

Konfederacja 8% (spadek -1%) 

Lewica 5% (spadek -1%) 

Koalicja Polska 3% 

 

GK: – Senat zrobił swoje i wprowadził ważne poprawki do ustawy o Sądzie Najwyższym. 

Zjednoczona Prawica wszystkie 14 odrzuciła w Sejmie. Solidarna Polska była przeciwko 

ustawie w wersji PiS i przeciwko poprawkom w wersji opozycji. 

Maciej Knapik: – Na zamku królewskim w Warszawie usłyszeliśmy od polityków PiS-u i 

komisarzy europejskich, czym jest i czym może być Unia Europejska dla Polski. 

Morawiecki: – Czyste środowisko, nowe technologie, wiele dobrze, coraz lepiej płatnych 

miejsc pracy. 

Grzegorz Puda, minister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS: – Nie ma dziedziny, 

w której nie znajdziemy środków europejskich w każdym obszarze życia Polaków. 

Elisa Ferreira, unijna komisarz ds. spójności i reform: – Polska może liczyć na ogromne 

pieniądze, 76 miliardów euro inwestycji europejskich w Polsce. 

Będziemy mogli korzystać z nowego budżetu Unii Europejskiej. 

MK: – Tu nie występował Jarosław Kaczyński, który twierdzi, że Unia to Dojczland, który 

chce nam szkodzić. 

Morawiecki: – wpłynęło już około 5 miliardów złotych. 

Stefan De Keersmaecker, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej: – Jeśli Polska 

przekazałaby nam faktury i zwróciła się o wypłatę środków, to Komisja Europejska takich 

środków wypłacić by nie mogła. 



MK: – Polska nadal nie wypełnia kryteriów karty praw podstawowych Unii Europejskiej. 

Eliza Ferreira, unijna komisarz ds. spójności i reform: – To warunek wstępny by otrzymać 

finansowanie stosowany dla wszystkich krajów. Wierzymy, że postęp tu następuje i problemy 

zostaną rozwiązane. 

Grzegorz Puda, minister funduszy i polityki regionalnej, PiS: – Wszystko wskazuje na to, 

że jesteśmy na najlepszej drodze, żeby te pieniądze otrzymać. 

 

GK: – Wyrzutnie Hajmars będą amerykańskie, a ciężarówki, na których mają być 

zamontowane, będą polskie. Jest zgoda departamentu stanu na sprzedaż Polsce 500 wyrzutni 

Hajmars. Kontrakt może być wart nawet 10 mld dolarów. 

Marcin Wrona: – …Orędzie o stanie państwa w 90% było skierowane do amerykańskich 

wyborców, dlatego Joe Biden mówił o osiągnięciach pierwszych dwóch lat swojej prezydentury. 

Wojna stała się testem dla Ameryki i dla całego świata. 

 

GK: – Spotkania z królem Karolem III oraz Richim Sumakiem [premierem Wielkiej 

Brytanii], to najważniejsze polityczne punkty wizyty Wołodymyra Zełenskiego w Londynie. Do 

ostatniej chwili była utrzymywana w tajemnicy. Militarna pomoc Wielkiej Brytanii dla Ukrainy 

jest nieoceniona. 

♣ 
 

2023-02-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7363 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1170 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Londyn, Paryż i Bruksela to przystanki na trasie dyplomatycznego turnée 

prezydenta Ukrainy. Wołodymyr Zełenski spotkał się z przywódcami Wielkiej Brytanii, 

Dojczlandu, Francji, wziął udział w nadzwyczajnym szczycie Unii Europejskiej, wszędzie z 

przesłaniem: Potrzebujemy broni. Chcemy do Unii Europejskiej. 

Andrzej Zaucha: – W tym samym momencie, gdy rosja nasila wielkie natarcie na 

wschodzie Ukrainy, prezydent Wołodymyr Zełenski kontynuuje ofensywę dyplomatyczną 

w Europie. Dzisiaj w Brukseli był przyjmowany jak bohater owacjami na stojąco. Niemal rok od 

początku ruskiej agresji w Parlamencie Europejskim wybrzmiał ukraiński hymn. Jak 

powiedziała przewodnicząca Parlamentu Europejskiego, Europa wspiera finansowo i militarnie 

Dawida w walce z ruskim Goliatem. 

Roberta Metsola, przewodnicząca Parlamentu Europejskiego: – A teraz nasze państwa 

muszą szybko rozważyć dostawy systemu dalekiego zasięgu i samolotów bojowych, których 

potrzebujecie, by obronić wolność. 

AZ: – Właśnie o tę broń [samoloty bojowe] Zełenski prosi podczas tej podróży. Jak 

powiedział: Zwycięska Ukraina mogła być częścią Europy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Europo, bronimy się przed największą 

antyeuropejską siłą współczesnego świata. My Ukraińcy bronimy się na polu walki razem 

z wami. 

AZ: – Ale samolotów bojowych na razie nikt wprost publicznie nie obiecuje. Eksperci 

oceniają, że może się to zmienić, tak jak między innymi decyzje w sprawie czołgów, tylko 

Dojczland wyśle do Ukrainy 178 czołgów Leopard. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Usłyszałem od niektórych europejskich 

liderów o gotowości przekazania nam potrzebnej broni, w tym samolotów. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Wszyscy usłyszeliśmy 

pana pilny apel o wsparcie Ukrainy już teraz. 

AZ: – Ale tutaj widać, że nie wszystkim to w smak. Premier Węgier nie klaszcze przed 

wspólną fotografią europejskich przywódców. To Węgrom najbardziej nie podoba się obiecana 



Ukrainie perspektywa wstąpienia do Unii. Budapeszt najbardziej opiera się, gdy Ukraina wzywa 

do nowych jeszcze ostrzejszych sankcji wobec rosji, by osłabić jej przemysł wojskowy. 

Charles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej: – Bardzo ważne jest 

intensyfikowanie wysiłków na rzecz wsparcia Ukrainy, z jednej strony środkami militarnymi, z 

drugiej strony politycznymi. 

AZ: – prezydent Zełenski przyleciał do Brukseli samolotem prezydenta Francji. W Paryżu 

późnym wieczorem spotkał się z Emmanuelem Macronem i kanclerzem Dojczlandu Olafem 

Scholzem. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Ukraina może liczyć na Francję, jej europejskich 

partnerów i sojuszników, by wygrać tę wojnę; rosja nie może wygrać, dopóki będzie atakować, 

konieczne jest kontynuowanie i dostosowywanie wsparcia wojskowego niezbędnego do 

zachowania Ukrainy i jej przyszłości. 

AZ: – Francuski prezydent odznaczył Zełenskiego Legią Honorową. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Powiedziałem panu prezydentowi, że to dla 

mnie zbyt wiele i dlatego odbieram to odznaczenie w imieniu całego naszego narodu. 

AZ: – A wcześniej w Wielkiej Brytanii Zełenski spotkał się ze szkolonymi tam 

ukraińskimi żołnierzami i usłyszał, że ukraińscy piloci już wkrótce będą się szkolić na 

zachodnich myśliwcach. 

Rishi Sunak, premier Wielkiej Brytanii: – Rozpoczęliśmy ten proces dzisiaj, ponieważ 

pragniemy wesprzeć prezydenta Wołodymyra Zełenskiego i jego kraj w osiągnięciu zwycięstwa 

i nie wykluczamy żadnej opcji. 

AZ: – W Londynie Zełenski przekazał spikerowi Izby Gmin hełm ukraińskiego pilota 

[z napisem]: mamy wolność, dajcie nam skrzydła, by jej bronić. 

 

GK: – Ratownicy z całego świata nie poddają się, nawet kiedy to już jest liczenie na cud. 

Nadal szukają tych, którzy mogli przeżyć trzęsienie ziemi cztery dni pod gruzami. Potwierdzona 

liczba ofiar w Turcji i w Syrii to prawie 20 tysięcy osób. 

Paweł Łukasik: – Z jednej strony jest tutaj ciemno, zimno, beznadzieja i rozpacz rodzin 

tych, którzy dowiadują się, że ich najbliżsi stracili tu życie, bezsilność wobec tych zwałów 

betonu i stali, przez które tak trudno przebijać się ratownikom, w zupełnej pogrążone ciemności 

osiedla takie jak to, gdzie przy ogniskach, gdzie pali się tym, co udało się wyciągnąć z tych 

domów, gromadzą się ludzie i ratownicy, żeby choć trochę się ogrzać w tej temperaturze. Ale z 

drugiej strony jest w dalszym ciągu nadzieja. Dzisiaj przed południem polscy ratownicy 

uratowali jedenastą osobę, po wielu godzinach, kilkunastu, zmieniając się w ciągu nocy, 

potwornie zakleszczonego 60-latka udało się wyciągnąć na powierzchnię. Żyje, został 

przewieziony do szpitala, ale uwaga: oddalonego o 200 km, bo potrzebny był specjalistyczny, a 

takich w okolicy nie ma, trzeba jechać daleko. Ale to oczywiście nie koniec, bo pojawiają się 

kolejne informacje, że tu, że tam, jeszcze gdzieś słychać było głos i tam zjawiają się także 

polscy ratownicy. 

Aleksander Mirowski, młodszy brygadzista, grupa ratownicza „Usar Poland”: – Dalej 

oczywiście odpowiadamy na wezwania ludzi, na wezwania miejscowych służb, sprawdzamy te 

miejsca i biologicznie, i mechanicznie za pomocą piesków i sprzętu, odgrzebujemy kolejne 

miejsca, staramy się otwierać te wszystkie miejsca, gdzie mogą być ludzie. Być może uda się 

uwolnić miejsce w szafach, w których mogą być osoby… 

 

GK: – Nie ma prądu, brakuje wody, jedzenia i schronienia. A na zewnątrz mróz i śnieg. W 

takich warunkach od kilku dni w Turcji i Syrii muszą żyć setki tysięcy osób. Ich domy zawaliły 

się, pomoc dociera bardzo wolno, a jej skala jest dalece niewystarczająca. To wyzwanie dla 

całego świata. 

Katarzyna Sławińska: – Takich momentów ulgi i szczęścia, gdy udaje się uratować kolejną 

żywą osobę, jest coraz mniej. Tę syryjską dziewczynkę ratownicy zachęcali, by nuciła. Coraz 

częściej na nawoływania ratowników nikt nie odpowiada. Coraz częściej spod gruzów wyciągają 

ciała. Ci, którzy przeżyli, kolejną mroźną noc spędzili przy ogniskach, w samochodach. Setki 

tysięcy ludzi nagle bezdomnych, w środku zimy – teraz to oni najpilniej potrzebują pomocy. 



Hall Kaya, mieszkaniec prowincji Hatay: – Nie pamiętam, jak wydostałem się spod 

gruzów, jak uratowałem dzieci. Prosimy nasz rząd o pomoc, prosimy świat. My nie mamy nic. 

- Wszystko jest zniszczone. Nie ma sklepów, wody, nie ma prądu. 

- Turcy skarżą się, że pomoc dociera zbyt wolno, jest jej zbyt mało. Prezydent Erdogan 

w odpowiedzi na krytykę na jakiś czas ograniczył dostęp do mediów społecznościowych. Teraz 

zapewnia, że nikt nie zostanie bez dachu ad głową. 

Recep Tayyip Erdoğan, prezydent Turcji: – Nikt nie zostanie bez dachu nad głową. 

Naszym celem jest odbudowanie w ciągu roku zniszczonych domów trzy, czteropiętrowych. 

Ale ogromna pomoc potrzebna jest natychmiast, by ci, którzy ocaleli, przeżyli. 

Robert Holden, Światowa Organizacja Zdrowia: – Istnieje realne ryzyko wtórnej 

katastrofy, które dotknie więcej ludzi niż samo trzęsienie. Musimy docierać z pomocą równie 

szybko, jak ekipy ratunkowe. 

KS: – Najbardziej dramatyczna sytuacja jest w Syrii. Zniszczone rejony na północy 

kontrolują rebelianci. Pomoc chce kontrolować wrogi im rząd. Turecko-syryjską granicę 

przekroczył w końcu pierwszy ONZ-owski konwój. 

Geir Pedersen, specjalny wysłannik ONZ: – Musimy dotrzeć z pomocą ratującą życie do 

zdesperowanych cywilów bez względu na granice. Oni pilnie potrzebują absolutnie wszystkiego. 

KS: – Na południe Turcji docierają też organizacje z Polski. Niedaleko epicentrum 

trzęsienia w Gazientep jest polska akcja humanitarna. 

Ziemowit Pronobis, Polska Akcja Humanitarna: – We współpracy z lokalną organizacją 

rozpoczęliśmy dystrybucję 500 pakietów pomocowych, w której znajdują się [nie zrozumiałem]. 

Dariusz Zalewski, Polskie Centrum Pomocy Międzynarodowej: – W takich miejscach 

trudniej dostępnych, gdzie jest trudniej dojechać, w górzystych miejscowościach, wioskach, no i 

tam chcemy tę pomoc dostarczyć. 

KS: – W pierwszej kolejności mają to być modułowe domy dla ocalałych. 

 

GK: – Opozycja mówi, że Czarnek musi odejść i składa wniosek o wotum nieufności. 

Polacy skrajnie niekorzystnie oceniają przyznawanie dotacji na nieruchomości dla fundacji 

związanych z politykami PiS-u. 70% źle ocenia tę decyzję, a prawie tyle samo chce odebrania 

pieniędzy. 

Jakub Sobieniowski: – …Polacy chcą dymisji Przemysława Czarnka… 

 

GK: – Jutro w południe zostanie zamknięte przejście z Białorusią w Bobrownikach, to 

oznacza, że na tej granicy otwarte pozostaną tylko dwa przejścia, jedno dla ruchu osobowego, 

drugie dla ruchu towarowego. 

 

GK: – Minister w rządzie PiS-u wzywa prezydenta do zawetowania rządowej ustawy. To 

naprawdę się dzieje i naprawdę minister sprawiedliwości przekonuje, że rządowa ustawa jest 

niekonstytucyjna i mówi o polityce uległości, którą wobec Brukseli prowadzi rząd, którego sam 

jest członkiem. 

Zbigniew Ziobro: – Niezbędne jest weto pana prezydenta i do tego weta Solidarna Polska 

pana prezydenta wzywa. 

Michał Tracz: – …Od Ziobry znów usłyszeliśmy o unijnym szantażu i o ustawie 

uderzającej w polską suwerenność. 

 

GK: – Może nie być tańszego prądu ani pieniędzy z podatków dla samorządów. Nie będzie 

inwestycji i remontów, a to wszystko było na wyciągnięcie ręki, gdyby politycy partii rządzącej 

w praktyce nie zablokowali w sejmie energetyki wiatrowej. Mamy przykłady, jak to działa i kto 

na tym korzysta. 

Marzanna Zielińska: – Potęgowo – 56 wiatraków. Postawili na czystą energię, czyste 

powietrze i mają z tego czysty zysk. 

Dawid Litwin, wójt gminy Potęgowo: – Gmina się rozwija, budujemy kolejne kilometry 

dróg, budujemy kolejne oświetlenie, modernizujemy szkołę, mogliśmy wybudować żłobek na 

terenie Potęgowa, zakupiliśmy autokary szkolne i zakupimy wozy strażackie. 



MZ: – Wielowieś, 20 wiatraków, w przeliczeniu na konkrety produkcja energii dla 100 

tysięcy gospodarstw domowych. 

Zygfryd Stróżyk, zastępca wójta gminy Wielowieś: – W ciągu roku nie wysyłamy 300 

tysięcy ton CO2 do atmosfery. Korzyści dla gminy to przede wszystkim 2,5 miliona rocznie 

podatków od nieruchomości. 

MZ: – Oława. 10 wiatraków. W dwa lata milion zysku z podatków, a to dopiero początek. 

Artur Piotrowski, wójt gminy Oława: – Żeby pokazać radnym, na jakiej zasadzie to będzie 

działało, jak to będzie funkcjonowało, w przyszłości mają powstać magazyny energii i jakie 

później będą dawały korzyści dla gminy. 

MZ: – pośrednio na inwestycjach z wiatraków również w Margoninie korzystają wszyscy, 

bezpośrednio 60 tysięcy gospodarstw domowych i właściciele pól. 

Janusz Piechocki, burmistrz Margonina: – Taka rodzina każda otrzymuje za to, że wiatrak 

stoi na jej gruncie, to jest kolejny 1 800 tysięcy złotych, tych, które zostaje tutaj na naszym 

terenie. 

MZ: – Wyliczać można długo, ale wracamy do Potęgowa, bo tu pierwszy wiatrak stanął 14 

lat temu. Krowy dają mleko, a skrzydła wiatraków nie zabijają ptaków, również w Oławie. 

Mateusz Chmielewski, inżynier kontraktów przy budowie farm wiatrowych: – Suma tych 

narzędzi elektronicznych, również internetu, który posiadają wszyscy użytkownicy domu, 

znacznie większy ma wpływ na komfort życia czy na zdrowie niż lokalizacja turbin wiatrowych 

w odległości 500 m od zabudowy. 

MZ: – I gdyby wolno było budować wiatraki w odległości 500 m od zabudowy, to 

gotowych projektów jest mnóstwo. Na drodze im stają przyjęte przez sejm poprawki do 

rządowego projektu ustawy, który dozwolony dystans wydłużają do 700 metrów. Ustawa 

wiatrakowa to jeden z kamieni milowych, od których zależy odblokowanie unijnych pieniędzy 

z KPO. Teraz ustawą zajmą się senatorowie. 

♣ 
2023-02-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7716 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 1179 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty drugi dzień 

 

PM: – Zmasowany atak rakietowy na Ukrainę, możliwe, że putin odpowiada w ten sposób 

na wystąpienie prezydenta Zełenskiego na zachodzie Europy. Ale może być to wstęp do 

zapowiadanej od dawna ruskiej ofensywy. 

Katarzyna Sławińska: – Nie ma wątpliwości, dla kogo przeznaczone były rakiety wysłane 

na ukraińskie miasta. Większość z ponad 70 pocisków zestrzeliła ukraińska obrona 

przeciwpowietrzna, ale kilka trafiło, najwięcej w Zaporożu… 

Po wizycie w Brukseli, a wcześniej też w Londynie i Paryżu Zełenski zatrzymał się 

w Rzeszowie na ponad dwugodzinną rozmowę z prezydentem Dudą. 

To transport kilkudziesięciu wozów bojowych Bradley, dotarły do Dajczlandu, niedługo 

trafią na ukraiński front. To zestaw obrony przeciwlotniczej z Litwy, są pilnie potrzebne, bo 

ruscy rozpoczęli atak na pięciu kierunkach. 

 

PM: – Prawie 27 tysięcy ofiar śmiertelnych, to najnowszy bilans trzęsienia ziemi w Turcji 

i Syrii. Ta liczba cały czas rośnie, ale nadal udaje się wyciągać spod ruin żywych ludzi. W akcji 

ratunkowej biorą też udział polscy strażacy. 

Paweł Łukasik: – Półtorej godziny temu ratownik dotarł, mógł mieć bezpośredni kontakt z 

tą kobietą. Ale wyciągnięcie nie będzie łatwe, bo kobieta jest zakleszczona. Do tej pory polscy 

ratownicy uratowali jedenaście osób. 

PM: – Zniszczenia trudno oszacować, bo w gruzach są całe miasta. Oprócz tysięcy 

zabitych i tysiące rannych i tysiące, które nie mają gdzie mieszkać. 



Monika Krajewska: – Całe dzielnice obrócone w pył. W Antiopii nie ma ani budynków, 

ani przede wszystkim ludzi, których nie dotknęła ta katastrofa. Mieszkańcy miasta, przez setki 

lat przewijały się różne kultury i religie, patrzą na szczątki swoich kościołów, kaplic, antycznych 

meczetów i synagog… Do wielu miast trudno się dostać z powodu nagłej powodzi…  

 

PM: – Daniel Obajtek zafundował sobie w Orlenie milion plus, alarmuje opozycja 

i domaga się wkroczenia prokuratury. Według opozycji Orlen omija ustawę kominową, źle 

wylicza zarobki i prezes firmy dostał o prawie milion złotych za dużo. Gdy PiS słyszy, że to 

kolejna afera, zapewnia, że nie ma o czym mówić… 

 

PM: – Najwyższa Iza Kontroli wkroczyła do ministerstwa edukacji, przyjrzy się aferze 

willa+… 

♣ 
2023-02-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7716 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 1350 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR: – To historyczna wizyta o historycznym znaczeniu dla Polski, dla Ukrainy, dla 

regionu i dla NATO i dla kremla. Za dziewięć dni Joe Biden przyjeżdża do Polski, drugi raz 

w tym roku tuż przed rocznicą wojny. Jakie są oczekiwania, plany i cele tej wizyty? 

Anna Czerwińska: – …Za bardzo mocną szła i idzie militarna pomoc Zachodu, na 

deklaracje wysłania ciężkiego sprzętu Ukraińcy musieli czekać dwa miesiące… 

 

DR: – Nie weto i nie podpis. Prezydent zdecydował, że to nie on ostatecznie zdecyduje o 

losach ustawy o Sądzie Najwyższym i odesłał ją do Trybunału Konstytucyjnego, podzielonego 

w sprawie prezesury Julii Przyłębskiej. I tak jak obóz władzy podzielony jest w kwestii 

miliardów z Unii, teraz jeszcze bardziej zablokowanych. 

 

DR: – Ukraina im bliżej rocznicy ruskiej agresji, tym więcej dowodów na determinację 

rosji. Kijów jest przekonany, że nowa ofensywa już trwa. Dziś w nocy alarm za alarmem. 

Słowacja chce wysłać myśliwce MiG-29. 

DR: – Liczba ofiar trzęsienia ziemi przekroczyła 25 tysięcy. Szósta doba od 

katastrofalnego trzęsienia ziemi i wciąż tli się nadzieja na ratunek, bo wciąż udaje się 

wydobywać z betonowego piekła żywe osoby. Ratownicy z Polski mają dwunasty taki cud… 

wyciągnięto całą pięcioosobową rodzinę. 

Tym, którzy przeżyli zostały tylko gruzy, tam śpią, jedzą, jeśli mają co jeść. Tysięcy ludzi 

bez dachu nad głową. Bez wsparcia z zewnątrz nie przetrwają. Ruszyła charytatywna 

mobilizacja. 

Can Ayaz, wolontariusz: – z Ankary. Pomagał pakować dary. Od czterech lat mieszka 

i studiuje w Polsce. 

Elvan Gazi, właścicielka salonu fryzjerskiego. Mieszka we Wrocławiu od piętnastu lat. 

Swój salon fryzjerski zamieniła w magazyn… 

♣ 
2023-02-12 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7716 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 169 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty czwarty dzień 



 

DR: – Siódma doba po trzęsieniu ziemi w Turcji i Syrii. Ponad 33 tysiące ludzi straciło 

życie. 

Paweł Łukasik: – Liczba ofiar jeszcze będzie rosnąć i to znacznie. Ciągle są wydobywane 

dziesiątki ciał, ale ciągle też zdarzają się przypadki cudownie ocalonych. 

 

DR: – Straty są po obu stronach, po rosyjskiej największe od początku wojny – twierdzi 

ukraiński wywiad. Napięcie i wyczekiwanie. Jak mocne będzie uderzenie nowej ofensywy. 

Może także przyjdzie od strony Białorusi. W okolicach Bachmutu walki nie ustają. 

Żołnierz: – Tak właśnie żyjemy. Wszystko będzie Ukrainą. Zabijemy wszystkich 

kacapów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Chwała wszystkim, którzy sprawiają, że 

Ukraina jest coraz silniejsza, wróg słabszy, chwała tym, którzy przybliżają nasze zwycięstwo. 

Sława Ukrainie. 

 

W Warszawie tylko szesnastu procentom nastolatków nie udało się kupić piwa i wina… 

 

Ostatnia grupa uczniów zaczęła zimową przerwę w nauce. Śniegu raczej w górach nie 

zabraknie, z pieniędzmi może być różnie. Drożyzna jest wszędzie, tym bardziej w kurortach. 

Szczęśliwi, którzy jeszcze mogą wyskoczyć na ferie, nawet gdzieś na stoku nie czują się 

tak pewnie, jak uczestnicy rozgrywanych w Białce Tatrzańskich zawodów. 

O co chodzi w tym sporcie? Żeby sprawdzić, kiedy ta grawitacja nas ściągnie z powrotem 

na ziemię. Zawodnicy długo pracują nad tym, żeby przygotować jak najtrudniejsze ewolucje. 

Godzina jazdy z instruktorem na stokach, to nawet 180 zł. 

 

♣ 
2023-02-13 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7895 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 200 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty piąty dzień 

 

PM: – To może być kluczowe przemówienie w rocznicę agresji putina na Ukrainę. Jak się 

dowiedziały Fakty, prezydent Stanów Zjednoczonych Joe Biden przyjedzie do Warszawy nie 

tylko na rozmowy w gabinetach, ale też wygłosi publiczną mowę na otwartym spotkaniu 

z Polakami. 

 

PM: – Najpierw się chwalili, potem się pokłócili w sprawie miliardów dla Polski. Premier 

już nie mówi o nowym planie Marshalla, ani też nie chwali się umiejętnością negocjacji, bo nie 

dogadał się z prezydentem w sprawie nowej ustawy sądowej. Prezydent odesłał ją do Trybunału 

Konstytucyjnego, rozdartego kłótnią. Kto teraz stoi na jego czele? Miliardy się oddalają. 

Trzaskowski: – Co najsmutniejsze, cała Europa korzysta z tych pieniędzy, co 

najsmutniejsze, te pieniądze można wydać tylko do 2026 roku. 

Wsparcie dla Polski – ponad 63 mld euro – w tym pomoc bezzwrotna 38 mld euro 

25 mld euro instrumenty pożyczkowe 

 

PM: – Jedne miliardy się oddalają, a drugie wręcz tracimy. Chodzi o kary za 

niewypełnianie orzeczeń Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej. Licznik kar za Izbę 

Dyscyplinarną PiS 467 000 000 euro, czyli grubo ponad 2 miliardy złotych. Kary rosną każdego 

dnia, ale rząd je ignoruje, Komisja Europejska pobiera je z należności dla Polski. 

 



PM: – W Ukrainie trwa logistyczny wyścig z czasem – mówi sekretarz NATO. Chodzi o 

to, kto będzie miał potężniejszą broń w czasie ruskiej ofensywy? Rosja ma jej więcej, ale traci. 

Giną uzbrojone elitarne oddziały. Ukraińcy uczą się obsługi broni, na którą czekają. 

Monika Krajewska: – Panika, dezorientacja, szereg złych decyzji – tak wyglądają rzekome 

sukcesy ruskich pod Łuchłedarem. Ukraińcy publikują nagrania, na których widać, jak po kolei 

likwidowane są jednostki ruskiego sprzętu. W ubiegłym tygodniu miało ich być aż 130. 

Serhij Czerewaty, pułkownik, wschodnie zgrupowanie sił zbrojnych Ukrainy: – Mają 

kolosalne straty, jak na nowoczesną armię, armię XXI wieku. Właściwie punktem zwrotnym w 

tej wojnie nie będzie to, jak wielu ruscy wyślą na front, tylko to, jak szybko my dostaniemy 

wysokiej klasy sprzęt od naszych zachodnich partnerów. 

MK: – Ich nowa ofensywa na wschodzie dopiero się rozpoczyna. W okolicach Bachmutu 

trwa pośpieszna ewakuacja. Miasto zamienia się w twierdzę, która była dziś pod ciągłym 

ostrzałem. 

Anton Fedorenko, ukraiński dowódca: – Trzymamy się tutaj pazurami, nie damy się stąd 

ruszyć i mamy szczerą nadzieję, że wkrótce otrzymamy broń, która pozwoli nam odpowiedzieć 

we właściwy sposób, rozpocząć kontrofensywę, gdy tylko poprawi się pogoda. 

MK: – Lista ukraińskich potrzeb jest bardzo długa. Sojusznicy wciąż zastanawiają się, jak 

dalej pomagać Ukrainie. 

Trwa właśnie szkolenie ukraińskich żołnierzy na czołgach Leopard. Jutro w kwaterze 

NATO mają odbyć się rozmowy między innymi na temat obrony powietrznej, dostarczania 

ciężkiego sprzętu i myśliwców oraz uzupełniania zapasów amunicji. 

Jens Stoltenerg, sekretarz generalny NATO: – putin nie szykuje się do pokoju, nie jest 

gotów do negocjacji, które poszanują suwerenność Ukrainy. Widzimy, że rosja chce nadal 

kontrolować Kijów. Jedyną drogą, by Ukraina przetrwała jako suwerenny kraj, jest 

kontynuowanie militarnego wsparcia. 

 

PM: – Już ponad 37 tysięcy osób zginęło po trzęsieniu ziemi w Turcji i Syrii. Dzisiaj 

uratowano 13-letniego chłopca i kilkuletnią dziewczynkę, ale na ogół szanse przeżycia są bliskie 

zera. W wiele miejsc pomoc w ogóle nie dotarła. 

Paweł Łukasik: – …jest już ciężki sprzęt, uprzątają na masową skalę. Pozostają pytania, 

dlaczego jedne budynki nienaruszone stoją, inne spękane, ale w dalszym ciągu ratowały ludzkie 

życie, a dlaczego niektóre złożyły się zupełnie w kupę gruzu, grzebiąc pod stropami, schodami 

dziesiątki ludzkich istnień. Te pytania zadają też ci, którzy czekają w wielkiej nadziei na 

odnalezienie żywych. 

[W tej kwestii mam coś do powiedzenia. Jestem architektem. W latach 1981 do 1984 

pracowałem na kontrakcie w Algerii w tamtejszym biurze projektów. W roku 1980 w Algerii w 

mieście El Asnam miało miejsce wielkie trzęsienie ziemi. Ja projektowałem kolejne budynki 

mieszkalne, ale pracowałem już w oparciu o amerykańskie wytyczne opracowane po tragedii w 

El Asnam. Amerykanie udowodnili, że ziemia trzęsie się do przodu i do tyłu, czyli w poziomie, 

a nie w górę i w dół, czyli w pionie. Z tego względu do obliczeń dynamicznych należy 

przeanalizować przekrój poziomy budynku, który najlepiej, żeby był symetryczny. Jeżeli 

wyznaczy się środek ciężkości poziomego przekroju budynku, to przy trzęsieniu ziemi w 

poziomie cała masa przekroju poziomego budynku ma tendencje do skręcania się względem 

środka ciężkości, a dynamiczne siły skręcające są w pierwszej kolejności niszczące konstrukcję 

budynku. Ja stosowałem takie rozwiązanie: przez środek ciężkości przekroju poziomego 

budynku przeprowadzałem odpowiednio grubą np. 60 cm i odpowiednio długą pełną ścianę, 

przeciwstawiającą się siłom skręcającym całego przekroju poziomego budynku. Najwyraźniej 

architekci tureccy i syryjscy nie znali tych amerykańskich wytycznych]. 

Didem Celik, krewna ofiar trzęsienia ziemi: – Nikt nam nie pomógł, nikt nie przyszedł. 

Prosiliśmy o pomoc wielokrotnie, ale nasze prośby nigdzie nie dotarły. Jesteśmy potwornie 

wykończeni, poddaliśmy się. Sami przeszukujemy gruzy. Co innego nam pozostało? 

PŁ: – Na razie odpowiedzią władz na te pytania są zatrzymania i aresztowania osób 

związanym z budownictwem mieszkaniowym… 

 



PM: – Co się stało z programem rządu „mieszkanie+”? Działki, na których miały powstać, 

są rozprzedawane. Rząd nie chce się rozliczać ze starych obietnic, woli składać nowe. 

 

PM: – Zdecydowana większość Polek i Polaków jest przeciwna temu LEX pilot… 

[Piloty telewizyjne muszą mieć pierwsze pięć kanałów przeznaczone dla telewizji 

państwowych – TVP1, TVP2, TVP Polonia, TVP Kultura itp., a kanały prywatne, jak TVN, 

muszą być umieszczone na odległych kanałach. Chodzi o to, by w okresie wyborów najłatwiej 

osiągalna była propaganda państwowa]. 

 

PM: – W Polsce połowa dzieci chorych onkologicznie zaczyna się leczyć już w 

zaawansowanym stadium choroby. Nie można lekceważyć długotrwałego bólu i czekać, 

że kiedyś wreszcie przejdzie. Trzeba dzieci badać, bo powód może być poważny. Rak atakuje 

nie tylko starszych. 

Marek Nowicki: – …zachorowuje w Polsce na raka aż 1200 dzieci i nastolatków rocznie. 

 

♣ 
2023-02-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7847 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 2317 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty szósty dzień 

 

PM: – Nic nie wskazuje na to, żeby putin chciał zakończyć wojnę, dlatego NATO musi 

szybko dostarczyć Ukrainie sprzęt, amunicję i części zamienne – mówią ministrowie obrony na 

spotkaniu NATO, a przedstawiciel Białego Domu zapowiada, że prezydent Joe Biden przyjedzie 

do Polski, by jej podziękować za pomoc Ukrainie. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – W jedności i bez zwłoki dalej 

będziemy dostarczali całe obiecane wsparcie Ukrainie. 

Maciej Knapik: – … Dojczland razem z Polską organizują teraz wysyłkę czołgów Leopard 

do Ukrainy. Ukraina ma dostać czołgi w marcu. Trzeba radykalnie zwiększyć produkcję 

amunicji. Według agencji Reuters’a Ukraińcy wystrzelili 10 tysięcy pocisków dziennie. 

 

PM: – putin na granicy z Ukrainą gromadzi kolejne wojska i atakuje w Donbasie, ale 

Ukraińcy utrzymują pozycje, choć im jest coraz trudniej; rosja stara się też destabilizować 

Mołdawię i podzielić Zachód. 

Monika Krajewska: – Tu w Donbasie są miejsca, w których na drogach częściej widać 

czołgi niż samochody. Te maszyny zostały odebrane ruskim, a teraz służą do walki z nimi… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziękuję wszystkim żołnierzom, którzy 

powstrzymują wroga przed okrążeniem Bachmutu, wszystkim, którzy niszczą go pod 

Buchłedarem, zostawiając jedynie ślady popiołu, wszystkim, którzy utrzymują nasze pozycje na 

linii frontu. 

MK: – Według brytyjskiego ministerstwa obrony na razie ruscy nie zgromadzili 

wystarczającej siły bojowej, by robić znaczne postępy na całej linii frontu. 

 

PM: – Pięcioraczki z siódemką, to pewnie dwunastka. 

- Mamy sześciu chłopaków i sześć dziewczyn. Najpierw w rodzinie urodziło się pięcioro 

dzieci, a potem aż siedmioro. 

 

PM: – Narodowe Centrum Badań i Rozwoju  

„szybka ścieżka innowacje cyfrowe” 

Pula środków 660 mln zł + 166 mln zł 

19 X 22 otwarcie konkursu 



04 XI 22 godz. 16:00 zakończenie przyjmowania wniosków – przedłużone do godziny 

23:59 

Wniosek jednoosobowej firmy z Gdańska – złożony o 23:22. 

Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska: – Ten 26-latek jest tu personalnie naszym 

zdaniem tak. 

Projekt: „Monitorowanie ciągłości łańcucha dostaw przez czujniki lokalizacyjne” 

Dofinansowanie NCBiR 55 mln zł 

To czego dotyczy projekt, jest używane od dawna. 

Druga firma pochodzi z Białegostoku z centrum ma dostać 123 miliony złotych. Chodzi o 

okablowanie dna Bałtyku. 

- Żyjemy w ciężkiej patologii rozdawnictwa środków publicznych na kampanię wyborczą 

partii rządzącej. 

♣ 
2023-02-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7593 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 1876 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

DR: – Międzynarodowa ofensywa dyplomatyczna, by osłabić ruską ofensywę militarną, o 

Ukrainie i dla Ukrainy, seria rozmów w różnych gremiach i spotkania na różnych poziomach, w 

Brukseli, w Strasburgu i za kilka dni w Warszawie. Nowe sankcje i dalsze dozbrajanie, kwestia 

myśliwców bez rozstrzygnięcia. 

Anna Czerwińska: – Gdy rosja testuje Zachód i prezentuje swoje bombowce strategiczne 

w międzynarodowej przestrzeni powietrznej w okolicach Alaski, to sprawia, że Amerykanie 

podrywają myśliwce. Gdy ukraińska obrona przeciwlotnicza strącała w okolicach Kijowa ruskie 

balony, które miały zmylić Ukraińców, sojusznicy Ukrainy podejmują kluczowe decyzje. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Otrzymaliśmy od naszych partnerów 

potwierdzenie, że mamy dostać więcej obrony przeciwlotniczej, czołgów, artylerii, pocisków 

i będzie więcej szkoleń dla naszych wojsk. Usłyszeliśmy, że Ukraina musi zwyciężyć. 

FT FINANCIAL TIMES, powołując się na zachodnie źródła wywiadowcze, pisze, że rosja 

na granicy z Ukrainą gromadzi samoloty i śmigłowce. Wszyscy zdają sobie sprawę, że okno 

czasowe na znaczące dozbrojenie Ukrainy zamyka się – rosja w każdej chwili może ruszyć z 

wielką ofensywą. 

Jens Stoltenberg, Sekretarz generalny NATO: – wysyłamy jasny sygnał, który nie zostawia 

miejsca na pomyłkę w Moskwie, NATO będzie bronić każdego centymetra terytorium Polski i 

całego terytorium Sojuszu. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – …w wojnie na wyniszczenie kluczowa staje się logistyka, 

zapewnienie, że Ukrainie nie zabraknie pocisków. Stąd dziś mniej spektakularnych deklaracji o 

nowych rodzajach broni, więcej praktycznych decyzji, by zachodnie fabryki amunicji pracowały 

też w nocy i w weekendy, a w krajach NATO, w tym w Polsce powstały wspólne magazyny 

uzbrojenia. 

- Apele o nowe dostawy broni, ale też sankcji dominowały dziś w Parlamencie 

Europejskim w Strasburgu. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Osłabienie zdolności rosji 

do utrzymania jej machiny wojennej, w naszym obozie sankcji obejmuje zakazy handlu 

i kontrolę eksportu technologii o wartości 11 miliardów euro. 

- Szef unijnej dyplomacji porównał sankcje do arszeniku. Arszenik działa powoli i to 

w sposób nieodwracalny. Anna Czerwińska, Fakty. 

 

DR: – Od poniedziałku to Polska znajdzie się w centrum światowej uwagi… 

 

DR: – Na krawędzi katastrofy. 



- W rejonie obwodnicy Bolesławia zrobiło się zapadlisko. 

 

DR: – Kiepskie dane, inflacja – 17,2% - jeszcze gorsze nastroje. Drożyzna idzie w górę. 

Szary koniec w Europie dzielimy z Węgrami. Żywność i napoje bezalkoholowe droższe o 20,7% 

rok/do roku. Nośniki energii – 34% r/r Wydatki na mieszkanie – 20,7% r/r 

W ostatnim kwartale zeszłego roku, licząc rok do roku, nadal notowaliśmy wzrost 

gospodarczy o 2%, ale gdy liczymy wzrost kwartał do kwartału, to jak widać na tle innych 

państw Unii Polska nie była zieloną wyspą (Irlandia +3,5; Dania +1,1; Rumunia +1,1; Słowenia 

+0,8; Holandia +0,6; Bułgaria +0,5; Łotwa +0,3; Słowacja +0,3; Portugalia+0,2; Hiszpania +0,2; 

Francja +0,1; Belgia +0,1; Wielka Brytania 0; Italia -0,1; Dojczland -0,2; Finlandia -0,2; Czechy 

-0,3; Szwecja -06; Austria -0,7; Węgry -0,4;Litwa -1,7; Polska -2,4;) 

- Mieliśmy ujemny wzrost gospodarczy, licząc czwarty do trzeciego kwartału. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Instytutu Finansów Publicznych, Szkoła 

Główna Handlowa: – Od początku drugiego kwartału 2022 polska gospodarka jest w tendencji 

recesyjnej, w tendencji spadkowej. W styczniu spadliśmy już o cztery procent. A według 

Międzynarodowego Funduszu Walutowego, mimo że inflacja w Polsce będzie w tej czołówce 

europejskiej, pierwsze albo drugie miejsce, to będzie osiemnasta najwyższa na świecie. 

- To już się stało. A co dalej? Jaka będzie inflacja na koniec 2023? Według prognoz 

komisji europejskiej będziemy wciąż w europejskim ogonie z dwucyfrową inflacją (11,7%) 

 

DR: – Komisja Europejska skarży Polskę do TSUE właśnie z powodu Trybunału 

Konstytucyjnego, chodzi o jego skład i o kwestionowanie pierwszeństwa prawa unijnego. 

Trybunał Konstytucyjny naruszył tymi wyrokami ogólne zasady autonomii, 

pierwszeństwa, skuteczności i jednolitego stosowania prawa Unii oraz zasadę 

wiążącego skutku wyroków Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

Komisja uważa również, że Trybunał Konstytucyjny nie spełnia już wymogów 

niezawisłego i bezstronnego sądu ustanowionego uprzednio na mocy ustawy. 

♣ 
2023-02-16 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7728 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 1977 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

DR: – Słowa, na które czeka cały demokratyczny świat, popłyną z ogrodów Zamku 

Królewskiego – wtorek 17:30 – Arkady Kubickiego. Zaproszeni są wszyscy Polacy… 

 

DR: – Więcej broni, szybciej dostarczanej. Prą do zajęcia Bachmutu, zabijają cywilów. 

Cezary Grochot: – 32 rakiety ruscy wystrzelili w kierunku ukraińskich miast, niestety 

połowa z nich osiągnęła cel. Atakowano też inne miasta, w tym Lwów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziękował Norwegii za ogromny pakiet 

pomocowy dla Ukrainy ok. 7 mld euro. Pomoc, którą nam Norwegia przekazuje, ustanawia 

precedens. Program wsparcia ma trwać 5 lat. Nikt na ziemi nie jest w stanie przewidzieć, co 

wydarzy się w tym czasie, ale wiemy jedno: rosja nie pokona naszej jedności, jedności 

wszystkich tych, którzy miłują wolność. 

 

DR: – Dzieci ze Słucka wyremontowały szkołę, pomogli rodzice, dołożyli się sponsorzy to 

piękny gest, ale czyny społeczne nie wystarczą, Czarnek to wie, ale to nie te remonty i nie  te 

zakupy. Przeciekający dach wymaga naprawy, koszt około pół miliona złotych, do tego naprawa 

kotłowni też konieczna na już – między 60 a 200 tysięcy złotych w zależności od tego czy to jest 

wymiana całej ktłowni. 

- W kontekście tych potrzeb wydatek 5 milionów złotych dla fundacji Wielki Projekt 

z ministerstwa edukacji na zakup nowej siedziby w Warszawie związanej z PiS-em oraz 



dodatkowy 1 300 tysięcy dla tej samej fundacji z programu instytutu wolności podległej 

ministrowi kultury, to dla pojedynczych szkół kwoty nieosiągalne. 

Tylko na zakup nieruchomości dla 12 fundacji Ministerstwo Edukacji przekazało 25,8 mln 

zł; na „zakup wyposażenia” 14,2 mln zł. 

 

DR: – W sprawie miliardów z Unii przymusowy postój, bez wniosku prezydenta 

w sprawie ustawy sądowej nie będzie decyzji w sprawie Trybunału Konstytucyjnego, a bez niej 

nie będzie wniosku do Brukseli o wypłatę pieniędzy, choć szef rządu już kilka terminów kilka 

razy podawał, więc na dziś to stan zawieszenia. 

Jakub Sobieniowski: – Gdy Andrzej Duda wylatywał do Wielkiej Brytanii, nie było 

jeszcze wniosku [do Trybunału Konstytucyjnego] w sprawie ustawy sądowej, która według 

rządu ma uruchomić unijne miliardy z KPO. [Czyli prezydent ogłosił, że złoży do TK, nie złożył 

i wyjechał]. 

5 września 2022 – Morawiecki: – złożymy go najpóźniej do końca października 

3 listopada 2022 – Morawiecki: – Jesteśmy dosłownie na ukończeniu 

28 listopada 2022 – Morawiecki: – Ten wniosek jest przygotowywany 

26 stycznia 2023 – Morawiecki: – Prawdopodobnie przed zakończeniem złożymy 

Czarzasty: – To, co robi PiS w sprawie środków z Unii Europejskiej, to jest karuzela 

kłamstw. 

 

DR: – Przemycali papierosy z Białorusi do Polski na gigantyczną skalę, przerzucili przez 

granicę kontrabandę o wartości 440 mln zł i to nie mogło się udać bez udziału skorumpowanych 

celników – siedmiu przemytników w mundurach oddziału w Bobrownikach zatrzymano razem z 

innymi członkami gangu. 

 

DR: – Tysiące podpisów pod petycją do rządu o prewencję „suicydalnej” [to jest szereg 

działań, które mają zapobiec próbie samobójczej młodej osoby] w polskich szkołach, o 

psychologów dla uczniów, o szkoleniach dla nauczycieli, o kampanie antyprzemocowe, o każde 

działanie, które pomoże dzieciom w kryzysie. Ubiegły rok to ponad dwa tysiące prób 

samobójczych nastolatków. 

Dziś aktywiści złożyli w ministerstwach edukacji i zdrowia petycje, w których piszą o: 

- Psychoedukację – czyli pierwszy i podstawowy sposób prewencji kryzysów 

psychicznych. 

- Obecność oraz dostępność psychologa w każdej szkole – tak, aby każdy uczeń 

i uczennica mógł i mogła udać się po pomoc. 

- szkolenia dla kadr pedagogicznych oraz rodziców – pomoc osobie w kryzysie jest dużo 

prostsza we wspierającym środowisku. 

 

DR: – To jest ten czwartek w roku, w którym tradycja bierze górę nad zdrową dietą, 

a pokusa nad zdrowym rozsądkiem. Pączka dzisiaj trzeba zjeść przynajmniej jednego, by 

zapewnić sobie dobrobyt i nawet tylko jednego, jeśli wybieramy opcję luksusową. Te z różą też 

podrożały. 

36 godzin samego smażenia. Podstawą dobrego pączka jest ciasto. Pączek kosztuje 6 zł. 

 

DR: – W komisariacie policji nocą bez policjantów, a dyżur ewentualnie z telefonem. 

W kolejnych gminach cięcia. Na służbę całodobową nie ma szans, nie ma kto służyć…. 

♣ 
2023-02-17 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7747 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 1923 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 



DR: – Monachijska konferencja bezpieczeństwa organizowana w czasie wojny, o wojnie i 

w związku z nią. Jak pomóc Ukrainie i jak szybko prezydent Zełenski apeluje bez końca o 

przyspieszenie, od tego zależy życie; putin ściągnął w pobliże granicy kilkaset samolotów. 

Anna Czerwińska: – Ta konferencja jest ważniejsza niż kiedykolwiek, to panele, 

rozmowy… Kanclerz Olaf Scholz podkreśla, że kraje, które mogą dostarczyć Ukrainie czołgi, 

powinni to zrobić teraz. Przywódcy, dyplomaci zastanawiają się teraz, jak pomóc Ukrainie, ale 

też jak będzie wyglądał ład międzynarodowy po wojnie, mają taką nadzieję, o zwycięstwie. 

Zastępczyni Blinkena nie pozostawiła złudzeń – Ukraina ma prawo do odzyskania Krymu. 

 

DR: – huraganowy wiatr, który zmiecie z nas spokój. Cyklon Ulf dociera do Polski, 

a z nim zagrożenie. Stąd alert rządowego centrum bezpieczeństwa. 

 

DR: – Ciała trzech osób odnaleziono przy granicy z Białorusią. Od początku roku 9 takich 

dramatycznych przypadków. Prokuratura i policja prowadzą śledztwa, aktywiści misje 

pomocowe, a kryzys trwa. [reżim Łukaszenki głosił, że przez Polskę można łatwo dostać się na 

Zachód i samolotami zwoził chętnych]. 

 

DR: – Beneficjenci programu willa+ teraz wyciągają rękę po dotacje teraz od ministra 

Glińskiego. 16 z 45 organizacji, które dostały pieniądze od ministra Czarnka, teraz chce dostać 

od ministra Glińskiego, dokładnie z Instytutu Wolności. 

 

DR: – Strajk na dojczlandzkich lotniskach i konsekwencje odczuwalne na Okęciu. 

 LOT odwołuje kilkanaście rejsów. 

 

DR: – W polskim biznesie refleksja nastrojów – niemal połowa firm spodziewa się 

pogorszenia. Żadna branża nie liczy na odbicie, a we wszystkich zaciskanie pasa. 

 

DR: – Premier pyta ministra zdrowia o mleko, żąda wyjaśnień w sprawie, którą ze 

szczegółami opisywały dzieci z ciężką alergią pokarmową, utrzymywane przy życiu dzięki 

specjalnej mieszance. I lekarze karani za to, że na tę ratującą życie mieszankę wypisywali 

recepty. 

Marek Nowicki: – Szef kancelarii premiera zażądał wyjaśnień od Adama Niedzielskiego w 

sprawie kar nakładanych na lekarzy za nieprawidłową ordynację mleka dla niemowląt. Sprawa 

jest poważna, bo NFZ ukarał ponad 180 lekarzy. Jolantę Steczyńską na 161 511,52 zł 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia, wypowiedź z 31 stycznia: – Jeżeli byłaby 

opinia konsultanta krajowego, która stwierdzałaby konieczność poszerzenia tej grupy, to 

oczywiście będziemy reagować. Na dzień dzisiejszy żadnych wskazań konsultanta krajowego 

nie ma. 

♣ 
2023-02-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7747 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 2030 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty dzień 

 

PM: – W obliczu ruskiej ofensywy albo Zachód pomoże, albo to się źle skończy i 

zagrożona będzie cała Europa – mówią przywódcy licznych krajów na konferencji 

bezpieczeństwa w Monachium – putina trzeba pokonać i ukarać. Z pomocą NATO Ukraina jest 

w stanie wygrać. 

Cezary Grochot: – Walki przybrały na sile w wielu miejscach. Ukraińscy żołnierze 

desperacko walczą o utrzymanie pozycji. Dlatego nie ma czasu do stracenia, Ciężka broń 

powinna już trafiać na Ukrainę. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Tak, to jest możliwe, ale jest możliwe, jeśli 

Ukraina otrzyma to uzbrojenie, które jest do tego potrzebne, żeby nie dopuścić do Ukrainy 

legalnego niebezpieczeństwa. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – To jest naprawdę czas, aby 

przyspieszyć produkcję i zwiększyć skalę produktów, które Ukraina desperacko potrzebuje, na 

przykład standaryzowanej amunicji, to nie może trwać miesiące i lata. 

 

PM: – Tydzień po apelu prezydenta Andrzeja Dudy do Trybunału Konstytucyjnego, by 

szybko zajął się wnioskiem w sprawie nowej ustawy sądowej, okazuje się, że kancelaria 

prezydenta wniosku jeszcze nie przesłała. Trybunał nie ma się czym zająć, a rząd i PiS znowu 

bagatelizują znaczenie miliardów euro, które moglibyśmy dostać, gdyby mogła powstać 

prawdziwa niezawisłość sądów. 

 

PM: – Opiekunowie osób z niepełnosprawnościami proszą prezydenta o pomoc. Rząd nie 

wysłuchał ich głosu – świadczenia wciąż są za małe i nie można ich łączyć z pracą zawodową. 

 

PM: – Coraz większe kłopoty mają hospicja – brakuje im pieniędzy na ogrzewanie, leki i 

żywność. 

Jarosław Kostkowski: – To nie jest dom, często to jest ostatni adres. Pomagają tysiącom 

ludzi. 

Jolanta Grabowska-Markowska, prezeska społecznego towarzystwa Hospicjum Cordis w 

Katowicach: – Ta opieka umiera. To jest paradoks. Ludzie zajmujący się umierającymi, będą 

musieli odejść z tego miejsca. Nie wiem, co z tego zostanie. I wolę o tym nie myśleć. 

JK: – Ostatnie dwa miesiące życia spędziła tu matka pani Ewy. Teraz to miejsce odwiedza 

z wypiekami. Nie pomogło zwiększenie dotacji o 12%. Dwucyfrowa inflacja, zwiększone koszty 

energii, kilkusetprocentowe zwiększenie cen leków i materiałów opatrunkowych. Jest 191 

hospicjów stacjonarnych, hospicja domowe: 488 dla dorosłych, 71 dla dzieci; 155 poradni 

medycyny paliatywnej. Opieka jest coraz trudniej dostępna, bo pojawili się chorzy nieleczeni 

podczas pandemii, wielu nie dożywa do przyjęcia do hospicjum. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Hospicja jako podmioty lecznicze włączyliśmy do 

listy tych podmiotów, które mają preferowane warunki. 

♣ 
2023-02-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7747 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 280 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

PM: – Powiązania rodzinne, towarzyskie, co dokładnie stoi za Narodowym Centrum 

Badań i Rozwoju? Znowu chodzi o miliony złotych z kieszeni polskich podatników. Zyskać 

miały osoby powiązane z partią Republikańską i jej wiceszefem wiceministrem Jackiem 

Żalkiem. 

Paweł Płuska: – …w tle 180 milionów złotych i Jacek Żalek odsunięty właśnie od 

realnego nadzoru nad NTBiR. Białostocka Gazeta Wyborcza pisała wprost o pajęczynie 

wiceministra Jacka Żalka. Po tajemniczych dotacjach z Narodowego Centrum Badań i Rozwoju. 

Chodzi o to, w jaki sposób 123 miliony złotych miały trafić do praktycznie nieznanej, 

borykającej się z problemami białostockiej firmy. Łącznikiem ma być Stowarzyszenie 

Katolickiej Młodzieży w Białymstoku. Wiceprezesem stowarzyszenia jest szwagier Jacka Żalka, 

Karol Kramkowski prezes stowarzyszenia, członek rady NCBR, zaś szefem komisji rewizyjnej 

Piotr Maziewski, szef firmy Chime Networks, którą tak hojnie NCBiR chciało obdarować. 

[prezydent mówił: ojczyznę dojną racz nam zwrócić Panie]. 



Piotr Zgorzelski, wicemarszałek sejmu, KP Koalicja Polska, Polskie Stronnictwo Ludowe: 

– Izbie, że nie wygra tych wyborów. Dlatego za przyzwoleniem góry, nie mam co do tego 

żadnych wątpliwości, stworzył patologiczny system dojenia Polski. 

 

PM: – Ukrainie jest potrzebna nie tylko nowa broń, ale i amunicja do tej broni, którą już 

ma. 

Cezary Grochot: – rosja zgromadziła 450 samolotów i 300 śmigłowców szturmowych 

w bazach wojskowych położonych około 200 km od granicy – donosi ukraiński wywiad, 

ostrzegając, że to kolejny dowód na to, że kreml przygotowuje dużą operację wojskową. 

Właśnie dla tego Kijów pilnie prosi Zachód o wsparcie lotnicze. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Zaryzykuję stwierdzenie, że 

Ukraina otrzyma te samoloty, to tylko kwestia czasu i procedur, rozumiemy to, ale to kwestia 

czasu ma tu bardzo duże znaczenie. 

CG: – Bo ruska ofensywa spodziewana jest lada chwila. To kwestia dni, a nie miesięcy, 

powtarzają władze w Kijowie. Żołnierze z linii frontu już teraz donoszą, że nasilonymi atakami 

wróg szuka słabych punktów ukraińskiej obrony. 

Żołnierz, Ukraina: – Mamy teraz naprawdę ostre strzelanie, po 300 pocisków dziennie, ale 

dzięki temu nasza brygada powstrzymała atak na Mykładar. Kolumna pancerna wroga została 

zniszczona. 

CG: – Amunicja ukraińskim wojskom kończy się w błyskawicznym tempie. Nowe 

dostawy to teraz najpilniejsza sprawa. 

Josep Borell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. zagranicznych i polityki 

bezpieczeństwa: – Zełenski i Ukraińcy mają dużo międzynarodowego poparcia i bardzo mało 

[międzynarodowej] amunicji. To jest paradoks. Powinni mniej być oklaskiwani, za to lepiej 

zaopatrzeni w broń. Ukraińcy walczą życiem za nasze bezpieczeństwo. 

CG: – Na szczęście na monachijskiej konferencji oprócz ogólnych deklaracji poparcia 

padały też konkretne zobowiązania pomocy. 

Rishi Sunak, premier Wielkiej Brytanii: – Nadszedł czas, aby podwoić wsparcie, którego 

udzielamy Ukrainie. Mam za sobą spotkania z przywódcami ze Stanów Zjednoczonych i całej 

Europy i mogę powiedzieć, że jesteśmy zjednoczeni w tej sprawie. Razem dostarczymy w 

przeciągu kilku miesięcy dostarczymy tyle sprzętu, ile w całym 2022 roku. 

CG: – Rishi Sunak przypomniał, że Wielka Brytania była pierwszym krajem, który ogłosił 

przekazanie Ukrainie czołgów i pierwszym, który będzie szkolił jej pilotów. Zapowiedział także, 

że dostawy broni dalekiego zasięgu, choć nie ujawnił w tej sprawie żadnych szczegółów, gość 

Faktów po Faktach generał Banhodger mówił, że taka broń pozwoliłaby Ukrainie wyzwolić 

Krym i bardzo pomogła w wygraniu tej wojny. 

Ben Hodges, generał, były dowódca amerykańskich wojsk lądowych w Europie: – Ukraina 

nigdy nie będzie bezpieczna tak długo, jak długo rosja okupuje Krym. Dlatego powinniśmy 

dostarczyć Ukrainie wszystko, co jej potrzebne, aby mogła do końca wyzwolić Krym. To 

oznacza pociski dalekiego zasięgu i samoloty F-16. 

CG: – Ale to z dzisiejszej perspektywy odległa przyszłość. Na razie mówi w ostatnim 

orędziu prezydent Załenski: 

Trzeba powstrzymać rosyjską ofensywę w Donbasie. Wynik tego starcia zadecyduje 

o dalszych losach tej wojny. 

 

PM: – Oficjalna liczba zabitych w trzęsieniu ziemi to 46 500 osób. Teraz świat musi 

pomóc tym, którzy przeżyli, ale stracili miejsce i środki do życia. 

Paweł Szot: – Ta syryjska dziewczynka urodziła się pod gruzami, jej matka zginęła. Nie 

ma nikogo. Adoptował ją wujek. 

Bilans trzęsienia ziemi: 46 456 ofiar. 

93 000 zniszczonych budynków. 

25 mln ludzi potrzebuje pomocy humanitarnej. 

W miejscowości Goksun działa polska polowa placówka medyczna. Wojskowi lekarze 

udzielili już pomocy ponad 500 pacjentom. 



Konrad Sieradzki, podpułkownik, dowódca polowej placówki medycznej w Göksun: – To 

dziecko nie miało nawet butów, nie mają podstawowych środków, które mogą im zapewnić 

jakąkolwiek egzystencję w dość trudnych warunkach, gdzie temperatury w nocy do minus 

dwudziestu stopni. 

PS: – Dlatego większość opatrywanych urazów, to teraz odmrożenia i poparzenia od 

ognisk i prowizorycznych piecyków. Ludzie koczują pod gołym niebem. Najgorsza sytuacja jest 

w Syrii, gdzie trzęsienie ziemi dotknęło głównie tereny opanowane przez rebeliantów. Reżim w 

Damaszku utrudnia dostawy pomocy humanitarnej. Udało się uruchomić tylko jedno przejście 

graniczne. Skutki trzęsienia przerosły także Turcję. Władze w Ankarze mówią o największej 

tragedii w historii kraju. Harcerze w Białymstoku zbierają najbardziej potrzebne materiały – 

poprosili ich o to koledzy, tureccy skauci. 

 

PM: – zmniejsza się liczba pieszych ginących na drogach, bo coraz więcej kierowców 

stosuje się do przepisów i uważa na pieszych, ale coraz większym zagrożeniem dla pieszych są 

oni sami, wchodzą na ulicę, nie patrząc. 

♣ 
2023-02-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7542 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 280 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Dzisiejszy dzień przejdzie do historii, choć jeszcze rano niewiele osób o tym 

wiedziało, niewielu wierzyło, że to w ogóle jest możliwe. Ryzyko było ogromne, ale Joe Biden 

wykazał się odwagą i determinacją w niekwestionowanego przywódcy demokratycznego świata. 

Złożył niezapowiedzianą wizytę w Kijowie. 

[Przywódcy światowi z wizyty w Kijowie uczynili sobie rodzaj sportu]. 

GK: – Słowa, czyny, symbole w polityce mają wielkie znaczenie… 

Marcin Wrona: – …okazuje się, że na parę godzin przed tą podróżą Amerykanie 

poinformowali władze na kremlu, iż Joe Biden udaje się do Kijowa. [Sic!] 

GK: – Teraz Joe Biden prawdopodobnie znajduje się w pociągu z Kijowa, by później 

przesiąść się na lotnisku w Jesionce do Eir Force One. Ale być może nie od razu. 

 

GK: – Przyłębska zamierza rządzić Trybunałem jeszcze dwa lata. 

Trybunał Konstytucyjny: Zbigniew Jędrzejewski; Mariusz Muszyński; 

Krystyna Pawłowicz; Stanisław Piotrowicz, Justyn Piskorski; Piotr Pszczółkowski; 

Bartłomiej Sochański; Julia Przyłębska; Jakub Stelina; Bogdan Święczkowski; 

Wojciech Sych; Michał Warciński; Rafał Wojciechowski; Jarosław Wyrembak; 

Andrzej Zielonacki. 

♣ 
2023-02-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7469 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3418 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty trzeci dzień 

 

GK: – Niespełna godzinę temu w ogrodach Zamku Królewskiego w Warszawie 

zakończyło się wystąpienie prezydenta Stanów Zjednoczonych Joe Bidena do Polski, Europy 

i świata. 

Biden: – Hallo Polen… 



Tak się rozpoczęło. Później było o potępieniu dla rosji, wsparciu i solidarności z 

zaatakowaną Ukrainą, zjednoczeniu państw, NATO i całego cywilizowanego świata, który 

wspiera i będzie wspierał Ukrainę militarnie i humanitarnie aż do zwycięstwa. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …jeszcze długa i gorzka droga jest przed nami i przed 

Ukrainą. Ukraina nigdy nie zostanie zdobyta i nikt nie odbierze wolności Ukrainie. 

Joe Biden: – Stajemy przed fundamentalnymi pytaniami, przed zobowiązaniami do obrony 

naszych wartości. Czy będziemy bronić suwerenności narodów, wolności? Czy staniemy 

przeciw agresji? Czy staniemy w obronie demokracji? 

Rok później znamy odpowiedź: tak będziemy bronić suwerenności, bronimy i będziemy 

jej bronić, staniemy przeciwko agresji, będziemy bronić demokracji. Wczoraj miałem 

przyjemność spotkać się z prezydentem Zełenskim w Kijowie i powiedziałem mu, że bez 

względu na wszystko będziemy trzymać się razem i walczyć o te wartości. 

KKZ: – Duża część przemówienia Joe Bidena była wprost skierowana do putina, to tutaj z 

Warszawy poszedł przekaz prosto do Moskwy, prosto do rosji. Joe Biden mówił wprost, że putin 

już przegrał, ponieważ nic mu się nie udało – koalicja nie została pokonana, NATO nie zostało 

rozbite, a Ukraina wciąż walczy, zapowiedział kontynuację sankcji. 

Joe Biden: – zamiast łatwego zwycięstwa, którego oczekiwał i przewidywał, putin został 

ze spalonymi czołgami i rosyjskimi wojskami w rozsypce. Zamiast finlntyzacji NATO, doczekał 

się NATOizacji Finlandji i Swecji. Widzimy dziś ponownie to, co Polacy i ludzie w całej 

Europie widzieli przez całe dekady. Apetyty technokratów nie da się zaspokoić, trzeba mu się 

sprzeciwić. Autokraci rozumieją tylko jedno słowo: Nie, nie, nie. 

Wolność – nie ma słodszego słowa niż wolność; nie ma lepszego celu, nie ma większej 

aspiracji niż wolność. Amerykanie to wiedzą i wy to wiecie. Wszystko co robimy, musi zostać 

zrobione, by nasze dzieci i wnuki również to znały – wolność, wróg tyrana, nadzieja odważnych, 

prawda wieków – to wolność. 

KKZ: – Przemówienie Joe Bidena nie było bardzo długie, trwało około 30 minut, ale było 

pełne symboliki – prezydent wchodził na to podium, na tą [tę] scenę przy dźwiękach piosenki o 

wonności. Swoją symbolikę miał też Zamek Królewski, czasem miało się wrażenie, że 

uczestnicy inauguracji amerykańskiej prezydentury, bo ta architektura Zamku Królewskiego 

właśnie dodawała takiego znaczenia. Sam Zamek Królewski niósł ze sobą wiele symboli. 

Prezydent Joe Biden wspominał tutaj o heroicznej walce Polaków w czasie Powstania 

Warszawskiego. Wspominał o tym, jak walczyli z komunizmem i dziękował Polakom za 

wspieranie Ukrainy. A na koniec do Joe Bidena dołączyły dzieci, bo to one są symbolem tej 

przyszłości, o której mówił Joe Biden. 

 

GK: – A jeszcze przed wystąpieniem Joe Bidena w tym samym miejscu miał wystąpienie 

Andrzej Duda… Po południu w pałacu prezydenckim odbyły się rozmowy delegacji Polsko-

Amerykańskich z prezydentami Bidenem i Andrzejem Dudą na czele. Wcześniej były rozmowy 

za zamkniętymi drzwiami w wąskim gronie, a na spotkanie w Arkadach Kubickiego zaproszono 

między innymi byłych prezydentów. 

Arleta Zalewska: – …Spotkanie w pałacu prezydenckim miało dwa etapy: pierwszy to 

rozmowa w cztery oczy. Drugie z przedstawicielami rządów. 

Lech Wałęsa, były prezydent: – A ja jadę, by podziwiać, by dziękować. Po tym mnie 

przekonał, że w tak oddanym i tak silnym, nieprawdopodobnym, zadziwiłby cały świat. 

AZ: – Środa to kolejny dzień wizyty prezydenta w  Warszawie i spotkanie 

Bukareszteńskiej Dziewiątki. 

 

GK: – Arleta Zalewska jest teraz przed hotelem, w którym zatrzymał się Joe Biden. 

Powiedz, gdzie teraz jest prezydent? Czy jeszcze z kimś się spotykał albo ma to w planie? 

Arleta Zalewska: – Chwilę przed godziną dziewiętnastą prezydent Joe Biden przyjechał tu 

do hotelu [Polonia]. Do takich spotkań ma dojść tam w Arkadach Kubickiego ze swoimi gośćmi, 

jak się okazało chwilę później, to politycy opozycji; Donald Tusk i Rafał Trzaskowski. Ja od 

nich przez cały dzień słyszałam jedno, że kwestia bezpieczeństwa nie dzieli polskiej polityki, że 

kwestia naszej obecności w NATO i naszej obecności w Unii, że w tych sprawach polscy 



politycy mówią jednym głosem. [W sprawach obecności w Unii PiS nie mówi jednym głosem. 

Gdyby potrafił, natychmiast by wystąpił z Unii Europejskiej]. 

GK: – Z Waszyngtonu do Rammstein przez Rzeszów do Kijowa, samolotami, autami, 

pociągiem w ścisłej tajemnicy podróżował na Ukrainę Joe Biden, a z nim najbliżsi 

współpracownicy, tylko jedna dziennikarka i fotoreporter… 

- Po pięciu godzinach wizyty prezydent Joe Biden zmęczony wrócił na pokład pociągu, 

który zabrał go w długą drogę do Przemyśla i następnie ruszył w drogę do Warszawy. 

 

GK: – Prezydent Andrzej Duda skierował do Trybunału Konstytucyjnego wniosek 

w sprawie nowelizacji ustawy o sądzie najwyższym – informuje kancelaria prezydenta. 

 

GK: – Kilka minut temu weszła w życie decyzja ministra spraw wewnętrznych o 

ograniczeniu ruchu białoruskich ciężarówek na przejściu Kukuryki-Kozłowicze. To odpowiedź 

na restrykcje dla polskich przewoźników. Skutkiem kryzysu na granicy jest wydalenie polskich 

dyplomatów. 

 

GK: – styczeń to szósty miesiąc z rzędu, w którym spada wartość naszych pensji, bo 

podwyżki nie nadążają za wysoką inflacją, a mówimy tu o średniej pensji w przedsiębiorstwach. 

♣ 
2023-02-22 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7538 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2770 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty czwarty dzień 

 

GK: – Samolot z Joe Bidenem na pokładzie jest już w drodze do Stanów Zjednoczonych 

od ponad godziny. 

Jacek Tacik: – Bukareszteńska dziewiątka to kraje, które wchodzą w flankę sojuszu 

północno atlantyckiego, potencjalnie są najbardziej narażone na agresję ze strony rosji putina. I 

przywódcy tych krajów właśnie tutaj w Warszawie domagali się przede wszystkim gwarancji 

bezpieczeństwa ze strony Stanów Zjednoczonych i całego Sojuszu Północno Atlantyckiego. Joe 

Biden zanim jednak pojawił się tutaj w pałacu prezydenckim, wziął udział w tajnej mszy świętej 

w kaplicy domowej tuż obok apartamentu w Hotelu Mariot [wczoraj pokazywano Hotel Polonia 

jako miejsce zamieszkania Joe Bidena], środa popielcowa i w intencji nawrócenia rosji… 

Joe Biden: – Artykuł piąty to święty i nienaruszalny artykuł, oznacza zobowiązanie 

względem każdego państwa NATO, chodzi nie tylko o wolność Ukrainy, chodzi o wolność 

w ogóle. 

JT: – Bukareszteńska dziewiątka, to Estonia, Łotwa, Litwa, Polska, Czechy, Słowacja, 

Węgry, Rumunia, Bułgaria. Szczyt w Warszawie symboliczny, bo pokazuje także miejsce 

naszego kraju na mapie geopolitycznego świata. 

Jens Stoltenberg: – prezydent putin nie szykuje się do pokoju, ale do wojny, dlatego 

musimy wzmocnić nasze wsparcie dla Ukrainy, żeby przetrwała. Nie wiemy, kiedy wojna się 

skończy. 

JT: – Liderzy dziewiątki, którzy przyjechali do Warszawy, podpisali wspólną deklarację 

bezpieczeństwa. W lipcowym szczycie NATO w Wilnie zrobiły to także Węgry, próbują 

prowadzić politykę dialogu z putnem. 

Ostatni dzień pobytu prezydenta Bidena w Warszawie to poza szczytem bukareszteńskiej 

dziewiątki spotkanie z pracownikami ambasady Stanów Zjednoczonych, dostępne dla mediów. 

A na marginesie jego wizyty podpisanie umowy na prace przedprojektowe na budowę 

elektrowni jądrowej w Polsce przez amerykańską firmę… 

 

GK: – W wywiadzie dla tvn24 prezydent Andrzej Duda zapowiedział zwołanie na piątek 

rady bezpieczeństwa narodowego. Tematem będzie między innymi wizyta Joe Bidena. 



- Wojna albo pokój, chaos kontra stabilność, nadzieja lub strach – taka alternatywa stoi 

dziś przed światem. To przesłanie wczorajszego wystąpienia Joe Bidena w Warszawie, szeroko 

komentowanego na całym świecie. Amerykański prezydent spotkał się z politykami opozycji. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …tylko demokracja jest w stanie sprawić, że przedstawiona 

przez Bidena wizja wolnego świata zostanie spełniona. 

Joe Biden: – Tu nie chodzi tylko o to, czemu się sprzeciwiamy, tu chodzi o to, za czym się 

opowiadamy. Chcemy budować dobrobyt, bezpieczeństwo, pokój, żeby każdy był traktowany z 

godnością i szacunkiem – o to walczą demokracje na całym świecie. Musimy uruchomić siły 

demokracji. Pamiętajmy, że próba tej chwili jest próbą wszechczasów. 

KKZ: – …Koalicja 50 państw Zachodu wspiera i będzie wspierać Ukrainę, putinowi nie 

udało się jej podzielić. 

Joe Biden: – Ukraina nigdy nie będzie zwycięstwem rosji, nigdy, bo wolni ludzie 

odmawiają życia w świecie bez nadziei i w ciemności. 

Rafał Trzaskowski: – Polska dzisiaj musi być najsilniejszą demokracją w całym regionie, 

bo nie stać nas jako wspólnoty transatlantyckiej na to, żeby na wschodniej flance była 

demokracja, która ma problem z praworządnością. 

 

GK: – W nocy ukraińskie wojska miały przeprowadzić zmasowany atak rakietowy na 

rosyjskie pozycje na okupowanych terenach Donbasu. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Ukraińcy podali nazwy 8 miejscowości na terenach 

okupowanych, które zostały zaatakowane, celem były punkty dowodzenia, składy z amunicją, 

także budynki, w których ruscy rozmieszczali swoje oddziały… Ukraińcy prawdopodobnie użyli 

nowej amunicji do wyrzutni Hajmars o zasięgu 150 km. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Szczególne emocje budzą doniesienia 

z obwodów donieckiego i ługańskiego, robimy wszystko, aby zatrzymać tam ataki 

nieprzyjaciela, a ciągłe intensywne ostrzały, które nie ustają, mimo że rosja ponosi ogromne 

straty. 

Katarzyna Górniak, Lwów: – Niemal we wszystkich moich rozmowach z Ukraińcami 

temat, co putin zrobi w najbliższy piątek. Ukraińcy wiedzą, że tego dnia muszą być wyjątkowo 

czujni. Szkoły, które i tak pracują w trybie mieszanym, dostały polecenie, by dzisiaj dzieci 

zostały w domach. Mówi się, że wróg może zaostrzyć działania na froncie albo przeprowadzić 

zmasowane ataki na ukraińskie miasta… 

GK: – Alternatywna rzeczywistość – tak najlepiej można określić wystąpienie putina na 

stadionie na Łużnikach w Moskwie z okazji dnia obrońców ojczyzny; putin był agresywny, 

konfrontacyjny i nie dawał żadnych nadziei na pokój. Zachód wspierający Ukrainę to 

największy wróg. 

Cezary Grochot: – rosja testuje swój nowy międzykontynentalny pocisk balistyczny 

Starmat, zdolny do przenoszenia nawet kilkunastu głowić jądrowych i zawiesza swój udział 

w układzie nowy start, którego celem była redukcja arsenałów nuklearnych. Test rakiety Sarmat, 

jak donosi telewizja CNN, zakończył się niepowodzeniem. 

Sprawa chińskiej broni dla rosji, Tajwanu i zestrzelenie chińskiego balonu 

szpiegowskiego, wszystko to sprawia, że stosunki amerykańsko-chińskie są obecnie bardzo złe; 

rosyjsko-chińskie coraz lepsze. 

 

GK: – Patrzą na ceny gazu na giełdach i patrzą na swoje rachunki. Przedsiębiorcy 

niedowierzają, bo liczyć dobrze potrafią. Gaz jest dziś dużo tańszy niż przed wybuchem wojny, 

rachunki kilka razy wyższe. Rząd próbuje przekonać przedsiębiorców, że bardzo im pomaga. 

Paweł Płuska: – …23.02.2022 cena za gaz 84,45 euro za mega/watogodzinę, 26.08.2022 

skoczyła do 338,37 euro, to był sierpniowy szczyt, ale od tamtej pory cena gazu spada, dziś 

21.02.2023 jest 48,58 euro. 

Andrzej Domański, główny ekonomista Instytutu Obywatelskiego: – Ceny cały czas idą w 

dół, tymczasem PGNiG, czyli Orlen zupełnie tego nie dostrzega. Kosmetyczna obniżka, której 

dokonano w połowie stycznia, zupełnie nie jest adekwatna, do tego, co dzieje się na rynku. 

PP: – w styczniu, gdy pokazywaliśmy, że państwowy monopolista chwalił się znacznymi 

zyskami, a przedsiębiorcy płacili za mega/wato/godzinę prawie 800 złotych, okazało się, że cenę 



można nagle obniżyć o 150 zł/MWh, czyli ponad 19%. Dziś cena gazu na giełdzie holenderskiej 

Dutch TTF po przeliczeniu około 230 zł. Na polskiej giełdzie TGE 1 MWh kosztuje około 250 

zł. Tymczasem do końca marca PGNiG/Orlen planuje za gaz dla biznesu na poziomie 640 

złotych. Jak nas poinformowała spółka, są też oferty stałej nieco niższej ceny około 495 złotych 

netto za megawatogodzinę, czyli płacimy też za ryzyko. 

 

GK: – Art. 22 (1c). 

§ 1. „Jeżeli jest to niezbędne do zapewnienia ochrony życia i zdrowia pracowników lub 

innych osób ochrony mienia, pracodawca może wprowadzić kontrolę trzeźwości pracowników”. 

Źródło: Kodeks pracy. 

 

GK: – W mieście dobra jest ich dwieście. Najmłodsze ma 4 miesiące. Od innych domów 

dziecka różni się tym, że ma schrony, by dzieci były bezpieczne podczas nalotów. Ten 

wyjątkowy dom dla ukraińskich dzieci powstał po wybuchu wojny, z inicjatywy Polki za 

pieniądze amerykańskich darczyńców. 

- Dzień dobry, mamy teraz drzemkę. 

Arleta Zalewska: – Gdy łączymy się z Martą w „Mieście Dobra”, tak nazywają się domy 

dziecka. Ten budynek powstał już po wybuchu wojny, nazywa się Odessa, bo z tego miasta 

przyjechało najwięcej dzieci, najmłodsze ma 4 miesiące. 

Marta Lewczenko, założycielka domów dziecka „Miasto Dobra” w Ukrainie: – Są dzieci, 

których rodzice zginęli. I są takie, którym rodzice nie są w stanie zapewnić dobrej opieki 

w czasie wojny, a z częścią rodziców po prostu nie mamy kontaktu, jest wojna i nie wiemy, 

gdzie są. 

AZ: - mieście dobra mieszka ponad 250 takich maluchów. Jak mówi nam Marta, już 

w krótce dotrą tu kolejne grupy. Każdy ma miejsce do spania, do zabawy i co najważniejsze, 

dużo miłości i najlepszą możliwą opiekę. 

Marta: – Wszyscy, którzy tu pracują, to wspaniali ludzie. Pracujemy tu 24 godziny na 

dobę, robimy to dla Ukrainy. Wiele dzieci ginie w tej wonie, są zabijane. Musimy więc zrobić 

wszystko, żeby ratować każde życie, bo życie jest ważne dla przyszłości Ukrainy. 

AZ: – Gdy łączymy się z jedną z opiekunek, nagle zaczynają wyć syreny. Idziecie do 

bunkra. 

Marta: – Tak, do bunkra. Bierzemy wszystkie dzieci i biegniemy do bunkra… 

♣ 
2023-02-23 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7525 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2813 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty piąty dzień 

 

GK: – Apel prezydenta do sędziów Trybunału Konstytucyjnego, by przestali się kłócić 

i zajęli się pracą. 

- Bunt w Trybunale toczy się o to, czy Julia Przyłębska jest prezesem. 

Jest prezesem: Krystyna Pawłowicz, Stanisław Piotrowicz, Julia Przyłębska, Bartłomiej 

Sochański, Jarosław Wyrembak, Michał Warciński, Rafał Wojciechowski. =7 

Kadencja minęła: Zbigniew Jędrzejewski, Mariusz Muszyński, Justyn Piskorski, Piotr 

Pszczółkowski, Jakub Stelina, Bogdan Święczkowski, Wojciech Sych, Andrzej Zielonacki =8 

- Takich sporów, jak są tam dziś, nie było jeszcze nigdy. Do tego Trybunał działa wolno, 

rozstrzyga najmniej spraw od dziesięciu lat, a jego niezawisłość i niezależność podważa 

Komisja Europejska. 

Sylwia Gregorczyk-Abram, inicjatywa „Wolne Sądy”: – Kiedyś była to ostoja 

sprawiedliwości i taki bastion dla obywateli, który chroni ich przed opresją władzy, a dzisiaj jest 

zupełnie odwrotnie. To jest instytucja, która jawnie występuje przeciwko obywatelom, realizując 

zlecenia polityczne. 



 

GK: – Już trwa kontrola Centralnego Biura Antykorupcyjnego w Narodowym Centrum 

Badań i Rozwoju. Wkrótce swoje mogą zacząć Najwyższa Izba Kontroli, a nawet OLAF – to 

Unijny Urząd Przeciwdziałania Nadużyciom Finansowym. Posłowie opozycji mówią o 

ordynarnym przekręcie na blisko 200 milionów złotych w Narodowym Centrum Badań i 

Rozwoju. Tropy wiodą do Partii Republikańskiej. 

Paweł Płuska: – Narodowe Centrum Badań i Rozwoju to potężna, choć do niedawna mało 

znana instytucja, dysponująca ogromnym, liczonym w miliardach budżetem, który ostatnio był 

tak dzielony, że właśnie do Centrum weszło CBA i wszystko wskazuje, że wkrótce ruszy 

kontrola NIK. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Nie ma przypadków, to jest wszystko 

ustawione przy ulicy Nowogrodzkiej, tam się spotykają panowie na tych nasiadówach 

z udziałem Jarosława Kaczyńskiego albo kogoś od niego i ustalają, jak wyprowadzać taczkami 

pieniądze. 

PP: – W związku z tym, że dzielą unijne pieniądze, posłowie chcą, by sprawą zajął się 

Europejski Urząd do spraw Przeciwdziałania Nadużyciom OLAF. 

GK: – Twarze depresji tej lekoopornej. 

- To było leżenie pod kołdrą, wyciszanie telefonu, każdy dzwonek do drzwi to była 

katastrofa. 

- Jeżeli człowiek zaczyna ukrywać tą [tę] historię, to przepadł. 

 

GK: – Jutro w południe zbierze się Rada Bezpieczeństwa Narodowego: prezydent, 

premier, a także ministrowie i politycy partii opozycyjnych, będą rozmawiać o bezpieczeństwie 

w regionie, a także o sytuacji w Ukrainie. W kontekście wizyty prezydenta Joe Bidena 

w Kijowie i w Warszawie. 

Michał Kobosko, Polska 2050: – Rady Bezpieczeństwa Narodowego powinny się 

odbywać przed ważnymi wydarzeniami. 

KKZ: – Lewica nawet zwróciła się do prezydenta o zwołanie RBN-u przed przylotem Joe 

Bidena do Warszawy, by Andrzej Duda mógł prowadzić rozmowy, mając mandat wszystkich sił 

politycznych w Polsce. 

 

GK: – O pokazie siły partnerstwa mówił z naszym korespondentem John Kiwi, rzecznik 

Amerykańskiej Rady Bezpieczeństwa Narodowego. 

 

GK: – Dzień przed pierwszą rocznicą ruskiej agresji na Ukrainę nie ma zapowiadanej 

ruskiej ofensywy – to dobra informacja. Próby przerwania ukraińskich linii obrony kończą się 

niepowodzeniem. A pierwsza dama Ukrainy na forum ONZ apeluje o powołanie trybunału, 

który osądzi rosyjskie zbrodnie wojenne. 

Cezary Grochot: – rosyjska kolumna wojskowa, która przedarła się przez ukraińskie linie 

obrony w rejonie Kreminnej została otoczona i całkowicie zniszczona – podaje ukraiński sztab 

generalny. W ostatnich godzinach ciężkie walki toczyły się w okolicach Wuhłedaru, ale tam atak 

wroga został odparty. 

Za kilka tygodni do Ukrainy dotrą pierwsze zachodnie czołgi, dojczlandzkie Leopardy 

i brytyjskie Czelendżery, przybywa państw, które dołączają do czołgowej koalicji. Dziś wysłanie 

kilku maszyn zadeklarowała Finlandia, kolejne transze pomocy wysyłają Stany Zjednoczone. 

Ołena Zełenska, pierwsza dama Ukrainy: – Gdy prawa obywateli jednego kraju są 

gwałcone, są gwałcone prawa obywateli wszystkich innych krajów. Jeśli wobec jednego kraju 

popełni się ludobójstwo, żaden kraj nie może być spokojny. Kluczowe słowo – ludobójstwo. 

Ukraińcy są mordowani na oczach całego świata przez cały rok – we własnych miastach, 

wsiach, mieszkaniach, szpitalach czy teatrach. 

 

GK: – Żyją według grafika, prąd mają kilka razy dziennie, później są planowe wyłączenia, 

a często awaryjne, bo ruscy systematycznie atakują i zniszczyli już połowę infrastruktury 

energetycznej Ukrainy. Narodowymi bohaterami, którzy pracują z narażeniem życia stali się 

energetycy. Wojownicy światła. 



 

GK: – Zapomniane już zielone ludziki i możliwa próba lądowania ruskich w Kiszyniowie. 

Niepokojące informacje płyną z Mołdawii – to kraj targany wewnętrznymi sporami i wyborem – 

Unia Europejska czy rosja. Mołdawianie są podzieleni. Prozachodnie władze chcą do Unii. 

 

GK: – Nie wiadomo, kto jest byłym, a kto aktualnym prezesem stowarzyszenia „Marszu 

Niepodległości”, która grupa trzyma władze, a która ją straciła. 

Trwa spór prawny i wojna na uchwały. A stawką w tej grze jest Marsz Niepodległości, 

głosy narodowców i milionowe państwowe dotacje. 

Jacek Tacik: – Tu tak naprawdę nie chodzi o to, kto został nowym prezesem 

stowarzyszenia Marsz Niepodległości, a o to, kto przestał nim być. 

Bartosz Malewski: – Podjęto dwie istotne uchwały: pierwszą o odwołaniu Roberta 

Bonkiewicza z funkcji prezesa i z funkcji członka zarządu; drugą o wyborze prezesa. 

Bonkiewicz to osoba, w którą partia Kaczyńskiego zainwestowała czas… 

♣ 
2023-02-24 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7245 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 2655 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty szósty dzień 

 

PK: – Dokładnie rok temu świat, w którym żyjemy, zmienił się na zawsze i wciąż nie 

znamy wszystkich tego konsekwencji. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Rok temu Kijów był w szoku, ale nie przestraszył się ruskich i 

wytrwał. Był to najtragiczniejszy rok dla Ukrainy. Zginęło kilkadziesiąt tysięcy mieszkańców 

tego kraju. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Pozostaniemy silni, jeśli nasi partnerzy 

zjednoczą się wokół nas, wytrwają i nie będzie to tylko paplanina. Zwycięstwo będzie nasze. 

Jestem przekonany, że tak będzie. Chcę, żeby stało to się w tym roku. Mamy wszystko: 

motywację, pewność, przyjaciół. 

AZ: – Poranna uroczystość na Placu Sofijskim, gdzie znajduje się jedna z najważniejszych 

i najstarszych świątyń Kijowa, pełna była spokojnej dumy, ale też emocji. Prezydent Zełenski 

nie krył łez wzruszenia, gdy wręczał odznaczenia rodzinom poległych bohaterom tej wojny. 

Większość wróci na front, tym razem z symbolicznym wsparciem. Do Ukrainy dotarły cztery 

polskie pierwsze Leopardy. Mimo zaangażowania ogromnych sił, rosja nie robi ogromnych 

postępów na froncie… 

Michał Tracz: – …Od roku cały świat pomaga i patrzy, jak Ukraina walczy o prawo do 

wolności i demokracji… rosja jest coraz bardziej izolowana. Biden w Warszawie. 

Katarzyna Górniak, Lwów: – …widzieli, co to śmierć, widzieli, co to głód… Ukrainki 

i Ukraincy próbują żyć dalej. Rok temu mieszkali tu kacapy, zostawili po sobie spustoszenie. 

Zjedli nawet witaminy dla dzieci. Nie da się zapomnieć. Życie dzielą na to przed piwnicą i na to 

po. Dzieci już nie uczą się w tej szkole. Za łóżkiem stoi walizka gotowa do ucieczki. Nie 

wiadomo, gdzie która spadnie, dlatego wciąż żyję w tym samym napięciu. 

Arleta Zalewska przy Dworcu Centralnym w Warszawie, na którym koczowały tysiące 

Ukraińców – Dziś nie ma – mówią Ukraińcy – wspanialszego słowa niż gest i wyciągnięta ręka 

do Ukraińców od Polaków… tutaj w Buczy są cywile, zginęli od strzału w tył głowy. …Sasza 

straciła rękę. Atak na teatr dramatyczny w Mariupolu [pełny ludzi]. Sława Ukrainie. 

 

Czarnek: – Willa+ jest znakomicie przygotowanym programem… 

Tusk: – Cela+ będzie jeszcze lepiej przygotowanym programem… Tak jak krzywdy 

ludzkie będą naprawione, tak wszyscy, którzy w sposób tak bez żadnych zahamowań rozkradają 

publiczne pieniądze, muszą za to odpowiedzieć. 

 



PK: – Orlen wypracował w ubiegłym roku rekordowe w swojej historii zyski, tyle że 

rekordy przez ten rok bili też wszyscy, którzy tankowali na jego stacjach, bo takich [tak 

wysokich] rachunków też nikt nigdy nie płacił. 

Paweł Płuska: – Taki baner „POLSKA NADAL KUPUJE ROPĘ Z ROSJI!” pojawił się 

dziś na stołecznym moście Poniatowskiego. 

♣ 
2023-02-25 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7245 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 2595 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty siódmy dzień 

 

PK: – No, z takich powodów to my zawsze możemy Fakty później zaczynać. Piotr Żyła 

został mistrzem świata w skokach narciarskich. Obronił tytuł mistrza świata. Pobił rekord 

skoczni w Planicy. 

 

PK: – Wołodymyr Zełenski zapytany wczoraj jaki był najstraszniejszy dzień tej wojny, 

odpowiedział: ten, kiedy dowiedzieliśmy się, co stało się w Buczy, bo zobaczyliśmy, że diabeł 

jest na ziemi. Żeby pokonać diabła, potrzeba wiary i tę Ukraińcy mają, brakuje im broni. 

Kolejne potężne dostawy zapowiadają Amerykanie, ale już teraz pierwsze czołgi jakie się tam 

pojawiły to polskie Leopardy. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Ukraińcy są zachwyceni, że w ich rękach w końcu są pierwsze 

ciężkie czołgi bojowe… Ukraińcy i tak nazywają Polskę najwierniejszym sojusznikiem. 

Joe Biden: – Najpierw musimy stworzyć Ukraińcom warunki, w których będą mogli robić 

postępy tej wiosny i lata i dojść do momentu, w którym będą mogli negocjować z pozycji siły. 

AZ: – Ukraińcy mówią, że ich kontrofensywa jest możliwa w połowie wiosny, ale 

potrzebują broni, a po obiecanych czołgach samolotów. Ale prezydent Biden na razie wyklucza 

dostawę myśliwców F-16 do Ukrainy, bo jego zdaniem prezydent Zełenski teraz ich nie 

potrzebuje. Cztery przekazane przez Polskę Leopardy 2A4 są już w rękach Ukraińców. Na 

wschodzie trwa pełzająca ofensywa ruskiej armii. [Rozpalone do białości lufy karabinów 

maszynowych ukraińskiej armii]. Chiny w opublikowanym wczoraj planie pokojowym mówią 

o nienaruszalności terytorium wszystkich krajów. Ale według Zachodu rozważają wsparcie 

ruskich bronią, w tym dronami bojowymi. 

 

PK: – Kolejnymi sankcjami nie da się strzelać do nacierających ruskich czołgów, ale mogą 

sprawić, że putin nie będzie mógł ich kupić więcej. Było jasne od początku zanim i putin, i cała 

rosja naprawdę je odczują. Wszedł w życie dziesiąty już pakiet. 

Arleta Zalewska: – Dzieci wojny, od 24 lutego 2022 do 25lutego 2023 aż 16 221 

deportowanych ukraińskich dzieci do rosji. Tyle maluchów wywieziono wbrew ich woli do rosji. 

10. pakiet sankcji wobec rosji 

„Czarna lista” ruskich z zakazem wjazdu do UE: 

- osoby produkujące i dostarczające rosji irańskie drony 

- rosyjscy propagandyści 

Zakaz eksportu towarów podwójnego zastosowania: - asfalt, - masy bitumiczne - kauczuk 

PK: – Rosja wstrzymała dostawy ropy do Polski. Orlen zapewnia, że był na to 

przygotowany, a do tej pory dostawy ropy rurociągami nie były objęte sankcjami. [Sic!] 

♣ 
2023-02-26 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7245 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 427 nowych zakażonych. 0 zgonów. 



 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty ósmy dzień 

 

PK: – Piotr Żyła znów wygrał, w Planicy, 105 m. Rekordzista skoczni i mistrz świata. 

 

PK: – Hubert Hurkacz wygrał turniej w Marsylii, to chyba tenis. 

 

PK: – Jak CBA weszło do gabinetu ginekologicznego. 

- prowadzone jest postępowanie dotyczące pomocnictwa w dokonywaniu aborcji. 

 

PK: – Zaledwie miesiąc po rozpoczęciu wojny premier Morawiecki zapowiadał 

najbardziej radykalny w Europie plan odejścia od ruskich surowców. Wiele razy wzywał innych, 

żeby przestali kupować od putina, bo w ten sposób finansują jego wojnę. Tyle że jedenaście 

miesięcy później, na początku tego roku to Polska kupowała ruskiej ropy najwięcej w Unii. 

Jacek Tacik: – Po 366 dniach od rozpoczęcia inwazji na Ukrainę, ruska ropa nie płynie już 

do Polski – decyzję podjął putin. 

Daniel Obajtek, prezes zarządu PKN ORLEN 

Skutecznie zabezpieczamy dostawy surowców. Rosja wstrzymała dostawy ropy do 

Polski, na co jesteśmy w pełni przygotowani. Z rosji pochodziło już tylko 10% 

surowca i zastąpimy go ropą z innych kierunków. To efekt dywersyfikacji, którą 

przeprowadziliśmy w ciągu ostatnich lat. 

JT: – prezydentowi trochę wstyd, że przez cały rok trwania wojny Ukrainy z rosją Polska 

jednak współfinansowała reżim putina. Do końca stycznia, jak donosi agencja Blumberg, 

rosyjka ropa stanowiła niemal jedną trzecią polskiego zapotrzebowania, jeszcze na początku 

roku była największym importerem ropy z rosji; rosyjski surowiec docierał do Polski 

rurociągiem „Przyjaźń”. Greenpeace policzył, że w ubiegłym roku Orlen przelał na rosyjskie 

konta 32 mld zł. Gdyby putin nie zakręcił kurka z ropą, Orlen przelałby w tym i przyszłym roku 

jeszcze 8 mld zł. Rząd PiS wiedział, że to niemoralne, a jednak dawał na to zgodę. To 

wypowiedź wicepremiera z wczoraj, sprzed ogłoszenia decyzji przez putina. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych, KP PiS, wypowiedź z wczoraj: 

– W tej chwili kupowanie czegokolwiek od rosji czy dawanie pieniędzy do agresji na Ukrainie, 

jest wprost niemoralne. 

JT: – Tematu, jak mówią rządzący, już nie ma, tak jak taniej ropy, na której przez rok 

bogacił się koncern Daniela Obajtka. 

 

PK: – Myślę, że wszyscy się zgodzimy, że nie ma to, jak poczytać sobie przed snem 

Juliusza Cezara w oryginale, ale pomysł Czarnka jest dość śmiały – otóż łacna ma wrócić do 

szkół. [Przyszli księża muszą znać łacinę]. 

 

Andrzej Zaucha: – Bachmut to najtrudniejszy odcinek frontu. Sytuacja jest bardzo ciężka, 

bo ruscy cały czas posuwają się do przodu, ale miasto trwa dzięki heroicznej postawie jego 

obrońców. 

Katarzyna Górniak: – Tu potrzebne jest kompleksowe działanie, choć jak opowiadał mi 

personel tego szpitala, ranni są w lepszych nastrojach niż personel, mimo że przeszli przez 

piekło i to nie są zawodowi żołnierze, to są zwykli ludzie, którzy przed wojną mieli normalne 

życie, musieli wydostawać się z płonących czołgów i czekać na ratunek wiele godzin pod 

ostrzałem artyleryjskim, patrząc, jak umierają ich koledzy… [Ranni są teraz na środkach 

rozweselających]. 

♣ 
2023-02-27 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7162 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 431 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – trzechsetny sześćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

AW: – Jest prawomocny wyrok w sprawie zderzenia z kolumną rządową Beaty Szydło: 

kierowca seicento winny, ale bez kary. Wygląda na to, że współodpowiedzialnym za wypadek 

jest jeden z funkcjonariuszy BOR. Wygląda na to, że funkcjonariusze BOR kłamali, że podczas 

jazdy używali sygnałów dźwiękowych. A to jest sprawa dla prokuratora. 

Renata Kijowska: – Sebastian Kościelnik to jego kolejny dzień niemal jednej czwartej 

życia poświęconej tej sprawie, dziś usłyszał prawomocny wyrok. Proces trwał sześć lat. 

 

AW: - Ropa z rosji płynąca do Polski i pytanie do rządu dlaczego płacił putinowi, tak 

mocno pomagając Ukrainie? Góra pieniędzy, które popłynęły na kreml, mogła by być mniejsza i 

pokazują liczby. Politycy PiS powtarzają jednym głosem: wina Tuska, wina Unii, wina 

kontraktu. 

Jakub Sobieniowski: – to nie był dzień jak w kampanii. Po prostu dzień w kampanii. 

„…do dziś nie rozumiem. Dlaczego PiS był tak w Trumpie zakochany. Może ze 

względu na jego pierwsze imię?...” 

Donald Tusk 

Platforma Obywatelska 

Źródło: facebook.com/donaldtusk 

Hołownia: – Ulotką wyborczą są w tym roku rachunki, które są przesyłane do Polaków, są 

paragony, które będą otrzymywali w sklepach i na stacjach benzynowych. 

Czarzasty: – W żadnym okręgu nie będzie dwóch przedstawicieli [opozycji], tylko jeden. 

JS: – Lewica wydawała się zjednoczona, ale dzisiaj pokazała, że jednoczy się jeszcze raz: 

Unia Pracy + Lewica + razem + PPS 

JS: – Koalicja Obywatelska ustaliła, że tę jego wyborczą w Chojnicach wizytę 

Kaczyńskiego ochraniało 290 policjantów. 

AW: – Nowe wpłaty na konto PiS od państwowych spółek, tylko w lutym raz było 20 

tysięcy, raz było 25 tysięcy złotych. Politycy opozycji widzą jasny mechanizm: zostaniesz 

prezesem, jak odpalisz dolę. Na konto PiS popłynęło od 11 osób należących do spółek skarbu 

państwa, zależnymi od rządu PiS. 

 

AW: – To najbardziej udana dywersja od początku napadu na Ukrainę. Białoruscy 

partyzanci nie ukrywają, że się cieszą, bo najprawdopodobniej wysadzili samolot ruski A 50 to 

centrum dowodzenia i na lotnisku pod Mińskiem niewiele z niego zostało. 

 

Ukraińcy zamierzają odzyskać wszystkie wywiezione do rosji dzieci. Pomoc w ich 

odnalezieniu zapowiadają wspólnie Ursula von der Leynen i Morawiecki. Według oficjalnych 

informacji do rosji zostało wywiezionych 16 221 ukraińskich dzieci nielegalnie. Ale ukraiński 

rzecznik dziecka informuje, że może ich tam być około 150 000. 

 

AW: – Były minister skarbu zatrzymany. Włodzimierz Karpiński ma usłyszeć zarzuty 

korupcyjne związane z działalnością zorganizowanej grupy przestępcę. Karpiński to aktualny 

sekretarz miasta stołecznego Warszawy. 

 

AW: – Portugalia właśnie dostała prawie dwa miliardy euro. Grecja dostała niedawno 

ponad 3,5 miliarda. Polska ma na razie zero miliardów. Choć pieniądze Polakom się należą. 

♣ 
2023-02-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,75 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 100 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty dzień 

 



PK: – Koalicja Obywatelska, Polska 2050, Lewica, PSL, podpisali dziś porozumienie 

o wspólnym starcie w wyborach do senatu. Mają też nadzieję na o wiele więcej mandatów niż 

teraz. 

Maciej Knpik: – Jednomandatowych okręgów wyborczych w Polsce jest sto. 

Zygmunt Frankiewiwcz: – Odtworzony pakt senacki jako dobry pomysł. Może wygrać aż 

w 60 okręgach 

MK: – Cztery siły opozycji – Koalicja Obywatelska, Lewica, PSL i Polska 50 przy udziału 

ruchu samorządowego „Tak dla Polski” podpisują porozumienie o wspólnym starcie do senatu. 

Jacek Bury, koło parlamentarne Polska 2050: – Jeżeli ma przewagę pięćdziesiąt kilka 

procent, to traktujemy jako okręg sprzyjający opozycji. Ważna jest mobilizacja wyborców 

opozycji. 

Tusk: – Poparcia Koalicji Obywatelskiej i PiS-u przetną się dokładnie w tym momencie, 

na którym nam najbardziej zależy. 

PiS z publicznych -pieniędzy chce organizować sobie kampanię wyborczą. 

Premier będzie się zderzać z inflacją i z drożyzną. 

Tusk: – Kredyt [na mieszkania] Zero procent. 

 

PK: – Czy Ukrainie uda się wygrać pod Bachmutem? To tam toczą się najcięższe walki; 

samo miasto to tylko ruiny, które wciąż mają swoich obrońców. 

Cezary Grochot: – Kosztem olbrzymich strat rosja posuwa się ciągle na przód i jest bliska 

okrążenia ukraińskich obrońców miasta. Gawronami nazywają rosyjskie samoloty szturmowe 

SU-25, nieustannie bombardujące ukraińskie pozycje.@ 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Właśnie dla tego potrzebujemy nowoczesnych 

samolotów, aby chronić nasz kraj przed ruskim terrorem. Najwyższy czas, aby tabu lotnicze 

zostało zniesione. Sytuacja w regionie bachmuckim robi się coraz trudniejsza. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Sytuacja w rejonie bachmuckim robi się coraz 

trudniejsza. Do obrony tego odcinka wysłano pierwsze czołgi Leoopard. Wszycy, którzy, 

obawiają się eskalacji wojny poprzez dostarczanie Ukrainie sprzętu wojskowego, muszą 

zrozumieć, że nie ma już opcji pozbawionej ryzyka – oświadczył sekretarz generalny NATO 

Jens Stoltenberg.  

 

PK: – To nie była interweencja, w której, coś poszło, nie tak. wszystko poszło nie tak i aż 

trudno uwierzyć, że po oddaniu 17 strzałów nikt nie zginął, a strzelali policjanci do jednego 

chorego człowieka, z bliska właściwie… 

 



♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – luty 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-02-01 6 380 225 118 736 736 9 1778 21 

2023-02-02 6 381 036 118 740 811 4   

2023-02-03 6 382 155 118 743 1124 3   

2023-02-04 6 382 975 118 748 820 5   

2023-02-05 6 383 096 118 748 121 0 4654 33 

2023-02-06 6 383 225 118 748 129 0   

2023-02-07 6 384 670 118 754 1447 6   

2023-02-08 6 385 880 118 762 1211 8   

2023-02-09 6 387 048 118 767 1170 5   

2023-02-10 6 388 226 118 775 1179 8   

2023-02-11 6 389 572 118 779 1350 4   

2023-02-12 6 389 741 118 779 169 0 6655 23 

2023-02-13 6 389 941 118 779 200 0   

2023-02-14 6 392 257 118 785 2317 6   

2023-02-15 6 394 131 118 800 1876 15   

2023-02-16 6 396 106 118 809 1977 9   

2023-02-17 6 398 027 118 817 1923 8   

2023-02-18 6 400 052 118 826 2030 9   

2023-02-19 6 400 331 118 826 280 0 10 603 47 

2023-02-20 6 400 611 118 826 280 0   

2023-02-21 6 404 029 118 833 3418 7   

2023-02-22 6 406 799 118 840 2770 7   

2023-02-23 6 409 609 118 850 2813 10   

2023-02-24 6 412 259 118 860 2655 10   

2023-02-25 6 414 853 118 868 2595 8   

2023-02-26 6 415 280 118 868 427 0 14 958 42 

2023-02-27 6 415 711 118 868 431 0   

2023-02-28 6 422 467 118 898 2992 14 3423 14 

♣ 

 



♣ 
2023-03 01środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7011 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 787 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Do tej pory według PiS-u to była ruska prowokacja, jak ktoś pytał o majle 

Dworczyka, to wpisywał się w narracje putina i jego towarzyszy, a jednak prokuratura uznała, że 

trzeba sprawę zbadać i wszczęła śledztwo. Według opozycji w prokuraturze nic nie dzieje się 

bez wiedzy i akceptacji Zbigniewa Ziobry. 

Michał Tracz: – …Mamy do czynienia z przestępstwami. Chodzi między innymi o 

wiadomość wysłaną w maju 2020 roku od pułkownika Krzysztofa Gaja, doradcy w sprawie 

obronności w kancelarii premiera, do szefa kancelarii wtedy Michała Dworczyka na jego 

prywatną skrzynkę: zasoby amunicji, braki w zasobach. Dworczyk  też odpisuje z prywatnego 

mejla. To dlatego prokuratura w zawiadomieniu pisze o ujawnieniu w korespondencji mejlowej 

danych objętych klauzulą „zastrzeżone”, „tajne” oraz „ściśle tajne”. 

Hołownia: – Dworczyk powinien dawno wylecieć, a w każdym demokratycznym kraju 

rząd upadłby po pierwszej takiej publikacji. 

MT: – Tymczasem do sieci wyciekły już dziesiątki takich mejli z prywatnej skrzynki 

Dworczyka, czytamy w nich o wewnętrznych konfliktach w PiS-ie, o kontaktach z prezeską 

Trybunału, o instrukcjach dla pracowników mediów publicznych i nie raz o drażliwych 

sprawach wojska, ale tylko w tej jednej sprawie wszczęte jest śledztwo. 

 

GK: – Bez Julii Przyłębskiej Trybunał Konstytucyjny nie rozpatrzy prezydenckiego 

wniosku w sprawie ustawy o Sądzie Najwyższym, a PiS-owi się śpieszy. Trwa walka o fotel 

prezesa [Trybunału Konstytucyjnego]. 

MK: – Jesteśmy w Sejmie, a tutaj „666 dni bez pieniędzy na KPO”. Niemal 2 lata bez 

unijnych pieniędzy. 

Krajowy Plan Odbudowy to około 158 500 000 000 zł. Z Unii na inwestycje, sprzęt 

medyczny, mieszkania, drogi, czystą energię. 

MK: – Wszystkie osoby zasiadające w Trybunale Konstytucyjnym zostały tam wysłane 

przez PiS, wszyscy składali ślubowanie: Ślubuję (…) służyć wiernie Narodowi, stać na straży 

Konstytucji, a powierzone mi obowiązki wypełniać bezstronnie i z najwyższą starannością. 

A nie mogą ustalić nawet kto jest prezesem. Zarobki w Trybunale – 30 781,25 złotych 

brutto na miesiąc. 

 

GK: – Sąd aresztował byłego ministra skarbu Włodzimierza Karpińskiego na 3 miesiące. 

Prokuratura stawia mu zarzut przyjęcia łapówki w wysokości 5 milionów złotych, pracował w 

stołecznym ratuszu, został zawieszony przez prezydenta miasta w pełnieniu obowiązków. 

 

GK: – Opinie ekspertów były miażdżące, ale na projekt białostockiej firmy NCBR 

przyznało 123 miliony złotych. Posłowie opozycji mają odpowiedź, dlaczego: układy, 

znajomości i kolesiostwo. NCBR ma dotować innowacyjne projekty, a to nie jest ten przypadek. 

Paweł Płuska: – …W zeszłym tygodniu posłowie również na podstawie zapisów KRS 

ujawnili powiązania córki szefa NCBR z przedsiębiorcą z Białegostoku (K. P. Bednarek) … 

PP: – Posłowie Szczerba i Joński ujawnili kolejne powiązania: tym razem szefa funduszu 

inwestycyjnego NCBR Krzysztofa Bednarka ze słynnym 26-latkiem z Gdańska, który miał 

dostać 55 milionów, siostra młodego człowieka według posłów była wspólniczką prezesa 

Bednarka w firmie pomagającej pisać wnioski do Narodowego Centrum, a dziś jest wspólniczką 

żony prezesa Bednarka w kilku firmach, w tej która pisze wnioski o dotacje do NCBR też. 

Dariusz Joński, poseł KP KO, Inicjatywa Polska: – To jest sitwa, konflikt interesów… 



Michał Szczerba, poseł KP KO, Platforma Obywatelska: – Te osoby, które tutaj 

wymieniamy, powinny zniknąć z życia publicznego natychmiast. 

 

„Nowaja Gazieta. Jewropa”: od czerwca 2022 rosja podbiła 4% obszaru obwodów 

donieckiego i ługańskiego. Ukraińcy wyliczają, że likwidują 80% najemników grupy Wagnera. 

Brytyjski tygodnik the Ekonomist szacuje, że co miesiąca rosjanie tracą co najmniej 150 

czołgów i w tym czasie mogą wyprodukować około 20 czołgów. Amerykańska administracja 

podkreśla, że pomoc dla Ukrainy to 46,6 mld dolarów. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Było nam zimno i ciemno, ale 

pozostaliśmy nieugięci. Ramię w ramię z nami stanęli nasi partnerzy, którzy nas wspomogli. 

Wygrała też Unia Europejska, ponieważ, mimo rechotu Moskwy, nie zamarzła bez rosyjskiego 

gazu”. 

Fiński parlament właśnie przyjął ustawę o ratyfikacji Traktatu Północno-Atlantyckiego, a 

na granicy z rosją Finowie zaczynają budowę trzymetrowego płotu. 

 

GK: – W lutym prawie każdego dnia FAKTY oglądało 2 936 955 widzów. Byliśmy 

numerem jeden. 

♣ 
2023-03-02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6734 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3033 nowych zakażonych. 26 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Wieczorna próba sił w Trybunale Konstytucyjnym. Podobno 2/3 sędziów 

w uchwale przegłosowało, że nie trzeba wybierać nowego przewodniczącego, bo legalnie rządzi 

Julia Przyłębska, to jej wersja; ale inni sędziowie twierdzą, że legalnego głosowania nie było. 

Maciej Knapik: – No, zbierze się ten Trybunał? Bo to chodzi o te miliardy złotych, ta 

ustawa miała je odblokować i co będzie dalej? 

Jakub Stelina, sędzia TK: – Zobaczymy. Nie pan będzie procedował. No niestety. 

MK: – Musi się zebrać przynajmniej 11 sędziów, a żadna ze stron tylu nie ma [a mają po 

dziewięciu]. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Sędziowie 

Trybunału Konstytucyjnego mają swoich właścicieli, właścicielami są poszczególni politycy, ci 

politycy się kłócą, co ma wpływ na działania Trybunału Konstytucyjnego. To jest skandal, to 

jest rozwalanie państwa polskiego. 

GK: – Trzydzieści trzy lata po przeszczepie jest co świętować. [wątroba, miał 2 lata] 

GK: – Na szczycie G-20 w Delhi amerykański sekretarz stanu Antony Blinken spotkał się 

z szefem rosyjskiej dyplomacji Siergiejem Ławrowem, rozmawiali kilka minut pierwszy raz w 

cztery oczy od początku agresji na Ukrainę. Wojna musi się zakończyć. Czas na pełną 

dyplomację – mówił Antony Blinken. 

Andrzej Zaucha: – …rozmawiali przez 10 minut. 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Powiedziałem ministrowi spraw 

zagranicznych rosji to, co ja i wielu innych w zeszłym tygodniu mówiliśmy w ONZ i co wielu 

spośród wielu ministrów G-20 mówiło teraz: Skończcie tę agresywną wojnę, zaangażujcie się 

w sensowną dyplomację, która może doprowadzić do sprawiedliwego i trwałego pokoju. 

AZ: – kreml wręcz przeciwnie, chce eskalacji, mogą mu pomóc uzbrojeni ludzie z 

rosyjskiej wioski tuż przy granicy z Ukrainą… Dzisiaj w nocy ruska rakieta uderzyła w blok 

mieszkalny w Zaporożu na wschodzie Ukrainy. Zginęły 4 osoby. Spod gruzów udało się 

uratować co najmniej 8 osób… W czasie ataku pod Buchłedarem w ciągu kilku tygodni ruscy 

stracili 130 czołgów i wozów bojowych. Ukraińcy przygotowali ogromne pola minowe, 

atakowali przy pomocy artylerii i przenośnych wyrzutni przeciwpancernych. Ukraina bardzo 

dobrze broni się. 



 

GK: – Od wczoraj Ukraińcy uchodźcy powinni dopłacać w miejscach pobytu zbiorowego 

zakwaterowania w Polsce. 

Arleta Zalewska: – Takich osób, które korzystają ze zbiorowego zakwaterowania na 

terenie całej Polski jest około 83 tysięcy i to części z nich będzie dotyczyła zmiana prawa, która 

weszła w życie 1 marca. 

Paweł Szefernakel, wiceminister spraw wewnętrznych i administracji, KP PiS: – Celem tej 

akcji jest aktywizacja tych osób, które się jeszcze nie usamodzielniły. 

AZ: – Ukraińcy, którzy mieszkają akurat tu w centrum służby rodzinie w Łodzi, przez 

najbliższe dwa miesiące będą dopłacać 50%, czyli około 35 zł dziennie do swojego 

zakwaterowania. Opłata dotyczy wyłącznie osób dorosłych i to też z wieloma wyjątkami: 

PS: – Jeżeli ktoś ze względów obiektywnych nie ma możliwości usamodzielnienia się, 

znaczy jest osobom wychowującym trójkę lub więcej dzieci, jest osobą starszą, jest osobą 

niepełnosprawną, wiadomo, że te osoby nigdy w Polsce nie będą miały dobrych warunków do 

usamodzielnienia się, ponieważ to są kwestie obiektywne, to za te osoby w dalszym ciągu 

będziemy płacić. 

AZ: – Jak mówi ksiądz Lechowski, który Ukraińcom pomaga od początku wojny, 

wprowadzenie dopłat to dobry krok w kierunku aktywizacji tych, którzy pracować mogą. 

Jednocześnie ważne jest, by urzędnicy każdy z wniosków rozpatrywali indywidualnie. 

PS: – Nikt nie pozostanie bez dachu nad głową. 

 

GK: – Organizacje ekologiczne mogą skarżyć do sądu plany urządzenia lasów, polskie 

władze przegrały rozprawę przed unijnym Trybunałem Sprawiedliwości. Zdaniem ekologów 

polski rząd nie chroni dostatecznie roślin i zwierząt, prowadząc gospodarkę leśną. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Polska przegrała w Luksemburgu, a tym samym 

przegrywa od lat stosowane podejście polskiego rządu, że to nie przyroda, a potrzeby człowieka 

decydują o tym, kiedy i gdzie, jak dużo drzew wycinamy – takie nastawienie skrytykował 

Trybunał, uznając, że Polska gospodarka leśna narusza unijne dyrektywy. Wycinki prowadzone 

są na obszarach chronionych, w czasie lęgowym i bez kontroli sądu. Polskie przepisy nie mogą 

wprowadzać założenia, że każde działanie leśnika z automatu nie szkodzi przyrodzie, bo jest to 

zwykłym omijaniem prawa. 

Unikanie kontroli jest brak możliwości zaskarżenia do sądu planu urządzenia lasu, czyli 

dokumentu, który wyznacza obszar danej wycinki, dlatego teraz Trybunał domaga się zmian. 

Radosław Ślusarczyk, prezes stowarzyszenia „Pracownia na rzecz wszystkich istot”: – 

Chcemy mieć prawo do sądu, współdecydowania o kształcie polskich lasów, o planach wycinki, 

gdzie, kiedy, jak leśnicy wycinają. 

MS: – Z powodu braku takiej możliwości w Polsce to kilka lat temu właśnie sędziowie w 

Luxemburgu musieli interweniować, by chronić Puszczę Białowieską – wycięcie 200 tysięcy 

metrów sześciennych drzew ciężkie maszyny z obszarów chronionych wycofano, ale dopiero 

wtedy, gdy Unijny Trybunał zagroził wysokimi karami finansowymi. Dzisiejszy wyrok o karach 

finansowych nie wspomina, ale nie zrezygnują, jeśli polskie władze je zignorują i w Polskich 

Lasach nic się nie zmieni. 

 

GK: – Odra wpływa na Górny Śląsk jako rzeka pierwszej klasy czystości, wypływa jako 

ściek. Bo trafia do niej skrajnie zasolona woda z kopalń, to dlatego latem w wodzie zakwitły 

„złote algi”, to one zabiły setki ton ryb, a rzeka jest dziś martwa. Green Peace alarmuje, że 

sytuacja może się powtórzyć. 

Paweł Szot: – … Greenpeace 

każdego roku takiej solanki [z polskich kopalni] trafiają do polskich rzek: 

Przewodność elektrolityczna właściwa [stopień zasolenia wody] w 20℃ (µS/cm) ścieków 

zrzucanych z kopalń do Odry i do Wisły: 

Dorzecze Odry: 

KWK Szczygłowice – 28 000 

KWK Halemba – 15 900 

KWK Bielszowice – 14 600 



Dorzecze Wisły: 

KWK Ziemowit – 75 000 

KWK Staszk-Murcki – 57 500 

KWK Silesia – 54 000 

KWK Piast – 51 000 

KWK Wesoła – 32 700 

Bałtyk: 

Odra – 514 

Wisła – 239 

PS: – Najgorsze kopalniane ścieki są sześć razy bardziej słone niż woda z Bałtyku. 

Naukowcy twierdzą, że to jest powód katastrofy ekologicznej w Odrze… 

 

GK: – można płacić rachunki za energię niższe o połowę, może być ekologicznie, 

powietrze czystsze, bo wystarczy zamknąć starą elektrownię węglową, nie na papierze, w 

rzeczywistości – tak jest w gminie Potęgowo w pomorskiem. Potrzebne są wiatraki i 

biogazownia. 

Dawid Litwin, wójt gminy Potęgowo: – Włączyliśmy kotłownię węglową, pozbyliśmy się 

emisji dwutlenku węgla i podłączyliśmy się pod hermetyczne komory do wewnętrznej 

fermentacji, do których trafia między innymi kukurydza i obornik… obok biogazowni na 

energetyczną potęgę Potęgowa składa się farma wiatrowa o największej mocy w kraju. 

Biogazowni jest zaledwie w Polsce 200 – to zaledwie ułamek możliwości, bo produkuje 

zalewie 0,5%potrzebnej energii w kraju, korzystając z lokalnych surowców, nie są narażone na 

takie skoki cen, nie są narażone na wahania dostaw… 

♣ 
2023-03 03 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6971 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3283 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty trzeci dzień 

 

GK: – Jacek Karnowski, prezydent Sopotu był inwigilowany Pegazusem – to informacje 

Gazety Wyborczej, miało do tego dojść przed ostatnimi wyborami parlamentarnymi. Karnowski 

prowadził kampanię opozycji do senatu. 

Tusk: – Jeśli władza polityczna zaczyna działać przeciwko sądom, wolnym mediom 

i opozycji i to często w sposób nielegalny, to znaczy, że przede wszystkim chce kraść. 

 

GK: – Szans na debatę twarzą w twarz nie ma żadnych, bo Kaczyński jej nie chce. 

 

GK: – ruscy są coraz bliżej okrążenia Bachmutu; część ukraińskich oddziałów otrzymało 

polecenie wycofania się z miasta, o które toczą się krwawe walki. Amerykanie ogłosili dziś 

nowy pakiet pomocy wojskowej; na rozmowę w tej sprawie do Waszyngtonu poleciał kanclerz 

Dojczlandu. 

♣ 
2023-03-04 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6971 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 3112 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty czwarty dzień 

 



PM: – Wicepremier Jacek Sasin znowu wywołał wstrząs na giełdzie, bo znowu 

zapowiedział nowy podatek. Poprzednio się z podatku wycofał, ale skutki były. Poprzednio miał 

dotyczyć tak zwanych nadmiarowych zysków spółek paliwowych i górniczych. 

- Czy będzie podatek od nadmiarowych zysków?... 

Sasin: – Tak, będzie, pracujemy nad tym. 

Jakub Sobieniowski: – …Głównie chodzi o firmy energetyczne kontrolowane przez 

państwo i które w zeszłym roku zarabiały krocie i taka była reakcja giełdy, takie tąpnięcie całej 

giełdy pomiędzy zamknięciem – środa, 1 marca, godz: 17:00 (60 502) jednego dnia, a otwarciem 

dnia następnego – czwartek, 2 marca, godz.9:31 (59 672) 

To miliardy złotych strat wielu firm, wielu inwestorów i przyszłych emerytów. 

 

PM: – Bachmut wciąż nie upadł, mimo że od tygodnia ogłasza to rosja, nadal się broni, ale 

ukraińskim żołnierzom jest coraz trudniej. Świat mówi o ruskich zbrodniach, ale szef 

ruskiej dyplomacji zapewnia w Indiach, że ofiarą agresji jest rosja i wywołuje tym salwy 

gorzkiego śmiechu. 

Katarzyna Sławińska: – Walki toczą się nie tylko na obrzeżach Bachmutu, ukraińscy 

żołnierze bronią miasta ulica po ulicy. Dowództwo zapewnia, że decyzji o wycofaniu się nie ma. 

Stany Zjednoczone i Dojczland stoją ramię w ramię z Ukrainą – tak w Waszyngtonie 

zapewniali wczoraj prezydent Biden i kanclerz Scholz. 

PM: – Policjanci masowo przechodzą na emeryturę, są tysiące wakatów, rząd próbuje ich 

zatrzymać podwyżkami płac, ale przy obecnej inflacji podwyżki są za późno, za małe, potrzeby 

wielkie. 

 

PM: – Gwałtownie rosną ceny warzyw. (papryka 30 zł; pomidor cukinia 18 zł; pietruszka 

8 zł) 

♣ 
2023-03-05 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6971 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 427 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty piąty dzień 

 

PM: – Bachmut jest już w ruinie, ale się nie poddaje. Nieustannie toczą się walki, leje się 

krew, jednocześnie ukraińscy piloci uczą się latania na amerykańskich samolotach F-16. [Gdzie 

się uczą?] 

Katarzyna Sławińska: – Umacnianie ukraińskich pozycji pod Bachmutem, to kolejny 

sygnał, że Kijów nie rezygnuje z obrony miasta. Dowództwo ukraińskich wojsk na wschodzie 

podaje: postępy kacapów udało się powstrzymać. Najeźdźcy ostrzeliwują ostatnią drogę 

zaopatrzenia dla ukraińskich obrońców i wciąż z trzech stron otaczają Bachmut, ale według 

amerykańskiego instytutu badań nad wojną trudno im będzie ten pierścień domknąć. Ukraiński 

minister obrony mówi, że w tej walce ruscy tracą nawet pół tysiąca żołnierzy dziennie. Ukraina 

czeka na kolejne dostawy wojskowej pomocy z Zachodu. Według agencji Roitersa Dojcze chcą 

odkupić od Szwajcarii i wyremontować niemal 100 czołgów Leopard dla Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziękuje wszystkim, którzy wzmacniają 

bezpieczeństwo Ukrainy i wspierają naszych żołnierzy. Dziękuję wszystkim, którzy walczą za 

Ukrainę, bronią naszych granic, wymierzają sprawiedliwość celnością na polu walki, 

odpowiadają ogniem na terror okupanta. 

 

PM: – Kampania absurdu – tym razem według PiS-u: głosując w jesiennych wyborach, 

będziemy głosować, czy opozycja zmusi nas do jedzenia robaków zamiast mięsa. Tematy 

zastępcze zawsze szokują, wywołują negatywne emocje i przez to bywają skuteczne, odwracają 

uwagę od prawdziwych problemów, tworzą atmosferę zagrożenia. 

Jakub Sobieniowski: – żadna z wypowiedzi polityków nie była żartem: 



Bartosz Kownacki, KP PiS: – Wielu z nas pamięta meliny z alkoholem, szczególnie 

z czasów PRL-u, a nasi koledzy z opozycji proponują meliny z mlekiem i mięsem. 

JS: – To nie jest prawda, że opozycja proponuje meliny z mięsem i mlekiem, i można by to 

uznać za polityczny kabaret, gdyby nie to, że takich wypowiedzi PiS-u jest więcej: 

Bartłomiej Wróblewski, KP PiS: – Platforma Obywatelska proponuje, by Polacy jedli 

rocznie 16 kg mięsa, czyli nieco ponad kilogram w miesiącu. 

JS: – To też nie jest prawda, co mówi polityk, któremu PiS chciało dać stanowisko 

rzecznika spraw obywatelskich i jest tylko częścią takiej kampanii PiS-u, która tak straszy 

rzekomymi planami opozycji: 

Daniel Milewski, KP PiS: – Ma być między innymi ograniczenie spożywania mięsa, 

4 deka dziennie na osobę, szklanka mleka, docelowo zakaz posiadania samochodów. 

Iwona Arent, KP PiS: – Osiem sztuk ubrań rocznie, no to panowie może dadzą sobie radę, 

ale współczuję kobietom, także i sobie. 

BK: – Politycy Platformy Obywatelskiej na każdym plakacie powinni sobie takie hasło 

wypisać: zamiast kurczaka, zjedz robaka, bo to jest ich program wyborczy. 

JS: – Warszawscy urzędnicy odpowiedzieli: 

Michał Olszewski, wiceprezydent Warszawy: – To co było dzisiaj głównym wątkiem 

wystąpienia posłów Prawa i Sprawiedliwości, ma tyle wspólnego z prawdą, co ci politycy 

z prawem i sprawiedliwością. 

JS: – Teraz PiS straszy przymusem jedzenia robaków; 8 lat temu straszyło pierwotniakami. 

DM: – Nie dajcie się, drodzy państwo, zamknąć w domach i sprowadzić do roli 

pustynnych plemion, żywiących się szarańczą. 

Zbigniew Dolata, KP PiS: – Czy w Polsce będzie wolność? Czy będziem jeść robaka? 

Bartosz Arłukowicz, eurodeputowany PO: – Absurdalne historie opowiadane przez tych 

gości, którzy nie mają nic do powiedzenia. Na razie to cebula podrożała. Niech załatwią, żeby 

chleb potaniał. 

Tusk: – Jest trochę poniżające dla nas, że przez ileś dni media i politycy zastanawiali się, 

czy naprawdę prezydent Trzaskowski chce zmusić Polaków do jedzenia robaków, a nie mięsa. 

♣ 
2023-03-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7073 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 450 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty szósty dzień 

 

GK: – Grupa osób z niepełnosprawnościami i ich rodzice zostają w Sejmie, protestują 

przeciwko niskiej rencie socjalnej, zebrali 200 tysięcy podpisów pod obywatelskim projektem 

ustawy, by zrównać ją z pensją minimalną. Widzieli, jak PiS przyjmuje ustawy ekspresowo, 

nawet w nocy, zatem tę ustawę też można przyjąć w tym trybie. 

Artur Molęda z Sejmu: – W Sejmie zostaje grupa kilkunastu osób, to opiekunowie i osoby 

z niepełnosprawnościami. Wracają tu po pięciu latach i oczywiście jest obawa, że straż 

marszałkowska będzie próbowała ich siłą usunąć… Teraz renta socjalna wynosi 1217 zł. Tak nie 

da się godnie żyć – mówią osoby protestujące. 

Agnieszka Ścigaj (5 lat temu jeszcze jako posłanka Kukiz-15 aktywnie wspierała te same 

osoby w tym samym miejscu) – Robi tu pani szou. Udało się wprowadzić specjalny zasiłek 

500+, podnieść rentę socjalną, dzięki świadczeniu dla opiekunów, wprowadzić asystenta osoby 

niepełnosprawnej, wprowadzić programy mieszkaniowe, 800 zł na 1000 zł to jest nie 

podniesienie… 

[Co jak co, ale osoby z niepełnosprawnościami i ich opiekunowie powinny godnie żyć, 

zanim godnie, powinny móc zwyczajnie przeżyć każdy miesiąc i otrzymywać od państwa 

dobrze wyważone wsparcie finansowe powyżej minimalnego zarobku]. 

 



GK: – Kontrolerzy Najwyższej Izby Kontroli weszli do NCBR, sprawdzą, jak wydawane 

są miliony publicznych pieniędzy, kto, jakie sumy i na jakich zasadach dostał. 

Jacek Sasin: – Nie ma partii bez ludzi, którzy są cwaniakami, również tacy u nas są. 

GK: – Prawda jest taka, że niewielu wierzyło, że Julia Przyłębska przyjdzie do Sejmu, że 

na komisji przedstawi informacje o pracy Trybunału Konstytucyjnego. Nie przyszła. Nie 

zmierzyła się z pytaniami o konflikt w Trybunale, od kiedy zajmie się ustawą o Sądzie 

Najwyższym. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Trybunał Konstytucyjny najpierw padł ofiarą władzy, 

teraz jest odbiciem stanu tej władzy. 

 

GK: – Próba obrócenia sprawy w żart, udawanie, że nic się nie stało i odmowa współpracy 

z parlamentarnymi komisjami nie sprawi, że afera zniknie. 

Jacek Tacik: – Z jakiego powodu Jacek Karnowski był inwigilowany? 

- A skąd pan o tym wie? Bo ja nie mam takiej wiedzy. 

 

GK: – Fikcyjny zarzut – zdrada stanu – zaoczny wyrok dla Swietłany Tichanoutskiej – 15 

lat więzienia. Skazana została dwójka współpracowników przywódczyni białoruskiej opozycji. 

 

GK: – W Bachmucie każdy dzień jest jak wieczność – mówią ukraińscy żołnierze. 

Bohatersko bronią części miasta i prowadzącej do niego drogi. Potrzebnej, by dostawać 

wsparcie. Kacapy wciąż atakują, a ich propaganda próbuje przekonać świat, że zdobycie 

Bachmutu jest blisko. 

Andrzej Zaucha: – ruska armia chce zdobyć także inne miasta w obwodzie donieckim: 

Buchłedar [i nie zrozumiałem], wszędzie ponoszą ciężkie straty. W każdym szturmowanym 

mieście ukrywają się dziesiątki, a nawet setki cywilów. Dla kremla zdobycie obwodu 

donieckiego ma kluczowe znaczenie, co podkreśla wizyta tam Siergieja Szojgu, ruskiego 

mimisra obrony. Jednak eksperci oceniają, że nie zmieni to sytuacji. 

 

GK: – Przyjmuje uchodźców z Ukrainy, ukazuje okrucieństwa i sytuacje na froncie. 

Reporterka „dzień dobry TVN” Bianka Zalewska została jedną z laureatek amerykańskiego 

departamentu stanu. W środę wręczy ją dziennikarce pierwsza dama Stanów Zjednoczonych. 

 

GK: – Na to wyzwanie nikt nie był przygotowany, rok temu do polskich szkół trafiło 200 

tysięcy ukraińskich dzieci, na różnym poziomie edukacji, czasem bez znajomości podstaw 

polskiego. Trudny egzamin zdali nauczyciele, uczniowie i dyrektorzy, ale wiele jest jeszcze do 

poprawy. 

Renata Kijowska: – …możliwe, że 200 tysięcy kolejnych dzieci nie uczy się. 

…Zapewnienie bezpieczeństwa i rozwoju ukraińskich uczniów to inwestycja. Część z nich u nas 

zostanie lub będzie pielęgnować związki z Polską. To już dziś są nasi uczniowie. 

 

GK: – Kilkanaście godzin potrwa skomplikowana operacja usunięcia guza czaszki 

u ośmioletniego chłopca. Przeprowadza ją od rana w szpitalu w Bydgoszczy międzynarodowy 

zespół lekarzy. Pacjentowi trzeba usunąć guza i zrekonstruować nerwy. 

Marek Nowicki: – Rodzice wiedzieli dawno, że coś jest nie tak. Kasper krzywo się 

uśmiechał jak miał trzy latka. Jak miał cztery dopiero zaczął mówić. A tak naprawdę nikt nie 

wiedział, co chłopcu jest. A lata mijały. Zdesperowana matka szukała ratunku przez fejsbuka 

i na prywatnych wizytach lekarskich. Wreszcie trafili do Wojewódzkiego Szpitala Dziecięcego 

w Bydgoszczy. Kasper ma rozwijającego się nerwiaka, czyli guza na nerwie twarzowym. Guz 

był gigantyczny, dochodził do ucha wewnętrznego, wszystko pokazuje nam profesor Józef 

Mierzwiński z Uniwersytetu Mikołaja Kopernika… 

♣ 
2023-03 07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6871 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 



Polska – 4833 nowych zakażonych. 18 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty siódmy dzień 

 

GK: – Biskup Wojtyła wiedział o pedofilii w Kościele… 

 

GK: – Protestujący, w tym posłanka Koalicji Obywatelskiej Ilona Hartwig przynieśli 

obywatelski projekt ustawy z podpisami 200 tysięcy osób, który ma zrównać rentę socjalną do 

wysokości najniższego krajowego wynagrodzenia: 

– Renta socjalna (od 1 marca) – 1217 zł (1338,44 zł brutto) 

– Najniższa krajowa proponowana wysokość renty – 2709 zł (3490 zł brutto) 

Do tej pory renta [socjalna] ta na rękę po waloryzacji 1445 zł (1588,44 zł brutto) 

 

GK: – Był jeńcem i nie miał broni. Zginął tylko dla tego, że powiedział: „sława Ukrainie!” 

Prezydent Zełenski mówi: znajdziemy morderców. Szef dyplomacji [Ukrainy] chce śledztwa 

międzynarodowego trybunału karnego. 

 

GK: – W Trzebini rozpoczęło się uzdatnianie gruntu, do zapadliska wtłaczana jest 

mieszanka wody, cementu i popiołu. Setki ton. To ma sprawić, że ziemia nie będzie się zapadać. 

W mieście podobnych zapadlisk jest więcej i ciągle pojawiają się nowe. 

Paweł Szot: – Popioły z elektrowni, cement, woda i wysokie ciśnienie… Specjaliści 

przygotowali 6 takich otworów o głębokości od 20 do 40 m, na ich dnie od dawna nieużywane 

kopalniane chodniki. Woda dostała się do starych wyrobisk kopalni Siersza i wypłukuje grunt. 

Gdy 20 lat temu likwidowano zakład, nikt nie zadbał o zabezpieczenie pustych przestrzeni. 

Trzeba to naprawić. 

 

GK: – Już od kwietnia Narodowy Fundusz Zdrowia będzie refundował telemonitoring, 

dziś to jest medyczna usługa eksperymentalna dla pacjentów z ciężką niewydolnością serca. 

Sygnał i parametry pracy serca prosto z rozrusznika będą wysyłane do szpitala i tam będzie je 

kontrolował lekarz. 

Marek Nowicki: – …bezprzewodowo i automatycznie łączy się z urządzeniem, które jest 

wszczepione u pacjenta pod skórą. Bezobsługowo. W Polsce z różnego rodzaju rozrusznikami 

serca żyje ponad pół miliona Polaków. 

Marcin Grabowski, profesor, kardiolog, specjalista chorób wewnętrznych Klinika 

Kardiologii, Warszawski Uniwersytet Medyczny: – praktycznie każdy pacjent, który w Polsce 

ma wszczepiony kardiowerter-defiblirator ma prawo do tego, żeby po zabiegu, wychodząc ze 

szpitala, otrzymać nadajnik, który służy do transmisji. 

MN: – W praktyce w pierwszej kolejności z refundacji nadajników do rozruszników 

skorzystają pacjenci z najcięższą niewydolnością serca. Badania wykazują, że u tych chorych 

podłączonych nieustannie do szpitalnych serwerów ryzyko zgonu z jakiejkolwiek przyczyny 

spada aż o 64%, lekarze po prostu mogą wcześniej reagować na ich złe wyniki badań. Skoro 

ludzie podłączeni do sieci są zdrowsi, kwestią czasu pozostaje podłączenie większej liczby 

pacjentów. 

♣ 
2023-03-08 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6857 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3907 nowych zakażonych. 19 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty ósmy dzień 

 

TVP1: – Mikołaj Feliks nie żyje z powodu działań polityków Platformy Obywatelskiej 

TVP1: – P. Kaleta, PiS: Próby wykorzystania tragedii w celach politycznych i medialnych 

są obrzydliwe 



TVP1: – Platforma Obywatelska dla celów politycznych wykorzystuje śmierć dziecka 

TVP1: – Politycy Platformy Obywatelskiej odpowiedzialni za śmierć dziecka – ofiary 

pedofila 

GK: – To nie było i nie jest tak, że każdy ma swoją wersję wydarzeń, że można zakrzyczeć 

i zmanipulować prawdę o tym, kto pierwszy podał informacje, które pozwoliły bez problemu 

zidentyfikować ofiarę pedofila, by rozpocząć polityczny atak. To rządowe radio i telewizja, są 

na to dowody. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Ta instytucja państwowa w skrócie nazywana komisją do 

spraw pedofilii powstała z inicjatywy PiS-u, jej przewodniczący także został wskazany i 

wybrany przez PiS. Dziś władza nie tak ostro krytykuje tych, którzy ujawnili dane 

skrzywdzonego przez pedofila dziecka. 

Błażej Kmiecik, przewodniczący Państwowej Komisji ds. Pedofilii: – Po co wracać do 

sprawy, która miała miejsce prawie dwa lata temu. Po co wracać do kontekstów i robić takie 

wrzutki: „znana polityk”, „znana parlamentarzystka”, „znana poseł”. No, po co to było? Jaki cel 

był tego? Bo skutek już wiemy, jaki jest. 

[I ja nie będę dalej rozgrzebywał sprawy]. 

 

GK: – Za kilkadziesiąt minut w Sejmie pierwsze czytanie ustawy o likwidacji TVP INFO i 

abonamentu. Uzasadnia go Rafał Trzaskowski. Pomysł likwidacji TVP INFO jest dyskusyjny, 

bezdyskusyjne jest to, co można tam oglądać: rządową propagandę sukcesu, hejt na polityków 

opozycji, wolne media, nauczycieli czy sędziów – w zależności od zapotrzebowania 

politycznego… 

 

GK: – Rada Polityki Pieniężnej kolejny miesiąc nie podniosła stóp procentowych, ale to 

nie jest powód do zadowolenia – mówią ekonomiści. Bardzo wysoka inflacja będzie bardzo 

wolno spadać… 

Bogusław Półtorak, doktor habilitowany, Uniwersytet Ekonomiczny we Wrocławiu: – 

Jeżeli policzymy skumulowaną inflację za ostatnie dwa lata, to jest blisko 30%, należałoby sobie 

odpowiedzieć, czy waloryzacja emerytur, rent, czy też wynagrodzeń w ostatnim roku, dwóch to 

było 30%? No więc większość obywateli w Polsce, Polaków, Polek powie, że niestety nie. 

- Jednym słowem pensje nie nadążają za wzrostem cen. Z miesiąca na miesiąc możemy 

sobie pozwolić mniej… 

Wzrost cen w ujęciu rocznym: 

Papier toaletowy +47% | Margaryna +45% | Banany +45% | Jaja +41% | 

Proszek do prania +39% 

To tylko szczyt naszej drożyzny w Polsce. 

Edyta Wojtyla, doktor, Wyższa Szkoła Bankowa w Poznaniu: – Niepokojące jest to, że 

bierzemy kredyty, by łatać nasze budżety domowe i to jest niebezpieczne, bo możemy wpaść w 

spiralę zadłużenia. 

Premier: – Przebijamy te wszystkie wartości o wiele długości konia. 

Między 2016 a 2023 wpływy z VAT wzrosły o 163,2 mld PLN, czyli o 132,5%. 

Premier: – Niższe podatki dla polskich rodzin i firm 

Tarcze antykryzysowe 

- Dochody podatkowe rosną, bo rosną też ceny w sklepach, ale dane nie pozostawiają też 

wątpliwości: polska gospodarka hamuje. 

 

GK: – Dla nas to sprawa taktyczna – mówi prezydent Zełenski i zapewnia, że ukraińska 

armia nie podda Bachmutu, bo upadek miasta otworzy ruskim drogę do innych miejsc 

w Donbasie. Na spotkaniu w Szwecji ministrowie obrony państw Unii Europejskiej rozmawiali 

o pilnym zakupie amunicji dla Ukrainy. 

Monika Krajewska: – …obie strony ponoszą poważne straty, ale zdaniem zachodnich 

służb strona ruska ponosi ich pięciokrotnie więcej. Obie grupy Wagnera zostały poważnie 

spustoszone, dlatego prezydent Zełenski zdecydował, że na razie wzmocni szeregi obrońców 

miasta. 

♣ 



2023-03-09 Czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,68326 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3462 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siedemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

TVP INFO: – Piotr Borys z Platformy Obywatelskiej ujawnił informacje pozwalające na 

identyfikację ofiar pedofila 

TVP INFO: – Platforma Obywatelska dla celów politycznych wykorzystuje śmierć 

dziecka 

TVP INFO: – Politycy Platformy Obywatelskiej odpowiedzialni za śmierć dziecka – ofiary 

pedofila 

 

GK: – Projekt jest obywatelski, zebrano ponad sto tysięcy podpisów, ale to inicjatywa 

Platformy Obywatelskiej sprzed kilku lat. Chodzi o likwidację abonamentu i likwidację TVP 

INFO, według autorów taki propagandowy mający utrwalić władzę PiS-u. Wczoraj wieczorem 

odbyła się sejmowa debata, godzinę temu projekt został odrzucony… 

 

GK: – Nagroda za odwagę od pierwszej damy Ameryki. 

- Bianka Zalewska. Kobiety na całym świecie muszą wiedzieć, że są kobiety, które o nie 

walczą i odnoszą zwycięstwa. 

 

GK: – Amerykański ambasador Mark Brzezinski został zaproszony do polskiego MSZ, 

rozmowa dotyczyła, jak czytamy w komunikacie, jednej ze stacji telewizyjnych. Według MSZ 

potencjalne skutki działań tej stacji są tożsame z celami wojny hybrydowej. 

 

GK: – Uchwałą PiS chciał bronić dobrego imienia Jana Pawła II, PSL chciało go 

upamiętnić. Z komisji wyszedł projekt z poprawkami. Po debacie uchwałę przyjęto. 

 

GK: – Pierwszy raz usłyszą państwo o akcji „czarny węgiel”, ale sprawa jest rozwojowa. 

Partia Republikańska, koalicjant PiS-u przygotowuje się na przegrane wybory, finansowo. Jacek 

Żalek odpowiedzialny za NCBR, gdzie mogło dojść do wyłudzania milionowych dotacji, miał 

zeznać tak w prokuraturze: 

„Jak zabezpieczyć finansowanie po ewentualnych przegranych wyborach 

parlamentarnych Partii Republikańskiej”. 

„(…) akcja polegająca na dogadywaniu się z ludźmi, którzy w spółkach Skarbu 

Państwa mają przetrwać ewentualną zmianę władzy i współpraca z nimi ma 

gwarantować zabezpieczenie środków dla Partii Republikańskiej”. 

Michał Tracz: – …Akcji nadano nawet kryptonim „czarny węgiel”, a szefa Republikanów, 

Adama Bielana nazywano „sponsorem”. 

Michał Szczerba, KP KO, PO: – To pokazuje, to była zorganizowana przepompownia. To 

było zorganizowane złodziejstwo w ramach NCBR. 

MT: – W ostatnim czasie na jaw wyszło, że w konkursach NCBR 55 milionową dotację 

otrzymała firma założona przez 26-latka zaledwie 10 dni przed terminem składania wniosków; 

123 mln zł dostała białostocka spółka chime networks, która w ostatnich latach wykazywała 

straty. W aferze przebijają się nazwiska osób związanych z Żalkiem i Republikanami. 

Hanna Gill-Piątek, posłanka niezrzeszona: – To pompowanie jest wszędzie i wszystkimi 

kanałami PiS po prostu wysysa państwo. 

Joanna Scheuring-Wielgus, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – To jest wierzchołek góry 

lodowej, że my nie mamy zielonego pojęcia, ile oni kradli przez te 7 lat. 

 

GK: – Wysoka inflacja i niski wzrost PKB, wskaźniki gospodarcze mamy w Polsce na 

początku roku mało optymistyczne, ale przynajmniej mamy optymistycznego prezesa NBP… 



Glapiński, prezes Narodowego Banku Polskiego: – Sytuacja finansów państwa jest 

stabilna, no i do wszystkich dociera, że jeśli chodzi o inflację, to ona jest w tym trendzie 

spadkowym. 

Jacek Tacik: – Inflacja w styczniu wyniosła 17,2%, w lutym ma być jeszcze wyższa, 

a trend spadkowy ma być widoczny dopiero od marca. 

Glapiński: – Będzie niedużo ponad 7% w listopadzie. A przy szczęśliwym zbiegu 

okoliczności, na który liczę, na rynkach międzynarodowych, co do cen surowców itd. Zejdziemy 

między 6 a 7. 

Wielki sukces: powtarzam, no, rządu, NBP, ale przede wszystkim Polaków. 

JT: – prezes NBP tu w znanym już swoim stylu mówił o życiu w skromności: 

Glapiński: – Całe życie żyłem skromnie, jakby to powiedzieć, błogo. 

JT: – Mimo doskonałych zarobków w instytucji, którą kieruje. 

 

GK: – Minionej nocy ogłaszano alarm przeciwlotniczy dla całej Ukrainy, ruscy ostrzelali 

Kijów, Charków, Odessę, Chersoń i inne miejscowości. Obrona przeciwlotnicza zestrzeliła 34 z 

81 pocisków manewrujących. Niestety dwanaście osób zginęło, wielu jest rannych. 

Andrzej Zaucha: – …tutaj w Chersoniu rakieta spadła na przystanek autobusowy. 

AZ: – nad Kijowem widać było czarne kłęby dymu. Władze podały, że jedna z rakiet 

uderzyła w obiekt infrastruktury krytycznej, prawdopodobnie w elektrociepłownię. Niemal 

połowa Kijowa została pozbawiona ogrzewania. W wielu innych miastach, jak w Żytomierzu 

było podobnie. Na skutek ataków zaporoska elektrownia atomowa została odłączona od 

zewnętrznego zasilania, reaktory atomowe podłączone zostały do awaryjnego źródła prądu. 

Kacapy zajęli elektrownię ponad rok temu i nie chcą się zgodzić na stworzenie strefy 

zdemilitaryzowanej wokół niej, awaria w tym miejscu może mieć globalne konsekwencje. Na 

taką skalę ruscy jeszcze nigdy nie atakowali Ukrainy. 

♣ 
2023-03-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6838 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 3621 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty dzień 

 

PK: – Kiedy pojawiły się pierwsze doniesienia o setkach milionów dotacji z NCBiR, 

najczęściej uważano, że to zabezpieczenie na wypadek przegranych wyborów, ale to nie ma co 

uważać, to żadne przypuszczenia, teraz to już zeznania złożone w prokuraturze, a złożył je Jacek 

Żalek, który wczoraj w nocy podał się do dymisji. 

Michał Tracz: – …To nie koniec, a dopiero początek – mówi opozycja i domaga się 

efektów prokuratorskiego śledztwa. System ujawnił w prokuraturze, jak twierdzi Onet, sam 

Jacek Żalek miał ujawnić treść nagranych rozmów kierownictwa Narodowego Centrum Badań i 

Rozwoju, urzędnicy mieli rozmawiać o tym, jak zabezpieczyć finansowanie po ewentualnych 

przegranych wyborach parlamentarnych Partii Republikańskiej i jak dogadywać się z ludźmi: 

akcja polegająca na dogadywaniu się z ludźmi, którzy w spółkach Skarbu Państwa mają 

przetrwać ewentualną zmianę władzy i współpraca z nimi ma gwarantować zabezpieczenie 

środków dla Partii Republikańskiej. 

To niezależne media i kontrole posłów opozycji ujawniły, że wielomilionowe dotacje od 

NCBiR miały trafić albo do firmy założonej tuż przed ogłoszeniem konkursu, albo do firmy 

wykazującej straty. NCBiR nadzorował wiceminister Żalek, jego partyjnym szefem jest Adam 

Bielan, a Republikanie są koalicjantem PiS-u, którego rząd mógłby stracić większość. 

Pyta opozycja, czy takich konkursów było więcej? 

 

Tusk: – Polską rządzą ludzie bez sumienia, zdolni do każdego łajdactwa, byleby tę władzę 

utrzymać. 

 



PK: – Przed wyborami politycy często mówią, że będą jeździć po Polsce, rozmawiać 

z Polakami. A jak pojeżdżą, to napiszą program… 

Maciej Knapik: – Kilkudziesięciu polityków PiS-u z prezesem na czele nie mówiło dzisiaj 

o programie partii, ale o programie kampanii politycznej przed wyborami. Programu nie ma, bo 

jak słyszymy, dopiero będzie, zostanie napisany. 

Kaczyński: – Tak zawsze było. Nasze programy, poważne i później realizowane programy 

powstawały po długiej rozmowie z Polakami. 

MK: – Tak nie było – odpowiada opozycja. Ostatnie spotkania z prezesem polegały na 

jego przemówieniach, na które wpuszczano tylko wybrane osoby, a nie wszystkich Polaków. Na 

miejscu były kordony policji, a pytania prezesowi czytano z kartki. 

 

Tusk: – Ci którzy dzisiaj mają pełne usta papieża, obrażają jego pamięć, bo to on mówił 

słowa: zło dobrem zwyciężaj. 

MK: – Opozycja twierdzi, że ta opcja władzy będzie odwracała uwagę od drożyzny czy 

afer finansowych i będzie szukała politycznego paliwa wokół Jana Pawła II. 

Hołownia: – To jest dopiero pesymizm. To jest dopiero żerowanie na szczerych ludzkich 

emocjach, przywiązania do wielkiego Polaka. 

 

PK: – PiS zapewnia, że wyborca będzie miał łatwiej. Pytanie, który wyborca? 

Bo za granicą to nie będzie łatwiej głosować. 

Jacek Tacik: – Sejm, odrzucając uchwałę Senatu, zdecydował o zmianie kodeksu 

wyborczego w roku wyborczym i to po swojemu, ignorując wszystkie wątpliwości Platformy 

Obywatelskiej i przeciw Platformie obywatelskiej. 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska – polska wieś nie będzie przecież głosowała na 

Tuska – nie mogę przecież mówić nieprawdy… 

JT: – do wyborów zostało niewiele ponad pół roku, za krótko na zmiany – to zdanie nie 

opozycji, a prawnika konstytucjonalisty, sędziego Trybunału Konstytucyjnego w stanie 

spoczynku. 

Marek Zubik, profesor, sędzia TK w stanie spoczynku: – Jesteśmy już po tym 

sześciomiesięcznym terminie od pierwszej czynności, która może być przy wyborach dokonana. 

JT: – Czyli mówiąc wprost: za 5 dwunasta zmieniamy kodeks. 

MZ: – Kodeks wyborczy został zmieniony 5 po dwunastej. 

JT: – Żeby wybory były równe i sprawiedliwe, każda z partii musi mieć równe szanse i nie 

chodzi tylko o zmianę reguł gry w trakcie trwania meczu, ale i o równy dostęp na przykład do 

mediów publicznych. 

TVP INFO: – J. Kaczyński: Mamy dziś w UE wielką sferę bezprawia – nie może być tak, 

że jednym wolno mniej, a drugim więcej. 

Wiadomości: – Eurokraci blokują pieniądze dla Polski 

Wiadomości: – opozycja razem z Dojczlandem atakuje Polskę. 

Wiadomości: – Opozycja nakręca spiralę przemocy 

W – prorosyjska partia Tuska 

Wiadomości: – opozycja chce, żeby Polacy jedli robaki. 

Cezary Tomczyk, KP KO, PO: – Skoro partia wyborcza, która aspiruje do zdobycia 

władzy w Polsce, w ciągu kampanii może wydać tylko 20 mln złotych na kampanię, a oni 

w ciągu roku wydają 3 miliardy – mówię tutaj o TVP, to jak tu mówić o równości. 

Wiadomości: – poseł Brejza i „wydział nienawiści” 

JT: – Służby podległe PiS-owi inwigilowały przy pomocy pegazusa i to przed wyborami, a 

lista inwigilowanych jest coraz dłuższa. 

Kodeks wyborczy PiS-u czeka jeszcze na podpis prezydenta. 

 

PK: – Zapraszamy parę prezydencką na spotkanie, a w naszym proteście nie prosimy 

o kokosy, tylko prawo do godnego życia. Niestety, muszą też prosić o prawo do godnego 

protestu, bo jak mówi posłanka Iwona Hartwig, muszą teraz kąpać swoje dzieci w zlewie. 



PK: – Dziś w Kijowie pochowano ojca i syna, którzy ramię w ramię walczyli pod 

Bachmutem i razem zginęli. Ojciec zasłonił ciałem syna, chcąc go ratować, ale wybuch był zbyt 

potężny. 

Andrzej Zaucha: – …droga do Bachmutu usłana jest zniszczonymi pojazdami 

wojskowymi i cywilnymi. Po tym, jak został wysadzony most, ukraińska armia korzysta z 

polnych dróg i takich prowizorycznych przepraw. Służba tutaj to wyzwanie. Według ekspertów 

ruscy musieli zmniejszyć natężenie działań bojowych, gdyż ponieśli w ostatnich miesiącach 

gigantyczne straty. Właśnie tutaj ukraińska armia użyła przeciwko najemnikom precyzyjnych 

bomb lotniczych [przecież Ukraina nie ma samolotów bombowych], przekazanych przez Stany 

Zjednoczone [a sam Biden oświadczył, że obecnie samoloty nie są potrzebne Ukrainie]. Nie 

mogąc przełamać frontu, ruscy próbują atakować rakietami. Po wczorajszym nalocie w wielu 

ukraińskich miastach wciąż są problemy z prądem, największy w Charkowie. 

 

♣ 
2023-03-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6838 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 3633 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR: – Formalnie nie ogłoszono, ale trwa w najlepsze kampania przed wyborami, liderzy 

przed wyborcami w terenie w objazdach po Polsce. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Były premier i obecny premier. Donald Tusk z 

parlamentarzystami Koalicji Obywatelskiej pojechał do Wielkopolski, by tam prezentować 

kolejny punkt programu, tym razem dla przedsiębiorców: 

Tusk: – Przedsiębiorczyni, przedsiębiorcy, polscy handlowcy będą znowu dumni z tego. ze 

swojej pracy, będą mieli naprawdę uczciwe warunki rozwoju. 

KKZ: – Platforma proponuje podatek tylko od wypłaconych faktur. 

Przeniesiony obowiązek wypłaty zasiłku chorobowego na ZUS od pierwszego dnia 

zwolnienia w przedsiębiorstwach 

Urzędy Skarbowe staną się Centrami Obsługi Podatnika, w których przedsiębiorcy 

uzyskają niezbędną pomoc 

Wprowadzimy prostą i czytelną składkę zdrowotną. Skończymy z absurdem poboru 

składki od np. sprzedaży auta lub nieruchomości 

Wydłużymy do 6 miesięcy czas wejścia w życie ustaw o zmianach podatkowych. 

Tusk: – Kaczyński od wielu lat powtarza, że przedsiębiorca to jest z gruntu podejrzany 

typ. Jak ma pieniądze, to musiał ukraść. Akurat tu Kaczyński i jego ferajna pewnie tak myślą. 

Polska idzie ku przepaści, jeśli PiS będzie dalej rządził. Kradną bez opamiętania nie tylko 

pieniądze, nie tylko nieruchomości, oni ukradli nam cały zestaw wartości, na których od 

osiemdziesiątego dziewiątego budowaliśmy Polskę. 

Morawiecki: – Pan Tusk wrócił na trasę i puszcza nam taki maraton smerfa marudy. Nie 

było tam biało-czerwonych flag. Nie było biało-czerwonej. Podnieśmy nasze flagi, nasze święte 

narodowe barwy. A dlaczego tak było? Oni niestety chyba się Polski wstydzą. 

Tusk: – Zniknęło w czasie rządów PiS-u 30 tysięcy polskich sklepów – 30 tysięcy. 

Natomiast przybyło 2 tysiące supermarketów – tak wygląda handlowy patriotyzm PiS-u. 

Morawiecki: – Można naprawdę zachorować z bólu brzucha po takich głodnych 

kawałkach. Donald Tusk walczy ze sklepami dojczlandzkimi. Hahaha. 

 

DR: – Covidowa fala uderza w dzieci. 

 

DR: – Trybunał Konstytucyjny nadal skłócony… 

 



DR: – Z Waszyngtonu i Paryża sygnały o dalszym wsparciu dla Kijowa. Ukraina walczy, 

Bachmut trwa, ale płaci za to wysoką cenę: w obronie miasta zginął legendarny dowódca – 

Dmytro Kociubajło, pseudonim da Vinci. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ukraina czci swoich bohaterów i pokazuje, 

jacy ludzie oddają życie za wolność naszego narodu i całej Europy. Jestem wdzięczny 

wszystkim. Pamiętajcie dziś o Dmytrze. 

Hołd ukraińskiemu bohaterskiemu żołnierzowi oddała też w Kijowie premier Finlandii 

Sanna Marin, jest gotowa rozmawiać o podarowaniu Ukrainie myśliwców, choć na razie 

przeciwny jest temu fiński minister obrony. 

Sanna Marin, premier Finlandii: – Żyjemy w mrocznych czasach, ale jest też światełko 

nadziei, bo jesteśmy zjednoczeni. Ukraina walczy o europejskie wartości na pierwszej linii 

frontu. 

Deklarację wsparcia tak długo, jak będzie to konieczne – powtarzane też były w 

Waszyngtonie – Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych – Pomagamy dzielnemu narodowi 

Ukrainy w zakresie bezpieczeństwa, wprowadzając historyczne sankcje, które odcięły putinowi 

możliwość finansowania i prowadzenia wojny. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej, Waszyngton: – Omówiliśmy 

też kwestie obchodzenia sankcji.  

Rishi Sunak, premier Wielkiej Brytanii w Paryżu: – Zgodziliśmy się też na szkolenie 

ukraińskich żołnierzy piechoty morskiej, która pomorze Ukrainie zdobyć decydującą przewagę 

na polu bitwy i wygrać tę wojnę. 

Emmanuel Macron, premier Frncji, Paryż: – robimy wszystko, by wojna nie 

rozprzestrzeniła się na inne części świata. 

Anna Czerwińska: – I tylko na Węgrzech padły zaskakujące słowa: premier Victor Orban 

twierdzi, że rośnie prawdopodobieństwo przekształcenia wojny w Ukrainie w konflikt globalny i 

że jedynymi krajami w Europie, które opowiadają się za pokojem, są Węgry i Watykan. 

 

DR: – Widać ją na szpitalnych oddziałach, widać w miejskich ściekach. Mamy kolejną 

falę Covidu, który uderza w dzieci i może potrwać aż do maja. Objawy są inne, przebieg bywa 

łagodniejszy, ale trzy lata od ogłoszenia pandemii, coronawirus wciąż z nami jest i wciąż jest 

wrogiem, którego nie należy lekceważyć. 

Renata Kijowska: – Siadając do badania poznańskich ścieków biolog, pan Jakub Śnieżek 

spodziewał się przykrych wyników, ale nie aż tak. 

Jakub Śnieżek, biolog, „Aquanet Laboratorium”: – Znaczny wzrost materiału 

genetycznego Sars-Cov2 w ściekach. Bardzo nas to zaskoczyło. Wydawałoby się, że na jedno 

pandemia już powoli odpuszcza, ale tak nie jest, jak widać i to też widać na przykładzie zajętych 

łóżek w szpitalach. 

RK: – W ostatnich tygodniach nagromadziło się go tam rekordowo dużo, dwa razy więcej 

niż rok temu. Na oddziale zakaźnym dla dzieci u doktor Lidii Stopyra połowę łóżek zajmują 

niemowlęta. 

Lidia Stopyra, lekarka kierująca oddziałem chorób infekcyjnych i pediatrii, Szpital 

Specjalistyczny im. Stefana Żeromskiego w Krakowie: – Covid stał się chorobą wieku 

dziecięcego, większość to są dzieci około roku życia, właśnie z tego powodu, że one po raz 

pierwszy się stykają z wirusem Sars i one chorują najciężej. 

RK: – Dzieci w przeciwieństwie do dorosłych nie nabyły jeszcze odporności i nie zostały 

zaszczepione. 

Ale i zaszczepione epidemiolożka profesor Joanna Zajkowska przekonała się, że z Krakenem – 

to najnowsza mutacja, nie ma żartów. Już [osobiście] wychodzi z choroby. 

Joanna Zajkowska, profesor, epidemiolożka, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Białym 

stoku: – Pamiętam, że człowiek ma 37 kości, wszystkie czułam z zębami włącznie i naprawdę 

nieprzyjemne doznanie, nie warto chorować. Wyrwane parę dni z życiorysu. 

RK: – Bez czwartej dawki szczepionki mogło być gorzej, dlatego profesor gorąco do 

szczepień zachęca. Osoby z objawami infekcji powinny się testować i zostać w domu… 

♣ 
2023-03-12 niedziela 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6838 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 479 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty drugi dzień 

 

DR: – Miliony dla swoich, lista powiązań i dymisja wiceministra. Czy rezygnacja Jacka 

Żalka kończy polityczne rozliczenie afery w Narodowym Centrum Badań i Rozwoju? CBA 

bada, prokuratura mnoży pytania, a premier już wie, koalicjantom z Partii Republikańskiej włos 

z głowy nie spadnie. 

Morawiecki: – To właśnie dzięki działaniom pana prezesa Adama Bielana, szefa Partii 

Republikańskiej, która w naszym rządzie odpowiadała właśnie z NCBiR poprzez jednego ze 

swoich wiceministrów, doszło do tego, że te procedury zadziałały i ani jedna złotówka nie 

została tutaj stracona. 

Michał Tracz: – …Bielan uratował sytuację i że procedury zadziałały 

Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska: – Jedyne procedury w moim przekonaniu, 

które zadziałały, to procedury złodziejskie. Można powiedzieć, że mamy do czynienia z 

zorganizowanym kłamstwem. 

Michał Szczerba, KP KO, PO: – Dziękowanie Bielanowi przez premiera, że zablokował 

wyciek pieniędzy, które miały pójść na Partię Republikańską, to się w głowie nie mieści. 

MT: – To nie od Adama Bielana i nie od premiera dowiedzieliśmy się, że pieniądze 

CNBiR miały trafić do spółek ludzi kojarzonych z republikanami, nie od nich, a z zeznań Jacka 

Żalka w prokuraturze, które opisuje Onet. Wiemy, że kierownictwo Centrum miało rozmawiać o 

tym, jak z pieniędzy NCBiR zabezpieczyć finansowanie (…) Partii Republikańskiej. 

Włodzimierz Czarzasty: – Bez względu na to co w tej chwili mówi pan Morawiecki, to 

kryje swoich ludzi. 

Adam Bielan, eurodeputowany PiS, Partia Republikańska: – Grupa cwaniaków chciała 

wyciągnąć z NCBiR-u na dwa moim zdaniem mocno podejrzane wnioski grube miliony. 

MT: – Bielan o czarny pijar w sprawie oskarża firmę byłego posła i republikanina, 

Przemysława Wiplera. Wipler zaprzecza i pisze do Bielana, że „to, co mówisz, jest kłamstwem 

(…) będziemy się już spotykać tylko na sali sądowej” 

DR: – Dziennikarze mają prawo zadawać pytania, obywatele mają prawo poznać ich 

ustalenia. Ofiary mają wreszcie dojść do głosu, a politycy decydują, co stanie się tematem 

politycznym. Politycy PiS zdecydowali, że będzie nim obrona zagrożonej ich zdaniem pamięci 

Jana Pawła II. 

 

DR: – Drogowa prawda: kobiety jeżdżą lepiej. 

 

DR: – Kraków nie zapomina, choć to jedna z najboleśniejszych kart w historii – 80 

rocznica likwidacji krakowskiego getta. Trasą, która dla Żydów była trasą ku śmierci, przeszedł 

symboliczny marsz dla uczczenia dwóch tysięcy ofiar zamordowanych przez Dojczów w marcu 

1944 roku. 

- Pamiętamy o tej największej zbrodni w tysiącletnich dziejach Krakowa. 

 

DR: – Nieprzerwany szturm na Bachmut. Walki toczą się o każdą ulicę i o każdy budynek. 

Ukraińcy podają, że ubiegłej nocy zginęło ponad 200 rosjan, okupanci, że zabili niemal tylu 

obrońców. Prezydent Zełenski mówi: rosja stała się synonimem terroru, a stanie się przykładem 

klęski i sprawiedliwej kary za ten terror. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – państwo zło używa różnej broni, ale w jednym 

celu: zniszczenia życia i starcia z powierzchni ziemi wszystkiego co ludzkie: ruiny, odłamki, leje 

po pociskach w ziemi – oto autoportret rosji, który rysuje ona tam, gdzie jej nie ma i gdzie 

króluje normalne życie. 

♣ 
2023-03-13 poniedziałek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6848 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 535 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty trzeci dzień 

 

AW: – To koniec procesu. Dziś były mowy końcowe i na sali sądowej pierwszy raz żona 

Pawła Adamowicza. Ponad cztery lata temu prezydenta Gdańska zamordował Stefan W. Brat 

prezydenta nazwał to dziś publiczną egzekucją. W aktach tej sprawy jest o motywacji 

zasługującej na szczególne potępienie. Wyrok będzie za trzy dni. 

Jakub Sobieniowski: – W tej sprawie dwie córki straciły ojca – Pawła Adamowicza. 

Piotr Adamowicz, brat zmarłego prezydenta [Gdańska] Pawła Adamowicza, KP PO: – 

Niestety wysoki sądzie, mowa nienawiści płynie nadal, czego najświeższym, najtragiczniejszym 

przykładem jest właśnie tragedia młodego człowieka ze Szczecina… 

– to słowa mordercy Pawła Adamowicza: – Wszyscy, którzy sprzeciwiają się władzy, 

powinni iść do więzienia. Polska mogłaby wyglądać lepiej, coraz lepiej. Polska będzie jeszcze 

bogatsza. Nie powinno być żadnych pedałów i lesbijek, do szpitala powinno ich się brać 

i leczyć. 

 

AW: – Zagrożonych jest 820 milionów złotych, posłowie opozycji podnoszą alarm, bo 

przez aferę z dotacjami te pieniądze mogą przepaść. Premier mówi, że procedury zadziałały. 

Wygląda na to, że zadziałała jedna i usłyszeli już o niej prokuratorzy – procedura zabezpieczenia 

finansowania partii Adama Bielana. 

Michał Tracz: – …24-letni Ignacy Bobruk 4 lata temu wpłacił 17 850 złotych na kampanię 

Adama Bielana. Niedługo później został jego asystentem, wicedyrektorem na giełdzie 

i dyrektorem CPK, od tego roku pracuje w NCBiR i zarabia 24 000 zł miesięcznie. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Narodowe Centrum Rozwoju stało 

się gniazdem dla wyciągania pieniędzy dla ludzi PiS-u, Zjednoczonej Prawicy i dla 

republikanów. 

MT: – Z informacji Faktów wynika, że Jarosław Kaczyński podjął decyzję, że Żalek 

pozostanie jedynym, który poniesie polityczną odpowiedzialność za aferę. 

 

AW: – Naczelna Izba Lekarska też już analizuje sprawę, bada ją policja i prokuratura. 

Związek łowiecki już wie, że takiego myśliwego w swoich szeregach nie chce, bo jak mówią 

eksperci: to nie łowiectwo, to kłusownictwo i to najwyższy szczyt bestialstwa. Paweł P. jest 

znanym lekarzem… lekarz, profesor, szef koła łowieckiego, do niedawna prezes naczelnej rady 

łowieckiej, w wypowiedziach himalaizm hipokryzji… 

♣ 
2023-03-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6909 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5083 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty czwarty dzień 

 

AW: – Wyrok w sprawie pomocy w aborcji. Justyna Wydrzyńska jest winna i skazana na 

8 miesięcy prac społecznych. Ten wyrok jest za udostępnienie tabletek poronnych kobiecie, 

która prosiła o pomoc, która była ofiarą przemocy domowej. 

 

AW: – W Sejmie o mieszkaniu+ - to flagowy rządowy program. Szkoda, że minister 

z premierem nie chcieli dziś posłuchać o nierealizowanych obietnicach, o braku światła 

w cenach najmu, o nabiciu w butelkę. Winni zwykli ludzie, ale dla ludzi PiS ma już inny 

program, nie tylko zresztą PiS, bo w kampanii temat mieszkań to gorący temat. 



 

AW: – Prezydent podpisał zmiany w kodeksie wyborczym i jak mówi opozycja, zagrał 

tym samym w ekipie Kaczyńskiego. Zmiany zadziałają już w najbliższych wyborach, a 

ponieważ zmieni się sporo, warto wiedzieć co. O szczegółach: 

Maciej Knapik: – …Nowe przepisy zakładają, że może powstać nawet kilka tysięcy 

nowych komisji wyborczych, głównie w małych wsiach. A gminy w określonych wypadkach 

mają organizować przewóz pasażerski dla wyborców, tak by wieś głosowała na PiS – słyszymy 

w Sejmie. 

Zmiany oznaczają kilkadziesiąt tysięcy członków komisji więcej, których trzeba 

przeszkolić i którzy muszą się zgłosić. 

Każda z kart do głosowania jest okazywana wszystkim obecnym członkom obwodowej 

komisji wyborczej. Czynności mogą być rejestrowane przez mężów zaufania. I PiS, i opozycja 

będą organizowały obywatelskie ruchy kontroli wyborów, będą rekrutowali mężów zaufania i 

opozycja obawia się, że w tych małych komisjach możliwe będą nieprawidłowości czy naciski 

na wyborców. 

Nie wchodzi przepis, że agitację będzie mógł prowadzić każdy obywatel. Ma za to 

powstać Centralny Rejestr Wyborców – to duże przedsięwzięcie. 

Senat chciał odrzucenia wszystkich zmian. 

 

AW: – Zderzenie w powietrzu, rosyjsko-amerykańskie, myśliwiec SU-127 uderzył 

w śmigło bezzałogowego drona i tę informację podaje generał sił powietrznych USA. Maszyny 

leciały nad wodami Morza Czarnego, a więcej szczegółów: 

Marcin Wrona, Waszyngton: – …piloci maszyn ruskich zachowywali się w sposób 

nieodpowiedzialny, nieprofesjonalny, przelatywali niezwykle blisko tego drona, zrzucali na 

niego paliwo, prawdopodobnie albo aby oślepić tę zwiadowczą maszynę, albo też, aby 

całkowicie unieruchomić systemy maszyny. Wreszcie jeden z myśliwców przeleciał tak blisko, 

że uderzył w śmigło drona, który został rozbity, spadł do Morza Czarnego. Jak mówią 

Amerykanie, niewiele brakowało, a również rozbiciu uległby jeden z myśliwców Su-27. 

 

Andrzej Zaucha: – Na pancerzu amerykańskie flagi, ale tymi czołgami kierują już 

Ukraińcy. Na poligonie pod Saragossą 40 ukraińskich czołgistów, czyli załogi 10 maszyn oraz 

15 techników uczyło się obsługi nowoczesnego zachodniego sprzętu. Podobne szkolenie 

Ukraińcy zakończyli w Dojczlandzie. W Ukrainie jest już 15 czołgów Leopard, czyli jedna 

kompania pancerna. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Bardzo brutalnie jest na wschodzie, bardzo 

dużo bólu. Musimy tam zniszczyć potęgę wroga i zniszczymy. Tam decyduje się, jaka będzie 

nasza przyszłość. Tam o nią walczymy. 

AZ: – Wychodząc z domu, ludzie ryzykują na każdym kroku. W nocy potężna ruska 

rakieta uderzyła w Kramatorsk, eksplodowała pomiędzy blokami, jedna osoba zginęła, trzy 

zostały ranne. 

 

AW: – Ostrogi w Odrze i jasny komunikat wyroku sądu: tak regulować rzeki nie wolno – 

Naczelny Sąd Administracyjny orzekł to jasno. Minister dał do zrozumienia, że tego wyroku 

wykonywać nie zamierza. 

 

AW: – Jak związać koniec z końcem, jak kupić leki i zapłacić czynsz? Polska bieda ma 

niestety coraz więcej twarzy. Widać to w statystykach, widać w jadłodajniach i to nie chwilowa 

zmiana, to już trend. 

Paweł Szot: – Polska bieda: 900 złotych renty, 250 złotych czynszu… W 2021 roku liczba 

Polaków dotkniętych skrajnym ubóstwem spadła do najniższego poziomu w historii [chyba po 

1989], ale to już nieaktualne. Główny powód to inflacja. 

Ryszard Cichocki, profesor, socjolog, Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu: – 

Ludzie zaczynają funkcjonować na granicy przeżycia, to jest najdramatyczniejsza sytuacja. Ale 

mamy też do czynienia z inną sytuacją, do spychania w przestrzeń biedy osób, które jeszcze do 

niedawna były w niższej warstwie średniej. 



PS: – Obrazuje to przykład czteroosobowej niezamożnej rodziny: oboje rodzice pracują za 

minimalną pensję krajową, czyli dwa razy 2209 zł i pobierają zasiłek 500+ na każde dziecko. Z 

Powodu inflacji taka rodzina straciła w ubiegłym roku -6141zł, czyli 9% swojego rocznego 

dochodu. A to kolejne niepokojące statystyki: w 2022 roku o 31% wzrosła liczba kradzieży w 

sklepach… Coraz więcej potrzebujących pozostaje poza państwowym systemem pomocy 

społecznej, bo kryteria jej przyznania ostatnio aktualizowano ponad rok temu. Prawo do pomocy 

społecznej przysługuje teraz rodzinom, których dochód na osobę nie przekracza 600 zł 

miesięcznie. 

 

AW: – Z domu zostały zgliszcza, ogień zabrał wszystko, także nowe meble, które pan 

Zbigniew z żoną niedawno kupili. Teraz po tym pożarze mają tylko swoje emerytury i siebie, i 

dorosłą córkę Annę z dziecięcym porażeniem mózgowym. Na szczęście mają też swoje anioły, 

bo tacy sąsiedzi, tak pomocni spadli im prosto z nieba. 

Jarosław Kostkowski: – Nikt ich nie prosił, sami przyszli. Także strażacy – najpierw 

w nocy ugasili pożar, teraz pomagają podnieść się z ognia. Dwudziestosześcioletnia pani Anna, 

którą obudzili uratowani rodzice, tęskni za tym, co zabrał im ogień. 

Anna Wdzięczna: – Zostawiłam tam wszystkie po prostu moje dla mnie ważne rzeczy: 

misia pluszowego, którego dostałam od Przemka na gwiazdkę. 

JK: – To [całkowicie wypalony] pokój kobiety, która urodziła się dziecięcym porażeniem 

mózgowym. Na ucieczkę mieli niewiele czasu. 

Anna Wdzięczna: – Przez ten chiński węgiel zaczęła się palić sadza w kominie. 

JK: – Małżeństwo emerytów nie ubezpieczyło domu… 

♣ 
2023-03-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7015 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4071 nowych zakażonych. 26 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty piąty dzień 

 

AW: – Wcale niedobre wiadomości – inflacja w lutym 18,4%, takiej drożyzny nie było w 

Polsce od 26 lat. GUS podaje, co zdrożało najbardziej, jest to cukier, opał i olej napędowy. 

Kiedy pieniądze Polaków zjada inflacja, jest pytanie do rządu: Gdzie są miliardy z KPO, które 

się Polakom po prostu należą? 

Jakub Sobieniowski: – To jest najnowszy, oficjalny uśredniony poziom inflacji, czyli 

wzrost cen rok do roku. Donald Tusk pokazał wzrost cen od czasu ostatniego roku rządów 

Platformy: 

Tusk: – schab wieprzowy bez kości: 11,99 zł/kg. Dzisiaj prawie 21 zł. 

I rekordzista – olej 2 litry: 8,99 zł. Dzisiaj 22 zł 

Tak po ludzku brzmi dzisiejszy komunikat o rekordowej w Polsce inflacji. 

PiS = drożyzna 

JS: – Cena benzyny rok do roku wzrosła o 27,7% Mąka: 32,8%, a wzrost cen zaczął się 

prawie dwa lata temu. Warzywa: 22,3%. Jaja: 35,6%. Artykuły do higieny osobistej i kosmetyki: 

16,5%. Obuwie 4,4%. Cukier: 85,2%. Usługi transportowe: 21,8%. Mleko: 37,8%. 

Glapiński: – Jakby z Brukseli przyszła informacja, że Krajowy Program Odbudowy jest 

uruchamiany, natychmiast złoty idzie w górę, natychmiast inwestorzy patrzą na nas przychylnie, 

prawda, nasza wiarygodność w ogóle rośnie i tak dalej. To byłoby bardzo przydatne. 

[Najpierw z Polski musi przyjść informacja, że przywrócono trójpodział władzy i inne]. 

Glapiński 2023: – Sugeruje się, że to miałoby jakieś znaczenie dla Polaka – żadne 

znaczenie. Jesteśmy potężnym krajem gospodarczym, mamy bardzo duże PKB i te środki [KPO] 

to jest znikomy procent, powtarzam, poniżej połowy procentu. Tak mały, że w ogóle nie 

powinno się uwzględniać tego w dyskusjach jakichś telewizyjnych, medialnych, bo to dla Polaka 

nic nie znaczy. 

 



AW: – PiS przyznało, że na trzynastą emeryturę nie ma pieniędzy. A kiedy o szczegóły 

pytają dziennikarze, wiceminister finansów ma kłopot z odpowiedzią. Brakuje pięciu miliardów 

złotych i rząd wie, skąd je wziąć. Zabierze, jak tłumaczą eksperci, przyszłym emerytom. 

Jacek Tacik: – …To teraz rząd pożycza brakujące pieniądze z rezerwy demograficznej. 

Fundusz rezerwy demograficznej, co podkreśla Marcin Wojewódka, były wiceprezes ZUS, 

powstał na czarną godzinę. Ponad dwie dekady temu. 

Marcin Wojewódka, doktor, kancelaria prawa pracy „Wojewódka i wspólnicy”: – 

Zabezpieczenie sytuacji demograficznej, kiedy będzie za mało płacących, a za dużo 

pobierających świadczenia. 

JT: – Z ustawy z 2020 roku wynika, że trzynastka dla emerytów to koszt ponad 10 mld zł 

jest wypłacana z budżetu państwa i funduszu solidarnościowego, w którym, jak się okazuje, 

brakuje już pieniędzy i to do niego trafi brakujące 5 mld zł z funduszu rezerwy demograficznej. 

To nie pierwsza taka pożyczka PiS-u z funduszu rezerwy demograficznej: 

W 2023 r. 5 mld zł. W 2019 roku to 8,7 mld zł, pożyczka została umorzona. 

W 2021 r. kolejne 11,5 mld zł. Spłata pożyczki z rezerwowego funduszu jest przewidziana 

na lata 2028 – 2037, jeśli w ogóle do niej dojdzie. 

 

AW: – Ważne dokumenty i ważne daty – pokazuje je opozycja i mówi: nie było żadnego 

audytu. Premier dziękuje za wyłapanie nieprawidłowości tym, którym podziękowania akurat się 

nie należą. 

Arleta Zalewska: – …To ujawnione dziś pismo [3.02.2023], zdaniem polityków opozycji 

to dowód, że to nie ludzie władzy, ale media: 

NCBR: – Niniejszym, działając w imieniu Narodowego Centrum Badań i Rozwoju, 

w związku z publikacją portalu radiozet.pl z dn. 02.02.2023 r, tytule „Podejrzana 

dotacja od rządowej agencji. Założył firmę i po 10 dniach dostał 55 mln zł” 

Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska: – W NCBR była cisza w tej sprawie. Dyrektor 

powiedział, żebyśmy w ogóle nie kontrolowali, bo wszystko jest w porządku. Oświadczenie 

NCBR-u brzmi, aby w ogóle nie używać słowa „podejrzana dotacja”, bo wszystko jest 

w porządku. 

Morawiecki: – Bardzo dziękuję kierownictwu audytu za wyłapanie nieprawidłowości… 

Morawiecki: – Tam [w Partii Republikańskiej] również wyłapano te nieprawidłowości. 

Dorze, że nie doszło do sprzeniewierzenia środków publicznych. 

DJ: – Opowiadanie, że ktoś zatrzymał ten strumień pieniędzy, który się wylewał, jest po 

prostu kłamstwem. Gdyby nie dziennikarze i poselskie kontrole te pieniądze po prostu by 

wypłynęły. 

 

AW: – Ostre ścięcie na linii USA – rosja po tym, jak rosyjski myśliwiec uderzył w 

powietrzu w amerykański dron, jest co wyjaśniać. Departament Stanu wzywa rosyjskiego 

ambasadora. Do tego zdarzenia doszło 120 km od Krymu. Dron nie był uzbrojony i wykonywał 

misje rozpoznawcze… MQ-9 Riper ma 11 m długości, 20 m rozpiętości skrzydeł, bez uzbrojenia 

i waży ponad 2 tony. 

 

AW: – Bezpieczeństwo całej Europy i bezpieczeństwo naszych wnuków zależy od tego, 

żeby Zachód nie znudził się tą wojną – mówi szef brytyjskiej dyplomacji w specjalnym 

wywiadzie dla Faktów TVN. 

Maciej Woroch, Londyn: – Plan wysłania Ukrainie polskich MIG-ów szef brytyjskiej 

dyplomacji MSZ nie skrytykował i zapewniał, że w sprawach obrony przed agresją rosji 

Londyn stoi z Warszawą ramię w ramię. Polskę rząd jego królewskiej mości nazywa kluczowym 

sojusznikiem i wymienia w tym ogłoszonym planie strategicznym aż 12 razy, a Italię 9… 

James Cleverly, minister spraw zagranicznych Wielkiej Brytanii: – Ściśle współpracujemy 

z naszymi przyjaciółmi z całego NATO, w tym z Polską nad najlepszymi sposobami wspierania 

Ukrainy… 

 



AW: – Ta wojna to koszmar, którego nawet nie można sobie wyobrazić. I to co państwo 

usłyszą za chwilę, jest dla widzów o mocnych nerwach. Ukraińskie kobiety Irina i Natalia 

spędziły pół roku w ruskiej niewoli i opowiadają, co zrobiła im rosja putina. 

- Dzięki Bogu, że nas nie zgwałcili, ale chłopców gwałcili… 

Anna Czerwińska: – Irina i Natalia razem z mężami trafiły do niewoli, wszyscy bronili 

Mariupola. Kilka miesięcy temu zostały wymienione na ruskich jeńców, ale do tej pory nie 

wiedzą, co się dzieje z ich mężczyznami. 

Irina Stognij, uwolniona z ruskiej niewoli: – Rozbierali nas i wyprowadzali na korytarz, 

gdzie byli ruscy żołnierze. Były elektrowstrząsy, łamanie rąk. 

AC: – Więzionym Ukrainkom obcinali włosy, polewali wrzącą wodą, wieszano za ręce. 

Lista tortur, jakich dopuścili się ruscy, jest długa i przerażająca. Za patriotyzm bili po karkach i 

po nogach. 

Natalia Fijałowa, uwolniona z ruskiej niewoli: – Moje żylaki z niebieskich zrobiły się 

czarne, do tej pory nie zeszły mi guzy. 

AC: – W 6-osobowej celi było ich 39. Do jedzenia dostawały mieszanki pasz czy zgniłą 

kapustę albo na cały dzień kromkę chleba i łyk wody. W wyobraźni piekły ciasta, układały 

bukiety kwiatów. 

Irina Stongij: – Zaprowadzili nas do budynku, gdzie podłoga była wyłożona bardzo 

śliskimi kafelkami, bili po nogach, padaliśmy, a gdy nie podnieśliśmy się w ciągu sekundy biły 

po całym ciele… 

♣ 
2023-03-16 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6978 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 3661 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty szósty dzień 

 

AW: – Dożywocie dla Stefana Wilmonta za zabójstwo Pawła Adamowicza. Po czerech 

latach od zbrodni jest wyrok sądu i jest zgoda sądu na ujawnienie nazwiska i twarzy mordercy. 

Na tej twarzy kilka razy dziś pojawiał się uśmiech. Pamięć o Pawle pozostanie. Niech pamięć o 

sprawcy jak najszybciej zaginie – mówiła Magdalena Adamowicz po wyjściu z sądowej sali. 

Jan Błaszkowski: – …Stefan Wilmont nie jest ani chory, ani niewinny. 

Aleksandra Kaczmarek, sędzia Sądu Okręgowego w Gdańsku: – …Zbrodnia popełniona 

na Pawle Adamowiczu zasługuje na najwyższy wymiar kary nie dlatego, że Stefan Wilmont 

zabił polityka, samorządowca, osobę powszechnie znaną, lecz dlatego, że uczynił to w taki 

sposób i w takich okolicznościach, że nie orzeczenie wobec niego kary eliminacyjnej stawiałoby 

pod znakiem zapytania sens sprawowania wymiaru sprawiedliwości w ogóle. 

Paweł Adamowicz nie miał z osobą oskarżonego ani z wcześniejszym jego skazaniem nic 

wspólnego. Był przypadkową osobą, symbolizującą w umyśle oskarżonego pierwotnej źródło 

krzywdy. 

- Sąd podkreślał, że mord w świetle kamer podczas imprezy charytatywnej miał zjawić 

zabójcy rozgłos i ten motyw zasługuje na szczególne potępienie. 

Andrzej Stawicki, oskarżyciel posiłkowy, prowadzący finał WOŚP w 2019 roku 

w Gdańsku: – Nazwałem to takim zetknięciem czystego dobra z czystym złem. 

- Podczas procesu Wilmont albo milczał, albo się uśmiechał. Raz zerwał pagony 

pilnującego go policjantowi, kilkukrotnie wygłaszał oświadczenia: 

Wilmont: – Wszyscy skończymy w oddziale terapeutycznym, gdzie ja będę panem 

doktorem i ja będę badał. 

Marcin Kminowski, obrońca Stefana Wilmonta: – Bez komentarzy. Tu możemy tylko 

podpiąć pod jego stan zdrowia psychicznego. 

- Biegli uznali, że Wilmont ma zaburzenia osobowości, ale może być sądzony. Sąd 

odrzucił tezę o schizofrenii, uznał również, że ograniczona poczytalność Wilmonta w momencie 

ataku nie może być okolicznością łagodzącą. 



Aleksandra Kaczmarek, sędzia Sądu Okręgowego w Gdańsku: – Sąd nie dostrzegł 

żadnego skruszonego spojrzenia na ludzi, których ewidentnie skrzywdził. 

- obrona zapowiedziała apelację, a to oznacza, że Stefan Wilmont będzie mógł znowu ławę 

oskarżonych traktować jak trybunę. 

 

AW: – Polskie służby rozbiły siatkę szpiegowską pracującą dla rosji, najpierw ujawniają 

media, później potwierdzają władze. Zagrożenie było realne – mówi szef MON, a szef MSWiA 

dodaje, że ABW zatrzymała 9 osób. Te osoby prowadziły monitoring tras kolejowych. Po co? O 

tym: 

Paweł Szot: – Amerykańskie wozy bojowe Bradley gdzieś w Polsce [na wagonach 

kolejowych]. Film został nagrany parę tygodni temu. Jego publikacja nie stanowi już zagrożenia. 

Podobne filmy mieli nagrywać cudzoziemcy zatrzymani przez ABW. W ręce polskiego 

kontrwywiadu wpadła grupa 9 osób. 

Mariusz Kamiński, minister spraw wewnętrznych i administracji, koordynator służb 

specjalnych, KP PiS: – Do ich zadań należało między innymi rozpoznawanie, monitorowanie i 

dokumentowanie transportu z uzbrojeniem realizowanym na rzecz Ukrainy. Podejrzani 

przygotowywali się również do akcji dywersyjnych. 

PS: – Mieli działać w pobliżu linii kolejowych i dróg, głównie w województwie 

podkarpackim. To tam na lotnisku w podrzeszowskiej Jasionce znajduje się logistyczny hub, 

przez który do Ukrainy dociera broń i amunicja. 

Ewelina Chilimoniuk, sklep „IRC” W Bielsku Podlaskim: – Działa na zasadzie telefonu z 

czujką ruchu. 

PS: – To popularna między innymi wśród myśliwych foto-pułapka. Te wyposażone 

w baterie słoneczne mogą pracować bez obsługi nawet miesiąc. 

EC: – Gdy wykryje ruch, przesyła na wskazany numer telefonu nms-a w postaci zdjęcia, 

ewentualnie jest w stanie też wysłać film na adres inny. 

PS: – Zdaniem ekspertów właśnie takich legalnych i łatwo dostępnych urządzeń mogli 

używać szpiedzy. Niewykluczone, że sami wpadli w podobną pułapkę, bo infrastruktura 

krytyczna jest w Polsce chroniona monitoringiem. 

ABW ma dowody, że podejrzani o szpiegostwo byli opłacani, a zbieranie informacji nie 

było ich jedynym zadaniem. 

 

AW: – Dokładnie widać, jak ruski myśliwiec uderza w amerykański dron. Nagranie 

pokazują siły powietrzne USA. Dokładnie już wiadomo, ile myśliwców przekaże Ukrainie 

Polska: 4 MIG-29 trafią na Ukrainę w ciągu najbliższych dni. I to nie koniec dostawy. 

Potwierdził to dziś prezydent Duda. 

 

AW: – mniej pociągów, mniej kłopotów, czyli recepta na porządek na torach. 

 

AW: – Szybka ścieżka awansu i szybka ścieżka nagany. Sędzia z Poznania uniewinniła 

grupę osób protestujących w obronie praw kobiet i to wtedy dostała właśnie propozycję 

reedukacji od szefowej nowej upolitycznionej KRS – szkolnej koleżanki Zbigniewa Ziobry… 

- Niezawisłość sędziowska jest ostatnim elementem, który odróżnia nasze państwo od 

dyktatury. 

 

AW: – my nie jesteśmy od pomocy Polakom – mówi główny ekonomista PKN Orlen. 

 

AW: – Będzie nowe świadczenie wspierające dla osób z niepełnosprawnością – zapowiada 

pani minister po dzisiejszych rozmowach, to jedna z wiadomości. 

Propozycje rządu – świadczenie wspierające 

Pierwszy poziom: 2 x renta socjalna (około 2890 zł netto) 

Drugi poziom: renta socjalna (około 1445 zł netto) 

Trzeci poziom: 50% renty socjalnej (około 722,50 zł netto) 

♣ 
2023-03-17 piątek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7062 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 3364 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty siódmy dzień 

 

PK: – Międzynarodowy Trybunał Karny (Cour Pénale Internationale, International 

Criminal Court) wydał nakaz aresztowania Władimira Putina. 

Po raz pierwszy od roku mówię Władimira Putina, a nie po prostu putina, żeby dodać mu 

powagi jemu, bo jest zbrodniarzem, ale by oddać dobrze formalność decyzji, jaka zapadła w 

Hadze, bo nawet gdy dojdzie do podpisania porozumienia akceptowalnego dla Ukrainy 

i zakończy się wojna, to putin wciąż będzie ściganym zbrodniarzem. 

Andrzej Zaucha: – Władimir Putin po raz pierwszy podejrzany o dokonanie zbrodni 

wojennych w Ukrainie. Jego urzędnicy przymusowo deportowali do rosji co najmniej 

kilkanaście tysięcy ukraińskich dzieci. 

Piotr Hofmański, profesor, prezes Międzynarodowego Trybunału Karnego w Hadze: – To 

ważny moment w procesie wymierzania sprawiedliwości przed Międzynarodowym Trybunałem 

Karnym. Sędziowie dokonali przeglądu informacji i dowodów przedstawionych przez 

prokuratora i ustalili, że zarzuty wobec tych osób i dokonane przestępstwa są wiarygodne. 

AZ: – To takie dzieci, jak te z Mariupola, które ruscy pokazali podczas propagandowego 

koncertu w Moskwie, karząc im dziękować za wyzwolenie. 

Karim Khan, prokurator Międzynarodowego Trybunału Karnego w Hadze: – …to bardzo 

niepokojące, bo konwencje genewskie jasno określają, w jaki sposób dzieci muszą być 

traktowane przez okupantów. 

AZ: – ruscy mogli wywieźć z Ukrainy nawet setki tysięcy dzieci, które teraz są 

wychowywane w duchu ruskiej propagandy. Dlatego Ukraińcy robią wszystko, by ratować 

każde dziecko z przyfrontowego miasta. 

…poleci też 13 słowackich samolotów bojowych (MIG-29). 

 

PK: – Politycy Zjednoczonej Prawicy przekonują, że afery nie widzą, ale wyborcy już tak, 

64% źle ocenia to, że pieniądze z przeróżnych funduszy takich jak Willa+, NCBiR trafiają do 

ludzi związanych z PiS. Co więcej, po ponad 50 mln zł dla Kacpra z Gdańska i ponad 120 mln zł 

dla firmy, która przez ostatnie lata przynosiła straty, dziennikarze odnajdują kolejnych 

obdarowanych. 

Arleta Zalewska: – To reakcja liderów opozycji: 

Tusk: – Trzeba to zastopować 

Czarzasty: – Nic nie przykryje tych świństw 

Hołownia: – Bezczelne obchodzenie zasad finansowania polityki, które w Polsce 

obowiązują i PiS to robi w biały dzień, nie certoląc się i plując nam wszystkim w twarz. 

Kosiniak-Kamysz: – Widać, że łyżeczka nie wystarczyła, chochla nie wystarczyła, teraz 

wiadrami czerpią 

Tusk: – To nie chodzi tylko o moralne oburzenie, o to że nikt nie chce korupcji, ale to są 

bardzo konkretne pieniądze, które mogłyby być tutaj 300 rodzinom dać mieszkania. 

Czarzasty: – Wierzymy w to, że ludzie zobaczą wszystkie te świństwa, wierzymy w to, że 

żadne świętości i wzywanie świętości nie przykryją tych świństw. 

- Fundacja Polska wielki projekt zakładana przez polityków PiS-u, od początku ich rządów 

2016-2022, co ujawniła Gazeta Wyborcza, od różnych ministerstw, spółek i instytucji oraz 

darowizn otrzymała 9 mln zł plus 5 mln zł na zakup willi w Warszawie z programu ministerstwa 

edukacji. 

Adrian Zandberg, KKP Lewicy, razem: – PiS pieniądze, które powinny pójść na naukę 

i rozwój, których w Polsce brakuje, naukowcy w Polsce dostają niskie wynagrodzenia, 

zmarnowało… 

 



PK: – Amerykański departament stanu wyraził zgodę na sprzedaż do Polski 800 

naprowadzanych laserowo pocisków (Helfajer) Hellfire, wyposażone w nie mają być nasze 

śmigłowce. Jeszcze w marcu ma też powstać US Organization of Poland, to wsparcie dla 

stacjonujących u na amerykańskich żołnierzy. 

 

PK: – Polska to drugi kraj po Słowacji, w którym oficjalną wizytę nowy prezydent Czech 

Petr Pavel… 

 

PM: – To są ludzie, którzy są na skraju godnego życia lub już żyją niegodnie. Są skazani 

na wieczny stres i żebractwo o pampersy, o pieniądze, o to, żeby w ogóle przeżyć – tak siostra 

Małgorzata Chmielewska w TVN24 mówiła o tym, jak naprawdę wygląda życie osób z 

niepełnosprawnością. Rząd zapowiada, że będą nowe świadczenia, ale od stycznia [przyszłego 

roku]. Protest w Sejmie będzie dalej trwał. 

 

PK: – Ponad połowa Polaków będzie musiała ograniczyć wydatki na święta. 

Papryka czerwona 31 zł/kg;  

PK – Zawsze mówimy, że życie ludzkie jest bezcenne, a jednak czasem ta cena jest bardzo 

konkretna, zwłaszcza w leczeniu nowotworów. Są leki dające spektakularne rezultaty, ale koszty 

to setki tysięcy złotych i nie są refundowane. Najlepszy lek działa wtedy, gdy jeszcze będzie na 

to czas. 

INFLACJA W UNII EUROPEJSKIEJ (wskaźnik HICP, luty 2023 r.) 

Luksemburg 4,8 

Belgia 5,4 

Hiszpania6,0 

Grecja 6,5 

Cypr 6,7 

Malta 7,0 

Francja 7,3 

Finlandia 8,0 

Irlandia 8,1 

Dania 8,3 

Strefa euro 8,5 

Portugalia 8,6 

Holandia 8,9 

Dojczland 9,3 

Słowenia 9,4 

Szwecja 9,7 

Italia 9,8 

Unia Europejska 9,9 

Austria 11,0 

Chorwacja 11,7 

Rumunia 13,4 

Bułgaria 13,7 

Słowacja 15,4 

Litwa 17,2 

Polska 17,2 

Estonia 17,8 

Czechy 18,4 

Łotwa 20,1 

Węgry 25,8 

 

♣ 
2023-03-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7062 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 3203 nowych zakażonych. 27 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty ósmy dzień 

 

PM: – Minister rolnictwa ewakuowany z targów rolniczych, bo powitały go gwizdy. 

Władza zawsze może liczyć na oklaski, jeśli sama nie ustawi sobie odpowiedniej publiczności, a 

wtedy to jest ustawka, a nie prawdziwe spotkanie. Otwarte demokratyczne debaty organizuje 

opozycja i musi sobie radzić także z krytykami. 

Arleta Zalewska: – …okrzyki: Złodzieje! Krytycy pojawili się też na konferencji Donalda 

Tuska w Bytomiu: okrzyk: Ty łobuzie ty! Najpierw spontanicznie, a potem już na 

zaplanowanym spotkaniu: 

Tusk: – Jeszcze raz pan powie do mnie: zamknij się, poproszę pana o wyjście z sali. Ja tu 

jestem dlatego, żeby nikt nikomu w Polsce nie mówił: zamknij się. 



AZ: – Taka była pierwsza reakcja na okrzyk z sali, ale potem przyszedł czas na zadawanie 

pytań i padło również kilka od politycznych przeciwników: 

- …pana Mularczyka, że chodzi po Dojczlandzie, zdjęcia robi, a ja tak chciałem pana 

zapytać, to panu przeszkadzałoby, gdyby Polska dostała reparacje? 

Tusk: – Ja się nie śmieję z reparacji, ja się śmieję z Mularczyka. Dla mnie polityka to jest 

praktyczny sposób załatwiania polskich interesów. Jak w Europie jest kasa, to ja nie pluję w 

twarz tym, którzy się zajmują dzieleniem tej kasy, tylko wydzieram z tej kasy, ile się da dla 

Polski. 

AZ: – DT zadeklarował też, że gdy on będzie miał wpływ na kolejny rząd, to do Polaków 

skrzywdzonych w czasie II wojny światowej, reparacje od Dojczów trafią. 

Tusk: – Tylko trzeba umieć załatwić, a nie jak pajace latać po całym świecie, obnosić się 

ze swoim patriotyzmem, a na końcu kieszeń dziurawa i pistolet za paskiem. 

AZ: – To nie pierwsze takie spotkanie, na którym DT, chcąc się odróżnić od Jarosława 

Kaczyńskiego, pokazuje, że tu każdy może przyjść i wyrazić swoje pretensje. 

 

PM: – Wrocław nie dla szczurów. [plaga szczurów we Wrocławiu]. 

 

PM: – Po tym, jak Międzynarodowy Trybunał Karny wydał nakaz aresztowania putina za 

zbrodnie wojenne, prezydent Joe Biden mówi, że to ważny sygnał, a rosja odpowiada po 

swojemu, wyśmiewa nakaz i bombarduje Ukrainę. Wśród rannych są Polacy. 

Monika Krajewska: – Ogromna wyrwa w busie, w którym jechało dwóch polskich 

wolontariuszy, ruski pocisk trafił w konwój z pomocą humanitarną. Ruscy dziś w nocy 

przeprowadzili ponad 30 ataków lotniczych, próbując się mścić za wydany wczoraj nakaz 

aresztowania putina. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To historyczna decyzja, która doprowadzi do 

historycznej odpowiedzialności. Przywódca terrorystycznego państwa i inna ruska urzędniczka 

oficjalnie stali się podejrzanymi o zbrodnie wojenne. 

MK: – Międzynarodowy Trybunał Karny wydał także nakaz aresztowania komisarz do 

spraw dziecka w rosji Marij Lwowej Biełowej, odpowiedzialnej za nielegalne deportowanie 

tysięcy ukraińskich dzieci. Biełowa jeszcze niedawno w reżimowej telewizji chwaliła się przed 

putinem, że adoptowała chłopca z Mariupola. 

Agnieszka Adamska-Gallant, doktor, była sędzia międzynarodowa orzekająca w sprawach 

o zbrodnie wojenne w byłej Jugosławii: – Fakt, że teraz putin osobiście jest podejrzany w 

sprawie popełnienia zbrodni wojennych, może mieć znaczenie nie tylko dla niego samego, jemu 

będzie na przykład bardzo trudno wyjechać teraz z rosji, bo będzie wszędzie musiał się liczyć z 

tym, że może zostać zatrzymany. Ale to jest również bardzo ważny sygnał dla jego 

współpracowników. 

Kareem Khan, prokurator Międzynarodowego Trybunału Karnego w Hadze: – Nie ma 

czegoś takiego jak licencja na popełnianie wszelkiego rodzaju zbrodni, nie można gwałcić, 

atakować cywilów, wiązać im rąk, a następnie zabijać – to są podstawowe zasady, rozumiane 

przez wszystkie strony konfliktu. 

MK: – O tym, że nikt nie stoi ponad prawem, przypomniał dziś kanclerz Dojczlandu, 

prezydent Biden decyzję Trybunału nazwał uzasadnioną. 

 

PM: – Protesty przeciwko podwyższeniu wieku emerytalnego we Francji skończyły się 

zamieszkami. Pięciu policjantów zostało rannych, dziesiątki demonstrantów zostało 

aresztowanych. Rząd postanowił ją przyjąć bez głosowania w izbie niższej parlamentu. 

 

PM: – Co z prawami kobiet w Polsce? – Jak to? Przecież dostają 500+, władza nie widzi 

problemu praw kobiet. Wiele kobiet ma dosyć tej władzy. Przypominają to na manifach. 

Maria Mikołajewska: – Z apelem o pełnię praw kobiet maszerowały już 18 razy. 

Tegoroczne hasło manify: Każda z nas jest ważna i jej głos każdej z nas się liczy. 

 

PM: – Ofiary kłusownictwa. Wprawdzie zdaniem ludzi wilk patrzy wilkiem, ale też wilk u 

wilka potrafi dostrzec problem, zatroszczyć się i pomóc. Trudno w to uwierzyć? 



To przyjrzyjmy się historii trójnogiego wilka z okolic Częstochowy. Okaleczony przez 

człowieka żyje, bo ma na kogo liczyć. 

Marzanna Zielińska: – Nie ma całej przedniej łapy, a przednie łapy podczas polowania 

odgrywają rolę podstawową. Nie jest jednak sam. Rodzina się nim opiekuje, widać, że wilk 

przewodnik dostosowuje tempo marszu, a ten za nim z niepełnosprawnością zachowuje się jak 

tylna straż. Te z jednej strony smutne i poruszające, z drugiej budujące sceny możemy oglądać 

dzięki fotopułapkom rozstawionym przez Dawida Popończyka. 

Dawid Popończyk, autor kanału na youtube „leśny kawaler”: – Wiedzą to, że trzymając się 

razem, mają większe szanse na przeżycie, na każdym kroku widać te więzi, które je łączą. 

MZ: – Niestety to nie jedyna rodzina, w której jest skrzywdzone zwierzę. 

Sabina Pierużek-Nowak, doktor habilitowany, prezeska stowarzyszenia dla natury „Wilk”: 

– Trzydzieści do czterdziestu wilków boryka się z tym problemem, problemem członka grupy 

rodzinnej, który jest ofiarą kłusownictwa, wpadł we wnyki albo jego łapa została odstrzelona z 

broni palnej. 

MZ: – Wilki mają silną wolę przetrwania, potrafią zaopiekować się raną po odstrzale 

i choć można sobie wyobrazić jaki to ból, uwalniają się z wnyków, odgryzając zakleszczoną 

kończynę. Wielu myśliwych po prostu ignoruje przepisy, choć bez wątpienia wiedzą, że wilk 

jest w Polsce pod ścisłą ochroną, biorą wilka na celownik, choć powinni wiedzieć jak cenne to 

zwierzę dla całego ekosystemu. 

Sylwia Szczutkowska, stowarzyszenie „pracownia na rzecz wszystkich istot”: – Regulują 

liczebność zwierząt kopytnych, co pomaga tak naprawdę leśnikom i rolnikom w ich pracy, no i 

pełnią też bardzo ważną funkcję sanitariusza w lesie, ponieważ polują i później zjadają 

zwierzęta, które są chore, osłabione. 

MZ: – dziś jest ich w Polsce około 2500… 

♣ 
2023-03-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7062 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 430 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny osiemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

PM: – Opozycja chce sejmowego votum nieufności wobec ministra rolnictwa 

wygwizdanego wczoraj na targach rolnych. Rząd twierdzi, że reaguje natychmiast na krytykę ze 

strony rolników. Natychmiast to reagowała ochrona ministra, ewakuując go z targów. 

Arleta Zalewska: – Od ego tematu politykom PiS-u nie da się w kampanii uciec. To padło 

dziś na spotkaniu z wicepremierem Jackiem Sasinem: 

- Z całym szacunkiem, ale taka sytuacja, jak teraz jest z importem zbóż, tego wszystkiego 

nie może mieć miejsca, bo to jest tragedia. Co pan na to odpowie? Dziękuję bardzo. 

AZ: – Ocena sytuacji, którą w pytaniu przedstawił ten rolnik, pokrywa się z tym, o co 

wczoraj próbowali pytać ministra rolnictwa protestujący. 

Sasin: – Reagujemy natychmiast. 

AZ: – Wicepremier Sasin odpowiadał tak, jakby rząd problem już dawno rozwiązał. 

Sasin: – mamy w ej chwili na stole dopłaty 

AZ: – Pytanie brzmi: więc skoro PiS działa tak skutecznie, to dlaczego rolnicy zamiast 

dziękować, protestują, a minister rolnictwa musiał w takiej atmosferze opuszczać targi rolnictwa 

w Kielcach? 

Sasin: – Tym się właśnie różnimy od naszych poprzedników, że nie rozkładamy rąk 

i powtarzamy: nic nie możemy zrobić. 

Adam Jarubas, eurodeputowany PSL: – władza boi się dyskusji z samymi rolnikami, to 

jest najgorsze, ale też przede wszystkim z posłami w parlamencie, a tymi dobrymi 

rozwiązaniami. 

Władysław Kosiniak-Kamysz: – Za błędy, zaniechania, za stracone szanse, za brak 

pieniędzy z Unii. 



AZ: – Wniosek PSL poprzeć ma cała opozycja. Donald Tusk, który kontynuował dziś 

swoją podróż po Śląsku, w Żywcu spotkał się z Sebastianem uczestnikiem wypadku z limuzyną 

wówczas premier Beaty Szydło. 

Tusk: wypadki się zdarzają, ale nie powinna się zdarzać i to w takiej skali arogancja 

władzy wobec obywateli. 

Sebastian Kościelnik: – Mam nadzieję, że też symbol [rozbity samochód Kościelnika], 

który stoi za nami, uzmysłowi ludziom, co ta władza zrobiła przez te wszystkie lata z ludźmi i co 

ta władza zrobiła z tym krajem. 

AZ: – Po tej krótkiej rozmowie szef Platformy rozpoczął spotkanie z mieszkańcami, na 

którym wrócił do tematu unijnych środków krajowego Planu Odbudowy. 

Tusk: – Ziobro, Kaczyński, Morawiecki na spółkę zablokowali możliwość finansowania 

tego przedsięwzięcia. Te pieniądze czekają na zmianę władzy, bo zmiany polityki chyba się nie 

doczekamy. Więc trzeba zmienić władzę, żeby te pieniądze mogły zostać wykorzystane. 

AZ: – Lider Platformy na Śląsku będzie jeszcze przez tydzień. Ta wizyta ma podkreślić 

wagę i znaczenie regionu dla jego kampanii. 

 

PM: – putin jeśli wybierze się z wizytą do Dojczlandu, zostanie aresztowany – deklaruje 

Berlin, a Prezes Międzynarodowego Trybunału Karnego w TVN24 mówi, że tak powinno się 

stać w każdym państwie, które przyjęło status rzymski. Tymczasem putin wyszedł z bunkra i 

pokazał się w Mariupolu, ale nie na gruzach, lecz na podwórku nowego apartamentowca. 

Monika Krajewska: – Zupełnie nowa dzielnica, kremlowska wizytówka, świeżo 

postawione bloki, kolorowy plac zabaw i rzekomo wdzięczni mieszkańcy, którzy chętnie 

zapraszają do swoich domów. Aż trudno uwierzyć, że to nagranie z Mariupola. 

 

PM: – To był piękny weekend, w powietrzu czuć było wiosnę, wielu z nas spacerowało, 

choćby po to, by zauważyć pierwsze kwiaty, pączki liści… 

♣ 
2023-03-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7109 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 393 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty dzień 

 

GK: – Sondaż przeprowadziła renomowana pracownia i co ważne, nie na zlecenie żadnej 

partii politycznej. Ale najważniejsze: z wyborczego badania płynie wniosek dla opozycji: 

wygrana i odsunięcie PiS-u od władzy gwarantuje tylko start z jednej listy: Platformy, PSL-u, 

Polski 2050 i Lewicy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Na pół roku przed wyborami każdy sondaż daje do 

myślenia, także ten Kantar Public wykonany na próbie aż 4 tysięcy respondentów finansowany 

dzięki społecznej zbiórce. Sondaż pokazuje, że opozycja ma tylko jedną szansę, by rządzić po 

wyborach. Gdy stworzy jedną listę wyborczą, wtedy według tego i tylko tego wariantu 

przekracza 50% głosów i w sejmie ma aż 245 mandatów: 

Wspólna lista całej opozycji 

Koalicja Obywatelska, Lewica, Polska 2050, PSL – 50,9% 

PiS, R, Solidarna Polska – 36,1% 

Konfederacja – 13,1% 

Koalicja Obywatelska, Lewica, Polska 2050, PSL – 245 

PiS, R, Solidarna Polska – 167 

Konfederacja – 48 

Andrzej Rychard, profesor, Polska Akademia Nauk: – Wyraźnie pokazuje, że dostaje się 

premię za jedną listę, ale moim zdaniem ta premia nie jest wieczna. 

KKZ: – Dyskusja o jednej liście trwa już od półtora roku, od powrotu Donalda Tuska do 

polskiej polityki, był jej orędownikiem przez wiele miesięcy przy niechęci Szymona Hołowni i 



Władysława Kosiniaka-Kamysza. W końcu w lutym Tusk uznał, że sprawa jest przegrana i 

Platforma przygotowuje się do samodzielnego startu. W ten weekend temat powrócił. Tusk mógł 

już znać wyniki obywatelskiego sondażu, a na weekendowych spotkaniach na Śląsku był też 

pytany o szansę na wspólną listę opozycji. 

Tusk: – Ludzie mówią jednak ZA, zdrowy rozsądek mówi ZA, arytmetyka, statystyka 

mówi jednak ZA. 

KKZ: – Tusk daje do zrozumienia, że nie zamierza już toczyć niekończących się dyskusji 

o potrzebie jednej listy. 

Tusk: – Ci, którzy nie chcą tej jednej listy, dostaną od ludzi, od wyborców naprawdę 

srogie baty. Ja wam chcę powiedzieć jedno, jeśli oni w najbliższych dniach nie zrozumieją, że 

trzeba to robić natychmiast, to wyborcy zdecydują. Już za kilka miesięcy zobaczycie to 

w sondażach, za dwa, trzy miesiące, że ci, którzy chcą tylko wejść, tylko być, oni znikną. I tak 

będziemy mieli jedną listę. 

KKZ: – To wyraźne ostrzeżenie dla PSL-u i Polski 2050. Czas na dyskusje się skończył. 

Tusk nie będzie czekał, aż poparcie dla opozycji stopnieje, a tak się dzieje, patrząc na sondaż dla 

Faktów TVN24. 

Proszę powiedzieć, na którą partię by pan(i) zagłosował (a) 

Porównanie z danymi z lutego 2023 r. 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

PiS, R, Solidarna Polska: 31% (wzrost +3) 

Koalicja Obywatelska: 26% (Spadek -3) 

Konfederacja: 9% (wzrost +1) 

Polska 2050: 9% (spadek -2) 

Lewica: 6% (wzrost +1) 

Koalicja Polska (spadek -1) 

Tusk: – Może, a nie, a jutro, tylko we dwóch, a później na kolanka 

KKZ: – Dyskusje o jednej liście już robią się nużące, a atrakcja projektu maleje, a nie 

rośnie. Im później zostanie podjęta decyzja o ewentualnym wspólnym starcie, tym gorzej. 

Andrzej Rychard: – Im później politycy opozycji dojdą do wniosku, że warto iść razem, 

tym bardziej opinia publiczna będzie to odbierała jako działanie w popłochu – no, tak, zobaczyli, 

że jak nie pójdą razem, to nie wygrają, no to w takim razie ja nie wiem, czy na nich głosować? 

KKZ: – Zdecydowanie za wspólnym startem w wyborach opozycji opowiada się Lewica. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Lewica zawsze powtarzała, że 

współpraca na opozycji popłaca i wspólna lista to dobry prognostyk do tego, żeby wygrać z PiS-

em. 

KKZ: – Przeciwni są PSL i partia Szymona Hołowni, które współpracują ze sobą od 

lutego. 

Hoławnia: – Chcemy tworzyć jedną listę, Jedną listę spraw do załatwienia. 

KKZ: – Z tej deklaracji nie wynika o decyzji o wspólnym starcie w wyborach. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Drogi Szymonie, drogi Władysławie, 

zastanówcie się. 

KKZ: – Odpowiedź PSL-u jest niezmienna: lepsze są dwie listy, może trzy, ale nie jedna. 

Kosiniak-Kamysz: – Wrzucenie wszystkich do jednego worka nie da sukcesu, bo to nie 

chodzi tylko o emocje dnia dzisiejszego, chodzi też o emocje, które będą po kampanii i pytania, 

które będą nam zadawane. My się z lewicą bardzo różnimy w wielu kwestiach. 

KKZ: – Ze strony Polski 2050 pojawia się delikatna sugestia, że różne scenariusze są 

jeszcze możliwe. 

Michał Kobosko, Polska 2050: – Od wielu, wielu miesięcy zachęcamy do tego, żeby 

liderzy opozycji się spotkali i żeby porozmawiali o tym, czego chcą po wyborach. 

KKZ: – Tusk powtarza, że wszystko jest jasne, żadne dyskusje nie są potrzebne. Wszyscy 

myślą podobnie. Trzeba przywrócić demokratyczne państwo prawa. 

 

GK: – Dziś rolnicy rozsypali plewy przed ministerstwem rolnictwa, od jutra będą to robić 

przed biurami poselskimi PiS-u, by Polacy dowiedzieli się o ich niezadowoleniu, o tym, że czują 



się lekceważeni przez rząd. Będzie długi i głośny protest, a w Sejmie debata nad odwołaniem 

ministra rolnictwa. 

Arleta Zalewska: – …temat numer 1 to import zboża z Ukrainy, które miało być przez 

Polskę jedynie transportowane. Tony zboża bez właściwej kontroli trafiają i są sprzedawane 

taniej na polskim rynku. 

Michał Kołodziejczak, lider AgroUnii: – Ta złość narasta na wsi, tylko niestety ludzie 

uwierzyli w to, że tu ktoś z tym coś zrobi. Nie. 

 

GK: – Wielkie cięcie w Puszczy Karpackiej. 

- Każdego dnia wyjeżdża karawana tirów wiozących drzewa, które pamiętają jeszcze 

czasy rozbiorów. 

- Muszą stare drzewa ustąpić miejsca nowemu pokoleniu. 

- Nie jest to ochrona lasu, ale tak naprawdę ochrona surowca. 

 

GK: – To jest słaby i niewiarygodny polityczny teatr – putin i Xi Ingping to podobno 

niezawodni partnerzy, którzy chcą świata bez wojny, opartego na prawie. Na 3 dni do Moskwy 

przyleciał prezydent Chin. Nie wiemy tego na pewno, ale oby nie przywiózł obietnicy wsparcia 

reżimu putina na wojnie w Ukrainie. 

Anna Czerwińska: – Dwaj autokraci i ich wizje świata. Oskarżonego o zbrodnie wojenne 

putina, który rozpętał piekło na ukraińskiej ziemi i który trzyma władzę w rosji od ponad 20 lat, 

odwiedza chiński przywódca, który właśnie zapewnił sobie trzecią bezprecedensową kadencję. 



Stanowisko Chin w sprawie politycznego rozwiązania kryzysu na Ukrainie 

1. Poszanowanie suwerenności i integralności terytorialnej wszystkich państw. 

2. Porzucenie mentalności zimnowojennej. 

3. Zaprzestanie działań wojennych. 

4. Wznowienie rozmów pokojowych. 

5. Rozwiązywanie kryzysu humanitarnego. 

6. Ochrona ludności cywilnej i jeńców wojennych. 

7. Utrzymanie bezpieczeństwa elektrowni jądrowych. 

8. Ograniczenie ryzyka strategicznego. 

9. Ułatwienie eksportu zbóż. 

10. Zaprzestanie jednostronnych sankcji. 

11. Utrzymanie stabilności łańcuchów przemysłowych i dostaw. 

12. Wspieranie odbudowy po zakończeniu konfliktu. 

Pat Ryder, generał, departament obrony Stanów Zjednoczonych: – Jeśli to oznacza, że 

Ukraina ma w jakiś sposób po prostu się poddać i pozwolić, by jej terytorium zostało 

podporządkowane rosyjskim okupantom, to z pewnością jest to obłuda. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Admirał John Kerby z rady bezpieczeństwa narodowego 

zwraca uwagę na to, że proponowane przez Chiny zawieszenie broni, dałoby Moskwie czas na 

dozbrojenie się i przegrupowanie wojsk przed kolejnym atakiem. Amerykanie ciągle ostrzegają 

Chiny przed wysyłaniem rosji pomocy wojskowej i sprzętu o zastosowaniu cywilno-

wojskowym. 

- Ukraińcy pokazali dziennikarzom CNN zestrzelony chiński dron [nie zrozumiałem 

nazwy], który miał podczepioną 20 kg bombę. Ukraińskie władze oczekują, że Pekin 

wykorzysta swój wpływ na Moskwę, by wojna się skończyła. Anna Czerwińska, Fakty. 

GK: – Jest potrzebna natychmiast i w ogromnych ilościach. Bez amunicji Ukraina nie 

oprze się ruskiemu agresorowi. W Brukseli zapadły ważne decyzje o wspólnych zakupach 

amunicji przez kraje Unii Europejskiej. Koncerny zbrojeniowe zwiększą jej produkcję. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Od stu do dwustu tysięcy pocisków miesięcznie 

wystrzeliwuje ukraińska armia, broniąc się przed ruskimi. W tym samym czasie europejskie 

zakłady mogą wyprodukować najwyżej 25 tysięcy sztuk naboi. By Ukraińcom nie zabrakło 

amunicji, kraje Unii zgodziły się dziś na trzypunktowy plan: po pierwsze, to miliard euro na 

zwrot państwom członkowskim za szybkie dostawy z krajowych magazynów; po drugie, kolejny 

miliard euro na wspólne zakupy amunicji i po trzecie, inwestycje w europejskie zakłady 

zbrojeniowe. Plan stawia na zakupy w unijnych fabrykach, choć Polska chciała, by możliwe 

były zakupy spoza Europy, ze Stanów Zjednoczonych czy Korei Południowej. Ale nasz kraj na 

porozumieniu też może zyskać. Jesteśmy jednym z ważnych producentów pocisków kalibru 155 

mm, pilnie potrzebnych Ukrainie do zasilenia artylerii na froncie. W ciągu roku Ukraina ma 

otrzymać milion sztuk takiej amunicji. Dlatego unijny komisarz ruszył w trasę po jedenastu 

krajach, gdzie w 15-tu firmach będzie rozmawiał o zwiększeniu produkcji. W środę będzie w 

Polsce. O nowych kontraktach będzie rozmawiać w polskiej grupie zbrojeniowej. 

 

GK: – Poszedł do apteki kupić lek. Został zatrzymany, przewieziony na komisariat 

i przesłuchany, bo farmaceutka uznała, że lek przepisany przez lekarkę weterynarii dla konia na 

wrzody posłuży do przeprowadzenia aborcji. Brzmi niewiarygodnie, ale to działo się naprawdę. 

 

GK: – Rosną w Puszczy Karpackiej od XIX wieku i dziś mają nawet po trzy metry 

średnicy [!!? Nieprawdopodobne. Z pewnością chodzi o obwód. Spikerzy TVN nie myślą]. 

Przetrwały wojny, burze i pożary, a teraz około tysiąca takich olbrzymów ma zostać 

wyciętych. Lasy Państwowe podają mniejszą liczbę i argument, że stare drzewa muszą zrobić 

miejsce młodym. 

[Właśnie zdjęcie z mierzonym obwodem drzewa = 244 cm]. 

Jan Mazur, zastępca dyrektora do spraw gospodarki leśnej, Regionalna Dyrekcja Lasów 

Państwowych w Krośnie: – W leśnictwie Wilcza jest 46 tysięcy drzew, które już obejmują 

wymiarem drzew pomnikowych, to jest normalna kolej rzeczy. Muszą stare drzewa ustąpić 



miejsca nowemu pokoleniu. [Starej szkoły leśników należy też natychmiast zastąpić nowym 

pokoleniem obrońców przyrody]. 

Marek Józefiak, Greenpeace Polska: – Na naszych oczach trwa demolka Bieszczad, 

demolka Puszczy Karpackiej na przedgórzu przemyskim. 

Renata Kijowska: – Na każde drzewo przeznaczone do wycięcia jest protokół – 

zapewniają leśnicy i przytaczają argumenty: Oprócz zrobienia miejsca dla młodych, także 

choroby: 

Jan Mazur, dalszy ciąg: – Jeżeli takie drzewo… to lepiej je usunąć. 

RK: – Jest argument bezpieczeństwa i jemioły, która atakuje jodły. 

Martyna Śliwińska-Siuśta, nadleśnictwo Krasiczyn: – Najlepiej się czuje wysoko, kiedy 

ma dobry dostęp do światła, więc żeruje na tych dużych grubych drzewach. Jedynom znanom 

metodom na pozbycie się jemioły z lasu, jest usunięcie zainfekowanego drzewa. 

Piotr Klub, leśnik, przyrodnik, fundacja „dziedzictwo przyrodnicze”: – Musielibyśmy 

wszystkie te drzewa wyciąć, które są z jemiołą. 

[Obfity w argumenty felieton, ale chcę usłyszeć, jakie są podjęte działania, aby 

natychmiast zabronić tego niszczenia przyrody]. 

Paweł Abramowicz: – Jak to miło, że władza prowadzi dialog z młodzieżą: 

Raosław Fogiel, KP PiS: – …chętnie posłucham, konkrety, komentarze, za co tak 

naprawdę nienawidzicie PiS? 

PA: – jest pytanie, jest wyzwanie; ruszyła więc lawina konkretów: 

- Za Orlen i Obajtka 

- Za zaostrzenie prawa aborcyjnego 

- Za anulowanie dofinansowania telefonów młodzieży 

- Za Stadninę w Janowie Podlaskim 

- Za zepsucie najlepszego radia świata 

- Za upolitycznienie TVP i zlecanie hejtu na [przeciwników] 

- Światopogląd i życie przeszłością 

- Marża paliwa za zeszły rok 

- Chcemy debaty Kaczyński [Tusk] 

- a pamiętacie strajki kobiet? 

- za to, że nie pozwolicie nigdy na otwar… gdzie każdy będzie mógł zadać prawo… 

- Za czasu PiS’u moja ciężka praca po… kosztuje dużo więcej (i nie, to nie wina [Tuska 

- Za to, że Wójt został prezesem Orlenu 

- za drugi największy spadek PKB na świecie 

- Za to, że po ujawnieniu afery w NCBiR 

- Za 300 milicjantów pilnujących Kaczyńskiego 

- ponad 40 milionów dla fundacji Dwo 

- za to, że zabierają pieniądze młodych 

- za ludzi dojących bezkarnie z pa… odrzucanie projektów obywatelskich 

- Stand-upy Glapińskiego – nie wiem j… budżecie domowym, strach pomyśleć co… 

- Za to, że w małej miejscowości 60 metr… kosztuje 300 tysięcy 

- Za cały aparat państwowy (media, policja… 

- Za drogą energię (JEDNĄ Z NAJDROŻSZYCH… 

- Za rozwalenie demokracji 

- Za pegazusa i podsłuchiwanie opozycji 

- upolitycznienie sądów, brak KPO, rosną… 

- Np. za wille plus, rozdawnictwo, rosną… 

[liczne wypowiedzi mają przysłonięty koniec zdania, wówczas jest …] 

- pranie starszym osobą mózgu 

- Podzielenie Polski na A i B 

- zakaz handlu w niedzielę 

- Kary za Turów 

- za działania, które doprowadzają do głę [bokiego podziału] społeczeństwa 

- za kupowanie sobie głosów rozdawnictwem 



- Dodajmy do tego – zakaz @borcji – minister Czarnek – hajs na TVP – brak pomocy dla: 

lekarzy, przedsiębiorców i innych grup – inflacja 20% i brak walki z nią – brak pomocy dla 

niepełnosprawnych + prezydent, który nawet nie umie mówić po ang [jak bez znajomości 

jednego języka dostał doktorat, a może nie dostał?] 

- ceny mieszkań, ceny paliw, inflacja najwyższa od dwudziestu paru lat, ceny ogrzew. 

- między innymi za to, że hejs z moich podatków poszedł na – sam wiesz, na co 

- Kompletne zniszczenie polskiej demokracji przez rozwalenie trójpodziału władzy, za 

zniszczenie Trybunału Konstytucyjnego i wykorzystywanie go do własnych celów politycznych, 

przez te kobiety, które nie decydują nawet w przypadku ciężkich wad płodu. Boimy się tego, 

boimy się śmierci na porodówkach. Za kupowanie wyborców. 

♣ 
2023-03-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6981 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 4203 nowych zakażonych. 32 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Dzień jest historyczny, bo obecność amerykańskich żołnierzy będzie od teraz stała, 

a nie rotacyjna. Ceremonia otwarcia pierwszego amerykańskiego garnizonu odbyła się 

w poznańskim Camp Kościuszko. (U.S. Army Garrison - Poland) Żołnierze będą odpowiadać za 

zabezpieczenie infrastruktury i usługi dla wojska. 

 

GK: – Na co dzień pełnią misję obserwacyjną i obronną na wschodniej flance NATO. 

Holenderskie F-35 oraz polskie F-16 i MIG-i – wkrótce nasze MIG-i zostaną przekazane 

ukraińskiej armii. 

F-35 to odrzutowiec piątej generacji, pierwszy w historii tak uniwersalny samolot bojowy, 

może niszczyć cele naziemne, walczyć w powietrzu jak myśliwiec, wspierać siły lądowe, a także 

prowadzić misje rozpoznawcze i poszukiwawcze. Jest niemal niewidoczny na radarach. W bazie 

w Malborku stacjonuje 8 takich maszyn holenderskich sił powietrznych… 

 

GK: – Przestępczy gang w rękach policji. 

- Zatrzymano 14 osób… 

 

GK: – Obietnice dopłat czy ulg i milionów, które mają trafić na wieś, przestały już robić 

na rolnikach wrażenie, bo dobrze umieją liczyć… 

Wczoraj w Brukseli zapadła ważna dla rolników decyzja – pomoc ma trafić do trzech 

państw, w tym Polski. Do polskich rolników z unijnej rezerwy ma trafić 30 milionów euro, 

Rumunia 10 mln euro, Bułgaria 17 mln euro. 

GK: – Na jego działalność spółki skarbu państwa płacą miliony złotych. 

[To jest maniera TVN: Szeroko omawia się coś, nie podając, o kogo chodzi, dopiero na 

końcu ujawnia się podmiot, a czasem wcale, jak w tym przypadku]. 

Związek pracodawców i Business & Science Poland ma lobbować na rzecz Polski 

w Brukseli. Na mocy tajnej umowy z PiS-em nadzór nad instytucją sprawuje partia Republikanie 

Adama Bielana, nad kasą oczywiście też. 

 

GK: – To nie była dyskusja o wielkiej polityce krajowej czy zagranicznej, była o polityce 

realnej, o prawach kobiet. Donald Tusk spotkał się z nimi w Pszczynie, by przekonać, że: 

aborcja do dwunastego tygodnia, antykoncepcja, in vitro, edukacja seksualna są ważne w 

programie jego partii. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – To nie przypadek, że spotkanie odbyło się w Pszczynie – to 

tu miała miejsce tragedia, która wstrząsnęła całą Polską: pani Izabela zmarła na serce, bo lekarze 

odmówili jej aborcji uszkodzonego płodu. To był efekt orzeczenia Trybunału Julii Przyłębskiej, 



ograniczającego prawa aborcyjne, na które przyzwolenie dało PiS i jak mówił Tusk, władza nie 

zamierza ustąpić. 

Tusk: – w tej wielkiej konfrontacji dobra i zła rola opozycji, rola kobiet, cierpienia kobiet 

w Polsce będzie odgrywała rolę merytoryczną, ale też symboliczną. Istotą tej wolności jest, żeby 

człowiek decydował o swoim losie. 

Kiedyś musiałem 10 lat dojrzewać do różnych jakby waszych postulatów, a teraz to zajęło 

10 dni. 

Ja mam wrażenie, że dzięki wam w ogóle istnieje szansa na zmianę w Polsce… 

 

GK: – Ukraińska armia informuje o zniszczeniu ruskiego transportu rakiet Kalibr, miało 

do tego dojść wieczorem podczas tranzytu kolejowego w mieście Dżankoj na Krymie. 

♣ 
2023-03-22 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6888 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3049 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Ważna i niespodziewana, i podnosząca na duchu, i nie tylko brytyjskich żołnierzy 

wizyta. Następca tronu książę William przyleciał do Rzeszowa i spotkał się z żołnierzami 

stacjonującej jednostki przy ukraińskiej granicy. Spotkanie trwało około godziny. 

Monika Krajewska, Jasionka pod Rzeszowem: – …dziękował im za służbę i wkład na 

kryzys humanitarny związany z wojną w Ukrainie. Ciepłe słowa usłyszeli też polscy żołnierze. 



William Książę Walii: – To co tu robicie jest ważne dla wolności. Wszyscy w Wielkiej 

Brytanii bardzo was wspierają. Wszystko, co robicie [wraz] z Polakami, naszymi sojusznikami, 

aby zapewnić nam bezpieczeństwo, jest bardzo istotne. Dziękuję za poświęcony mi czas. 

Powodzenia. 

MK: – William na własne oczy chce zobaczyć, jak wygląda pomoc niesiona uchodźcom w 

naszym kraju. Dlatego tuż po wizycie w Rzeszowie książę ruszył w drogę do Warszawy, gdzie 

uda się do punktu pobytowego dla uchodźców. Jutro spotka się z prezydentem Andrzejem Dudą, 

odwiedzi Grób Nieznanego Żołnierza, a także młodych Ukraińców, którzy pracują lub 

kontynuują naukę w Polsce. Wizyta początku lekkiej ofensywy dyplomatycznej. Jeszcze w tym 

tygodniu król Karol [III] i królowa Kamila pojadą z pierwszą oficjalną wizytą do Francji i 

Dojczlandu. 

Odwiedziny brytyjskiego następcy tronu w Polsce, to mocny, królewski sygnał wsparcia 

dla Ukraińców, jak i uznania dla pomagającym im Polakom. 

 

GK: – Prezydent Ukrainy, Wołodymyr Zełenski na linii frontu w Bachmucie. Wołodymyr 

Zełenski uczcił pamięć bohaterów i dziękował obrońcom miasta. A putin tuż po wizycie 

chińskiego przywódcy w Moskwie omawiać miał plany pokojowe, wysłał przeciwko ukraińskim 

cywilom drony kamikadze. 

Katarzyna Sławińska: – Zwykłe osiedle mieszkaniowe w Zaporożu, ruskie rakiety trafiły 

w dwa ośmiopiętrowe bloki. Zginęła jedna osoba, ponad trzydzieści, w tym dwoje dzieci jest 

rannych. Kacapy zaczęli serię ataków w środku nocy. To Rzeszczow pod Kijowem, ruskie 

bomby spadły na dwa akademiki i szkołę. Rano wiadomo było o czterech ofiarach. Ratownicy 

znaleźli trzy kolejne ciała. 

Ołeh Biłecki UKRAINA24, Kijów: – ruscy wysłali 21 dronów kamikadze, szesnaście 

z nich udało się zestrzelić ukraińskiej obronie przeciwlotniczej, ale kilka trafiło w cele. 

KS: – …drodzy przyjaciele, jak mówią o sobie przywódcy Chin i rosji, przez trzy dni 

rozmawiali o przywiezionym przez przywódcę Chin planie pokojowym, a wizja pokoju nie 

przybliżyła się nawet o milimetr. 

putin: – Wiele z propozycji planu pokojowego zaproponowanego przez Chiny jest 

zgodnych z podejściem rosji i może stać się podstawą zakończenia walk, jeśli tylko Zachód 

i Kijów będą gotowe. 

The White House, Washington. John Kirby, rada bezpieczeństwa narodowego Stanów 

Zjednoczonych: – Jeśli Chiny chciałyby odegrać konstruktywną rolę, to powinny naciskać na 

rosję, by wycofała wojska z Ukrainy, wezwać prezydenta putina, by przestał bombardować 

miasta, szpitale i szkoły oraz zatrzymał zbrodnie wojenne i okrucieństwa. 

KS: – Waszyngton zdecydował, że do Ukrainy najpierw trafią starsze wersje czołgów 

Abrams, by szybciej pojawiły się na froncie 

Patrick Ryder, generał, departament obrony Stanów Zjednoczonych: – Pozwoli to 

znacząco przyspieszyć terminy dostaw. Dostarczymy ten strategiczny ważny sprzęt do jesieni 

tego roku. 

KS: – Brytyjczycy ogłosili, że do swoich czołgów Chalanger przekażą pociski z 

zubożonym uranem, to bardzo skuteczna i wbrew ruskiej propagandzie, konwencjonalna 

amunicja. 

 

GK: – Albo z braku pomysłu, albo pod nieobecność własnego lidera politycy PiS-u dużo 

czasu w kampanii poświęcają Donaldowi Tuskowi, co pokazują rządowe media. Jarosław 

Kaczyński wciąż nie jest w stanie włączyć się w kampanię. Od kilku dni aktywnie prowadzi ją 

między innymi minister rolnictwa. 

Jakub Sobieniowski: – To kolejny protest rolników wymierzony w ministra rolnictwa. 

Henryk Kowalczyk został obrzucony jajkami przy okazji europejskiego forum rolniczego… 

Lider unii rolników do Kowalczyka: – Dzień dobry. Tej sytuacji naprawdę można było 

zapobiec. I te nastroje dzisiejsze na wsi są tragiczne. 

Pani, towarzyszka ministra: – To chyba nie jest dobry moment na rozmowy. 

Lider: – Dla nas każdy moment jest dobry, żeby rozmawiać. 



JS: – Nastroje w sali miały taki finał: pojawiła się policja, ale wyszła, protestujący zostali. 

Pojawiła się ekipa sprzątająca. Tu w Warszawie emocje były jeszcze większe. 

„Pan w ogóle z jakiej paki miałby dostać poparcie wojenne, panie?” 

W roli arbitra elegancji wystąpił polityk PiS-u, który zasłynął z wyzywania Lecha Wałęsy 

i wezwaniem dużo starszego byłego prezydenta do bójki. To była konferencja o rzekomym 

braku polskości wielu Polaków, nie tylko Donalda Tuska. 

Tomasz Poręba, eurodeputowany PiS: – Czy będzie rządzić formacja, która myśli po 

polsku, mówi po polsku? – Prawo i Sprawiedliwość. Czy będzie to formacja, która mówi po 

dojczlandzku, myśli po dojczlandzku? – Platforma Obywatelska. 

JS: – Donald Tusk nie odniósł się do tej konferencji o Donaldzie Tusku trzech polityków, 

był w śląskiem. Lider Koalicji Obywatelskiej na każdym spotkaniu mówił o drożyźnie 

i podzielał obawy z nią związane. 

Zbigniew Szimszajner, mieszkaniec Jaworzna: – Rachunek miałem w grudniu na 850 zł. A 

w styczniu już 1730. 

JS: – Na tym spotkaniu padło pytanie o pozycję i brak wspólnej listy. 

Tusk: – Ja bardzo chcę wygrać te wybory, ale mam wrażenie, że nasi potencjalni partnerzy 

chcą [tylko] wejść do parlamentu, że nie mają jakby, że w głowach nie siedzi im ta myśl: 

wygrać. 

JS: – W tej konkretnej sprawie sporu opozycji raczej by nie było, Donald Tusk 

proponował i obiecywał podwyżki w budżetówce. A w porozumieniu za Związkiem 

Nauczycielstwa Polskiego proponuje podwyżkę dla nauczycieli. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Jeżeli mamy inflację 18%, to naprawdę 20% 

podwyżki do uposażenia zasadniczego, to nie jest wielka łaska. 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS: – Wielu 

samorządowców mówiło, że środki europejskie nie są takie atrakcyjne, jak te środki w tej chwili 

z inwestycji strategicznych. 

Marcin Horała, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS: – Udało nam się 

pozyskać środki z Unii Europejskiej, za środki te prace są realizowane. 

JS: – O inwestycji giga-lotnisko mówił także Donald Tusk: 

Tusk: – Tam się nic nie zdarzyło jeszcze. Czyli dzisiaj CPK to są setki milionów złotych, 

które poszły na płace i łzy ludzi. 

 

GK: – dyrektor lasów państwowych już to wie, pytanie, czy inni pracownicy ważnej 

państwowej instytucji odważnie zaangażują się w kampanię wyborczą i też są gotowi wygrać tę 

batalię. Józef Kubica zawdzięcza stołek Solidarnej Polsce, a ta partia kontroluje dziś lasy, 

majątek, stanowiska i pieniądze. 

Maciej Knapik: – …Chcieliśmy zapytać, czy dyrektor Lasów Państwowych, apolityczny w 

założeniu urzędnik w mundurze państwowej służby powinien się angażować politycznie i 

wyborczo? 

Józef Kubica, dyrektor generalny Lasów Państwowych: – Jesteśmy gotowi, żeby wygrać tą 

[tę] wielką batalię wyborczą. Myślę, że damy radę, że polska prawica pokaże teraz rzeczywiście 

swoją wielką, wielką moc. 

GK: – Jeden punkt dotyczy programu, reszta pieniędzy i podziału stanowisk – tak 

komentuje ujawnioną przez TVN24 umowę koalicyjną między PiS-em a Republikanami Adama 

Bielana… 

 

GK: – Prezydent Emmanuel Makron nie ugnie się pod presją, strajkami, protestami 

ulicznymi. Wiek emerytalny zostanie podniesiony we Francji do 64 lat. 

 

GK: – Skalę globalnego problemu najlepiej pokazać w liczbach: 2 miliardy ludzi nie mają 

dostępu do wody pitnej. Do produkcji kilograma wołowiny potrzeba 15 tysięcy litrów wody, 

pszenicy półtora tysiąca. Rzeki wysychają, a lodowce topnieją. Dziś Światowy Dzień Wody – 

czas bić na alarm. 

♣ 
2023-03-23 czwartek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6817 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2724 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty trzeci dzień 

 

GK: – Pół miliona podpisów (In Vitro to ludzie) nie da się zlekceważyć, jednego z 

najważniejszych problemów społecznych w Polsce nie da się upchnąć do sejmowej zamrażarki. 

Do sejmu trafił obywatelski projekt „TAK dla In Vitro”. Pół miliarda złotych rocznie państwo 

miałoby przeznaczać dla rodzin, które bardzo chcą mieć dzieci. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Próbowali sześć lat i gdyby nie in vitro Andżelika Roszek i 

jej mąż nigdy nie zostaliby rodzicami… dziesięć do dwunastu tysięcy, a czasem koszty są 

jeszcze większe, gdy trzeba powtarzać procedury. Rządowy program In Vitro działał ponad 3 

lata (2013-2016), dzięki niemu urodziło się 22 tysięcy dzieci. Gdy PiS doszło do władzy, 

zamknęło program. Platforma pod obywatelskim projektem ustawy podpisy zbierała w całej 

Polsce od listopada. Dziś Donald Tusk apelował o jego przyjęcie po spotkaniu z rodzicami 

dzieci z In Vitro. 

Tusk: – Żaden polityk nie ma prawa decydować o losach polskiej rodziny w tak okrutny 

sposób, jak to zrobiła ta władza, zabierając szanse na dzieci. 

Ewa Kopacz: – Mówimy, sprawdzamy. Mówimy, możecie swój błąd naprawić. 

Anna Sierakowska, KP PiS, Solidarna Polska: – In Vitro co do zasady jest nie tylko 

etycznie niemoralne na podstawie nauk kościoła katolickiego. 

KKZ: – PiS zostawiło rodziny, które mają problem z zajściem w ciążę, same sobie i gdyby 

nie programy samorządowe, wsparcia by nie było. Lewica ponad rok temu złożyła w Sejmie 

poselski projekt przywracający refundację In Vitro z budżetu państwa. Projektem obywatelskim 

Sejm musi się zająć. 

Małgorzata Kidawa-Błońska, PO: – Te podpisy nie tracą ważności i będą ważne po 

wyborach, a po wyborach ta ustawa na pewno wejdzie w życie. 

KKZ: – Nowy, to tak zwane „babciowe”. Lider Platformy ogłosił, że każda matka, jeśli 

wróci do pracy, otrzyma półtora tysiąca złotych miesięcznie przez trzy lata pracy po to, by 

wynająć opiekunkę lub podzielić się z babcią za opiekę nad dzieckiem. 

 

GK: – Ponad dwa tygodnie spali na sejmowej podłodze, żyli w warunkach, o których 

powiedzieć w przypadku osób z niepełnosprawnością, to jak nic nie powiedzieć. 

Nie mają już siły dalej protestować. Jutro wracają do domu. Rząd i partia władzy pozostali głusi 

na ich postulat. 

 

GK: – Szpital zadłużony w para-bankach. 

 

GK: – [Brytyjski Książę William] Zjadł kolację i spędził wieczór w lokalu wspierającym 

społeczność LGBT+. Rano spotkał się z Andrzejem Dudą i Ukraińcami pracującymi i uczącymi 

się w Polsce. 

 

William: – Skąd tu jesteście? 

- Z Kijowa. 

William: – Kijów. Jak długo tu jesteście? 

- Niektórzy od wielu miesięcy, część z nich od niedawna. Planowała przyjechać do Polski 

tylko na chwilę, a są tu już rok. Wczoraj wieczorem mieszkańcy centrum pobytowego 

w Warszawie dzielili się swoimi historiami z następcą tronu. 

Kinga Pestkowska, wolontariuszka: – …żeby była taka naturalność. Żeby nie była 

kurtuazja, tylko naprawdę książę William usiadł do stołu z naszymi mieszkańcami, naszymi 

podopiecznymi i naprawdę słuchał tych historii. 



- I naprawdę zadawał mnóstwo pytań, bo przekonanie się na własne oczy jak wygląda 

sytuacja ukraińskich uchodźców w Polsce, była jednym z najważniejszych celów tej wizyty. Po 

punkcie pobytowym księcia oprowadzał prezydent Warszawy, Rafał Trzaskowski. 

Rafał Trzaskowski: – Rozmawialiśmy o konkretach, że potrzebna jest strategia 

długoplanowa, że potrzebne jest wsparcie choćby od organizacji międzynarodowych. 

 

GK: – Wszystko odbudujemy – zapewnia prezydent Ukrainy. Co dzień odwiedza 

przyfrontowe miejscowości, dzisiaj był w Chersoniu. A w Brukseli unijni przywódcy 

rozmawiają o tym, jak dalej pomagać Ukrainie. 

Katarzyna Sławińska: – Zrujnowana wieś w obwodzie chersońskim. Prezydent Zełenki 

odwiedził tereny odbite kilka miesięcy temu z rąk kacapów.  Na pomoc poleciały myśliwce MIG 

29 ze Słowacji, pierwsze cztery maszyny właśnie trafiły na Ukrainę. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Dziękował za przekazanie dwóch miliardów euro na 

dostawę amunicji i obietnice przekazania Ukrainie miliona sztuk pocisków artyleryjskich jeszcze 

w tym roku. Ale jednocześnie ukraiński prezydent apelował do liderów Unii, by przyspieszyli 

dostawy, bo każde opóźnienie wydłuża niszczącą jego kraj wojnę. 

KS: – Była też mowa nie tylko o wprowadzaniu nowych sankcji na rosję, ale przede 

wszystkim o uszczelnianiu tych już obowiązujących. 

 

GK: – Minister rolnictwa albo odwołuje spotkania z rolnikami, albo nie wpuszcza na nie 

mediów, bo gniew, determinacja są coraz większe. W Szczecinie utworzono zielone miasteczko, 

chcą spotkania z premierem, tarczy antykryzysowej i uregulowania importu zboża z Ukrainy. 

 

GK: – Jeśli ktoś zastanawia się, dlaczego ropa na giełdach jest tańsza niż przed wojną na 

Ukrainie, a paliwo na stacjach jest droższe, odpowiedź brzmi: podatki. Wyższe podatki. 

A Polacy mają się cieszyć, że nie jest jeszcze drożej – tak działa propaganda. Prawda o sile 

naszych portfeli jest bolesna. 

Paweł Płuska: – Stać nas na mniej i kupujemy mniej. 



GUS 

Sprzedaż detaliczna w cenach stałych w lutym 2023 r. była niższa niż przed rokiem 

o 5%. W porównaniu z styczniem 2023 r. notowano spadek sprzedaży detalicznej o 

3,6%. 

PP: – … stragan: pierś kujawska 34,90; schab Pyzdry 42,90; szynka krucha 45,90; schab 

jasny 35,-; bostońska 43,90; szynkowa 38,90. 

PP: – rekordowo wysoka inflacja 18,4% 

Inny stragan: – sałatka selerowa 48,90; bigos 37,90; kapusta zasmażana 38,90; gołąbki 

z mięsem 42,90; kotlet mielony wieprzowy 41,90; kotlet de’volayye [de volaille] z masłem 

58,90; kotlet schabowy 51,90; bryzol z piersi kurczaka 55,90. 

PP: – Cena ropy brent: 22.02.2022 kurs: 93,56 | 22.03.2023 kurs: 75,80 

Tymczasem w alternatywnej rzeczywistości telewizji rządowej: 

Baner: polscy kierowcy tankują taniej 

Wypowiedź przypadkowego kierowcy: Jestem zadowolony, że jest taniej niż 8 złotych. 

♣ 
2023-03-24 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6911 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 2353 nowych zakażonych.  zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

DR: – Nowe świadczenie na stare problemy z demografią. Propozycje babciowego od 

Platformy Obywatelskiej z myślą o mamach z myślą na ich decyzje o dzieciach, nie zamiast 

500+, a oprócz. Nie rozdawnictwo, jak przekonuje Donald Tusk, a inwestycja. Kto za, kto 

przeciw i dlaczego, o tym: 

Tusk: – Kolejny punkt Koalicji Obywatelskiej – babciowe. Proponujemy to babciowe – 

1500 złotych miesięcznie dla każdej mamy, która po urlopie macierzyńskim chciałaby wrócić do 

pracy. 

Maciej Knapik: – To propozycja, dzięki której kobiety mają chętniej decydować się na 

dziecko 

„Babciowe” 

Propozycja wprowadzenia „Babciowego” przedstawiona przez Przewodniczącego 

Platformy Obywatelskiej Donalda Tuska na spotkaniu otwartym w Częstochowie 

1. Do 36 miesiąca życia dziecka (od momentu powrotu matki do pracy). 

2. 1500 zł do 3 roku życia na żłobek, klub dziecięcy, nianię albo opiekę „babci”, 

matka decyduje. 

3. Pobudzi to gospodarkę, kobiety będą mogły w dowolnym czasie wrócić na rynek 

pracy. 

4. Ułatwia podjęcie decyzji o posiadaniu dzieci, umożliwiając zarówno wychowanie 

dziecka jak i pracę zawodową. 

5. Jednocześnie utrzymujemy rodzinny kapitał opiekuńczy. 

6. Ponad 90% kobiet chce wrócić do pracy. 50% kobiet nie wraca do pracy po 

urlopie macierzyńskim do czasu ukończenia przez dziecko 3 lat. Tym kobietom 

chcemy pomóc. 

7. Doświadczenie z okresu wychowywania pierwszego dziecka jest kluczowe dla 

decyzji o kolejnym, dlatego wspieramy rodziców już od pierwszego dziecka. 

MK: – Pieniądze mają być wypłacane do ręki, to matka decyduje, jak je wyda. 

Tusk: – To może dać poczucie ulgi, satysfakcji i takie poczucie, że ktoś wreszcie 

zrozumiał polską kobietę. 

MK: – To nie jest zamiast 500+, to są dodatkowe pieniądze. 

Marzena Okła-Drewicz, KP Koalicja Obywatelska, Platforma Obywatelska: – Wszystko, 

co zostało dane, ono zostanie. My musimy ten system poprawić, dlatego że na końcu jest 

MK: – On nie działa? 



MOD: – No nie działa, bo nie rodzą się dzieci. Mamy najmniejszą dzietność, najmniej 

urodziło się dzieci od czasu drugiej wojny światowej. 

MK: – rządzący o tym wiedzą, a Kaczyński zarzucał kobietom wręcz pijaństwo. 

Kaczyński: – do dwudziestego piątego roku człowiek daje w szyję 

Barbara Socha 

To co @donaldtusk wymyślił już od roku funkcjonuje. „Babciowe” to suma 500+ i 

RKO (1000 zł miesięcznie) na dowolną opiekę, razem 1500 zł. 

Babciom dodatkowo opłacamy połowę składek emerytalnych, a powrót do wieku 

emeryt to 7 lat więcej na czas z wnukami 

MK: – babciowe ma być oprócz tego dodatkowo i to od pierwszego dziecka. 

MOK: – Rodzinny kapitał opiekuńczy jest od drugiego dziecka. A żeby było drugie 

dziecko, najpierw musi być pierwsze. 

Tusk: – bo jak wraca do pracy, zaczyna płacić różne składki, to one i tak wrócą do budżetu 

w tej samej wysokości, a może większej niż te 1500 

 

DR: – Lista pytań do komendanta głównego policji tak długa, jak lista oczekujących jego 

dymisji. Opozycja wciąż pyta o rozliczenie afery z granatnikiem. Dziennikarze chcieliby zapytać 

nie tylko o to. 

 

DR: – Dwugłos w sprawie unijnych pieniędzy dla Polski i to nie jest drobna, a 

zdecydowana różnica zdań. O zagrożeniach tym razem z funduszu spójności mówi unijna 

komisarz do spraw spójności; premier przekonuje, że problemu z wypłatami nie ma. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Jest problem z Polską – mówi unijna komisarz 

odpowiedzialna za fundusze spójności i nie pozostawia żadnych wątpliwości. (Technical 

Support Instrument) Gdyby to dziś miało dojść do wypłat, pieniądze byłyby wstrzymane. I tym 

razem nie mówimy o dodatkowych środkach z funduszu odbudowy, ale o podstawowym 

budżecie Unii Europejskiej, jaki od lat zasila polskie samorządy, wspiera budowę dróg i 

infrastruktury. 

Eliza Ferreira, komisarz Unii Europejskiej ds. spójności i reform: – Czekamy na rozwój 

sprawy wewnątrz kraju, bo Polska twierdzi, że ta zgodność z przepisami jest już 

zagwarantowana. Ale niestety do tego czasu nie możemy zapewnić normalnych wypłat zgodnie 

z zasadami funkcjonowania polityki spójności. W tym przypadku żadne pieniądze nie przepadły, 

ale czas na rozliczenie faktur są wstrzymane. 

MS: – To na co czeka Bruksela, to nowa, uzgodniona z komisarzami ustawa o Sądzie 

Najwyższym, ale ta trafiła do Trybunału Konstytucyjnego i nie jest pewne, czy w ogóle wejdzie 

w życie. Jeśli nie, to nie zostaną spełnione zapisane w karcie praw podstawowych wymogi 

dotyczące niezależności sądownictwa – warunek niezbędny dla wypłat. Od decyzji sędziów 

Trybunału [Konstytucyjnego] zależy nie tylko 35 mld euro z funduszu odbudowy, ale też 75 mld 

euro z funduszu spójności. Czyli stawka, o który toczy się gra w Trybunale Julii Przyłębskiej to 

110 mld euro = 515 mld zł. 

Morawiecki: – Komisarz Ferreira jest w kontakcie z panem ministrem Pudą bardzo 

częstym i ja też podkreślam to również, że nie ma tutaj problemu z wykonaniem Karty Praw 

Podstawowych. W związku z tym nie ma też problemu z funduszami spójności. 

MS: – I rzeczywiście na tym początkowym etapie unijne programy działają bez przeszkód, 

przetargi są rozpisywane, a zaliczki wypłacane. Problemu nie ma, bo nie ma faktur. Ale chwila 

prawdy nastąpi wtedy, gdy do Brukseli wpłyną pierwsze wnioski o zwrot kosztów. Ten moment 

nastąpi najwcześniej pod koniec tego roku, czyli już po wyborach. 

 

DR: – …prokuratorzy dokumentują ruskie zbrodnie; wywózka dzieci z Chersonia jest 

jedną z nich. 

Monika Krajewska: – Puste sale, puste łóżka, szafki z naklejkami z imionami dzieci 

(€мельянов Владислав, Грибниченко Мiла) 

Jeszcze niedawno był to ukraiński sierociniec, dziś jest to miejsce zbrodni. 



Ołena, pielęgniarka: – Dostaliśmy ostrzeżenie, kazano nam spakować ubrania dzieci. ruscy 

i kolaboranci zadzwonili wieczorem i kazali przygotować dzieci na rano. O ósmej podjechał 

autobus. 

MK: – To był ostatni moment, w którym Ołena widziała swoich podopiecznych. Według 

ukraińskich śledczych ruscy wywieźli dzieci na Krym albo dalej w głąb rosji. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Deportacja dzieci 

przypomina najmroczniejsze karty naszej historii. To zbrodnia wojenna. Jej popełnienie 

uzasadnia absolutnie nakaz aresztowania. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jeśli nie będzie żadnych opóźnień w naszych 

wysiłkach, żeby Ukraina zwyciężyła, to uda się to już w tym roku. Czas ma znaczenie, nie 

miesiące czy tygodnie, ważny jest każdy dzień, im szybciej będziemy działać, tym więcej ludzi 

ocalimy. 

MK: – Ukraińcy szykują się do kontrofensywy, stąd te apele o szybkie decyzje i dostawy 

sprzętu. Według specjalistów Ukraina może uderzyć już w połowie kwietnia i to na dwóch 

kierunkach: w obwodzie ługańskim i zaporoskim. Głównym celem tej operacji ma być dotarcie 

do wybrzeża Morza Azowskiego i przecięcie ruskiego mostu lądowego prowadzącego na 

anektowany Krym. 

 

DR: – Narodowy dzień Polaków ratujących Żydów pod okupacją dojczlandzką, 

obchodzony w rocznicę wymordowania rodziny Ulmów i ukrywanych przez nich Żydów… 

 

DR: – Czas na światowy alarm w sprawie wody – słychać z Nowego Jorku. ONZ nie 

straszy globalnym kryzysem, a wprost o nim mówi jako realnym zagrożeniu i szuka realnych 

rozwiązań dla ratowania każdej kropli… 

 

DR: – Obniżony podatek, a podwyższona danina, czyli jak się mają obietnice do 

rzeczywistości. W ciągu ośmiu lat rząd PiS dołożył kilkadziesiąt nowych opłat, składek i 

obciążeń, jednocześnie zapewniając, że podatki obniża. Tyle że tu nie o słowa i nazwy chodzi, 

a o liczby i kwoty. 



Nowe podatki wprowadzone za rządów PiS 

(lista najważniejszych zmian) 

1. Wyższe składki na ZUS 

2. Brak możliwości odliczenia składki zdrowotnej od PIT 

3. Wyższa akcyza na alkohol i papierosy 

4. Podatek akcyzowy na e-papierosy i produkty z branży vape 

5. Wyższy abonament RTV 

6. Koniec z amortyzacją budynków i mieszkań 

7. Wyższe mandaty skarbowe i grzywny 

8. Podatek bankowy 

9. Stawka VAT 23 procent 

10. ? 

11. 23-procentowy VAT na paliwo 

12. Opłata za pobór wód 

13. Podatek od budynków 

14. Podatek od deszczu 

15. Danina solidarnościowa 

16. Exit tax, czyli podatek od wyprowadzki firm 

17. Wyższe opłaty sądowe 

18. Wyższa opłata paliwowa 

19. Opłata emisyjna od paliw 

20. Podatek od sprzedaży detalicznej (handlowy) 

21. Podatek od serwisów VOD 

22. Opłata mocowa 

23. Opłata cukrowa od napojów słodzonych 

24. Opłata od alkoholu sprzedawanego w mniejszych opakowaniach 

25. Świadectwa charakterystyki energetycznej 

26. Opodatkowanie 13. i 14. emerytury w 2023 r. 

27. Wzrost podatku rolnego 

Paweł Płuska: – …Część wynika z dostosowania do prawa unijnego, część jest 

konsekwencją inflacji, reszta to po prostu coraz wyższe obciążania obywateli skutkami działań 

rządu… 

♣ 
2023-03-25 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6911 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 2359 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

DR: – Prekampanijna sobota i opozycyjna mobilizacja. Donald Tusk ostrzega przed 

sojuszem Konfederacji i PiS. Jeśli będą rządzić, to nasze ostatnie lata w Unii Europejskiej – 

słychać na Kampusie w Sosnowcu, gdzie deklarację współpracy składa Lewica. Ludowcy 

i Hołownia też proponują wspólną pracę w ramach wspólnych konferencji. 

Trzaskowski: – Dzień dobry państwu, Kampus Polska Przyszłości 

Maciej Knapik: – Na wydarzeniu Kampus Polska Przyszłości Rafała Trzaskowskiego 

przekaz Platformy był jednoznaczny: 

Tusk: – Konfederacja i PiS będą w Polsce rządzić po następnych wyborach, to znaczy, że 

to są ostatnie lata obecności Polski w Unii Europejskiej. Chcą Polską rządzić ludzie, którzy chcą 

nas wtrącić w otchłań izolacji, samotności w czasach trudnych, niestabilnych. Tu chodzi już o 

najbardziej fundamentalne kwestie, takie jak niepodległy byt państwa polskiego. 

MK: – Mówiąc o państwie PiS-u, Donald Tusk powoływał się na bestseler 

amerykańskiego historyka (O tyranii – dwadzieścia lekcji z dwudziestego wieku – Timothy 

Snyder). 



Tusk: – Wolne media, organizacje pozarządowe 

MK: – Trzeba bronić instytucji! – mówił Tusk do młodych ludzi – Pamiętaj o etyce 

zawodowej! – Wierz w prawdę! – Bądź dociekliwy! – Uprawiaj politykę w sensie fizycznym! – 

Wspieraj słuszne sprawy! – Nasłuchuj niebezpiecznych słów! – Bądź patriotą! – Bądź tak 

odważny jak potrafisz! 

Tusk: – Na miłość Boga, nie zostawiajcie polityki wyłącznie politykom. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – W nostalgii społeczeństwo milczy, 

gdzie społeczeństwo pozwala, żeby wchodzić mu powoli na głowę – tam wolność równa się 

niewola. 

Wanda Nowicka, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Tu nikt się na siłę nie wbija, tylko po 

prostu zostaliśmy na to spotkanie zaproszeni. 

Trzaskowski: – Możemy rozmawiać o przyszłości, że ta strona demokratyczna może mieć 

jedną ofertę. 

- Jak wyjdziemy z tego impasu? 

- Jak złagodzić język? 

MK: – Młodzi pytali Tuska między innymi o brutalizację języka polityki czy kwestie 

reparacyjne. Protestujący rolnicy w Szczecinie 

Mariusz Wróbel, protestujący rolnik: – My nie możemy sprzedać swojego zboża 

Longin, protestujący rolnik: – rolnictwo jest pod kreską 

MK: – i AgroUnia na Mazowszu protestująca wobec nieopłacalnej produkcji rolnej i braku 

reakcji władz – to też dzisiaj opozycja wobec rządu. 

Lider ludowców razem z Szymonem Hołownią proponują reszcie opozycji zorganizowanie 

cyklu konferencji programowych. Dzisiaj Polska 2050 debatowała na temat ochrony rzek. Ale 

deklaracje współpracy grzęzną wokół nie kończącego się tematu jednej listy. 

Hołownia: – jedna lista też. 

Kosiniak-Kamysz: – wrzucenie wszystkich do jednego worka nie gwarantuje zwycięstwa. 

[Ale zadziała metoda nagradzania zwycięzców]. 

Tusk: – Mam wrażenie, że z każdym dniem jest nas więcej 

MK: – Po południu na spotkaniu z mieszkańcami Sosnowca Donald Tusk przekonywał do 

zmiany władzy: 

Tusk: – Wszyscy mamy jedno życie, wszyscy mamy ten jeden czas dany przez Boga i nikt 

nie ma prawa nam tego czasu marnować 

MK: – Tusk zapowiada spotkanie jutro i w kolejnych dniach. 

 

DR: – To teraz pytanie o ewentualne poszerzenie Zjednoczonej Prawicy, czyli ewentualny 

sojusz PiS plus Konfederacja. Sondaże dają takiemu politycznemu małżeństwu szansę na 

władzę, a to jak pokazuje najnowsza historia, umowa w koalicyjnych bywa kluczowe. 

 

DR: – Nie żyje Polak walczący w Ukrainie. Według mediów był dowódcą plutonu 

w dywizjonie międzynarodowym. Miniona doba to też zabici cywile i ranni; ruscy 

przeprowadzili ostrzał ośmiu obwodów. Ostrzał Chersonia, wzywają mieszkańców do 

ewakuacji. 

Cezary Grochot: – Oficjalny komunikat mówi o ponad stu atakach i co najmniej kilkunastu 

zabitych cywilach. Ilu zginęło ukraińskich żołnierzy nie wiadomo. Wiadomo natomiast, że jest 

wśród nich obywatel Polski. W ciągu ostatniego roku poległo ich co najmniej kilku… 

♣ 
2023-03-26 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6911 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 303 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 



DR: – Bilans prekampanijnego objazdu ze Śląska. Dziesięć dni rozmów i propozycji 

programowych Platformy obywatelskiej. 

Tusk: – Mam zamiar poprowadzić tę drużynę Platformy Obywatelskiej do wygranej, do 

zajęcia pierwszego miejsca. 

- Lider PO zakończył 10-dniową wizytę na Śląsku, to ponad dwa tysiące kilometrów, 

wiele spotkań i wyraźna próba mobilizacji oraz poszerzenia własnych wyborców. 

Tusk: – Tutej [tutaj] wszystko jest do zrobienia, wszystko jest do wygrania. 

- Jednocześnie PO straszy koalicją PiS-u z Konfederacją. 

Trzaskowski: – Otwarcie o tym mówią, że wyjście z Unii Europejskiej, więcej, mówili tuż 

przed wojną: z rosją może jakaś współpraca. Jest po prostu przerażające. 

- Propozycja babciowego była zaskoczeniem dla PiS-u. Platforma przeanalizowała 

strategię demograficzną obozu władzy i poszła w tę samą stronę, ale robiąc duży krok naprzód. 

Politycy PiS-u pytani o komentarz albo zmieniają temat, albo z trudem i oporem, ale muszą 

pomysł pochwalić. 

Jadwiga Emilewicz, KP PiS: – Brawo, popieram, cieszę się bardzo i liczę na zapisy 

ustawowe… 

- Donald Tusk o kobietach z kobietami w Pszczynie, gdzie rozegrał się dramat Izabeli, 

która zmarła, gdy lekarze nie chcieli przerwać jej ciąży. Platforma złożyła też obywatelski 

projekt [ustawy] przywrócenia refundacji In Vitro, co znowu trudno krytykować, zwłaszcza że 

mamy zapaść demograficzną. 

Emilewicz: – Dzisiaj powinniśmy wspierać każde dziecko, które może się urodzić, 

pojawić się na świecie. Wielu posłów PiS-u ma podobne zdanie. 

Urszula Popławska, KP Koalicja Polska, PSL: – To nie jest dyskusja światopoglądowa. 

Tutaj chodzi o szczęście kobiet, szczęście rodzin. 

- Ważnym akcentem jest też sprzeciw wobec propagandy TVP, która pokazuje robaki czy 

strasząc Dojczami, atakuje opozycję w sposób karykaturalny: Tusk znowu straszy Polexitem | 

„Rozumiesz Jezusa Chrystusa, to nie możesz głosować na PiS”. Patriotyzm według Tuska | 

Kłamstwo Tuska. „Ja nigdy nie mówiłem, że mur nie powstanie | Tusk vs Tusk. W sobotę jest 

katolikiem, w poniedziałek liberalizował aborcję | 

Tusk: – Ja sobie jakoś poradzę. To pan jest i ludzie, którzy są skazani na TVP-INFO, wy 

jesteście ich ofiarami, to wy powinniście się buntować, to oni was mają w pogardzie, to oni z 

was chcą zrobić takie armatnie mięso wyborcze. 

- Ważnym elementem narracji jest przypominanie o zablokowanych funduszach unijnych: 

Tusk: – Tych pieniędzy starczyłoby na remonty i rewitalizacje kamienic i mieszkań, 

i problem mieszkaniowy w Bytomiu można by rozwiązać. 

- Wczoraj na Kampusie Polska z politykami PO wystąpili politycy Lewicy. Opozycja 

może mieć jedną ofertę – mówił Rafał Trzaskowski. 

- A to najnowsze przesłanie do pozostałych partii opozycyjnych: 

Tusk: – Trzymam za nich kciuki, naprawdę życzę powodzenia. 

- Donald Tusk zapowiada kontynuację podróży po Polsce. 

 

DR: – putin znowu próbuje straszyć bronią jądrową, mówi o planach rozmieszczenia 

taktycznej broni nuklearnej na terenie Białorusi. Operacja ma być sfinalizowana latem. Kijów i 

Zachód reagują ze spokojem. 

Cezary Grochot: – Zdolne do przenoszenia głowic jądrowych systemy rakietowe Iskander 

są już na Białorusi, są tam także bombowce, które również mogą transportować taką broń. Do 

przerzutu głowic bądź bomb ma dojść latem – zapowiada putin: 

1 lipca zakończymy budowę specjalnego magazynu taktycznej broni jądrowej na 

Białorusi. Już pomogliśmy naszym białoruskim kolegom zmodyfikować ich samoloty. 

Wysłaliśmy także na Białoruś bardzo skuteczny rakietowy kompleks Iskander. 

CG: – kreml wziął Białoruś jako nuklearnego zakładnika – pisze Ołeksij Daniłow, 

sekretarz rady bezpieczeństwa narodowego i obrony Ukrainy. 

 



DR: – Izrael w stanie wrzenia. Czy premier Netanjahu ugnie się pod naciskiem? Na ulice 

Tel Awiwu wyszło ponad 200 tysięcy ludzi. Zaczyna się ogólnonarodowy tydzień paraliżu. NIE 

dla kontrowersyjnej reformy sądownictwa… 

 

DR: – Dyrektywa metanowa łączy ponad podziałami. Proponowane limity metanu polskie 

kopalnie doprowadzą do upadku. Rozporządzenie trzeba zmienić. Opozycja jednak dorzuca: 

walczymy teraz o poprawę tego, czego polski rząd nie zawalczył wcześniej. 

Paweł Płuska: – To było wyjątkowe spotkanie zakończone wyjątkowym porozumieniem. 

Na prośbę związkowców i samych górników. W tej związkowej centrali zebrali się 

europosłowie wszystkich sił politycznych. Chodzi o dyrektywę wprowadzającą drastyczne 

ograniczenia emisji metanu, która, gdyby weszła w życie, doprowadziłaby do prawie 

natychmiastowego zamknięcia większości polskich kopalń… 

[Niestety jestem za ograniczeniem emisji metanu. Od czasu, gdy mój dziadek szukał 

metanu na swojej kopalni, giną górnicy. Z bólem odbierałem kolejne komunikaty o 

przysypanych i zabitych górnikach po wybuchu metanu. Nie można utrzymywać jedynej w 

gospodarce branży opartej na nieuchronnych trupach, nawet gdy sami górnicy są za 

utrzymaniem dalszej pracy na kopalniach, licząc, że przecież na mnie nie trafi]. 

 

DR: – Wiosna odsłania całą prawdę o polskich rzekach i to jest obraz katastrofalny, 

korytami płyną ścieki, śmieci i liczone są w tonach. Jednorazowa akcja sprzątania nie wystarczy, 

sztaby wolontariuszy też nie. Potrzebna jest realna ochrona wód… wody z kopalni płyną słoną 

strugą… Nawet wody z nieczynnej kopalni muszą być odprowadzone, bo w przeciwnym razie 

zalalibyśmy parę miast… te nie odsolnione wody pokopalniane często w ogóle nie są traktowane 

jako ścieki… 

 

DR: – Cicha i podstępna, bo nie daje objawów, bezwzględna, bo atakuje bez względu na 

wiek, nieleczona zabija. Mamy w Polsce epidemię przewlekłej choroby nerek, grubo ponad 4 

miliony chorych, to powód do alarmu tym większego, że przytłaczająca większość nie wie, że 

choruje. 

♣ 



2023-03-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6856 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 329 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

AW: – Izrael. Premier chce wstrzymać [tylko wstrzymać, a nie odwołać] reformy 

sądownictwa. Tysiące Izraelczyków na ulicach… 

 

AW: – Obrazy kampanii, a wśród tych obrazów finansowanie swoich. W tym przypadku 

swoi to asystenci, którzy pracowali z posłanką z Solidarnej Polski, z różnych rządowych 

instytucji dostali prawie milion trzysta tysięcy złotych i to złotówki wszystkich podatników. 

Arleta Zalewska: – …posłanka Solidarnej Polski Maria Kurowska i jej asystenci Adrian 

Mokrzycki, Rafał Smalara i Mateusz Węgrzyn. Zdaniem opozycji podział jest niesprawiedliwy, 

pieniądze trafiają do ideowo związanych z władzą. Jako przykład lider Platformy wskazał na 

samorządy. 

Tusk: – Powiat, który ma PiS-owską władzę, to dostał środków sześć, siedem razy więcej 

od sąsiedniego powiatu, w którym PiS nie rządzi. 

 

AW: – Minister klimatu i klimat wyborczy, i pomysły pani minister na karanie krytyków 

władzy. Jest postulat i pokusa, żeby odbierać paszporty tym, którzy na Polskę skarżą się w 

Brukseli. W tym pomyśle pani minister widzi przeszkodę prawną, ale nie widzi przeszkód, żeby 

rozwiązania szukać u ministra Ziobry. Nie, to nie żart – to spotkanie z wyborcami PiS, spotkanie 

jakich wiele. 

Suski z kartki: – Gdy ktoś oczernia Polskę jak Donald Tusk, czy można takich ludzi 

pozbawić praw obywatelskich? 

Kaczyński: – Proszę państwa, no, sondy mogom [sądy mogą] pozbawiać praw 

obywatelskich, no, jakie som sondy no wiemy… 

Tusk: – Jestem na Górze Świętej Anny. Przed chwilą złożyłem kwiaty w hołdzie Śląskim 

Powstańcom, oddawali krew i życie za polskość tej ziemi, za swoją polskość. A później 

przychodziła jakaś władza i jakże często z podłości albo zwykłej głupoty odmawiała im 

polskości. 

- Zastanawia mnie jedno, z jakiej paki ten pan, tak, wiadomo o kogo chodzi i on się wziął 

premierem Polski, skoro był synem czy też wnuczkiem esesmana? 

Tusk: – W obecności pana Suskiego, pana Tarczyńskiego, taki specjalista od nienawiści – 

Już nie jestem tylko wnuczkiem dziadka z wermachtu, ale tam padły słowa o tym, że Tusk to 

jest syn esesmana. 

Jakub Sobieniowski: – …szef kampanii PiS-u odmawia polskości całej największej 

opozycyjnej partii, która ma tysiące działaczy, co najmniej setki tysięcy sympatyków, a może i 

miliony sympatyków, Polaków. 

Tomasz Poręba, eurodeputowany PiS, wypowiedź z 22 marca: – Czy będzie rządzić 

formacja, która mówi po dojczlandzku, myśli po dojczlandzku? – Platforma Obywatelska. 

Tusk: – Oni mają, jak widać, coraz to nowsze pomysły, żeby podzielić nas wszystkich, 

żeby zohydzić naszą historię, żeby przede wszystkim naznaczyć tych, których się boją. 

JS: – politycy PiS-u od kilkunastu lat przekonują, że to oni są ofiarami – przemysł pogardy 

i nienawiści. 

DR: – Prawa człowieka są w Polsce naruszane. Po czym to widać najbardziej? Po 

ograniczeniach pracy dziennikarzy i swobody wypowiedzi. – To jeden z wniosków dorocznego 

raportu (2022 Country Reports on Human Rights Practices: Poland – Executive summary) 

departamentu stanu USA. Rozdział o Polsce w tym raporcie jest wyjątkowo interesujący. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Od czasu wybuchu wojny w Ukrainie to jest nasz 

najważniejszy sojusznik: 

Joe Biden: – Hallo Poland! 



KKZ: – Ten nasz najważniejszy sojusznik opublikował doroczny raport o przestrzeganiu 

praw człowieka na świecie i w rozdziale dotyczącym Polski stwierdza, że w zakresie wolności 

słowa i praworządności naruszane są prawa człowieka. 

W podrozdziale Cenzura raport informuje o przejęciu lokalnych gazet Polska Pres przez 

państwowy Orlen, przypomina przedłużający się proces przyznawania koncesji dla TVN24, 

a także wyrok sądu, który uznał, że było to rażące naruszenie prawa, przypomina o 

ograniczeniach pracy dziennikarzy na polsko-białoruskiej granicy. W raporcie napisano wprost 

wymieniając „Pojawiły się doniesienia, że dziennikarze byli poddawani przemocy, nękaniu lub 

zastraszaniu przez władze z powodu ich pracy”. 

Zainteresowanie władzy tym raportem jest żadne. 

Tuż przed nadchodzącymi wyborami Departament Stanu analizując ostatnie wybory, 

przypomina, że stronniczość mediów, zwłaszcza mediów publicznych wzmacniała przewagę 

wyborczą władzy, co budziło i budzi poważne zaniepokojenie. 

Departament Stanu dostrzega też problemy z niezależnością wymiaru sprawiedliwości. 

Stany Zjednoczone opisują też konflikt z Unią Europejską, która domaga się od Polski 

respektowania zasady niezawisłości sędziowskiej, a Polska odmawia. 

 

AW: – Rozmieszczenie taktycznej broni jądrowej na Białorusi jest niebezpieczne i 

nieodpowiedzialne, a NATO jest czujne – i właśnie taki komunikat NATO wysyła w świat. Po 

tym jak białoruskich żołnierzy można zobaczyć obok dostarczonych ruskich rakiet. 

Monika Krajewska: – …dostarczony przez rosję precyzyjny system rakietowy 

przeznaczony do niszczenia między innymi samolotów, dronów i śmigłowców. Nagranie z 

manewrów opublikowało białoruskie ministerstwo obrony, dzień po tym jak putin ogłosił plany 

rozmieszczenia tam taktycznej broni jądrowej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Cały czas naszą największą uwagę 

koncentrujemy na sytuacji na froncie, na brutalnych bitwach, które każdego dnia odbierają życie 

naszym ludziom i wymagają ciągłej naszej mobilizacji całego społeczeństwa. 

MK: – Dramatycznie wygląda sytuacja wokół Awdijiwki, gdzie po ostatnich ostrzałach 

brakuje łączności i prądu. Władze wzywają mieszkańców do natychmiastowej ewakuacji. 

Witalij Barabasz, burmistrz Awdijiwki: – Ostrzały nasilają się, z każdym dniem jest coraz 

więcej zniszczeń w mieście. Trudno jest na to patrzeć. Służby komunalne nie wywożą już nawet 

śmieci. 

MK: – Prezydent Zełenski pojechał dziś do obwodu zaporoskiego, gdzie rozmawiał 

z żołnierzami o nadchodzącej ukraińskiej kontrofensywie. Według dojczlandzkich mediów do 

Ukrainy właśnie dotarły także dojczlandzkie czołgi Leopard. 

 

AW: – Mój ojciec byłby dumny z Polski [Kaczyńskiego!?] przyjaźni polsko-

amerykańskiej, która nigdy nie była silniejsza – tak mówił dziś w Przemyślu ambasador 

w Polsce Marc Brzezinski. Od dziś w tamtejszej szkole rodzina Brzezinskich ma swoją 

pamiątkową tablicę. 

 

AW: – Odkrycie polskich i kanadyjskich naukowców, które dla wielu kobiet zamiast 

śmierci może oznaczać życie. Mutacja genu Atrib może powodować raka piersi, zwiększa 

wystąpienie tego raka aż dwukrotnie. 25 tysięcy kobiet w Polsce ma tę mutację, wystarczy się 

zbadać, żeby wiedzieć, wystarczy działać, żeby żyć. 

Marek Nowicki: – To w tych zamrażarkach Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego, 

a jedna mieści 30 tysięcy próbówek krwi naukowcy znaleźli wiele mutacji genu o nazwie Atrib. 

Cezary Cybulski, profesor, Zakład Genetyki i Patomorfologii Pomorskiego Uniwersytetu 

Medycznego w Szczecnie: – Uszkodzenie tego genu doprowadza do nagromadzenia mutacji, do 

niestabilności genomu, doprowadza do powstawania raka. 

MN: – W pierwszej kolejności doprowadza do raka piersi, ale też pewnie do powstawania 

innych nowotworów, to trzeba będzie jeszcze ustalić. Odkrycie jest sukcesem polskich 

naukowców i kanadyjskich, z którymi współpracowali. 



Jan Lubiński, profesor, Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie: – Polki już teraz 

będą mogły pójść do onkologicznej poradni genetycznej i mieć przebadany ten gen, bo to 

badanie proste i tanie. Jedna mutacja na tym stoi w całej Polsce. 

♣ 
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Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 2716 nowych zakażonych. 20 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty ósmy dzień 

 

AW: – Znowu zgrzyt i znowu awantura. Wiceminister od Zbigniewa Ziobry przeciera 

oczy ze zdumienia, kiedy czyta stanowisko premiera w sprawie ustawy o Sądzie Najwyższym 

najpierw prezydent napisał jedno, później premier napisał drugie, a teraz minister 

sprawiedliwości napisze trzecie. W obozie władzy najwyraźniej tydzień bez podkładania sobie 

nóg, to tydzień stracony, a miliardów z KPO wciąż nie ma. 

Maciej Knapik: – Na Nowogrodzkiej dzień jak co dzień. Donald Tusk. Politycy PiS-u 

o Donaldzie mogą mówić bez końca. 

Plakat w Sejmie: 692 dni bez pieniędzy na KPO 

Środki z Funduszu Odbudowy około 158 500 000 000 zł. Kwota zależna od kursu Euro 

Tusk: – Ja wolę wyciągnąć pieniądze, które Dojcz daje, inni wyciągają rekordowe ilości 

z kasy europejskiej, to znaczy tych pieniędzy dojczlandzkich, a PiS-owcy frajerzy z 

Mularczykiem na czele biegają z papierami na temat reparacji, a de facto finansują miliardami 

polskich złotych dojczlandzką gospodarkę, bo Dojcze wzięli te pieniądze z KPO, a my tam je 

wpłacimy. 

MK: – Opozycja jednym głosem mówi, co zrobi: 

Kosiniak-Kamysz: – Dzień po wyborach na pierwszym posiedzeniu sejmu przyjmujemy 

ustawę przywracającą praworządność. 

[pod warunkiem, że PSL z Kosiniakiem na czele wejdzie do sejmu] 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – zlikwidować izbę odpowiedzialności 

zawodowej, wypełnić kamienie milowe dotyczące niezależności sędziowskiej i pieniądze już 

mamy. 

Prezydent wysłał ustawę do Trybunału [Konstytucyjnego], uznając, że może ona łamać 

Konstytucję. 

Premier z tego samego obozu politycznego, wysłał do Trybunału pismo, że ustawa na 

pewno nie łamie Konstytucji. 

Ale będzie ciąg dalszy, bo wiceministrowi sprawiedliwości: 

Czytam stanowisko @PremierRP do wniosku Prezydenta @AndrzejDuda do TK w 

sprawie ustawy o SN i przecieram oczy ze zdumienia. 

Według tego stanowiska ustawa o SN stanowi dostosowanie prawa polskiego do 

prawa UE. Prawem UE ma być m.in. interpretacja traktatów UE z orzeczenia TSUE, 

która na wniosek Premiera została przez TK uznana za niekonstytucyjną… 

Zatem, premier w swoim stanowisku odrzucił i zignorował orzeczenie TK, które 

dokładnie w tej sprawie TK wydał na jego wniosek… 

MK: – A dalej jest Zbigniew Ziobro, który też jest przeciw i nie będzie tego krył. 

Wysłanie opinii do Trybunału zajęło premierowi ponad 40 dni (od 10 lutego do 24 marca), 

a każdy dzień liczy się tu jako kolejny milion euro kary, czyli ta zwłoka kosztowała nas 42 dni = 

42 mln€ = 197 mln zł, które Unia potrąca z wypłacanych jeszcze pieniędzy i czeka 

Didier Reynders, komisarz Unii Europejskiej ds. wymiaru sprawiedliwości: – Sprawa jest 

teraz zablokowana przez polską stronę. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia”: – To jest tylko 

polityczna zagrywka. To jest ta różnica, dlaczego ludzie w Izraelu wychodzą na ulice i walczą o 

to, żeby się nie stało to, co się stało w Polsce. 

RZECZPOSPOLITA 



Rośnie ryzyko utraty funduszy europejskich. Rząd zachowuje pozorny spokój 

Bez szybkiej i właściwej reakcji powtórzyć się jednak może historia z KPO. 

Unijna komisarz Elisa Ferreira, odpowiedzialna za politykę spójności, potwierdza to, 

o czym „Rzeczpospolita” donosiła już kilka miesięcy temu. Płatności z tytułu 

funduszy UE. 

Rzeczpospolita powołując się na unijną komisarz: 

Blokada wypłat będzie utrzymana do czasu, aż spełnione zostaną warunki horyzontalne. 

Płatności z tytułu funduszy UE na lata 2021-2027 dla Polski, przeznaczone na rozliczenie 

faktur za zrealizowane projekty, zostały wstrzymane. 

 

DR: – Dwanaście dni w terenie i czas na przerwę. Kampanii jeszcze nie ma, wyborcze 

szlaki już są. Niektóre dokładnie przetarte i przedyskutowane: spotkanie za spotkaniem, 

rozmowa za rozmową. Za co Donald Tusk i jego drużyna zbierają plusy, a za co należą im się 

minusy, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – To była jak dotychczas najdłuższa trasa od piątku 17 marca 

przez 12 dni Donald Tusk objechał województwo śląskie i opolskie, spotykając się na wiecach i 

kameralnych spotkaniach z wyborcami (Pszczyna, Racibórz, Zawiercie, Częstochowa, 

Mysłowice, Chorzów, Siemianowice Śląskie, Sosnowiec, Katowice, Strzelce Opolskie) Na finał 

wybrał spotkanie z młodzieżą i także tutaj musiał się mierzyć z zarzutami, że ściga się z PiS-em 

na rozdawnictwo, tracąc tym samym wolnorynkowych wyborców. 

Tusk: – Ja się urodziłem liberałem, w tym sensie, że moja wolność będzie najważniejsza, 

mam zawsze ograniczone zaufanie do państwa, o wiele bardziej wierzę w człowieka. Ale też 

dobrze wiemy, pandemia to pokazała, kwestia wojny z Ukrainą, kryzys migracyjny, kryzys 

środowiskowy pokazuje, że my musimy używać narzędzi państwowych… 

KKZ: – Cały ten dwunastodniowy wysiłek musi się zderzyć z ogólną tendencją, PiS jest 

stabilny, opozycji w tym także Platformy poparcie znacząco nie rośnie. 

Jarosław Flis, profesor, politolog, Uniwersytet Jagielloński: – Źródłem słabości Platformy 

jest strata wyborców konserwatywno-liberalnych, że ci wyborcy przechodzą do Konfederacji. 

KKZ: – Ze strony liberałów Tusk zebrał cięgi za pomysł mieszkaniowego kredytu zero 

procent i babciowe – sztandarowe pomysły owego rozdawnictwa. 

Tusk: – Dokładnie odwrotnie. Ja chcę promować tych, którzy chcą pracować. Ja nikomu, 

tutaj wróciłem do polskiej polityki, nie powiedziałem jednego zdania, że chcę się licytować z 

PiS-em i chcę rozdawać nieswoje pieniądze. 

KKZ: – Na dowód przywiązania do idei pracy Tusk zamieszcza w internecie filmik 

przypominający jego przeszłość i pracę na wysokościach, co nie zmienia faktu i co dostrzega 

sam Tusk, że tendencja nie jest korzystna dla opozycji. 

Trzaskowski: – Jeżeli są przez chwilę złe sondaże, bo ja ufam, że przez chwilę, no to 

właśnie trzeba pokazać ciężką pracę i determinację, i Donald Tusk to pokazuje. 

KKZ: – Przez 12 dni Donald Tusk, ale też parlamentarzyści objeżdżali dwa województwa. 

Niemal dzień w dzień są organizowane konferencje prasowe sztabu PiS z jednym przekazem: 

jak bardzo zły jest Donald Tusk. 

Dla Tuska to nie ma znaczenia, dla niezdecydowanych owszem. Platformie najwyraźniej 

nie służą dyskusje na temat jednej listy. 

Jarosław Flis, profesor: – To jest przedsięwzięcie, które nie rokuje, jeśli chodzi o sukces, 

to znaczy nie ma żadnego pomysłu na to, żeby przekonać do nich innych. 

KKZ: – O ile Tusk na początku objazdu był żarliwym orędownikiem jednej listy, to 

później temat powoli zanikał, choć nie jest jeszcze definitywnie przekreślony. Tusk skupia się na 

pozyskiwaniu elektoratu młodych, tak jak w Opolu i tak jak na Kampusie w Sosnowcu. 

Tusk: – Nie dajcie sobie wmówić, że wasza aktywność, wasze wejście w sferę polityczną, 

wasza jakby fizyczna obecność w polityce, że ona nic nie zmieni, że ona nie ma żadnego 

znaczenia. 

KKZ: – Z tym samym apelem zwracał się do kobiet: 

Tusk: – Ja mam wrażenie, że dzięki wam w ogóle istnieje szansa na zmianę w Polsce. 



KKZ: – Nieoficjalnie, to kobieta ma stanąć na czele sztabu wyborczego Platformy: 

Wioletta Paprocka-Ślusarska, radna sejmiku województwa mazowieckiego, w przeszłości 

w sejmie, MSWiA, a teraz u Rafała Trzaskowskiego. 

 

AW: – Problemem jest to, że to może spotkać każdego z was, czasem wystarczy, że ktoś 

ma tęczową torbę albo ma inny pogląd niż władza – tak Donald Tusk przestrzega przed hejtem, 

widząc i słysząc, jak działa hejt jako narzędzie politycznej walki z nim samym. 

Jakub Sobieniowski – …to kłamstwo, że ojciec Donalda Tuska był esesmanem. 

[Hejt – Według słownika języka polskiego jest to obraźliwy i zwykle agresywny 

komentarz internetowy lub mówienie w sposób wrogi i agresywny na jakiś temat lub o jakiejś 

osobie. Zjawisko hejtu może dotyczyć osoby, grup społecznych, mniejszościowych, etnicznych, 

ale też produktów, kampanii czy filmów.] 

Tusk: – z moim dziadkiem Józefem Tuskiem: w ’39 aresztowało go gestapo, znalazł się w 

Stutthofie, później w obozie koncentracyjnym Neuengamme, by pod koniec wojny zostać siłą 

wcielonym do Wehrmachtu. Jak tylko się dało, uciekł na stronę aliancką. 

JS: – Nawet dziś PiS miało taki przekaz po przekazie TVP: 

Rafał Bochenek, KP PiS: – Ja rozumiem, że Tusk chce należeć do Unii Dojczlandzkiej 

Może być wsparciem ofensywy politycznej, zmierzającej do przejęcia władzy w Polsce 

nawet kosztem Polaków. 

Tusk: – Czuję się profesjonalnie przygotowany do tego, żeby opowiadać o tym, co znaczy 

być ofiarą zorganizowanego, państwowego, na wielką skalę mechanizmu zaszczuwania, 

opluwania. 

JS: – To dowód, jak rządowa telewizja i rządząca partia wykorzystały nawet te same 

zdjęcia i te same wypowiedzi w sprawie lidera opozycji, tylko raz to było pod tytułem 

Wiadomości, a raz Nowogrodzka, siedziba PiS-u. 

Dominik Tarczyński, eurodeputowany PiS, wypowiedź z 22 marca: – Nie wiem, czy 

Donald Tusk zapomniał już o piecach krematoryjnych? 

Tusk: – Ale problemem nie jest to, że to spotyka takich ludzi jak ja, ani nawet to, że to 

spotyka ich rodziny. Problemem jest to, że to z jakichś powodów może spotkać każdą i każdego 

z was, gdzie czasami wystarczy, że ktoś ma przerzuconą przez ramię tęczową torbę albo że ktoś 

ma odwagę powiedzieć, że ma inny pogląd niż władza. 

 

AW: – Dmytro i Denys stracili nogi, ale cieszą się, że żyją. Takich jak oni w ukraińskiej 

armii jest coraz więcej. Wielu takim jak oni pomagają Polacy, ratownicy i paraolimpijczycy; 

wielu tym, którzy wciąż walczą, potrzebny jest sprzęt. Do Ukrainy właśnie dojechały brytyjskie 

czołgi Challenger’y. 

Anna Czerwińska: – …na protezy czeka coraz więcej żołnierzy. Polski zespół z pola walki 

w międzyczasie uruchomił w Bachmucie swój stały punkt pomocy. Część ukraińskich żołnierzy 

i cywilów jest leczona i rehabilitowana za granicą. 

Ołeksand Syrski, generał, dowódca ukraińskich wojsk lądowych: – Mamy cel: odzyskać 

Ukrainę w naszych granicach i wyeliminować wroga. Wykonujecie swoje zadanie perfekcyjnie. 

Najważniejsze, byście cali wrócili do swoich domów. Chwała Ukrainie! 

♣ 
2023-03-29 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6850 
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Polska – 1763 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

DR: – Rolnicy, okrągły stół i w kółko powtarzane hasło: ukraińskie zboże dobija polski 

rynek. Bez telefonów i komputerów rolnicy musieli wejść na spotkanie. Czy też bez 

porozumienia wyjdą? Na razie rozmowy trwają, na jakie propozycje czekają? A jakie usłyszeli 

od rządu? O tym: 



Henryk Kowalczyk, wiceprezes rady ministrów, minister rolnictwa i rozwoju wsi: – 

Wszystko sobie wyjaśniliśmy 

Paweł Płuska: – Będzie wniosek do Komisji Europejskiej o zastosowanie klauzuli 

ochronnej dotyczącej granicy polsko-ukraińskiej, będą wzmożone kontrole produktów 

żywnościowych. 

Kowalczyk: – Będziemy się starali jak najwięcej, jak najszybciej wyeksportować zboża z 

Polski. 

Michał Kołodziejczak, lider AgroUnii: – Jeżeli te propozycje zostaną w taki sposób 

zostawione, ja stąd nie wychodzę, nigdzie się nie wybieram. Przyszliśmy tutaj załatwić sprawy. 

PP: – Według lidera AgroUnii brakuje konkretów dotyczących ceł, kontyngentów, 

kontroli. 

Janusz Kowalski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS, Solidarna Polska: – 

Sytuacja polskich producentów zbóż i rzepaku jest dramatyczna. 

PP: – Całą winę tradycyjnie zrzucał na Unię, Komisję Europejską. 

PP: – Może zapomniał, że unijnym komisarzem do spraw rolnictwa jest polityk PiS, a rząd 

mógł i powinien – jak słyszymy, powinien działać. 

MK: – Nasze żądania są jasne i proste: zakaz obrotu ukraińskim zbożem w Polsce. 

Wszystko zboże, które będzie przejeżdżało przez nasz kraj, musi mieć już adresata poza Polską. 

PP: – Na ten postulat odpowiedź przyszła, zanim rozpoczęły się rozmowy okrągłego stołu: 

Morawiecki, premier: – Wprowadzenie odpowiednich przepisów, zapisów, które będą 

pozwalały ograniczyć wpływ zboża ukraińskiego do Polski. To zboże dzisiaj destabilizuje nasz 

rynek. 

PP: – Ukraińskie zboże, które miało trafiać do Afryki, dosłownie zalało nasz rynek. Od 

prawie roku rolnicy ostrzegali, że jest źle i czym to się może skończyć. Teraz to oni [polscy 

rolnicy] zostali z pełnymi elewatorami. 

Minister Kowalczyk: – Przewiduję, że w przyszłym półroczu to zboże na pewno nie 

będzie tańsze. 

PP: – Politycy z opozycji wskazują na jego [ministra Kowalczyka] winę i aby 

odpowiedział za swoje słowa. Ceny zbóż w skupie spadły nawet o połowę. 

Minister Kowalczyk: – Trochę zostałem źle zrozumiany. Ktoś źle zrozumiał czy 

przewidywał, za to bardzo przepraszam, bo jednak nie taka była intencja. 

Monika Piątkowska, prezeska Izby zbożowo-paszowej: – Ten rząd nie myśli strategicznie. 

Tylko tu i teraz. Użyję mocnych słów: w sposób poniżający rolników. 

PP: – Rząd proponuje kilka milionów dopłat, podczas gdy strona związkowa wyliczyła 

straty minimum 6 miliardów złotych. 

 

DR: – Podzieleni są prawnicy, podzieleni są sędziowie Trybunału Konstytucyjnego, ale 

prezes PiS już wie, jednoosobowo wyrokuje, Julia Przyłębska jest prezesem Trybunału, a on jest 

przeświadczony, że ustawa o Sądzie Najwyższym jest zgodna z Konstytucją. Czy to jest 

polityczny nacisk, pyta: 

Jakub Sobieniowski: – Ciągle nie wiadomo, czy i kiedy Kaczyński wróci do kampanii, 

którą zaczął w zeszłym roku. Ciągle nie czuje się dobrze po zabiegu kolana. Ale te słowa 

wszyscy odbierają jako sygnał, że jest dobrze poinformowany: 

„…liczę, że tych 11 sędziów podejmie odpowiednie decyzje, że zachowają się 

w sposób zgodny z prawem. O ile wiem, nie jest do tego daleko…” 

„Julia Przyłębska jest prezesem Trybunału Konstytucyjnego i każdy kto to 

kwestionuje, po prostu kwestionuje obowiązujące prawo… tutaj żadnego sporu 

prawnego nie ma. To są wyłącznie kwestie związane z jakimś – powiedzmy sobie – 

ambicjami niektórych osób, którym się bardzo spieszy…” 

Jarosław Kaczyński, KP PiS. Źródło: PAP 

Kamila Gasiuk-Pichowicz, KP KO, PO: – Mamy frakcję Morawieckiego z Julią 

Przyłębską na czele. Mamy frakcję Ziobrystów ze Święczkowskim na czele. No i oni się żrą. 

A interesy Polek, Polaków są odłożone na bok, zupełnie ich nie interesują. 



Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska: – W państwie PiS wszystkie instytucje mają 

należeć do PiS-u, a decyzje ma podejmować prezes Kaczyński i nagle mu się coś zatarła ta 

maszyna tylko i wyłącznie, że Ziobro wszedł do akcji i mówi: Nie. 

Tą [tę] instytucję to akurat ja bym chciał. No i dlatego kłócą się między sobą, i dlatego Polska 

traci, i dlatego nie dostajemy pieniędzy z KPO przez ich awantury. 

JS: – Wszyscy politycy PiS-u i prezes partii też teraz i przedtem zapewniali, że ta 

instytucja jest wolna od wpływów politycznych. 

 

DR: – PiS przegrywa głosowanie w komisji cyfryzacji i projekt nazywany Lex pilot 

odrzucony przez komisję, ale ostateczną decyzję w sprawie ustawy zapadną dopiero na sali 

plenarnej i dopiero wtedy będzie jasne, czy rządzący rzeczywiście wycofują się z pomysłu 

odgórnego programowania wszystkich pilotów. 

 

DR: – Prezydent Joe Biden zaniepokojony niebezpieczną retoryką putina po zapowiedzi 

rozlokowania na Białorusi taktycznej broni jądrowej. Kwestia bezpieczeństwa jądrowego jest 

jednym z najważniejszych punktów ukraińskiego planu pokojowego. 

UKRAIŃSKI PLAN POKOJOWY 

1. Bezpieczeństwo radiacyjne i jądrowe. 

2. Bezpieczeństwo żywnościowe. 

3. Bezpieczeństwo energetyczne. 

4. Uwolnienie wszystkich więźniów i deportowanych. 

5. Przywrócenie integralności terytorialnej Ukrainy oraz porządku światowego. 

6. Wycofanie wojsk rosyjskich i zaprzestanie działań wojennych. 

7. Przywrócenie sprawiedliwości. 

8. Przeciwdziałanie zagładzie ekologicznej. 

9. Zapobieganie eskalacji. 

10. Ustalenie terminu zakończenia wojny. 

 

♣ 
2023-03-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6801 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 1541 nowych zakażonych. 34 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dzień 

 

DR: – Trudne rozmowy, niełatwy kompromis. Sukces bez powodu do radości – tak mówią 

rolnicy o wstępnym porozumieniu z rządem. Po dwunastu godzinach negocjacji jest jedenaście 

podpisanych punktów i dwutygodniowe ultimatum na realizację tych najpilniejszych znanych 

zresztą od miesięcy. Protestujący w Szczecinie akcji nie przerywają. 

- Nie wolno tak panie premierze, po raz kolejny nas pan oszukał. 

Arleta Zalewska: – Minister chciał przechytrzyć rolników, wychodząc na konferencję, 

ogłaszając porozumienie, którego jeszcze nie zawarto, to jego plan upadł i to na oczach 

wszystkich. 

Henryk Kowalczyk: – To już jest przerwa taka końcowa na zredagowanie ustaleń, które 

żeśmy poczynili. 

Władysław Serafin, przewodniczący Związku Kółek Rolniczych: – pan premier nie miał 

prawa robić tej konferencji, to tylko przerwa techniczna. Dopiero jak pan podpisze z nami 

porozumienie, ogłosi pan własny sukces. A pan się wyraził: porozumiano i uzgodniono. 

Nieprawda. Znów pan nas oszukał. 

AZ: – Po przerwie wszyscy wrócili na salę i przez kolejne godziny negocjowali już 

faktyczną treść porozumienia. Ostatecznie to jedenaście punktów, pod którymi podpisały się 

wszystkie strony sporu. 

Michał Kołodziejczak: – Będziemy rozliczać. 



AZ: – na realizację tych najważniejszych, najpilniejszych rolnicy dają rządowi dwa 

tygodnie. 

Henryk Kowalczyk: – Jest to, jak gdyby zobowiązanie rządu do działań. 

Michał Kołodziejczak: – Gdyby te rozmowy były uruchomione w czerwcu 2022 roku, nie 

mielibyśmy dzisiaj takich problemów. 

AZ: – …Kryzys spowodowany brakiem kontroli zboża na granicy, o którym mówili 

i rolnicy, i opozycja, trwała od ubiegłego roku. 

Tusk 6 czerwca 2022: – Nasz wspólny apel, aby pomoc dla Ukrainy nie powodowała 

jakichś dotkliwych strat dla polskich rolników. 

Kowalczyk 8 czerwca 2022: – On się wpisuje w sianie niepokoju. Rolnicy polscy nie 

stracą. Możemy być spokojni o akcję skupu zbóż… 

 

DR: – Dane o rosnących płacach, to zapowiedź nierównej inflacji. 

Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 

Rozliczenia PIT – rekordowe zwroty podatku 

• Ponad 9 mln złożonych deklaracji PIT. 

• Większość PIT wpłynęło elektronicznie, głównie za pośrednictwem Twój e-

PIT. 

• Ponad 5 mln zeznań w usłudze Twój e-PIT. 

• Tylko 5% PIT w formie papierowej. 

• Ponad 10 mld zł zwrotu podatku na kontach podatników (nadpłaty z 5,5 mln 

złożonych deklaracji) 

• Rekordowo szybkie zwroty podatku – zwroty z większości PIT-37 złożonych 

w Twój e-PIT na kontach podatników nawet w ciągu 10 dni. 

 

Andrzej Kobyliński, ksiądz profesor, kierownik katedry etyki, Uniwersytet Kardynała 

Stefana Wyszyńskiego: – Seneka, rzymski filozof mawiał, że starość sama w sobie jest 

chorobą… Stan zdrowia Franciszka poprawia się… 

 

DR: – Czterysta dni wojny w Ukrainie i Bachmut jako symbol oporu, ruska ofensywa 

ugrzęzła, więc kreml nasila terror wobec własnych obywateli i walczy z każdym przejawem 

krytyki wojny. Do aresztu trafił amerykański korespondent, jest podejrzany o szpiegostwo. 

 

Sławomir Mentzen: – Piątka Konfederacji: nie chcemy Żydów, homoseksualistów, aborcji, 

podatków i Unii Europejskiej… 

♣ 



2023-03-31 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6755 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 1461 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pierwszy dzień 

PK: – Choć nie mamy dobrych informacji dotyczących inflacji, wciąż jest dramatycznie 

wysoka. Za marzec to 16,2%, mniej niż w lutym, ale to nie oznacza, że coś potaniało. Ceny 

wciąż rosną, tylko minimalnie wolniej, tyle że wcześniej rosły rekordowo szybko i nie da się 

tego wytłumaczyć tym, że tak jest wszędzie. 

Paweł Płuska: – …we wstępnych danych GUS znalazły się informacje, że nośniki energii, 

licząc rok do roku, zdrożały o +26%, wzrost cen żywności i napojów bezalkoholowych wzrosły 

o +24%... 

Inflacja HICP w Europie w marcu 

Strefa euro: 6,9% 

Łotwa: 17,3% 

Litwa: 15,2% 

Słowacja: 14,8% 

Dojczland: 7,8% 

Francja: 6,6% 

Holandia: 4,5% 

Hiszpania: 3,1% 

PK: – Jeśli w dramatycznej sytuacji rolników posłuchać rządu, to dowiemy się, że 

generalnie winna jest Bruksela, która nic nie zrobiła. Tylko pytanie: komu w tej Brukseli 

podlega rolnictwo i tu się sytuacja nieco komplikuje, bo to Janusz Wojciechowski z PiS. Teraz 

za jego dymisją jest nawet wiceminister rolnictwa… 

 

PK: – Po rosyjskiej napaści na Ukrainę kilkadziesiąt wagonów z rosji przewożących 

zazwyczaj węgiel zostało zatrzymanych w Polsce – zrozumiała decyzja. Podobnie postąpiły też 

Finlandia i państwa bałtyckie. Jak ustalił jednak portal tvn24.pl nieoczekiwanie, zwłaszcza dla 

Ukrainy wagony z powrotem trafiły do rosji. 

Zbigniew Kuźmiuk, eurodeputowany PiS: – Nie mamy prawa zgodnie z Polską 

Konstytucją przejmować mienia osób i firm znajdujących się na listach sankcyjnych. Nie mamy 

takiego prawa. Zgodnie z polskim prawem szanujemy Polską Konstytucję. 

 

Zmarł Paweł Śpiewak 

1951 - 2023 

 

PK: – Ponad 37 milionów rozdanych serduszek, ponad 220 tysięcy puszek i ponad 20 

tysięcy e-skarbonek, i ponad 130 tysięcy aukcji, przede wszystkim miliony tych, którzy chcieli 

pomóc – to wszystko sprawiło, że Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy pobiła kolejny rekord – 

tym razem to ponad 243 miliony złotych. (243 259 387,25) 

Adrianna Otręba: – …w tym roku Orkiestra zbiera pieniądze na walkę z sepsą 

Zakupy 31. Finału WOŚP: 

• Automatyczny system posiewu krwi 

• Aparat do automatycznej identyfikacji biochemicznej 

• Urządzenie do identyfikacji mikroorganizmów MALDI TOF 

• Analizator do wykrywania we krwi produktów amplifikacji bakterii/ i grzybów 

z zastosowaniem rezonansu magnetycznego 

• Analizator do diagnostyki molekularnej i wykrywania mechanizmów oporności 

typu multiplex PCR 

• System automatyczny do ilościowego oznaczania lekowrażliwości (MIC) 

• Urządzenie do oznaczania lekowrażliwości (i ewentualnie identyfikacji) 

bezpośrednio z dodatniej próbki krwi 

• Zautomatyzowany system posiewów próbek mikrobiologicznych 

• System do szybkiej identyfikacji ognisk epidemicznych wywołanych przez szczepy 

wielolekooporne 

• *** laminarna 



DR: – Książę Harry na wojnie z mediami. Młodszy syn króla Karola III ramię w ramię z 

Eltonem Johnem w gronie pozywających brytyjskiego giganta wydawniczego. Wśród oskarżeń 

podsłuchy, nękania, a w przypadku księcia także rodzinny spisek. 

Maciej Woroch, Londyn: – …lista zarzutów wobec siedmiu znanych osób obejmuje 

zlecanie przez dziennikarzy zakładania podsłuchu w samochodach, telefonach komórkowych… 



♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – marzec 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 Zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-03-01 6 422 467 118 898 787 14 3423 14 

2023-03-02 6 425 500 118 924 3033 26   

2023-03-03 6 428 783 118 941 3283 17   

2023-03-04 6 431 888 118 952 3112 11   

2023-03-05 6 432 315 118 952 427 0 13 278 68 

2023-03-06 6 432 765 118 952 450 0   

2023-03-07 6 437 598 118 970 4833 18   

2023-03-08 6 441 501 118 989 3907 19   

2023-03-09 6 444 960 119 010 3462 21   

2023-03-10 6 448 577 119 016 3621 6   

2023-03-11 6 452 208 119 030 3633 14   

2023-03-12 6 452 686 119 030 479 0 20 385 78 

2023-03-13 6 453 221 119 030 535 0   

2023-03-14 6 458 301 119 046 5083 16   

2023-03-15 6 462 369 119 072 4071 26   

2023-03-16 6 466 025 119 101 3661 29   

2023-03-17 6 469 381 119 109 3364 8   

2023-03-18 6 472 579 119 136 3203 27   

2023-03-19 6 473 008 119 136 430 0 20 347 106 

2023-03-20 6 473 473 119 138 393 2   

2023-03-21 6 477 600 119 170 4203 32   

2023-03-22 6 480 647 119 199 3048 29   

2023-03-23 6 483 371 119 216 2724 17   

2023-03-24 6 485 721 119 231 2353 15   

2023-03-25 6 488 072 119 244 2359 13   

2023-03-26 6 488 375 119 245 303 1 15 383 109 

2023-03-27 6 488 703 119 245 329 0   

2023-03-28 6 491 417 119 265 2716 20   

2023-03-29 6 493 178 119 296 1763 31   

2023-03-30 6 494 716 119 330 1541 34   

2023-03-31 6 496 176 119 346 1461 16 11 233 101 

♣ 



♣ 
2023-04-01 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6755 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 1343 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny drugi dzień 

 

PK: – Tylko przez pierwsze trzy miesiące tego roku ceny wzrosły o tyle, o ile powinny 

wzrosnąć przez dwa lata, gdyby inflacja była na takim poziomie, na jakim powinien utrzymywać 

bank centralny. Ale nie jest tak, że NBP nie ma sukcesów w starciu z inflacją, przynajmniej 

prezes ma… [Jest inflacja i to wystarczy, a krasomówstwo Kraśki sobie darujemy]. 

 

PK: – Po śmierci Izabeli z Pszczyny gigantyczne protesty… [Okrutna sprawa, ale to nie 

jest wiadomość dnia dzisiejszego]. 

 

PK: – Za nami ostatni konkurs skoków w sezonie. 

- taka dobra energia. Wiedziałem, że mogę to zrobić. 

- Dzisiaj czwarte miejsce, ale to nie jest powód do zadowolenia. 

 

PK: – Choć wydaje się to nieprawdopodobne, ale na czele rady bezpieczeństwa ONZ, 

najważniejszej instytucji mającej utrzymać pokój na naszej planecie stanęła dziś rosja, rosja, 

która prowadzi krwawą okrutną wojnę, a wobec jej przywódcy wydano nakaz aresztowania. 

Katarzyna Sławińska: – To najgorszy klimat i żart w historii – tak szef ukraińskiej 

dyplomacji mówi o objęciu przez rosję przewodnictwa w radzie bezpieczeństwa ONZ. 

Dmytro Kułeba 

Minister spraw zagranicznych Ukrainy 

„rosja prowadzi kolonialną wojnę, a jej przywódca jest przestępcą wojennym 

poszukiwanym przez Międzynarodowy Trybunał Karny za porywanie dzieci. Świat 

nie może być bezpiecznym miejscem z rosją w RB ONZ.” 

KS: – Co wyraźnie słychać było choćby wczoraj, Rada Bezpieczeństwa zajmowała się 

rosyjskimi groźbami rozmieszczenia broni jądrowej na Białorusi. 

Serhij Kysłyca, ambasador Ukrainy przy ONZ: – rosja po raz kolejny zaczyna machać 

jądrową szabelką… 

Krzysztof Szczerski, ambasador RP przy ONZ: – Powtarzające się groźby użycia broni 

nuklearnej są całkowicie nieodpowiedzialne i niedopuszczalne, nawet jeśli sprowadzają się do 

blefu i szantażu… 

Katarzyna Sławińska: – rosja od ponad czterystu dni prowadzi wojnę, bombarduje miasta, 

zabija niewinnych ludzi. Ukraina wiele razy apelowała, by pozbawić ją miejsca w Radzie 

Bezpieczeństwa, rosji zadaniem jest dbanie o pokój na świecie. Poprzednim razem rosja 

przewodniczyła w lutym zeszłego roku – dokładnie wtedy, gdy zaatakowała Ukrainę. 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych Polski: – My nie spodziewamy się niczego 

konstruktywnego po tym przewodnictwie. 

Karine Jean-Pierre, rzeczniczka prasowa Białego Domu: – Nikt nie ma wątpliwości, że 

rosja miesiąc przewodnictwa cynicznie wykorzysta, by siać dezinformację, próbować 

usprawiedliwiać swoje działania w Ukrainie, zbrodnie wojenne, jakich dokonują jej siły i 

oburzające łamanie Karty ONZ. 

KS: – Symbolem ruskiego okrucieństwa stała się Bucza pod Kijowem. Mieszkańcy uczcili 

rocznicę wyzwolenia miasta spod ruskiej okupacji. 

Wciąż trudno pojąć skalę tego bestialstwa. W nieco ponad miesiąc kacapy dokonały tu 

ponad 9 tysięcy zbrodni wojennych, zabili niemal półtora tysiąca ludzi. Do tej pory 

siedemdziesięciu ciał nie udało się zidentyfikować. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nadejdzie dzień, kiedy świat usłyszy, że 

Ukrainie oddano sprawiedliwość. Będzie nowa Norymberga dla faszystów. 

KS: – Tylko ostatniej doby ruscy zamordowali babcię i wnuczka w Awdiwce i trzech 

mieszkańców Chersonia. Bez przerwy ostrzeliwują i równają z ziemią Bachmut. Na froncie 

w Ukrainie po raz kolejny sprzęt z Polski. 

Morawiecki: – Przywożę zamówienie, które wczoraj dostałem od premiera Ukrainy, 

Denisa Szmychala na sto Rosomaków, które będą tutaj produkowane. 

[tutaj, to znaczy gdzie?] 

KS: – Produkcję sfinansują Unia Europejska i Stany Zjednoczone. Waszyngton wkrótce 

przeznaczy też kolejne 2,5 mld dolarów na pomoc wojskową dla Ukrainy. 

 

PK: – Są setki rannych, jedenaście ofiar po tym, jak w siedem amerykańskich stanów 

uderzyło ponad 40 tornad, największe zniszczenia są w Stanie Arkansas i Illinois. W tym 

ostatnim wiatr zerwał dach teatru podczas wielkiego rockowego koncertu. 

 

PK: – Dowodem na to, że centralny port komunikacyjny to największa inwestycja w 

historii Polski jest, że chociaż nic jeszcze nie ma, to na pensje wydaje się tam prawie 60 

milionów rocznie. A same plany budowy pochłoną miliardy, a ile domów pochłonie ten projekt, 

tylko na Śląsku to może być nawet pięćset. 

Paweł Szot: – Mikołów protestuje, mieszkańcy powiatu nie zgadzają się z planowanym 

przebiegiem szybkiej kolei prowadzącej do centralnego portu komunikacyjnego… 

Marcin Horała, pełnomocnik rządu ds. CPK, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, 

wypowiedź z 22 marca: – Specjaliści z CPK starali się je wszystkie rozważyć i znaleźć takie 

rozwiązanie, które nie będzie idealne. Nigdzie takich nie ma w życiu, nie ma takich, które 

zadowoliłyby wszystkich, ale takie, które będzie możliwie najlepsze. 

PS: – CPK ma kosztować około 250 miliardów złotych. [Razy dwa, jak wykazuje choćby 

przekop Mierzei Wiślanej]. Powołana do jej [centralnego portu komunikacyjnego] realizacji 

spółka działa już 5 lat. Z ostatniego opublikowanego sprawozdania wynika, że w 2021 roku 

spółka zatrudniała 490 pracowników, wydając na pensje prawie 59 mln zł., średnie 

wynagrodzenie wynosiło 13 200 zł brutto, a trzyosobowy zarząd zarobił w ciągu roku 2 mln zł. 

♣ 
2023-04-02 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6755 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 205 nowych zakażonych. 34 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzeci dzień 

 

PK: – W drugim dniu przewodnictwa Radzie Bezpieczeństwa ONZ rosja przeprowadziła 

zmasowany atak na Ukrainę. Wołodymyr Zełenski wzywa, by rosję z Rady usunąć. Dmytro 

Kułeba przypomina, że [putin] jest tam nielegalnie, gdy przestał istnieć Związek Radziecki, to w 

siedzibie Rady zmieniono tylko tabliczkę na tę z napisem rosja, ale nie było żadnego 

głosowania, a być powinno. 

Katarzyna Sławińska: – Prywatne domy, bloki mieszkalne w Konstantiniwce. W obwodzie 

donieckim ruscy zbombardowali ponad 20 budynków, w tym przedszkole, zabili 6 osób. 

Ostatniej doby wojska putina przeprowadziły aż 60 ostrzałów. Zapowiadana zimowa ofensywa 

nie przyniosła militarnych sukcesów, celem są więc cywile. Na wjeździe do Awdiiwki napis, że 

to Ukraina i kukła człowieka, który odpowiada za zniszczenia i śmierć. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie ma takiej formy terroru, która jeszcze nie 

została zastosowana przez rosję i nie ma powodu, by powstrzymać reformy globalnych 

organizacji, w tym Rady Bezpieczeństwa ONZ. Terroryści powinni przegrać, odpowiedzieć za 

terror, a nie przewodniczyć czemukolwiek. 



KS: – Prezydent Zełenski dodaje, że objęcie przez rosję na miesiąc przewodnictwa 

w Radzie Bezpieczeństwa ONZ, która ma stać na straży pokoju, jest absurdalne niszczące 

i dowodzi bankructwa międzynarodowych instytucji. 

 

PK: – Jeśli ktoś mieszka na wsi, to na głosowanie może i go zawiozą, ale jeśli na przykład 

w Londynie, to będzie ciężko, nie z transportem, bo jest metro, ale z liczeniem głosów, bo jak 

się okazuje, zmiany w kodeksie wyborczym ułatwią głosowanie tam, gdzie poparcie ma PiS, a 

tam, gdzie poparcie ma opozycja, to głosy mogą nawet przepaść. 

Jacek Tacik: – …sekretarz stanu w kancelarii premiera, Łukasz Sznajder, mimo naszych 

pytań, nie chciał doprecyzować, komu będzie dobrze naprawdę. O sprawie jako pierwsi napisali 

dziennikarze OKO press. PiS znowelizowało kodeks wyborczy i jak przekonują eksperci, 

wprowadziło w nim pułapkę: chodzi o artykuł 69 i ten konkretny: 

49) w art.69: 

c) po § 3a dodaje się § 3b i 3c w brzmieniu: 

 § 3b. Niedopuszczalne jest wykonywanie czynności, o których mowa w § 3a, 

przez grupy członków obwodowych komisji wyborczych lub przez pojedynczych ich 

członków oddzielnie lub tworzenie z członków obwodowych grup roboczych, które 

wykonywałyby oddzielnie czynności po zakończeniu głosowania. 

Andrzej Zoll, profesor, były przewodniczący państwowej komisji wyborczej: – Muszą 

wszystkie osoby w tym [w liczeniu głosów] brać udział w badaniu każdej karty wyborczej. To 

spowoduje niezwykle wydłużenie procesu obliczania. 

JT: – Od zamknięcia lokalu za granicą do policzenia głosów i przesłania raportu do 

centralnej komisji w Warszawie nie może minąć doba i tu pojawia się problem. Stowarzyszenie 

Polonia, które głosuje w Wielkiej Brytanii, przeprowadziło symulację, które wykazało czarno na 

białym, że nie uda się w większych komisjach zdążyć na czas z przeliczeniem wszystkich 

głosów. 

Małgorzata Hallewell, Organizacja „Polonia Głosuje”: – …że będziemy czekać, że 

w sporych komisjach, w których będzie przypadało ponad 1500 wyborców, te głosy nie zostaną 

policzone o odpowiednim czasie, czyli wszystkie głosy przepadną. 

JT: – W 2020 roku na pół miliona uprawnionych do głosowania: 

Głosy Polonii 

Wybory prezydenckie 2020 

II tura 

Udział wzięło 415 951 osób 

I uwaga: 

Na Andrzeja Dudę głosowało 107 647 

Reszta 308 304 głosowała na Rafała Trzaskowskiego 

Wybory parlamentarne mogą być jeszcze ważniejsze, głosy Polonii dodawane są do 

głosów w Okręgu warszawskim, z którego wybiera się aż dwudziestu posłów. 

Głosy Polonii 

Wybory parlamentarne 2019 

PiS 78 218 głosów 

Koalicja Obywatelska + .N 122 389 głosów 

Bartosz Arłukowicz, eurodeputowany Platformy Obywatelskiej: – wyborcy za granicą 

oddawali częściej głosy na stronę opozycyjną, na Trzaskowskiego, w związku z tym co robią? 

Odcinają możliwość, żeby ludzie z zagranicy głosowali. 

JT: – PiS chwaliło się, że zmiany są pro-frekwencyjne, stąd darmowa komunikacja w dniu 

wyborów w mniejszych miejscowościach i większa liczba lokali wyborczych także 

w mniejszych miejscowościach, na przykład przy kościołach. 

 

PK: – Na otwarciu przekopu Mierzei Wiślanej premier mówił pięknie: droga do wolności, 

nowych szans i nowych możliwości. Kłopot w tym, że wolnością cieszą się tam raczej żaglówki, 

bo większe jednostki nie mają ani szans, ani możliwości właśnie dopłynąć do portu w Elblągu. 

Jak wielki projekt trafił na mieliznę: 



Jan Błaszkowski: – Na przekopie Mierzei Wiślanej cisza i spokój… rząd właśnie zmienia 

budżet i chce doinwestować do inwestycji i dołożyć 150 mln zł. Będzie 2 127 494 304 zł. Czyli 

dwa razy więcej niż wtedy, gdy zaczynano budowę. Kanał żeglugowy kończy się niecały 

kilometr przed portem. Rząd PiS twierdzi, że pogłębi ostatni odcinek, jeśli przejmie port od 

samorządu. 

♣ 
2023-04-03 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6805 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 233 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czwarty dzień 

 

GK: – Spór rządu z rolnikami nie został zażegnany, partii władzy nie uda się przeczekać, 

zlekceważyć, ani udać, że nie ma sprawy. Stowarzyszenie „Oszukana wieś” i rolnicy z Zamościa 

zerwali porozumienie podpisane w zeszłym tygodniu. Ciągniki wyjechały na ulice Szczecina. 

Arleta Zalewska: – Patrząc na to, jak ważnym politycznie tematem, patrząc, jak ważny jest 

temat tej kampanii, wydaje się, że premier powinien znaleźć choć kilka godzin, by pojawić się 

tutaj w Szczecinie. Powiedzmy jeszcze jeden, czy rząd Prawa i Sprawiedliwości i minister 

rolnictwa doprowadziły do tej złej sytuacji rolników. Nie ma oficjalnej decyzji, by premier miał 

się tutaj zjawić w Szczecinie, to jednak w siedzibie PiS-u słychać, że temat jest poważny, że ich 

decyzja może zapaść w każdej chwili. 

Tusk: – Zabrakło moim zdaniem takiej kompetencji ze strony władz. Żeby jakoś 

zapanować. Chcemy się dowiedzieć, jak to jest możliwe, że oni, że tego nikt nie widział. 

 

GK: – Do tej pory miejsca i daty trzymano w tajemnicy. Teraz dwa dni przed przyjazdem 

do Polski ukraińskiej pary prezydenckiej wiemy to już oficjalnie. Wołodymyr Zełenski spotka 

się z prezydentem, premierem, a także z Polakami i Ukraińcami, którzy mieszkają u nas. 

GK: – Lider Platformy Obywatelskiej ponad tydzień był na Śląsku i Opolszczyźnie. 

Dziś Donald Tusk zaczął objazd kujawsko-pomorskiego, to będzie 20 takich spotkań 

z pytaniami i dyskusją, mamy poznać kolejne punkty wyborczego programu Platformy. 

Tusk: – My chcemy, żeby polski rząd, ktokolwiek rząd stworzył, zaczął działać 

racjonalnie, nie szukając konfliktu za wszelką cenę… Jak skończy się złodziejstwo, skończy się 

też inflacja. To może nie jest takie proste, ale w tym jest bardzo dużo ludowej mądrości: Jeśli 

u góry, jeśli władza skoncentrowana jest wyłącznie na własnym, na własnych korzyściach 

materialnych, to oni nawet nie mają głowy do tego… 

Maciej Knapik: – …A wcześniej spotkania z przedsiębiorcami, samorządowcami czy 

seniorami kilkudziesięciu polityków PO miało tu przede wszystkim słuchać. Tu przedsiębiorcy 

usłyszeli, że podatki będą płacić dopiero od zapłaconych faktur, a urzędy skarbowe mają być 

zamienione w centra obsługi podatnika. 

Jeszcze In vitro i babciowe… 

Kredyt 0% na zakup pierwszego mieszkania 

600 zł dopłaty na wynajem mieszkania 

10 mld złotych na remonty pustych mieszkań komunalnych 

Tusk: – Każdego dnia kłamią, a kłamstwo pogania oszustwem i szukają sposobu, żeby 

zrzucić z siebie odpowiedzialność, chociaż rządzą tu w Polsce już 8 lat. 

MK: – Jutro posiedzenie Platformy w Toruniu. 

 

GK: – Prezes Glapiński dostał 18% podwyżki do i tak wysokiej pensji. 

Paweł Płuska: – Drożyzna jest wszechobecna, a chyba najlepiej ją widać jak to: cukier, 

mąka, jajka podrożały o kilkadziesiąt procent i właśnie dlatego politycy Lewicy jak co kilka 

miesięcy wybrali się na zakupy i wyszło: 

Koszt podstawowych zakupów 

 21 listopada 2021 – 82,70 zł 



 17 grudnia 2021 – 97,60 zł 

 12 kwietnia 2022 – 144 zł 

 3 kwietnia 2023 – 179 zł 

 

GK: – Gratulacje dla Finów – demokracja przemówiła. Na odchodnym mówi premier 

Finlandii, Sanna Mai. Socjaldemokraci przegrali wybory i stracili władzę w przeddzień 

wstąpienia do NATO. Wygrali liberałowie i konserwatyści, zwolennicy cięć i bilansowania 

budżetu. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Jutro powitamy Finlandię jako 

trzydziestego pierwszego członka NATO, Finlandia stanie się bezpieczniejsza, a nasz Sojusz 

silniejszy. 

Cezary Grochot: – …To historyczne wydarzenie zostanie zapisane jako dziedzictwo Sanny 

Marin. Dlaczego fińska premier przegrała wybory? Stan gospodarki budził coraz większe obawy 

Finów, ludziom nie podobały się rosnące ceny i zadłużenie Finlandii. 

Gdy inflacja w grudniu 2022 roku sięgnęła 9,1%, a jest to najwyższy poziom od 40 lat, a 

dług publiczny w 2022 roku rośnie do 73% PKB z roku na rok, przesądziło to o wyniku 

wyborów. Część fińskiej pracy spekuluje, że nowy rząd mogłyby utworzyć trzy największe 

partie łącznie z socjaldemokratami Marin, a ona sama z uwagi na międzynarodową popularność 

mogłaby zostać szefową MSZ. 

 

GK: – Korzyści z ich używania są bezdyskusyjne, wady i zagrożenia, jakie powodują 

miejskie hulajnogi też. Władze Paryża oddały głos mieszkańcom. Blisko 90% z nich chce, by 

miejskie hulajnogi zniknęły z ulic i władze stolicy tak właśnie zrobią. 

♣ 
2023-04-04 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6785 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1780 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny piąty dzień 

 

GK: – Niespecjalną determinację wykazał premier, odpowiadając na pytanie o dymisję 

ministra rolnictwa. Nie bronił go tak zdecydowanie, jak zwykle broni członków rządu. A rolnicy 

protestują, bo nie mogą zapomnieć Henrykowi Kowalczykowi słów, żeby nie sprzedawali zboża, 

bo będzie drożało. Dziś wielu grozi bankructwo. 

Henryk Kowalczyk w Trójce Polskie Radio 21 czerwca 2022: – Mogą rolnicy 

wyprzedawać zboże zupełnie niepotrzebnie, dlatego że ja przewiduję w przyszłym półroczu 

zboże na pewno nie będzie tańsze. 

Henryk Kowalczyk w Sejmie 22 lipca 2022: – Rolnicy nie muszą się obawiać, że zboża 

nie sprzedadzą. 

 

GK: – Nie trzeba żyć polityką, oglądać i czytać o wszystkim, co się dzieje, by wiedzieć, że 

Polska to dziś kraj bardzo wysokiej inflacji, problemów gospodarczych, problemów 

społecznych, afer korupcyjnych, zawłaszczania państwowych spółek i kraj rządowej propagandy 

sukcesu – tak wygląda. 

Jakub Sobieniowski: – Tak nie ma sobie nic do zarzucenia Janusz Wojciechowski dla 

rolników i ukraińskiego zboża. 

Janusz Wojciechowski, komisarz Unii Europejskiej do spraw. rolnictwa, w 

facebook.com/dziennikrzeczpospolita:: – Ja wykonałem swoje zadanie nie w stu, a dwustu 

procentach. 

JS: – Unijny komisarz do spraw rolnictwa jest z PiS-u, tak jak premier, który też nie ma 

sobie nic do zarzucenia w sprawie ukraińskiego zboża: 

Morawiecki: – zrobiliśmy bardzo dużo także i w obszarze tym, który dotyczy właśnie 

zahamowania przywozu zboża 



JS: – opozycja przypomina, że PiS, mając unijnego komisarza do spraw rolnictwa, i rząd, i 

resort rolnictwa, i wszystkie rolne agencje nie powinno dopuścić do problemów rolnictwie, a 

dopuściło. 

Tusk w Toruniu: – Oni nam opowiadają te bajki, a szczególnie tym mniej zamożnym 

rodzinom, że naprawdę powinniśmy się cieszyć, że rządzi PiS, a ludzie idą do sklepu i płaczą, 

nie mają najmniejszego powodu do radości. 

Kiedy słyszymy banialuki Glapińskiego czy Morawieckiego, że schodzimy z płaskowyżu, 

że w ogóle jest świetnie, bo za chwilę ta inflacja może będzie 15, może 12; wiecie… 

JS: – A to jest 30 sekund propagandy sukcesu w wykonaniu Jacka Sasina: 

Jacek Sasin, wypowiedź z 25 lutego: – Pomiędzy wschodem a zachodem leży Polska, 

wyspa normalności, wyspa spokoju, wyspa coraz bardziej się rozwijająca, wyspa coraz lepszego 

życia dla Polaków. Miejsce, myślę, że już niedługo, a dzisiaj już tak jest; dla wielu mieszkańców 

Europy staje się takim punktem odniesienia; staje się dowodem na to, że można inaczej niż w 

ich krajach. I niech tak, szanowni państwo, pozostanie, żebyśmy jeszcze bardziej byli tym 

miejscem, na które inni będą spoglądać z pewną zazdrością. 

JS: – A tak swoją kampanię zaczął Jarosław Kaczyński: 

Jarosław Kaczyński, PiS, wypowiedź z 8 czerwca 2022 roku w Sochaczewie: – To jest 

taka chwila, kiedy coś komuś do głowy przychodzi. No, mnie w pewnym momencie w 

Krakowie podczas kolacji przyszło do głowy 500+… 

Tusk, PO, w Toruniu: – Drożyzna staje się symbolem tych rządów. Drożyzna, za którą stoi 

ich pazerność, ich nieudolność, ich pogarda dla ludzi. 

 

GK: – Tempo było ogromne, przeszkód żadnych, korzyści obustronne. Finlandia została 

31 członkiem NATO. Finowie będą bezpieczniejsi, NATO silniejsze i lepiej przygotowane na 

konfrontację militarną, a putin dostanie dodatkowych żołnierzy Sojuszu na granicy 1300 km. 

Katarzyna Sławińska: – Historyczny moment, nigdy wcześniej żadne państwo w tak 

błyskawicznym tempie nie stało się nowym członkiem najpotężniejszego militarnego sojuszu na 

świecie. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Finlandia od dziś objęta zostaje żelaznymi 

gwarancjami bezpieczeństwa. Artykuł 5 to zasada, że atak na jednego sojusznika jest atakiem na 

wszystkich. Wszyscy za jednego i jeden za wszystkich. [Wszyscy za jednego – zgoda; jeden za 

wszystkich – nie ma zgody. Ukraina daje obraz jednego za wszystkich]. 

KS: – Szwecja wciąż czeka na ratyfikację przez Węgry i Turcję. Odpowiedź rosji jest 

przewidywalna: złość i groźby. 

Siergiej Szojgu, minister obrony rosji: – W tej sytuacji podejmujemy kroki odwetowe, by 

zapewnić bezpieczeństwo unii rosji i białorusi; część białoruskich samolotów zyska możliwość 

uderzenia w cele wroga rakietami jądrowymi. 

 

GK: – Mamy bardzo dobrą informację z Białorusi: Andżelika Borys, szefowa Związku 

Polaków na Białorusi została oczyszczona z zarzutów; rok spędziła w więzieniu, a rok 

w areszcie domowym. Informacja jest zaskakująca, bo reżim Łukaszenki nie odpuszczał tym, 

których uznawał za wrogów. 

 

GK: – Politycy opozycji, dziennikarze i zainteresowani przyznaniem dotacji z NCBiR-u 

będą patrzyć na ręce podejmującym decyzje, bo w grę wchodzą dziesiątki lub setki milionów 

złotych. Do końca roku z europejskich funduszy możemy wydać 20 mld zł na nowoczesną 

gospodarkę. Trzeba to zrobić uczciwie. 

 

GK: – Jest taki projekt ustawy o obronie polskich lasów. Warto wiedzieć, o co chodzi. 

Solidarna Polska, w której ludzie rządzą, a sami chcą je bronić – uwaga – przed Unią Europejską 

i ekologami, by zdaniem opozycji, nikt nie przeszkadzał w wycince lasów na niespotykaną 

skalę. Jest w eksporcie do Chin dla czystego zysku. 

Marzanna Zielińska: – Społeczną pracą próbują nadrobić to, co rabunkową gospodarką 

niszczą rządzący. Transporty suną przez Polskę dzień w dzień, od pił aż huczy. Każdy z nas od 

wyroku TSUE może współdecydować o tym, co się w lesie dzieje. 



Paweł Krzemiński, fundacja „Lasy na zawsze”: – Będziemy mogli zaskarżać plany 

urządzenia lasów w sądzie. 

MZ: – W urządzaniu lasów specjalizuje się teraz Solidarna Polska, która w nowej 

propozycji ustawy o lasach chce uniemożliwić ingerencję Unii Europejskiej w polskie lasy. 

Sebastian Kaleta, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Polskie lasy, 

to są polskie lasy zarządzane przez „lasy państwowe”, Unia Europejska chce przejąć w swoje 

ręce. 

Michał Gzowski, Generalna Dyrekcja Lasów Państwowych: – Unia Europejska zadziałała 

i zniszczyła Puszczę Białowieską. Dziś ta puszcza w zasadzie jest martwa przez to, że biurokraci 

w Brukseli odrzucili argumenty merytoryczne polskich leśników, polskich naukowców, a 

posłuchali argumentów nie merytorycznych, emocjonalnych, ekoterrorystów. 

[Merytoryczne jest, gdy wszystkie lasy i puszcze stanowią olbrzymią produkcję drewna 

przemysłowego. Natomiast niemerytoryczne jest, gdy las i puszcza są traktowane jako żywa 

przyroda, którą człowiek powinien chronić przed zniszczeniem. Przyroda sama niczym się nie 

ochroni przed niszczącym działaniem człowieka. Każde drzewo jest ewenementem w przyrodzie 

– jest długowieczne, rośnie nawet setki lat, żyje nawet wielokrotnie dłużej od człowieka. 

Wprawdzie można zasiać co roku następne, ale raz ścięte, pozbawione życia, już nie odrośnie. 

Zachwyca, gdy rośnie 20 lat, zachwyca, gdy pozwolimy mu żyć dalsze dziesiątki lat, nawet setki 

lat. O produkcji tlenu na Ziemi głównie stanowi Drzewo, a bez tlenu człowiek umiera. Lasy są 

znaczącym czynnikiem zatrzymującym wodę na powierzchni ziemi. Tymczasem człowiek już 

zaczyna dostrzegać wyczerpywanie się wody pitnej, niezbędnej do życia człowieka – nie tak 

wiele czasu potrzeba, by człowiek dostrzegł braki tlenu na Ziemi. Na razie ludność ziemi ma 

tlen dzięki Puszczom Amazońskim, dzięki Lasom Syberyjskim. Toteż rządy tymczasem tną lasy 

na potęgę, bo to tak łatwy dochód. Ale najcieńszy asortyment drewna przemysłowego musi 

rosnąć kilkadziesiąt lat. Jaką cenę przemysłowiec wystawiłby na własny produkt, na którego 

wytworzenie musiałby czekać kilkadziesiąt lat? Na razie życie człowieka jest bezcenne, a 

przecież cała przyroda jest równie bezcenna. Przecież zbrodniarzami narodów stają się 

profesorowie, inżynierowie, cała machina ludzka, która głosi i realizuje słuszność wycinania 

lasów]. 

♣ 
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lutego kilka godzin przed rosyjską agresją rok temu byłem w pięknym i dumnym Kijowie, by 

wspierać Ukrainę. Długo rozmawiałem wtedy z moim przyjacielem, prezydentem 

Wołodymyrem Zełenskim. Sytuacja była wówczas, jak wiecie, niezwykle dramatyczna. Nie 

wiedzieliśmy już wtedy dokładnie, że wciągu kilku godzin rosjanie zaatakują, że rozpocznie się 

pełnoskalowa wojna. Wołodymyrze, podczas naszego spotkania powiedziałeś mi wtedy słowa, 

które głęboko wryły się w moją pamięć: Andrzeju, możemy się już nigdy nie zobaczyć, ale jeśli 

rosjanie myślą, że przyjdą i łatwo zajmą Kijów, że zdobędą i opanują Ukrainę, to są w wielkim 

błędzie. Będziemy walczyć do samego końca, nikt tu się nie podda. Odpowiedziałem wówczas: 

Wołodymyrze, zobaczymy się jeszcze wiele razy. Na Polskę zawsze możecie liczyć, zostańcie z 

Bogiem. Kochani i tak się stało. Ukraina broni się bohatersko już ponad czterysta dni, a my 

Polacy dotrzymaliśmy słowa, na Polskę zawsze możecie liczyć. 

Wołodymyrze, widzieliśmy się od tamtej pory już wiele razy podczas moich wizyt 

w Kijowie, we Lwowie, podczas twoich w Rzeszowie, a dziś jestem niezwykle dumny, że mogę 

cię ponownie powitać, tym razem w stolicy Polski w Warszawie. 

Drogi Wołodymyrze, dziś wita cię cała Polska, witają cię rodacy, witają cię Ukraińcy, twoi 

rodacy, którzy są naszymi gośćmi. Cieszymy się, że jesteś z nami. Cieszymy się ogromnie, że 

jest z nami Ełena Zełenska, pierwsza dama Ukrainy. 

Droga Ełeno, chylę przed tobą czoła, przed tobą i przed wszystkimi odważnymi, 

bohaterskimi ukraińskimi kobietami, przed matkami, siostrami, przed żonami, a także i 

wdowami, które w trakcie tej wojny wykazują się tak wielkim bohaterstwem, tak wielką 



niezwykłą odpornością, siłą, dbania o swoje rodziny, o swoich mężczyzn. Dziękuję wam z 

całego serca. 

Jeszcze szanowny panie prezydencie, droga pierwsza damo Ukrainy, szanowny panie 

premierze, pani marszałek, panie marszałku, szanowni panowie wicepremierzy Polski i Ukrainy, 

szanowny panie i panowie ministrowie, szanowne panie, panowie generałowie, oficerowie, 

szanowni przedstawiciele polskich samorządów, tych lokalnych czy samorządów miast, 

samorządów regionalnych, organizacji pozarządowych, wszyscy drodzy ukraińscy przyjaciele, 

drodzy rodacy, wszyscy szanowni państwo – w 2008 roku prezydent Lech Kaczyński w swoim 

historycznym przemówieniu w Tbilisi podczas rosyjskiej agresji na Gruzję ostrzegał świat przed 

rosyjskim imperializmem, mówił: dziś Gruzja, jutro Ukraina, pojutrze państwa bałtyckie, a 

potem i czas na mój kraj – na Polskę. Ale mówił również, że Europa środkowa ma odważnych 

przywódców – miał w tym rację. 

Jest dzisiaj z nami odważny człowiek, przywódca, który nie opuścił swojego kraju, stolicy 

swojego państwa nawet wówczas, gdy wojska najeźdźców znajdowały się na jej przedmieściach, 

przywódca, który swoją odwagą zainspirował swój naród do bohaterskiej obrony, który 

zainspirował cały świat do wsparcia walczącej Ukrainy, który sprzeciwił się rosyjskiemu 

kłamstwu, dezinformacji i który pokazał światu prawdę o rosyjskiej agresji. 

Wołodymyrze, jesteś bohaterem wolnego świata, ale dla nas przede wszystkim jesteś 

wielkim przyjacielem Polski. Dlatego w imieniu Rzeczypospolitej, w imieniu Polek i Polaków 

wręczyłem ci dzisiaj nasze, polskie najwyższe odznaczenie – Order Orła Białego. To 

uhonorowanie odważnego przywódcy, ale to też wyraz wielkiego szacunku dla całego 

ukraińskiego narodu, który reprezentujesz, a który toczy bohaterską walkę w obronie swojej 

niepodległości. Dziś, dokładnie w tym momencie ukraińscy żołnierze toczą zaciekłe walki, 

broniąc swojej ojczyzny, bronią Bachmutu, Awdijiwki, Zaporoża, dziesiątków innych miejsc. 

Nadludzkim wysiłkiem powstrzymują rosyjskiego agresora, płacąc za to często najwyższą cenę, 

cenę swojego życia. Ale podziw budzi również postawa całego społeczeństwa ukraińskiego, 

które jest zjednoczone, zdeterminowane, żeby bronić swojego państwa. Każdego dnia wspiera 

walczących. Nie dało się zastraszyć pomimo tego, że celem rosyjskich ataków są również 

obiekty cywilne. Że bombardowane są domy mieszkalne, infrastruktura energetyczna, 

komunikacyjna, szpitale, przedszkola, szkoły. 

To są zbrodnie wojenne, które muszą zostać osądzone i rozliczone! A zbrodniarze muszą 

zostać ukarani! 

Ukraina pokazała całemu światu, że jest w stanie stawić czoło sąsiedniemu mocarstwu, 

państwu dużo większemu, teoretycznie dużo potężniejszemu niż ona; a putin nie osiągnął 

żadnego ze swoich strategicznych celów. Rosja poniosła i ponosi olbrzymie straty. To wielki 

sukces ukraińskiego państwa, ukraińskiego społeczeństwa i ukraińskich sił zbrojnych. 

Ale do rozstrzygnięcia i zakończenia tej wojny droga jest jeszcze daleka. Ukraina 

potrzebuje wsparcia, potrzebuje dalszych dostaw nowoczesnego uzbrojenia. 

Polska była i jest jednym z liderów tego wsparcia. Doskonale wiemy, że kto broni swojego 

domu, kto broni swojej ojczyzny, kto broni swoich miast i wsi, kto broni swoich obywateli – ten 

pomocy potrzebuje natychmiast. I nie ma czasu na czekanie. Dlatego staramy się jak najszybciej 

dostarczać walczącej Ukrainie wszystko to, czego potrzebuje: czołgi, transportery opancerzone, 

armatohaubice, wreszcie w ostatnich dniach także i samoloty. Dajemy przykład innym 

państwom, nieraz też przełamujemy ich upór i opór w sprawie dostaw broni. 

Wiemy, że dzisiaj to Wy toczycie walkę nie tylko o swoją niepodległość, ale także 

o bezpieczeństwo całej Europy. My Polacy doskonale pamiętamy, co to znaczy walczyć za 

„wolność naszą i waszą”. 

Wielokrotnie w historii przelewaliśmy krew w obronie innych krajów. Dlatego tak bardzo 

doceniamy Waszą odwagę i męstwo. 

I na każdym kroku apelujemy do świata o jeszcze większe i jeszcze szybsze wsparcie 

militarne dla wolnej i demokratycznej Ukrainy! Dla obrońców jej granic! 

Wsparcie dla wolnej i niepodległej Ukrainy było, jest i będzie w naszym kraju poza 

politycznym sporem. Jestem tego pewien, niezależnie od tego, czy nad Wisłą rządzi lewica czy 

prawica. 



Tak było podczas pomarańczowej rewolucji, kiedy ówczesny Prezydent Aleksander 

Kwaśniewski należał do liderów wsparcia dla Ukrainy. Tak było też za prezydentury Prezydenta 

Kaczyńskiego. 

Tak było wreszcie podczas rewolucji godności, kiedy w Kijowie, na Majdanie 

Niepodległości zgodnie wspierali Waszą walkę zarówno przedstawiciele ugrupowań wówczas 

rządzących, jak i opozycji. 

Tak jest też i dzisiaj w każdym momencie, kiedy zdajecie najtrudniejszy egzamin, broniąc 

z bronią w ręku niepodległości swojej ojczyzny. Tak też będzie w przyszłości! 

Szanowni Państwo! 

Drodzy Przyjaciele! 

Na pomniku Tarasa Szewczenki, który znajduje się w samym centrum Warszawy, tutaj, 

nieopodal Belwederu, wyryte są przepiękne słowa, którymi ten wielki ukraiński wieszcz zwracał 

się do nas, do Polaków: 

„Podaj, że rękę bracie Lasze 

Miejsce mi w swym sercu daj 

A odzyskamy szczęście nasze 

W imię Chrystusa cichy raj!”. 

Właśnie teraz na naszych oczach spełnia się to proroctwo wielkiego ukraińskiego poety. 

W godzinie próby my, Polacy podaliśmy rękę naszym braciom w potrzebie. Otworzyliśmy 

swoje serca i natychmiast pospieszyliśmy z pomocą, przyjmując uciekających przed wojną 

sąsiadów do swoich domów, pomagając w transporcie, organizując zbiórki i akcje charytatywne, 

przekazując dary i przewożąc je na Ukrainę. Do najbardziej potrzebujących. Robimy to cały 

czas, po dziś dzień. 

Zaangażowane w pomoc jest polskie państwo, samorządy, organizacje pozarządowe, 

kościoły, ale przede wszystkim zaangażowane są miliony Polek i Polaków. Także tutaj wśród 

nas są Ci, którzy od pierwszych godzin rosyjskiej inwazji na wszelkie sposoby nieśli pomoc. 

Przyjechali tu z całej Polski. Jeszcze raz dziękuję z całego serca za ten wielki, powszechny, 

obywatelski zryw solidarności! Dziękuję z całego serca! 

Szanowni Państwo! 

Kochani! 

Polska jest krajem Solidarności. Na całym świecie jest znana z wielkiego ruchu 

Solidarność, który zrzeszał miliony ludzi, który odważnie przeciwstawił się złu, który zmienił 

najnowszą historię świata, przyczyniając się do upadku komunizmu. Jesteśmy z tamtej 

Solidarności niezwykle dumni. 

Ale po wybuchu tej wojny, wywołanej przez rosję, pokazaliśmy, że Solidarność to nie 

tylko wspaniała historia, ale że Solidarność wciąż żyje w Nas. Dziś jesteśmy równie dumni 

z drugiej wielkiej fali solidarności – solidarności z Ukrainą, z narodem ukraińskim! Dziękuję 

Wam za to z całego serca! 

Szanowni Państwo! 

Drodzy Przyjaciele! 

Nie byłoby Solidarności, nie byłoby upadku komunizmu, nie byłoby odzyskania wolności 

bez Ojca Świętego Jana Pawła II. Trzy dni temu obchodziliśmy rocznicę jego odejścia do domu 

Ojca. 

Był nie tylko wielkim papieżem, był nie tylko największym Polakiem w historii, był także 

wielkim orędownikiem pokoju i pojednania polsko–ukraińskiego. Mówił o tym we Lwowie 

podczas swojej historycznej pielgrzymki na Ukrainę. Jeszcze raz przypomnę jego słowa: Czas 

już oderwać się od tej bolesnej przeszłości! (…) Niech przebaczenie – udzielone i uzyskane – 

rozleje się niczym dobroczynny balsam w każdym sercu. Niech dzięki oczyszczeniu pamięci 

historycznej wszyscy będą gotowi stawiać wyżej to, co jednoczy, niż to, co dzieli, ażeby razem 

budować przyszłość opartą na wzajemnym szacunku, na braterskiej wspólnocie, braterskiej 

współpracy i autentycznej solidarności. 

To wielkie zadanie, które postawił przed nami Ojciec Święty Jan Paweł II, to zadanie 

właśnie dziś realizujemy. Wielkie narody w najważniejszych momentach historii – a my bez 

wątpienia jesteśmy w takim momencie – potrafią przekroczyć największe dzielące ich różnice i 



razem spojrzeć w przyszłość. A My jesteśmy Wielkimi Narodami. My, Polacy i Ukraińcy. 

Mamy wielką historię, wielką kulturę, ale mamy też i wielką wspaniałą przyszłość! 

Dlatego nie boimy się rozmów nawet o najtrudniejszych tematach w naszej historii. 

Pokazaliśmy to, Panie Prezydencie, naszą wspólną wizytą we Lwowie – na cmentarzu orląt 

lwowskich i strzelców siczowych. W oparciu o prawdę, o wzajemne zaufanie będziemy 

budować relacje pomiędzy naszymi narodami. 

Polaków i Ukraińców łączy wiele wieków wspólnej historii. Wspaniałej, ale w wielu 

momentach także i ogromnie trudnej, bolesnej. Popełniliśmy wzajemnie wiele błędów, za które 

zapłaciliśmy dramatycznie wysoką cenę. 

Zaborcy i okupanci nie raz próbowali nas skłócić, skierować przeciwko sobie w myśl 

zasady „dziel i rządź”. 

Dziś także próbują – strasząc Polaków Ukraińcami, a Ukraińców Polakami. Ale ja głęboko 

wierzę i nie mam żadnych wątpliwości, że to się im nie uda. Dlatego z tego miejsca, wspólnie, 

wysyłamy dziś jasny przekaz do Moskwy, na kreml: Nie uda Wam się nas skłócić! Nie uda 

Wam się nas podzielić nigdy więcej! 

Szanowni Państwo! 

Drodzy Przyjaciele! 

Niemal dwa lata temu spotkaliśmy się tutaj, dokładnie w tym samym miejscu z Panem 

Prezydentem Wołodymyrem Zełenskim w zupełnie innej wtedy atmosferze. Byli z nami również 

nasi przyjaciele: Prezydenci Litwy, Łotwy i Estonii. Razem świętowaliśmy tutaj 230. rocznicę 

uchwalenia Konstytucji 3 maja – pierwszej Konstytucji w Europie i drugiej na świecie. 

Spotkanie zakończyło się wówczas podpisaniem wspólnej deklaracji, w której znalazły się 

jakże ważne słowa, które warto przypomnieć: „Z nadzieją patrzymy w przyszłość. Wyrażamy 

przekonanie, że pomyślność naszego wspólnego dziedzictwa i wspólnego domu, zakorzenionych 

w cywilizacji europejskiej, wymaga, aby właśnie tak jak dom, Europa była budowana na 

fundamencie podstawowych wartości i zasad. Są nimi bez wątpienia: suwerenność, integralność 

terytorialna, demokracja, rządy prawa, równość i solidarność”. 

Mimo tragedii wojny, nadal z nadzieją patrzymy w przyszłość! Dlatego dziś te słowa są 

dla nas może jeszcze bardziej aktualne! 

Wolność! Suwerenność! Integralność terytorialna! Demokracja! Solidarność! To wartości 

fundamentalne dla wolnego świata. Ale wolny świat musi udowadniać każdego dnia, że one coś 

znaczą, że to nie są tylko puste słowa. 

Mówię o tym dzisiaj nieprzypadkowo. Bo w wielu krajach po ponad czterystu dniach 

wojny narasta zmęczenie, narasta znużenie i zniechęcenie. Pojawia się podsycana też przez 

rosyjską propagandę i dezinformację pokusa, żeby za wszelką cenę doprowadzić do 

najszybszego zawieszenia broni, a w konsekwencji do zawarcia niekorzystnego dla Ukrainy 

pokoju z rosją, który w gruncie rzeczy będzie polegał na tym, że Rosja będzie nadal zajmowała 

ukraińskie ziemie, które teraz okupuje. 

Nie ma na to naszej zgody! 

Polityka ustępstw i uległości względem rosji i putina prowadzona przez lata przez wielu 

liderów Europy wydała zatrute owoce. Trzeba przypomnieć, że jej efektem w istocie jest 

dzisiejsza agresja i tysiące niewinnych ofiar. 

Tylko Ukraina ma prawo decydować o swojej suwerenności. O tym, na jakich zasadach 

będzie prowadziła rozmowy pokojowe. A jedyne warunki, jakich światowi liderzy powinni 

domagać się od rosji, to całkowite wycofanie wojsk rosyjskich z terytorium Ukrainy. Całkowite 

wycofanie poza międzynarodowo uznane granice Ukrainy! Nie ma mowy o żadnym 

negocjowaniu ponad głowami Ukraińców. 

Jeżeli ktokolwiek na świecie rozpoczyna ze mną taką rozmowę, odpowiadam: A byłeś w 

Buczy? Byłeś w Borodziance? Byłeś w Irpieniu? Nie byłeś? To pojedź tam i powiedz ludziom, 

których bliscy zostali mordowani, byli torturowani, gwałceni, powiedz im to prosto w oczy, że 

ofiara ich bliskich, że ich cierpienie nie miało znaczenia. Że wszystko będzie tak samo, jak 

dawniej. 

Otóż ja Wam mówię: nie może być tak, jak dawniej! I nie będzie! Ukraina będzie sama 

decydowała o sobie! Teraz i zawsze! I my będziemy stali na straży tego, jako jej sąsiad. 

https://www.prezydent.pl/aktualnosci/wizyty-zagraniczne/prezydenci-polski-i-ukrainy-na-cmentarzu-orlat-lwowskich,63129
https://www.prezydent.pl/aktualnosci/wizyty-zagraniczne/prezydenci-polski-i-ukrainy-na-cmentarzu-orlat-lwowskich,63129
https://www.prezydent.pl/aktualnosci/wydarzenia/230-rocznica-uchwalenia-konstytucji-3-maja,2154
https://www.prezydent.pl/aktualnosci/wypowiedzi-prezydenta-rp/wystapienia/wspolna-deklaracja-prezydentow-polski-estonii-ukrainy-lotwy-i-litwy,4458


My, Polacy, jak mało który naród na świecie, rozumiemy tragedię Ukrainy. Wiemy, czym 

jest wojna, śmierć i cierpienie, zburzone miasta, zbrodnia ludobójstwa. Ale wiemy też, że to 

wszystko nie złamie prawdziwego ducha narodu, prawdziwego ducha wolności! 

Świadectwem wiary w zwycięstwo wolności jest miejsce, gdzie dziś się spotkamy –Zamek 

Królewski w Warszawie. Zamek, który podzielił los tragicznie zburzonej Warszawy w trakcie II 

wojny światowej, został wtedy przez niemieckich okupantów zrównany z ziemią. Tu, za mną, 

nie było nic, była pusta przestrzeń, a na ziemi jedynie zgliszcza. 

I ten Zamek został podniesiony ze zgliszcz i z ruin wysiłkiem całego naszego narodu, 

wysiłkiem Polaków. Podobnie jak Warszawa. Miasto nieujarzmione, miasto, które w istocie 

zwyciężyło, odrodziło się i dzisiaj jest piękne. Jest wielką stolicą dumnego państwa. 

Dlatego właśnie stąd, z Warszawy, z Polski płynie dziś do świata apel: Musimy stać przy 

Ukrainie. Musimy dalej wspierać ją militarnie, gospodarczo i humanitarnie. Musimy być w tym 

konsekwentni. Nie możemy zwątpić. Jesteśmy to winni ofiarom tej barbarzyńskiej agresji! 

Ukraina bardzo dziś potrzebuje wiary całego wolnego świata w jej zwycięstwo. 

My, Polacy wierzymy głęboko, że Ukraina obroni się przed rosyjską agresją, że miliony 

jej obywateli będą mogły wrócić do swoich domów, które jako Zachód pomożemy odbudować. 

Że Ukraina dołączy do Unii Europejskiej i do wspólnoty transatlantyckiej. 

Wierzymy w Was! W Wasze zwycięstwo! 

Jeszcze Polska nie zginęła, kiedy my żyjemy. 

Co nam obca przemoc wzięła szablą odbierzemy! 

Szcze ne wmerła Ukrajiny i sława, i wola, 

Szcze nam, brattia mołodiji, usmichneťsia dola. 

Niech żyje niepodległa Ukraina! 

Niech żyje wolna, suwerenna, niepodległa Polska! 

Niech Pan Bóg ma w swojej opiece nasze państwa i narody! 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy na dziedzińcu Zamku Królewskiego w 

Warszawie: –  

Zełenski rozpoczął w języku polskim: - Witaj, Warszawo, witaj Polsko, wielki narodzie 

polski i wielki narodzie ukraiński. Tu, ramię w ramię, zjednoczeni na tym placu duchem 

wolności, wielkiej historii i chwalebnego zwycięstwa, do którego razem się przybliżamy. 

Kontynuował już po ukraińsku: - Znamy się, Ukraińcy i Polacy. Znamy się od dawna. 

Teraz, w sercu polskiej stolicy, ukraińskie serca zwracają się do wszystkich polskich serc. To 

wielki honor dla mnie być tutaj. 

Zwrócił się do Polaków: - Kieruję do was słowa wdzięczności i siły. Wdzięczności - bo 

nie ma już takich momentów, kiedy bylibyśmy osobno, kiedy nie bylibyśmy zjednoczeni. 

Ukraińskie serca biją za jedną wolność, za wzajemną niepodległość, za naszą rodzimą Europę, 

nasz wspólny dom. Zwyciężymy! 

Zełenski cytuje słowa polskiego hymnu 

- Nie ma już takiej siły, która przeważyłaby nad braterstwem ukraińsko-polskim. Dzięki 

temu spełnią się słowa: „Co nam obca przemoc wzięła, szablą odbierzemy” - mówił Zełenski, 

przy czym cytat z polskiego hymnu powiedział po polsku. Zgromadzeni na placu ludzie 

odpowiedzieli oklaskami. - Za każdym razem, kiedy flaga ukraińska wraca na należne jej 

miejsce na ziemi ukraińskiej, a rosyjski najeźdźca ucieka, wzmacnia się też flaga polska - 

podkreślił Zełenski. 

- Żółto-niebieski i biało-czerwony, te cztery kolory są silniejsze od trzech kolorów 

(odniósł się do flagi rosji). - Każda udana bitwa ukraińskich bohaterów o nasze niepodległe 

państwo zapewni ochronę również dla polskiej niepodległości - zaznaczył. 

Nawiązując do polskiej pomocy w zakresie sprzętu wojskowego, podkreślił, że „polskie 

kraby i pioruny w rękach Ukraińców przywracających wolność naszemu narodowi dodają siły 

także waszej wolności”.- Jestem wdzięczny każdemu Polakowi za to braterstwo. Chylę przed 

Tobą czoło, Polsko. Brawa dla was, Polacy - podkreślił ukraiński przywódca. 

Zełenski: rosja nie wygra z Europą, kiedy Ukrainiec i Polak stoją ramię w ramię 

Zełenski: powstała wolna Polska i nigdy nie upadnie, powstała wolna Ukraina i nigdy nie 

upadnie 



Zełenski: ukraińskie i polskie serca biją za jedną wolność 

Zełenski: Moskwa nie będzie zabijała, a Petersburg nie będzie dzielił nigdy więcej 

Zełenski dziękuje polskim miastom za pomoc Ukraińcom 

Zełenski: gdy jesteśmy wolni, to jest gwarancja tego, że wolność będzie silna także 

w sąsiednich krajach 

Zełenski do rodaków w Polsce: codziennie pracujemy nad wypędzeniem wroga z Ukrainy 

Zełenski: osobno chce wyróżnić polski biznes, który opuścił rosyjski rynek 

Zełenski: jestem wdzięczny za każde miejsce pracy, za każdą firmę, chce Wam 

podziękować i bić brawo 

Zełenski: wygląda to bardzo optymistyczne, gdy biznes wierzy w przyszłość Ukrainy 

Zełenski do polskich przedsiębiorców: czy jak wszystkich zaproszę, to w Polsce zostanie 

jakiś biznes? 

 

♣ 
2023-04-05 środa 

Tvn24bis – Fakty po południu Anna Jędrzejowska  

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6803 

 

Polska – 1240 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny szósty dzień 

 

AJ: – Wołodymyr Zełenski w Polsce, wizyta w Warszawie, pierwsza taka od inwazji 

ruskich na Ukrainę. W pałacu prezydenckim ukraiński przywódca otrzymał Order Orła Białego. 

Prezydent Ukrainy przybył do Polski z małżonką, Ołeną. Z pierwszą damą Polski realizują 

odrębny plan. 

Rozmowa prezydentów w cztery oczy. 

Spotkanie z premierem. 

Konsultacje delegacji polsko-ukraińskich – forum gospodarcze. Wśród poruszonych 

tematów: militarne wsparcie, odbudowa Ukrainy, ale też chlubna wspólna historia. 

 

AJ: – Były amerykański prezydent Donald Trump już formalnie postawiony w stan 

oskarżenia – w sądzie w Nowym Jorku usłyszał 34 zarzuty związane z fałszowaniem 

dokumentacji biznesowej. Donald Trump oświadcza, że jest niewinny. 

 

AJ: – Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi podał się do 

dymisji. Nie wiadomo jeszcze, czy pozostanie wicepremierem? 

 

AJ: – Protestujący w sprawie ukraińskiego zboża rolnicy, rezygnację ministra Kowalczyka 

przyjmują bez satysfakcji, od dymisji wolą skuteczną pomoc. 

Katarzyna Kowalska: – To spojrzenie w przyszłość mocno wybrzmiało na konferencji 

prasowej… 

KK: – Zbliża się 80. rocznica rzezi wołyńskiej… 

 

AJ: – Polsko-Ukraińskie Forum Gospodarcze 

Jan Piotrowski: – Tak jak często do tej pory pojawiało się wszędzie w przestrzeni 

publicznej sformułowanie „broń dla Ukrainy”, tak teraz coraz częściej, także podczas tej wizyty 

też wielokrotnie mogli państwo słyszeć na naszej antenie, pojawia się sformułowanie 

„odbudowa Ukrainy”… W Arkadach Kubickiego przy okazji przyjazdu prezydenta Zełenskiego 

do Arkad zaproszono kilkuset przedsiębiorców, przedstawicieli bardzo różnych branż biznesu 

i tego państwowego, i tego prywatnego… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach Piotr Marciniak 

Michał Kamiński, wicemarszałek Senatu 

Magdalena Sroka, prezeska Porozumienia (partia Gowina) 



PM: – Zmiany w rządzie: Robert Telus za ministra Kowalczyka, a Janusz Cieszyński 

zostaje już formalnie ministrem cyfryzacji. 

MK: – Janusz Kowalczyk zostaje wicepremierem bez teki… w ósmym roku rządów PiS 

mamy najliczniejszy rząd w Europie. 

PM: – dwudziestu siedmiu konstytucyjnych ministrów… 

 

♣ 
2023-04-06 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6902 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1171 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny siódmy dzień 

 

GK: – Zamiana Henryka Kowalczyka na Roberta Telusa, na dziś rozwiązuje tylko jeden 

problem – poziom zaufania rolników do Kowalczyka był bliski zera. Nowy minister ma mało 

czasu, by wypracować kompromis i nie jest to sprawa dopłat czy kredytów, ale wstrzymania 

importu ukraińskiego zboża i cen skupu polskiego. 

- Wszyscy protestujemy, bo wszystkim się równo dostanie. 

Dariusz Janik, rolnik z województwa zachodniopomorskiego: – Nazwisko nie ma 

znaczenia, to zależy od rządu, jak szybko decyzje podejmie. Tak jak ktoś powiedział, dwa 

tygodnie i posprzątane. 

Mieczysław Gajewski, rolnik z województwa zachodniopomorskiego: – Jakim jest 

fachowcem od rolnictwa, nie wiem, jednak za to doskonale wiem, że nasz dotychczasowy 

minister, który podał się do dymisji, znał nasze problemy, nasze postulaty, nasze żądania, 

stchórzył i zostawił sprawę niezałatwioną. Tak się nie robi. 

Arleta Zalewska: – …Robert Telus to poseł PiS-u i szef sejmowej komisji rolnictwa, 

uznawany za polityka z otoczenia Antoniego Macierewicza i od lat popierany przez Tadeusza 

Rydzyka. 

Michał Kołodziejczak, AgroUnia: – To jest po pierwsze, niejakim przewodniczącym 

komisji rolnictwa. Po drugie, głosował za piątką Kaczyńskiego, czego rolnicy nigdy mu nie 

wybaczą. 

AZ: – to lista najważniejszych problemów ministra rolnictwa, których nie załatwił 

Kowalczyk: 

Rolnicy mają pełne magazyny zboża, którego nie są w stanie sprzedać. 

Do Polski wciąż napływa ukraińskie zboże, które wbrew temu, co twierdził rząd, nie było 

ani kontrolowane, ani zabezpieczane, ani nie trafiło na zagranicę, ale zostało na polskim rynku. I 

w końcu zboże z Ukrainy, które może trafiać do polskich produktów, nie spełnia, jak mówią 

rolnicy, unijnych norm. 

Rolnik: – Te środki, które stosuje Ukraina, w Unii Europejskiej są już wiele lat zakazane. 

 

GK: –Zdjęcia z Warszawy prezydenckiej pary z Ukrainy obiegły świat… 

Maciej Knapik: – Ten fragment przemówienia poruszył wszystkich: Zełenski – Co nam 

obca przemoc wzięła, szablą odbierzemy. Słowa obietnicy i pociechy zawarte w naszym 

hymnie, choć po polsku, dla Ukraińców mają znaczenie dosłowne – odebrany Krym, Donbas, 

zrabowane domy, zrujnowane miasta, zrujnowane życie, śmierć i tragedia. 

Dla nas słowa podziękowania wielokrotnie powtarzane. Zełenski dziękował, wymieniając 

nazwy polskich miast, a zaczął od tych przygranicznych, które dodatkowo odznaczył: Rzeszów, 

Przemyśl, Lublin, Chełm – dziękuję wam. Gdańskowi i Wrocławiowi, stolicy i Białemustokowi, 

Krakowowi i Warszawie. 

Wołodymyr Zełenski: – Razem w Unii Europejskiej, razem w NATO. 

MK: – Prezydent Zełenski spotkał się także z marszałek Sejmu, z marszałkiem Senatu 

i grupą senatorów. 

Zagraniczna prasa pisze dużo o pomocy wojskowej z Polski… 



 

Glapiński: – …Nie ma sensu porównywanie naszej inflacji do inflacji w krajach 

kilkakrotnie bogatszych. 

Marcin Kalinowski, profesor, ekonomista, Wyższa Szkoła Bankowa w Gdańsku: – W tej 

chwili mamy inflację na poziomie 16,2%, to jest gorzej od Bułgarii i Rumunii, nie mówiąc już o 

takich krajach jak Hiszpania i Szwajcaria, gdzie ta inflacja jest na poziomie około 3%. 

MK: – PiS = drożyzna 

Dług sektora instytucji rządowych i samorządowych (IV kwartał 2022) 

1 bilion 512,2 miliardów złotych 

 

GK: – Jeszcze można zmienić przepisy tak, by głosy z zagranicy nie trafiły do kosza, 

chyba że taka jest intencja. Podczas eksperymentu w Londynie komisja w godzinę policzyła 156 

kart do głosowania. Realnie w ciągu doby, a tyle ma czasu, może policzyć dwa tysiące, a głosów 

będzie dużo więcej. 

Maciej Woroch: – …Na przedstawienie protokołu z wynikami mają zaledwie 24 godziny. 

Małgorzata Hallewell, organizacja „Polonia głosuje”: – Jeżeli ten termin 24 godzin 

zostanie zachowany, wydaje mi się absolutnie, że każda komisja, która będzie miała więcej niż 

1500 wyborców, jest zagrożona niedotrzymaniem tego terminu. 

MW: – Komisje za granicą mają trzy razy tyle do policzenia, co w Polsce [wielka ilość 

głosujących w jednej komisji], problemy mogą być nie tylko u rekordzistów. 

30 mln wyborców w samej Polsce 

 

Tabela 2. Państwa o największej liczbie Polaków uprawnionych do głosowania za granicą 

(dane przed II turą wyborów prezydenckich w 2020 roku) 

Państwo Liczba 

obwodów 

Liczba uprawnionych 

do głosowania 

Średnia liczba 

wyborców na obwód 

Wielka Brytania 11 182 849 16 623 

Dojczland 15 83 991 5 599 

USA 9 45 997 5 111 

Irlandia 3 28 984 9 631 

Holandia 2 25 033 12 517 

Norwegia 4 18 716 4 679 

Francja 4 15 416 3 854 

Belgia 3 13 580 4 527 

Kanada 4 11 190 2 798 

Szwecja 2 11 027 5 514 

Austria 5 10 485 2 097 

Szwajcaria 2 9 922 4 961 

Hiszpania 3 8 707 2 902 

Dania 3 7 933 2 644 

Italia 3 7 367 2 456 

Australia 2 4 441 2 221 

Islandia 1 4 428 4 428 

Chorwacja 2 4 075 2 038 

Czechy 2 2 711 1 356 

Luksemburg 1 1 994 1 994 

Grecja 1 1 806 1 806 

Portugalia 1 1 488 1 1488 

Finlandia 1 1 228 1 228 

 

Bartłomiej Michalak, profesor, Uniwersytet Mikołaja Kopernika w Toruniu: – Albo 

traktujemy wszystkich obywateli i wszystkich uprawnionych w ten sam albo możliwie zbliżony 

sposób, albo nie. Mamy różne kategorie głosujących, to naruszanie nie tylko równości moim 

zdaniem, albo też godzi to w zasadę powszechności. 



MW: – Bo choćby stworzenie równie gęstej sieci lokali wyborczych jak w Polsce, za 

granicą jest w ogóle niemożliwe. 

Marcin Wiącek, rzecznik praw obywatelskich: – Przepis ten należy jak najszybciej 

zmienić, wprowadzić przynajmniej wydłużenie tego czasu dla zagranicznych komisji na 

przekazanie wyników wyborów. 

♣ 
2023-04-07 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6862 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 946 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny ósmy dzień 

 

PM: – Rząd Mateusza Morawieckiego jest wielki, stał się największym rządem w historii 

trzeciej Rzeczpospolitej. Nie chodzi o wybitność, tyle co o liczbę ministrów. Po wczorajszych 

zmianach już dwudziestu siedmiu, do tego dochodzi jeszcze rzesza zastępców. Ministerstwa 

pączkują, bo politycy się kłócą i każdy chce czegoś dla siebie, partie, frakcje, koterie. 

- Nowy wiceminister sprawiedliwości, pan Piotr Cieplucha. 

Maciej Knapik: – Nowy wiceminister stanowisko przyjmuje z radością, co widać. A co 

nowy wiceminister sprawiedliwości ma nam do powiedzenia? 

Piotr Cieplucha: – Spożywać żywność z larwami pleśniaka lśniącego… 

MK: – I już wiemy, że pierwszym zadaniem Ciepluchy jest ciągnięcie absurdalnej i 

wyssanej z palca opowieści o tym, że opozycja każe jeść robaki. W ważnym dziele wspiera 

wiceministra inny wiceminister: 

Janusz Kowalski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS, Solidarna Polska: – jeść 

owadów czy jakichś tam larw. 

MK: – Janusz Kowalski jest wiceministrem rolnictwa, choć studiował prawo. Wcześniej 

był wiceministrem aktywów państwowych, tam zastąpił go inny wiceminister Jan Kanthak. A 

wśród sześciu wiceministrów aktywów państwowych jest jeszcze dwóch posłów PiS: Marek 

Wesoły, sekretarz stanu, pełnomocnik rządu do spraw transformacji spółek energetycznych i 

górnictwa węglowego oraz Maciej Małecki, sekretarz stanu. I były poseł PiS-u Piotr Pyzik 

(podsekretarz stanu, pełnomocnik do spraw dialogu społecznego) 

Andrzej Duda, prezydent: – Aby nasi rodacy byli spokojni, że te sprawy są prowadzone, że 

resorty są obsadzone… 

MK: – mówi prezydent i powołuje dwóch kolejnych ministrów: ministra cyfryzacji 

i ministra rolnictwa, przy czym dotychczasowy minister rolnictwa, Henryk Kowalczyk, 

w rządzie zostaje jako wicepremier bez teki. Dodajemy do tego wiceministra Ciepluchę. 

NAJLICZNIEJSZY RZĄD III RP 

Mateusz Morawiecki – premier 

Piotr Gliński – wicepremier, minister kultury 

Mariusz Błaszczak – wicepremier, minister obrony narodowej 

Henryk Kowalczyk – wicepremier, bez teki 

Jacek Sasin – wicepremier, minister aktywów państwowych 

22 ministrów, w tym kilku bez teki, w sumie 27 ministrów, wicepremier też jest ministrem 

85 wiceministrów – razem 112 osób 

To więcej niż wszystkich senatorów i to jest celowe działanie – twierdzi opozycja. 

 

PM: – Nowy minister rolnictwa wraz z ministrem z Ukrainy zapewniają, że odtąd 

ukraińskie zboże będzie tylko przejeżdżać przez Polskę, a nie w Polsce zostawać. Tak miało być 

od początku. Przez długi czas rząd zapewniał, że problemu nie ma, teraz nie ma już ministra, a 

nowy zapewnia, że będą kontrole i tym razem się uda. 

Michał Kołodziejczak, AgroUnia: – Oni robią sobie szoł, wie pan, ludzie mają w kraju 

biedę, a oni żyrandole, pałace, przyjęcia, nominacje, gratulacje – tu nie o to chodzi, panowie, do 

roboty. 



Mykoła Solski, minister polityki rolnej i żywnościowej Ukrainy: – Strona ukraińska do 

czasu żniw wstrzyma się z eksportem pszenicy, kukurydzy, rzepaku i słonecznika do Polski. 

Robert Telus, minister rolnictwa i rozwoju wsi: – Będzie tylko i wyłącznie na tą [tę] 

chwilę puszczony tranzyt przez Polskę, będzie bardzo mocno monitorowany przez stronę 

i ukraińską, i stronę polską ten tranzyt po to, żeby to zboże nie zostawało w Polsce. 

 

PM: – Dzisiaj Wielki Piątek… 

♣ 
2023-04-08 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6862 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 839 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewiąty dzień 

 

PM: – Zajmiemy się ustawą sądową, ale nie z prezes Przyłębską – pisze pięciu sędziów 

Trybunału Konstytucyjnego po próbie nacisku Jarosława Kaczyńskiego. W Trybunale są już 

sami swoi, ale kiedy obóz Zjednoczonej Prawicy pokłócił się, podzielił się też Trybunał i trwa 

walka na całego. A unijne miliardy dla Polski leżą i czekają. 

 

PM: – Paweł Kukiz poskarżył się publicznie, że nie ma już pieniędzy na prowadzenie 

działalności politycznej i pieniądze się znalazły. Z budżetu państwa, to nie żaden hokus pokus, 

lecz decyzja premiera: ponad 4 miliony dla fundacji „potrafisz Polsko”. 

 

PM: – Dzisiaj Wielka Sobota, katolicy nawiedzają groby Pańskie i zgodnie z polską 

tradycją święcą pokarmy… 

 

PM: – Pod politycznym parasolem Solidarnej Polski wycina się u nas lasy na potęgę. Ceny 

drewna szybują, bo nakręca je energetyka, część z tego, co wycinają, idzie z dymem, a część 

płynie do Chin… 

♣ 
2023-04-09 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6862 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 161 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziesiąty dzień 

 

PK: – Pomóż umiłowanemu narodowi ukraińskiemu na drodze do pokoju, a naród rosyjski 

obdarz światłem paschalnym, pociesz rannych i tych, którzy stracili w wojnie swoich bliskich – 

tak mówił dziś papież Franciszek do stu tysięcy wiernych zebranych na placu świętego Piotra, a 

co słyszała Polska w Wielkanocną Niedzielę: 

Wojciech Polak, arcybiskup, prymas Polski: – Ono z tych grobów wstanie światło. 

Nadchodzi dzień, wschodzi słońce nieznające zachodu. Pan zmartwychwstał, prawdziwie 

zmartwychwstał, błogosławiony świąt zmartwychwstania. 

Radosław Orchowicz, biskup, archidiecezja gnieźnieńska: – Chwalmy Pana, bo zniweczył 

grzech i śmierć. Chwalmy Pana, bo zapewnił nam zmartwychwstanie i życie wieczne. 

Grzegorz Ryś, arcybiskup, metropolita łódzki: – Bóg stwarza słowem. To oznacza, że 

człowiek ma takie powołanie, żeby czynić obecnym Boga w świecie. 

Stanisław Gądecki, arcybiskup, przewodniczący konferencji episkopatu Polski: – Dzieje 

się na świecie ogromna niesprawiedliwość. Niesprawiedliwość ta nie przychodzi z nieba, ona 

przychodzi dokładnie od ludzi. To ludzie ludziom zgotowali taki los. 



Kazimierz Nycz, kardynał, metropolita warszawski: – Czy to jest twarz uchodźcy 

z Ukrainy, czy z Białorusi, czy to oblicze zabijanego żołnierza na wojnie w Ukrainie, czy to są 

twarze dzieci z kolejnej rozpadającej się rodziny. 

 

PK: – Mówiliśmy o tym, jaki wpływ na wynik wyborów może mieć zmiana kodeksu 

wyborczego i ile ułatwień pojawi się na wsi, gdzie wygranej spodziewa się PiS, za to głosy za 

granicą mogą nawet przepaść. Ale to nie wszystko, zgodnie z przepisami komisarze wyborczy 

nie mogą należeć do partii politycznych. 

Maciek Knapik: – Opozycja po raz kolejny bije na alarm w sprawie zbliżających się 

wyborów. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KP KO, PO: – Wchodzi tu w grę stalinowska zasada: nie ważne, 

kto głosuje, ważne, kto liczy głosy. 

Katarzyna Lubnauer, KP KO, .Nowoczesna: – Nad wyborami będą czuwać ludzie 

bezpośrednio wskazani przez Zbigniewa Ziobrę. 

MK: – Chodzi o komisarzy wyborczych, wyborów będą pilnować: prezesi sądów od 

Ziobry, zwolennicy Piebiaka i neo-sędziowie. OKO press wylicza, że z 93 powołanych ostatnio, 

aż 47 to ludzie, którzy nominację do prawa sędziowskiego zawdzięczają obecnej władzy 

(zaproponowani przez szefa MSWiA). Problem jest systemowy, komisarzami wyborczymi będą 

tak zwani neo-sędziowie, czyli osoby z nominacji upolitycznionej, bo wybranej w całości przez 

polityków Krajowej Rady Sądownictwa. Opozycja chce, by te osoby jeszcze raz przeszły 

procedurę powołania. Ta sytuacja ociera się o konflikt interesów i podważa bezstronność takich 

komisarzy, bowiem w ich osobistym, żywotnym interesie leży, by opozycja nie doszła do 

władzy. Komisarze zlecają druk kart, powołują obwodowe i okręgowe komisje wyborcze, 

zbierają po podliczeniu głosów karty i wszystkie dokumenty. Komisarzy powołała Państwowa 

Komisja Wyborcza, kandydatów wyznaczyło MSWiA. 

O tym, że PiS tworzy sobie systemową przewagę w wyborach, opozycja alarmowała przy 

okazji zmiany kodeksu wyborczego, który zakłada stworzenie kilku tysięcy dodatkowych lokali 

wyborczych. 

 

PK: – Jeżeli dalej będzie się rodziło tak mało dzieci, to za 25 lat będzie nas w Polsce 

o niemal pięć milionów mniej. W ubiegłym roku urodziło się najmniej dzieci od czasu 

zakończenia drugiej wojny światowej. Oczywiście wiele jest tego powodów, ale jednym z nich 

jest niepłodność, dotykać może 20% osób. Jak można pomóc? 

Maria Mikołajewska: – Informację o tej niewidocznej chorobie walczące z nią rzadko 

dzielą się z otoczeniem. Według najnowszego raportu WHO jedna na sześć dorosłych osób na 

świecie doświadczyła niepłodności. W Polsce według innych danych jedna na pięć. 

Marta Górna, Stowarzyszenie na rzecz leczenia niepłodności i wspierania adopcji „Nasz 

bocian”: – Niepłodność to jest choroba, objawia się po 12 miesiącach starania się zajścia 

w ciążę, nie korzystania z antykoncepcji. 

MM: – Głównym wnioskiem niepłodności na świecie według raportu WHO (kwiecień 

2023) 17,8% mieszkańców państw rozwiniętych i 16,5% mieszkańców państw rozwijających się 

jest to, że niepłodność nie dyskryminuje. Długotrwały problem z zajściem w ciążę, który 

doskwiera ludziom na całym świecie, choć powszechniejsze jest w państwach bogatszych 

i rozwiniętych. 

Grzegorz Mrugacz, doktor, Klinika Leczenia Niepłodności, Ginekologii i Położnictwa 

„bocian” w Białymstoku: – Jedną z głównych przyczyn, wydaje mi się, podstawową, jest to zbyt 

późne rozpoczęcie starań o posiadanie dziecka. [sik!] 

MM: – W wielu przypadkach niepłodność wynika z niewłaściwej budowy lub 

funkcjonowania narządów, z innych schorzeń czy problemów hormonalnych, przyczyny często 

można leczyć, ale w większości krajów nie finansuje tego państwo. 

Małgorzata Rozenek-Majdan, wiceprzewodnicząca komitetu inicjatywy ustawodawczej 

„Tak dl In Vitro”: – Diagnostyka w leczeniu niepłodności już jest niezwykle kosztowna, później 

kolejne metody, takie jak hormonoterapia, takie jak inseminacja, również nie są tanie. 

MM: – Jedna z najdroższych metod, która dla wielu z nich sposobem, by zajść w ciążę, to 

procedura In Vitro. W latach 2013-2016 w Polsce finansowało ją państwo. (Dane z lipca 2020 



roku: 17 tysięcy par i narodziny 22 191 dzieci). Po dojściu do władzy Prawo i Sprawiedliwość 

postawiło na naprotechnologię . 

(Naprotechnologia – metoda mająca monitorować i utrzymywać zdrowie układu 

rozrodczego kobiet, stworzona przez Thomasa W. Hilgersa w 1991 roku, obejmująca również 

leczenie niepłodności. Oparta jest głównie na naturalnych sposobach planowania rodziny, które 

są dopuszczane m.in. przez Kościół katolicki). 

MM: – Obywatelski projekt ustawy o In Vitro czeka od piątku na opinię biura 

legislacyjnego i biura analiz sejmowych. 

 

PM: – To nie jest scenariusz filmu sensacyjnego, Gleb Karakułow był jednym z 

najważniejszych ochroniarzy putina, towarzyszył mu niemal w 200 podróżach, jest bezcennym 

źródłem informacji o władcy kremla; przekonuje, że uciekł, bo skala zbrodni była już nie do 

wytrzymania. 

Anna Czerwińska: – …zdradził go jeden z ochroniarzy, ale teraz dla kapitana Gleba 

Karakułowa to już patologicznie bojący się o swoje życie zbrodniarz wojenny. 

Gleb Karakułow, były oficer rosyjskiej fedeacyjnej służby ochrony: – Napaść na 

suwerenny kraj jest niepojęte, bombardowane są cywilne budynki, ile niewinnych ludzi zginęło? 

Ile z nich to dzieci? To terroryzm i ludobójstwo i nasz prezydent stał się zbrodniarzem… 

AC: – Do obowiązków Karakułowa należało przekazywanie putinowi szyfrowanych 

informacji. Towarzyszył mu w 180 podróżach. W czasie październikowej wizyty w 

Kazachstanie uciekł, kolegom powiedział, że boli go brzuch. Wcześniej do Astany w 

Kazachstanie przyleciały jego żona i córka, i razem odlecieli do Turcji. 

♣ 
2023-04-10 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6862 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 116 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny jedenasty dzień 

 

PK: – To drugi dzień świąt i także niestety 411 dzień strasznej wojny tuż obok nas. 

W Bachmucie, gdzie toczą się najcięższe walki, ruscy zaczęli robić to, co niegdyś robili w Syrii, 

niszczą wszystko, zostanie po nich spalona ziemia. Choć trudno w to uwierzyć, za oceanem trzy 

godziny temu rosja przewodniczyła posiedzeniu Rady Bezpieczeństwa ONZ. 

Katarzyna Sławińska: – Dyplomatyczne curiosum, rosja domaga się kontroli zbrojeń 

i kolejny raz oskarża Zachód o podsycanie konfliktu w Ukrainie. 

Wasilij Nebenzia, ambasador rosji przy ONZ: – rosja wiele razy zwoływała posiedzenie 

Rady Bezpieczeństwa ONZ, by pokazywać poważne konsekwencje pompowania broni dla 

reżimu w Kijowie. 

KS: – rosja w tym miesiącu objęła rotacyjnie przewodnictwo w Radzie Bezpieczeństwa 

ONZ i zgodnie z przewidywaniami dyplomatów już pierwszą debatę wykorzystała do szerzenia 

propagandy i odwrócenia uwagi od tego, że to ona brutalnie zaatakowała Ukrainę. 

Krzysztof Szczerski, ambasador Polski przy ONZ: – Kraj zaatakowany przez sąsiada ma 

prawo do obrony, także militarnej. Pomaganie takiemu państwu jest nie tylko dozwolone, ale 

zgodne z prawem i moralnie słuszne. 

Robert Wood, zastępca ambasadora Stanów Zjednoczonych przy ONZ: – To spotkanie to 

słabo skrywana próba pokazania rosji jako odpowiedzialnego uczestnika kontroli zbrojeń 

i tuszowania rzeczywistości, że to ona dokonała bezpodstawnej zbrojnej inwazji na sąsiednie 

państwo. 

KS: – Amerykańska administracja bada duży wyciek tajnych dokumentów Pentagonu, 

które pojawiły się na ruskich kontach internetowych, wiele z nich dotyczy Ukrainy. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Dokumenty generalnie są uznawane za autentyczne, choć 

wiele z nich zostało zmienione tak, by korzystnie przedstawiały sytuację rosji na froncie. 

Wynika z nich między innymi, że Ukrainie kończy się amunicja do wyrzutni obrony 



przeciwlotniczej. Część z nich pokazuje też, że Stany Zjednoczone szpiegują swoich 

najbliższych sojuszników. Najistotniejsze jest jednak to, że według tych dokumentów 

amerykański wywiad ma znakomicie rozpracowane kręgi władzy na kremlu oraz dowództwo 

ruskiej armii i grupy Wagnera. 

KS: – Kijów twierdzi, że te dokumenty to kolejna ruska akcja dezinformacji. CNN, 

powołując się na źródła z kancelarii prezydenta Zełenskiego, podaje jednak, że Ukraina zmienia 

część planów nadchodzącej kontrofensywy. To walki pod Bachmutem, ukraińskie wojsko wciąż 

broni miasta. Według dowódcy sił lądowych ruscy stosują tu tak jak w Syrii taktykę spalonej 

ziemi, niszczą wszystko i wysyłają na pewną śmierć kolejnych żołnierzy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Każde chrześcijańskie święto uczy nas, że 

nawet jeśli nie wiemy jak, to musimy wierzyć, że zło przegra. 

Musimy w to wierzyć i przybliżać jego klęskę, i to właśnie robimy. 

KS: – To jedno z małych zwycięstw nad złem. Po miesiącach negocjacji ponad 

trzydzieścioro uprowadzonych przez ruskich dzieci, wróciło do swoich rodzin. Dokładną liczbę 

wywiezionych dzieci trudno zweryfikować. Ukraińskie władze mówią o kilkudziesięciu 

tysiącach. 

 

PK: – Dokładnie [10] 8 kwietnia 2010 roku prezydencki Tupolew rozbił się, podchodząc 

do lądowania na lotnisku w Smoleńsku. Zginęło 96 osób, wśród nich prezydent Lech Kaczyński 

i pierwsza dama Maria Kaczyńska… 

Prezydent Andrzej Duda: – Trzynaście lat minęło od tamtego 10 kwietnia. Spotykamy się 

po to, żeby oddać hołd, po to, żeby wspomnieć zarówno panią prezydentową, jak i pana 

prezydenta, Lecha Kaczyńskiego, jak i wszystkich… 

 

PK: – To też jest niezwykły pomysł na świąteczne spotkanie, może w święta trudno o coś 

ważniejszego niż dzielenie się tym, co mamy. 

Paweł Płuska: – To też jest część tych świąt – dzielenie się z innymi, tymi, którzy 

potrzebują. Wystarczy się rozejrzeć, by dostrzec potrzebujących, podejść lub podjechać do 

jednej z takich jadłodzielni i zostawić to, czego po świętach często mamy za dużo… 

 

PK: – To wielkie dni dla Irlandii i Irlandii Północnej, dziś mija 25 lat od podpisania 

porozumienia, które kończyło najdłuższy konflikt na zachodzie Europy od zakończenia drugiej 

wojny światowej… 

Maciej Woroch: – Podpisane w Belfaście porozumienie, które w referendum poparło 

ponad 70% mieszkańców dało nadzieję na normalne funkcjonowanie po latach terroru i 

niepewności. Stare podziały mimo to niełatwo pokonać. Na zorganizowanej bez zezwolenia 

republikańskiej paradzie w Londonderry policyjne radiowozy obrzucono koktajlami Mołotowa. 

♣ 
2023-04-11 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6810 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 146 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwunasty dzień 

 

PK: – Mieszkańcy protestują przeciwko Centralnemu Portowi Komunikacyjnemu. 

 

PK: – To są środki, które będą odgrywały ogromną rolę w awansie cywilizacyjnym Polski, 

to są środki, które mają pomóc także polskim szpitalom, może tym, w którym leczy się ktoś z 

państwa rodziny – tak mówił premier Morawiecki, gdy w Sejmie przekonywał do Unijnego 

Funduszu Odbudowy, to dokładnie po dwóch latach nie ma ani awansu, ani środków i nie trafiły 

do szpitali. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …w ostatnich kilkunastu dniach Hiszpania dostała już 

trzecią transzę (6 mld €); Czechy pierwszą (928 mln €); Słowacja już drugą (709 mln €). 



Polska do tej pory nie dostała nic, a rząd nawet nie złożył wniosku o wypłatę [bo nie 

spełnił postanowień Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej]. Problem jest ten sam, 

kłopoty z upolitycznieniem wymiaru sprawiedliwości, władza nie zamierza się wycofać. 

Prezydent wysłał ustawę do Trybunału Konstytucyjnego, gdzie panuje pat. 

Kara za niewykonywanie orzeczeń TSUE wynosi już 524 miliony euro. Władza się tym 

nie przejmuje. 

 

PK: – Mateusz Morawiecki rozpoczyna dziś wizytę w Waszyngtonie, ma rozmawiać 

z szefami największych amerykańskich koncernów zbrojeniowych, a jeszcze dziś spotka się 

z wiceprezydent Kamalą Harris. 

 

PK: – To w Bachmucie w Ukrainie trwają najcięższe walki, co dziesiąty budynek jest 

jeszcze nie zniszczony. 

Andrzej Zaucha: – …zapowiadana ukraińska kontrofensywa mogłaby odrzucić ruskich na 

bezpieczną odległość, ale wyciek amerykańskich tajnych dokumentów może utrudnić działania 

ukraińskiej armii… w Waszyngtonie trwa intensywne śledztwo i poszukiwanie źródła, które 

ujawniło dokumenty. 

 

PK: – 11 kwietnia to światowy dzień choroby Parkinsona, lekarze obawiają się, że teraz 

przyczyną zachorowania może też być Covid, a zaczynają chorować coraz młodsi. Kłopot 

w tym, że efekty leczenia są tym lepsze, im szybciej postawimy właściwą diagnozę. Niestety 

często chorzy czekają na nią zbyt długo. 

♣ 
2023-04-12 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6660 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 389 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzynasty dzień 

 

AW: – Dajcie państwo szansę, jest nowy minister – słyszą dziennikarze, kiedy pytają 

o wściekłych rolników. Nowy minister to fakt, ale faktem jest też ten sam rząd i ten rząd dopiero 

teraz obiecuje działania. Rolnicy mają dość i trudno im się dziwić, a jakie odpowiedzi na pytania 

mają politycy PiS, o tym: 

Rolnik: – Nie mogę spać, myślę, co z tym zrobić. [ze zbożem] Mam mętlik w głowie. 

Lech Kołakowski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS, Partia Republikańska: – 

Dajcie państwo szansę, jest nowy minister. Dlaczego jest atak? 

Arleta Zalewska: – Pan dba o interes rolnictwa? 

LK: – Dbam każdego dnia, o jakość żywności, jakość polskich zbóż. 

AZ: – Co mam powiedzieć rolnikom? 

LK: – że jest organizowany eksport i zboże polskich rolników zostanie zdjęte z rynku. 

Tusk: – Przez ostatnie miesiące udawali, że coś robią, a nie zrobili nic poza jednym – 

zarobili pieniądze. Polacy dyskutują czy rządzą nami idioci czy rządzą nami złodzieje. Wygląda 

na to, że jedno i drugie. 

AZ: – Opozycja domaga się, by rząd ujawnił listę firm, które skupowały zboże z Ukrainy? 

Arkadiusz Iwaniak, KKP Lewicy, Nowa Lewica w Sejmie: – Kto na tej stracie, bo stracili 

rolnicy 10 miliardów złotych, zarobił? 

 

AW: – Chodzi o promowanie pro-obywatelskiej postawy (Potrafisz Polsko!) – tak mówi 

Paweł Kukiz pytany o ponad 4 miliony złotych. Te miliony dostała fundacja związana z 

Kukizem. Sam Kukiz w kluczowych sprawach głosuje tak jak PiS. Możliwe, że dostanie miejsce 

na wyborczej liście PiS. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Gdy rząd nie ma parlamentarnej większości, trzy głosy 

(K15: Jarosław Sachajko, Stanisław Żuk, Paweł Kukiz) są bezcenne: 



K15 – 3 głosy 

PiS – 228 głosów 

Razem – 231 głosów 

W tym przypadku mają swoją cenę: 4 miliony 284 tys. zł na fundację, w której radzie 

zasada Paweł Kukiz, dostała bez żadnego konkursu od premiera Morawieckiego pieniądze 

z rezerwy państwa. 

Kukiz: – Przysięgam, że nikt nie jest w stanie mnie kupić! 

Monika Wielichowska, KP KO, PO: – To jest polityk, który, mówiąc kolokwialnie, 

zeszmacił się. 

[Należy wpleść słowa „mówiąc kolokwialnie” – wówczas polityk prezentuje swoją 

wysoką inteligencję, bo mówienie kolokwialnie nie jest godne inteligenta]. 

 

AW: – Rak nie wybiera – lepiej się zbadać. 

 

AW: – A teraz premier Morawiecki i wiceprezydent Kamala Harris o zakupach 

amerykańskiego uzbrojenia i inwestycjach w przemysł zbrojeniowy w Polsce. Zakupy to między 

innymi samoloty F35 i czołgi Abrams, używanie Abramsów żołnierze właśnie ćwiczą. 

Anna Czerwińska: – …polski rząd zamówił 116 czołgów M1A1 Abrams starszej wersji 

(do lutego 2024) i 250 czołgów M1A2 Sep v.3 Abrams (2025-2026) najnowszej generacji. Do 

tego dochodzą: 38 wozów Herkules, 25 mostów czołgowych Joint Assault Bridge i 6 wozów 

dowodzenia M577. Do tego dochodzą towarzyszące czołgom części zamienne, sprzęt i szkolenie 

załóg, instruktorów i techników. Wartość umów: około 6,15 mld $. 

Kamala Harris, wiceprezydent Stanów Zjednoczonych: – Te wizyty potwierdzają bardzo 

ważny i silny sojusz pomiędzy Stanami Zjednoczonymi i Polską. Mogłabym powiedzieć, że siła 

naszych relacji w ciągu ostatnich kilku lat stale wzrastała, ku wielkiej radości Amerykanów. 

Polska jest wartościowym sojusznikiem, partnerem i przyjacielem. 

 

AW: – Jest coś, czego nikt na świecie nie może zignorować, jak łatwo te bestie zabijają – 

to prezydent Ukrainy Zełenski zobaczył na filmie, a zobaczył, jak rosyjscy żołnierze Ukraińcowi 

odcinają nożem głowę. Ukraińskie służby zaczynają śledztwo, mówią o rosyjskich terrorystach 

gorszych od państwa islamskiego. 

 

AW: – Czy amerykański prezydent pomoże na północnoirlandzkie troski? Czy Joe Biden 

pomoże Irlandii Północnej się odnaleźć? Bo po brexicie wygląda na to, że nieco się zgubiła. I 

wyraźnie to widać z cłami i z handlem. 

Maciej Woroch z Belfastu: – Po brexicie panuje tu polityczno-gospodarczy impas 

napędzany ideologią. Unioniści, czyli wierni koronie mieszkańcy Ulsteru chcą, by wszystko tu 

było jak w Londynie, ale przez to, że dzielą wyspę z republiką Irlandii, która jest członkiem Unii 

Europejskiej, co do specjalnych kompromisów, o które niełatwo – apelował dziś Joe Biden, 

przypominając, że szklany budynek uniwersytetu, w którym przemawiał, nie przetrwałby w 

1991 roku, gdy pierwszy raz odwiedzał Belfast, zamachy bombowe były niemal codziennością. 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych w Ulster University, Belfast: – Stany 

Zjednoczone będą nadal waszym partnerem w budowaniu przyszłości, na którą zasługują młodzi 

ludzie na całym świecie. Świętujmy 25 niezwykłych lat, ponownie angażując się w odnowę i 

naprawę, czyniąc tym wyjątkowy pokój prawem przyrodzonym każdego, kto mieszka w Irlandii 

Północnej przez wszystkie nadchodzące dni. 

Maciej Woroch: – Ameryka inwestuje i wydaje w Irlandii Północnej miliony dolarów… a 

może ich być więcej, jeśli lokalni politycy zgodzą się na popierany przez Waszyngton plan 

wynegocjowany z Brukselą przez premiera [Wielkiej Brytanii] Tsunaka. Czy jego przyjacielskie 

zaangażowanie, jak mówił Joe Biden przyniesie przełom? Na razie nie wiadomo, bo dziś 

posłowie lokalnego parlamentu zgodzili się z nim spotkać tylko podzieleni na partyjne grupy, a 

nie wspólnie, o co apelował amerykański prezydent. 

 



AW: – Sejmowa komisja czekała, ale minister się nie pojawił. Gdyby był, dowiedziałby 

się dlaczego należy mu się dymisja, tak uważa opozycja i była przygotowana. Lista powodów 

była konkretna i długa. Minister edukacji, Przemysław Czarnek według PiS jest najlepszy. 

Katarzyna Górniak: – …padły słowa o braku nauczycieli i fatalnych zarobkach, o 

pogardzie dla młodzieży LGBT+ i dla kobiet. 

♣ 
2023-04-13 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6511 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1090 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czternasty dzień 

 

AW: – Milion euro dziennie to nasze kary. Były i będą. Komisja Europejska właśnie 

odpowiedziała Polsce: nie wstrzyma naliczania kar, bo Polska nie wykonuje wyroków TSUE, 

nic się nie zmieniło, praworządność w Polsce leży, a rachunek kar rośnie, teraz to już w sumie 

ponad 500 mln euro. [€] 

Jacek Tacik: – Expose szefa polskiej dyplomacji wytyczenie kierunków na przyszły rok: 

Rau w Sejmie: – Europa nie potrzebuje, by instytucje Unii Europejskiej w swoim 

niepożądanym aktywizmie nie naruszały różnorodności państw członkowskich 

Christian Wigand, rzecznik Komisji Europejskiej: – Komisja nadal podtrzymuje, że 

Rzeczpospolita Polska nadal nie wykonała w pełni decyzji o środkach tymczasowych. 

JT: – Kary za Izbę Dyscyplinarną od 3 listopada 2021 roku 1 mln euro dziennie. W sumie 

kara wynosi już 527 mln euro. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Pięć miesięcy zajęła Komisji Europejskiej ocena polskich 

argumentów, by w końcu uznać, że nic się nie zmieniło. I Polska nie zrealizowała środków 

tymczasowych i kary cały czas są naliczane i będą potrącane do momentu wydania wyroku 

przez Trybunał w Luksemburgu lub decyzji Trybunału w Warszawie [jakiego trybunału?] gdzie 

uzgodniona z komisarzami ustawa utknęła. 

JT: – Rząd przygotował zmiany w ustawie o Sądzie Najwyższym, które, jak przekonywał 

premier zostały zaakceptowane przez Brukselę. 

Ale ustawa bez podpisu została odesłana w lutym przez prezydenta do Trybunału 

Konstytucyjnego. 

Kilku sędziów Trybunału Konstytucyjnego nie uznaje Julii Przyłębskiej za prezes i z tego 

powodu paraliżuje prace Trybunału. Jak podaje ONET, dzisiaj udało się Przyłębskiej zwołać 

naradę w sprawie ustawy o Sądzie Najwyższym, wyznaczono również termin rozprawy na 30 

maja, nie wiadomo jednak, kto wyznaczył ten termin i w jakim trybie. 

Adam Szłapka, KP KO, Nowoczesna: – Trybunał Konstytucyjny został zawłaszczony 

przez PiS i jest teraz elementem tarć między Ziobrą a Kaczyńskim. 

Zbigniew Ziobro, Prokuratura Generalna: – Jestem przeciwny jakimkolwiek ustępstwom. 

JT: – Szef Solidarnej Polski wbrew PiS-owi chce iść na zwarcie z Komisją Europejską. 

Ziobro, dalszy ciąg: – Unia Europejska zachowuje się skrajnie cynicznie w sposób 

zakłamany, okradając i szantażując nasz kraj z pieniędzy, których nie ma prawa przetrzymywać. 

JT: – Argument za przestaniem naliczania kar, którym posługuje się rząd, nie ma jednak 

nic wspólnego ani z praworządnością, ani z sądownictwem, ani tym bardziej z Unijnym prawem. 

Kara nałożona na Polskę, jest największa w historii Unii Europejskiej, dla budżetu także w 

kontekście obietnic wyborczych PiS-u gigantycznym problemem. 

 

AW: – Były pełnomocnik ministra rolnictwa zabiera głos, mówi, że przestrzegał i 

pokazywał konkretne rozwiązania, ale PiS nie miał ochoty słuchać. Dziś nowy minister tego 

samego rządu przyjechał tam, gdzie rolnicy głośno protestują. 

 



AW: – Komisja śledcza do zbadania ruskich w pływów w Polsce, jutro najpewniej 

głosowanie i najpewniej komisja powstanie. Warto wiedzieć, co będzie mogła, a będzie mogła 

dużo: zakazać pełnienia funkcji publicznych na 10 lat też. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Zablokować start przedstawicielom 

opozycji potencjalnie, pokazowe procesy, w świetle reflektorów robić sądy kapturowe. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Głównym celem jest Donald Tusk, tu opozycja jest 

zgodna, ale dodaje, że każdy będzie mógł być oskarżony, a komisja, kierując się wyłącznie 

politycznym interesem, wyda na niego wyrok, bo będzie konkurentem dla kandydata PiS. 

 

AW: – Wszystko na nas leci, artyleria, moździerze, samoloty, śmigłowce. Ukraińscy 

żołnierze przyznają, że jest ciężko, bo kacapy są bezlitośni. Dojczland zgodził się na polską 

propozycję, by przekazać część naszych myśliwców MIG29 Ukrainie. 

Andrzej Zaucha: – Ciężkie walki trwają od Bachmud, Buchłedar, Marinka i Awdijiwka. 

 

AW: – Joe Biden w Irlandii przejeżdża z północy na południe i w ten sposób już znajduje 

się w Unii Europejskiej, spotyka się z prezydentem i premierem, a do tego spotyka się 

z parlamentem, no i jest drugim w historii prezydentem USA, na którego cześć jest uroczysty 

bankiet. 

Maciej Woroch w Dublinie: – Joe Biden wciąż przemawia w tutejszym parlamencie, mówi 

o obronie wolności, także Ukraińców, jedności w obronie wspólnych wartości zachodnich i 

pokoju na szmaragdowej wyspie, w który muszą angażować się równo Londyn i Dublin właśnie. 

I z czwartym w historii amerykańskim prezydentem i pierwszym od 1955 roku, którego słuchają 

deputowani z obu izb i zaproszeni goście, ale brakuje wśród nich lidera Unionistów. Belfastu. W 

Dublinie amerykańskiego prezydenta przyjmowano z otwartymi ramionami, a przez 

przyjacielską atmosferę sprzyjającą zasiedzeniu, prezydent spóźniał się od rana na wszystkie 

umówione spotkania. 

♣ 
2023-04-14 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6494 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 914 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny piętnasty dzień 

 

DR: – Olsztyn, Szczecin, Zgorzelec i Szczekociny od wielu dni, nadal Hrubieszów – 

kolejne ogniska rolniczych protestów i wciąż bez porozumienia z Ukrainą w sprawie zboża, 

choć minister Telus zapowiadał, że będzie podpisany dziś. Dziś zapowiada, że może będzie 

w poniedziałek. A im więcej obietnic, tym mniej wiary, że rząd rozwiąże problem. 

Michał Kołodziejczak, AgroUnia: – Co dwie godziny przyjeżdża pociąg, który ma od 50 

do 80 wagonów zbóż, to jest około 5 tysięcy ton na każdym składzie. 

Paweł Płuska: – …Na wsi wrze. Rolnicy zostali ze swoim niesprzedanym zbożem. 

O swoich problemach informują też producenci owoców, mleka, kurcząt i zaczynają pytać: Co 

robi rząd? Gdzie są służby? Jak wygląda kontrola na granicach? 

- Kto na tym zarobił? Nie my. Nie wy konsumenci. 

PP: – Padają też pytania o ujawnienie listy firm sprowadzających zboże z Ukrainy? Ale tu 

wciąż słyszymy, że z punktu widzenia prawa to nie jest takie proste. 

Robert Telus, minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS: – Ja nie rzucam słów na wiatr. To 

będzie po pewnym czasie. 

PP: – Po pierwszych medialnych informacjach, że to właśnie ludzie władzy mogą być 

powiązani z firmami zaangażowanymi w import ukraińskiego zboża, ludzie władzy 

przekonywali, że to nie władza, a opozycja. 

Rafał Bochenek, KP PiS: – Państwo polskie i rząd Prawa i Sprawiedliwości będzie 

wspierał polskich rolników, będzie wspierał polską wieś, ale na pewno nie będzie wspierał 

cwaniaków z PSL, którzy przez wiele lat oszukiwali polską wieś. 



Stefan Krajewski, KP Koalicja Polska, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Atakowanie innych 

jest tylko formą obrony, niekompetencji, tej nieudolności polskiego rządu, o której dawno 

mówimy. 

PP: – PSL powołuje specjalny parlamentarny zespół do spraw afery zbożowej i 

przypomina, że gdy w czerwcu alarmowało, składało projekt ustawy o ochronie polskiego 

rolnictwa, dokładnie wtedy minister Kowalczyk zapewniał: zboże na pewno nie będzie tańsze. 

A miesiąc później sam prezes, odnosząc się do zalewu polskiego rynku zbożem z Ukrainy, 

uspokajał, że nawet jeśli do elewatorów coś trafiło, to tylko kukurydza. 

 

DR: – Aresztowanie w związku z wyciekiem tajnych dokumentów Pentagonu. Zatrzymany 

to 21-latek, żołnierz gwardii narodowej z Massachusetts, jeszcze dziś stanie przed sądem. 

Ukraińcy zapewniają, że ujawnienie dokumentów nie zaszkodzi ich planom. 

Andrzej Zaucha: – …ciągle nie wiadomo, skąd tajne dokumenty amerykańskiego rządu 

znalazły się w rękach młodego żołnierza gwardii narodowej. 

 

DR: – Prezydent Macron górą. Francuska Rada Konstytucyjna dała zielone światło dla 

reformy emerytalnej, rzuciła jednocześnie pomysł referendum w tej sprawie. Ale to nie koniec 

protestom. 

♣ 
2023-04-15 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6494 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 912 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny szesnasty dzień 

 

DR: – Protestujący rolnicy, którzy nie kupują propagandy, tym są dla nich dzisiejsze 

propozycje władzy. PiS na konwencji z udziałem prezesa próbuje ugasić kryzys zalewem 

obietnic. Wprowadzony rozporządzeniem zakaz importu produktów rolnych z Ukrainy. 

Maciej Knapik: – …prezes zapowiedział powszechny skup zboża z dopłatą, tak by tona 

zboża kosztowała 1400 zł z dopłatą. Całkowity zakaz wwozu produktów rolnych z Ukrainy do 

30 czerwca. Listę zakazanych produktów władza publikuje: 

Rozporządzenie ministra rozwoju i technologii z dnia 15 kwietnia 2023 r. 

Rozporządzenie wchodzi w życie z dniem ogłoszenia 

1) Zboża, część I. 

2) Cukier, część III, 

3) Susz paszowy, część IV, 

4) Nasiona, część V, 

5) Chmiel, część VI, 

6) Len, konopie, część VIII, 

7) Owoce i warzywa, część IX, 

8) Produkty z przetworzonych owoców i warzyw, część X, 

9) Wina, część XII, 

10) Wołowina i cielęcina, część XV, 

11) Mleko i przetwory mleczne, część XVI, 

12) Wieprzowina, część XVII, 

13) Baranina i kozina, część XVIII, 

14) Jaja, część XIX, 

15) Mięso drobiowe, część XX, 

16) Alkohol metylowy pochodzenia rolniczego, część XXI, 

17) Produkty pszczele, część XXII, 

18) Pozostałe produkty, część XXIV. 

[Te wydarzenia wskazują na poważne problemy, jakie wynikną między Polską a Ukrainą 

w przedmiocie produkcji żywności, gdy Ukraina wejdzie do Unii Europejskiej, wówczas nie 



będzie można zakazać wwozu. Pamiętam, że dobrze przed wojną Francja była przeciwna 

rozważania Ukrainy w Unii, właśnie z obawy o własne rolnictwo]. 

PP: – Problem w tym, że władza wie, że zakaz importu jest prawnie niemożliwy, a dla 

rolników ryzykowny, o czym niedawno jeszcze przekonywała. 

Mykoła Solski 

Minister polityki rolnej i żywnościowej Ukrainy 

„Rozumiemy tę ostrą konkurencję, która była konsekwencją zablokowania 

ukraińskich portów. Ale jest oczywiste – dla całego świata i dla każdej osoby na tym 

świecie – że ukraiński rolnik jest w najtrudniejszej sytuacji. I prosimy stronę polską 

o wzięcie tego pod uwagę” 

PP: – Polscy rolnicy w Szczecinie czy w Hrubieszowie protestować będą dalej. 

Politycy PiS i zwolennicy PiS trudno będzie rozwiązać problem polskiego rolnictwa, skoro 

tu w miejscowości Łyse na Mazowszu prezes słyszał brawa i przekonuje się tylko przekonanych. 

Minister mówi, że aby uspokoić sytuację, z rynku trzeba zdjąć 4 mln ton zboża. To pomiędzy 

100 a 200 tysięcy tirów. 

 

DR: – Szerokie uprawnienia śledcze i skrajnie zawężona grupa tych, których weźmie na 

celownik, w czasie kampanii i przy prawnych wątpliwościach. Nowa państwowa komisja PiS 

mówi, że do badania rosyjskich wpływów, opozycja, że do eliminacji politycznych rywali. 

Donald Tusk 

Platforma Obywatelska 

Dziękuję za wsparcie, ale nie pocieszenia mi trzeba, tylko Waszej determinacji 

i wiary w zwycięstwo. Wzywam wszystkich na marsz w samo południe 4 czerwca w 

Warszawie. Przeciw drożyźnie, złodziejstwu i kłamstwu, za wolnymi wyborami i 

demokratyczną, europejską Polską. 

Katarzyna Górniak: – …Komisja, która ma szukać rosyjskich wpływów, sama ma działać 

rosyjskimi metodami. Komisja, której przewodniczącego wskazuje premier, łamie podstawowe 

konstytucyjne prawa. Będzie miała dostęp do akt sądów, policji i prokuratury, będzie mogła 

wnioskować o przeszukanie i doprowadzanie. A także każdą decyzję czy umowę uznać jedynie z 

własnego widzimisię za działanie prorosyjskie i zakazać na 10 lat pełnienia funkcji związanych 

z publicznymi środkami. 

[Gdy poprzednio Tusk doszedł do władzy, istniały podstawy, by Kaczyńskiego i Ziobrę 

postawić pod Trybunał Stanu. Gdyby był tak zrobił, dziś nie byłoby Kaczyńskiego i Ziobry. Nie 

zrobił tak, jak gdyby wychodził z założenia, że przywódcy nie mszczą się na poprzednich 

przywódcach. Najwyraźniej Tusk to unikat wśród przywódców]. 

 

Cezary Grochot: – Tragicznie rozpoczął się świąteczny weekend dla mieszkańców 

Ukrainy. Na osiedle mieszkalne w Słowiańsku spadło kilka ruskich rakiet S300, zabiły co 

najmniej jedenaście osób, wśród ofiar jest dwuletnie dziecko. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To kolejny atak terrorystyczny – strzelanie 

rakietami w budynki mieszkalne to terroryzm. Wiemy o wielu zabitych i rannych, ale pod 

gruzami są jeszcze żywi ludzie. Akcja ratunkowa trwa. 

Denys Szmyhal, premier Ukrainy w Stanach Zjednoczonych: – Odbyliśmy serię owocnych 

spotkań, otrzymaliśmy nowe deklaracje wsparcia ze strony Stanów Zjednoczonych, Szwajcarii, 

Danii i wielu innych krajów na łączną sumę ponad 5 mld dolarów. 

CG: – Premier Ukrainy poinformował także, że ukraińska kontrofensywa rozpocznie się 

lada dzień, że Ukraina nie zamierza iść na żadne ustępstwa. Jej cel to całkowite wyzwolenie 

kraju. 

Mieczysław Cieniuch, generał, były szef sztabu generalnego Wojska Polskiego: – Armia 

ukraińska pod względem morale, etyki i gotowości do walki przerzuci rosyjską, po drugie, 

sprzęt, który używa armia ukraińska, jest sprzętem o klasę bardziej nowoczesnym. 

CG: – Pytanie: ile tego sprzętu dotarło już na Ukrainę? Władze Kanady poinformowały 

właśnie, że ofiarowane przez ten kraj czołgi Leopard są już w Polsce i niedługo trafią na linię 

frontu. 

 



DR: – [myśliwi] Mają w rękach broń, mogą zabijać, ale nie muszą już przechodzić 

okresowych badań. Myśliwi tryumfują. Ich postulat przeszedł w sejmie pod płaszczykiem 

zdejmowania barier administracyjnych. 

Zbrodnia na bezbronnych [zwierzętach]! Wstyd. Hańba!!! 

♣ 
2023-04-16 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6494 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 104 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny siedemnasty dzień 

 

DR: – Jeśli władza chciała strumieniem obietnic ugasić bunt rolników, to wywoła lawinę 

kolejnych pytań, a protesty nieprzerwane. Za to na zakaz wwozu produktów rolnych jest reakcja 

w Ukrainie i w Unii. Z Kijowa słychać o ubolewaniu, z Brukseli o tym, że działania 

jednostronne są niedopuszczalne. 

Michał Kołodziejczak, AgroUnia: – Nasi politycy zachowują się tak, jakby im rozum 

odebrało. Ja nie wierzę w dobre intencje polityków PiS-u, ja nie wierzę w to, że chcą dobrze. 

Chcą nas kupić za nasze pieniądze. 

Rolnik: – Myślę, że PiS jako partia w środowisku rolniczym jest skończona. 

Maciej Knapik: – Wściekłość wybuchła po tym, jak prezes Kaczyński otoczony 

zwolennikami mówił o zakazie wwozu produktów rolniczych z Ukrainy i w propagandowym 

stylu opowiadał o tym, ile PiS robi dla rolników: 

Kaczyński: – Prawo i Sprawiedliwość pozostanie partią, która będzie broniła interesu 

polskiej wsi. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Komisja domaga się dodatkowych informacji od polskich 

władz i w przesłanym oświadczeniu zapowiada, że będzie analizować, czy polskie przepisy są 

zgodne z unijnym prawem. Jednocześnie Komisja podkreśla, że polityka handlowa należy do 

kompetencji Brukseli i żadne jednostronne działania nie są akceptowalne. 

MK: – Dodatkowo władza chce dopłacać do skupu pszenicy tak, by tona kosztowała 1400 

złotych, to około 250 złotych drożej niż na rynku europejskim, czyli 1175 zł, a mamy przecież 

wspólny rynek. 

Istotnie Donald Tusk o problemie mówił już 6 czerwca zeszłego roku: 

Tusk: – Teraz więcej transportów idzie z Ukrainy, opłacalność produkcji polskiego 

rolnictwa może okazać się bardzo kłopotliwa. 

Morawiecki 17 czerwca 2022 roku: – Robi wszystko tak, jak propaganda putinowska… 

21 czerwca 2022 r. Trójka Polskie Radio, Henryk Kowalczyk: – W przyszłym półroczu 

zboże na pewno nie będzie tańsze, zastanawiamy się tylko, o ile droższe. 

Kaczyński 23 lipca 2022 r. Kórnik powiat poznański: – Nikt nie straci. Wszyscy 

sprzedadzą swoje zboża. 

Ceny pszenicy (zł netto/t) 

Pszenica konsumpcyjna 17.06.2022 – 1522,57 – 13.04.2023 – 985,56 

Pszenica paszowa 17.06.2022 – 1376 – 13.04.2023 – 906,41 

MK: – Teraz propozycja PiS: powszechny skup zboża, tona zboża nie mniej niż 1400 zł z 

dopłatą. 

 

DR: – Na razie jest wymiana jeńców i jest też ruski ostrzał. W obwodzie zaporoskim 

rakieta trafiła w cerkiew. 

Cezary Grochot: – Kolejne święta na wojnie. Żołnierzy z pierwszej linii frontu odwiedził 

generał Sierhij Najew, szef połączonych sił zbrojnych Ukrainy. Było wspólne świąteczne 

śniadanie i życzenia, żeby kolejna Wielkanoc wszyscy już mogli spędzić w swoich domach. 

Mykoła: – Niedaleko stąd jest wioska, ludzie przynieśli nam jajka, kiełbasę [no i bimber 

zapewne] 

Dostaliśmy też paczki z domu. Najbardziej brakuje rodziny, ale damy radę. 



CG: – Rodziny żołnierzy w całej Ukrainie też modliły się o szybkie zakończenie wojny, 

wyzwolenie całego kraju, jak tu w odbitej kilka miesięcy temu Łukasziwce. 

Serhij, ksiądz [pop] z Łukasziwki: – Wszystko w środku w naszej cerkwi spłonęło, ale 

mury stoją, są też ludzie i to jest najważniejsze, bo Kościół to ludzie, całą resztę można 

odbudować. 

CG: – Nasza wiara w zwycięstwo jest niezachwiana – mówił w wielkanocnym orędziu do 

narodu Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy – Zapowiedział, że wkrótce ukraińska flaga 

będzie powiewać nad Krymem, wybrzeżem Morza Azowskiego i innymi okupowanymi przez 

rosję terytoriami. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy; – Rok temu tego dnia modliliśmy się, by 

Ukraina wytrzymała. Teraz modlimy się, by zwyciężyła i tak się stanie. 

CG: – Mimo świąt rosja nie wstrzymała ognia. W wyniku ostrzału obwodu 

mikołajowskiego zginęło dwoje nastolatków. 

Dobra informacja to świąteczna wymiana jeńców, dzięki niej 130 ukraińskich żołnierzy, 

funkcjonariuszy straży granicznej i gwardii narodowej odzyskało wolność. Kilka miesięcy temu 

trafili do niewoli w rejonie Bachmutu, Zaporoża i Chersonia. 

 

DR: – Minister Niedzielski nie zdołał przekonać ani środowiska medycznego, ani w 

całości własnego obozu politycznego, jego sztandarowy projekt ustawa o jakości w opiece 

zdrowotnej odrzucona – przegrywa w Sejmie jednym głosem, głosów sprzeciwu był cały chór. 

Adrianna Otręba: – Ustawa o jakości w opiece zdrowotnej i bezpieczeństwie pacjenta 

trafiła do kosza. Jednego głosu zabrakło PiS (ZA 224 – wielkość bezwzględna 225) żeby 

odrzucić senackie weto do ustawy. Ale brak mobilizacji w PiS, 6 posłów nie głosowało wcale, 

a dwie posłanki wstrzymały się (Anna Dąbrowska-Banaszek, Józefa Szczurek-Żelazko) 

Ustawa zakładała także, że MSZ przekaże 50 milionów złotych na zasilenie Funduszu 

Rozwoju Kultury Fizycznej, który działa przy ministrze sportu. 

Likwiduje się Centrum Monitorowania Jakości, a kompetencje miał przejąć MSZ. 

Personel medyczny miał być zobowiązany do zgłaszania niezwłocznie tak zwanych 

zdarzeń niepożądanych, takich które mogą mieć negatywny skutek dla zdrowia lub życia 

pacjenta. W zgłoszeniu trzeba by było podać dane swoje, pacjenta i innych osób w tym 

uczestniczących. 

 

DR: – Zdrowia i wytrwałości, i żeby ta próba jak najszybciej się skończyła – od 

dziennikarzy z Polski płyną życzenia dla Andrzeja Poczobuta. Pięćdziesiąte urodziny spędza 

w białoruskim więzieniu, skazany w pokazowym procesie jako wróg reżimu, przed którym się 

nie ugiął. Stąd obok życzeń są i podziękowania za niezłomność. 

Andrzej Zaucha: – białoruski dyktator ponad dwa lata temu zamknął go w więzieniu; 

Gazeta Wyborcza, dla której pracuje, poprosiła znanych polskich dziennikarzy, żeby nagrali dla 

niego życzenia. Wierzą, że będzie mógł wkrótce je zobaczyć. (adres więzienia:) 

Почобут Андрей Станиславович Тюрьма No 1, 230023 

г. Гродно Ул. Кирова 1, Республика Беларусь 

Bartosz Wieliński, zastępca redaktora naczelnego „Gazety Wyborczej”: – Wiemy, że 

mimo murów, mimo więziennej cenzury, mimo środków bezpieczeństwa, kontroli i reżimu 

więziennego Andrzej się dowie o tym, że ma tylu w Polsce kolegów, tylu przyjaciół, tylu ludzi o 

nim codziennie myśli i angażuje się w to, żeby został uwolniony. 

♣ 
2023-04-17 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6341 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 107 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny osiemnasty dzień 

 



DR: – Nadal nie ma porozumienia z Ukrainą w sprawie zboża. Wprowadzona przez rząd 

blokada na import produktów rolnych jednocześnie uderza w relacje z Kijowem i Brukselą, ani 

nie gasi protestów, ani nie rozwiązuje kryzysu. 

Protestujący z transparentem: 

PRZYWRÓCIĆ CŁO NA PRODUKTY ROLNO-SPOŻYWCZE NATYCHMIAST! 

Morawiecki: – Będziemy wprowadzać kolejne rozwiązania, po to żeby rolnik polski 

wiedział, że władza, że nasz obóz, obóz Prawa i Sprawiedliwości jest całym sercem za rolnikami 

polskimi. 

Arleta Zalewska: – …nikt protestu nie przerywa ani w Hrubieszowie, ani w Szczecinie. Na 

przejście graniczne w Dorohusku przyjechał minister rolnictwa, Robert Telus od 

funkcjonariuszy straży granicznej usłyszał, że od soboty zboże z Ukrainy do Polski już nie 

wjeżdża. Wcześniej premier i ministrowie spotkali się z ukraińską delegacją w Warszawie. Na 

razie mimo wcześniejszych zapowiedzi nie podpisano polsko-ukraińskiego porozumienia w tej 

sprawie. 

Tusk: – Ten łańcuch nieudolności i łańcuch pazerności pokazuje jak w soczewce całą 

metodę rządzenia, a właściwie nierządu, z jakim mamy do czynienia w Polsce… 

[pazerny pot. chciwy, zachłanny] 

Wiesław Gryn, rolnik z województwa lubelskiego, Stowarzyszenie „Oszukana wieś”: – 

Dzisiaj na wsi naprawdę źle się dzieje. Były trzy rozbiory, prawdopodobnie mamy czwarty 

rozbiór i to nie jest w ogóle przesada. 

 

DR: – Rafał Trzaskowski wchodzi do prekampanijnej gry obok Donalda Tuska i razem z 

nim na dowód braku sporu o przywództwo Platformy Obywatelskiej. Sztabem wyborczym 

pokieruje kobieta Wioletta Paprocka-Ślusarska, dotychczasowa szefowa gabinetu prezydenta 

Warszawy. 

Tusk: – Nikt w Polsce nie ma już wątpliwości, że polityczna mafia usiłuje zawłaszczyć 

sądy, żeby nie odpowiadać za nic, media, żeby nikt o niczym nie wiedział i chce podzielić ludzi 

po to, żeby rozproszeni, zalęknieni, nie potrafili przeciwstawić się ich mafijnym metodom. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Obecność Rafała Trzaskowskiego w kampanii ma jeden 

cel: 

Rafał Trzaskowski: – Wesprzeć Donalda Tuska, wesprzeć moją własną partię Platformę 

Obywatelską i Koalicję Obywatelską po to, żebyśmy mogli wygrać wybory. 

KKZ: – Od czasu kampanii prezydenckiej Trzaskowski jest pod ostrzałem mediów 

rządowych i służb państwa PiS. Tusk mówi, że to z powodu strachu. 

Tusk: – w ciągu ostatniego roku i pierwszych trzech miesięcy tego roku do ratusza 

warszawskiego CBA skierowało osiem tysięcy pytań, żądań… Żeby ta władza zobaczyła, że 

ludzie się jej nie boją, że Polki i Polacy nie pozwolą sfałszować wyborów, ukraść wyborów… 

Trzaskowski: – Możemy znowu przywrócić wiarę i wygrać wybory… 

DR: – Zawiadomienie do prokuratury, poszukiwanie odważnych prokuratorów, 

dochodzenie do prawdy – po 13 latach i 6 dniach od katastrofy smoleńskiej, po 8 latach rządów 

PiS i na kilka miesięcy przed wyborami Jarosław Kaczyński wraca do dobrze znanej retoryki i 

do miesięcznic. 

Jarosław Kaczyński w Białej Podlaskiej: – W sprawie smoleńskiej, w sprawie zbrodni, 

która niewątpliwie, jeżeli chodzi o podjęcie decyzji, była zbrodnią putina. Katastrofa smoleńska 

była wydarzeniem tyle tragicznym co właśnie ogromnie istotnym… 

 

DR: – Młodzi w kryzysie, alarm dla zdrowia psychicznego dzieci. 

 

Marcin Wrona: – Przez całe dziedzictwo w Muzeum Polin od teraz można też zobaczyć 

zdjęcia Braci Warner, to Jacek, Sam, Albert i Harry. Od początku swego istnienia ta wystawa 

prezentowała grupę polskich Żydów, którzy zmienili bieg historii. Od teraz odwiedzający 

muzeum będą też mogli poznać życie Braci Warner od ich narodzin w Krasnosielcu 

(Krasnosielc na Mazowszu) 

 



DR: – Dwaj najemnicy z grupy Wagnera wprost przyznają się do okrutnych zbrodni na 

cywilach w Bachmucie, mają na rękach krew nawet małych dzieci. W ten rejon armia putina 

wysyła dodatkowe siły, święta nie przyniosły w Ukrainie oddechu w wojennej codzienności. 

[Okropności Wojny pominiemy milczeniem]. 

 

DR: – Do energii z atomu podejścia są różne, kiedy Dojcze zamykają ostatnie elektrownie 

[jądrowe], Finlandia uruchamia największy reaktor w Europie. Polska jest na początku swojej 

drogi. 

Paweł Płuska: – Po ataku rosji na Ukrainę, po tym, jak putin zaczął używać nośników 

energii już nie tylko jako metody nacisku, ale wręcz broni, stało się jasne dla wszystkich 

w Europie, że bez własnej energii, bez jej bezpiecznych źródeł i sprawdzonych kontrahentów 

nikt nie może czuć się bezpieczny. 

Mark Brzezinski, ambasador USA w Polsce: – Polska potrzebuje więcej rozwiązań 

w zakresie energetyki. Polska potrzebuje bezpiecznych źródeł energii, aby bronić się przed złym 

wpływem rosji. 

PP: – Te słowa padły dziś w ambasadzie Stanów Zjednoczonych w Warszawie podczas 

uroczystości podpisania listów intencyjnych z Hitachi [firma amerykańska] w sprawie budowy 

małych elektrowni modułowych. Amerykańskie instytucje zadeklarowały wstępnie 4 mld 

dolarów wsparcia dla projektu, bez którego Polska już w krótce może być w trudnej sytuacji 

energetycznej. 

Robert Tomaszewski, analityk do spraw energetycznych, „polityka insight”: – Musimy 

odstawiać stare bloki węglowe, elektrownie węglowe mają średnio po 50 lat, one wymagają 

zamknięcia i w tym momencie zastąpienia nowymi mocami. Musimy jednocześnie wypełniać 

unijne cele klimatyczne. 

PP: – W sobotę Dojczland zamknął trzy ostatnie elektrownie jądrowe, ale dziś w Finlandii 

został uruchomiony największy w Europie. 

 

DR: – Okręty marynarki wojennej, lotnictwo i jednostki specjalne – 2,5 tysiąca żołnierzy 

ćwiczy w rejonie Mierzei Wiślanej po raz pierwszy w takich warunkach. 

Jan Błaszkowski: – To bardzo rzadki widok, gdy z morza na ląd wypływają pancerniacy. 

A właśnie desant na plażę na Mierzei Wiślanej żołnierze z brygady kawalerii pancernej 

z Braniewa jest jednym z elementów manewrów Zalew 23. 

♣ 
2023-04-18 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6286 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 993 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dziewiętnasty dzień 

 

Transparent: UKRAIŃSKIE ZBOŻE NIEZBADANE 

W POLSKIM CHLEBIE SPRZEDAWANE 

GK: – Im bardziej rząd nie radzi sobie z kryzysem, a rolnicy stanowczo protestują, tym 

bardziej politycy partii rządzącej próbują zrzucać odpowiedzialność na Komisję Europejską. Na 

jakie decyzje, które ktoś gdzieś w Brukseli miał podjąć? A w kraju są sztab kryzysowy, 

prokuratorskie śledztwo i porozumienie z Ukrainą. 

Rolnik: – Pszenica kosztuje 800 złotych i skupy nie chcą brać. 

Rolnik: – Poniżej kosztów, nam nic nie zostaje. 

Maciej Knapik: – Po kryzysie trwającym od miesięcy, po sobotnim zakazie wwozu 

płodów rolnych z Ukrainy wspólna konferencja [prasowa] polskich ministrów z delegacją 

ukraińską: 

Robert Telus, minister rolnictwa i rozwoju wsi, PiS: – Przez pewien czas będzie konwój 

każdego transportu przez Polskę. Założenie plomb z GPS-em. 



MK: – A zatem rząd wycofuje się z zakazu, transporty wracają, ale mają być 

zabezpieczenia. 

AgroUnia: – Ja nie wierzę w to. Słyszeliśmy już, że to będzie tylko i wyłącznie tranzyt. 

Mówimy jasno – [tylko] cło, które będzie powodowało, że cena tego zboża nie będzie zrównana 

z ceną europejską. 

MK: – w Sejmie [na korytarzu] domagano się, żeby powołano komisję śledczą, żeby 

zbadano, kto zarobił na trwającym od miesięcy wwozie i handlu ukraińskim zbożem, co 

spowodowało spadek cen rynkowych i kryzys rolnictwa krajowego. 

MK: – wiceminister rolnictwa tradycyjnie oskarża Unię o całe zło. Ale gdy próbujemy go 

zapytać, jaki on ma pomysł na ten kryzys, odpowiedzi brak. Dopiero dzisiaj pojawiają się 

informacje, że Unia może zwiększyć wsparcie dla rolników także z Polski; Polacy dostaliby 

dodatkowo blisko 40 milionów euro i że jest dyskutowana sprawa ceł. 

Andrzej Duda, prezydent w czasie wizyty prezydenta Zełenskiego: – Mamy nadzieję, że 

fizycznej granicy między Polską a Ukrainą po tej wojnie nie będzie. 

MK: – Dokładnie 10 dni potem ten sam rząd granicę zamknął. Teraz znowu otworzył. 

Julia Swyrydenko, minister gospodarki Ukrainy: – Jesteśmy przekonani, że ukraińscy 

eksporterzy będą przestrzegać wymagań. 

MK: – Tyle że do nieprawidłowości dochodziło głównie po polskiej stronie. 

 

GK: – Problemy rolników to także jeden z głównych tematów lidera opozycji Donalda 

Tuska w lubelskiem. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Skończył się objazd województwa lubelskiego, pojutrze 

zaczyna objazd podlaskiego. Koalicja obywatelska była w 6 województwach, jej politycy byli w 

658 spotkaniach z wyborcami. 

Wiesław Gryń, rolnik, stowarzyszenie „Oszukana wieś”: – Dlaczego my mamy z 

Ukraińcami dzisiaj walczyć o cenę w bratobójczej wonie? 

Tusk: – (opozycja niewiele może zrobić, ale zrobi jedno) żebyście nie byli niesłyszani… 

Lublin, Biała Podlaska, Stoczek Lubelski, Łuków, Kobylany, Krzywda, Kodeń, 

Międzyrzec Podlaski, Dęblin, Radzyń Podlaski, Parczew, Lubartów, Puławy, Kazimierz Dolny, 

Opole Lubelskie, Włodawa, Łęczyca, Lublin, Świdnik, Chełm, Józefów nad Wisłą, Kraśnik, 

Zamość, Biłgoraj, Tomaszów Lubelski, Horodło, Hrubieszów, Janów Lubelski, Susiec… 

Tusk obiecał, że do 4 czerwca Koalicja Obywatelska odwiedzi wszystkie 16 województw. 

 

GK: – Atak terrorystyczny, (Efbiaj) FBI i polskie służby w akcji. Ćwiczenia mające 

symulować atak terrorystyczny o charakterze masowym. 

 

Marcin Wrona: – Ponad 10 tysięcy uczestników z ponad 20 krajów świata tradycyjnie 

wyruszyło sprzed bramy ARBEIT MACHT FREI (praca czyni wolnym) obozu w Auschwitz. 

Marsze żywych od 35 lat upamiętniają ostatni etap zagłady Żydów i innych; gdy pod koniec 

wojny więźniowie byli zmuszani do wielokilometrowych morderczych marszów z jednego do 

drugiego obozu zagłady. Dźwięk z baraniego rogu w tradycji żydowskiej wzywa do pokuty. Pan 

David Schaecter jest jednym z pomysłodawców marszu żywych. Do Auschwitz trafił, gdy miał 

jedenaście lat: 

Dawid Schaecter, były więzień Auschwitz-Birkenau: – Świat nic nie zrobił, świata to nie 

obeszło, półtora miliona dzieci poniżej dwunastego roku życia zostało systematycznie 

wyeliminowanych. Jeśli świata to nie obchodzi, jeśli świat tego nie rozumie, to cóż nam 

pozostaje? 

MW: – Trzykilometrowy marsz do byłego obozu Birkenau poprowadziło 42 ocalonych z 

Holokaustu. Wśród gości był prezydent Italii. 

Sergio Mattarella, prezydent Italii: – Dziś bardziej niż kiedykolwiek słowa i argumenty z 

lat trzydziestych zjawiają się w czasie nieludzkiej agresji rosji na Ukrainę. Pamięć o 

Holokauście jest ponadczasowym ostrzeżeniem, którego nie można nam zignorować. 

 

GK: – Zamiast w komorach gazowych ginęli w walce, pokazali godność, okazali 

determinację i stanowczy sprzeciw wobec dojczlandzkiego planu zagłady narodu żydowskiego. 



Giora Bar Nir: – Jak un otworzył okno, widzieliśmy ten się mówi smug, dymy, ja 

pamiętam, wujek powiedział: zapalili gięto, ja pamiętam tamten dzień, tamten dym. 

Giora Bar Nir: – Jerzy Czesław Abimer – to jest moje polskie imię; anty Niemców ja ich 

rozumiem zupełnie tych ludzi… 

Ja się nie bałem niczego, ja byłem dzieckiem. Później możliwe tak, ale nie w gecie. 

Marek Robaszkiewicz, ocalały z warszawskiego getta: – Według mnie oni nie mieli innego 

wyjścia, nie mieli czym tego robić i była mała grupa. 

To ja kiedy byłem w Warszawie na aryjskiej stronie, wiedziałem, co to jest Oświęcim, 

wiedziałem, co to jest Pawiak, te rzeczy ja wiedziałem. Wiedziałem o tym, że jak kto się dostaje 

do Oświęcimia, to nie wychodzi. 

Sie chodziło normalnie po ulicach [getta], nie było tego, co się widzi na zdjęciach, tych 

ludzi wynędzniałych, nie mających nic do jedzenia i tak dalej, i tak dalej. To się zrobiło później, 

po naszym wyjściu z geta. 

 

GK: – Prezydent Emmanuel Macron zdaje się zaklinać rzeczywistość, ale Francuzi nie 

chcą pracować dłużej i protestują na ulicach. Daje sto dni na uspokojenie nastrojów. 

 

GK: – Wołodymyr Zełenski niemal na linii frontu odwiedził żołnierzy i wręczył im 

odznaczenia za męstwo, determinację i odwagę w walce z ruskim agresorem. Dużo jest 

wątpliwości  co do wyjazdu putina, jak przekonuje kremlowska propaganda, do Ukrainy. 

Andrzej Zaucha: – Ruiny Awdijiwki, miasta, które szturmują ruskie oddziały. Prezydent 

zaledwie kilka kilometrów od linii frontu odwiedził ukraińskich żołnierzy i wręczył im bojowe 

odznaczenia. A putin też odwiedził żołnierzy w strefie przyfrontowej w Ukrainie. Na 

przydrożnym znaku widać nazwę Геническ, [tam był putin] to tereny okupowane, ale oddalone 

od linii frontu o 130 km, czyli poza zasięgiem ukraińskiej artylerii. Dyktator bardzo się o siebie 

boi i niszczy każdego, kto mu zagraża. Znany rosyjski opozycjonista Władimir Kara-Murza 

został skazany na 25 lat więzienia, w przeszłości dwukrotnie próbowano go otruć. 

 

Marek Nowicki: – Do wczoraj na piątą dawkę szczepionki na Covid-19 zapisało się 18678 

osób, zaszczepionych 5765. Kto może przyjąć piątą dawkę? Osoby 60+, pracownicy ochrony 

zdrowia, osoby z obniżoną odpornością. Ci co nie przyjęli poprzednich dawek, mogą po prostu 

się zgłosić. W Indiach służby zanotowały ogromny wzrost infekcji bardzo zakaźnym nowym 

wariantem XBB16 o nazwie Arktur. 

♣ 
2023-04-19 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6278 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 631 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty dzień 

 

GK: – Były ważne słowa i równie ważne gesty. Prezydenci Dojczlandu, Polski i Izraela 

pochylili się przed pomnikiem Bohaterów getta. W Warszawie dziś obchody 80. Rocznicy 

wybuchu powstania w getcie. 

 

GK: – W Polsce nie zostanie żadna tona ukraińskiego zboża. Będą tranzyt i konwoje. 

 

GK: – Nie ma jeszcze decyzji, ale jest wniosek do Izby [jakiej?], by Izba zbadała, kto 

zarobił na ukraińskim zbożu. 

Od lipca do marca do Polski wjechało 4 miliony ton zboża z Ukrainy. [I nie wyjechało]. 

Najwięksi importerzy w grupie produktów: zboża, pasza i rośliny oleiste od lipca do marca: 

Rumunia – 5720,7 | 106,4 | 1662,4 | = 7489,5 

Chiny – 4404,3 | 1234,8 | 29,8 | = 5669 

Turcja – 3699,1| 196 | 1305,6 | = 5200,6 



Hiszpania – 4543,4 | 42,3 | 85,8 | = 4671,5 

Polska – 2219 | 726,1 | 932,5 | = 3878,3 tys. ton 

Italia – 1930,5 | 107,4 | 204 | = 2242 

Węgry – 1711 | 99 | 389,5 | = 2199,4 

W NIK jest już wniosek o kontrolę. 

 

GK: – To nie jest powód do żadnego tryumfu, ale do satysfakcji, że racjonalne argumenty i 

wspólna akcja mają sens. Przeciwko rządowej ustawie lex pilot protestowali nadawcy, sieci 

kablowej i przedsiębiorcy. Nikt nie zaprogramuje państwu pilotów, rząd wycofuje się z tego 

pomysłu. 

 

GK: – To miałby być symboliczny propagandowy sukces militarny, putin bardzo tego 

potrzebuje, a ukraińska armia robi wszystko, by nie dopiął swego. 

Putin chce zdobyć Bachmut przed 9 maja w rosji to dzień zwycięstwa nad faszyzmem. 

Dlatego Bachmut równają z ziemią dzień i noc. 

Andrzej Zaucha: – …Pod pancerzem wojskowego transportera i pod osłoną nocy to jedyny 

sposób, by dostać się do Bachmutu. Droga, która prowadzi do miasta, znajduje się pod 

nieustającym ostrzałem ruskiej artylerii. Codziennie ostrzeliwany jest też Chersoń. Artyleria 

i snajperzy strzelają z okupowanego przez nich drugiego brzegu Dniepru. 

 

GK: – Z miesiąca na miesiąc leki w aptekach drożeją, a to wielki problem zwłaszcza dla 

seniorów. Leki nierefundowane podrożały o blisko 10%, te bez recepty o ponad 12%. 

♣ 
2023-04-20 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6109 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdaowicz 

 

Polska – 511 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty pierwszy dzień 

 

GK: – Za niespełna pięć godzin przejścia graniczne znów zostaną otwarte dla ukraińskiego 

zboża, choć u rolników i w skupach magazyny są pełne. Minister Robert Telus zapewnia, że to 

będzie tranzyt, że będą konwoje, plomby i monitoring, ale rolnicy jakoś w to nie wierzą. 

Maciej Knapik: – Zboże już wjechało do Polski, ktoś zbijał fortunę na ich krzywdzie. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Rozmowy zakończyły się bez porozumienia, bo choć 

Bruksela wyszła naprzeciw oczekiwaniom krajom przygranicznym i zgodziła się na zakaz 

importu, to wskazała też tylko cztery produkty: pszenicę, kukurydzę, słonecznik i rzepak. 

MK: – PiS wobec wielu rolników stosowało taktykę na przeczekanie. 

Michał Kołodziejak, AgroUnia: – Dzisiaj są pod ścianą, bo idą wybory. I oni dzisiaj, 

gdyby mogli, za te zboże by zapłacili, wykopali dziurę i je zasypali, żeby go po prostu nie było. 

MK: – Na 25 kwietnia AgroUnia zapowiada protest tysiąca traktorów. 

 

GK: – Jeśli ktoś naprawdę chce wygrać wybory, musi szukać głosów także na terenie 

przeciwnika. To uproszczenie, ale ściana wschodnia, podkarpackie, lubelskie i podlaskie to nie 

jest teren łatwy dla Platformy Obywatelskiej. Lider i posłowie partii dziś podjęli wyzwanie. 

Jakub Sobieniowski: – To Donald Tusk na Podlasiu nazywanym wyborczym bastionem 

PiS-u. 

Tusk: – Dzięki takim ludziom jak wy tu z Krosina, z Białegostoku, z Łomży, Suwałk, 

całego Podlasia, którzy się nie boją, którzy się nie dali stłamsić i w całej Polsce spotykam takich 

ludzi jak wy i się nie damy. 

Kleocin koło Białegostoku: – Trzeba wygrać wybory, odsunąć ich od władzy, rozliczyć, a 

później pojednać ludzi i dać młodym rządzić. 

 



GK: – Najpotężniejsza rakieta świata wystartowała z bazy w Teksasie. Pędziła z ogromną 

prędkością w kierunku granicy atmosfery do czwartej minuty, wybuchła tuż przed odłączeniem 

pierwszego modułu. 

Krzysztof Kanawka, doktor: – Udał się start i o to chodziło, aby uruchomić silniki, aby 

udało się wznieść ponad wyrzutnię startową, natomiast druga część się nie udała. 

 

GK: – Pierwszy raz od początku ruskiej agresji na Ukrainę do Kijowa przyjechał Jens 

Stoltenberg, sekretarz generalny NATO. Wizyta nie była zapowiadana. Sekretarz Sojuszu oddał 

hołd żołnierzom, którzy zginęli w walce z ruskimi. Później były rozmowy polityczne. 

Andrzej Zaucha: – Podczas tej wizyty sekretarz generalny NATO powiedział głośno to, o 

czym Ukraińcy marzą: 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Przyszłość Ukrainy jest w rodzinie euro-

atlantyckiej, ukraińska przyszłość jest w NATO. Wszyscy sojusznicy się z tym zgadzają. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Potrzebujemy więcej niż ten format 

stosunków, który mamy obecnie. Bardzo cenimy, że nasi sojusznicy wspierają nas bronią, ale 

chcemy zrozumieć, kiedy Ukraina będzie w NATO, chcemy także gwarancji bezpieczeństwa na 

tej drodze. [Stanie się to dopiero, jak Ukraina pokona rosję]. 

Karine Jean-Pierre, rzeczniczka prasowa Białego Domu: – Pakiet będzie zawierał więcej 

amunicji do dostarczanych przez Stany Zjednoczone systemów rakietowych Saimar, a także 

dodatkowo amunicję artyleryjską. 

 

GK: – Tych danych rządowa propaganda raczej nie poda. Nie pasują do obowiązującej 

narracji o rozwoju i dobrobycie, chodzi o raport „szlachetnej paczki’. Na pytanie czego boją się 

najbardziej Polacy, odpowiadają: inflacji 50,8%, drożyzny 33,9%, spadku poziomu życia 33,9%, 

a do tego rośnie sfera skrajnego ubóstwa wzrost o 859 tys. 54% to już 2,5 mln. osób. 

 

GK: – Co najmniej 10 lat okradali TIR-y. W nocy podjeżdżali na parkingi, przecinali 

plandeki, kradli łatwy do sprzedaży na bazarach towar. Mogli zarobić dziesiątki milionów 

złotych. Policjanci zatrzymali właśnie 10 przestępców. 

 

GK: – Dziesięć osób, w tym pięcioro dzieci było w budynku w momencie, gdy wybuchł 

gaz. Na szczęście nikt nie zginął, ale 4 osoby są ranne. W miejscowości Sędziniec w 

Wielkopolsce. 

[Za każdym razem na taki wybuch reaguję nieodmiennie od 50 lat, wysyłam do kolejnej 

instytucji zawiadomienie, że przecież Francuzi mają gazomierze, które gwałtownie odcinają 

wypływ gazu, gdy tylko gaz się ulatnia, nie dochodzi do takich wybuchów. Osobiście to 

poznałem. Polska jednak woli kolejne rozwalone domy i ofiary w ludziach niż wprowadzenie 

francuskiego systemu]. 

 

Upał, w słońcu 28 stopni Celsjusza. 

Wczoraj zaszczepiliśmy się na Covid-19, ja piątą dawką, Anka i Gosia czwartą, ja 

zareagowałem natychmiast, nie mogłem zrobić kroku, Gosia w nocy miała podwyższoną 

temperaturę, Anka dopiero w piątek gorzej się czuła. Ja w sobotę dostałem silnego kataru, 

musiałem cały dzień przeleżeć w łóżku. 

♣ 
2023-04-21 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6039 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 455 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty drugi dzień 

 

GK: – Wyjątkowa jednomyślność członków NATO w sprawie członkostwa Ukrainy 

w Sojuszu [Północno-Atlantyckim]. 



 

GK: – Konkrety dla Polskiej Wsi 

Dopłaty do poziomu 1400 zł za tonę pszenicy 

Wyższy zwrot za paliwo rolnicze 

Dopłaty do nawozów 

Dopłaty do zbóż 

 

GK: – Wiceprezes Unijnego Trybunału Sprawiedliwości zmniejszył Polsce karę z miliona 

do pięciuset euro dziennie – płacimy ją od listopada 2021 roku, za niewykonanie wyroku w 

sprawie Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego. 

 

GK: – pytanie o gigantyczną stratę NBP za zeszły rok: to blisko 17 miliardów złotych, 

(- 16 943 670 700 zł) rok wcześniej NBP miał zysk, blisko 11 miliardów złotych. 

 

GK: – Senat chce zmiany prawa wyborczego. W przyszłym tygodniu będzie projekt 

ustawy. Chodzi o głosowanie za granicą. PiS przyjęło przepisy, które dają komisjom tylko dobę 

na policzenie głosów, przy czym wspólnie musi je liczyć cała komisja. Rzecznik praw 

obywatelskich zgłasza stanowczy sprzeciw [przeciw jednej dobie na liczenie]. 

 

GK: – Myślałem, że szukamy ciała – tak po szczęśliwie zakończonej akcji ratunkowej 

pisał himalaista Adam Bielecki. Rzeczywiście, to niewiarygodne, że indyjski wspinacz, który 

wpadł do szczeliny przeżył. Dwóch Polaków i sześciu Szerpów po trzech dniach wyciągnęli go 

żywego. 

 

GK: – Na pytanie, czy można przeszczepić płuca bez otwierania klatki piersiowej, pewnie 

zdecydowana większość z państwa odpowie: oczywiście nie. Otóż można, już można. Pierwszą 

taką operację przeprowadzili lekarze z Barcelony. Będzie bezpieczniej, a pacjenci szybciej 

wrócą do zdrowia. 

Cezary Grochot: – Pionierska procedura zastosowana przez lekarzy z Barcelony nie 

wymaga rozcinania żeber i otwierania klatki piersiowej. Zamiast tego jest niewielkie nacięcie. 

Hiszpańscy specjaliści dokonali zaledwie 8-centymerowego nacięcia tuż nad przeponą, robotowi 

Da Vinci tą drogą udało się usunąć zniszczone płuca i wprowadzić płuca zdrowe. 

 

GK: – Posłanki i posłowie i nie tylko, mają obowiązek składania oświadczeń 

majątkowych. Mają nie tylko obowiązek napisać, co mają, ile zarabiają, jakie mają 

oszczędności. 

Ale kto powiedział, że mają obowiązek napisać wyraźnie i czytelnie? I z tym problemem zderzył 

się pewien aktywista, który postanowił oświadczenia udostępnić. 

♣ 
2023-04-22 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6039 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 445 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty trzeci dzień 

 

DR: – Znowu przedwyborczo aktywny, znowu dzieli Polaków [Kaczyński], wejście tylko 

dla swoich. Kaczyński czuje się nie najlepiej. 

 

DR: – prezydent o powodach rekordowej inflacji, to władza przyłożyła rękę do drożyzny, 

rozdając pieniądze, raczej rozrzucając – punktuje opozycja. 

Paweł Płuska: – Wczorajszy wieczór w Pajęcznie przejdzie do historii jako wieczór 

szczerości: Mnie też się kiedyś za pierwszym razem nie udało – prezydent. – Najłatwiej byłoby 

powiedzieć, że na całym świecie wzrosły ceny paliw. A, te ceny paliw i energii pociągnęły za 



sobą ceny w sklepach, no i dlatego mamy wszyscy drogo i jest inflacja. Ale ona jest skutkiem 

także naszych działań, które tutaj podejmowaliśmy w Polsce, bo podejmował premier, rząd, 

parlament, choćby w czasie pandemii koronawirusa, kiedy rozdawaliśmy przedsiębiorcom 

pieniądze, to oczywiście musiało spowodować inflację, zdawaliśmy sobie sprawę z tego. 

 

DR: – Pozwała ministra sprawiedliwości i wygrała. A walka o własne imię była też dla 

niej walką o dobre imię wymiaru sprawiedliwości. Warszawska sędzia [sędzina] Justyna Koska-

Janusz wygrała proces przed Sądem Najwyższym po sześciu latach batalii. Zbigniew Ziobro 

musi ją przeprosić. 

 

DR: – Bachmut już zrównany z ziemią, a wciąż pod ostrzałem ruskich. Ukraina w 

oczekiwaniu na start ofensywy. Z Hiszpanii wypłynął transport kolejnych Leopardów. 

 

DR: – Dzieci za małe, by się poskarżyć i opiekunki jak z horroru w Wałbrzychu nagrane i 

ujawnione przez rodziców. Już wstępnie rozliczone, cztery osoby straciły pracę, a prokuratura 

sprawdza, czy konsekwencji będzie ciąg dalszy. 

Renata Kijowska: – Jak długo to trwało? Dla kilkunastomiesięcznych maluchów nawet 

kilka tygodni to kawał życia, którym ciocie ze żłobka zgotowały im horror: 

Przestań wyć tylko, przestań wyć! 

Ty, k… jaka ty jesteś stara k… 

To tylko jej wstać i zaj…ć. 

Jedz normalnie. Co ty robisz? 

Nie dość, że wyje cały czas, to jeszcze nie umie się bawić. 

Chcesz tam do pokoju? Nie. To cicho! 

Nie rozumieją, co słowo na K i inne znaczą, ale pamiętają agresję kilku opiekunek z 

Wałbrzyskiego żłobka numer 6 i swój strach. 

Piotr: – Córka budziła się w nocy: Nie! Nie! Nie! 

RK: – Ojciec jednej z dziewczynek zrozumiał, że to coś więcej niż strach do wstawania, 

do ubranka włożył dyktafon. To co zarejestrował, przekazał reporterowi „uwagi TVN”. 

♣ 
2023-04-23 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6039 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 73 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty czwarty dzień 

 

DR: – Pre kampania prorządowa, po objeździe po Polsce, przystanek sukces. Premier 

przekonuje, jak jest dobrze. 

Morawiecki w lubuskiem: – Dzisiaj, proszę państwa, to dla mnie ogromna radość – setki 

tysięcy ludzi do Polski wracają. Proszę o podniesienie rąk, kto zna kogoś, kto wrócił. Proszę, las 

rąk. 

Jakub Sobieniowski: – Kaczyński już wczoraj ze względu na stan zdrowia tylko 

anonsował wystąpienia premiera. 

Morawiecki, wystąpienie drugie: – Tablice choćby takie jak ta, która będzie dotyczyła 

dofinansowania ze środków rządowego funduszu inwestycji lokalnych – budowa szatni 

sportowej wraz z zagospodarowaniem terenu przy ul. Międzyrzeckiej w Pszczewie, 

dofinansowanie 750 000 zł 

JS: – A to trzecie: 

Morawiecki: – Dzięki środkom rządowym mogliśmy wybudować nowoczesne zaplecze 

sportowe, szatnię. 

Jacek Sasin, wicepremier w Pszczewie: – Szanowni mieszkańcy Podlasia, tej części, która 

można powiedzieć, jest oczkiem w głowie naszego rządu. 



JS: – Ani Mariusz Błaszczak, ani Jacek Sasin nie mieli czegoś, co miał premier: w branży 

koncertowej to się nazywa sapot, w polityce być może przygotowanie sali: 

Ast: – Witamy pana wojewodę! Jak jest pan wojewoda, znaczy, że za chwilę będziemy 

witać pana premiera Mateusza Morawieckiego, więc jeszcze raz zawołajmy: Mateusz! Mateusz! 

Nim pan premier wejdzie na salę, to jeszcze raz wielkie brawa dla pana premiera właśnie za 

Polski Ład. 

JS: – Marek Ast wypowiedział słowa modne 8 lat temu w polityce: 

Ast: – Im się wydaje, że polska jest w ruinie. 

- Nigdy nie mówiliśmy, że Polska jest w ruinie. Jeśli ktoś mówi, to kłamie. 

Ziobro: – Platforma i PSL zostawiły Polskę w ruinie… 

Kaczyński: – Wiemy, że ten rząd doprowadził kraj do ruiny. 

 

DR: – Zaniechanie, które uderza w zasadę równości wyborów. Kilka razy Państwowa 

Komisja Wyborcza wnosiła o korektę liczby posłów i senatorów wybieranych w poszczególnych 

okręgach, kodeks był nowelizowany, ale akurat nie o te zmiany walczyła sejmowa większość. 

Paweł Płuska: – Teoretycznie głos wyborcy, głos każdego z nas ma taką samą siłę. 

W praktyce już tak dobrze to nie wygląda. PKW jesienią znowu wysłała wniosek do marszałek 

sejmu w sprawie zmiany granic okręgów wyborczych i liczby posłów w nich wybieranych, bo 

zmienia się liczba mieszkańców w okręgach. Powinny zostać zachowane proporcje, czyli w 

całym kraju jeden mandat powinien przypadać na podobną liczbę wyborców, a to oznaczałoby 

zmiany: Miasto Warszawa jest 20 mandatów, a powinno być 21 mandatów. Województwo 

warszawskie jest 12 mandatów, a powinno być 14 mandatów. 

DR: – Miały stać się na siłę rosjanami. Dzieci z Chersonia uprowadzone przez 

uzbrojonych wojskowych, cudem ocalonych przed wywózką w głąb rosji, według Kijowa działa 

tam 70 obozów dla nielegalnie deportowanych z Ukrainy dzieci. Ich liczba może sięgać nawet 

trzystu tysięcy. 

Katarzyna Sławińska: – Andrej, Dasza, Ułeksandr – ukraińskie dzieci nielegalnie 

wywiezione do rosji. Jedne z niewielu, którym udało się uciec, po pięciu miesiącach i przebyciu 

tysięcy kilometrów są bezpieczne w stolicy Gruzji Tbilisi dzięki odwadze Natalii. 

♣ 
2023-04-24 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6129 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 76 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty piąty dzień 

 

DR: – prezes PiS na fali przedwyborczo wyliczanych sukcesów, PiS chwali wzmocnienie 

armii, a przy okazji zaskakuje, mówiąc, że wojna w Ukrainie może się zakończyć pewnym 

kompromisem. Premier też zaskoczył, ogłosił cud podatkowy. 

 

DR: – Politycy Platformy Obywatelskiej na Podkarpaciu z własną ofertą, ale też z 

recenzją, pokazują to, co władza widzieć i wytłumaczyć nie chce. 

Maciej Knapik: – Koalicja Obywatelska odwiedza Podkarpacie z jasnym przekazem: 

Tusk: – Tak ważna jest wasza obecność, tak ważne jest wasze takie twarde, zdecydowane 

powiedzenie tej władzy: patrzymy wam na ręce, widzimy, co robicie, nie będziemy milczeć, nie 

skapitulujemy. 

MK: – To już ósme województwo odwiedzane przez polityków PO. W Tarnobrzegu 

Donald Tusk mówił między inni o kwestii zwrotów podatkowych, którymi władza się chwali, 

choć nie ma czym – słyszymy. 

Tusk: – Zapłaciliśmy za dużo tego podatku ze swoich pieniędzy, te pieniądze straciły na 

wartości, oddali nam tylko część tych pieniędzy. 

MK: – Tusk nawiązywał do Jarosława Kaczyńskiego i cytując poezję Wojciecha 

Młynarskiego: 



Tusk: – Niech zażywa główka siwa spokojnych pieleszy. 

Po co babcię denerwować, niech się babcia cieszy. 

MK: – …program mieszkaniowy, to kredyt 0% na zakup pierwszego mieszkania 

600 zł dopłaty na wynajem mieszkania 

10 mld zł dla samorządów na remonty pustostanów, co w wielu miejscach ma rozwiązać 

problem braku mieszkań. 

Tusk: – wszystko jest w waszych rękach, waszych sercach, waszych umysłach. 

MK: – Wygrane wybory oznaczają, jak słyszymy: natychmiastowe sięgnięcie po 

wstrzymane teraz środki z funduszu odbudowy około 158 500 000 000 zł (kwota zależna od 

kursu Euro); przywrócenie europejskich standardów w sądownictwie, zakończenie sporu z Unią 

Europejską i bezpieczne miejsce Polski w strukturach Zachodu. 

 

DR: – Rolnicy protestują między innymi w Kłodzku. 

Arleta Zalewska: – Takich spotkań w kampanii (senator PiS w Kłodzku) obawiają się 

politycy PiS-u. Seria konkretnych postulatów, pytań i zarzutów – to usłyszał senator PiS… 

DR: – Podatek od zrzutek wpięty w ustawę deregulacyjną, a ustawa już z podpisem 

prezydenta. PiS bije się w piersi i obiecuje poprawę. Błąd ma zlikwidować kolejna ustawa. 

A stan na dziś jest taki, że od 1 lipca podatek wchodzi w życie, co martwi między innymi 

rodziców zbierających każdy grosz na ratunek dla swoich dzieci. 

Katarzyna Górniak: – Wiktoria i mama, mają głownie siebie. 

Weronika Lasek, matka Wiktorii: – Pomoc państwa jest naprawdę niewystarczająca. 

KG: – Dziewięciolatka ma porażenie mózgowe, to powikłanie okołoporodowe. 

Weronika: – Jeśli chodzi o życie z niepełnosprawnym dzieckiem w Polsce, to w 98% 

zależymy od tego, co darczyńcy nam dadzą… 

KG: – i teraz znów proszą darczyńców o sprzęt rehabilitacyjny (elektryczny chodzik – 

147 773 zł) i się martwią 

Weronika: – Oddać jakiś procent haraczu do państwa. 

KG: – Bo pojawiła się obawa, że pieniędzmi ze zbiórek trzeba będzie podzielić się z PiS-

em. 

Tomasz Chołast, zrzutka.pl: – Szkoda byłoby obarczać tych najbardziej potrzebujących 

dodatkowym podatkiem. 

KG: – Andrzej Duda podpisał tak zwaną ustawę deregulacyjną, a w ustawie podatek od 

zbiórek. 

Michał Szczerba: – Chcą położyć swoją brudną pisowską łapę na pieniądzach, które my 

dajemy do puszek, przekazujemy w internecie. 

Weronika: – państwo, które nie pomaga niepełnosprawnym, jeszcze chce im zabrać. 

 

DR: – rosja chce zająć Bachmut i odtrąbić jakikolwiek sukces przez 9 maja, na dzień 

zwycięstwa. Ukraina chce obronić Bachmut, bo jeśli padnie, armia putina pójdzie dalej. Obie 

strony chcą tego za wszelką cenę. Dlatego piekło w zrujnowanym mieście trwa. 

Andrzej Zaucha: – Szybkość, to kluczowe słowo, gdy opisuje się przemieszczenie 

ukraińskich żołnierzy w drodze do Bachmutu i w samym mieście. 

- Najważniejsze to się nie zatrzymywać, być cały czas w ruchu. W nieruchomy cel łatwiej 

trafić. 

AZ: – ruska artyleria bez przerwy ostrzeliwuje broniące się miasto. Według ukraińskich 

żołnierzy, ruscy ustawiają wokół Bachmutu działa największego kalibru. 

Ukraiński żołnierz: – Jeśli zacznie się kontrofensywa na kierunku bachmuckim, 

zaporoskim czy chersońskim, to nam będzie lżej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To ważne, by zrozumieć, że w mieście 

i w wiosce, wszędzie, gdzie jest cicho, gdzie był spokojny wiosenny słoneczny dzień, że każdy 

taki dzień ciszy zdobywa się naszymi wojskami w ciężkich walkach na pierwszej linii frontu. 

AZ: – Ukraińcy atakują w odwecie wszędzie, gdzie mogą. Dzisiaj w nocy niewielkie 

zdalnie sterowane okręty zaatakowały okręty ruskiej floty na okupowanym Krymie. 

 



DR: – Sudan w stanie wrzenia, trwa wojna domowa, a w związku z rosnącym zagrożeniem 

kolejne kraje ewakuują swoich obywateli. 11-osobowa grupa Polaków, w tym dyplomaci 

bezpiecznie wyjechała w konwojach francuskim i hiszpańskim. Sami Sudańczycy też potrzebują 

pomocy tej humanitarnej. 

Cezary Grochot: – Bombardowania, czołgi na ulicach, cały kraj pogrążający się w coraz 

większym chaosie. Kto może, ucieka z Sudanu, ale z dnia na dzień jest to coraz trudniejsze… 

 

♣ 
2023-04-25 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5980 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 547 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty szósty dzień 

 

AW: – Ścigany. Donald Tusk. To nie film, to Polska tuż przed wyborami. Prokuratura 

zaczęła właśnie śledztwo i były premier sam tłumaczy, dlaczego. To za walkę jego rządu 

z importem ruskiego węgla. Równie ciekawe jest, na czyj wniosek prokuratura śledztwo zaczęła. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Jeśli władza myślała, że uda się zastraszyć Donalda Tuska, 

wszczynając w jego sprawie śledztwo, to Tusk szybko rozwiał te kalkulacje. 

Tusk w Rzeszowie: – Proponuję obejrzeć film Ścigany. [niewiele rozwiał] Ale dobrze 

pamiętamy, że ten film się dobrze skończy i ci, którzy ścigają, będą rozliczeni. 

KKZ: – Tusk przekonuje, że cała opozycja jest pod lupą władzy, że będą próby jej 

zastraszania i ścigania. PiS za wszelką cenę chce utrzymać władzę. 

Tusk: – Musimy pokazać całej Polsce i tej władzy, że Polki i Polacy przestali się bać. Nie 

damy się zaszczuć. 

KKZ: – Prokuratura wszczęła śledztwo po zawiadomieniu Marka Falenty, tego Marka 

Falenty, który został skazany za zakładanie nielegalnych podsłuchów w restauracji „Sowa 

i przyjaciele” i nagranie najważniejszych polityków w państwie. 

Grzegorz Rzeczkowski, dziennikarz NEWSWEEKA: – Dokładnie opisał, co robił na rzecz 

PiS-u, jak działał w zmowie z PiS-em, by podsłuchiwać polityków Platformy Obywatelskiej. 

Marek Falenta sprzedał nagranie ruskim, prokuratura do dziś nic w tej sprawie nie zrobiła. [W 

którymś tomie pety wstecz dokładnie opisałem aferę, więc tu nie będę powtarzał, bo dziś nie o to 

chodzi]. 

KKZ: – Firma Falenty latami sprowadzała ruski węgiel, na czym traciły polskie kopalnie. 

Premier Tusk w 2014 roku nakazał kontrolę, blokując jej działania. Wybuchła afera 

podsłuchowa. 

Donald Tusk 

PiS ściga mnie za walkę mojego rządu z importem ruskiego węgla. Prokuratura 

działa na wniosek skazanego za nielegalne podsłuchy importera tego węgla Marka 

Falenty. Użył on swych taśm, w porozumieniu z PiS, w celu obalenia rządu. 

Scenariusz pisany cyrylicą. 

KKZ: – prokuratura oświadcza, że musiała w tej sprawie wszcząć śledztwo i zapewnia, że 

na razie nie planuje przesłuchiwać w postępowaniu Donalda Tuska. Wszystko dzieje się na 

progu kampanii wyborczej. 

[Nie będzie przesłuchiwać, bo zrobi to z lepszym skutkiem komisja sejmowa]. 

 

AW: – Cud podatkowy – tak mówi premier i wylicza, dzięki którym ruchom tego rządu 

ten cud się wydarzy. Cudów nie ma. Był Polski Ład i podatki, od których bolała głowa, więc po 

nadpłacie jest zwrot, który zresztą zżera inflacja. I tak właśnie wygląda cud Morawieckiego. 

Maciej Knapik: – …Wie pan. Mogliby nie oddać. 

 

AW: – Ludzie, zrozumcie. To jest wpychane na wasze talerze. 



Michał Kołodziejczak AgroUnia: – Te maliny mogły być na Ukrainie pryskane środkami, 

które są zabronione w Polsce. 

Arleta Zalewska: – Tym razem protestujący zwrócili się z apelem do Polaków kupujących 

w sklepach maliny, drób, jaja czy miód. To produkty, które od wielu miesięcy wjeżdżały do 

Polski z Ukrainy. Wjeżdżały, jak mówią rolnicy, wbrew zapewnieniom rządu bez odpowiedniej 

kontroli. 

Zarządzenie nr 180 prezesa rady ministrów z dnia 23 czerwca 2022 r. 

W sprawie Międzyresortowego Zespołu do spraw Transportu Produktów Rolnych i 

Spożywczych z Ukrainy 

Skład: minister właściwy do spraw aktywów państwowych, 

Minister właściwy do spraw członkostwa Rzeczypospolitej Polskiej w Unii 

Europejskiej, 

Minister właściwy do spraw gospodarki, 

Minister właściwy do spraw transportu, 

Minister właściwy do spraw wewnętrznych, 

Minister właściwy do spraw zagranicznych, 

Szef Kancelarii Prezesa Rady Ministrów, 

Prezes Rządowej Agencji Rezerw Strategicznych. 

Zadania: bieżąca ocena krajowego zapotrzebowania na produkty rolne i spożywcze oraz 

możliwości ich transportu z Ukrainy; 

AZ: – Dziś pod hasłem strajk 1000 traktorów rolnicy z AgroUnii wyjechali na drogi 

w województwie opolskim. Byli w Prudniku, miejscowości Głębinów koło Nysy, w Opolu 

i Kluczborku. 

 

AW: – Rzeka to nie solniczka. Zasolonych ścieków nie połknie bez czkawki. Na dopływie 

Odry dziś symboliczna blokada i ważny przekaz, który po doświadczeniach zeszłego roku 

powinien być jak ostrzeżenie. 

Paweł Szot: – Każdego dnia z kopalni Halemba w Rudzie Śląskiej wypompowywane są 

tysiące litrów zasolonej wody. Ale to tylko jedna z wielu kopalń, które zrzucają swoje ścieki do 

Odry. Aktywiści z Greenpeace domagają się zatrzymania tego procederu. 

 

AW: – Joe Biden właśnie ogłosił, że wystartuje w przyszłym roku do wyborów. [ma 80 

lat] 

 

AW: – Nigdy w życiu nie zakopywałem człowieka za blokiem [mieszkalnym], nie 

chowałem człowieka na ulicy – mówi polski ratownik, który w okolicach ukraińskiego 

Bachmutu jest czasem 200 metrów od ruskich. To tam walka idzie o każdy centymetr ziemi. 

Andrzej Zaucha: – Skutki ruskiego ostrzału rakietowego Skupianska w obwodzie 

charkowskim, to słynne muzeum krajoznawcze [gruzy] w centrum miasta… 

Ołech Siniegubow, szef administracji wojskowo-cywilnej obwodu charkowskiego: – Na 

kierunku kupianskim jest teraz najgoręcej, trwają tam aktywne walki, w pobliżu miasta 

przebiega linia frontu. Cały czas utrzymuje się wysokie niebezpieczeństwo ataków rakietowych 

na Charków i obwód charkowski. 

 

AW: – Wyjątkowe zdjęcia z Zatoki Gdańskiej, na nich wrak dojczlandzkiego frachtowca 

Franken. Kiedyś był pływającym magazynem paliwa i właśnie z powodu tego paliwa wypadł z 

listy podwodnych atrakcji Bałtyku. Te zdjęcia są wyjątkowe jeszcze z jednego powodu, 

pokazują, że Franken na tę listę jeszcze może wrócić… 

♣ 
2023-04-26 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5887 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 351 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty siódmy dzień 

 

AW: – Służby państwa w prywatnej sprawie. Trudno o bardziej jaskrawy przykład 

nadużycia władzy – tak prawnicy mówią o reportażu „państwo Ziobry”. Interwencja prokuratury 

i ministerstwa sprawiedliwości w sprawie ojca nadzorującego je ministra Ziobry. 

Marta Gorkiewicz: – To kolejna deklaracja Zbigniewa Ziobry, że nie zaangażował się 

w sprawę dotyczącą śmierci jego ojca. A to dokumenty i korespondencja dowodzące, że się 

zaangażował. Gdy matka ministra Krystyna Kornicka-Ziobro poskarżyła się do Europejskiego 

Trybunału Spraw Człowieka między innymi jej zdaniem na nierzetelne śledztwo prokuratury w 

sprawie śmierci jej męża, a ojca Zbigniewa Ziobry, resort Ziobry postanowił przejąć 

kompetencje do reprezentowania Ziobry przed Trybunałem w Strasburgu, które wtedy miało 

MSZ… [sprawa z 2018 roku]. Jest jeszcze apelacja. Sprawa trwa już 17 lat. 

 

AW: – Pięć razy klient ogląda, zanim kupi, tak jest ze wszystkim nawet z pomidorem czy 

ogórkiem. A ekonomiści pokazują dalej i podkreślają: biedniejemy wszyscy.  

Na bazarze: POMIDOR MALINOWY kat I, POLSKA 34,99 zł/kg 

POMIDOR MALINOWY kat I, POLSKA 35,99 zł/kg – 17,99 zł/SZTUKA! 

SŁODKIE POMIDORKI kl I, HOLANDIA 49,99 zł/kg – 24,99 zł/SZTUKA! 

PARÓWKI Z SZYNKI 96% – SWOJSKI SMAK – 54,99 zł/kg 

MANDARYNKI kl I, HISZPANIA – 21,99 zł/kg 

Sprzedaż detaliczna w marcu 2023 (w porównaniu do marca 2022): -7,3% spadek 

Handel paliwami stałymi, ciekłymi, gazowymi: -20.7% spadek 

Prasa, książki, pozostała sprzedaż w wyspecjalizowanych sklepach: -17,8% spadek 

Meble, RTV, AGD: -15,2% spadek 

Żywność, napoje i wyroby tytoniowe: -4,6% spadek 

Tekstylia, odzież, obuwie: -1,7% spadek 

Przeciętne miesięczne wynagrodzenie w sektorze przedsiębiorstw marzec 2023 

7508,34 zł brutto 

+12,6% 

Inflacja marzec 2023 

16,1% rok/do roku wzrost [pozorny, bo to dalszy wzrost inflacji] 

W porównaniu do marca ubiegłego roku wynagrodzenie wzrosło o 12,6%, czyli o tyle 

niektórzy w kieszeni mają więcej, ale że inflacja przekroczyła 16%, wychodzi, że jednak mają 

mniej o -3,5%. Płace realnie spadły i tu wracamy do handlu: 

Dariusz Matysiak, właściciel sklepu z produktami greckimi w Gdańsku: – Ceny są wyższe, 

transport z Grecji zabija… 

Stoisko z wędlinami: 39,99 zł; 55,99 zł; 59,99 zł; 47,99 zł; 33,99 zł; 29,99 zł; 24,99 zł; 

52,99 zł; 42,99 zł; 61,99 zł; 68,99 zł; 43,50 zł; 37,99 zł; 65,99 zł; 66,99 zł; 63,90 zł; 62,99 zł; 

55,99 zł; 69,99 zł; 76,99 zł; 65,99 zł; 45,99 zł; 39,99 zł; 49,99 zł; 47,99 zł; 37,99 zł; 24,99 zł; 

53,99 zł; 26,99 zł; 44,99 zł; 86,99 zł; 47,99 zł; 49,99 zł; 74,99 zł; 59,99zł; 61,99 zł; 44,99 zł; 

40,99 zł. 

Marian Noga, profesor, ekonomista, były członek Rady Polityki Pieniężnej: – wynosi 2,5, 

a gdyby była 8, no to z czego się cieszyć? Będziemy się cieszyć z tego, że o 300% jest wyższa 

inflacja niż powinna być? No to przecież to jest, krótko mówiąc, chore. 

Paweł Płuska: – Na koniec roku skumulowana inflacja z ostatnich trzech lat mogłaby 

przekroczyć 40% !! 

 

AW: – Wołodymyr Zełenski rozmawiał z prezydentem Chin i podobno była to długa 

i znacząca rozmowa. Chiny nazwały Ukrainę strategicznym partnerem i wkrótce do Ukrainy 

przyleci specjalny chiński wysłannik. 

Andrzej Zaucha: – Na to wydarzenie czekano od dawna: chiński przywódca zadzwonił do 

prezydenta Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy 

Wierzę, że ta rozmowa, podobnie jak nominacja ambasadora Ukrainy w Chinach, 

będzie silnym impulsem dla rozwoju relacji dwustronnych. 



AZ: – Jedna rozmowa nie zmieni przebiegu wojny, pocisk za pociskiem ukraińska 

artyleria ostrzeliwuje pozycje ruskich w Bachmucie i jego okolicach, to kluczowa bitwa na 

wschodzie Ukrainy. 

 

AW: – Automat z receptami, szykuje się zmiana przepisów po śmierci dwóch osób 

i zawiadomieniu prokuratury. Zamówienie recepty może się źle skończyć, tym bardziej, jeżeli 

nie nadzoruje tego lekarz. Niby oczywista prawda, ale biznes kwitnie i pacjent jest w nim 

kompletnie bezbronny. 

Jan Błaszkowski: – …zjawisko leków na jeden klik ma już swoją potoczną nazwę – 

receptomat. Krótka ankieta i karta kredytowa wystarczą do zdobycia każdego leku. 

Minister zdrowia zapowiada zmiany w prawie, które ograniczą możliwość przepisywania 

leków psychotropowych przez internet. 

 

AW: – Uwaga, dziś spore zmiany: dodatkowe 9 tygodni urlopu rodzicielskiego do 

wykorzystania przez ojców. Unia Europejska zauważyła, że także mamy mogą chcieć pracować, 

a także ojcowie mogą chcieć się opiekować dziećmi. O wszystkich zmianach urlopowych: 

Katarzyna Górniak: – …w życie wchodzi unijna dyrektywa, a w niej dodatkowe 9 tygodni 

urlopu rodzicielskiego do wykorzystania tylko przez ojców. Nowo urodzone dziecko może być z 

rodzicami nie rok, a 14 miesięcy. 

 

- Tegoroczna nagroda Press Club Polska rozdana. Jednym z laureatów Piotr Świerczek, bo 

po raz pierwszy w historii wręczono również nagrodę Jarosława Zientary za dziennikarstwo 

śledcze. Piotra doceniono za reportaż „siła kłamstwa” o Smoleńsku. 

 

- Trzy godziny wieczornych negocjacji, bo właśnie trwają rozmowy protestujących 

rolników z przedstawicielami ministerstwa rolnictwa w Baszkowicach, to jest w 

Zachodniopomorskiem. Kryzys rolniczy na wielu polach dotyczy nie tylko zboża, przed nami 

kolejne, bo producenci owoców, rzepaku, miodu też mają uzasadnione obawy. 

 

- Stop przemocy wobec dzieci. Oprawcami są nie tylko dorośli, ale i rówieśnicy. Jest 

propozycja ustawy o bezpieczeństwie młodzieży i dzieci, a w niej wymóg sprawdzania 

wszystkich pracujących z małoletnimi. Potrzeb zmian jest zdecydowanie więcej. 

 

♣ 
2023-04-27 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5915 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 342 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty ósmy dzień 

 

AW: – Nowa koalicja na opozycji: PSL i Polska 2050 idą razem do wyborów i to już jest 

oficjalna wiadomość. Mamy plan i mamy potencjał – mówią Hołownia i Kosiniak-Kamysz i w 

kampanii wyborczej chcieliby mieć swoje 20%. 

Paweł Płuska: – …budować trzecią drogę – głoszą. 

Sondaż United Surveys dla Dziennika Gazeta Prawna i RMF FM 21-23.04.2023 

PiS, R, Solidarna Polska 32,3% 

Koalicja Obywatelska 24,2% 

Koalicja Polska, Polska 2050 13,7% 

Konfederacja 9,8% 

Lewica 9,0% 

AgroUnia, P 0,2% 

Trudno powiedzieć 10,8% 

PP: – Nie ma już szans na wspólną listę całej opozycji. 



Czarzasty, Lewica: – My już mamy dosyć. 

Donald Tusk 

PSL+Polska 2050 – powodzenia! Teraz wszyscy naprzód. Łączy nas jeden cel: 

zwycięstwo. 

Czarzasty Katowice: – Trzymamy kciuki. Organizujcie się. I razem z nami, Koalicją 

Obywatelską idziemy do zwycięstwa. 

 

AW: – Nie ma pani moralnych podstaw do oceny naszego zachowania – tak członkowie 

Trybunału Konstytucyjnego piszą do Julii Przyłębskiej, ci członkowie, którzy uważają, że 

Przyłębska już nie jest prezeską. 

Krzysztof Kwiatkowski, koło senatorów niezależnych: – Tam zasiada kilkanaście osób, z 

których każda miesiąc w miesiąc pobiera ponad 30 tysięcy złotych. 

Maciej Knapik: – …dopóty się nie pogodzimy, dopóki nie będziemy mieli dobrych miejsc 

na listach. [to Trybunał Konstytucyjny] Tak czy inaczej za tydzień miną dwa lata bez KPO (722 

dni). Dziś to prawie 2,5 miliarda złotych kar. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia”: – ryba psuje się 

od głowy: Trybunał Konstytucyjny, Izba Cywilna, Izba Kontroli, schodzi to coraz niżej. 

 

AW: – Nowy port lotniczy Warszawa Radom. 

 

Sebastian Kaleta, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Pani 

nadużywa gościnności ministerstwa sprawiedliwości. To, że pani mimo swojej nerwowości… 

Sebastian Kaleta: – jacyś szeregowi pracownicy prokuratury robicie jakąś naczelną 

hajterkę w Polsce, to wy się stuknijcie w czoło… 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, ówczesny minister rolnictwa i rozwoju wsi: – Ja panią 

redaktor bardzo szanowałem do dziś… 

Czy pan by chciał ustawowo zakazać seksu dla przyjemności? 

Czarnek: – Pani jest głupia, czy pani po prostu tak mówi tylko? 

Proszę mnie nie obrażać. To pan plecie głupoty publicznie, to trzeba za to brać 

odpowiedzialność później. 

Przemysław Czarnek, minister edukacji i nauki: – Pan rozumie, co do pana mówię po 

polsku czy mam powiedzieć po niemiecku? Mogę po niemiecku powiedzieć. 

Zbigniew Ziobro: – Jest mi bardzo przykro, że moja mama jest atakowana… 

Przemysław Radzik, zastępca rzecznika dyscyplinarnego sędziów sądów powszechnych: – 

moja matka płacze i macie to gdzieś. I tego wam nigdy nie zapomnę, jako człowiek i sędzia. 

Panowie jesteście Polakami? 

 

AW: – Zjeżdżamy z wałów, ale protest nie jest zakończony – tak mówią rolnicy po 

rozmowach z ministrem. Minister rolnictwa Robert Telus po spotkaniu z rolnikami powiedział: 

Była dyskusja o problemach, doszliśmy do pewnego porozumienia. 

 

AW: – Około pierwszej w nocy zbudziły nas eksplozje – relacjonuje reporter TVN24 

Tomasz Kanik, bo dziś akurat w Mikołajowie spadły ruskie rakiety Kalibr. Jedna osoba zginęła, 

23 zostały ranne. 4 rakiety uderzyły w cywilów. Kilkoro jest w ciężkim stanie. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – W sumie wyszkoliliśmy i wyposażyliśmy 

ponad 9 nowych ukraińskich brygad pancernych. To da Ukrainie silną pozycję do dalszego 

odbijania okupowanych terytoriów. 

Katarzyna Sławińska: – Ukraińskie siły pokazały pierwszy raz systemy rakietowe Patriot 

już na terytorium Ukrainy. Dowódca sił NATO w Europie w Amerykańskim Kongresie mówił, 

że Kijów ma dobrą pozycję przed planowanym kontruderzeniem.  

Christopher Cavoli, generał, naczelny dowódca sił NATO w Europie: – Jeśli chodzi 

o element zaskoczenia, to też nad tym wspólnie z Ukraińcami pracowaliśmy, ale też nie mogę o 

tym mówić publicznie. 



KS: – Ukraina ma nadzieję, że wczorajsza ponad godzinna rozmowa prezydenta 

Zełenskiego z przywódcą Chin Xi Jinpingiem będzie początkiem dyplomatycznej drogi, która 

może doprowadzić do końca wojny. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jest możliwość wykorzystania politycznego 

wpływu Chin, by przywrócić siłę regułom i zasadom, na jakich powinien opierać się świat. 

 

AW: – Oficjalne spotkanie z bardzo nieoficjalnym finałem: prezydent USA i prezydent 

Południowej Korei (Jun) zaczęli od ważnych decyzji wsparcia atomowego, ale skończyli 

piosenką i to całkiem znaną. Joe Biden poprosił swojego gościa, żeby zaśpiewał i on to zrobił, 

i to całkiem nieźle. 

 

AW: – Trzebinia i zakaz wstępu, bo pod nogami zapada się ziemia. Od poniedziałku będą 

mandaty, tylko że przez to problem nie znika, bo ziemia zapada się w Trzebini raz co kilka, raz 

co kilkanaście dni. 

 

AW: – Potężna dawka siły do walki z rakiem piersi, a pewnie wiele kobiet tej siły teraz 

potrzebuje. Nie poddałam się, nie przestałam pracować nawet przez jeden dzień – mówi pani 

Magda, a te jej prace można teraz zobaczyć na wystawie. Chorowała i malowała. 

Marek Nowicki: – Trzy tygodnie po operacji onkologicznej Magdalena Atkins otworzyła 

wystawę swoich obrazów. Malowała je przez ostatnie 8 miesięcy walki z rakiem piersi. 

- Zaczęłam zauważać, że odrastają mi włosy, odrastają mi brwi… 

♣ 
2023-04-28 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5889 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 286 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny dwudziesty dziewiąty dzień 

 

AW: – Nowa droga i nowy dzień pod znakiem wyborów. Premier mówi o autostradzie w 

kierunku Berlina i dlaczego rząd Tuska zbudował ją akurat w tą [tę] stronę. Później też było o 

Dojczach, o tym, że chcą nas wykończyć – tak mówił lider partii, która zmienia nazwę 

z Solidarnej na Suwerenną Polskę. 

Morawiecki: – Dla nich od wielu, wielu lat najważniejszy był układ wschód zachód [Jeżeli 

już, to zachód wschód]. I Polska miała być krajem tranzytowym, Polska miała służyć przede 

wszystkim firmom dojczlandzkim, żeby mogły wywozić swoje towary na wschód. 

Ziobro: – dojczlandzkie oszustwo i kombinacje pani von der Leyen, nie chcę powiedzieć 

szwabskie, bo w ten sposób chcą nas załatwić, żeby na Polskę spadły większe ciężary zmian 

polityki energetyczno-klimatycznej. 

Morawiecki: – Po raz kolejny ruszamy w Polskę, aby pokazać z jednej strony to co udało 

się zrobić. Tak. Pokazać nasze sukcesy. 

Jakub Sobieniowski: – Jednego dnia urzędujący premier złożył sześć takich gospodarskich 

wizyt, ta z okazji budowy świetlicy. 

 

AW: – Politycy opozycji znów na stacji Orlenu, bo paliwo wciąż drogie, a baryłka już 

tańsza. Czy to oznacza, że Orlen znów łupie Polaków? 

18 lutego 2022 cena ropy: 96$ za baryłkę | cena paliw w Polsce: ON 5,45zł benzyna 5,39 zł 

24 kwietnia 2023 cena ropy: 79$ baryłka | cena paliw w Polsce: ON 6,70 zł benzyna 6,80 zł 

 

AW: – Jest wyrok w sprawie zdjęć europosłów na szubienicach. To stara sprawa sprzed 6 

już lat, ale prokuraturze w tej sprawie dwa razy nie wyszło jakoś śledztwo. Na manifestacji 

narodowców na szubienicach zawisły zdjęcia polityków opozycji, usłyszeli też groźby. Dwóch 

oskarżonych jest winnych, pięciu uniewinnionych. 

Przez megafon: – w Polsce szubienic dla zdrajców nie brak. 



Paweł Szot: – Od tego wydarzenia minęło prawie sześć lat. 

Agnieszka Senisson, Sąd Okręgowy w Krakowie: – …taki sposób krytyki zmierzający do 

wywołania strachu w politykach za pomocą gróźb pozbawienia życia zdecydowanie wykracza 

poza wykonywanie konstytucyjnego prawa do wolności słowa. 

 

AW: – Mierni, bierni, ale wierni, nagradzani przez partię. Posady w państwowych firmach 

dla swoich. Są kolejne przykłady… 

 

AW: – Zakaz wjazdu dla pszenicy, rzepaku, kukurydzy, słonecznika i oleju 

słonecznikowego – z Ukrainy do Polski już nie trafią. Jest porozumienie między Polską i 

Komisją Europejską w sprawie importu z Ukrainy. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Polskie jednostronne zakazy handlu z Ukrainą mają 

zniknąć. Zamiast nich pojawią się ograniczenia na poziomie unijnym. Główny efekt trwających 

niemal dwa tygodnie rozmów między Komisją Europejską a Polską i czterema innymi krajami 

przy granicy z Ukrainą (Słowacja, Węgry, Rumunia, Bułgaria) to wypracowanie listy pięciu 

towarów (pszenica, kukurydza, rzepak, słonecznik, olej słonecznikowy), które nie będą mogły 

wjechać do naszego kraju, choć będą mogły przejechać, by tak trafić na unijny rynek. 

Porozumienie zapewnia też pomoc finansową dla pięciu państw w tym (40 mln €) dla Polski. 

Unijne ograniczenia mają obowiązywać do czerwca, czyli tak długo jak obecne ułatwienia 

handlowe dla Ukrainy. Zakazy zostaną ponowione, gdy ponowione zostaną przepisy o 

bezcłowym imporcie. A o ich przedłużeniu na kolejny rok decydowali dziś w Brukseli unijni 

ambasadorowie. Obyło się bez kontrowersji i Polska nie zgłosiła sprzeciwu. 

 

AW: – Nie, to nie są wspomnienia o nazistach, to rzeczywistość Ukraińców mordowanych 

przez ruskich – tak pisze doradca prezydenta Zełenskiego, pokazując skutki nowego ataku w 

Humaniu i w Dniestrze. Zginęło co najmniej 25 osób, w tym troje dzieci. Nocnym celem rosji 

był też Kijów. 

Anna Czerwińska: – Ukraińskie rodziny jeszcze spały. Było po czwartej nad ranem, gdy 

na ich domy spadły rosyjskie pociski. W mieście Humań zniszczonych zostało 10 bloków. 

Ukrainka: – Rakieta trafiła w nasz dom. Jesteśmy cali we krwi… Dzieci spały tutaj… 

Nienawidzę was, kacapy! 

Tomasz Kanik: – Wśród zabitych tu w Humaniu jest dziewczynka i chłopiec w wieku 

dziesięciu i dwunastu lat. Los rodziców jest nieznany. Spod gruzów uratowano siedemnaście 

osób, w tym trójkę dzieci. W tej całkowicie zniszczonej części bloku mieszkało 109 osób. 

Ratownicy robią wszystko, by jak najszybciej wszystkich odnaleźć. 

Wołodymyr Zełenski 

Prezydent Ukrainy 

„Każdy taki atak, każde zło wyrządzone naszemu krajowi i jego mieszkańcom tylko 

przybliża terrorystyczne państwo do porażki i kary. Oni myślą, że jest odwrotnie, ale 

to nieprawda. Nie zapomnimy o żadnej zbrodni”. 

- Ukraińskie dowództwo podało, że obrona przeciwlotnicza zniszczyła 21 z 23 rakiet 

manewrujących, wystrzelonych z bombowców strategicznych z rejonu Morza Kaspijskiego. 

Zestrzeliła też 2 drony. 

Ołeksij Reznikow 

Minister obrony Ukrainy 

„Generalnie jesteśmy gotowi, dlatego jeśli Bóg pozwoli, dopisze pogoda i 

dowództwo podejmie stosowną decyzję, przystąpimy do działania”. 

 

ruski żołnierz 

„Nie ma sensu, żebyśmy ich trzymali [ukraińskich żołnierzy]. Wyciągamy od nich 

wszelkie informacje, po czym nie ma sensu ich trzymać. Dlatego trzeba ich 

utylizować”. 

 

AW: – papież Franciszek z wizytą w Budapeszcie. Nie w Polsce, nie w Ukrainie, tylko u 

Viktora Orbana, tego Orbana, który wciąż jest bliski putinowi i regularnie jeździ do Moskwy. 



Jacek Tacik, Budapeszt: – Temat wojny i uchodźców, z którymi jutro ma spotkać się 

papież Franciszek, znajdują się w centrum uwagi. Zresztą już dzisiaj te tematy były poruszane. 

Oficjalnie papież Franciszek przyleciał do Budapesztu, żeby umacniać kościół lokalny, a także 

żeby podziękować węgierskim duchownym za, jak to ujął sekretarz stanu stolicy apostolskiej, za 

ogromną pomoc, którą udzielili czterem milionom uchodźców z Ukrainy, którzy przejechali 

przez Węgry, żeby znaleźć bezpieczne schronienie na zachodzie Europy, tutaj na Węgrzech 

mogło i zatrzymało się 35 tysięcy uchodźców z Ukrainy… 

♣ 
2023-04-29 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5889 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 254 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty dzień 

 

PM: – premier objeżdża Polskę, by życzyć Polakom udanej majówki, a politycy opozycji 

przyjechali do premiera, by pokazać, jak bardzo podrożało przez rok majówkowe grillowanie. 

Mateusz Morawiecki twierdzi, że rząd PiS-u opłaca się Polakom, a Platforma wprost przeciwnie, 

bo inflacja coraz więcej wyciąga z polskich kieszeni. 

Arkadiusz Marchewka, KP Koalicja Obywatelska, Platforma Obywatelska: – tutaj są ceny 

sprzed objęcia władzy przez PiS, a tutaj są ceny aktualne. [Nie da się odczytać nazw produktów, 

ale ceny wzrosły przez te osiem lat: +160%; +117%; +128% i tak dalej]. 

Arleta Zalewska: – Grill Morawieckiego jest droższy o +146% - tak politycy opozycji od 

grilla przed kancelarią premiera… GUS podał, że w kwietniu żywność i napoje bezalkoholowe 

zdrożały o +19,7%; nośniki energii o +23,5%; paliwo do prywatnych środków transportu spadły 

o -0,1%. Trzeba jednak pamiętać, że to dane wyliczane rok do roku, a inflacja w kwietniu 

ubiegłego roku już była wysoka. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – my pokazujemy trzech panów, którzy są za 

tę inflację (14,7%) odpowiedzialni: Glapiński, Morawiecki, Kaczyński. 

Kaczyński w województwie świętokrzyskim w miejscowości Piekoszów zachwalał: – 

Staramy się bardzo, żeby ludziom ulżyć… A w Polsce? W Polsce w wielu miejscach dzisiaj ich 

nie ma. Naprawdę. [wodociągów] Polska małych miast i wsi jest jakby terenem wielkim 

zapomnianym. To, co myśmy uczynili, to jest to, co żeśmy sobie przypomnieli, ale nie w 

słowach, a w czynach. 

Trela: – rząd Prawa i Sprawiedliwości ma tylko jeden cel, żeby propagandą, tępą 

propagandą wygrać wybory w październiku. I my dzisiaj mówimy bardzo wyraźnie: Jedną z 

recept dla Polski to są pieniądze z Unii Europejskiej i tych pieniędzy cały czas nie ma. 

 

PM: – Dobę po tym, jak rosyjskie rakiety zabiły w Humaniu dwudziestu trzech cywilów, 

ukraińskie drony puściły z dymem rosyjski strategiczny skład paliw na Krymie. Część ruskich 

ucieka już z Krymu w obawie przed ukraińską kontrofensywą. Pytany Wołodymyr Zełenski 

tylko się tajemniczo uśmiecha. 

Anna Czerwińska: – …na Krymie coraz częściej dochodzi do wybuchów. Tym razem 

dronów było sześć, dwa sięgnęły celu [strategiczny skład paliwa w Sewastopolu]. Nikt nie został 

ranny. 

 

PM: – Z pomocą komornika warszawski ratusz przejął budynek rosyjskiej szkoły średniej. 

Nieruchomość zamieszkiwało 27 osób. Na wezwanie komornika, strona rosyjska odmówiła 

otwarcia bramy. Musieliśmy wezwać ślusarza i wtedy dyrektor szkoły wydał nam klucze. 

 

– Konstanty Radziwiłł przestał być wojewodą mazowieckim – jest nowy wojewoda 

mazowiecki – Tobiasz Bocheński. 

 



♣ 
2023-04-30 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5889 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 45 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty pierwszy dzień 

 

PM: – Zawrzyjmy pakt o współdziałaniu w kampanii i później o wspólnym rządzie. – 

Proponuje Lewica wszystkim partiom demokratycznej opozycji. To ma być czytelny sygnał dla 

wyborców, że opozycja się dogaduje. A rząd okleja Polskę bilbordami, chwali siebie za to, za co 

wcześniej przepraszał: zwraca część pieniędzy z podatków, bo za dużo wziął. 

Bilbord: Dzięki rządowej obniżce PIT miliony Polaków otrzymało zwrot podatku 

Zwroty, które cieszą        

Arleta Zalewska: – Każdy taki bilbord to na nasz koszt: w Łodzi, w Szczecinie, Wrocławiu 

czy Katowicach rząd zorganizował nową kampanię bilbordową. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Dzisiaj Morawiecki wychodzi i mówi tak: 

zabrałem wam za dużo, oddaję, co wasze, ale to jest mój sukces. Naprawdę, tęga głowa z tego 

Morawieckiego. 

AZ: – Porozumienie zawarte pomiędzy Platformą Obywatelską, Lewicą, Polskim 

Stronnictwem Ludowym, Polską 2050 Szymona Hołowni w sprawie współdziałania w kampanii 

Parlamentarnej w 2023 roku i wspólnym utworzeniu koalicji Rządowej po wyborach 2023 r. 

Teraz Lewica czeka na uwagi do porozumienia od pozostałych szefów opozycyjnych 

partii. [Czyli porozumienie jeszcze nie zawarte]. 

 

PM: – Ukraina nie będzie czekać z kontrofensywą na samoloty F-16, choć bardzo by się 

przydały – mówi prezydent Wołodymyr Zełenski. To może oznaczać, że nie ma na to czasu, bo 

ofensywa już tuż, tuż; putin szykuje defiladę zwycięstwa, ale ruscy stoją w korkach na moście, 

by wydostać się z Krymu [po ataku na most przejezdny jest tylko jeden pas ruchu]. 

Anna Czerwińska: – Nie wiedzą jeszcze, kiedy, czekają na rozkazy. Prezydent Wołodymyr 

Zełenski przyznał, że kontrofensywa zacznie się wcześniej, niż planowano. Ukraina ruszy do 

kontrataku, mimo że nie dostała zachodnich myśliwców. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Szczerze mówiąc, bardzo by to nam pomogło. 

Ale rozumiemy też, że nie możemy tego przeciągać. Dlatego zaczniemy, zanim otrzymamy F-16 

albo inne modele myśliwców. Są kraje, które są gotowe pomóc. 

AC: – Nie zdradził, jakie to kraje… płonęły też [ruskie] zakłady zbrojeniowe w Permie 

produkujące zestawy artyleryjskie, pociski i wozy bojowe. To wszystko przed zbliżającą się 

rocznicą dnia zwycięstwa i zwykle wielkim świętowaniem ruskich. W defiladzie w Moskwie 9 

maja mają też wziąć udział żołnierze, którzy wrócili z Ukrainy. Jednak władze w kilku 

regionach odwołały tegoroczne parady ze względów bezpieczeństwa; w obawie przed atakami 

ukraińskich dronów. Nie będzie jej również w Sewastopolu, tak zdecydował dowódca floty 

czarnomorskiej. 

PM: – Wolne media to nie wróg. Mówienie prawdy to nie przestępstwo. – Z takim 

przesłaniem do świata zwrócił się prezydent Joe Biden (Bajden) na dorocznej kolacji 

stowarzyszenia korespondentów w Białym Domu. 

Joe Biden, prezydent USA: – Prawda ma znaczenie. W zeszłym roku podczas tego 

spotkania powiedziałem o truciźnie przenikającej przez naszą demokrację i część skrajnej prasy. 

Prawda pogrzebana jest w kłamstwach, a kłamstwa żyją jako prawda, kłamstwa opowiadane dla 

zysku i władzy dla spisku, i złośliwości powtarzane w kółko, mające na celu wygenerowanie 

gniewu, nienawiści, a nawet przemocy. Spisku, który ośmiela do pogrzebania historii, 

zakazywania książek, atakowania dzieci i rodzin przez państwo, a nawet odebrania naszych 

praw i wolości. 

 



PM: – Naśladowcy Jezusa nie powinni zamykać drzwi przed cierpiącymi, obcymi i 

niepodobnymi do nas, migrantami i ubogimi – mówił papież w ostatnim dniu swojej 

pielgrzymki na Węgry [do Węgier]. Franciszek potępił mury i wojny, modlił się za Ukraińców, 

ale i za rosjan. 

Jacek Tacik z Budapesztu: – To spotkanie z wiernymi mogło się odbyć w każdym innym 

miejscu, ale premier Węgier chciał, żeby papież Franciszek pojawił się przed parlamentem, w 

którym jego partia ma zdecydowaną większość. Papież Franciszek, tak jak Viktor Orban jest za 

pokojem. To, że węgierski premier jest za pokojem kosztem niepodległości Ukrainy to już 

nieznaczący szczegół. 

Papież Franciszek: – Z tego wielkiego miasta i z tego szlachetnego kraju pragnę zawierzyć 

jej sercu wiarę i przyszłość całego kontynentu europejskiego, o których myślę w tych dniach, a 

zwłaszcza sprawę pokoju. Błogosławiona Dziewico czuwaj nad narodami, które tak bardzo 

cierpią. W szczególny sposób czuwaj nad poświęconym ci sąsiednim oblężonym narodem 

ukraińskim i narodem rosyjskim [przez nikogo nie oblężonym]. 

JT: – To była druga wizyta papieża Franciszka na Węgrzech [w Węgrzech], spędził 

w Budapeszcie trzy długie dni, spotkał się z młodzieżą, wiernymi i uchodźcami z Ukrainy, 

a przede wszystkim z władzami Węgier: prezydentem i premierem, dla którego to był polityczny 

prezent, szczególnie przed przyszłorocznymi wyborami samorządowymi i do parlamentu 

europejskiego. 

 

PM: – Niepotrzebna pralka, a w niej zamknięty niepotrzebny szczeniak. Szokujące 

znalezisko w lesie. Pies miał szczęście, że zauważył go spacerowicz. Gdy Ekostraż wyznaczyła 

nagrodę za wskazanie okrutnego sprawcy, zgłosił się właściciel psa, twierdzi, że winny jest nie 

on, lecz ktoś inny. 

Jarosław Kostkowski: – Maksik, bo tak się teraz pies wabi, był przerażony i skrajnie 

wychudzony. Ten, kto w taki sposób chciał się pozbyć szczeniaka, skazał go na niemal pewną 

śmierć. W bębnie porzuconej pralki, pod metalową przykrywą spędził co najmniej dobę. 

Uratował go spacerowicz. 

Katarzyna Szakowska, Ekostraż: – Zgłosiła się, żeby poinformować, że do niedawna to był 

jej pies. Był to naprawdę haniebny czyn, niegodny człowieka. 

JK: – Nagrody nie wypłacono. Krzywda psa ogromna. 

KS: – Zwierzę się boi, broni przed kontaktem z człowiekiem, widać, że było długotrwale 

krzywdzone, ktoś nad nim się po prostu znęcał. 

JK: – Przykładów bestialstwa jest więcej. Ten mężczyzna z balkonu bloku w Białymstoku 

wyrzucił dwumiesięcznego pieska, trafił do aresztu i grozi mu 5 lat więzienia za recydywę. 

Suczka ma już nowy dom, ale po takich przeżyciach trudno stanąć nawet na czterech łapach. 

Oprawców tego Maksika policja też chce postawić przed sądem. 

PM: – rząd pogorszył i tak fatalne zasady finansowania stomatologii. Fundusz rozsyła 

aneksy do umów. Lekarze doczytali się w nich o limitach i wybuchł skandal… 

Wielu Polaków leczy zęby odpłatnie, płacimy też na NSZ, ale ten działa jakby 

stomatologię sobie odpuścił. 

Marek Nowicki: – …bardzo złe leczenie zębów z publicznych pieniędzy jeszcze się 

pogorszy, bo Narodowy Fundusz Zdrowia właśnie wprowadził limit na leczenie. 

Katarzyna Wieteska-Jóźwik, lekarka dentystka: – Takie jak na przykład usunięcie zęba, 

przeglądy dziecięce, skalinki, czyli ściąganie kamienia już nie są dostępne dla pacjentów 

w takiej ilości, jak było to wcześniej. 

MN: – Dentyści wskazują na aneksy do umów, jakie NSZ ostatnio rozesłał do podpisu. 

Andrzej Cisło, lekarz dentysta, Wielkopolska Izba Lekarska: – Dostaliśmy aneksy, 

w których z wyraźnie zakreślonymi limitami wykonania tych świadczeń. 

„Wprowadzone z dniem 1.04.23r. zmiany w zasadach rozliczania świadczeń 

wykluczają możliwość wykonywania przez nas już na długi czas (często do końca 

okresu obowiązującego planu finansowego!) wszystkich świadczeń rozliczanych 

obecnie w ramach pakietów (…)”. 



„Pacjenci oczekujący (często przez długi czas) na zabiegi zostali pozbawieni 

możliwości leczenia w ramach NFZ z dnia na dzień, a ich wizyty zostaną odwołane, 

bo limity na te świadczenia zostały już przekroczone i wyczerpane”. 

MN: – Kiedy wybuchł skandal, bo dentyści zaczęli zbierać podpisy pod specjalną petycją 

protestacyjną, NFZ nagle twierdzi, że lekarze źle zrozumieli przepisy i że limitowania nie 

będzie. 

Andrzej Cisło: – Nie potwierdzam sytuacji, nie zgadzam się z tym, że był to tylko i 

wyłącznie niefortunny przekaz. Aneks, umowa cywilno-prawna nigdy nie jest niefortunnym 

przekazem, jest twardym dowodem jakiejś intencji. 

MN: – Nawet jeżeli NFZ zlikwiduje dopiero co wprowadzone limity, to i tak sytuacja 

w publicznej stomatologii pozostanie fatalna. Na przykład Fundusz od lat płaci za leczenie 

kanałowe tylko przednich zębów od jedynki do trójki. Oszczędzając na zdrowiu pacjentów, 

jeszcze kilka miesięcy temu refundował zawierające rtęć plomby amalgamatowe. Teraz przed 

wyborami nagle dorzucił 400 milionów na zęby Polaków. 

Paweł Barucha, lekarz dentysta, wiceprezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Jest problem, bo 

nawet jeżeli dorzucimy te 400 milionów, to jesteśmy w okolicach 2% ogólnych pieniędzy 

wydawanych przez NFZ na stomatologię. W 2008, 2009 to było ponad 4%. 

MN: – Czyli to jest kropla w morzu potrzeb tak naprawdę? 

PB: – Tak. W 2008 było 3,83%. W 2021 1,72%. 

MN: – Nakłady NFZ na stomatologię zmniejszyły się o połowę. Trudno się dziwić, że kto 

mógł podołać finansowo, poszedł leczyć się prywatnie. Z tej zapaści polska stomatologia jeszcze 

długo się nie podniesie. 

 

PM: – Policja zatrzymała trzech zabójców po 17 latach od zbrodni. Wydawało im się, że 

już im uszło na sucho, ale technika się rozwija, archiwum X działa, wraca do starych spraw i 

odnosi sukcesy. Policjanci wytypowali podejrzanych, jeden z nich zrozumiał, że nie ma szans z 

wykrywaczem kłamstw. 

Dariusz Łapiński: – Przez lata ukrywali mroczną tajemnicę. Już na początku śledztwa byli 

w kręgu podejrzanych o zbrodnię, o zabójstwo swojego kolegi. 

Magdalena Szust, komenda wojewódzka policji w Katowicach: – Sekcja wykazała 

wówczas, że doszło do uduszenia tego mężczyzny, a dopiero po jego śmierci sprawcy próbowali 

spalić ciało. 

 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – kwiecień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni Zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-04-01 6 497 517 119 361 1343 15   

2023-04-02 6 497 722 119 361 205 34 12 781 150 

2023-04-03 6 497 955 119 361 233 0   

2023-04-04 6 499 734 119 378 1780 17   

2023-04-05 6 500 971 119 391 1240 13   

2023-04-06 6 502 139 119 406 1171 15   

2023-04-07 6 503 083 119 419 946 13   

2023-04-08 6 503 919 119 423 839 4   

2023-04-09 6 504 078 119 423 161 0 6 370 62 

2023-04-10 6 504 194 119 423 116 0   

2023-04-11 6 504 340 119 423 146 0   

2023-04-12 6 505 726 119 432 1389 9   

2023-04-13 6 506 814 119 463 1090 21   



2023-04-14 6 507 727 119 477 914 14   

2023-04-15 6 508 636 119 480 912 3   

2023-04-16 6 508 704 119 482 104 2 4 671 49 

2023-04-17 6 508 847 119 482 107(143) 0   

2023-04-18 6 509 838 119 494 993 12   

2023-04-19 6 510 467 119 496 631 2   

2023-04-20 6 510 978 119 504 511 8   

2023-04-21 6 511 432 119 513 455 9   

2023-04-22 6 511 877 119 520 445 7   

2023-04-23 6 511 950 119 520 73 0 3 215 38 

2023-04-24 6 512 026 119 520 76 0   

2023-04-25 6 512 571 119 531 457 11   

2023-04-26 6 512 922 119 540 351 9   

2023-04-27 6 513 264 119 546 342 6   

2023-04-28 6 513 550 119 551 286 5   

2023-04-29 6 513 804 119 555 254 4   

2023-04-30 6 513 849 119 555 45 0 1811 35 

♣ 



♣ 
2023-05-01 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5889 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 53 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty drugi dzień 

 

DR: – Oda do radości, bo mamy co świętować. 19 lat obecności Polski w Unii 

Europejskiej i Unii w Polsce. We wspólnocie dla zdecydowanej większości nie 

wyimaginowanej, a namacalnej, której bilans wszystkich korzyści trudno wyliczyć, jeszcze 

trudniej przecenić. 

Arleta Zalewska: – Pod takim hasłem: GODNA PRACA = GODNE ŻYCIE pod flagami 

polską i unijną Lewica obchodziła święto pracy i rozpoczynała swoją prekampanię. 

Józef Motyka: – Obiecaliście emerytury stażowe 35 kobiety / 40 mężczyźni. Gdzie to jest? 

Ja się pytam. Ile macie zamiar zwodzić? 

AZ: – prezydent i premier wystąpili dziś wspólnie z okazji 19 rocznicy wejścia Polski do 

Unii Europejskiej: 

Duda: – Polska jest w sercu Europy, a geograficznie środek Europy jest dokładnie na 

środku Polski. 

 

DR: – Polski MSZ potępia telewizyjną wypowiedź byłego rosyjskiego urzędnika Pawła 

Stachowa, dowodzącą, że dopuszczalne jest zabójstwo ambasadora RP i wzywa rosję do 

zapewnienia bezpieczeństwa wszystkim dyplomatom. 

 

DR: – Na Ukrainę w nocy znowu spadł grad bomb. Kijów udało się obronić. W obwodzie 

dniepropietrowskim morze gruzów. 

Katarzyna Sławińska: – To była bardzo pracowita noc dla ukraińskiej obrony 

przeciwrakietowej. Mieszkańcy ukraińskiej stolicy schronili się na stacjach metra. Nad Kijowem 

wszystkie rosyjskie rakiety i drony zostały zestrzelone, ale nie wszędzie się to udało. W nocnym 

ataku na Pawłohrad w obwodzie dniepropietrowskim ruskie rakiety zniszczyły ponad 

dwadzieścia prywatnych domów i 19 bloków. Zburzone są szkoły, przedszkola, sklepy, ranne 

zostały 34 osoby, w tym troje dzieci. Na Chersoń też poleciały rakiety, zginęła kobieta. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To bardzo ważne, by rosja dostawała coraz 

mocniejsze sygnały, że świat nie wybaczy żadnego rosyjskiego aktu terroru i oby jak najwięcej 

globalnych przywódców absolutnie pryncypialnie podchodziło do sankcji nałożonych na rosję za 

terror. 

 

DR: – Francja i znowu gniew na ulicach. W demonstracjach wspólnie wzięło udział 

prawie pół miliona ludzi. Liczne pochody pierwszomajowe przerodziły się w manifestacje 

przeciwko rządowej reformie emerytalnej, doszło do zamieszek i starć z policją. 

 

DR: – Społeczna zrzutka nie rozwiąże tego problemu, ale stu parom da szanse na dziecko i 

to dzięki podręcznikowi; edukacyjny przebój ministra Czarnka zmobilizował do sądowej walki 

przeciwko stygmatyzacji dzieci z In Vitro i uruchomił lawinę wpłat. Nadwyżki to program „In 

Vitro to hit”. Dziś już wiadomo, kto z niego skorzysta. 

Katarzyna Górniak: – Chętnych było aż za dużo. 

Marta Górna, Stowarzyszenie na rzecz Leczenia Niepłodności i Wspierania Adopcji „Nasz 

bocian”: – Te miejsca rozeszły się w pierwszej minucie. O ósmej zero jeden właściwie już karty 

były rozdane. 

KG: – Wszystko dzięki podręcznikowi do hitu. Gdy w podręczniku Wojciecha 

Roszkowskiego znalazł się fragment: 

„Coraz bardziej wyrafinowane metody odrywania seksu od miłości i płodności 

prowadzą do traktowania sfery seksu jako rozrywki, a sfery płodności jako produkcji 



ludzi, można powiedzieć: hodowli. Skłania to do postawienia zasadniczego pytania: 

kto będzie kochał wyprodukowane w ten sposób dzieci?” 

Ojciec córki poczętej dzięki In Vitro ogłosił zbiórkę, by pozwać autora i Czarnka. 

Michał Damski, Stowarzyszenie „Nasz bocian”: – Zebrał dziesięć razy za dużo i nadwyżkę 

postanowił przeznaczyć na złość trochę Roszkowskiemu na In Vitro. 

KG: – Drugie tyle dołożyły prywatne kliniki leczenia niepłodności. 

♣ 
2023-05-02 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5892 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 45 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty trzeci dzień 

 

PK: – Ma być czymś pomiędzy sejmową komisją śledczą, komisją weryfikacyjną, trochę 

prokuraturą i trochę sądem. Trochę. Od wyroku sądu można się odwołać, od decyzji komisji, 

która ma powstać zgodnie z ustawą znaną jako lex Tusk, odwołać się nie można. A wszystko tuż 

przed wyborami. Przypadek? 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, PO: – Ilość złamanych punktów Konstytucji, pod 

której muralem stoimy, jest taka, że to się nadaje tylko do kosza. A trzeba powiedzieć jasno, że 

to jest prawo czy bezprawie szyte pod eliminację pana premiera Tuska. 

Arleta Zalewska: – Senatorowie opozycji właśnie dziś w przededniu święta Konstytucji i 

w dniu polskiej flagi zapowiedzieli, że ustawę o powołaniu komisji, w której PiS chce badać 

wpływy rosyjskie w Polsce, w całości odrzucą. [A Sejm jak zwykle w całości odrzuci 

stanowisko Senatu]. 

 

PK: – Sto tysięcy żołnierzy według amerykańskiego wywiadu, tak ogromne są straty 

ruskich w Ukrainie tylko w czasie ostatnich pięciu miesięcy, z czego 20 tysięcy to zabici. 

 

PK: – Był czas, kiedy każda kolejna szczepionka dostarczona do Polski, mogła komuś 

uratować życie. Ale pandemia na szczęście się skończyła. Kłopot w tym, że według producenta 

zamówienie na kolejnych ponad 60 milionów szczepionek wciąż jest ważne, tyle że mówimy o 

milionach zupełnie niepotrzebnych nam szczepionek. 

Marek Nowicki: – Polski minister zdrowia uderza w międzynarodowego 

farmaceutycznego giganta, pisze list otwarty, w którym publicznie domaga się od firmy Pfizer 

renegocjacji umów na dostawy szczepionek w sytuacji, kiedy skończyła się pandemia. 

„Mimo to Pfizer nadal planuje dostarczyć do Europy setki milionów szczepionek. 

Jest to całkowicie bezcelowe z punktu widzenia zdrowia publicznego, ponieważ 

większość z nich ulegnie zniszczeniu ze względu na ograniczony okres przydatności 

do użycia i ograniczony popyt”. 

MN: – Od początku pandemii rząd polski zamówił u Pfizera 139 milionów dawek 

szczepionki. Umowę podpisywała w imieniu poszczególnych państw Komisja Europejska. 

Dotąd Polska przyjęła 75 milionów dawek. Natomiast 64 miliony nie zostały przyjęte i to 

właśnie o te szczepionki niedostarczone, a nawet w większości niewyprodukowane w tej chwili 

trwa spór. Trudno przyjmować 64 miliony nowych dawek, podczas gdy w rządowych 

magazynach zalega 27 milionów dawek jeszcze z poprzedniej puli, przyjętych, kupionych, ale 

niezużytych. Problemem jest to, że za dużo zamówiliśmy tych dawek. 

Andrzej Fal, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Zdrowia Publicznego: – Żeby 

profilaktyka zadziałała, ona musi być nadmiarowa… 

 

PK: – Ponad 100 zniszczonych gniazd kormoranów i około 300 zabitych piskląt, odkryli to 

przyrodnicy na wyspie na Jeziorze Tonowskim, pisklęta ginęły z głodu na ziemi, bo gdy 

wypadły z gniazda, rodzice nie mogli ich już karmić. A wszystko to prawdopodobnie dlatego, że 



kłusownicy obawiali się, że ryby, które by oni złowili, wcześniej zjedzą kormorany… Sprawą 

zajęła się prokuratura. 

 

PK: – Święto flagi narodowej. 

♣ 
2023-05-03 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5892 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 247 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty czwarty dzień 

 

PK: – To było jedno z najważniejszych wydarzeń w całej naszej historii, uchwalając 

Konstytucję 3 Maja, Polacy próbowali ratować wtedy swój kraj. Ale mając w pamięci wielkie 

wydarzenia z przed 230 lat, pytanie jaki jest los Konstytucji z przed 23 lat? Politycy pięknie 

mówią, jak jest z tą z przed stuleci, jak jest z obecną: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Tradycja konstytucyjna w Polsce jest długa 232 lata. 

Andrzej Duda, prezydent: – Z dumą mówimy, to druga na świecie po amerykańskiej, 

pierwsza w Europie, pierwsza taka tak rewolucyjna, tak niezwykła o tak głębokiej myśli 

politycznej, tak nowoczesnej… 

KKZ: – Problem w tym, że obecny prezydent ani raz w swoim przemówieniu nie 

wspomniał o obecnie obowiązującej Konstytucji, choć według jej zapisów ma czuwać nad jej 

przestrzeganiem, nie ma wątpliwości, dlaczego. 

Robert Biedroń, eurodeputowany Nowej Lewicy: – Jest pierwszym, który tę Konstytucję 

podeptał. 

KKZ: – Łamanie Konstytucji rozpoczęło się tej nocy, gdy Andrzej Duda zaprzysiągł na 

sędziów Trybunału Konstytucyjnego trzy osoby na miejsca już zajęte. 

Władysław Teofil Bartoszewski, KP Koalicja Polska, Polskie Stronnictwo Ludowe: – rząd 

PiS-u od dłuższego czasu, praktycznie od 2015 roku zaczął Konstytucję obecnie obowiązującą 

od 1997 roku łamać. 

Michał Kobosko, Polska 2050: – Szanujemy całą Konstytucję, nie tak, że wybieramy sobie 

pewne fragmenty, które nam pasują, to wtedy mówimy konstytucja, a kiedy chcemy, to ją 

łamiemy. 

KKZ: – I opozycja w dniu święta Konstytucji wylicza, jak władza dzień w dzień 

Konstytucję depcze, łamiąc nie tylko jej przepisy, ale i jej ducha. 

Biedroń: – Wolność prasy zapisana w Konstytucji, pogwałcona przez PiS… 

Klaudia Jachira, KP Koalicja Obywatelska, Zieloni: – Konstytucja gwarantuje nam 

świeckie państwo. 

Joanna Scheuring-Wielgus, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – W Konstytucji mamy również 

zapisane równość praw i obowiązków. W Polsce nie ma przestrzegania równości, kobiety nie są 

równe, nie mają równych praw. 

KKZ: – Ostatni pomysł władzy, to powołanie komisji do zbadania wpływów rosyjskich, 

która ma zastąpić zagwarantowane w Konstytucji prawo do sądu. 

Andrzej Duda nie wspomina, jak o obecnej Konstytucji przywoływał Amerykę, która na 

jej przestrzeganiu zbudowała swoją potęgę. 

Andrzej Duda: – U nas z tym trudniej, ale wierzę w to, że dobra przyszłość przed nami. 

KKZ: – prezydent myśli nie rozwinął. A konstytucja to dla władzy to podejrzane słowo. 

Za koszulki z napisem KONSTYTUCJA nękano obywateli, sędziom zakładano dyscyplinarki. 

Dlatego huczne obchody uchwalenia Konstytucji 3 Maja przez władze, opozycja określa krótko: 

hipokryzja. 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska, wypowiedź z wczoraj: – Istota konstytucji polega 

na tym, że jest to codzienne, nie abstrakcyjne, nie świąteczne, ale codzienne przestrzeganie 

naszych podstawowych praw. 



KKZ: – Ale jest i dobra wiadomość: do czasu rządów PiS konstytucja była jedynie 

zapisaną księgą i to się zmieniło. 

Tusk: – Konstytucja nie jest abstrakcją, bo to właśnie Konstytucja mówi o naszym prawie 

do godności, wolności, wolnych mediów, wolności słowa szeroko pojętego, dostępu do kultury. 

KKZ: – Osobą, która sprawiła, że Konstytucja przestała być abstrakcją, jest Robert Hojda, 

twórca Tour de Konstytucja – obywatelski projekt edukacyjny zakazany dla polityków, sprawia, 

że Konstytucja przestała być martwym dokumentem. 

Robert Hojda, założyciel fundacji „kongres obywatelskich ruchów demokratycznych”: – 

To jest krzyk nad Polską, kiedy mówimy: Uwaga, my obywatele nie jesteśmy chronieni przez 

dzisiejsze państwo. 

KKZ: – Tour de Konstytucja rusza w trasę 4 czerwca, odwiedzi masę miast i miasteczek, 

gdzie prawnicy będą tłumaczyć, co obywatelom daje przestrzeganie przez władzę Konstytucji. 

 

PM: – Miesiąc temu Finlandia weszła do NATO, a dziś w jej stolicy był Wołodymyr 

Zełenski i znów pojawiło się pytanie o myśliwce, których tak potrzebuje Ukraina. Finowie nie 

wykluczają przekazania swoich F-18, ale najpierw czekają na dostawę zamówionych już F-35 

tymczasem nad kreml nadleciały drony, co zaniepokoiło jego mieszkańców, a właściwie to 

jednego mieszkańca. 

Katarzyna Sławińska: – Władze Ukrainy mówią, że nie mają z tym nic wspólnego. 

W centrum Moskwy pałac kremlowski twierdzi, że zestrzelono w nocy dwa ukraińskie drony i 

oskarża Kijów o próbę zamachu na życie putina. 

Oświadczenie kremla 

„(…) W rezultacie upadku dronów i rozrzucenia odłamków na terenie Kremla nie 

było ofiar ani strat materialnych. (…) W wyniku tego ataku terrorystycznego 

prezydent nie został ranny. Harmonogram jego pracy nie uległ zmianie, toczy się jak 

zwykle”. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja nie ma żadnego zwycięstwa, w ten 

sposób motywuje swoje społeczeństwo i nie może tak po prostu wysyłać ludzi na śmierć; tak ich 

motywuje. 

KS: – To potężny pożar po eksplozji w bazie paliwowej w Wołnie [Wołna] niedaleko 

mostu łączącego rosję z Krymem. Do wybuchu doszło też w bazie rosyjskich wojsk 

pogranicznych na Krymie. A w Briańsku, niedaleko granicy z Ukrainą drugi dzień z rzędu 

eksplozja doprowadziła do wykolejenia się towarowego pociągu. 

KS: – …w Finlandii Zełenski spotkał się też z przywódcami państw nordyckich. Unia 

Europejska przekaże miliard euro na zwiększenie wspólnej produkcji amunicji dla Ukrainy. 

Kolejny też pakiet wart 300 milionów dolarów ogłasza Waszyngton. Wszystko to ma 

powstrzymać rosję, która wciąż atakuje cywilów. W obwodzie chersońskim zginęło 16 osób; 

ruscy ostrzelali między innymi supermarket i dworzec kolejowy. 

 

PK: – Teraz to naprawdę koniec Solidarnej Polski. Jest Suwerenna Polska. 

Ziobro: – Idąc razem, mimo to zwyciężymy. Bo wierzymy w nasze wartości. To jest nasza 

siła! [znów dyszkantem jak przed laty] 

Stanowcze NIE mówimy też jakimkolwiek dalszym ustępstwom wobec bezprawnych 

żądań Unii Europejskiej wobec Polski. Płacimy już zbyt wiele za otwartość wobec Unii, za 

ufność i naiwność. Płacimy uległością i zgniłymi kompromisami, płacimy upokorzeniami. 

Ryszard Terlecki 

Mała partia, ok. 1% poparcia, ogłasza, że to ona będzie bronić suwerenności Polski? 

Tylko Prawo i Sprawiedliwość może zapewnić Polsce wolność i rozwój. 

 

PK: – 96% ptaków na naszej planecie to ludzie i zwierzęta, które hodujemy. [Trzeba to 

uporządkować: 96% na naszej planecie to ludzie, ptaki i zwierzęta, które hodujemy]. Dzikie 

zwierzęta to zaledwie 4%, ale okazuje się, że dla niektórych [ludzi] to i tak za dużo. Co więcej, 

za dużo jest zwierząt tak pięknych i majestatycznych jak łoś i tak niezwykłych jak wilki. Mimo 

że są pod ochroną i tak giną zabijane przez głusowników [kłusowników], może być gorzej: 



Renata Kijowska: – W lesie same problemy. Choć wilk i łoś tak bardzo się różnią, dla 

radnych sejmiku podlaskiego jednakowo problematyczne, bo się rozmnażają, zdaniem radnych, 

nadmiernie, powodują szkody i zagrażają człowiekowi. 

Bogusław Dajkowski, radny: – Nie mówię o tym, że trzeba wybić co do sztuki. 

RK: – To ile? Tego radni nie podają. W ogóle nie używają słowa odstrzał. Głosami PSL, 

PiS i niezależnych przegłosowali, że zaapelują do ministra klimatu o: 

„podjęcie działań zaradczych mających na celu zapobieżenie narastającym stratom 

w gospodarce oraz zagrożeniu bezpieczeństwa ludzi i ich mieniu. 

Sejmik Województwa Podlaskiego zwraca uwagę, iż nie ma przypisanych kompetencji do 

zarządzania populacjami zwierząt łownych czy chronionych ani nie sprawuje nad tym rodzajem 

działalności kontroli, a przegęszczone i ciągle rosnące: populacja łosi (w regionie ok. 11 tysięcy 

sztuk) i populacja wilków – zwłaszcza na terenie województwa podlaskiego wymagają pilnego 

rozwiązania. 

Przegęszczona populacja łosi uniemożliwia prowadzenie zrównoważonej gospodarki 

leśnej – wymusza stosowanie środków ochrony lasu w formie bardzo dużych powierzchni 

grodzeń upraw i młodników, a to z kolei skutkuje zwiększoną migracją łosi na tereny przyległe, 

tj lasy prywatne, gdzie właścicieli nie stać na stosowanie środków ochrony lasu, uprawy 

sadownicze i rolne. Potwierdzają to co roku zwiększający się areał szkód od łosi i wartość 

odszkodowań, za które wypłacane są środki z budżetu Skarbu Państwa liczone w milionach zł. 

Jednocześnie wyłączanie powierzchni lasów przez grodzenia prowadzi do zmiany 

behawioru (behawior [wym. bihewior, behawior] psych. «każda dająca się zaobserwować 

reakcja zwierzęcia lub człowieka na bodźce płynące z otoczenia») tych zwierząt, nasilenie się 

ich występowania w terenach otwartych, a pośrednio do wzrostu wypadków i kolizji drogowych 

z ich udziałem. 

Niepokojąca jest również stale rosnąca populacja wilków na terenie Polski Wschodniej, 

zwłaszcza na Podlasiu i Lubelszczyźnie oraz na Podkarpaciu. Zwierzęta te podchodzą pod 

zabudowania i są coraz bardziej widoczne. Zmienił się ich behawior, zanikł strach przed 

człowiekiem, a często dochodzi do hybrydyzacji tego gatunku z psem domowym. Wraz ze 

wzrostem liczebności wilków rosną kwoty odszkodowań za szkody przez nie wyrządzane. 

Ponadto wilk jest już postrzegany jako zagrożenie dla człowieka i jego zwierząt domowych nie 

tylko na terenach wiejskich, ale na obrzeżach miast i osiedli, co rejestruje miejski czy 

przydomowy monitoring. Brak kontroli nad populacją wilków będzie negatywnie wpływać na 

atrakcyjność turystyczną województwa podlaskiego z uwagi na zagrożenie bezpieczeństwa, 

podobnie jak na granicy polsko-białoruskiej”. [Sic!] 

♣ 
2023-05-04 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5868 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 59 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty piąty dzień 

 

PK: – To jest przełomowy moment, to są środki dla Polaków, tu nie ma miejsca na 

małostkowe kalkulacje polityczne – tak mówił premier, przekonując do unijnego Funduszu 

Odbudowy. Mogliśmy dostać z niego ponad 158 500 000 000 złotych (kwota zależna od kursu 

euro). Tyle że mówił tak 4 maja, ale dwa lata temu i do tej pory nie ma nic. 

Maciej Knapik: – Opozycja odliczała dni i jest rocznica druga bez pieniędzy z KPO. 

Włodzimierz Czarzasty: – Na budowę 75 tysięcy mieszkań, na oddłużenie szpitali 

powiatowych… 

Rafał Trzaskowski: – Kilka tysięcy nowoczesnych szkół… 

Szymon Hołownia: – To są stracone dziesiątki miliardów złotych, które już dziś mogły 

wspierać polskie firmy… 

MK: – I tu opozycja mówi jednym głosem: wygrane wybory oznaczają koniec tego sporu 

z Brukselą. 



Morawiecki: 

Wypowiedź z 19 maja 2022 roku: – W ciągu najbliższych kilku miesięcy już te pieniądze 

ruszą… 

Wypowiedź z 31 lipca 2022 roku: – Mniej więcej na przełomie tego i przyszłego roku… 

Wypowiedź z 7 listopada 2022 roku: – Jest szansa, aby tak się stało w ciągu najbliższych 

kilku miesięcy… 

Wypowiedź z 14 lutego 2023 roku: – będą przychodzić jeszcze w tym roku… 

MK: – W Faktach pokazywaliśmy niedokończone inwestycje drogowe, choćby w 

Aleksandrowie Łódzkim: 

Jacek lipiński, burmistrz Aleksandrowa Łódzkiego, wypowiedź z 11 kwietnia: – Całość to 

jest około 26 milionów [złotych], czyli w zasadzie my zrealizowaliśmy tylko ten fragment. 

MK: – czy projekty w Świdnicy: 

Beata Moskal-Słaniewska, prezydentka Świdnicy, wypowiedź z 11 kwietnia: – 

przygotowaliśmy kilkadziesiąt różnego rodzaju wniosków o łącznej wartości ponad 160 

milionów. 

Klich, senator: – Wszystko jest jedną wielką fikcją 

MK: – Senator Klich po kontroli w ministerstwie funduszy i polityki regionalnej mówi, że 

prowadzone są nabory [na poszczególne inwestycje], rozstrzygane konkursy, a rząd udaje, że 

wszystko działa. 

Klich: – Do tej pory zostało rozstrzygniętych jedenaście programów, gigantycznych 

programów na ponad 50 miliardów złotych, nie zostały podpisane umowy, dlatego że nie można 

ich podpisywać, skoro pieniędzy nie ma. 

MK: – premier tłumaczył, że nie chce wstrzymywać projektów: 

Morawiecki: – Czy zapłacili nam tę fakturę, czy nie zapłacili, prędzej czy później nam 

wszystko zapłacą. 

MK: – Ale tu chodzi o to, by pozyskać pieniądze z Unii, a nie płacić z naszych podatków. 

Unijnych miliardów nie ma, bo władza niszczy niezależne sądownictwo, a PiS i jego koalicjant 

traktują Unię jak zło wcielone. 

Beata Kempa: – finansowy szantaż… to jest po prostu skandal 

Patryk Jaki: – Bez jednego wystrzału z karabinu pozbędziemy się suwerenności 

MK: – To hipokryzja i polityczna gra – słyszymy. Bo akurat europosłowie Kempa czy Jaki 

dostają od Unii pensje: Kempa 500 tys. zł [na rok], Jaki 493 tys. zł plus dieta (za dzień pracy) 

około 1500 złotych, a prowadzą politykę zdecydowanie anty unijną, której celem jest 

marginalizacja Polski w Unii – ostrzega opozycja. 

Donald Tusk, wypowiedź z 2 maja: – A być może mają w planach wyprowadzenie Polski 

z Unii Europejskiej. 

 

PK: – O dworcu, którego się nie da doczyścić. [Warszawa - Śródmieście] 

- To jest galeria brudu i wstydu, te ściany się po prostu lepią. 

 

PK: – Nie porzucaj nadzieje. 

  Jakkolwiek się dzieje, 

  Bo nie już słońce ostatnie zachodzi, 

  W złej chwili piękny dzień przychodzi. 

To fragment pieśni Jana Kochanowskiego, który dziś musieli przeanalizować maturzyści. I 

trudno o coś bardziej optymistycznego. Tyle że jak zaraz państwo usłyszą, to nie polski może 

być kilerem[?], a matma.  

[Jurek Kiler (Cezary Pazura) zostaje aresztowany przez brygadę antyterrorystyczną]. 

["matura". Wyraz przywędrował do nas dopiero w XIX w. z dojczlandzkiego: Matur. 

W dojczlandzkim z kolei jest zapożyczeniem z gwary szkolnej – skróceniem dłuższego 

Maturitätsprüfung „egzamin dojrzałości” lub Maturitätszeugnis, czyli „świadectwo 

dojrzałości”]. 

Renata Kijowska: – To ten moment, gdy człowiek zastanawia się: będzie Lalka? Czy nie. I 

w ogóle co to będzie? Dzisiaj właściwie to dwie matury, w dwóch różnych formułach: dla 

uczennic i uczniów technikum i poprawiających – forma stara, znana, ale z krótszym czasem. 



Dla maturzystów, którzy po zlikwidowaniu gimnazjów kończą czteroletnie licea, po raz 

pierwszy egzamin odbywał się w nowej formule. 

Zuzanna, maturzystka z Gdyni: – To co jest niepotrzebne, to ilość lektur: 42 bodajże 

lektury, to jest jednak dużo do zapamiętania. W porównaniu do siedmiu lektur z zeszłego roku, 

to jest jednak duża różnica. 

RK: – Dwa arkusze, jeden z testem, notką obowiązującą do napisania i sprawdzeniem 

umiejętności, którym też mogą się sprawdzić w życiu. 

Drugi arkusz z wypracowaniem. Jego tematy do wyboru, pojemne jak marzenie: 

o człowieku, czy jest pełen sprzeczności, czy też, kiedy widzimy w nim bohatera. W tym ujęciu 

maturzyści techników z Panem Tadeuszem i Przedwiośniem i starą maturą mogli poczuć się 

poszkodowani. 

Matura ustna wraca w tym roku po pandemicznej przerwie. 

Lalki nie było. Jutro język obcy, w poniedziałek matematyka. 

 

PK: – Nie wiem, czy państwo patrząc na naszą politykę, mają taką opinię, ale dobrze by 

było, gdyby było tak, jak piszą w swoim komunikacie biskupi przed wyborami: 

W swojej najgłębszej istocie polityka jest powołaniem do miłości bliźniego. 

Apelują też, by unikać pokusy bezwzględnego dyskredytowania oponentów. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Gdy we wszystkich kościołach w Polsce wybrzmiewały 

słowa o Konstytucji 3 Maja, rada stała episkopatu polski wydała stanowisko w sprawie 

nadchodzących wyborów: 

Zaapelować do polityków wszystkich stronnictw o to, by tocząc swą wyborczą 

rywalizację, w imię odpowiedzialności za los naszej Ojczyzny, unikali pokusy 

demagogii i populizmu, bezwzględnego dyskredytowania oponentów czy nasycania 

zbędnymi emocjami i tak głębokich już podziałów. 

Na tym polega problem, czy głos biskupów skłoni wszystkich proboszczów do 

powstrzymania się od popierania konkretnych kandydatów, zwłaszcza że jest wolą Jarosława 

Kaczyńskiego, gdy lokale wyborcze mają być blisko kościoła. 

Jako świadkowie Ewangelii wezwani jesteśmy do posługi jedności w podzielonym 

społeczeństwie i zachowania dystansu wobec partii politycznych. 

Zwracamy się też do wszystkich uczestników kampanii wyborczej o 

powstrzymanie się od instrumentalizowania Kościoła, które przybierać może 

zarówno formę nieuprawnionego wykorzystywania go w partykularnych 

rozgrywkach poszczególnych partii. 

KKZ: – PiS zdania na temat stanowiska biskupów jeszcze nie ma. Biskupi po raz pierwszy 

apelują też do mediów, by nie budowało upartyjnionego jednostronnego obrazu Polski. 

Sprawą szczególnie zaś pilną jest odrzucenie wszelkich form medialnej 

stygmatyzacji, która (…) prowadzić może do prawdziwych tragedii i nieszczęść. 

 

PK: – Dzisiaj w Hadze w siedzibie Międzynarodowego Trybunału Karnego Wołodymyr 

Zełenski witany był jak bohater. I to jedyne miejsce, gdzie chcieliby też zobaczyć putina, tyle że 

za kratkami. 

Andrzej Zaucha: – To symboliczna wizyta prezydenta Wołodymyra Zełenskiego, gdzie w 

MTK w Hadze apelował o sprawiedliwość… 

 

PK: – Kiedy Ronalda Regana zapytano, skąd się bierze inflacja? Odpowiedział, że stąd, że 

rządy za dużo wydają. Po 40 latach wielu ekonomistów wciąż przyznają mu rację, ale tym razem 

powodów i to na całym świecie jest więcej: wojna w Ukrainie i obawa o wojnę o Tajwan, koszty 

energii i lata pandemii. Tylko dlaczego u nas inflacja jest dwa razy wyższa niż średnia unijna? 

[Bo usiłujemy być suwerennym państwem, czyli sami sobie radzić]. 

Beata Javorcik, główna ekonomistka Europejskiego Banku Odbudowy i Rozwoju: – 

Niestety na horyzoncie widzimy czarne chmury. Jeżeli popatrzymy na gospodarkę globalną, to 

prognozy na najbliższe 5 lat są najbardziej pesymistyczne od trzech dekad. 

Paweł Płuska: – …Wojna to niepewność, niepewność zabija inwestycje. Pytanie, jak 

w tym wszystkim odnajdzie się Polska? 



Tomasz Kopyściański, doktor, ekonomista, Wyższa Szkoła Bankowa we Wrocławiu: – 

Ostatnie dane z marca czy kwietnia na temat gospodarki pokazują dramatyczny spadek 

sprzedaży detalicznej, spadek nastrojów w przemyśle, coraz mniejszą liczbę zamówień 

eksportowych. 

PP: – Stać nas na coraz mniej, a więc mniej kupujemy. Dla porównania wczoraj 

amerykański FED podniósł stopy procentowe o +0,25% na 5,25%, bo w Stanach inflacja ma 

poziom 5%. 

Beata Javorcik: – Walka z inflacją przypomina jazdę samochodem z hamulcami, które 

działają z dużym opóźnieniem. 

PP: – Efekty widać dopiero po wielu miesiącach, ale by w ogóle były, zostając w tej 

retoryce, by nie rozbić się o ekonomiczną ścianę, ważne są nie tylko hamulce, ale by ktoś z boku 

równocześnie nie dociskał gazu, dosypując pieniędzy na rynek. A właśnie to, jak widzimy, grozi 

nam w roku wyborczym. Rząd i NBP cieszą się, że ceny rosną nieco wolniej. 

 

INFLACJA W EUROPIE w marcu 2023, źródło: Eurostat 

Luksemburg 2,9 Italia 8,1 

Hiszpania 3,1 Szwecja 8,1 

Holandia 4,5 Unia Europejska 8,3 

Belgia 4,9 Austria 9,2 

Grecja 5,4 Słowenia 10,4 

Cypr 6,1 Chorwacja 10,5 

Francja 6,7 Bułgaria 12,1 

Finlandia 6,7 Rumunia 12,2 

Strefa Euro 6,9 Słowacja 14,8 

Irlandia 7,0 Litwa 15,2 

Malta 7,1 Polska 15,2 

Dania 7,3 Estonia 15,6 

Dojczland 7,8 Czechy 16,5 

Portugalia 8,0 Łotwa 17,2 

  Węgry 25,6 

 

♣ 
2023-05-05 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5885 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 251 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty szósty dzień 

 

PK: – 6 sędziów Trybunału Konstytucyjnego uważa, że Julia Przyłębska nie jest już jego 

prezesem, bo jej kadencja skończyła się w grudniu… ustawą zmniejszy wymagany skład do 9…  

…przyjdźcie na tę jedną. Załatwi się wyrok, dostaniemy KPO, a po wyborach to się 

tę ustawę uchyli. 

[Pieniądze z KPO dopiero po spełnieniu wszystkich warunków]. 

PK: – przed koronacją, jakiej w tym stuleciu jeszcze nie było. 

- do koronacji używa się korony świętego Edwarda… 

 

PK: – Robert Tellus [Telus] przekonywał wczoraj, że przygotowano dla rolników pomoc, 

jakiej nigdy jeszcze nie było. Oni jednak protestują i mówią, że za chwilę nie będą mieli za co 

żyć. 

 

PK: – Szojgu, Gierasimow, gdzie jest amunicja? – tak dowódców ruskich pyta szef grupy 

Wagnera – ominąłem tylko przekleństwa. Jest tak źle, że wagnerowcy wycofują się spod 



Bachmutu, gdzie ponoszą coraz większe straty. Ukraińskie wojska wypierają też ruskich z okolic 

Awdijewki, która broni się już od wielu miesięcy… 

 

PK: – Karol III jest pierwszym królem w historii Wielkiej Brytanii, który skończył studia, 

dokładnie archeologię. Jego specjalnością są wyprawy krzyżowe…  

♣ 
2023-05-06 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5885 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 234 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty siódmy dzień 

 

DR: – To co świat oglądał jak bajkę, dla Brytyjczyków było historycznym wydarzeniem i 

wielkim świętem. Król Karol III tron objął z chwilą śmierci Elżbiety II, ale to dziś został 

oficjalnie koronowany. Miało być skromnie, ale i tak było z królewskim rozmachem. 

Maciej Woroch, Londyn: – Widać było na twarzy 74-letniego króla, że w czasie koronacji 

był wyraźnie przejęty… 

Karol III: – W Jego imię i za przykładem Jego przychodzę, by służyć, a nie by mi służono. 

Boże chroń króla! 

Ja Wiliam książę Walii przysięgam ci lojalność oraz że będę wiernie stał przy tobie jako 

twój wasal, tak mi dopomóż Bóg. 

- Kamila, jego żona kilka chwil później też została koronowana. 

[Niestety Karol stracił moje uznanie po tym, jak postąpił z Dajaną. Miał babę Kamilę, to 

trzeba było się jej trzymać. On jednak zniszczył żonę Dajanę, która dała mu dwóch wspaniałych 

synów. Przez całe małżeństwo z Dajaną współżył jednocześnie z Kamilą, która nie miała 

skrupułów i niszczyła małżeństwo Dajany]. 

 

DR: – Bachmut stanął w ogniu, Ukraina oskarża rosję o ostrzelanie oblężonego miasta 

amunicją fosforową, zabronioną przez międzynarodowe konwencje. Zdjęcia publikowane przez 

ukraińską armię są kolejnym dowodem wojennych zbrodni. 

 

DR: – Za wcześnie, by odtrąbić pełen sukces, to raczej ostrożna nadzieja. WHO ogłasza: 

Kovid-19 nie jest już zagrożeniem dla zdrowia w skali globalnej, ale koronawirus nie zniknął i 

wciąż może być groźny. Po ponad trzech latach wiemy o nim na tyle dużo, by nie rezygnować z 

czujności. 

 

DR: – Z roku na rok jest nas coraz mniej. Populacja Polski się kurczy, a społeczeństwo 

starzeje, co gołym okiem widać na porodówkach i danych GUS. Zaledwie w kilku powiatach 

liczba urodzeń jest większa od liczby zgonów. 

♣ 
2023-05-07 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5885 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 44 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty ósmy dzień 

 

DR: – Bieg Wings for Life World Run. 

 



DR: – Szef Wagnerowców obwieszcza, że dostanie od kremla amunicję i broń – wszystko 

czego chciał, byle utrzymać pozycję w Bachmucie. ruscy ewakuują okolice w Zaporożu, przez 

co rośnie niepokój Międzynarodowej Agencji Energii Atomowej. 

Andrzej Zaucha: – Kolejny dzień ruscy wystrzeliwują pociski zapalające na pozycje 

ukraińskiej armii, to atak pod [?], a to płonący Bachmut wciąż ostrzeliwany przez ruską 

artylerię… Napięta sytuacja panuje nad Morzem Czarnym. Podczas lotu patrolowego samolot 

polskiej straży granicznej był agresywnie przechwytywany przez ruskiego SU-35. Ukraińcom 

udało się dokonać kolejnej wymiany jeńców. W zamian trzech ruskich pilotów wolność 

odzyskało 45 Ukraińców kobiet i mężczyzn. 

Wołdymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Oni wszyscy bronili Azowstalu, to członkowie 

gwardii narodowej. 

 

DR: – Odblokować Trybunał [Konstytucyjny], żeby odblokować pieniądze z Unii. PiS w 

pośpiechu próbuje obejść paraliż, zmniejszając pełny skład orzekający. Tyle że spór w 

Trybunale to według opozycji to spór w obozie władzy. 

Arleta Zalewska: – W centrum Aleksandrowa Łódzkiego wymiana lamp mogłaby już 

trwać. Tu w Jeleniej Górze mieszkańcy mogliby szybciej dostać się [pociągiem] do Wrocławia. 

Ścieżki rowerowe mogłyby łączyć wszystkie dzielnice Bytomia. Białystok (autobusy 

elektryczne), Aleksandrów Łódzki (nowe oświetlenie w parku miejskim), Łódź (budowa nowej 

linii tramwajowej), Jelenia Góra (miejska farma fotowoltaiczna), Świdnica (modernizacja 

miejskiego zakładu energetyki), Bytom (nowe ścieżki rowerowe). 

Marcin Bugajski, radny sejmiku województwa łódzkiego, Platforma Obywatelska: – To co 

robi Zjednoczona Prawica, to jest sabotaż i zdrada stanu. 

AZ: – Na zmiany w ustawach sądowych zdecydował się nawet Viktor Orban. Trudna 

sytuacja gospodarcza sprawiła, że i on musiał iść na ustępstwa wobec Komisji Europejskiej, by 

unijne środki dostać. Ale politycy PiS-u wolą wciąż tkwić w opozycji. 

[Kaczyński przed laty postanowił ukształtować Polskę, tak by była jemu uległa. Więc 

sejm, Trybunał Konstytucyjny, Krajowa Rada Sądownicza, sądownictwo – wszystko to obsadził 

swoimi ludźmi, by w następnym kroku stać się dyktatorem. Obecnie nadal ma nadzieję, że 

zrealizuje swoje plany]. 

Jarosław Sellin, wiceminister kultury i dziedzictwa narodowego KP PiS: – Z powodu 

aktywnej działalności opozycji w Parlamencie Europejskim i w Komisji Europejskiej, jest cały 

czas blokowany, bo opozycja postanowiła wykorzystać ten budżet do walki politycznej 

wewnętrznej w Polsce. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy: – PiS rządzi w Polsce wraz z 

Solidarną Polską. Nie ma tych pieniędzy, dajcie nam spokój w tej sprawie. Załatwcie to. To jest 

wasze środowisko. 

♣ 
2023-05-08 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5671 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 33 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny trzydziesty dziewiąty dzień 

 

GK: – Szybka ścieżka [podejrzane rozdawanie pieniędzy przezPiS] pod kontrolą, ale nie 

prokuratury, którą rządzi polityk partii władzy czy CBA, którą nadzoruje inny polityk partii 

władzy. Unijna instytucja OLAF (Europejski Urząd ds. Zwalczania Nadużyć Finansowych) 

tropiąca defraudacje i kradzież unijnych funduszy weszła do NCBR (Narodowe Centrum Badań 

i Rozwoju) po głośnych aferach i skandalach. 

Arleta Zalewska: – Takiej kontroli tu jeszcze nie było. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Polska dzisiaj przez działanie 

Narodowego Centrum Badań i Rozwoju będzie miała w Europie łatę złodzieja. 



AZ: – Podług afery dotyczącej wyłudzeń grantów przez ludzi związanych z politykami 

władzy, po serii dymisji w NCBiR (Jacek Żalek, wiceminister funduszy i polityki regionalnej; 

Paweł Kuch, p.o. dyrektora NCBiR) i w rządzie, i w końcu po kontrolach prokuratury i NIK 

przeprowadzonych przez polskie instytucje, teraz to śledczy z Europejskiego Urzędu do spraw 

Zwalczania Nadużyć Finansowych sprawdzą, kto popełnił przestępstwo, przydzielając firmom, 

które nie spełniały warunków unijne granty. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – OLAF nie wchodzi po to, żeby 

skontrolować i powiedzieć: wszystko jest fajnie, wszystko jest w porządku; OLAF wchodzi po 

to, żeby pokazać raport, z którego wynika, że pieniądze europejskie zostały wydatkowane 

niezgodnie z przeznaczeniem. 

AZ: – To rząd PiS-u sprawuje bezpośredni nadzór nad Narodowym Centrum Badań 

i Rozwoju, i to politycy władzy mieli wpływ na obsadzanie tam kluczowych stanowisk, najpierw 

robił to wiceminister Jacek Żalek, który podług afery musiał podać się do dymisji. Teraz 

odpowiada za to ten minister funduszu i polityki regionalnej: 

Grzegorz Puda, KP PiS: – Zrobimy wszystko, aby wyjaśnić w jaki sposób doszło do 

ewentualnych nieprawidłowości. Oczywiście o wynikach możemy państwa informować na 

bieżąco. 

AZ: – Tyle że różne kontrole i śledztwa trwają już od prawie trzech miesięcy i na razie nic 

konkretnego nie ustalono. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości i prokurator generalny, KP Prawo i 

Sprawiedliwość, Suwerenna Polska: – Nieprawidłowości niestety jak świat trwa, były i są. Od 

tego są organa ścigania, by działać. 

Marcin Horała, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS: – To się niestety 

zdarza. Oszuści i złodzieje działają i nie zaprzestali swojej działalności. Natomiast od tego są 

procedury kontrolne. 

Dariusz Joński, KP Koalicja Obywatelska, Inicjatywa Polska: – Ten system sam się nie 

zrodził, został zbudowany przez polityków, przez ludzi Kaczyńskiego i za ich przyzwoleniem. 

AZ: – I teraz kwestia kluczowa: Cały program tyczy 117 firm, którym przyznano granty na 

kwotę 800 milionów złotych. Po ujawnieniu przez media nieprawidłowości przy udzielaniu 

dofinansowania dla kilku przedsiębiorstw w marcu wypłaty do wszystkich firm zostały 

wstrzymane. NCBiR poinformowało, że w 5 projektach stwierdzono nieprawidłowości, 25 

projektów zostało skierowanych do ponownej oceny, dwie firmy się wycofały, a 85 projektów 

zweryfikowano pozytywnie. 

 

GK: – Więcej o partii republikańskiej (Republikanie) władzy i pieniądzach dziś w „czarno 

na białym” w TVN24 o 23:30. Cena większości. 

 

GK: – Jak żyć? Węglowy pył nad Gdańskiem. 

 

GK: – Te dane są właściwie niemożliwe do zweryfikowania. Jeśli wierzyć ministrowi 

rolnictwa, a protestujący mają z tym problem, ponad 30% magazynowanego u nas zboża zostało 

wyeksportowane. Jak? Dokąd? Tego wciąż nie wiemy. Nie wiemy też, kto zarobił na ukraińskim 

zbożu. 

Jacek Tacik: – Znowu na ulicach [rolnicy na traktorach], znowu blokują drogi i domagają 

się od rządu PiS załatwienia swoich pilnych spraw. Tym razem nie chodzi o zboże, a o kwestie 

dzierżawy ziemi przez zagranicznych inwestorów, bo w sprawie zboża stracili już nadzieję. 

Monika Piątkowska, prezeska Izby Zbożowo-Paszowej: – Ogranicza nas przepustowość 

polskich portów, o czym cały czas mówię i nadal utrzymujemy, że jest to w praktyce około 750 

tysięcy ton miesięcznie. 

 

GK: – A teraz ważny cytat: to kłamstwa w czystej postaci – tak Ziobro odpowiada na 

pytanie o wpływ, jaki ma część sędziów Trybunału Konstytucyjnego. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Sprawa jest banalnie prosta. PiS nie może (sobie) zapewnić 

(korzystnego) wyroku Trybunału Konstytucyjnego i chce zmienić ustawę tak, aby to umożliwić. 

Chodzi o ustawę o Sądzie Najwyższym, którą do Trybunału skierował prezydent i która ma 



według władzy odblokować miliardy z KPO. Problem w tym, że Trybunał musi podjąć decyzję 

w pełnym składzie 11 sędziów, ale 6 nie uznaje Julii Przyłębskiej za prezesa i zebranie pełnego 

składu jest niemożliwe. PiS zaproponowało zmianę ustawy, którą wcześniej samo zmieniło 

(2015 rok PiS zmienia pełny skład TK z 9 na 11 sędziów). Pełny skład ma stanowić 9 sędziów, 

czyli dokładnie tyle ilu popiera Przyłębską. 

PiS-owi zależy na tym, by Trybunał szybko uznał, że ustawa o Sądzie Najwyższym jest 

zgodna z Konstytucją, bo to ma pomóc w uzyskaniu europejskich pieniędzy, ale rzecznik praw 

obywatelskich jest sceptyczny, przypomina, że: 

Komisja Europejska skarży Polskę do TSUE [też] 

za Trybunał Konstytucyjny 

- narusza europejski porządek prawny UE 

- dublerzy 

- prezes Julia Przyłębska 

 

GK: – To zastraszanie i próba cenzury, osłabianie mediów. Jednoznaczne są komentarze, 

po tym jak szef KRRiT nałożył karę 80 tysięcy złotych na radio TOK FM po dyskusji 

o kontrowersyjnej książce „historia i teraźniejszość” Wojciecha Roszkowskiego. 

 

GK: – To był największy nalot dronów od początku rosyjskiej agresji. 60 dronów 

produkcji irańskiej zaatakowało Ukrainę, 36 leciało na Kijów, ale wszystkie zostały zestrzelone 

przez obronę powietrzną. Na szczęście nikt nie zginął, ale części dronów spadły na miasto. [Ale 

te części były na tyle duże, że zniszczyły nawet siedem mieszkań w bloku]. 

Andrzej Zaucha: – …ruscy atakowali także Odessę przy pomocy rakiet. Spłonął skład 

pomocy humanitarnej. 

 

GK: – Trzy godziny trwał obowiązkowy egzamin z matematyki poziom podstawowy. Do 

matury przystąpiło ponad 270 tysięcy absolwentów liceów, technikum i szkół branżowych. 

 

GK: – Po pierwsze utrudnia oddychanie. Czarny pył jest wszędzie: w mieszkaniach, na 

ubraniach, na działkach. Mieszkańcy okolic portu w Gdańsku apelują do władz o pomoc. 

W porcie nieustająco trwa przeładunek węgla i stąd pył cały czas jest w powietrzu. 

♣ 
2023-05-09 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5683 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 184 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty dzień 

 

GK: – 53 osoby zostały poszkodowane w wypadku polskiego autokaru niedaleko Berlina. 

Nikt nie zginął, ale 6 osób jest ciężko rannych. Autokar uderzył w cysternę. 

 

GK: – Był jeden czołg z czasów drugiej wojny światowej, bardzo mało nowoczesnego 

sprzętu i żadnych samolotów – to była najkrótsza w historii parada w Moskwie z okazji 9 maja. 

Większość rosyjskiego sprzętu albo jest zniszczona, albo jest na froncie. 

Andrzej Zaucha: – Ukraina po raz kolejny zaatakowana falą rosyjskich rakiet, niemal 

wszystkie zostały zestrzelone przez obronę przeciwlotniczą. 

W Kijowie radzieckie tradycje znikają błyskawicznie. Po raz pierwszy obchodzono dzisiaj 

Dzień Europy. Hołd poległym obrońcom kraju złożyła osobiście przewodnicząca Komisji 

Europejskiej i wyjaśniła, dlaczego rosja masowo używa rakiet przeciwko Ukrainie: 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – … bo boją się sukcesu jaki 

pan reprezentuje i przykładu, jaki pokazujecie. Boją się waszej drogi do Unii Europejskiej. 

AZ: – Europa obiecuje zwiększenie dostaw amunicji, a Amerykanie ogłosili 38 pakiet 

pomocy wojskowej dla Ukrainy o wartości ponad miliarda dolarów. 



 

GK: – Głosowania [w Sejmie] będą późnym wieczorem, ale przyjęcie ustaw, które mają 

pomóc rolnikom, wydają się formalnością. Na specjalnym jednodniowym posiedzeniu Sejmu 

trafiły ustawy o ochronie rolnictwa oraz zwiększenia dopłat do paliwa, ale kryzysu to nie 

zakończy. 

Paweł Płuska: – Zachodniopomorskie …ponad 400 ton zboża tylko tu, którego nie udało 

się sprzedać, bo nie ma komu. Cena od żniw spadła prawie o połowę. 

 

GK: – Polskie władze odmówiły jakiejkolwiek współpracy, ale przed komisją Parlamentu 

Europejskiego zeznawali inwigilowani pegasusem: senator Krzysztof Brejza czy prokurator Ewa 

Brzosek. Raport z prac jest bardzo krytyczny dla polskiego rządu. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Z raportu wyłania się mroczny obraz sytuacji w Polsce. 

Partia rządząca stworzyła cały system mający na celu utrzymanie się przy władzy, którego 

nieodzownym elementem jest Pegasus, służący do nadzorowania opozycji i krytyków rządu. To 

wnioski kończące ponad rok pracy specjalnej komisji Parlamentu Europejskiego badającej 

nadużywanie systemu inwigilacji przez unijne rządy. Choć europosłowie mają uwagi do kilku 

państw, to największa krytyka spada na Polskę i Węgry. 

Sophie in ‘t Veld, autorka raportu komisji śledczej Parlamentu Europejskiego w sprawie 

pegasusa: – Opisaliśmy to na wielu stronach raportu, jak w Polsce budowano metodycznie 

system wyłączający poszczególne zabezpieczenia i wykorzystując jedno z narzędzi mechanizmu 

inwigilacji. 

Maciej Sokołowski: – I choć komisja nazwana jest specjalną, to nie ma specjalnych 

uprawnień śledczych, by dotrzeć do informacji, które rządy chcą ukryć, a polskie władze 

odmówiły współpracy i zignorowały zaproszenia na posiedzenia komisji. Autorzy raportu 

musieli więc opierać się na informacjach prasowych i zeznaniach ofiar, między innymi 

prokurator Ewy Wrzosek, którą podsłuchiwano, gdy zajęła się wyborami kopertowymi i 

senatora Krzysztofa Brejzy, który miał być inwigilowany, gdy był szefem kampanii wyborczej 

Koalicji Obywatelskiej. 

[Czyli sprawa niewiele została zawansowana w dochodzeniu i decyzjach]. 

MS: – …krytykuje też unijne instytucje, szczególnie Komisję Europejską za opieszałość i 

ignorowanie afery. Europosłowie wzywają komisarzy, by pilnie stworzyli specjalną grupę 

ochrony europejskich wyborów, która miałaby dopilnować, by kolejne wybory były uczciwe. 

[Uważam sprawę ochrony wyborów w państwach Unii Europejskiej za nad wyraz ważną. 

Zbyt dużo wytworzyło się sposobów i machlojek stosowanych podczas wyborów przez 

dotychczasowych władców, którzy zrobią wszystko, by nadal rządzić. Świadczą o tym wybory 

na Białorusi, ale i u nas w Europie, czyli w Węgrzech, a i w Polsce, choćby zadufanie Dudy 

podczas wieczoru wyborczego w telewizji, że na pewno wygra wybory. Jak dotychczas nikt nie 

zadaje sobie trudu sprawdzenia zarówno składowych, jak i sumarycznych wyników wyborów. Ja 

tylko przypomnę wybory „trzy razy Tak” w roku chyba 1946 lub 7, gdy wiezioną urnę po 

drodze w lesie wymieniano na zupełnie inną urnę. Podobało mi się zdjęcie ze Stanów 

Zjednoczonych, gdzie wyborca chwyta za odpowiednią wajchę, ściąga ją w dół, na dużym 

liczniku liczba wzrasta o jeden i koniec głosowania. Niezwłocznej interwencji Komisji 

Europejskiej wymaga obecnie wprowadzone w Polsce prawo dające tylko dobę na policzenie i 

przekazanie wyników, co wyklucza z głosowania Polonię. Na pewno Komisja Europejska 

powinna zlecić fachowcom opracowanie zasad bezpiecznych wyborów na XXI wiek, które będą 

obowiązywać we wszystkich państwach Unii Europejskiej]. 

 

GK: – …minister zdrowia wraca z drugą wersją ustawy o jakości w ochronie zdrowia. 

Adrianna Otręba: – …ma być nowa ustawa 

Adam Niedzielski: – Sprowadza się w zasadzie do tego, że będziemy mierzyli tą [tę] 

jakość w systemie opieki zdrowotnej i będzie ona podstawą premiowania tych podmiotów, które 

lepsze. [Rozpacz. Jak będzie mierzył złożone problemy leczenia?] 

 



GK: – …internauci wyłapali, że Radosław Fogiel przekazał jednostkom Państwowych 

Straży Pożarnych wozy strażackie, które dwa miesiące wcześniej równie uroczyście przekazali 

jego koledzy z partii tym samym strażakom. 

Maciej Mazur: – W garażu PSP w miejscowości Jastrząb piękny wóz bojowy bohater 

niedawnej uroczystości. Ten świeżo przekazany wóz służy miejscowej straży od połowy 

zeszłego roku. Poseł Suski już w lutym zapowiadał wysyp prezentów dla strażaków: 675 

nowych wozów dla OSP. W niedzielę poseł Radosław Fogiel w Potworowie przekazał wóz 

gaśniczy, który następnie został przekazany dla OSP Grabowo… 

♣ 
2023-05-10 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5488 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 159 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty pierwszy dzień 

 

GK: – premier Morawiecki jest zwolennikiem przywrócenia kary śmierci. Ale wie, że 

została zniesiona w Europie i nie jest możliwe wprowadzenie jej do naszego systemu prawnego 

nawet w przypadku tak odrażającej zbrodni jak zabójstwo ośmioletniego Kamila. Realne jest 

zaostrzenie kodeksu karnego. Chce tego rząd. 

 

GK: – Nie ma żadnego przypadku w tym, że Suwerenna Polska głosuje przeciwko PiS i na 

odwrót. To element politycznej rozgrywki w koalicji, walki o władzę i walka z przeciwnikami 

politycznymi we własnym obozie politycznym. Okazuje się, że można być razem w rządzie, ale 

przeciwko sobie. 

Jakub Sobieniowski: – …Zbigniew Ziobro pozostaje w rządzie z premierem, z którym aż 

tak się nie zgadza. Premier nie wyrzuca z rządu ministra, z którym tak się już nie zgadza. 

 

GK: – W walkach o Bachmut ukraińska armia odniosła znaczący sukces. Po 

kontruderzeniu żołnierzy rosyjskiej 72 samodzielnej brygady zmechanizowanej uciekli ze 

swoich pozycji… 

Paweł Szot: – Po dwóch miesiącach zapowiedzi, że ukraińska ofensywa się zbliża, teraz 

nagle pojawiły się informacje, że wciąż do niej daleko. Nastroje studzą zarówno ukraiński 

minister obrony, jak i szef Rady Bezpieczeństwa. Ale wszystkie te wypowiedzi zarówno 

wcześniejsze jak i obecne mogą mieć jeden cel – wprowadzić ruskich w błąd i zaskoczyć ich 

potęgą ataku. 

[Myślę, że nie dojdzie do kontrofensywy, bo atak siłą rzeczy musiałby pochłonąć wiele 

ofiar, a przecież Ukraina musi oszczędzać własnych żołnierzy i nie stać jej na przeznaczenie na 

śmierć własnych obywateli, którzy nie są mięsem armatnim]. 

Andrzej Zaucha: – …wczoraj pod Bachmutem zginął operator francuskiej Agencji AFP 

Arman Soldin. 

 

GK: – Bardzo wyraźnie widać ożywienie na rynku mieszkaniowym. Deweloperzy wracają 

do pracy na wstrzymanych od miesięcy budowach. Klienci stają w kolejce po kredyty, a banki 

chętnie pożyczają. Dobre wiadomości kończą się, gdy spojrzymy na ceny mieszkań. A taniej już 

nie będzie. 

Paweł Płuska: – …odmrażane są inwestycje budowlane, rośnie sprzedaż wciąż drogich 

mieszkań, jak i zainteresowanie kredytami hipotecznymi. 

[Teren pod budownictwo mieszkaniowe jest drogi. Teren trzeba uzbroić w media. 

Stawiane budynki są na wysokim poziomie architektonicznym i użytkowym. 

Teren wokół budynków jest porządnie zagospodarowany. To są mieszkania na wiele 

dziesięcioleci, a to musi kosztować. Nie buduje się tanich mieszkań, bo bez zaklinania 

rzeczywistości, nie ma tanich terenów, bo każdy teren jest godny budowy. Holendrzy od stuleci 

wbijają tysiące pali w ich tereny wydarte morzu i na tym stoi wszystko. Dla tanich mieszkań nie 



ma „tanich materiałów budowlanych”, bo to musiałyby być materiały o wątpliwej przydatności 

budowlanej, jak glina nadająca się tylko na lepianki. Stropy i dachy budynku też nie dają się 

oszukać, muszą wytrzymać obciążenia użytkowe, również nawałnice i inne kataklizmy. Nie ma 

również taniej siły roboczej, bo obecnie każdy oczekuje godnych zarobków i godnego życia]. 

♣ 
2023-05-11 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5161 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 146 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty drugi dzień 

 

GK: – [rosyjska rakieta] nie była uzbrojona i nie spowodowała zagrożenia, ale wywołała 

polityczną awanturę i ważne pytania. Rakieta rosyjska wleciała na terytorium Polski w grudniu, 

jej fragmenty znaleziono dopiero w kwietniu i to przez przypadek. Wtedy o sprawie dowiedział 

się premier. Informacji o rakiecie nie przekazał dowódca operacyjny – twierdzi szef MON-u. 

Lider opozycji mówi o ministrze: tchórz. 

Maciej Knapik: – Od ministra [Błaszczaka] dowiedzieliśmy się, że to nie on jest 

odpowiedzialny za całe zamieszanie, ale generał broni, Tomasz Piotrowski, dowódca 

operacyjny. Minister rozkłada ręce, o niczym nie wiedziałem. Ale szef sztabu generalnego 

mówi, że informacja była jednak przekazywana: 

Rajmund Andrzejczak, generał, szef sztabu generalnego Wojska Polskiego: – 

Poinformowałem swoich przełożonych wtedy, kiedy sytuacja miała miejsce, a ja robię to, co 

mam w zakresie swoich obowiązków. 

 

GK: – Premier odsyła dziennikarzy z pytaniami do Zbigniewa Ziobry, minister milczy, a 

jego współpracownicy z Suwerennej Polski o sprawie nic nie słyszeli. Chodzi o domniemane 

nielegalne zrzutki na kampanię PiS-u na Podkarpaciu. Sprawę od miesięcy bada prokuratura 

krajowa na Śląsku. 

 

GK: – To nie jest żaden powód do satysfakcji ani dla polityków opozycji, ani dla tych, 

którzy lata temu protestowali na ulicach, gdy PiS przejmował Trybunał Konstytucyjny. TK dziś 

jest sparaliżowany. 

Wtedy, 13 grudnia 2015 roku – Jarosław Kaczyński przed TK: Ten Trybunał ma być 

redutom, [redutą] ma być, jak to sie [się] mówi w języku wojskowym, pozycjom ryglowom, 

[pozycją ryglową] broniącom [broniącą] tego układu, broniącom [broniącą] tego wszystkiego, co 

w ciągu ostatnich 26 lat było złe i haniebne. A my to chcemy zmienić i dlatego musimy zmienić 

ten Trybunał. 

 

GK: – Brytyjczycy przekazali Ukrainie duże ilości pocisków manewrujących Storm 

Shadow – poinformował minister obrony Wielkiej Brytanii, mają zasięg 300 kilometrów. 

Cezary Grochot: – Płonie cerkiew Zwiastowania w Bachmucie. W mieście znów toczą się 

ciężkie walki, ale tym razem atakują głównie wojska ukraińskie, wypierając ruskich z zajętych 

w ostatnich tygodniach pozycji, likwidowane są kolejne ruskie punkty oporu, do niewoli trafiają 

dziesiątki żołnierzy. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy 

„Z tym, co mamy, możemy iść do przodu i odnosić sukcesy. Ale stracilibyśmy wielu 

ludzi. Myślę, że to jest nie do przyjęcia. Dlatego musimy jeszcze trochę poczekać”. 

(źródło: BBC) 

CG: – Kijów czeka przede wszystkim na zachodnie samoloty, szef ukraińskiej rady 

bezpieczeństwa narodowego mówi, że można się ich spodziewać bardzo szybko. 

♣ 
Maciej Kisilowski, współautor książki „Umówmy się na Polskę”. 



Fragment artykułu profesora prawa Macieja Kisilowskiego „Jak podzielić, żeby połączyć”, 

POLITYKA nr 20 (3413), 10.05 – 16.05.2023 

…proponujemy odnowę demokratycznego ustroju przez zdecydowane wzmocnienie 

samorządności funkcjonalnie i instytucjonalnie. 

Instytucjonalnie to jest dosyć proste. Na poziomie województw zastąpienie dziwacznej 

dwuwładzy marszałków i wojewodów przez wojewodów wybieranych lokalnie oraz powołanie 

senatorów wojewódzkich złożonych z prezydentów miast, burmistrzów i wójtów. A na szczeblu 

krajowym zastąpienie obecnego senatu RP przez senat złożony z samorządowych wojewodów i 

ewentualnie prezydentów największych miast, na przykład Warszawy i Krakowa. Te instytucje 

dadzą politykom nową opcję: zamiast ciągłej walki „o wszystko” możliwość przeniesienia 

budzących kontrowersje spraw do kompetencji sejmików i nowych senatów wojewódzkich. 

W „pakiecie podstawowym” proponujemy dokończyć „usamorządowienie” spraw i tak już 

w dużej mierze wykonywanych przez gminy i województwa – oświaty, kultury, polityki 

rozwojowej. Nauki i szkolnictwa wyższego też. Także konfitur władzy: lasów państwowych, 

gruntów, podatków dochodowych PIT i CIT. 

W usamorządowionym państwie ten, kto ma kilkumandatową większość w Sejmie, nie 

będzie już miał pełni władzy. A ten, kto przegra paroma mandatami, nie straci całej władzy. 

Ciągłą walkę o wszystko zastąpi szukanie kompromisów, z dodatkowym wyjściem awaryjnym 

w postaci decentralizacji kontrowersyjnych kwestii. Chodzi o to, by system skłaniał polityków 

do racjonalnego współrządzenia Polską, zamiast nieustającego wydzierania jej sobie 

i rozwalania co parę lat tego, co poprzednicy zaczęli budować. Bo będziemy sobie Polskę 

wydzierali, dopóki nie zbudujemy systemu sprawiającego, że niezależnie od wyników wyborów 

parlamentarnych Polacy z Wielkopolski i Polacy z Podlasia, górale i warszawiacy będą się tu 

czuli u siebie. 

♣ 



2023-05-12 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5444 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 113 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty trzeci dzień 

 

Błaszczak: – Dowódca operacyjny zaniechał swych instrukcyjnych obowiązków, nie 

informując mnie o obiekcie… 

Tomasz Piotrowski, generał, dowódca operacyjny rodzajów sił zbrojnych: – Chciałem 

zwrócić się z apelem o rozsądek, o to abyśmy w nadchodzących dniach bardzo ważyli emocje, 

abyśmy byli rozsądni w tym, co robimy. 

„…informacje, w posiadaniu których jest aktualnie Prezydent RP nie uzasadniają 

podjęcia decyzji personalnych dotyczących najwyższej kadry dowódczej Wojska 

Polskiego…” 

Źródło: Biuro Bezpieczeństwa Narodowego 

- Opozycja składa doniesienie do prokuratury w sprawie rakiety i możliwości 

niedopełnienia obowiązków przez ministra obrony. 

PK: – Wagnerowcy oskarżają regularne rosyjskie wojsko o tchórzostwo, ale to najemnicy 

uciekają z Bachmutu jako pierwsi. Prawda jest taka, że uciekali jedni i drudzy, a to wszystko po 

silnym ukraińskim uderzeniu. 

 

PK: – Narodowy Instytut Wolności wydał już około miliarda złotych. Dziennikarze OKO 

Press sprawdzili, na co i na kogo wydawane są tak wielkie pieniądze. Kolejna bardzo ciekawa 

lista instytucji związanych z politykami PiS nie będzie pewnie zaskoczeniem. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – PiS tworzy różne instytucje, które 

mają dawać szanse, że to pieniądze na czarną godzinę, czyli po przegranych wyborach sobie 

odłożą albo teraz wprost dają swoim, którzy chcą się dorabiać. 

Jacek Tacik: – To ile i komu dali, ujawnili dziennikarze portalu OKO Press, lista jest 

długa, to 248 organizacji, publiczne pieniądze w sumie 68 milionów złotych trafiły między 

innymi do organizacji powiązanych z Markiem Kuchcińskim (352 tys. zł), Polska wielki projekt, 

z którym związany jest Piotr Gliński (170 tys. zł) czy do fundacji Miłosza Manasterskiego, 

jednego z najaktywniejszych komentatorów telewizji rządowej (828 tys. zł łącznie w trzech 

transzach); na tym wzmocnieniu skorzystał Instytut Poznański, którego szef pomagał w 

kampanii wyborczej Szymonowi vel Sękowi (1,5 mln zł w latach 2020-2023). 

Narodowy Instytut Wolności powstał w 2017 roku, miał wspierać rozwój społeczeństwa 

obywatelskiego. W ubiegłym roku jego budżet, poprzez nowelizację ustawy powiększono do 

890 mln. zł na kolejne 4 lata. Samo funkcjonowanie Instytutu pochłania 15 mln. zł. 

♣ 



2023-05-13 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5444 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 144 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty czwarty dzień 

 

PM: – Raport MON-u jest u prezydenta, ale wciąż nie ma dymisji i nie wiadomo kto w tej 

sprawie mówi prawdę: minister czy generałowie. Możliwe, że prawdy nie poznamy, skoro 

Andrzej Duda podkreśla, że przeciwnik nie powinien słyszeć za dużo. [Już przeciwnik usłyszał 

wszystko przez te kilka dni]. Chodzi o rosyjską rakietę odnalezioną przypadkiem miesiące po 

tym, jak przeleciała nad połową Polski. Dzisiaj wojsko ogłosiło, że szuka też balonu, przyleciał z 

Białorusi i dotarł aż do Rypina. 

Jacek Tacik: – Gdy trwała konwencja PiS i gdy rządzący chwalili się sukcesami, na 

radarach pojawił się kolejny kryzys dotyczący przede wszystkim bezpieczeństwa i obronności 

Polski. 

Ewa Złotnicka, kapitan 

Oficer prasowy dowództwa operacyjnego rodzajów broni sił zbrojnych 

Z terenu Białorusi w polską przestrzeń powietrzną wleciał obiekt latający, pół 

godziny po północy obiekt ten przestał być widoczny przez nasze środki 

rozpoznania. 

MT: – Tym obiektem miał być balon zwiadowczy, który zniknął bez śladu w 

województwie kujawsko-pomorskim w okolicach Rypina. Do jego poszukiwania nad ranem 

uruchomiono śmigłowiec, dron oraz grupy naziemne z wojsk obrony terytorialnej. Balonu 

zwiadowczego, który wleciał do Polski przed północą nie udało się jeszcze namierzyć. 

 

PM: – Tłumy żegnały na cmentarzu ośmioletniego Kamila skatowanego przez ojczyma, 

gnębionego od dawna i nie uratowanego ani przez matkę, ani rodzinę, ani sąsiadów, instytucje, 

celowo poparzonego i zaniedbanego na śmierć. Ta tragedia poruszyła Polaków. Nie mieści się w 

głowie. Dzisiaj już Kamilkowi pomóc się nie da, można go tylko pożegnać. 

Dominika Ziółkowska: – To ostatnie pożegnanie ośmioletniego Kamila. I choć przy okazji 

tragedii chłopca wiele tu ciśnie się na usta, to trudno dziś cokolwiek powiedzieć. Kamila 

pochowano na częstochowskim cmentarzu. Uroczystość miała charakter prywatny, ale 

Kamilowi w ostatniej drodze towarzyszyły tłumy. Ta sprawa wstrząsnęła Polską. Chłopca 

żegnano nie tylko w Częstochowie, ale też symbolicznie w kilku innych miastach (w 

Bolesławcu, Poznaniu, Łowiczu, Gdańsku). Chłopiec kilka razy uciekał z domu. Pierwszy raz 

jako czterolatek. Sprawą rodziny Kamila zajmowały się dwa sądy rodzinne. Żaden nie 

zdecydował, by chłopca i jego rodzeństwo tej rodzinie odebrać. Ale nie reagowali też sąsiedzi i 

otoczenie. Kamil został skatowany przez ojczyma, gdy wpadł w szał, gdy chłopiec zrzucił jego 

telefon. Oprawca oblał go wrzątkiem i sadzał na rozgrzanym piecu. W tej kamienicy chłopiec 

mieszkał nie tylko z matką, rodzeństwem i swoim katem, w domu też żyli wuj i ciotka z 

własnymi dziećmi. Kamil zmarł po miesiącu walki o życie. Dramatu chłopca, który przez kilka 

dni cierpiał poparzony w domu, nikt nie dostrzegł. Dla Faktów Dominika Ziółkowska. 

 

PM: – Minister oskarża prezydenta miasta, ale trafia w wojewodę. 

To jest pazerność połączona z głupotą! 

Coś takiego buduje się w Warszawie. 

Skontrolujmy tę inwestycję i analizujemy przepisy pod kątem zmian i zablokowania 

tego typu sytuacji. 

[Na zdjęciu blok mieszkalny, co najmniej 6 kondygnacji, w odległości około 2m od jego 

balkonów dom indywidualny 2,5 kondygnacji ze spadzistym czerwonym dachem. Nie 

dowiedziałem się nic więcej]. 

 



PM: – Nie niszczy demokracji, lecz ją naprawia – zapewnia Lech Kaczyński, przekonuje, 

że obecna władza wzmocniła Polskę duchowo i moralnie. Dwudniowy kongres programowy 

PiS-u Jarosław Kaczyński porównał do ula, w którym ciężką pracą wytwarza się miód i chodzi o 

to, żeby miodu było dużo i żeby był dobry. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Już kilka kilometrów przed miejscem, gdzie odbywa się 

konwencja PiS-u pojawiły się patrole policji. I im bliżej, tym więcej policjantów, więcej patroli, 

więcej zamkniętych przejazdów i kontroli samochodów, które miały tego pecha, że akurat tędy 

przejeżdżały. Droga, którą wjeżdżali politycy [PiS], była całkowicie niedostępna. Dziennikarze 

nie mieli do nich żadnego dostępu. Miejsce, dokąd przyjeżdżali uczestnicy konwencji, było 

otwarte, ale każdy, kto nią wjeżdżał niepartyjnym autokarem, był drobiazgowo sprawdzany, 

kontakt z kimkolwiek był utrudniony. Konwencja PiS została nazwana ulem programowym. 

Formuła konwencji to 10 paneli programowych prowadzonych przez najważniejszych polityków 

PiS-u z politykami i ekspertami przychylnymi PiS. W taki sposób ma powstać program PiS 

według takich założeń: 

Kaczyński: – suwerenność, wolność i równość. 

KKZ: – prezes podkreślał sukcesy rządu PiS, walkę z pandemią i jak to nazwał: putinflacją 

i do sukcesów zaliczył także ten element: 

Kaczyński: – otóż my doprowadziliśmy do, no, już użyję tutaj słów łagodnych, naprawy 

naszej demokracji. 

KKZ: – W czasie rządów PiS Trybunał Konstytucyjny został przejęty przez polityków 

i jest sparaliżowany; trwa ostateczne przejmowanie Sądu Najwyższego i sądów powszechnych. 

Władza przejęła media publiczne i część prywatnych, a te, których się nie udało, chciała 

zniszczyć. W Sejmie debata publiczna stała się fikcją; oponentów politycznych podsłuchiwano 

Pegasusem. Prezes jednak nie to miał na myśli, ale dotrzymywanie obietnic wyborczych, które 

nazwał manipulacją i zapowiedział dalsze naprawianie demokracji przez następne 8 lat. Premier 

też wyliczał sukcesy 8 lat rządów PiS-u: większe inwestycje, wyższe zarobki, wsparcie dla 

seniorów, sukcesy w walce ze społecznymi nierównościami i biedą. Z raportu szlachetnej paczki 

wynika, że po prawie ośmiu latach rządów PiS w skrajnym ubóstwie żyje około 2,5 miliona 

osób, a ich liczba zwiększyła się w ciągu roku o 859 tysięcy. 

Beata Szydło: – Taki Donald burczymucha i ciągle jeździ, narzeka, jęczy, nic się mu nie 

podoba, wszystko krytykuje, w zamian niewiele proponuje… 

Morawiecki: – Albo pójdziemy do przodu kolejnych cztery i osiem lat, albo wrócimy do 

czasu dzikiego kapitalizmu. 

KKZ: – Donaldem Tuskiem i liberalizmem straszono tutaj umiarkowanie, a na pewno 

mniej niż dotychczas. W każdym wystąpieniu chwalono się osiągnięciami, choć premier 

przyznał, że inflacja jest i nie da się zdusić szybko. Żadne nowe propozycje programowe nie 

padły. Te ma przedstawić jutro Kaczyński. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

GK: – Stawką jesiennych wyborów jest to, czy Polska wróci na drogę demokracji i do 

grupy państw, które kierują Unią Europejską – uważa były prezydent A. Kwaśniewski. 

Gdy PiS przekonuje, że nadaje właściwy sens demokracji, opozycja mówi o jej niszczeniu, 

a także o drożyźnie i o problemach na wsi. 

Adrianna Otręba: – Stawka jesiennych wyborów parlamentarnych dla opozycji jest 

wysoka, bo to okazja do przejęcia władzy po 8 latach rządów Prawa i Sprawiedliwości. Szans na 

powstanie jednej wspólnej listy już nie ma. AgroUnia żywi i broni – to hasło konwencji. 

Michał Kołodziejczak, AgroUnia: – Będziemy gotowi, żeby wystawić listy we wszystkich 

okręgach wyborczych. 

 

PM: – Papież Franciszek wciąż nie odwiedził Ukrainy, ale prezydent Wołodymyr Zełenski 

odwiedził papieża. Prezydent spotkał się też z władzami Italii. 

Arkadiusz Wieżuk: – To było pierwsze spotkanie papieża Franciszka z prezydentem 

Zełenskim od czasu rozpoczęcia rosyjskiej agresji na Ukrainę; rozmowy trwały około 40 minut 

[nie długo] i nie były to łatwe rozmowy, bo Watykan w sprawie wojny [agresji] miał 

niejednoznaczne stanowiska; papież Franciszek nie chciał nazwać wprost tego, co dzieje się na 

terenie Ukrainy, ludobójstwem. 



Podarował Zełenskiemu rzeźbę przypominającą gałązkę oliwną, symbol pokoju, bo Watykan 

wspomina o misji pokojowej właśnie w Ukrainie. Otrzymał od Zełenskiego wizerunek Matki 

Boskiej, namalowany na fragmencie kamizelki kuloodpornej. 

Wcześniej spotkał się z władzami Italii… na tym spotkaniu powstał apel do rosji o 

zaprzestanie agresji. 

Giorgia Meloni, premier Italii: – Pokój nadejdzie dopiero, gdy rosja zaprzestanie wrogich 

działań i ataków na cywilów. Chcielibyśmy ponowić apel do Moskwy, by natychmiast 

powstrzymała tę agresję i wycofała swoje wojska z terytorium Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Chciałbym zaprosić wszystkich italskich 

polityków i aktywistów do odwiedzin mojego kraju, do rozmowy ze zwykłymi ludźmi. Jeśli 

zobaczycie na własne oczy, co putin zrobił Ukrainie, natychmiast zrozumiecie, dlaczego 

opieramy się złu. My po prostu walczymy o życie. Ta wizyta, to ważny krok dla zwycięstwa 

Ukrainy w tej wojnie – tak mówił Zełenski w Rzymie. 

♣ 
2023-05-14 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5444 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 26 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty piąty dzień 

 

PM: – PiS obiecuje zmianę 500+ na 800, darmowe leki dla dzieci i seniorów, darmowe 

autostrady. Dwa dni politycy PiS-u prześcigają się w prawieniu sobie komplementów za 

rzekomą naprawę polskiej demokracji i generalnie prawie wszystkiego. Pomijają drożyznę, 

zahamowanie inwestycji, nie zależy im na uzyskaniu unijnych miliardów, niszczenie 

sądownictwa i spowodowane przez siebie problemy na wsi, w szkołach i ochronie zdrowia oraz 

brak równości, co wypomina im opozycja. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – PiS bardzo chciało, żeby z konwencji zwanej 

programowym ulem, pozostał obraz wytężonej pracy rządzącej ekipy i nowe obietnice. Obraz 

ogromnej liczby policjantów chroniących polityków władzy też zostanie w pamięci jako obraz, 

jak mówi opozycja, partii zamkniętej i przestraszonej… 

Kaczyński dopiero na koniec zaprezentował to, na co z napięciem czekała sala: 800+. 

Ekonomiści szybko policzyli, że wzrost 500+ to ponad 20 miliardów złotych, Kaczyński nie 

powiedział, skąd je weźmie. 

Kazimierz Krupa, publicysta ekonomiczny, kancelaria Drawbridge: – Rozdawanie pustych 

pieniędzy, pochodzących z wpływów inflacyjnych. No, to nie jest program gospodarczy. 

Marian Noga, profesor, ekonomista, były członek Rady Polityki Pieniężnej: – W tej chwili 

zapomnijcie już państwo o obniżkach stóp procentowych w tym roku, ale nawet w następnym 

roku i to jest efekt tego 800+. 

KKZ: – Kaczyński zapowiedział też: darmowe autostrady; darmowe leki dla seniorów – 

po 65. roku życia; darmowe leki dla dzieci – do 18. roku życia. 

Kaczyński: – Ja sądzę, że na razie wystarczy. 

KKZ: – Na potrzeby konwencji wystarczy, ale nie wystarczy, gdy zapytać o szczegóły: 

Jakie leki dla seniorów? Wszystkie? Jakie leki dla dzieci? Wszystkie? Także lek na SMA? 

Najdroższy lek świata. Na to odpowiedzi nie było. 

Michał Kamiński, wicemarszałek senatu, KP KO, Unia Europejskich demokratów: – Jej 

teatralność aż rzuca się w oczy. Ona nie jest odpowiedzią na żaden z problemów, które 

w ósmym roku rządów Prawa i Sprawiedliwości każdy Polak dostrzega. 

KKZ: – Opozycja punktuje, że oprócz obietnic wyborczych nie padł ani jeden pomysł na 

rozwiązanie kryzysowych problemów. Na Polskę czekają miliardy z KPO, ale na konwencji nie 

padła żadna propozycja, jak te pieniądze odblokować. 

Włodzimierz Wróbel, profesor, sędzia Sądu Najwyższego, wypowiedź z piątku: – Tych 

pieniędzy nie ma dla tego, bo politycy nie chcą się przyznać do tego, że zniszczyli w Polsce 

praworządność. To tyle, no. 



KKZ: – W kontekście Unii Kaczyński mówił jedynie o tym, że trzeba bronić polskiej 

suwerenności. Kaczyński zapowiedział, że PiS chce iść dalej tą samą drogą, którą szedł do tej 

pory, naprawiania, jak mówi: i państwa, i demokracji. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Kaczyński chce zrobić z Polski 

państwo autorytarne. 

 

PM: – Nie będzie dymisji ministra obrony. Premier nie widzi powodu, tak samo jak 

prezydent nie widzi powodu do dymisji skłóconych z ministrem generałów, choć jednemu z nich 

minister postawił poważne zarzuty. 

 

PM: – Złote algi znowu trują. Czy powtórzy się katastrofa? Woda jest siedem razy bardziej 

zasolona niż Bałtyk. 

 

PM: – Po wizycie w Watykanie teraz wizyta w Dojczlandzie. Prezydent Wołodymyr 

Zełenski dziękuje za wsparcie wojskowe, gospodarcze i finansowe. Dojcze obiecują kolejny 

pakiet uzbrojenia za prawie 3 miliardy euro, w tym czołgi i obronę przeciwrakietową. Prezydent 

otrzymał też prestiżową nagrodę Karola Wielkiego. 

Kacapy ostrzeliwują cele na wschodzie i zachodzie Ukrainy. W okolicy Bachmutu 

w miejscowości Konstantyniwka zginęły trzy cywilne osoby, w tym dziecko. 

 

PM: – W Turcji odbyły się wybory prezydenckie i parlamentarne, ważne, bo mogą 

zakończyć ponad dwie dekady konserwatywnych i autorytarnych rządów, których obecny 

prezydent stopniowo dystansował się od demokratycznego Zachodu, a zbliżał do kremla. 

[Czyli teraz się liczy głosy]. 

♣ 
2023-05-15 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5096 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 15 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty szósty dzień 

 

AW: – Przecież to nie ja będę dawał – mówi prezes Kaczyński. I rzeczywiście na pomysły 

PiS złożą się podatnicy, ci sami, którym inflacja za rządów PiS drenuje portfele. 500+ ma 

zamienić się w 800+, a do tego jest lista tego, co ma być darmowe. 

W tej chwili w dobie kryzysu takich planów nie ma – to też prezes PiS, ale pół roku temu. 

Jak łatwo sypie się pieniędzmi im bliżej wyborów, o tym: 

Maciej Knapik: – …to nie ja będę dawał – Ta wypowiedź i gromki śmiech z sali to 

komentarz do zapowiedzi: 500+ na 800+ koszt podwyżki to rocznie 24 miliardy złotych. 

Ekonomiści mówią: im więcej pieniędzy na rynku, tym mniej są one warte – to właśnie jest 

inflacja, której rząd nie przegoni kolejnymi miliardami, będzie jeszcze drożej. 

Sławomir Dudek, doktor, prezes Instytutu Finansów Publicznych, Szkoła Główna 

Handlowa: – Ktoś dostanie 500+, ale płaci raty o tysiąc złotych większe za mieszkanie; ktoś 

dostanie trzynastkę, czternastkę, ale płaci drożej za żywność, za różnego rodzaju usługi, musiał 

zrezygnować z korepetycji dla dzieci. Jeżeli by pokazać łączny obraz ze wszystkim, to to jest 

iluzja. 

MK: – Ale na krótką metę politycznie to się opłaca. 

Paweł Wojciechowski, profesor, były minister finansów, przewodniczący Rady 

Programowej Instytutu Finansów Publicznych: – PiS myśli o tak zwanym wejściu licytacji 

zaporowej – nikt nas nie przelicytuje. 

Antoni Dudek, profesor, politolog, Uniwersytet Kardynała Stefana Wyszyńskiego: – 

Mamy dużo pieniędzy i nie zawahamy się ich użyć. 



MK: – premier mówi, że to krytykanctwo. Tak samo jak rosną ceny, tak samo rosną 

wpływy do budżetu, ale w burzy oklasków. Prezes obiecuje darmowe autostrady i darmowe leki 

do osiemnastego roku życia i od 65 roku życia. 

Kaczyński: – Ja sądzę, że na razie wystarczy. 

MK: – Jeszcze niedawno o podniesieniu 500+ nie było mowy. [To znaczy, że była mowa o 

niemożliwości podniesienia 500+]. 

Koniec opłat na autostradach państwowych brzmi dumnie, ale one już są darmowe oprócz 

raptem dwóch odcinków (A2 Konin-Stryków i A4 Wrocław-Sośnica) i to wbrew unijnym 

trendom. Na autostrady koncesyjne (A1 Rusocin-Nowa Wieś koncesyjna; A2 Konin-Świeck 

koncesyjna; A2 Konin-Stryków płatna; A4 Kraków-Katowice koncesyjna; A4 Wrocław-Sośnica 

płatna). 

Ale gdy PiS zaczyna mówić o Europie, programowy ul zamienia się w gniazdo szerszeni, 

o Unii tylko źle: 

- grupa trzymająca władzę dzisiaj w Brukseli, uczyniła z krajów członkowskich landów 

[landy]. 

- łapówkarze, złodzieje i oszuści 

 

AW: – 800+ inflacja minus – niech będzie waloryzacja i to na Dzień Dziecka przed 

wyborami. Opozycja do pomysłów prezesa dorzuca swoje, a poza tym robi swoje na szlaku 

prekampanii. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – deklaracja Kaczyńskiego o woli podwyższenia 500+ dla 

opozycji nie była żadnym zaskoczeniem. Wszyscy się tego spodziewali. 

Tusk [Obok stoi Trzaskowski. Po co?] – To nie jest żaden podarek ze strony władzy, to nie 

tylko to, tę prawdę przecież rozumiemy, że te pieniądze pochodzą z podatków, nie z kieszeni 

Kaczyńskiego, z podatków, które płacicie wy wszyscy, znaczy ludzie, którzy pracują. 

KKZ: – Donald Tusk mówił na spotkaniu w Krakowie, że waloryzacja 500+ nie może być 

kwestią wyborczej licytacji. 

Tusk: – Jeśli chcesz naprawdę pomóc polskim rodzinom, a nie uprawiać taką wyborczą 

grę, to możemy to zrobić wspólnie w Sejmie tak, żeby waloryzacja świadczenia dla polskich 

dzieci stała się faktem w Dniu Dziecka 1 czerwca, a nie na Sylwestra 2024. Sprawdzam. 

Hołownia: – Do wyborów pójdziemy razem [z PSL] jako „Trzecia Droga”. 

KKZ: – Platforma Obywatelska kontynuuje objazd wszystkich województw, początek 

tygodnia spędzi na spotkaniach z wyborcami Małopolski. Platforma uruchomiła dziś stronę 

internetową „Drużyna Tuska”; stąd mają napływać informacje o kampanii: 

- newsletter 

- możliwość wsparcia finansowego kampanii 

- zgłoszenie do Obywatelskiej Kontroli Wyborów 

- chęć wywieszenia banera i plakatu 

Trzaskowski: – Jesteśmy pytani, czy na pewno wygramy wybory? Czy jest ta energia 

w nas, żeby wygrać wybory? Jak patrzę na was… aż mi się chce krzyknąć: Mamy dość! 

 

- Dla takich akcji [poparzeni] idzie się na medycynę. 

 

AW: – Hajmars (Himars) to broń, która sprawdziła się na Ukrainie – mówi szef MON, bo 

pierwsze Hajmarsy znalazły się właśnie w Polsce, pierwsze pięć z dwudziestu kupionych już 

wyrzutni. Kongres USA zgodził się na potencjalną sprzedaż Polsce około pięciuset kolejnych. 

 

AW: – 14,7% to inflacja w kwietniu i to oficjalne dane GUS. (Licząc rok do roku). 

[Inflacja przez cały rok rośnie, by nagle 1 stycznia inflacja była 0%, bo przecież rok do 

roku. Kwietniowe 14,7% napawa otuchą, że spada, a przecież to rok do roku. Jakaż to wielka 

manipulacja z tym liczeniem rok do roku, podczas gdy uczciwość nakazuje dodawać inflację z 

kolejnych lat, dodawać rok do roku, bo wówczas widzimy, ile naprawdę jest drożej. Media 

bezkrytycznie brną w to „rok do roku”. Rozpacz]. 

 



AW: – Na razie wiadomo tyle, że będzie druga tura, oczywiście w wyborach 

prezydenckich, bo Turcy wybierali także parlament. 

Wynik I tury: Recep Tayyip Erdoǧan, prezydent – 49,51% 

Kemal Kiliçdaroǧlu, kandydat na prezydenta – 44,88% 

Sinan Oǧan, kandydat na prezydenta – 5,17% 

[Gdyby dwaj kandydaci na prezydenta połączyli siły, to już mieliby 50,05% i wygraną] 

 



AW: – Wołodymyr Zełenski i jego ofensywa dyplomatyczna, w 24 godziny Berlin, Paryż, 

Londyn. W każdym z tych miast prezydent Ukrainy dostaje obietnice: czołgów, dronów, szkoleń 

żołnierzy. To wszystko jest Ukrainie bardzo potrzebne, tak jak przejście do standardów NATO. 

Andrzej Zaucha: – …Obietnice militarne z tego weekendu robią wrażenie: Dojczland da 

broń wartości prawie 3 miliardów euro, w tym 30 czołgów Leopard, a także transportery 

opancerzone i systemy przeciwlotnicze; Francuzi wyszkolą kilka ukraińskich batalionów 

i wyposażą je w dziesiątki lekkich czołgów AF-10, a Brytyjczycy przekażą bronie szturmowe 

dalekiego zasięgu i latem zaczną szkolenie ukraińskich pilotów na myśliwcach F-16. 

Decyzji w sprawie F-16 na razie nie ma, ale wypowiedzi wielu zachodnich przywódców 

wskazują na to, że trwa budowanie koalicji krajów, które w takie samoloty mogłyby wyposażyć 

ukraińską armię. 

 

AW: – Rzecznik praw pacjenta ogłasza swoje stanowisko i dla wielu kobiet może być ono 

kluczowe: odmowa legalnej aborcji w związku z zagrożeniem zdrowia psychicznego to 

naruszenie prawa… 

 

AW: – O krok od katastrofy na lotnisku Chopina w Warszawie, samolot podchodzi do 

lądowania i akurat wtedy 30 metrów od niego przelatuje dron. 

Jacek Tacik: – Finał tej historii mógł być zupełnie inny, a to jej początek: Lecący z 

Poznania pilot Lot-oskiego Embraera lądujący na lotnisku Chopina w Warszawie informuje 

wieżę kontrolną o przeszkodzie, która pojawiła się na niebie. Chwilę później do lądowania 

podchodzi kolejna maszyna Lotu tym razem z Wrocławia… widzę tego drona i jest on wielkości 

[i kształtu] szybowca… Do zdarzenia doszło w sobotę po południu i od soboty służby próbują 

namierzyć właściciela drona, na razie bezskutecznie… 

♣ 
2023-05-16 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4904 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 178 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty siódmy dzień 

 

AW: – Jarosławie, sprawdzam, czy dzisiaj z obietnic, to o 800+ 

Tusk w Krakowie: – Żeby chronić… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Sprawdzanie i testowanie Kaczyńskiego przez Tuska 

przyspieszyło w sprawie szybszego, niż proponuje PiS, wprowadzenia 800+. Po deklaracji 

z niedzieli Kaczyńskiego podwyższenia 500+ od nowego roku 800+, Tusk w poniedziałek 

podbija stawkę. 

Tusk: – W Dniu Dziecka 1 czerwca, a nie na Sylwestra 2024 roku. 

KKZ: – Reakcja władzy na ten pomysł była odmowna. Tusk postanowił zwiększyć presję 

na PiS. Od niedzieli do wtorku nie upłynęło nawet 48 godzin. PiS liczyło, że deklaracja 800+ 

pomoże zdobyć trzeciej kadencji. [pomoże zdobyć trzecią kadencję albo pomoże na zdobycie 

trzeciej kadencji] Oficjalnie liczyło też, że Platforma albo będzie mówić, że pieniędzy nie ma i 

nie będzie, albo będzie licytować więcej. Niestety, to się nie zdarzyło. 

Tusk: – Mieć na żłobek czy na nianię… 

KKZ: – Co więcej, pomysł Platformy: dać więcej rodzinom przed wakacjami, wspiera 

Lewica, która od roku domagała się waloryzacji świadczenia. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Panie Kaczyński, weź pan te 

ustawy i daj szanse, żeby Polacy dzisiaj godnie żyli, nie czekając do 1 stycznia 2024 roku, bo to 

nic innego jak szantaż polityczny. 

KKZ: – Biorąc pod uwagę wyłącznie politykę i kampanię wyborczą, PiS znalazło się 

w trudnej sytuacji. 

Andrzej Rychard, profesor, socjolog, Polska Akademia Nauk: – To zmusza Prawo 

i Sprawiedliwość do jakiejś odpowiedzi na ten ruch pod tytułem „zróbmy to szybciej”. Jeżeli 



teraz nie będzie odpowiedzi na „zróbmy to szybciej”, to w umysłach ludzi zacznie się rodzić 

taka interpretacja: jeżeli nie chcą szybciej, to może chcą wolniej. Jak chcą wolniej, to my 

wolimy tych, którzy chcą szybciej. 

KKZ: – Na razie PiS powtarza, że ma swój harmonogram finansowy, a Tusk jest 

niewiarygodny i nie można mu ufać. Co bardziej zapamiętają wyborcy? Harmonogram rządu 

czy nadzieję na więcej pieniędzy szybciej? Zwłaszcza że zgodnie z maksymą Katona Starszego, 

który po każdym wystąpieniu powtarzał, że Kartaginę należy zniszczyć – Tusk nakazał 

parlamentarzystom Platformy uporczywie powracać do sprawy. 

Tusk w Krakowie: – Od jutra, każdego dnia, zawsze, kiedy będziecie pytani przez ludzi, 

przez media, o cokolwiek, w jakiejkolwiek sprawie, w pierwszych słowach pytajcie o to nasze: 

sprawdzam. Gdzie jest 800+? 

KKZ: – To ma nieść Platformę przez cały miesiąc do marszu 4 czerwca. 

Tusk: – Niech zobaczą, ilu nas jest. Niech zobaczą naszą siłę. 

KKZ: – Na spontaniczne zaproszenie, z Krakowa Tusk pojechał do Trzebini, która walczy 

z niekontrolowanymi zapadliskami. Zapewniał, że będzie głośno krzyczał, by władza usłyszała 

głos mieszkańców, a nie ograniczała się tylko do zakazów. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW – Skąd PiS weźmie miliardy na swoje obietnice? W sprawie miliardów z KPO rząd 

nie złożył nawet wniosku. [rząd nie ma nadal podstaw do złożenia wniosku] Gdzie leżą te 

pieniądze, które PiS już rozdaje; gdzie jeszcze, poza tym co sami płacimy w podatkach? Przed 

wyborami każdą złotówkę i każdą obietnicę warto obejrzeć ze wszystkich stron. 

Maciej Knapik: – Panie premierze, skąd pieniądze na te obietnice? Gdy politycy PiS-u 

decydują się jednak odpowiedzieć, pokazują tę tabelkę: 2015 – 289,1 mld zł; 2023 (prognoza) – 

604,5 mld zł – Czytaj: dzięki PiS-owi pieniędzy jest w bród. Tyle że tu nie ma wydatków, no, to 

je podliczmy: około 672,5 mld zł (wydatki), jednak solidny minus: około 68 mld zł (deficyt). 

Rządzący tego nie wiedzą? Wiedzą. Sam rząd napisał w ustawie budżetowej: deficyt 68 mld zł, 

a mimo tego czternasta emerytura ma być na stałe, to ostatnia decyzja rady ministrów. Spotkanie 

wspaniałe, ale 14-ta emerytura: około 11,6 mld zł; 13-ta emerytura: około 15,3 mld zł; 500+: 

około 40,2 mld zł to dane rządowe – i deficyt budżetu państwa: nie więcej niż 68 mld zł, Ale 

rząd i tak wydaje znacznie więcej, poza budżetem poprzez rozmaite fundusze. 

Marian Noga, profesor, ekonomista, były członek Rady Polityki Pieniężnej: – Są to 

wydatki rzędu 342 miliardy złotych. 

MK: – A więc skąd będą pieniądze na 800+ w przyszłym roku, czyli około 25 mld zł? 

Wieloletni plan finansowy rządu zakładał nie wzrost, ale: świadczenia 500 plus – wydatki 

te będą maleć z około 40,2 mld zł w 2023 roku do około 38,5 mld zł w 2026 roku. 

PiS kupuje sobie głosy za nasze podatki w dodatku na kredyt – słyszymy: 

Rafał Mundry, ekonomista, analityk finansowy: – Emituje i sprzedaje obligacje, 

pozyskując brakujące środki, których w budżecie państwa brakuje. 

MK: – A pieniądze oddaje rodzicom czy emerytom, co podnosi standard życia, ale przez 

chwilę, bo potem inflacja pożera wartość, choćby 500+. Platforma proponuje też podniesienie 

kwoty wolnej od podatku do 60 tysięcy złotych rocznie i wylicza: 

Tusk w Krakowie: – Zarabiasz do 6 tysięcy złotych, nie płacisz w ogóle podatku. 

 

AW: – Kolejna wyborcza przynęta darmowe leki, fakty i mity. To nie obejmuje 

wszystkich leków. 

 

AW: – NIK zaczyna kontrolę w MON i dowództwach wojskowych, chce sprawdzić, jak 

działały procedury i czy rzeczywiście działały? 

Mariusz Błaszczak, wicepremier, minister obrony narodowej KP PiS: – Za rządów PiS 

wprowadziliśmy takie oto rozwiązania, że każdy skrawek polskiej ziemi będzie broniony. 

Tusk tak mówił o tym skrawku Polski koło Bydgoszczy, o tym, co się tutaj stało, ale 

przede wszystkim o reakcjach: 

Tusk: – ruska rakieta przygotowana do przenoszenia ładunku jądrowego spada na nasze 

terytorium. Oni dzisiaj mówią, że jeden drugiego nie powiadomił. 



Minister obrony mówi, że nic nie wiedział. Szef sztabu mówi, że mu wszystko powiedział; 

prezydent powiedział, że nic nie wiedział, bo ten mu nie powiedział, ale że jest zupełnie 

niewinny ten, co nie powiedział. 

Dzisiaj poszlaki wskazują bardzo jednoznacznie: oni zaniechali szukania rakiety, nie 

poinformowali opinii publicznej o zagrożeniu, bo im to do propagandy nie pasowało, bo dzień 

wcześniej generał Szymczak strzelał z granatnika, więc się bali, że już tego będzie za dużo. 

 

AW: – Jak wspierać Ukrainę? Jak rozliczyć rosyjskie zbrodnie? – O tym będzie na 

szczycie Rady Europy w Islandii; jest tam ponad 40 szefów państw i rządów, w tym prezydent 

Duda. A ponieważ chodzi o wartości i prawa człowieka, ruskich nie ma. 

Maciej Sokołowski, Islandia: – By rosję rozliczyć, trzeba podliczyć zniszczenia, jakie 

dokonuje w Ukrainie i temu ma służyć rejestr szkód, to być może najbardziej konkretna 

zapowiedź tego szczytu, czyli taka dokumentacja rosyjskich zbrodni, czyli pierwszy krok do 

utworzenia specjalnego trybunału dla władz w Moskwie. To, jak pociągnąć rosję do 

odpowiedzialności, to jeden z głównych tematów rozmów, przez dwa dni liderzy 46 

europejskich państw będą dyskutować wspólnie i w podgrupach; dziś prezydent Polski weźmie 

udział w panelu dotyczącym wsparcia dla Ukrainy. To dopiero czwarty szczyt Europy w jej 

siedemdziesięcioletniej historii. Ostatni odbył się 18 lat temu w Warszawie po rosyjskiej inwazji 

na Ukrainę. Liderzy państw szukali forum łączącego cały kontynent. Pytali, gdzie jest Rada 

Europy, znacznie starsza i szersza niż Unia Europejska; ta w końcu odnalazła się w kameralnym 

i malowniczym choć zimnym Rejkiawiku; rosji na szczycie nie ma, bo rok temu na moment 

przed wykluczeniem z Rady Europy, sama tę organizację opuściła. I to spotkanie w Islandii to 

też okazja do podkreślenia, że na wspólnym zdjęciu europejskich liderów nie ma miejsca dla 

przedstawicieli Kremla. 

 

AW: – Zmasowany atak rosji na Kijów. Takiego jeszcze nie było. Przyleciało 6 Kindżałów 

i 12 innych rakiet, wszystkie zostały zestrzelone. Zadziałały amerykańskie Patrioty. 

Anna Czerwińska: – 3:30 w nocy i dziesiątki eksplozji. W tym 6 hipersonicznych 

pocisków manewrujących Kindżał, reklamujące przez Moskwę jako niemożliwe do 

przechwycenia; ruscy atakowali z myśliwców, okrętów na Morzu Czarnym i wyrzutni 

lądowych. 

Obrona ukraińskich sił powietrznych w nocy 16.05.2023 zestrzelenie: 

- 6 rakiet hipersonicznych Kindżał 

- 9 pocisków manewrujących Kalibr 

- 3 rakiety balistyczne 

- 9 dronów 

Zestrzelenie kilka dni temu dwóch samolotów i dwóch śmigłowców niechcący potwierdził 

Łukaszenka. Pojawił się pierwszy raz od kilku dni po fali spekulacji, że jest poważnie chory. 

 

AW: – Szpitalny oddział noworodków tuż przy froncie w Donbasie. Na zewnątrz spadają 

bomby, wewnątrz rodzą się dzieci, czasem w świetle latarek, czasem od razu chore, strach ich 

mam robią swoje, swoje robią też lekarze; zostało ich tam troje; było prawie trzydzieścioro; w 

szpitalu w Pokrowsku był: 

Paweł Szot: – …worki z piaskiem w oknach to czasem standard. Tylko tu na fachową 

pomoc mogą liczyć wcześniaki i kobiety w zagrożonej ciąży; takich pacjentek od wybuchu 

wojny przybywa w dramatycznym tempie… 

 

AW: – Jadwiga Emilewicz wraca do rządu; tym razem będzie wiceministrem i kolejnym 

pełnomocnikiem premiera. To największy rząd w historii i najliczniejszy. Jadwiga Emilewicz 

została wiceministrem funduszy i polityki regionalnej i zarazem pełnomocnikiem rządu do 

spraw Polsko-Ukraińskiej współpracy rozwojowej. 

Rada Ministrów: premier Mateusz Morawiecki, wicepremierzy: Mariusz Błaszczak, Piotr 

Gliński, Henryk Kowalczyk, Jacek Sasin, Ministrowie: infrastruktury Andrzej Adamczyk, sport i 

turystyka Kamil Bortniczuk, rozwoju i technologii Waldemar Buda, cyfryzacji Janusz 

Cieszyński, edukacji i nauki Przemysław Czarnek, spraw wewnętrznych Mariusz Kamiński, 



członek Marek Kuchciński, rodziny i polityki społecznej Marlena Maląg, klimatu i środowiska 

Anna Moskwa, zdrowia Adam Niedzielski, funduszy i polityki regionalnej Grzegorz Puda, 

spraw zagranicznych Zbigniew Rau, finansów Magdalena Rzeczkowska, rolnictwa i rozwoju 

wsi Robert Telus, sprawiedliwości Zbigniew Ziobro, członek Michał Dworczyk, członek 

Zbigniew Hoffmann, członek Łukasz Schreiber, członek Agnieszka Ścigaj, ds. Unii Europejskiej 

Szymon Szynkowski vel Sęk, członek Michał Wójcik. 

Plus 113 wiceministrów. 

 

AW: – Pękające szyby, zagrzybione ściany, zalane podłogi. 

Mieszkanie+ ma sporo minusów i to porażające, miesięczny czynsz też się do nich zalicza, 

skoro może wynosić 2600 zł. 

[O tanich mieszkaniach już pisałem]. 

♣ 
2023-05-17 środa 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4945 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 114 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty ósmy dzień 

 

AW: – Znów o mieszkaniach z obietnic rządu. [Program mieszkanie+ nie udał się, bo nie 

da się tanio budować]. 

 

AW: – Całokształt reformy [sądownictwa] wyszedł, tak jak wyszedł. Postępowania są 

przydługie, trzeba to nadal naprawiać – to premier o reformie sądownictwa Ziobry i to kolejny 

akt politycznej wojny w rządzie. 

Arleta Zalewska: – …To spór o fundamentalną dla PiS-u reformę sądów, którą i 

Kaczyński, Morawiecki i Ziobro obiecywali. 

Morawiecki: – No cóż, nie wyszła im ta reforma sądownictwa za bardzo, dlatego bardzo 

mocno staram się dopingować ministra sprawiedliwości, aby robił wszystko to, co w jego mocy, 

aby jeszcze przed wyborami skrócić czas postępowania przed sądami. 

AZ: – A to oznacza, że po prawie ośmiu latach rządów i na pięć miesięcy przed wyborami 

premier wprost oskarża swojego ministra sprawiedliwości o to, że nie był w stanie naprawić 

sądów. [Reforma polegała na podporządkowaniu sądownictwa PiS-owi, więc wymieniono gros 

sędziów na takich, którzy są ulegli PiS-owi. Tak też powstała nowa Krajowa Rada Sądownictwa 

i nowy Trybunał Konstytucyjny, obie instytucje całkowicie podległe PiS-owi. Na czele Sądu 

Najwyższego prezydent umieścił swoją działaczkę. Tak zlikwidowano konstytucyjną 

niezależność sądownictwa]. 

Janusz Kowalski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS, Suwerenna Polska: – Od 

2017 roku żadna ustawa dotycząca Sądu Najwyższego nie wyszła z ministerstwa 

sprawiedliwości. Prezydent, pan prezydent i pan premier zostali oszukani przez eurokratów, są 

szantażowani przez eurokratów. Ja uważam, że trzeba się po męsku przyznać, no, do 

odpowiedzialności. No, jeżeli nie są to reformy Zbigniewa Ziobro, nie są to reformy Suwerennej 

Polski, to mówienie, że to są nasze reformy, no, jest w mojej ocenie co najmniej mało 

eleganckie. 

Morawiecki: – Całokształt reformy wyszedł, tak jak wyszedł… 

AZ: – W odpowiedzi na zarzuty premiera Zbigniew Ziobro umieszcza w sieci zdjęcia 

projektów ustaw sądowych, które, jak twierdzi od lat czekają na uchwalenie, a które on teraz 

pakuje i przesyła: 

„(…) przesyłam Panu raz jeszcze pakiet moich reform sądownictwa, gotowych do 

uchwalenia od przeszło 4 lat” 

AZ: – z takim komentarzem: 

Zbigniew Ziobro | SP 

„Premierze @MorawieckiM pełna zgoda, że reforma sądownictwa nie wyszła 

w pełni tak jak wspólnie chcieliśmy. Tyle że – przypomnę – najpierw zablokowały ją 

weta prezydenta. A potem unijny szantaż, którym od lat tłumaczy Pan brak swojej 

zgody na dalszą reformę sądownictwa”. 

Morawiecki: – Oczywiście ani ja, ani rada ministrów nie blokuje żadnych ustaw. Pan 

minister na pewno musi się teraz jakoś wytłumaczyć z tego, że te postępowania są trochę takie 

przydługie cały czas. 

AZ: – Tyle że premierowi warto przypomnieć to, co obiecywał już 4 lata temu w swoim 

expose listopad 2019 roku: Skrócimy czas rozpatrywania spraw. 

 Czyż nie tego chce zdecydowana większość Polaków? Nasi obywatele mają prawo, aby sądy 

zaczęły w końcu normalnie funkcjonować. 

AZ: – Tyle że gdy w rządzie trwa przerzucanie się odpowiedzialnością za błędy, w sądach 

to obywatele muszą za ten spór i brak reform płacić. 

 



AW: – 800+ już na Dzień Dziecka teraz, zaraz, nie jako wyborczy wabik. W sejmie już 

leży projekt ustawy i Koalicja Obywatelska pyta: kto jeszcze ZA? To miał być test od Tuska dla 

Kaczyńskiego. 

Katarzyna Kolenda Zaleska: – …Platforma chce, by projekt został rozpatrzony przez Sejm 

już w przyszłym tygodniu razem z propozycją podwyższenia kwoty wolnej od podatku, co ma 

być gestem wobec wszystkich pracujących. Większość w Sejmie jest, pod warunkiem, że projekt 

poprze PiS. A PiS został kompletnie zaskoczony ofensywą Platformy i na razie mówi NIE. Nie 

będzie 800+ przed wakacjami. Będzie dopiero w przyszłym roku. Władza prognozuje, że w 

przyszłym roku spadnie inflacja, czego nie wiadomo i wtedy podwyższy świadczenie. Pracuje 

we własnym tempie. I co dalej? Koalicja Obywatelska i Lewica, która wspiera projekt, 

zamierzają o ustawie mówić non stop i codziennie. Będą przekonywać, że Kaczyński stosuje 

szantaż wobec wyborców: Albo na mnie zagłosujecie, albo nici z waloryzacji 500+. Teraz to PiS 

musi się tłumaczyć, dlaczego nie podwyższa 500+ już teraz? 

Koalicji Obywatelskiej i Lewicy zależy na tym, by jak najbardziej osłabić PiS, bo 

wspólnie chcą wygrać w wyborach. PSL zapowiada, że do ustawy Platformy zgłosi własne 

poprawki. Partia Szymona Hołowni stanąć po stronie Platformy nie zamierza, nie poprze 

ustawy. 

Hołownia: – Dobrze wiemy, do jakiego miejsca doprowadziła nas polaryzacja. [?] 

KKZ: – PiS już wykorzystuje różnice w opozycji. PiS chciał zepchnąć Platformę do 

defensywy, Platforma odpowiedziała ofensywą. 

W kampanii wyborczej nie liczą się subtelności i rozdzielanie włosa na czworo. W kampanii 

liczy się twarda polityka i w tej sprawie właśnie z taką mamy do czynienia po obydwu stronach. 

 

AW: – Będziemy stali u boku Ukrainy tak długo, jak będzie to potrzebne – to jasna 

deklaracja od europejskich przywódców. W stolicy Islandii jest powtarzana przez kolejnych 

przywódców i prezydent Zełenski za tę solidarność bardzo dziękuje. Przypomina o konieczności 

osądzenia rosyjskich zbrodni i kolejny raz powtarza swój ważny apel. 

Maciej Sokołowski, Rejkiawik Islandia: – Potrzebujemy myśliwców, bez których żaden 

system obrony powietrznej nie będzie doskonały – tak apelował prezydent Ukrainy z ogromnego 

telebimu nad głowami 46 liderów europejskich państw zgromadzonych w Rejkiawiku. Choć 

decyzja o dostarczeniu samolotów dla Ukrainy nie należy do Rady Europy, a wymaga decyzji 

Stanów Zjednoczonych [jako producenta tych samolotów myśliwskich będących na 

wyposażeniu większości państw]. To premierzy Wielkiej Brytanii i Holandii uzgodnili 

w Rejkiawiku, że zbudują koalicję państw, która zapewni Ukrainie myśliwce F-16. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziękuję każdemu z was za działania z 

odpowiedzią na szkody spowodowane przez rosję. Agresja musi zostać ukarana, musi zostać 

ustanowiony specjalny trybunał do osądzenia przestępczych zbrodni wszystkich, którzy siali ten 

terror. 

MS: – A pierwszym krokiem do utworzenia tego trybunału musi być rejestr szkód. Dziś 

rano ponad czterdzieści państw podpisało deklarację o utworzeniu dokumentacji rosyjskich 

zbrodni, która powstanie w Hadze i stanie się podstawą do odpowiedzialności karnej i 

finansowej za straty, jakie ponosi Ukraina. 

Szefowie państw powoli opuszczają Islandię, ale to nie koniec spotkań na najwyższym 

szczeblu, niektórzy przenoszą się do Japonii, gdzie w piątek odbywa się szczyt G-7, a za dwa 

tygodnie spotkają się w Mołdawii na szczycie nowej europejskiej wspólnoty politycznej 

w bardzo podobnym składzie jak tu w Rejkiawiku. 

 

AW: – Usłyszeliśmy potężny huk, który wstrząsnął całym miastem – relacjonuje reporter 

Faktów, który był osiem kilometrów od wybuchu – w Mikołajowie rosyjskie rakiety spadły na 

bloki i centrum handlowe; rosja wciąż atakuje cywilów, sama na froncie ma potężne straty, od 

początku wojny rosja straciła 200 tysięcy żołnierzy. 

Andrzej Zaucha: – Dwie potężne eksplozje wstrząsnęły dziś Mikołajowem na południu 

Ukrainy; rosyjskie rakiety nadleciały znad morza. Straż pożarna pokazała, jakie zniszczenie 

dokonały w mieście. Kompletnie zostało zniszczone centrum handlowe i salon samochodowy 

znajdujący się naprzeciwko; rosyjskie rakiety uszkodziły także 6 bloków mieszkalnych, cudem 



tylko jedna osoba została ranna. Według danych ukraińskiego sztabu generalnego od początku 

wojny zabito 200 590 żołnierzy [czyich?].  

Łączne straty bojowe rosji – źródło: oryxspioenkop.com 

1965 czołgów 809 systemów artyleryjskich 

(z tego 543 zdobyte przez Ukrainę) 82 samolotów 

3494 bojowe wozy piechoty 87 śmigłowców 

 

AW: – Wielki baner na budynku NBP, a na nim wypisane dwie przyczyny inflacji: 

1. Agresja rosyjska na Ukrainę. 2. Pandemia i jej skutki. Jest też komunikat, który brzmi jak 

ostrzeżenie: obciążanie NBP i rządu winą za wysoką inflację, to narracja kremla. 

 

W kwietniu pojawiły się nowe dane w %: 
Luksemburg 2,7 Szwecja 7,7 

Belgia 3,3 Unia Europejska 8,1 

Hiszpania 3,8 Italia 8,7 

Cypr 3,9 Chorwacja 8,9 

Grecja 4,5 Słowenia 9,2 

Dania 5,6 Austria 9,5 

Holandia 5,8 Bułgaria 10,3 

Irlandia 6,3 Rumunia 10,4 

Finlandia 6,3 Estonia 13,2 

Malta 6,4 Litwa 13,3 

Francja 6,9 Polska 14,0 

Portugalia 6,9 Słowacja 14,0 

Strefa Euro 7,0 Czechy 14,3 

Dojczland 7,6 Łotwa 15,0 

  Węgry 24,5 

♣ 



2023-05-18 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5355 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 141 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny czterdziesty dziewiąty dzień 

 

AW: – W ciągu dwóch tygodni zmienić budżetu się nie da – to Kaczyński do Tuska 

o 800+ i propozycji na Dzień Dziecka. PiS nieraz pokazał, że ustawy w Sejmie da się zmienić w 

ciągu jednej nocy, ale to po wyborach wszystko ma być możliwe. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …najważniejsze osoby w państwie ruszyły do rządowych 

mediów, by tłumaczyć swoim wyborcom, że się nie da podwyższyć 500+ przed wakacjami. 

Kaczyński, Polskie Radio: – Niewysoko oceniam kwalifikacje pana Tuska jako premiera, 

ale nie aż tak nisko, żeby on nie wiedział, że w ciągu dwóch tygodni zmienić budżetu, bo to 

trzeba by zmienić budżet. To jest przedsięwzięcie po prostu niewykonalne. 

KKZ: – Donald Tusk przypomniał, że to PiS w trakcie roku budżetowego wprowadził 

500+ na pierwsze dziecko w 2019 roku od 1 lipca. 

Tusk w Słupsku: – Wtedy to było możliwe w trakcie roku budżetowego, nikomu nie 

przeszkadzało. Teraz, kiedy to jest jawny dowód na takie szalbierstwo wyborcze, okazuje się, że 

jest to niemożliwe. 

Kaczyński: – Donald, nic nie mogę, Tusk… 

KKZ: – Dotąd to Kaczyński atakował Tuska za to, że nic nie może. Dziś sytuacja się 

odwraca. 

Kaczyński w Polskim Radiu 24: – To jest całkowicie niepoważne, niemożliwe do 

przeprowadzenia. 

KKZ: – Później premier w rządowej telewizji opowiadał, że to z powodu inflacji nie da się 

zmienić 500+ na 800+. 

Morawiecki: – Propozycje oszusta z Platformy są zupełnie nietrafione. 

Kaczyński: – To jest raczej element pewnego rodzaju już nie burleski, a komedii 

politycznej. 

Tusk: – Jak nakręcone katarynki, wyskoczyli do mediów i tylko na ten temat, że to 

niemożliwe. Ja od razu zrozumiałem, że ten trik wyborczy Kaczyńskiego trzeba sprawdzić. Czy 

to jest tylko wyborcza picerka? Czy naprawdę myśli o polskich dzieciach, o polskich rodzinach? 

KKZ: – 800+ miało przekonywać wyborców, że jak nie wygra wyborów, to żadnego 800+ 

nie będzie. Zamiast tego władza ma kłopot, bo musi się tłumaczyć. Liderzy wszystkich 

ugrupowań rozjechali się po kraju. Kampania trwa. Temat 800+ od czerwca, dominuje. 

Czarzasty, Lewica: – Bez względu na to, kto to zgłasza, my systemowo jesteśmy za tym, 

żeby świadczenia były waloryzowane. 

Kosiniak-Kamysz: – Waloryzacja tak, ale dla pracujących. 

Hołownia, Polska 2050 Szymona Hołowni: – Mówimy wam o tym, że rozrzucimy wam 

pieniądze z helikoptera, bo obiecuje wam, nie rozrzucimy wam ich. I chcę, żeby to zabrzmiało 

konkretnie, jasno i wyraźnie. Nie rozrzucimy wam pieniędzy z helikoptera. Dlaczego? Dlatego 

że za bardzo was szanujemy. 

KKZ: – W kampanijną trasę wyruszył też premier, otwierając most, który działa już od pół 

roku. 

AW: – Dziesięć miesięcy czekania z wielkim guzem w przełyku. 

 

AW: – Bronimy tych samych wartości, włączając w to wsparcie dla odważnego narodu 

ukraińskiego – tak mówił Joe Biden na szczycie G-7 i przygotowuje kolejne miliardy dolarów 

pomocy. Ukrainę odwiedza specjalny wysłannik Chin, a nad Kijów znów nadlatują rakiety 

z rosji. 

 



Premier pisze list do emerytów i rencistów, można go znaleźć w skrzynce i sobie poczytać; 

o rekordowej waloryzacji rent i emerytur, o trzynastej i czternastej emeryturze oraz o podwyżce 

kwoty wolnej od podatku. Za to nie przeczytają państwo o rekordowo wysokiej inflacji. 

♣ 
2023-05-19 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5367 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 97 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty dzień 

 

GK: – Prokuratura krajowa przejmuje śledztwo w sprawie znalezionych pod Bydgoszczą 

szczątków rosyjskiej rakiety, a to oznacza, że Zbigniew Ziobro będzie miał duży wpływ 

i wszelkie informacje. Jak dotąd nikt nie poniósł odpowiedzialności za incydent. Opozycja chce 

dymisji ministra obrony. 

 

GK: – 12 mld zł to jest koszt opozycyjnego sprawdzam dla propozycji PiS-u, by 500+ 

zamienić na 800+. 

Tusk: – Rządzenie nie polega na tym, że weźmie się w postaci podatku pieniądze od ludzi, 

część się rozkradnie, a część się ludziom rozda i będzie się jeszcze wypinało piersi do orderu, że 

o, dajemy wam. 

Zawsze pytam samorządowców, czy ktoś z was kiedyś, jak dostał ten czek, próbował z tym 

papierowym [kartonowym] czekiem od Morawieckiego pójść do banku i go zrealizować? 

Maciej Knapik: – Tusk kontynuował odwiedziny na Pomorzu, często podkreślał, że jest w 

domu. 

Tusk w Gdańsku: – Ja to rozumiem te wątpliwości, ale proszę tutaj o zaufanie. 

MK: – Te słowa kierowane były głównie do Szymona Hołowni. 

Hołownia: – Jesteśmy przeciw tej waloryzacji w takiej postaci, jak proponuje i PiS, 

i Platforma. 

MK: – Populizm PiS-u trzeba obnażać i piętnować, pokazywać, że PiS-owi chodzi tylko o 

zysk wyborczy opłacony z naszych podatków – pada odpowiedź. 

Tusk: – Powiedzieliśmy sobie głośno, że nie damy się więcej okpić, nie damy się w tej 

grze oszukać, że nie odstawimy nogi. 

Bogusław Grabowski, doktor, ekonomista, były członek Rady Polityki Pieniężnej: – 

Trzeba na populistyczne te wziątka, które mają kupować wyborców, mówić: sprawdzam. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy, PO: – Drogi panie prezesie, czekamy na pana 

wolę, na pana siłę i mamy nadzieję, że to sprawdzam, rozsądzić rzeczywiście poważnie 

traktujecie tę swoją obietnicę. 

Będziemy w sposób kompleksowy i całkowicie darmowo przeprowadzać procedurę In 

Vitro. 

MK: – Prezydent Warszawy przemawiał na warszawskim Żoliborzu, tu powstał Instytut 

Zdrowia Kobiet, który ma zajmować się procedurą In Vitro; refundacja In Vitro to jedna 

z propozycji wyborczych PO. 

Szpital ma być otwarty 26 maja w Dzień Matki. To ma być sygnał, że Platforma będzie 

realizować swój program; teraz robi to w skali miasta. 

 

GK: – Łączy brzegi Dunajca, dzieli polityków: 

Morawiecki: – Dla nas nie ma za małych inwestycji. 

Tusk: – Mamy premiera, który, żeby otworzyć, co jest otwarte, musi zamknąć. 

 

GK: – Po dyplomatycznej europejskiej ofensywie czas na świat. Wołodymyr Zełenski jest 

na szczycie Ligi Arabskiej, a poleci też na szczyt G7 do Japonii. Przywódcy najbogatszych 

państw świata obiecują wsparcie dla Ukrainy tak długo, jak będzie trzeba. 



Katarzyna Sławińska: – Tu pamiętamy o strasznej cenie wojny i przypominamy sobie 

o obowiązku zachowania pokoju – mówiła Ursula von der Leyen po wizycie w Parku Pamięci w 

Hiroszimie. Przywódcy G7 Hiroshima Summit 2023 [9 osób – United States, Dojczland, Wielka 

Bytania, Unia Europejska, European Concil, Italy, Canada, Francja, Japonia] oddali hołd 

ofiarom bomby atomowej. Chwilę później rozmawiali o obecnej wojnie w Europie. Obiecali 

dalsze wspieranie Ukrainy. Prezydent Joe Biden poparł program szkolenia ukraińskich pilotów 

na myśliwcach F-16; ogłosili też nowe sankcje wobec rosji. 

Chaeles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej: – Skupiamy się na uszczelnianiu 

sankcji i dalszym odcinaniu rosji od najważniejszych źródeł dochodów; ograniczymy handel 

rosyjskimi diamentami; rosyjskie diamenty nie są wieczne. 

KS: – Kraje G7 będą monitorować handel diamentami. Nie zgodziły się jednak na 

całkowity zakaz importu. Na razie na taki krok zdecydowała się jedynie Wielka Brytania. 

Rishi Sunak, premier Wielkiej Brytanii: – Moje przesłanie do putina jest proste – Nie 

odpuścimy; rosja musi wiedzieć, że my i inne kraje jesteśmy zdecydowani wspierać Ukrainę nie 

tylko teraz, gdy potrzebuje środków do obrony, ale przez długi czas. 

KS: – Spotkanie przywódców najbogatszych państw świata w Hiroszimie potrwa do 

niedzieli. W Japonii osobiście ma pojawić się prezydent Ukrainy. Dzisiaj Wołodymyr Zełenski 

wylądował z niezapowiedzianą wizytą w Arabii Saudyjskiej na Szczycie Ligi Arabskiej. Słuchał 

go jeden z największych sojuszników putina syryjski dyktator Baszar al-Asad. Większość 

przywódców na szczycie nie zauważa rosyjskich zbrodni. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mam nadzieję, że większość z nas tutaj jest za 

pokojem i sprawiedliwością. Drodzy uczestnicy Szczytu, dzisiaj jest 450 dzień wojny na pełną 

skalę, prowadzonych przeciwko nam – rosyjskich najeźdźców. 

KS: – Kolejny dzień rosjanie wysłali nad Ukrainę drony; większość z nich udało się 

zestrzelić. Ale zginęły co najmniej trzy osoby. Pod Bachmutem Ukraińcy nie tylko bronią 

miasta, ale też odzyskują kolejne tereny. Amerykański Instytut Studiów nad Wojną ocenia, że 

pod Bachmutem to Ukraińcy przejęli inicjatywę. 

 

GK: – Największe od stu lat ulewy i powodzie sieją spustoszenie w italskim regionie 

Emilia Romania. Trwają ewakuacje, sparaliżowane są całe miasta, zniszczone drogi i mosty; 

straty trzeba liczyć w miliardach euro. Władze mówią o 14 ofiarach kataklizmu, ale wiele osób 

jest zaginionych. 

 

GK: – Każdy, kto widzi setki policjantów i dziesiątki radiowozów chroniących dom 

prezesa PiS-u i imprezy, w których bierze udział, myśli podobnie: to musi kosztować. 

Ale społeczeństwo ma prawo wiedzieć, ile? Posłanka opozycji zapytała o to właściwego 

ministra, odpowiedź wprawiła ją w osłupienie. 

Arleta Zalewska: – …nic nie kosztuje, bo to są normalne działania policji… 

 

GK: – Być może, że premier wymyślił to sam, a być może doradzili mu polityczni 

pijarowcy, ale plan nie wypalił. Uroczyste otwarcie mostu w Tylmanowej, który otwarto już 

w grudniu, naraziło premiera Morawieckiego na kpiny i żarty, szczególnie bolesny mógł być 

dowcip lidera opozycji. 

Maciej Mazur: – Ten piękny most połączył dwa brzegi Dunajca. Uroczyste otwarcie 

zaszczycił premier, marszałek, wojewoda i posłanka. 

Tadeusz Królczyk, wójt Ochotnicy Dolnej: – Uczestniczycie w wielkiej tradycji, ponieważ 

naszą tradycją jest celebrowanie wielkich otwarć, wielkich inwestycji. 

MM: – premier przemawiał poetycko: 

Morawiecki: – Most to nie tylko przeprawa na drugą stronę, to także często przeprawa do 

lepszego życia. 

Tusk: – premier Mateusz Morawiecki postanowił uroczyście otworzyć most na Dunajcu w 

Tylmanowej, który jest otwarty od pół roku. Żeby otworzyć ten otwarty most, wpadł na pomysł, 

żeby go zamknąć dzisiaj. Mamy premiera, który, żeby otworzyć to, co jest otwarte, musi to 

zamknąć. 

♣ 



2023-05-20 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5367 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 66 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR: – Misja pokój, dyplomatyczne negocjacje prezydenta Ukrainy. Wołodymyr Zełenski 

jednak osobiście już dziś pojawił się w Hiroszimie, szczyt G7 okazją do spotkania z Joe 

Bidenem, tuż po historycznym amerykańskim TAK dla koalicji na rzecz nowoczesnych 

myśliwców dla Ukrainy i dla szkoleń ukraińskich pilotów. 

Katarzyna Sławińska: – Do 2014 roku to putin był członkiem klubu przywódców 

najpotężniejszych państw świata. Teraz na szczycie G7 (Stany Zjednoczone, Japonia, Dojczland, 

Wielka Brytania, Francja, Italia i Kanada) jest prezydent Ukrainy, Wołodymyr Zełenski do 

Hiroszimy przyleciał francuskim rządowym samolotem. 

Wołodymyr Zełenski 

Japonia. G7. Ważne spotkania z partnerami i przyjaciółmi Ukrainy. Bezpieczeństwo 

i wzmocniona współpraca na rzecz naszego zwycięstwa. Pokój stanie się dziś 

bliższy. 

 

DR: – Nieproszeni goście – dziki w miastach. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Robimy wszystko, żeby nie strzelać, natomiast 

bezpieczeństwo Warszawiaków jest kwestią nadrzędną. 

 

DR: – Italski niszczyciel rakietowy na polskich wodach, uzbrojony po zęby i na wskroś 

nowoczesny. Przypłynął do Gdyni dla wzmocnienia naszego bezpieczeństwa i jako symbol 

sojuszniczej jedności. Już sam wygląd robi wrażenie, a jakie ma możliwości, o tym: 

Jan Błaszkowski: – …a dokładniej z Morza Śródziemnego na Bałtyk. Italski niszczyciel 

rakietowy ma stworzyć ochronny parasol na niebie na północy naszego kraju. Okręt Caio Duilio 

D 554 wpłynął do portu wojennego w Gdyni. Nowoczesny niszczyciel to prawdziwa pływająca 

bateria przeciwlotnicza. Jego najgroźniejsza broń to 48 wyrzutni rakiet (o zasięgu do 120 km) do 

zwalczania samolotów, helikopterów oraz pocisków balistycznych i manewrujących, będących 

nawet 120 km od okrętu; poza tym Caio Duilio ma rakiety przeciwokrętowe oraz nowoczesne 

systemy radarowe śledzące zarówno przeciwnika, jak i pomagające w precyzyjnym 

naprowadzaniu własnych rakiet. Italski okręt będzie stacjonował w Gdyni i operował na 

Bałtyku. Pojawienie się italskiego okrętu na Bałtyku ma nie tylko wypełnić lukę w polskiej 

obronie przeciwlotniczej i wzmocnić bezpieczeństwo naszego kraju, ale też jest ważnym 

sygnałem politycznym. Politycy i wojskowi nie ujawniają, jak długo okręt pozostanie w Gdyni, 

ale nazywają go italskim kontyngentem w Polsce, co wskazywałoby, że niszczyciel rakietowy 

będzie operować na Bałtyku przez co najmniej kilka tygodni, bo zwykle tyle trwa misja 

kontyngentu. 

 

DR: – Prekampania w pełnej krasie, politycy w ferworze walki o wyborców; premier 

znowu rozdaje czeki; władza chwali się programami społecznymi, a opozycja władzę punktuje i 

nie tylko w tej kwestii mówi jednym głosem. 

Maciej Knapik: – kampania wyborcza premiera i PiS-u ma stałe powtarzane elementy, jak 

wręczanie takich tablic, najpierw w przedszkolu: 

Dofinansowano ze środków programu rozwoju instytucji opieki nad dziećmi 

w wieku do 3 lat „Maluch” rządowego funduszu inwestycji lokalnych – budowa 

żłobka i przedszkola w Działoszycach – dofinansowanie 1 712 000,00 zł; 

Całkowita wartość 2 980 000,00 zł 

MK: – potem w domu seniora to samo: 

Dofinansowano ze środków budżetu państwa – program wieloletni „Senior+” na lata 

2016-2020… 



MK: – W treści też niemal identyczne: oto Platforma rządziła źle, a PiS rządzi dobrze. To 

jest jak czarne i białe albo 

Morawiecki: – negatyw i pozytyw; negatyw i ten dzisiejszy pozytyw… skończyły się te 

czasy złe, kiedy ludzie musieli kupować na zeszyt… 

MK: – usłyszeliśmy w przedszkolu, a w domu seniora? 

Morawiecki: – Jak negatyw sprzed lat i pozytyw. 

MK: – w Płocku ruszyła kolejna edycja skierowanego do młodzieży Kampusu Academy 

Rafała Trzaskowskiego. 

 

DR: – Składane na potęgę i w każdej kampanii przed jej oficjalnym startem wyborcze 

obietnice, sypią się już jak z rękawa, zwłaszcza te budżetowe, na które i tak zrzucą się 

podatnicy. Politycy zadają pytanie: czy wyborcy to kupują? 

Paweł Płuska: – …Co chcą usłyszeć Polacy? Jakie obietnice złożyć, by zagłosowali 

właśnie na niego. Pojawiają się nowe pomysły, modyfikowane stare, ale czy to działa? Czy 

rzeczywiście tego chcą Polacy? Stabilność została zachwiana przez pandemię i wojnę 

w Ukrainie. Poczucie bezpieczeństwa zniszczyła i wojna, i drożyzna; a na wsi sytuacja ze 

zbożem. Przewidywalność, to jak mówi doktor Słupik, to ostatnia cecha PiS. Do niedawna siłą 

tej partii była sprawczość – była; teraz pozostało otwieranie otwartych mostów. 

Tu nie pomogą banery na siedzibie NBP; nie pomagają słowa, że Polacy przestali kupować na 

zeszyt. Zapowiedzi 800+, darmowych autostrad i leków, które już wcześniej miały być 

darmowe, to działa coraz słabiej. 

Proszę powiedzieć, na którą partię by Pan(i) zagłosował(a)? 

Porównanie z danymi z kwietnia 2023 r. 

Źródło: Kantar 

PiS + Republikanie + Solidarna Polska = 31% (ubyło -4) 

Koalicja Obywatelska = 28% (przybyło +1) 

Polska 2050 Hołowni + PSL = 10% 

Lewica = 8% (przybyło +2) 

Konfederacja = 7% 

AgroUnia = 1% 

 

DR: – Wyglądają jak zabawki, a sieją postrach na polu walki i dają radę nawet czołgom. 

W Faktach teraz drony kamikadze w służbie ukraińskiej armii, niepozorne a precyzyjne, przed 

wojną zwykłe hobby, teraz skuteczna broń na pierwszym froncie. 

Paweł Szot: – Mimo starań ruskim nie udało się uziemić ukraińskich sił powietrznych; oto 

dowód: nad Donbasem walczą nie tylko ukraińskie MIG-i, oto dowód ukraińskiej 

pomysłowości. Wygląda jak zabawka, ale w rzeczywistości to śmiercionośna broń – dron 

kamikadze, nie zrzuca ładunków wybuchowych, ale sam eksploduje, po uderzeniu w cel. 

Żołnierze z 35 brygady piechoty morskiej z Odessy wykorzystują je między innymi na froncie 

pod Marinką w pobliżu Doniecka. Ten niewielki dron może zabrać 800 gramów materiałów 

wybuchowych, wystarczy by zatrzymać czołg. 

Operator wykorzystuje specjalne gogle, w których widzi obraz z kamery umieszczonej na 

latającym aparacie. Tylko tak może kontrolować drona, który porusza się z prędkością 120 

km/godzinę, za szybko, by przed nim uciec. W akcjach bojowych zazwyczaj biorą udział dwa 

drony i dwa zespoły pilotów: jeden obsługuje drona do rozpoznania, drugi kieruje bezpośrednio 

dronem kamikadze. To tylko z pozoru bezpieczne zadanie, bo operatorzy działają na pierwszej 

linii. Drony nie mają takiej siły rażenia jak artyleria czy rakiety, ale są bardzo precyzyjne; ich 

największy atut to cena. Zestaw kosztuje 400 dolarów, może unieszkodliwić sprzęt wart miliony. 

♣ 
2023-05-21 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5367 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 19 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty drugi dzień 

 

DR: – Członkowie G7 murem za Ukrainą. Szczyt w Hiroszimie przesłanie o solidarnym 

wsparciu. To konkretne wojskowe od Amerykanów, pakiet ma wynieść 375 mln dolarów. 

Prezydent Zełenski dziękuje i proponuje zwołanie w lipcu specjalnego szczytu na temat 

ukraińskiej formuły pokoju. 

 

DR: – Ważą się losy pełnego składu Trybunału Konstytucyjnego, mnożą pytania o spór w 

Zjednoczonej Prawicy. Przed nami kolejna odsłona batalii, które mają przełamać pat. 

Najpierw decyzja sejmowej komisji, potem całego Sejmu. Opozycja mówi NIE. Koalicjanci 

jeszcze się nie dogadali. 

Maciej Knapik: – Politycy władzy mówią o sprawie niechętnie, końca sporu nie widać. 

Czarzasty: – Her Ziobro, a gdzie ludzie w tym wszystkim? Gdzie naród? Myśli pan 

o narodzie czy tylko własnej dupie? 

♣ 
2023-05-22 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5269 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 25 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR: – Nowa coraz ostrzejsza wymiana ciosów w ringu, minister i sojusznik w koalicji w 

zdecydowanej opozycji do premiera. Zbigniew Ziobro buduje swoją pozycję na publicznej 

krytyce Mateusza Morawieckiego, w odpowiedzi słyszy przysłowie o krowie i nie przestaje ani 

atakować, ani być w rządzie. 

Jakub Sobieniowski: – premier o swoim ministrze: 

Morawiecki: – krowa, która dużo ryczy, mało mleka daje. I za każdym razem, gdy 

słucham czy czytam słów ministra sprawiedliwości tego typu jak te, o które zapytał mnie pan 

redaktor, przypomina mi się trafność tego przysłowia. 

Ziobro: – Zajmijmy się nie tyle krowami, tylko portfelami Polaków. 

Ziobro „…premier we wszystkich najważniejszych decyzjach unijnych się pomylił…” 

JS: – W obozie władzy nie ma nic gorszego niż porównanie kogoś do Donalda Tuska. 

Ziobro 

Nie zgadzamy się, by obrona taniej energii była przedstawiana jako Polexit. 

Premier @MorawieckiM zgodził się na zaostrzenie polityki klimatycznej UE. 

Chcieli tego Dojcze, Tusk i lewica. Dlatego mamy dziś drożyznę i inflację. 

15.03.2023 r. 

JS: – Zbigniew Ziobro robił to już wcześniej i jeszcze dokłada do tego Dojczów. Solidarna 

Polska chce za dużo dobrych miejsc na listach. Nawet dzisiaj nazywają siebie Zjednoczoną 

Prawicą. 

 

DR: – O kobietach i dla kobiet, z obietnicą odblokowania unijnych miliardów, ale też 

z odniesieniem do konfliktu w obozie władzy; politycy Platformy Obywatelskiej na tle 

prekampanijnym szlaku. Dziś przystanek Warmijsko-Mazurskie: (Braniewo, Lidzbark 

Warmiński, Gołdap, Elbląg, Kętrzyn, Giżycko, Olecko, Mrągowo, Ostróda, Ełk, Iława, 

Szczytno, Rozogi, Nidzica, Działdowo, Nowe Miasto Lubawskie) 

Maciej Knapik: – Dla lidera PO kłótnia w obozie władzy to jasny sygnał: 

Tusk, Lidzbark Warmiński: – Kiedy oni zaczynają czuć, widzą to po ludzkich oczach, 

widzą po… coś jest takiego w powietrzu, że kończy się ich władza, to oni zaczynają po 

pierwsze, w zdwojony sposób kraść, żeby zabezpieczyć swoją przyszłość, po drugie, zaczynają 

sobie skakać do gardeł. 

MK: – Kilkadziesiąt spotkań Koalicji Obywatelskiej w województwie warmińsko-

mazurskim to dwunasty przystanek i tu jest przyszłość. 



Katarzyna Lubnauer, KP KO, Nowoczesna: – Polacy widzą, że utrudnił się dostęp do 

lekarza, Polacy widzą, że jest gorzej w polskiej szkole, Polacy widzą, że mieszkanie+ okazało 

się wielką porażką… 

MK: – Tematem numer jeden opozycji to odblokowanie środków z funduszu odbudowy 

około 158 500 000 000 zł. Zakończenie konfliktu z Unią Europejską, nieczytelnego dla 

większości Polaków. Na pytanie, skąd PO zamierza czerpać dodatkowe finansowanie, pada 

odpowiedź: dostaniemy potężny zastrzyk europejskich środków. 

Izabela Leszczyna, KP KO, PO: – W ciągu pierwszych 100 dni naszych rządów 

Bogdan Klich, KP KO, PO: – Polska będzie mogła wreszcie skorzystać z tych środków, z 

których do tej pory między innymi przedsiębiorcy skorzystać nie mogli 

Krzysztof Brejza, KP KO, PO: – To są miliardy złotych na zdrowie, na profilaktykę, na 

budowę szpitali 

MK: – A także zielona energetyka i wiele innych inwestycji. Zmiana polityki podatkowej, 

to kolejna propozycja wyborcza 

Leszczyna: – Urzędy Skarbowe, które nie będą opresyjne, staną się centrami obsługi 

podatnika 

Tomasz Siemoniak, KP KO, PO: – Wraca na swoje miejsce samorząd terytorialny z 

dużymi kompetencjami, z dużym finansowaniem 

MK: – Ostatnio Donald Tusk mówił o finansowaniu samorządów nie tylko z części 

podatków PIT, ale też WAT. Koalicja Obywatelska mówi też o regionalnej polityce zdrowotnej, 

która ma usprawnić działanie służby zdrowia, promuje też ideę babciowego. Młoda matka 

dostaje pomoc, ale wracając do pracy, sama [z wynagrodzenia] płaci składki i podatki, więc nie 

tylko bierze, ale i oddaje do budżetu. I nie dajcie się omamić reklamówkami PiS-u, że rząd dba o 

kobiety – mówią polityczki PO, pokazując klip wyborczy: 

…bo każda Polka potrzebuje wyjątkowego wsparcia [policjant okłada pałką kobietę 

demonstrującą] 

Za czasów PiS-u antykoncepcja awaryjna jest na receptę, zapłodnienie In Vitro bez 

refundacji; prawo aborcyjne stało się absurdalnie surowe – słyszymy; a protestujące były 

pacyfikowane przez policję 

Monika Wielichowska, KP KO, PO: – polski rząd wspiera kobiety gazem, pałkami 

teleskopowymi i wyrokiem Trybunału Konstytucyjnego pseudo-Przyłębskiej 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KP KO, PO: – Każdego roku nawet 700 tysięcy kobiet 

doświadcza przemocy, przemocy fizycznej, psychicznej, ekonomicznej 

MK: – Posłanki PO przypomniały, że Beata Szydło gratulowała Zakopanemu, że odmawia 

przyjęcia uchwały anty-przemocowej; PiS niechętnie patrzyło na anty-przemocową Konwencję 

Stambulską, a prezes oskarżał kobiety o pijaństwo 

Kaczyński: – Jak do 25 roku daje w szyje 

Spot Koalicji Obywatelskiej: PIS NIENAWIDZI KOBIET 

Tusk: – Dosyć tej niby nieformalnej, ale ciągle widocznej dyskryminacji kobiet 

MK: – To podejście diametralnie zmienić – słyszymy w zapowiedzi. 

Maciej Knapik, Fakty. 

 

DR: – W coraz dłuższej kolejce po zdrowie (poradnia diabetologiczna) 

- Terminy dalej mamy… przeciętny termin w poradni diabetologicznej wzrósł ponownie – 

mamy 135 

- Takie są kolejki, co robić? Długie są kolejki. Dużo ludzi choruje… 

 

DR: – Słupsk i znowu historia, która rozdziera serce. 

Tym razem trójka dzieci, kilkuletnie maluchy pojone alkoholem, zaniedbane i 

maltretowane. Z domowego piekła udało się je wyrwać w grudniu po kolejnej libacji; 

zatrzymane teraz, rodzice usłyszeli zarzuty; ale w tym domu działo się źle, dużo wcześniej. 

Renata Kijowska: – Trzyletnia córka kobiety, prowadzonej do aresztu kobiety, zna tylko 

dwa słowa: piwo i wódka, poza tym nie mówi. Dwuletni syn nie chodzi. Mają jeszcze 5-letnią 

siostrę – wszystkie dzieci Marioli K. i Łukasza B. boją się wody, ciemności, jedzą na zapas. 

Rodzice się nad nimi znęcali – mówi prokuratura. Fizycznie: między innymi przypalanie 



papierosami też są i pojenie alkoholem; zaniedbania [ale pod oknem nowy samochód]. Rodzina 

zastępcza dała dzieciom spokój i dom. Powoli się otwierają. 

 

DR: – Dyplomacja według ministra Czarnka i wolność mediów według przewodniczącego 

Świrskiego. Z szefami resortu edukacji i Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji spotkali się 

europarlamentarzyści z Komisji Kultury. To, co usłyszeli, zszokowało i każe bić na unijny 

alarm. 

Arleta Zalewska: – W rządzie dziś ministra Czarnka nikt nie upomni, wręcz przeciwnie. 

Sabine Verheyen, eurodeputowana z Dojczlandu, Europejska Partia Ludowa: – „Minister 

Czarnek był brutalny i agresywny”. 

Ilana Cicurel, eurodeputowana z Francji, Partia Odnówmy Europę: – „Jego brutalność była 

szokująca. Do jednej z moich koleżanek krzyknął: >Przestań się śmiać!<. Choć wcale się nie 

śmiała”. 

Monika Rosa, KP KO, Nowoczesna: – Pan minister jest dumny z tego, że zachowuje się 

jak buc po prostu. I posłanki nie przyjechały tu, by dyskutować o faktach z historii, przyjechały 

dyskutować o tym, czy naukowcy mają wolność badań naukowych. 

AZ: – Z tą samą grupą europosłów (Komisja Kultury i Edukacji Parlamentu 

Europejskiego) spotkał się też szef KRRiT Maciej Świrski, najpierw stwierdził: „Wolność słowa 

w Polsce kwitnie”, a potem w obecności unijnej delegacji pod adresem polskich dziennikarz i, 

jak mówił, mediów komercyjnych sformułował jedne z najcięższych zarzutów: „Dla wielu 

dziennikarzy w Polsce, a także redakcji, polska racja stanu w sytuacji wojny nie jest 

najważniejsza”. 

Mark Brzezinski, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Działalność wolnych 

i niezależnych mediów ma teraz większe znaczenie niż kiedykolwiek. Dziękuję. 

AZ: – Dziś z takim specjalnym podziękowaniem dla mediów w Polsce 

Ogólnopolska Konferencja Operatorów Komunikacji Elektronicznej (Nationwide 

Conference of Electronic Communikation Operators) 

Amerykański Ambasador: 

Jednak jest to głęboko niepokojące, kiedy odpowiedzią nie jest debata, ale próba uciszenia 

opinii i media, a także sami naukowcy i komentatorzy mogą spotkać się nie tylko z krytyką, ale 

także z groźbami finansowymi w postaci pozwów o zniesławienie, działań regulacyjnych i 

dochodzeń, które noszą znamiona kary politycznej”. 

My nie chcemy, aby to urzędnicy decydowali, co jest faktem, a co fikcją, co jest prawdą, a 

co fałszem, ponieważ jest to cecha charakterystyczna kraju, który uważa, że naród odpowiada 

przed rządem, podczas gdy my wierzymy, że to rząd odpowiada przed narodem. 

 

DR: – Ulewy ustały, alert obowiązuje. Italski region Emilia-Romania pustoszony przez 

powódź, rujnowany przez osuwiska, zagrożony przez długofalowe skutki żywiołu… 

 



DR: – Wojna w Ukrainie, a walki na terytorium rosji; mnożą się pytania o sytuację 

w obwodzie biełgorodzkim, za atakiem między innymi na przejście graniczne walczący po 

stronie Kijowa rosyjscy ochotnicy. A czy to próba odwrócenia uwagi przed zbliżającą się 

ukraińską ofensywą? 

Andrzej Zaucha: – Po raz pierwszy ciężkie walki wybuchły na terenie rosji. W 

miejscowości przy granicy z Ukrainą dzisiaj zostały zaatakowane przez oddziały Rosjan, którzy 

ramię w ramię z ukraińską armią walczą z putinem. 

Cezar, żołnierz legionu „Wolność Rosji”: – Nadszedł czas, by położyć koniec dyktaturze 

kremla. Dziękujemy za wasze wsparcie, które przypomina nam, że naszym końcowym celem 

jest Plac Czerwony. 

AZ: – Najpierw rosyjscy ochotnicy zaatakowali przejście graniczne. Potem ruszyli w głąb 

obwodu biełgorockiego (Kozinka, Grajworon), do głównego miasta obwodu biełgorodzkiego 

Biełgorod jest stąd niecałe 80 kilometrów. Żołnierze rosyjskiego ochotniczego korpusu znów 

przekroczyli granice. Rosja znów będzie wolna. Radio zaczęło nadawać przygotowane przez 

ukraińską stronę wezwania, które wywołały panikę. Posłuchajcie, co mówią: Biełgorod będzie 

wolny. Powtarzam: Mieszkańcy Biełgorodu wzywamy was do natychmiastowej ewakuacji. Na 

niebie pojawiły się ukraińskie drony, które próbowano zestrzelać z broni maszynowej, a także 

rosyjskie śmigłowce bojowe, które wystrzeliwały flary, by uchronić się przed zestrzeleniem. 

Według niepotwierdzonych danych mogło zginąć nawet kilkudziesięciu żołnierzy rosyjskiej 

regularnej armii. 

[Niektórych faktów nie miałem siły zapisać, ale może będą w następnych dniach]. 

♣ 
2023-05-23 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4981 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 165 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty czwarty dzień 

 

PK: – Dziś dowiedzieliśmy się, że w nocy z soboty na niedzielę 43 baza lotnictwa 

morskiego otrzymała zadanie poszukiwania obiektu, który miał spaść w okolicach Nidzice. 

Brzmiało to poważnie. [Dalej są same dywagacje i oskarżenia]. 

 

PK: – Dwa tygodnie temu prezes PiS i marszałek sejmu podpisali się pod projektem 

„chrońmy dzieci i wspierajmy rodziców”, to jeśli zapowiedź była na serio, może zareagują na 

działania NSZ [Narodowe Siły Zbrojne?! Narodowy Fundusz Zdrowia] Pani Jolanta Tyczyńska: 

– kara umowna, kwota do zwrotu, wyrównanie szkody poniesionej przez NFZ łącznie 

161 511,52 zł. [Ale to już było 8 lutego 2023 r. – mleko pierwsze, mleko drugie]. 

 

PK: – Egzamin pierwszoklasisty [Egzamin ósmoklasisty]; pytanie: czy dobrze zapamiętali 

Balladynę? 

 

PK: – Sejmowa Komisja Sprawiedliwości obradowała nad projektem ustawy, która ma 

zmniejszyć wymaganą liczbę sędziów do pełnego składu Trybunału Konstytucyjnego [zdjęcie 

Przyłębskiej po operacji plastycznej twarzy?] 

 

PK: – Wróg, śmiertelny wróg, partner koalicyjny – tak Aleksander Kwaśniewski [było]. 

[Morawiecki i Ziobro też już było]. 

Tusk: – Nie daj sobą pomiatać Mateuszu swoim ministrom… 

PK: – O ponad 7% spadła sprzedaż detaliczna w porównaniu do zeszłego roku, to 

najnowsze dane GUS-u i dowodzą, że Polacy muszą oszczędzać. W dramatycznej sytuacji są 

opiekunowie osób niepełnosprawnych, które czekają na wsparcie. Ale nie tylko oni oczekują. 



Paweł Płuska: – To protest pielęgniarek i położnych, które tak przed sejmem domagały się 

zmiany w tabeli płac oraz czegoś, co powinno wydawać się naturalne – uznania posiadanych 

kwalifikacji. 

- Stop degradacji i stop dyskryminacji. 

PP: – Sprzedaż detaliczna w kwietniu 2023 (r/r) spadła -7,3%; prasa, książki, pozostała 

sprzedaż w wyspecjalizowanych sklepach spadła o -15,6%; meble, RTV, AGD o -14,7%; paliwa 

stałe, ciekłe, gazowe spadła o -14,5%. A gdy spada popyt, spada produkcja: w kwietniu 

produkcja spadła o -6,4%. 

Andrzej Domański, główny ekonomista Instytutu Obywatelskiego: – Sytuacja polskich 

obywateli jest coraz gorsza, mamy w Polsce prawdziwą recesję konsumencką. 

Szymon Hołownia na korytarzu sejmowym: – PiS wpędził nas w naprawdę dramatyczną 

sytuację gospodarczą, będziemy z niej wychodzić latami. 

PP: – Tymczasem premier nawet dziś na konferencji o finansach samorządów nie tylko 

zapowiadał kontynuację programu inwestycji strategicznych: 

Morawiecki: – Jeżeli wyborcy tak zadecydują 

PP: – Ale też mówiąc o wpływach do samorządowych budżetów, chwalił się, jak dba 

o Polaków: 

Morawiecki: – Jest faktem, znowu wbrew, czasami histerycznej wrzawie, która się wokół 

nas rozgrywa, że obniżyliśmy podatki dla ludzi. 

PP: – Po tej obniżce powinno być lepiej, Polacy powinni mieć więcej w kieszeni, 

tymczasem wbrew temu, co mówi premier, dane GUS-u pokazują, że lepiej nie jest. 

Przeciętne miesięczne wynagrodzenie w sektorze przedsiębiorstw: 

7 430,65 zł (brutto r/r) wzrosła o +12,1%. W tym samym czasie inflacja wyniosła +14,7%, 

czyli stać nas na mniej (-2,6%). Rolnicy mają tysiące ton ziarna w magazynach, ci, którzy są 

przed zbiorami rzepaku, nie wiedzą, co mają zrobić, bo plon zapowiada się dobry, ale nie ma 

gdzie sprzedać. Do dziś głosem niezadowolonych rolników była koalicja AgroUnii i 

Porozumienia (Gowina). Ale właśnie drogi tych koalicjantów się rozeszły. 

 

PK: – putin ani nie spodziewał się tak skutecznej obrony Ukrainy, ani takiej nieudolności 

swoich wojsk, choć musiał wiedzieć, że są zdolne do popełnienia każdej możliwej zbrodni. Ale 

zupełnie nie spodziewał się, że walki będą toczyć się na terenie samej rosji. Co więcej, że 

regularne rosyjskie oddziały zaatakują sami Rosjanie. O zupełnie nowym froncie tej wojny: 

Andrzej Zaucha: – Zdjęcia z drona pokazują, jak na przejściu granicznym Grajworonowo 

w rosyjskim obwodzie biełgorockim spokojnie okopują się wrogie putinowi oddziały. 

Żołnierz rosyjskiego korpusu ochotniczego: – Cóż można powiedzieć? Granica została 

przełamana, a dziadek putin już wkrótce zmieni się w lipowy miód. 

AZ: – Czyli umrze. Dzisiaj pojawiły się informacje o kolejnych atakach w graniczących z 

Ukrainą rosyjskich miejscowościach. Ofensywa w rosyjskim terytorium nabiera rozmachu. 

Hanna Malar, wiceminister obrony Ukrainy: – To patrioci Rosji, ludzie, którzy powstali 

przeciwko putinowskiemu reżimowi, bo to, co robi putin z federacją rosyjską, prowadząc z nami 

wojnę, wywołuje sprzeciw wszystkich rozumnych Rosjan. 

AZ: – Formalnie rosję zaatakowali Rosjanie, którzy od początku wojny ramię w ramię 

z ukraińską armią walczą z inwazją putina. Oficjalnie Kijów twierdzi, że nie ma z nimi nic 

wspólnego. 

- Tak Działa rosyjski korpus ochotniczy. 

AZ: – Wrogowie putina zdobyli podczas operacji przynajmniej jeden transporter 

opancerzony. To, co okazało się błyskawicznym rajdem niewielkiej grupy dywersyjnej na 

graniczący z Ukrainą rosji, okazało się doskonale zaplanowaną operacją, która ma pokazać 

słabość ruskiej armii. 

Cezar, żołnierz legionu „Wolność Rosji”: – Wiemy doskonale, że rosyjskie siły zbrojne to 

nie jest żadna profesjonalna armia, chociaż niektórzy sądzili, że to druga amia świata, ale 

okazało się, ż to blef.  

Ołeh Biłecki Ukraina24, Kijów: – Ta akcja pokazała, że rosyjskiej armii brakuje ludzi 

i sprzętu, by pilnować własnych granic. Tak mówi się w Kijowie, ale analitycy oceniają, że teraz 

ruscy będą musieli przerzucić jednostki z frontu, by załatać dziury w obwodach graniczących z 



Ukrainą, a to oznacza, że żołnierzy zabraknie na kluczowych kierunkach, gdy już rozpocznie się 

ukraińska ofensywa. 

AZ: – rzecznik kremla wyraził głębokie zaniepokojenie sytuacją przy ukraińskiej granicy, 

ale sam putin, który wręczał dzisiaj nagrody państwowe, ani słowem nie wspomniał o rajdzie 

jego wrogów na rosyjskim terytorium. 

- putin: – Często nam mówią, że rosja zaczęła jakąś wojnę. Nie; rosja przy pomocy 

specjalnej operacji wojskowej próbuje zakończyć wojnę, która jest wymierzona w nas. 

AZ: – rosyjskie ministerstwo obrony pokazało, jak artyleria ruska ostrzeliwuje 

partyzantów, a rzecznik ministerstwa ogłosił, że dywersanci zostali zlikwidowani. 

Igor Konaszenkow, generał, ministerstwo obrony rosji: – kijowski reżim, który poniósł 

klęskę w Bachmucie, rozpoczął akcję terrorystyczną wobec cywilów. 

AZ: - W obwodzie biełgorodzkim wygląda to inaczej. 

Wiaczesław Gładkow, gubernator obwodu biełgorodzkiego rosji: – ministerstwo obrony i 

siłowe struktury kontynuują oczyszczanie terytorium regionu Grajworonowskiego, zwracam się 

do mieszkańców, którzy czasowo opuścili swoje domy, na razie nie należy do nich wracać. 

AZ: – bo wciąż trwają tam ciężkie walki. 

 

PK: – Szef unijnej dyplomacji poinformował, że w Polsce zaczęło się już szkolenie 

ukraińskich pilotów na F16. Determinacja Ameryki we wsparcie Ukrainy jest coraz większa. 

Matthew Miller, rzecznik departamentu stanu Stanów Zjednoczonych: – Będziemy 

współpracować z naszymi partnerami, aby zapewnić Ukrainie samoloty F16. Nie mam 

informacji, kiedy i jak to się stanie, ani z jakich krajów będą samoloty, ale to jest dla nas 

priorytetem i zaczniemy go wdrażać w najbliższych miesiącach. 

 

PK: – prezydent Andrzej Duda zaczął dziś dwudniową wizytę w Londynie, a pierwszym 

jej punktem jest udział w konferencji w sprawie obronności… 

 

PK: – Już ponad rok temu dowódcy wojskowi prosili agencję żeglugi powietrznej 

o stworzenie systemu ochrony polskich lotnisk przed dronami, ale agencja z zakupu radarów 

zrezygnowała. Koszt byłoby mniej niż 4 miliony. Pytanie, co więcej musi się wydarzyć, by 

drony nie pojawiały się w pobliżu lądujących samolotów. 

Jarosław Kostkowski: – Zaledwie jedna sekunda dzieliła lądujący samolot od zderzenia z 

dronem wielkości szybowca. Najpierw Warszawa, później Katowice. 

 O zakupie systemów do ich strącania i śledzenia lotów na dziko miało nie być mowy. 

Urzędnicy odpowiedzialni za przestrzeń nad głowami Polaków przyznają, że bywają ślepi na 

takie obiekty. Żadne lotnisko cywilne nie ma systemu antydronowego. A obiekty o znaczeniu 

strategicznym? 

♣ 
2023-05-24 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4803 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 92 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty piąty dzień 

 

PK: – PiS przegrało głosowanie w komisji administracji w sprawie powołania komisji do 

zbadania rosyjskich wpływów. Cały Sejm zajmie się tą sprawą pojutrze. Ale jeszcze większe 

emocje wzbudziła dyskusja o wprowadzeniu 800+ już w czerwcu, a nie od stycznia 2024 jak 

chce PiS. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Zgodnie z zapowiedzią Platforma w Sejmie domagała się, 

aby 800+… było wprowadzone od 1 czerwca…  

 



PK: – Nie sposób dojść do tego, jak ktoś mógł wpaść na pomysł, by krzesłem zablokować 

drzwi [obrotowe], którymi na posiedzenie sejmowej komisji w ich sprawie mogliby wejść 

opiekunowie osób niepełnosprawnych… 

 

PK: – Policyjna interwencja, w której coś poszło nie tak.  

Policjantka: – Była sytuacja kryzysowa: patrol policji i kilkadziesiąt osób… 

 

PK: – Ile to filmów Amerykanie nakręcili o tym, jak zostać milionerem…  Kolejność jest 

taka: posłanka PiS – szefowa kancelarii prezydenta – zarząd PZU – i ponad dwa miliony w rok. 

Małgorzata Sadurska tylko w ubiegłym roku zarobiła 2 mln 50 tys. zł 

 

PK: – Sporo artykułów Konstytucji od 188 poczynając, opisuje to jak funkcjonuje 

Trybunał Konstytucyjny. Żaden z nich nie przewiduje jednak do zmuszania go ustawą do 

wydania określonego orzeczenia. Co dzieje się w Sejmie, opisuje Tadeusz Cymański: To jest 

pytanie proste: czy chcemy ekstraordynaryjnie, nawet bym użył tego słowa, szybko przełamać 

impas, zmusić tą ustawą Trybunał do wydania określonego orzeczenia, na które czekamy. Jasne? 

 

PK: – Polską wstrząsnęła śmierć ośmioletniego Kamila skatowanego przez ojczyma, 

któremu bezczynnie przyglądała się rodzina. Dziś poznaliśmy wyrok w innej sprawie, w której 

ofiarą było, proszę sobie wyobrazić, trzymiesięczne dziecko, miało złamane nóżki, żebra i tak 

jak Kamil było poparzone… 

 

PK: – Dalszy ciąg. Kilkadziesiąt osób usiłowało powstrzymać policjantów przed 

zatrzymaniem dwudziestolatka. W końcu zrobiło się tak niebezpiecznie, że jeden z 

funkcjonariuszy wyciągnął broń… 

 

PK: – To Rosjanie, którzy są po stronie światła i chcą rozprawić się z ciemnością – tak 

Kijów mówi o tych, którzy walczyli z żołnierzami putina w obwodzie biełgorodzkim; jeśli kreml 

musi martwić się o to, co dzieje się w samej rosji, to coraz bardziej może tracić kontrolę nad 

terenami Ukrainy, które zajął do tej pory. 

Katarzyna Sławińska: – To znów nie była spokojna noc w obwodzie biełgorodzkim, jego 

gubernator informuje o ataku dronów, rannych miało zostać 9 osób. Przez dwa dni walczący po 

stronie Kijowa rosyjscy ochotnicy przekraczali granicę od strony Ukrainy… 

 

PK: – To z pewnością najdłuższe, najsłynniejsze, najbardziej międzynarodowe śledztwo 

tego stulecia w Europie, a chodzi o zaginioną w 2007 roku trzyletnią wtedy Madeleine McCann, 

zaginioną w Portugalii, jej rodzice są Brytyjczykami, ale co ciekawe, śledztwo prowadzi 

dojczlandzki prokurator… 

 

PK: – Polski rząd dba o bezpieczeństwo i zdrowie kobiet – taki spot opublikowała 

kancelaria premiera… Ofiary gwałtów nie mogą zrozumieć, dlaczego ich oprawcy mają więcej 

praw niż one… Dziś nikt nie pyta gwałciciela, czy na seks miał zgodę? O gwałt obwinia się 

ofiary: Jak się pani broniła? Dlaczego nieskutecznie się pani broniła? Dlaczego pani 

prowokowała? Co pani nosiła? Dlaczego miała duży dekolt? Dlaczego się pani upiła? 

Joanna Piotrowska, fundacja „Feminoteka”: – kobiety się po prostu boją [gwałciciela], jest 

to zagrożenie życia, zagrożenie zdrowia. Mogą reagować bardzo różnie. Jedną z reakcji jest po 

prostu zamrożenie. 

Katarzyna Górniak: – Każda zgwałcona kobieta, która potrzebuje pomocy, może 

zadzwonić na infolinię 888 88 33 88. Do infolinii państwo też nie dopłaca ani 

złotówki. 
PK – Od dziś nie wolno wprowadzać do sprzedaży kubków, talerzy czy słomek… 

♣ 
2023-05-25 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5030 



Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 72 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty szósty dzień 

 

PK: – Na posiedzeniu sejmowych komisji Mariusz Błaszczak miał dziś wyjaśnić, jak to się 

stało, że rosyjska rakieta dotarła pod Bydgoszcz. Jak to się stało, że zaprzestano jej szukania? 

Dlaczego obwiniał generałów? Odpowiedzi nie ma, bo minister odpowiedział, że opozycja 

chciała jego dymisji przed wyjaśnieniami, to on wyjaśniać nie będzie. 

Jakub Sobieniowski: – Tak kontratakuje: 

Mariusz Błaszczak w Sejmie: – Nie macie moralnego prawa wypowiadać się w kwestiach 

związanych z bezpieczeństwem. 

JS: – Błaszczak odbiera opozycji moralne prawo pytania o to: o rosyjską rakietę, która 

spadła w grudniu, nie została zestrzelona. Później minister mówił, że błędy popełnił nie on, tylko 

dowódca operacyjny. 

Cezary Tomczyk w Sejmie, KP KO, PO: – minister obrony narodowej nie może być 

tchórzem, nie może być podnóżkiem i nie może być potakiwaczem. 

Błaszczak: – Czy to głupota z waszej strony? Czy działanie na rzecz putina? A więc 

odpowiadam, po tym co usłyszałem, działanie na rzecz putina. 

Marek Biernacki, KP Koalicja Polska: – pan Błaszczak panikuje, później się może 

dowiemy, że tę rakietę wystrzeliła opozycja, że tę rakietę podpalił sam Donald Tusk. 

Błaszczak: – W sprawozdaniu operacyjnym… 

JS: – Mariusz Błaszczak w sprawie rakiety próbuje ucinać pytania, zasłaniając się 

tajemnicą i putinem, ale sam dwa tygodnie temu cytował wojskowe sprawozdanie, które miało 

kompromitować generała: 

Błaszczak: – …znalazła się informacja, że w dniu 16 grudnia [którego roku?] nie 

odnotowano naruszenia ani przekroczenia przestrzeni powietrznej Rzeczypospolitej Polskiej, co 

jak się później okazało, było nieprawdą. 

JS: – W czasie wystąpienia minister sam niepytany, bo pytań nie było, cytował 

sprawozdania i mówił o konkretnych zaniechaniach wojskowych. 

Adam Szłapka, KP KO, Nowoczesna: – To jest niewiarygodny skandal. Ja powiem 

szczerze, takiego tchórza jeszcze nie widziałem. 

Piotr Kaleta, KP PiS: – Postępowanie jest działaniem antypolskim. 

Szłapka: – Złożyliśmy wniosek formalny o to, żeby na to spotkanie zaprosić jeszcze 

dowódcę operacyjnego rodzaju sił zbrojnych i szefa sztabu generalnego oraz szefa 

kontrwywiadu wojskowego – kluczowe postacie, żeby to wyjaśnić. 

Paweł Szramka, poseł niezrzeszony: – Przewodniczący nie poddał pod głosowanie 

regulaminowo złożonego wniosku. 

Kaleta, PiS: – Absolutne bezczelne, podłe zachowanie opozycji. 

JS: – Kompromitujący jest fakt, że rosyjska rakieta uderzyła w polskie terytorium 

w grudniu, wojsko jej nie zestrzeliło ani nie znalazło. Kompromitujące jest to, że odnalazła ją 

kobieta w czasie konnej przejażdżki w kwietniu. A rząd i PiS, które chcą tropić rosyjskie 

wpływy w polskiej polityce, przez pół roku nie wezwały nawet rosyjskiego ambasadora 

w sprawie rosyjskiej rakiety, która, całe szczęście, spadła w lesie, a nie w mieście. 

Bronisłąw Komorowski, były prezydent: – To jest zachowanie i tchórzliwe, i po prostu 

bardzo, bardzo niemądre, bo rosjanie wtedy będą myśleli: no, w Polsce można zrobić wszystko. 

JS: – W sprawie rosyjskiej rakiety na polskim terytorium rząd nie atakuje rosji na 

międzynarodowym forum. Na forum krajowym minister nie odpowiada na pytania posłów. 

Krzysztof Paszyk w Sejmie, KP Koalicja Polska, PSL, wypowiedź z wczoraj: – Czy panu 

coś nie spadło, panie ministrze. Chociaż jest wielce prawdopodobne, że jakby coś spadło, to i tak 

by pan nie zauważył. 

Błaszczak: – Jeżeli pan pyta, co na głowę komuś spadło, to niech pan w lustro spojrzy 

panie pośle. 



JS: – Tak reaguje minister obrony państwa, u którego granic toczy się wojna. Ta rakieta 

doleciała pod Bydgoszcz – przez pół Polski. 

 

PK: – Kiedy słowo o produkcji ludzi miało się pojawić w podręczniku HIT, ludzie 

zaprotestowali i z niego zniknęły, ale dziś padły znowu, w Sejmie, w czasie debaty, gdy mowa 

była o In Vitro, a też po prostu o prawach kobiet, po tym, jak największe w ostatnich latach 

protesty organizowały kobiety, minister [ministra, ministerka] twierdziła, że nie zauważyła. PiS 

ograniczało ich prawa. 

Maciej Knapik: – Tę sejmową debatę Koalicja Obywatelska potraktowała jak prezentację 

swojego programu wyborczego dla kobiet po rządach PiS-u. 

Małgorzata Tracz, KP KO, Zieloni: – Przywrócimy antykoncepcję awaryjną bez recepty. 

Aleksandra Gajewska, KP KO, PO: – dopilnujemy takie jak gwałcenia i skutecznie 

będziemy izolować, separować przemocowców od ofiar. 

Monika Rosa, KP KO, Nowoczesna: – Aborcja w Polsce będzie legalna, będzie 

bezpieczna, będzie bezpłatna. 

Katarzyna Lubnauer, KP KO, Nowoczesna: – Koalicja Obywatelska wprowadzi rzetelną 

edukację seksualną. 

Kinga Gajewska, KP KO, PO: – Proponujemy 1500 złotych babciowego. 

Agnieszka Pomaska, KP KO, PO: – Przywrócimy finansowanie In Vitro 

MK: – A to odpowiedź PiS-u na temat metody In Vitro: 

Barbara Bartuś, KP PiS: – To nie jest metoda walki z bezpłodnością. To jest produkcja 

człowieka. 

MK: – Słowa mogą szokować, zwłaszcza dzieci i młodzież poczętych tą metodą, z tym się 

nie liczy. 

Kinga Gajewska: – Wszystkie zgłaszamy panią do komisji etyki; te dzieci są kochane. 

MK: – pani Bartuś to mówi, bo w to wierzy? Czy dlatego, że taka jest linia partii? 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – Pani Bartuś walczy o dobre miejsce na 

liście, tak jak większość tych pań. 

MK: – Strona liberalna, opozycyjna w tym sporze proponuje, ale przecież nie nakazuje ani 

aborcji, ani In Vitro, ani antykoncepcji. Chcemy tylko wolnego wyboru – słyszymy. A druga 

strona swój pogląd narzuca. Do posłuszeństwa przymusza policyjną pałką i gazem, tak jak w 

przypadku wprowadzenia drakońskiego prawa antyaborcyjnego, za które odpowiada PiS – mówi 

opozycja. Posłanki PiS-u dalej pouczają z mównicy sejmowej: 

Elżbieta Płonka, KP PiS: – Chcecie kochać wybrane dzieci i selekcjonujecie te, które 

powinny się urodzić i te, które nie powinny. Traktujecie dzieci, ja kotki do pieszczenia i 

głaskania. To nie jest prawdziwa miłość. 

MK: – To o aborcji. A to o antykoncepcji: 

Barbara Dziuk, KP PiS: – Ja jestem za życiem i nigdy chemicznych środków nie 

stosowałam i jestem zdrową kobietą [i ile ma dzieci?] 

Marlena Maląg, minister rodziny i polityki społecznej, KP PiS, wypowiedź z 22 maja: – 

Nie zauważyłam, żebyśmy my jako Prawo i Sprawiedliwość w jakikolwiek sposób ograniczali 

prawa kobiet. 

Magdalena Biejat, KKP Lewicy, razem: – Przez całe osiem lat traktować kobiety jako 

obywatelki drugiej kategorii, a potem wciskać im kit. 

Urszula Pasławska, KP Koalicja Polska, PSL: – Problemem jest dostanie się do żłobka, 

dostanie się do przedszkola, do lekarza specjalisty. Proszę pojechać na wieś i zobaczyć. 

- Dyskryminowanie kobiet na rynku pracy, luka płacowa. 

MK: – Obraźliwe słowa prezesa o dawaniu w szyję… 

 

PK: – …prawie 10 miliardów zysku miał Orlen w pierwszym kwartale… Orlen zarabia na 

każdym litrze około 60 groszy, osiem lat temu to było dwa razy mniej… 

 

PK: – …po raz kolejny usłyszeliśmy o bitych i maltretowanych dzieciach, chodzi 

o dwanaścioro dzieci z rodziny zastępczej… 

 



PK: – Szahedy to irańskie drony kamikadze, które ruscy wykorzystują do atakowania 

Ukrainy. Ostatniej nocy po raz kolejny poleciały do Kijowa, ale obrona przeciwlotnicza 

nauczyła się bardzo skutecznie z nimi walczyć. To był już dwunasty taki atak na stolicę tylko od 

początku maja; rosyjscy operatorzy dronów mają taktykę atakowania falami, z przerwami 

pomiędzy nimi, by uśpić czujność obrońców, którzy mogliby pomyśleć, że to już koniec. 

Kijów zaatakowało teraz w sumie 36 dronów kamikadze, wszystkie zostały zestrzelone. 

Szczególnie skuteczne w walce z rosyjskimi rakietami i samolotami są dojczlandzkie działka 

przeciwlotnicze Gepart. 

PK: – Niski ukłon i szczera wdzięczność drogi polski narodzie – tak mówił dzisiaj 

w Sejmie przewodniczący Ukraińskiej Rady Najwyższej Rusłan Stefanczuk. Jak zauważył, co 

trzeci Polak w jakiś sposób zaangażował się w pomoc Ukrainie; odniósł się też do zbliżającej się 

rocznicy rzezi wołyńskiej: 

- Nigdy nie zapomnimy przywództwa Polski w tworzeniu koalicji czołgowej, ponieważ to 

wy przekazaliście nam pierwsze Leopardy, ukraińskie niebo jest chronione przez polskie MIGi. 

Wierzymy, że wkrótce powstanie koalicja samolotowa, w której Polska zajmie czołowe miejsce. 

Zbliża się osiemdziesiąta rocznica straszliwych wydarzeń na Wołyniu. Rozumiemy wasz ból po 

stracie waszych najukochańszych. Wszystkim rodzinom i potomkom ówczesnych wydarzeń na 

Wołyniu składam wyrazy szczerego współczucia. 

Tina Turner 

1939 – 2023 

 

♣ 
2023-05-26 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5242 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 81 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

AW: – Chciał zobaczyć twarze tych, którzy po raz kolejny łamią Konstytucję – mówił 

Donald Tusk, który patrzył na głosowanie nad Lex Tusk. Sejmowa komisja ma badać rosyjskie 

wpływy, ale jak również słychać w Sejmie, może eliminować z życia polityków niewygodnych 

dla PiS. Komisja właśnie dostała zielone światło. 

 

AW: – Trybunał Konstytucyjny i polityczny berek w Sejmie. W Sejmie jest ustawa 

zmniejszająca polityczny skład Trybunału. Z jednej strony PiS, z drugiej Suwerenna Polska. 

 

AW: – Czy moje dziecko będzie krzywdzone? Czy będzie się czuło gorzej dlatego, że jest 

z In Vitro, że dzięki temu żyje? – Tak pyta matka i się martwi, bo powody do zmartwienia dała 

jej posłanka PiS. In Vitro to nie produkcja człowieka, jak mówiła w Sejmie posłanka Bartuś, to 

jedna z metod leczenia niepłodności. Zagraniczni naukowcy, którzy właśnie przyjechali do 

Warszawy na kongres, chętnie to tłumaczą. 

Katarzyna Górniak: – To ich ukochane dzieci, ale nie chcą pokazać ich twarzy. 

Kamil Mieszczankowski, ojciec dziecka poczętego metodą In Vitro: – Czemu te dzieci są 

winne? Czemu jest winna moja trzyletnia córka, że tak jest traktowana przez tych ludzi? 

KG: – Urodziły się dzięki metodzie In Vitro, a w Polsce to powód, by o swoje dziecko się 

bać. 

Karolina Klimowicz, matka dziecka poczętego metodą In Vitro: – Czy moje dziecko 

będzie krzywdzone w jakiś sposób? Będzie rozróżniane też tak: w swoim przedszkolu, wśród 

rówieśników, na ulicy? Będzie się czuło gorzej? Ja uważam, że tak. 

KG: – Sygnał poszedł z samej góry, z sejmowej mównicy: 

Barbara Bartuś, KP PiS: – Prawo do bezpłatnej, do finansowania do produkcji człowieka, 

czyli do procedur In Vitro. To nie jest metoda walki z bezpłodnością, to jest produkcja 

człowieka. 



Baner: – Dzięki programowi In Vitro w latach 2013-2016 urodziło się 22 191 dzieci. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – Politycy, którzy tak dużo mówią o 

rodzinie, pogardzają rodziną tylko dlatego, że dotknęła ich bezpłodność i chcieli z tą 

bezpłodnością walczyć. 

KG: – Dziś do Warszawy na kongres zjechali się eksperci od leczenia niepłodności 

z całego świata i w krajach In Vitro to uznana metoda leczenia. 

Sławomir Wołczyński, profesor, specjalista w dziedzinie ginekologii i endokrynologii 

Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Białymstoku: – Jest to refundowane, uregulowane prawnie, 

zdecydowanie szerszy dostęp. 

KG: – Gdy słyszą to, co o In Vitro w Polsce mówi władza, mają problem ze 

zrozumieniem. 

Carlos Calhaz-Jorge, profesor, prezes Europejskiego Towarzystwa Rozrodu Człowieka 

i Embriologii: – To metoda leczenia, która pomaga ludziom realizować ich fundamentalne 

prawo posiadania potomstwa. Niepłodność jest uznaną przez WHO chorobą. 

KG: – Którą lekarze w Polsce potrafią z powodzeniem leczyć. 

AW: – minister Błaszczak wskazał winnego, winny wciąż dowodzi…  

 

AW: – Mamy trzecią najwyższą inflację w Europie w tym roku, w przyszłym roku 

będziemy mieć najwyższą. 

 

AW: – Dziennikarz Andrzej Poczobut zostanie w białoruskim więzieniu. Tamtejszy sąd 

najwyższy utrzymał wcześniejszy wyrok. Sąd w Grodnie skazał go na 8 lat. 

 

AW: – rosyjski atak na miasto Dniepr. Jedna z rakiet trafiła w szpital, są zabici, nie żyją 

także dzieci. Jest ponad 20 osób rannych. W wyniku ataku w klinice wybuchł potężny pożar. 

Ratownicy w pośpiechu wyciągali rannych spod gruzów, stan wielu ofiar jest bardzo ciężki. 

Ofiarami ataku są sami cywile, wśród nich dwaj chłopcy w wieku trzech i sześciu lat. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosyjscy terroryści po raz kolejny 

potwierdzają swój status bojowników ze wszystkim, co ludzkie i uczciwe. 

Wojska rakietowe putina przeprowadziły już trzynasty atak na Kijów. Ukraińska obrona 

przeciwlotnicza strąciła wszystkie pociski i drony. 

 

AW: – Osiemnaście lat więzienia za atak na amerykański Kapitol. Sąd nie miał 

wątpliwości, że Stewart Rhodes inspirował uczestników szturmu do użycia przemocy, a jego 

działania wpisywały się w definicję terroryzmu. 

 



2023-05-27 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5242 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 66 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

PM: – Ustawa, która pozwoli specjalnej sejmowej komisji, a właściwie PiS-owi 

eliminować z życia publicznego polityków tuż przed wyborami, jest już na biurku prezydenta. 

Szef jego gabinetu zapewnia, że prezydent, zanim podpisze, wnikliwie ją rozpatrzy. Prawnicy 

mówią o bezprawiu, opozycja o tchórzach, którzy chcą dorwać Tuska, a PiS o urojeniach. 

Jakub Sobieniowski: – …a operator Faktów wychwycił moment, jak zareagował Jarosław 

Kaczyński na pojawienie się lidera opozycji [uśmiech], którego PiS chciałoby wezwać przed 

komisję badającą rosyjskie wpływy. 

Tusk w hallu w Sejmie: – Widzieliście dzisiaj tchórzy, którzy głosują za komisją, która ma 

wyeliminować ich najgroźniejszego przeciwnika. 

Kaczyński przy płocie na granicy z Białorusią: – urojone są także zagrożenia związane z 

tymi zarzutami. 

JS: – PiS mówi o urojeniach opozycji, ale fakty są takie, że PiS chce powołać komisję, 

która miałaby uprawnienia prokuratora i sądu, mogłaby eliminować z życia publicznego 

i mogłaby nawet uniemożliwić start w takich wyborach. 

Borys Budka w Sejmie, KP KO, PO: – Ta ustawa, to wielkie tchórzostwo Kaczyńskiego, 

chce wyeliminować największego rywala. 

Łukasz Schreiber, przewodniczący komitetu stałego rady ministrów, KP PiS: – To nie jest 

przecież komisja, która ma być skierowana przeciwko komukolwiek. 

JS: – To zapewnienie najłatwiej zweryfikować. 

Janusz Kowalski w Sejmie, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, wypowiedź z 13 grudnia 

2022 roku: – Czy chcemy postawić go przed Trybunałem Stanu? Tak. Czy chcemy mu zakazać 

pełnienia funkcji publicznych przez 10 lat? Tak. 

Piotr Zgorzelski, wicemarszałek Sejmu, KP Koalicja Polska, Polskie Stronnictwo Ludowe: 

– Nikt z partii demokratycznych nie wejdzie w skład tej komisji, a zatem stanie się ona tylko i 

wyłącznie wydmuszką polityczną po to, żeby dostarczać materiału do telewizji PiS-owskiej, na 

którą wszyscy się składają. 

JS: – TVP tak relacjonowało to, co się działo w Sejmie, nawet uśmiechającego się 

Donalda Tuska opisywała jako wściekłego. To nic w porównaniu z tym, gdy PiS i rząd PiS-u 

wiązali Donalda Tuska z rosją, pracownicy rządowej telewizji wiązali głos Donalda Tuska 

nawet z makabrycznymi obrazami rosyjskiej masakry w Buczy. To czy w takiej atmosferze 

powstanie komisja tropiąca rosyjskie wpływy zależy od prezydenta: ma głos PiS-u, ekspertów i 

opozycji. 

Jerzy Stępień, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Generalnie można powiedzieć, 

że ona [ustawa] jest niezgodna z Konstytucją nieomal w każdym miejscu. 

Tusk: – Zobaczycie państwo, że ci, którzy dzisiaj zagłosowali za złamaniem Konstytucji, 

będą tego bardzo, bardzo żałowali. 

Kaczyński pod płotem na granicy z Białorusią: – Ja nie mogę niczego mówić w imieniu 

prezydenta, ale mam nadzieje bardzo mocnom, że podpisze. 

Sobieniowski: – A przy tej okazji wyszło, że każdego, kogo PiS nie lubi, PiS może 

powiązać z rosyjskimi wpływami, nawet dziennikarza TVN-u, który chciał zapytać ministra 

obrony i prezesa PiS-u o ewentualne dymisje po upadku rosyjskiej rakiety na polskiej ziemi, 

kompromitującym dla rządu, który o rakiecie oficjalnie nie wiedział i jej nie szukał, i nawet nie 

złożył protestu wobec rosji. 

Kaczyński: – Ja mam nazwać pana, to nie jest żadna osobista wobec pana uwaga, 

traktować jako przedstawiciela kremla, bo tylko kreml chce, żeby ten pan przestał być ministrem 

obrony narodowej. 



Sobieniowski: – Tak PiS wiąże z rosją nawet dziennikarza; ten stanie przed komisją, bo 

zadał pytanie w tym roku, a komisja ma badać okres do zeszłego roku. To nie jest żart: PiS chce, 

by komisja mogła wezwać i karać każdego, kogo zechce powiązać z rosją, jeśli prezydent będzie 

za jej powstaniem. 

 

PM: – Redakcja TVN24 stanowczo protestuje przeciw nazwaniu dziennikarza, zadającego 

ważne społeczne pytania, przedstawicielem kremla. To kolejny atak władzy na niezależność 

mediów i kolejna próba tłumienia krytyki prasowej. Nie zaprzestaniemy zadawać pytań w 

interesie społecznym i w imieniu naszych widzów. Na tym polegają konstytucyjne zadania 

mediów, które są zobowiązane do kontroli instytucji publicznych. W związku z wypowiedzią 

Jarosława Kaczyńskiego podejmiemy stanowcze kroki prawne w obronie naszych dziennikarzy i 

dobrego imienia TVN. 

 

PM: – Kobiety nie czują się w Polsce bezpieczne – przekonuje Lewica na konwencji 

„mamy plan dla mam” – chodzi o dostęp do ginekologa, psychologa, pomocy poprzez In Vitro, 

miejsca w żłobkach, chodzi też o płace. 

Magdalena Biejat, KKP Lewicy, razem: – Lewica mówi dość mętnych obietnic; prosta 

piłka, każde dziecko, w każdej gminie musi mieć gwarantowane miejsce w przedszkolu i żłobku 

bezpłatnie. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Wiemy, jak poprawić 

sytuację kobiet, sytuację matek w miejscu pracy; chcemy podwyżek płac w zawodach 

związanych z opieką i równych płac kobiet i mężczyzn; chcemy pełnopłatnych urlopów 

rodzicielskich i takich samych zasiłków chorobowych. 

Joanna Scheuring-Wielgus, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – My jako Lewica, rok temu 

Wanda składała ustawę o finansowaniu In Vitro. To, że tego nie ma, to że dzieci In Vitro są 

obrażane, pozbawiane godności, to jest haniebne i nigdy nie powinny takie słowa paść. 

 

PM: – W szpitalu w Nowym Targu zmarła kobieta w piątym miesiącu ciąży; ciąża była 

trudna, płód zmarł, kobiety nie udało się już uratować. Rodzina zgłosiła sprawę policji, boi się, 

że mogło być podobnie jak w Pszczynie. 

 

PM: – Ukraina jest gotowa do rozpoczęcia kontrofensywy – oświadczył sekretarz rady 

bezpieczeństwa narodowego Daniłow. Naczelny dowódca sił zbrojnych Ukrainy generał Walerij 

Załużny publikuje nagranie video pod znaczącym tytułem „nadszedł czas, aby odebrać to, co 

nasze”. 

Ukraino! Ojczyzno moja! Panie, Ojcze nasz, który jesteś w niebie. Pobłogosław nas! 

Ruszam zniszczyć wrogów naszej ojczyzny! Niech moja ręka będzie silna, by zabić 

wrogów! Niech mój wzrok będzie wyraźny, by zabić wroga! Niech moja broń będzie efektywna, 

by zabić wroga! Obdarz mnie wolą twardą jak stal, by zabić wroga! Ukraino! Moja Ojczyzno! 

Boże! Ojcze nasz, któryś jest w niebie. Pobłogosław nas! Pobłogosław naszą ofensywę! 

Pobłogosław naszą świętą zemstę! Nasze święte zwycięstwo! 

 

PM: – Jutro druga tura wyborów prezydenckich w Turcji. 

 

PM: – Ornitologom skradziono obrączki, ale nie ślubne, lecz dla ptaków. Złodziejom się 

nie przydadzą, a dla naukowców to cios, a przede wszystkim wielka strata i niebezpieczeństwo 

dla chronionych ptaków. 

 

PM: – Trójmiejski marsz równości odbył się pod hasłem: Różnorodność wolnością. 

Organizatorzy przekonują, że wszyscy są ważni, wszyscy są wolni, a w Trójmieście są u siebie – 

było tłumnie i kolorowo. 

♣ 
2023-05-28 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5242 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 



 

Polska – 9 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny pięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

PM: – Naczelna Rada Adwokacka i Rada Przedsiębiorczości apelują do prezydenta, aby 

zawetował ustawę zwaną Lex Tusk. Adwokaci piszą o legislacyjnym bezprawiu, a 

przedsiębiorcy o tworzeniu sądu kapturowego na zamówienie polityczne. Ustawa, która może 

wykluczyć lidera opozycji ze startu w wyborach, leży na biurku prezydenta i według jego 

ministra decyzja zapadnie szybko. 

Jakub Sobieniowski: – Zbigniew Ziobro się cieszy, że może powstać komisja w sprawie 

rosyjskich wpływów. 

Uzasadnienie ustawy 

01.12.2022 r. 

„…nie sposób nie zauważyć, że rząd Donalda Tuka w latach 2007-2014 realizował 

zgoła inną politykę wobec Federacji Rosyjskiej. Określa się ją mianem resetu w 

relacjach z Rosją…” 

Źródło: sejm.gov.pl 

 

PM: – Z nadzieją i uśmiechem proponujemy wszystkim trzecią drogę – mówili podczas 

krajowego święta ludowego liderzy PSL i Polski 2050. Przekonywali, że trzeba zmienić ten 

nieszczęsny rząd. 

 

PM: – Największy od początku wojny atak dronów na Kijów, rosja użyła 54 irańskich 

dronów Sahid, a zestrzelić udało się 52 drony, za co prezydent Zełenski podziękował ukraińskiej 

obronie przeciwlotniczej. 

 

PM: – To będzie zmiana władzy w Turcji [?], z autokratycznej i konserwatywnej na 

bardziej demokratyczną i prozachodnią – taka jest stawka drugiej tury wyborów prezydenckich; 

walczyli Recep Tayyip Erdoǧan, prezydent i Kemal Kiliçdaroǧlu. 

Olga Mildyn, Stambuł, Turcja: – Rządził 20 lat i prawdopodobnie będzie dalej rządził 

Turcją. Recep Tayyip Erdoǧan wygrywa wybory prezydenckie w Turcji; według policzeń 

większości lokali wyborczych w Turcji; jeżeli to nie są oficjalne wyniki wyborów, a jeżeli 

wyniki się potwierdzą, okaże się, że Turcy wybrali autorytarne, skoncentrowane w rękach 

jednego człowieka i konserwatywne… [Czyli krótko: nic nie wiadomo]. 

♣ 
2023-05-29 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5294 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 24 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny sześćdziesiąty dzień 

 

GK: – Komisja może zacząć działać niemal natychmiast, choć jej zgodność z Konstytucją 

sprawdzi Trybunał Konstytucyjny. Prezydent podpisał ustawę, która tworzy komisję Lex Tusk. 

Teoretycznie ma badać rosyjskie wpływy w Polsce. Według opozycji ma wyeliminować Tuska z 

polityki. 

Maciej Knapik: – W trakcie tego wystąpienia prezydent mówił o potrzebie jawności: 

Andrzej Duda, prezydent: – Ludzie mają prawo wiedzieć 

MK: – Na pytania dziennikarzy odpowiadać nie chciał, a wątpliwości [opozycji] nie 

zrozumiał: 

Prezydent: – Nie bardzo rozumiem, jak kwestia zbadania rosyjskich wpływów na Polskę 

miałaby zniszczyć polską demokrację? 

MK: – decyzja prezydenta jest jasna: 



Prezydent: – Zdecydowałem się na podpisanie ustawy. 

MK: – Słowem zostanie powołana komisja złożona z dziewięciu osób powołanych przez 

Sejm, czyli przez większość PiS-u w Sejmie. Przewodniczącego komisji wybiera prezes rady 

ministrów; prezes rady ministrów określa regulamin działania komisji. Członkowie komisji sami 

nie będą podlegali odpowiedzialności, natomiast będą podejmować ostateczne 

decyzje, a w zasadzie wyroki skazujące na dziesięcioletni zakaz pełnienia funkcji związanych z 

publicznymi pieniędzmi; czyli skazany nie zostanie nawet posłem czy senatorem – słyszymy. 

Wystarczy, że komisja stwierdzi, że skazany działał pod wpływem rosyjskim i tyle. Kto 

będzie sądzony, tu władza mówi otwarcie: Donald Tusk i inni politycy opozycji. 

Maciej Małecki, doktor habilitowany, prezes Krakowskiego Instytutu Prawa Karnego, 

Uniwersytet Jagielloński: – Grupa polityków przed kampanią wyborczą i w czasie kampanii 

wyborczej będzie przesłuchiwała i piętnowała innych polityków, którzy również w tych samych 

wyborach będą startowali. 

MK: – Prawnicy mówią o łamaniu Konstytucji, prawa do obrony, domniemaniu 

niewinności i wielu innych elementarnych zasad państwa prawa. 

Jeśli ktoś się nie stawi, zapłaci 20 tys. zł. Za drugim razem 50 tys. zł. A w razie czego 

komisja może poprosić prokuratora o przymusowe doprowadzenie. Członkowie komisji mają 

mieć niezbędną wiedzę, cokolwiek to znaczy, nie muszą być nawet prawnikami. A co, jeśli ktoś 

poczuje się skrzywdzony przez komisję? 

Prezydent: – Jest możliwość skorzystania z drogi sądowej. 

MK: – Nie ma – słyszymy odpowiedź. Odwołanie przysługuje tylko do Sądu 

Administracyjnego, który ma ograniczenia. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „IUSTITIA”: – Nie ma 

możliwości przesłuchania na przykład świadka i rozstrzygnięcia merytorycznie tej sprawy 

i stwierdzenie, że na przykład ktoś nie działał pod wpływem rosyjskim. Prezydent skierował 

ustawę o komisji do Trybunału Konstytucyjnego, ale w trybie następczym, czyli ustawa wchodzi 

już w życie. A na orzeczenie Trybunału można długo czekać. 

Michał Wawrykiewicz, adwokat, fundacja „Wolne Sądy”: – Wyrok już zapadł i zapewne 

decyzje w tej komisji i jej raport końcowy również są już gotowe. 

 

GK: – Donald Tusk odpowiada prezydentowi zaproszeniem na Marsz Wolności; to już 4 

czerwca w Warszawie. Lider Platformy mówi, cytuję: „O konsultacjach społecznych dobrze 

widzianych, widocznych z okien pałacu”. Tusk nie mówi, czy przyjdzie na posiedzenie komisji? 

Na pewno zostanie wezwany. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Na początek krótkie ćwiczenie z wyobraźni: komisja 

wzywa Donalda Tuska na przesłuchanie. 

Borys Budka, KP KO, PO: – Na pewno Donald Tusk zrobi coś, co zaskoczy opinię 

publiczną, ale przede wszystkim zaskoczy samego Kaczyńskiego. 

KKZ: – Tusk wie, jak wykorzystywać takie sytuacje; tak jak w 2007 roku, gdy prokuratura 

wezwała go, wtedy przewodniczącego Rady Europejskiej, na przesłuchanie w sprawie jednego z 

wątków katastrofy smoleńskiej. Przyjazd pociągiem i spacer ulicami Warszawy przerodził się w 

manifestację przeciwko rządom tak zwanej dobrej zmiany. Było jasne, że chodzi o sprawę 

dyskredytacji Tuska w polskiej polityce. Teraz znów on może być przykładem ofiary, jak mówi 

opozycja, autorytarnych rządów PiS. I władza tuż przed wyborami doczeka się podobnych lub 

większych demonstracji. 

Andrzej Rychard, profesor, socjolog, Instytutu Filozofii i Socjologii Polska Akademia 

Nauk: – Tusk dobrze sobie radzi w takich sytuacjach konfliktowych i w sytuacjach, które 

wymagają polemicznej sprawności, więc niezależnie od tego czy pójdzie, nawet jeśli nie 

pójdzie, to będzie potrafił dobrze zdefiniować dla swoich zwolenników to, co się wydarzyło. 

KKZ: – Na razie jedyną odpowiedzią lidera Platformy na decyzję prezydenta w sprawie 

Lex Tusk, był krótki zapis: 

Donald Tusk 

Panie Prezydencie, zapraszam na konsultacje społeczne 4 czerwca. Będzie nas 

dobrze słychać i widać z okien Pańskiego pałacu. Przyjdziecie? 

KKZ: – Tusk do marszu mobilizuje już od dawna: 



Tusk: – Szukasz nadziei i pragniesz zwycięstwa? Bądź w Warszawie, 4 czerwca, w samo 

południe – na wielkim marszu – pokażemy im naszą siłę! 

KKZ: – Dziś sytuacja zmieniła się zasadniczo. Tusk od władzy dostał dodatkowy 

argument: ma pokazać siłę, żeby Polska zobaczyła, że nie ma zgody na łamanie demokracji. 

Andrzej Rychard, profesor: – mobilizuje tych, którzy się wahali, czy wziąć udział? Czy też 

nie? Do większego udziału. 

Władysław Frasyniuk, działacz opozycji w PRL: – Mam nadzieję, że ludzie zrozumieją, że 

mamy do czynienia z realnym zagrożeniem, z realną eliminacją polskich obywateli możliwość 

ubiegania się o demokratyczny mandat w parlamencie i wydaje się, że trzeba decyzję Dudy 

traktować śmiertelnie poważnie i wyjść na ulice. 

KKZ: – Stosunek do marszu 4 czerwca zmienił Szymon Hołownia: 

To już w tej sytuacji nie jest wyłącznie manifestacja jednej partii politycznej. To już jest 

dzisiaj rzecz o bezpieczeństwie narodowym. Że trzeba w Polsce powstrzymać kandydatów na 

dyktatorów. 

KKZ: – To nie oznacza, że sami liderzy „trzeciej drogi” pojawią się na marszu. Wyślą 

swoich przedstawicieli, sami będą w Lesznie przekonywać wyborców. 

Hołownia: – Ich trzeba też wziąć, przepraszam za taktyczne określenie, przez okrążenie. 

Zdanie całej opozycji w sprawie decyzji prezydenta jest jednoznaczne: 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – prezydent Andrzej Duda wybrał 

interes Prawa i Sprawiedliwości, a nie interes Polski. 

Krzysztof Bosak, Koło Poselskie Konfederacja: – Większość sejmowa nie może sobie 

powołać ciała, które będzie odbierać prawa obywatelskie politykom opozycji. 

KKZ: – Opozycja liczy na to, że sejm, jak to nazywa, PiS-owski cyrk przekona 

niezdecydowanych wyborców do powiedzenia NIE władzy, która zniszczyła niezależne sądy i 

próbuje zniszczyć wolne media – filary demokracji. 

Lech Wałęsa, były prezydent: – Ostrzegałem, a to jeszcze coraz gorzej wygląda. Dlatego 

trzeba zrobić wszystko, aby tą władzę odsunąć. 

KKZ: – Opozycja zadeklarowała też wspólnie, że nie weźmie udziału w pracach komisji i 

nie wydeleguje do niej swoich przedstawicieli; będzie się więc składała wyłącznie z osób, które 

wskaże PiS. 

 

GK: – Jesteśmy doskonale świadomi tego, co niepokoi wiele osób odnośnie do tej ustawy 

– to jest komentarz amerykańskiego ambasadora Marka Brzezinskiego do decyzji prezydenta, 

który podpisał ustawę, tworzącą komisję Lex Tusk. 

Mark Brzezinski, Ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Jesteśmy doskonale 

świadomi tego, co niepokoi wiele osób co do odnośnie do tej ustawy. W pełni rozumiemy 

i podzielamy to, dlaczego prezydent przekierował tę ustawę do Trybunału Konstytucyjnego, aby 

ten ocenił, czy te obawy sprawiają, że ta ustawa jest niekonstytucyjna. Powiem tyle: Rząd 

Stanów Zjednoczonych podziela obawy związane z ustawami, które w oczywisty sposób mogą 

pozwalać na zmniejszenie możliwości wyborców do głosowania na tych kandydatów, na których 

chcą głosować. Ustawami omijającymi jasno określony proces przed niezawisłymi sądami. 

 

♣ 
 

 

Tekst ustawy ustalony ostatecznie po nieprzyjęciu uchwały Senatu o odrzuceniu ustawy 

Ustawa 

z dnia 14 kwietnia 2023 r. 

o Państwowej Komisji do spraw badania wpływów rosyjskich na bezpieczeństwo 

wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007-2022 

 

Rozdział 1 

Przepisy ogólne 

Art.1. Ustawa określa: 



1)     zadania i kompetencje Państwowej Komisji do spraw badania wpływów rosyjskich 

na bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007–2022, zwanej dalej 

„Komisją”; 

2)     szczególny tryb postępowania w przedmiocie badania wpływów rosyjskich na 

bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007–2022; 

3)     środki zaradcze stosowane wobec osób będących w latach 2007–2022 

funkcjonariuszami publicznymi lub członkami kadry kierowniczej wyższego szczebla spółki, 

którzy pod wpływem rosyjskim działali na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej; 

4)     sposób prowadzenia przez Komisję działalności informacyjnej i prewencyjnej 

dotyczących wpływów rosyjskich w latach 2007–2022. 

Art. 2. Ilekroć w niniejszej ustawie jest mowa o: 

1)     członku kadry kierowniczej wyższego szczebla – należy przez to rozumieć członka 

zarządu, członka rady nadzorczej, dyrektora, pracownika, syndyka lub likwidatora spółki, który 

w związku z zajmowanym stanowiskiem podejmował decyzje mające istotny wpływ na sprawy 

majątkowe tej spółki, w tym na jej politykę finansową i operacyjną; 

2)     funkcjonariuszu publicznym – należy przez to rozumieć funkcjonariusza publicznego 

w rozumieniu art. 115 § 13 ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks karny (Dz. U. z 2022 r. 

poz. 1138, 1726, 1855, 2339 i 2600 oraz z 2023 r. poz. 289); 

3)     informacjach niejawnych – należy przez to rozumieć informacje niejawne, o których 

mowa w art. 1 ust. 1 ustawy z dnia 5 sierpnia 2010 r. o ochronie informacji niejawnych (Dz. U. z 

2019 r. poz. 742 oraz z 2022 r. poz. 655, 1933 i …); 

4)     poświadczeniu bezpieczeństwa – należy przez to rozumieć poświadczenie 

bezpieczeństwa, o którym mowa w art. 29 ust. 1 ustawy z dnia 5 sierpnia 2010 r. o ochronie 

informacji niejawnych; 

5)     spółce – należy przez to rozumieć przedsiębiorstwo państwowe, spółkę realizującą 

misję publiczną w rozumieniu art. 2 pkt 8 ustawy z dnia 16 grudnia 2016 r. o zasadach 

zarządzania mieniem państwowym (Dz. U. z 2021 r. poz. 1933, z późn. zm.[2])), lub spółkę, 

w której prawa z akcji albo udziałów należących do Skarbu Państwa w latach 2007–2022: 

a)     wykonywał minister kierujący działem administracji rządowej lub pełnomocnik rządu 

lub 

b)     wykonywała państwowa osoba prawna lub państwowa jednostka organizacyjna 

posiadająca osobowość prawną, która była podległa ministrowi kierującemu działem 

administracji rządowej lub była przez niego nadzorowana, lub 

c)     wykonywała inna spółka, w której prawa z akcji albo udziałów należących do Skarbu 

Państwa wykonywali minister kierujący działem administracji rządowej, państwowa osoba 

prawna lub państwowa jednostka organizacyjna posiadająca osobowość prawną, która była 

podległa ministrowi kierującemu działem administracji rządowej lub była przez niego 

nadzorowana; 

6)     środkach publicznych – należy przez to rozumieć środki, o których mowa w art. 5 

ust. 1 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych (Dz. U. z 2022 r. poz. 1634, 

z późn. zm.[3])); 

7)     środkach zaradczych – należy przez to rozumieć środki, o których mowa w art. 37 

ust. 1 oraz art. 38 ust. 1, stosowane wobec osób będących w latach 2007–2022 

funkcjonariuszami publicznymi lub członkami kadry kierowniczej wyższego szczebla, które pod 

wpływem rosyjskim działały na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej, mające na celu 

zapobiegnięcie ponownemu działaniu pod wpływem rosyjskim na szkodę interesów 

Rzeczypospolitej Polskiej; 

8)     wpływach rosyjskich – należy przez to rozumieć każde działanie: 

a)     osób będących przedstawicielami władz publicznych Federacji Rosyjskiej, 

w szczególności osób zajmujących eksponowane stanowiska polityczne w rozumieniu art. 2 ust. 

2 pkt 11 ustawy z dnia 1 marca 2018 r. o przeciwdziałaniu praniu pieniędzy oraz finansowaniu 

terroryzmu (Dz. U. z 2022 r. poz. 593, z późn. zm.[4])), 

b)     osób znanych jako bliscy współpracownicy osób będących przedstawicielami władz 

publicznych Federacji Rosyjskiej w rozumieniu art. 2 ust. 2 pkt 12 ustawy z dnia 1 marca 2018 r. 

o przeciwdziałaniu praniu pieniędzy oraz finansowaniu terroryzmu, 

https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftn2
https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftn3
https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftn4


c)     osób powiązanych osobiście, organizacyjnie lub finansowo z osobami, o których 

mowa w lit. a lub b, 

d)     innych osób lub innych podmiotów działających na zlecenie osób, o których mowa w 

lit. a–c 

– prowadzone metodami zarówno prawnie dozwolonymi, jak i bezprawnymi, zmierzające 

do wywarcia wpływu na działania spółek lub organów władzy publicznej Rzeczypospolitej 

Polskiej. 

 

Rozdział 2 

Komisja 

Art. 3. 1. Komisja jest organem administracji publicznej stojącym na straży interesu 

publicznego w zakresie badania wpływów rosyjskich na bezpieczeństwo wewnętrzne 

Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007–2022. 

2. Obsługę merytoryczną, prawną, organizacyjno-techniczną oraz kancelaryjno-biurową 

Komisji zapewnia Kancelaria Prezesa Rady Ministrów. 

3. Wydatki związane z działalnością Komisji są pokrywane z budżetu państwa z części, 

której dysponentem jest Szef Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

Art. 4. 1. Komisja prowadzi postępowania mające na celu wyjaśnianie działalności osób 

będących w latach 2007–2022 funkcjonariuszami publicznymi lub członkami kadry 

kierowniczej wyższego szczebla, które pod wpływem rosyjskim, działając na szkodę interesów 

Rzeczypospolitej Polskiej: 

1)     podejmowały czynności urzędowe, w tym czynności materialno–techniczne, w 

szczególności tworzyły i powielały nośniki informacji lub udostępniały ich treść osobom 

trzecim; 

2)     w imieniu organu władzy publicznej przygotowywały lub wydawały decyzje 

administracyjne lub inne akty stosowania prawa, lub wpływały na treść tych decyzji lub tych 

aktów; 

3)     składały oświadczenia woli w imieniu organu władzy publicznej lub spółki, 

w szczególności zawierały umowy z podmiotami trzecimi, lub w związku z zajmowanym 

stanowiskiem brały udział w podejmowaniu decyzji o złożeniu oświadczenia woli, w tym 

negocjacjach; 

4)     podejmowały decyzje o zatrudnieniu pracowników lub wyborze kontrahenta 

w ramach organu władzy publicznej lub spółki; 

5)     dysponowały środkami publicznymi lub środkami spółki; 

6)     brały udział w procesie stanowienia prawa jako reprezentanci organów władzy 

publicznej lub spółki; 

7)     brały udział w negocjacjach i zawarciu umowy międzynarodowej; 

8)     brały udział w przygotowaniu lub prezentacji stanowiska Rzeczypospolitej Polskiej 

na forum międzynarodowym, w szczególności w ramach prac organizacji międzynarodowej, 

której Rzeczpospolita Polska jest członkiem; 

9)    wpływały lub starały się wywrzeć wpływ na czynności, o których mowa w pkt 1–8. 

2. Komisja bada również przypadki wpływów rosyjskich na działalność osób innych niż 

wskazane w ust. 1, o ile w istotny sposób oddziaływały one na bezpieczeństwo wewnętrzne lub 

godziły w interesy Rzeczypospolitej Polskiej w zakresie: 

1)     wpływu na środki masowego przekazu; 

2)     rozpowszechniania fałszywych informacji; 

3)     działalności stowarzyszeń lub fundacji; 

4)     działalności związków zawodowych, związków lub organizacji pracodawców; 

5)     funkcjonowania infrastruktury krytycznej; 

6)     funkcjonowania partii politycznych; 

7)     organizacji systemu opieki zdrowotnej, w szczególności zwalczania chorób 

zakaźnych; 

8)     ochrony granicy państwowej Rzeczypospolitej Polskiej. 

Art. 5. 1. W przypadku stwierdzenia wpływów rosyjskich na działalność osób, o których 

mowa w art. 4 ust. 1, Komisja może zastosować środki zaradcze. 



2. Środki zaradcze stosuje się, gdy jest to konieczne, aby zapobiec ponownemu działaniu 

pod wpływem rosyjskim na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej osoby będącej w latach 

2007–2022 funkcjonariuszem publicznym lub członkiem kadry kierowniczej wyższego szczebla 

w latach 2007–2022. 

3. Środek zaradczy, o którym mowa w art. 37 ust. 1 pkt 2, można orzec tylko wtedy, gdy 

istnieje prawdopodobieństwo, że osoba będąca w latach 2007–2022 funkcjonariuszem 

publicznym lub członkiem kadry kierowniczej wyższego szczebla działała pod wpływem 

rosyjskim na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej, ponownie będzie dokonywała 

czynności, o których mowa w art. 4 ust. 1, powodując znaczną szkodę w rozumieniu ustawy z 

dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks karny. 

4. W przypadku stwierdzenia wpływów rosyjskich na działalność osób, o których mowa w 

art. 4, Komisja wskazuje to w raporcie, o którym mowa w art. 41 ust. 1. 

Art. 6. 1. Komisja podejmuje działania mające na celu zapewnienie niezwłocznej reakcji 

organów władzy publicznej oraz organizacji i podmiotów w zakresie zwalczania wpływów 

rosyjskich, a także umożliwiające pociągnięcie do odpowiedzialności osób, o których mowa w 

art. 4. 

2. W zakresie, o którym mowa w ust. 1, Komisja: 

1)     zawiadamia właściwe organy o podejrzeniu popełnienia przestępstwa w celu 

wszczęcia postępowania karnego lub dyscyplinarnego; 

2)     monitoruje działania podejmowane przez właściwe organy na podstawie 

zawiadomień Komisji. 

Art. 7. 1. Komisja prowadzi działalność informacyjną i prewencyjną. 

2.   W zakresie, o którym mowa w ust. 1, Komisja: 

1)     przygotowuje i przedstawia raporty ze swojej działalności zawierające wyniki badań 

Komisji, a także efekty zastosowanych przez Komisję środków zaradczych; 

2)     przedstawia organom władzy publicznej wnioski i rekomendacje w zakresie 

zapobiegania wpływom rosyjskim i ich zwalczania, a także podejmuje działania umożliwiające 

pociągnięcie do odpowiedzialności osób, o których mowa w art. 4; 

3)     wnosi do rozpatrzenia przez Radę Ministrów przygotowane przez Komisję projekty 

dokumentów rządowych, dotyczące zakresu działania Komisji, mające na celu usprawnienie 

działań organów władzy publicznej w zakresie zapobiegania wpływom rosyjskim i ich 

zwalczania; 

4)     opiniuje projekty aktów normatywnych dotyczące zakresu działania Komisji. 

Art. 8. 1. Komisja przetwarza wszelkie informacje niezbędne do realizacji jej ustawowych 

zadań, w tym dane osobowe, o których mowa w art. 9 ust. 1 i art. 10 rozporządzenia Parlamentu 

Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób 

fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu 

takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych) 

(Dz. Urz. UE L 119 z 04.05.2016, str. 1, z późn. zm.[5])). 

2. Komisja w celu realizacji zadań wynikających z ustawy może przetwarzać dane 

o osobie uzyskane na podstawie art. 16, art. 18 lub art. 19 bez wiedzy i zgody osoby, której te 

dane dotyczą. 

3.   Dokumentacja zgromadzona w toku postępowania Komisji nie stanowi informacji 

publicznej ani nie podlega udostępnieniu w trybie określonym w ustawie z dnia 6 września 

2001 r. o dostępie do informacji publicznej (Dz. U. z 2022 r. poz. 902). 

Rozdział 3 

Skład i tryb powoływania Komisji 

Art. 9. 1.  W skład Komisji wchodzi 9 członków w randze sekretarza stanu powoływanych 

i odwoływanych przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej. 

2.   W skład Komisji może zostać powołana osoba, która: 

1)     ma obywatelstwo polskie i korzysta z pełni praw publicznych; 

2)     posiada pełną zdolność do czynności prawnych; 

3)     nie była prawomocnie skazana za umyślne przestępstwo lub umyślne przestępstwo 

skarbowe; 
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4)     spełnia wymagania określone w ustawie z dnia 5 sierpnia 2010 r. o ochronie 

informacji niejawnych w zakresie dostępu do informacji niejawnych o klauzuli tajności „ściśle 

tajne”; 

5)     posiada wykształcenie wyższe lub niezbędną wiedzę w zakresie funkcjonowania 

organów władzy publicznej; 

6)     cieszy się nieposzlakowaną opinią; 

7)     wyraziła zgodę na kandydowanie. 

3. Prawo zgłaszania Marszałkowi Sejmu kandydatów na członków Komisji w liczbie nie 

większej niż 9 przysługuje każdemu klubowi poselskiemu lub parlamentarnemu, w terminie 

wskazanym przez Marszałka Sejmu. 

4. Jeżeli w chwili zgłoszenia kandydat nie spełnia wymagań, o których mowa w ust. 2 pkt 

4, Agencja Bezpieczeństwa Wewnętrznego albo Służba Kontrwywiadu Wojskowego 

przeprowadza poszerzone postępowanie sprawdzające w terminie nie dłuższym niż miesiąc od 

dnia otrzymania zgłoszenia. Wszczęcie poszerzonego postępowania sprawdzającego nie 

wstrzymuje możliwości wyboru kandydata na członka Komisji. Jeżeli przed zakończeniem 

poszerzonego postępowania sprawdzającego kandydat został odrzucony, postępowanie to 

umarza się. 

5. Jeżeli poszerzone postępowanie sprawdzające, o którym mowa w ust. 4, zakończy się 

odmową wydania poświadczenia bezpieczeństwa, Agencja Bezpieczeństwa Wewnętrznego albo 

Służba Kontrwywiadu Wojskowego informuje o tym niezwłocznie Marszałka Sejmu. Sejm 

odwołuje członka Komisji, którego dotyczyła odmowa wydania poświadczenia bezpieczeństwa, 

na najbliższym posiedzeniu Sejmu po otrzymaniu przez Marszałka Sejmu informacji o 

odmowie. 

6. Do poszerzonego postępowania sprawdzającego, o którym mowa w ust. 4, przepisy 

ustawy z dnia 5 sierpnia 2010 r. o ochronie informacji niejawnych stosuje się odpowiednio, z 

wyjątkiem art. 34–37 oraz art. 39–41 tej ustawy. 

7. Wniesienie skargi do sądu administracyjnego nie stoi na przeszkodzie odwołaniu 

członka Komisji zgodnie z ust. 5. 

8.   Członkowie Komisji w zakresie pełnienia obowiązków sekretarzy stanu wykonują 

zadania związane wyłącznie ze sprawowaniem funkcji w Komisji. 

9.   Członkowie Komisji w zakresie sprawowania swojej funkcji w Komisji są niezależni i 

nie podlegają służbowo Prezesowi Rady Ministrów. 

Art. 10. 1. Wygaśnięcie członkostwa w Komisji następuje w przypadku: 

1)     śmierci; 

2)     złożenia rezygnacji; 

3)     skazania prawomocnym wyrokiem sądu za umyślne przestępstwo lub umyślne 

przestępstwo skarbowe; 

4)     odwołania. 

2. W przypadku wygaśnięcia członkostwa w Komisji wyboru uzupełniającego dokonuje 

Sejm. 

3. Do wyboru uzupełniającego, o którym mowa w ust. 2, przepis art. 9 stosuje się 

odpowiednio. 

Art. 11. 1. Prezes Rady Ministrów wybiera przewodniczącego Komisji spośród członków 

Komisji. 

2. Przewodniczący Komisji kieruje jej pracami, reprezentuje ją na zewnątrz oraz wykonuje 

inne czynności przewidziane w ustawie oraz regulaminie działania Komisji. 

3.   Komisja może, na wniosek przewodniczącego Komisji, powołać ze swojego grona do 

2 zastępców przewodniczącego Komisji. 

4.   Przewodniczący Komisji może upoważnić członka Komisji do wykonywania 

niektórych czynności przewodniczącego Komisji. 

5.   Przewodniczący Komisji lub jego zastępca może udzielić pełnomocnictwa adwokatowi 

lub radcy prawnemu do reprezentowania Komisji przed sądami powszechnymi, sądami 

administracyjnymi, sądami wojskowymi, Sądem Najwyższym, Trybunałem Konstytucyjnym, 

Trybunałem Stanu oraz zagranicznymi organami sądowymi. 



Art. 12. 1. Przewodniczącemu Komisji przysługuje ryczałtowa miesięczna dieta 

w wysokości trzykrotności minimalnego wynagrodzenia za pracę ustalonego na podstawie 

ustawy z dnia 10 października 2002 r. o minimalnym wynagrodzeniu za pracę (Dz. U. z 2020 r. 

poz. 2207). 

2.   Do członków Komisji nie stosuje się przepisów art. 3b, art. 5 i art. 5b ustawy z dnia 31 

lipca 1981 r. o wynagrodzeniu osób zajmujących kierownicze stanowiska państwowe (Dz. U. z 

2023 r. poz. 624). 

3.   Członków Komisji w zakresie ubezpieczeń społecznych i ubezpieczenia zdrowotnego 

traktuje się jak pracowników. 

4.   Płatnikiem składek na ubezpieczenia społeczne i ubezpieczenie zdrowotne za 

członków Komisji jest Kancelaria Prezesa Rady Ministrów. 

5.   Przewodniczący Komisji może upoważniać pracownika Kancelarii Prezesa Rady 

Ministrów zajmującego się obsługą Komisji do załatwiania określonych spraw w jego imieniu, 

w szczególności do wydawania zaświadczeń oraz poświadczania odpisów dokumentów za 

zgodność z oryginałem na potrzeby prowadzonych postępowań. 

6. Członkom Komisji mającym inne miejsce zamieszkania niż miejsce posiedzeń Komisji 

przysługują diety oraz zwrot kosztów przejazdów i noclegów związanych z uczestnictwem w 

tych posiedzeniach, na zasadach określonych w przepisach wydanych na podstawie art. 775 § 2 

ustawy z dnia 26 czerwca 1974 r. – Kodeks pracy (Dz. U. z 2022 r. poz. 1510, 1700 i 2140 oraz 

z 2023 r. poz. 240 i 641). 

7.   Prezes Rady Ministrów określa, w drodze zarządzenia, regulamin działania Komisji. 

Art. 13. Członkowie Komisji nie mogą być pociągnięci do odpowiedzialności za swoją 

działalność wchodzącą w zakres sprawowania funkcji w Komisji. 

 

Rozdział 4 

Postępowanie przed Komisją 

Art. 14. 1. Komisja wydaje decyzje administracyjne, postanowienia i uchwały. 

2. Przewodniczący Komisji może wydawać zarządzenia. 

Art. 15. 1. Komisja wydaje decyzje administracyjne, postanowienia i uchwały większością 

głosów, w głosowaniu jawnym, w obecności co najmniej 5 członków Komisji, w tym 

przewodniczącego Komisji. 

2. W przypadku równej liczby głosów rozstrzyga głos przewodniczącego Komisji. 

3. Decyzje administracyjne, postanowienia i uchwały podpisuje przewodniczący Komisji. 

4. Decyzje administracyjne, postanowienia i uchwały Komisji są ostateczne. 

Art. 16. 1. Szef Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego, Szef Agencji Wywiadu, Szef 

Służby Kontrwywiadu Wojskowego, Szef Służby Wywiadu Wojskowego, Szef Centralnego 

Biura Antykorupcyjnego, Prokurator Generalny, prokuratorzy, Prezes Najwyższej Izby Kontroli, 

Pierwszy Prezes Sądu Najwyższego, Prezes Naczelnego Sądu Administracyjnego, prezesi sądów 

powszechnych, sądów wojskowych oraz sądów administracyjnych, organy administracji 

rządowej i samorządu terytorialnego, podległe im jednostki organizacyjne, organy samorządów 

zawodowych, a także inne jednostki organizacyjne i instytucje, na wniosek przewodniczącego 

Komisji, w terminie i w zakresie wskazanych we wniosku, zapewniają przewodniczącemu 

Komisji oraz wyznaczonym przez niego członkom Komisji dostęp do wszystkich – łącznie z 

materiałami archiwalnymi, zawierającymi informacje niejawne oraz tajemnicę przedsiębiorstwa 

– materiałów akt postępowań przygotowawczych i sądowych, informacji z działań 

operacyjnych, a także do innych dokumentów niezbędnych do wykonywania zadań Komisji oraz 

zapewniają wszelką inną pomoc przy wykonywaniu tych zadań. 

2. Spółki, na wniosek przewodniczącego Komisji, w terminie i w zakresie wskazanych we 

wniosku, zapewniają przewodniczącemu Komisji oraz wyznaczonym przez niego członkom 

Komisji dostęp do wszelkich materiałów i dokumentów, łącznie z materiałami i dokumentami 

zawierającymi informacje niejawne i tajemnicę przedsiębiorstwa, niezbędnych do wykonywania 

zadań Komisji. 

3. W przypadku akt postępowania przygotowawczego i sądowego, na wniosek 

przewodniczącego Komisji, właściwy prokurator lub prezes właściwego sądu przekazuje 



niezbędne dokumenty z akt sprawy albo ich kopie, a także przesyła akta albo ich kopie w całości 

lub określonej części, chyba że sprzeciwia się temu dobro prowadzonego postępowania. 

W przypadku sprawy w toku lub postępowania niezakończonego prawomocnym 

orzeczeniem prokurator lub prezes sądu może przekazać zamiast dokumentów lub akt ich kopie. 

4. W przypadku odmowy przekazania ze względu na dobro postępowania, prokurator 

przekazuje   dokumenty z akt postępowania przygotowawczego albo ich kopie, o które 

wnioskowano, niezwłocznie po umorzeniu postępowania przygotowawczego albo skierowaniu 

do sądu aktu oskarżenia, wniosku o wydanie wyroku skazującego, wniosku o warunkowe 

umorzenie postępowania albo wniosku o umorzenie postępowania przygotowawczego i 

orzeczenie środka zabezpieczającego, a prezes sądu niezwłocznie po prawomocnym 

zakończeniu postępowania. 

5. W przypadku dokumentów innych niż dokumenty określone w ust. 3 we wniosku 

przewodniczącego Komisji wskazuje się sposób i termin zapoznania się z materiałem lub 

dokumentem albo zakres wymaganej pomocy i termin jej realizacji. 

6. Członkom Komisji przysługuje prawo wstępu do pomieszczeń, w których znajdują się 

dokumenty i materiały, o których mowa w ust. 1, oraz wglądu w działalność organów 

administracji rządowej i samorządu terytorialnego, a także podległych im jednostek 

organizacyjnych. 

Art. 17. 1. Przewodniczący Komisji może wystąpić do prokuratora z wnioskiem 

o przeszukanie pomieszczeń lub innych miejsc lub zajęcie rzeczy w celu zabezpieczenia dowodu 

w sprawie. 

2. Prokurator może wydać postanowienie o przeszukaniu pomieszczeń lub innych miejsc 

lub zajęciu rzeczy w celu zabezpieczenia dowodu w sprawie, jeżeli jest to niezbędne do 

zabezpieczenia prawidłowego toku postępowania.  

Przepisy art. 217, art. 219–234 i art. 236 § 1 ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks 

postępowania karnego (Dz. U. z 2022 r. poz. 1375, 1855, 2582 i 2600 oraz z 2023 r. poz. 289 i 

535) stosuje się odpowiednio. 

3. Prokurator przekazuje Komisji zajęte rzeczy. Postanowienie o zwrocie rzeczy 

prokurator wydaje po zasięgnięciu opinii Komisji. 

Art. 18. 1. W związku z przeprowadzanymi czynnościami sprawdzającymi oraz 

prowadzonymi postępowaniami, o których mowa w art. 20 ust. 1, przewodniczący Komisji może 

wystąpić do Komendanta Głównego Policji o uzyskanie danych, o których mowa w art. 20c ust. 

1 ustawy z dnia 6 kwietnia 1990 r. o Policji (Dz. U. z 2023 r. poz. 171, z późn. zm.[6])), jeżeli 

jest to niezbędne do zweryfikowania wpływów rosyjskich na działalność osób, o których mowa 

w art. 4. 

2. Komendant Główny Policji uzyskuje dane, o których mowa w art. 20c ust. 1 ustawy z 

dnia 6 kwietnia 1990 r. o Policji, i przekazuje przewodniczącemu Komisji dane niezwłocznie po 

ich uzyskaniu. 

3. Przepis art. 20ca ustawy z dnia 6 kwietnia 1990 r. o Policji stosuje się odpowiednio do 

danych udostępnionych Komisji. 

Art. 19. 1. W związku z przeprowadzanymi czynnościami sprawdzającymi oraz 

prowadzonymi postępowaniami, o których mowa w art. 20 ust. 1, przewodniczący Komisji może 

wystąpić do Szefa Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego o uzyskanie danych, o których mowa 

w art. 28 ust. 1 ustawy z dnia 24 maja 2002 r. o Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego oraz 

Agencji Wywiadu (Dz. U. z 2022 r. poz. 557, 1488 i 2185 oraz z 2023 r. poz. 240 i 347), jeżeli 

jest to niezbędne do zweryfikowania wpływów rosyjskich na działalność osób, o których mowa 

w art. 4. 

2.   Szef Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego uzyskuje dane, o których mowa w ust. 1, 

zgodnie z art. 28 ust. 1 ustawy z dnia 24 maja 2002 r. o Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego 

oraz Agencji Wywiadu i przekazuje przewodniczącemu Komisji dane, niezwłocznie po ich 

uzyskaniu. 

3.   Przepis art. 28a ust. 1 ustawy z dnia 24 maja 2002 r. o Agencji Bezpieczeństwa 

Wewnętrznego oraz Agencji Wywiadu stosuje się odpowiednio do danych udostępnionych 

Komisji. 

Art. 20. 1. Komisja przeprowadza czynności sprawdzające oraz prowadzi postępowanie. 
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2. Komisja przeprowadza czynności sprawdzające z urzędu w celu stwierdzenia, czy 

wystąpiło prawdopodobieństwo działań, o których mowa w art. 4. Komisja może powierzyć 

przeprowadzenie czynności sprawdzających wyznaczonemu członkowi Komisji albo 

wyznaczonym członkom Komisji, albo upoważnionemu pracownikowi Kancelarii Prezesa Rady 

Ministrów zajmującemu się obsługą Komisji, pod nadzorem wyznaczonego członka albo 

wyznaczonych członków Komisji. 

3. Komisja w wyniku przeprowadzenia czynności sprawdzających wydaje postanowienie o 

wszczęciu postępowania w przypadku uprawdopodobnienia, że wystąpiły wpływy rosyjskie, o 

których mowa w art. 4 ust. 1. 

4. Postanowienie o wszczęciu postępowania zawiera co najmniej opis 

uprawdopodobnionych wpływów rosyjskich, wskazanie podstawy prawnej oraz dane stron 

postępowania znane Komisji w dacie wszczęcia postępowania. 

Art. 21. 1. Komisja wszczyna postępowanie z urzędu. 

2. O wszczęciu postępowania Komisja zawiadamia strony postępowania, którymi są 

osoby, o których mowa w art. 4 ust. 1. Jeżeli postępowanie wiąże się z badaniem wpływów 

rosyjskich, o wszczęciu postępowania zawiadamia się dany organ lub daną spółkę, o ile nie jest 

stroną postępowania. 

Art. 22. 1. W toku postępowania Komisja może przeprowadzić rozprawę. 

2. Rozprawa przed Komisją jest jawna. 

3. Komisja może wyłączyć jawność rozprawy w całości lub w części ze względu na 

bezpieczeństwo państwa, zagrożenie spokoju, moralności i porządku publicznego, a także jeżeli 

w toku rozprawy mają być omawiane szczegóły życia rodzinnego lub rozpatrywane informacje 

stanowiące tajemnicę podlegającą ochronie na podstawie odrębnych przepisów lub informacje 

stanowiące dane, o których mowa w art. 14 ust. 1 ustawy z dnia 14 grudnia 2018 r. o ochronie 

danych osobowych przetwarzanych w związku z zapobieganiem i zwalczaniem przestępczości 

(Dz. U. z 2019 r. poz. 125 oraz z 2022 r. poz. 1700). 

4. Komisja rozstrzyga o wyłączeniu jawności rozprawy postanowieniem. 

5. Podczas rozprawy odbywającej się z wyłączeniem jawności na sali mogą być obecni: 

strony postępowania, świadkowie, przedstawiciele ustawowi i pełnomocnicy stron 

postępowania, prokurator oraz wyznaczeni przez przewodniczącego Komisji pracownicy 

Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

6. Postanowienia o wyłączeniu jawności oraz decyzje administracyjne kończące 

postępowanie w sprawie ogłasza się w Biuletynie Informacji Publicznej, na stronie podmiotowej 

Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

Art. 23. 1. Przewodniczący Komisji zezwala przedstawicielom środków masowego 

przekazu na dokonywanie za pomocą aparatury utrwaleń obrazu i dźwięku z przebiegu rozprawy 

oraz transmisję audiowizualną za pośrednictwem sieci Internet. 

2. Komisja może określić warunki udziału w rozprawie przedstawicieli środków 

masowego przekazu. 

3. Jeżeli ze względów techniczno-organizacyjnych obecność przedstawicieli środków 

masowego przekazu utrudnia przebieg rozprawy, Komisja ogranicza liczbę przedstawicieli 

środków masowego przekazu na sali, w której odbywa się rozprawa, i wskazuje uprawnionych 

do dokonywania za pomocą aparatury utrwaleń obrazu i dźwięku z przebiegu rozprawy oraz 

transmisji audiowizualnej za pośrednictwem sieci Internet według kolejności zgłoszeń lub na 

podstawie losowania. 

4. Przewodniczący Komisji zarządza opuszczenie sali, w której odbywa się rozprawa, 

przez przedstawicieli środków masowego przekazu, którzy zakłócają przebieg rozprawy. 

5. W razie gdyby obecność przedstawicieli środków masowego przekazu mogła 

oddziaływać krępująco na zeznania świadka, przewodniczący Komisji może zarządzić 

opuszczenie sali, w której odbywa się rozprawa, przez przedstawicieli środków masowego 

przekazu na czas przesłuchania świadka. 

Art. 24. Dowodami w postępowaniu mogą być w szczególności: dokumenty, zeznania 

świadków, opinie biegłych, materiały, dokumenty i informacje zebrane w wyniku czynności 

sprawdzających. 



Art. 25. Strona postępowania, która mimo prawidłowego wezwania nie stawiła się na 

rozprawę Komisji bez uzasadnionej przyczyny albo bez zezwolenia kierującego rozprawą 

opuściła ją przed jej zakończeniem, może być ukarana grzywną do 20 000 zł, a w razie 

ponownego niezastosowania się do wezwania – grzywną do 50 000 zł. 

Art. 26. 1. Osoba wezwana przez Komisję w charakterze świadka lub biegłego ma 

obowiązek, niezależnie od swojego miejsca zamieszkania, stawić się na wezwanie i złożyć 

zeznania. 

2. Przed rozpoczęciem przesłuchania świadka należy pouczyć o odpowiedzialności karnej 

na podstawie art. 233 § 1 ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks karny. 

3. Świadek lub biegły, który mimo prawidłowego wezwania nie stawił się na rozprawę 

Komisji bez uzasadnionej przyczyny, bez zezwolenia kierującego rozprawą opuścił ją przed jej 

zakończeniem lub bezzasadnie odmówił złożenia zeznania albo wydania opinii, 

 może być ukarany grzywną do 20 000 zł, a w razie ponownego niezastosowania się do 

wezwania – grzywną do 50 000 zł. 

Art. 27. 1. Komisja może na wniosek ukaranego, o którym mowa w art. 25 lub art. 26 ust. 

3, złożony w terminie 7 dni od dnia otrzymania zawiadomienia o ukaraniu, uznać za 

usprawiedliwioną nieobecność, odmowę złożenia zeznania albo wydania opinii i zwolnić go od 

grzywny. Przepisów art. 88 § 1 i 2 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania 

administracyjnego (Dz. U. z 2022 r. poz. 2000 i 2185) nie stosuje się. 

2. Należności pieniężne z tytułu grzywny są dochodzone na podstawie tytułu 

wykonawczego wystawionego przez Komisję. Należności te stanowią dochód budżetu państwa. 

Art. 28. 1. W przypadkach określonych w art. 25 lub art. 26 ust. 3, w razie ponownego 

niezastosowania się do wezwania, Komisja może wystąpić do właściwego prokuratora 

okręgowego z wnioskiem o zarządzenie zatrzymania i przymusowego doprowadzenia osoby 

wezwanej. Wniosek Komisji zawiera uzasadnienie. 

2. Na zarządzenie prokuratora osobie zatrzymanej przysługuje zażalenie do sądu 

rejonowego właściwego dla miejsca zatrzymania. W zażaleniu zatrzymany może się domagać 

zbadania zasadności, legalności oraz prawidłowości jego zatrzymania. 

Art. 29. Do zabezpieczenia i egzekucji należności, o których mowa w art. 25 i art. 26 ust. 

3, stosuje się przepisy ustawy z dnia 17 czerwca 1966 r. o postępowaniu egzekucyjnym 

w administracji (Dz. U. z 2022 r. poz. 479, z późn. zm.[7])). 

Art. 30. 1. Osoby obowiązane do zachowania w tajemnicy informacji niejawnych 

o klauzuli tajności „tajne” lub „ściśle tajne” mogą być przesłuchane co do okoliczności, na które 

rozciąga się ten obowiązek, tylko po zwolnieniu ich od obowiązku zachowania tajemnicy przez 

właściwy organ. 

2. Komisja może wystąpić do właściwego organu o zwolnienie osoby wezwanej przez 

Komisję od obowiązku zachowania tajemnicy. 

3. Zwolnienia wolno odmówić tylko wtedy, gdy złożenie zeznania wyrządzić mogłoby 

poważną szkodę państwu. 

4. Organ, o którym mowa w ust. 1, wydaje decyzję w przedmiocie zwolnienia z tajemnicy 

niezwłocznie, nie później jednak niż w terminie 10 dni roboczych od dnia doręczenia 

wystąpienia Komisji. Brak decyzji uznaje się za zwolnienie od obowiązku zachowania 

tajemnicy. 

Art. 31. 1. Osoby obowiązane do zachowania tajemnicy prawnie chronionej innej niż 

informacje niejawne o klauzuli tajności „tajne” lub „ściśle tajne” mogą odmówić zeznań co do 

okoliczności, na które rozciąga się ten obowiązek, chyba że Komisja zwolni je od obowiązku 

zachowania tajemnicy, z uwzględnieniem art. 32. 

2. Komisja nie może zwolnić z tajemnicy, o której mowa w ust. 1, duchownego co do 

faktów, o których dowiedział się przy spowiedzi. 

Art. 32. 1. Osoby obowiązane do zachowania tajemnicy notarialnej, adwokackiej, radcy 

prawnego, lekarskiej lub dziennikarskiej mogą być przesłuchane co do faktów objętych tą 

tajemnicą tylko wtedy, gdy jest to niezbędne do ochrony ważnych interesów Rzeczypospolitej 

Polskiej lub ochrony bezpieczeństwa wewnętrznego, a ustalenie okoliczności na podstawie 

innego dowodu byłoby nadmiernie utrudnione. 
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2. W celu uzyskania zgody na przesłuchanie osób co do faktów, o których mowa w ust. 1, 

Komisja składa pisemny wniosek do Sądu Okręgowego w Warszawie. 

3. Sąd rozpatruje wniosek, o którym mowa w ust. 2, w terminie 7 dni od dnia wpłynięcia 

tego wniosku. 

4. Komisji i osobie wezwanej służy zażalenie na postanowienie sądu w przedmiocie 

zezwolenia na przesłuchanie, na zasadach określonych w ustawie z dnia 6 czerwca 1997 r. – 

Kodeks postępowania karnego. 

5. Wniesienie zażalenia wstrzymuje wykonanie postanowienia sądu. 

Art. 33. Posiedzenia Komisji wyznaczone poza rozprawą są niejawne, chyba że 

przewodniczący Komisji zarządzi inaczej. 

Art. 34. 1. Jeżeli w toku postępowania Komisja stwierdzi istnienie okoliczności 

uprawdopodobniającej, że działanie osoby, o której mowa w art. 4, było działaniem z 

naruszeniem prawa lub przestępstwem albo utrudniło ich ujawnienie, kieruje zawiadomienie do 

właściwego organu. 

2. W zawiadomieniu Komisja może żądać przeprowadzenia kontroli, a także wszczęcia 

postępowania w przedmiocie odpowiedzialności dyscyplinarnej, służbowej, materialnej lub innej 

przewidzianej w przepisach dotyczących stosunku pracy. 

3. Organ, o którym mowa w ust. 1, w terminie 30 dni od dnia otrzymania zawiadomienia 

powiadamia Komisję o podjętych środkach lub zajętym stanowisku albo sposobie zakończenia 

kontroli lub postępowania. 

Art. 35. Przewodniczący Komisji po zamknięciu rozprawy wyznacza stronom 

postępowania termin do wypowiedzenia się co do zebranych dowodów i materiałów oraz 

zgłoszonych żądań. 

Art. 36. W wyniku postępowania Komisja wydaje decyzję administracyjną, w której: 

1)     stwierdza, że działanie osoby, o której mowa w art. 4 ust. 1, było działaniem pod 

wpływem rosyjskim na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej i, o ile uzna to za niezbędne, 

zarządza zastosowanie co najmniej jednego ze środków zaradczych, o których mowa w art. 37 

ust. 1; 

2)     stwierdza wydanie decyzji administracyjnej pod wpływem rosyjskim na szkodę 

interesów Rzeczypospolitej Polskiej i zarządza zastosowanie jednego ze środków zaradczych, 

o których mowa w art. 38 ust. 1; 

3)     stwierdza, że działanie osoby, o której mowa w art. 4 ust. 1, nie było działaniem pod 

wpływem rosyjskim na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej. 

Art. 37. 1. Komisja, wydając decyzję administracyjną, o której mowa w art. 36 pkt 1, może 

zastosować w stosunku do osoby, o której mowa w art. 4 ust. 1, co najmniej jeden z 

następujących środków zaradczych, zgodnie z art. 5 ust. 2 i 3: 

1)     cofnięcie poświadczenia bezpieczeństwa lub nałożenie zakazu otrzymania 

poświadczenia bezpieczeństwa na okres do 10 lat od dnia wydania decyzji administracyjnej; 

2)     zakaz pełnienia funkcji związanych z dysponowaniem środkami publicznymi na 

okres do 10 lat; 

3)     cofnięcie pozwolenia na broń, o którym mowa w art. 9 ust. 1 ustawy z dnia 21 maja 

1999 r. o broni i amunicji (Dz. U. z 2022 r. poz. 2516 oraz z 2023 r. poz. 535 i …), lub nałożenie 

zakazu posiadania pozwolenia na broń na okres do 10 lat od dnia wydania decyzji 

administracyjnej. 

2. W przypadku zastosowania środka zaradczego, o którym mowa w ust. 1 pkt 1, decyzję 

administracyjną o zastosowaniu tego środka Komisja przesyła niezwłocznie Szefowi Agencji 

Bezpieczeństwa Wewnętrznego oraz Szefowi Służby Kontrwywiadu Wojskowego. 

3. Do środka zaradczego, o którym mowa w ust. 1 pkt 2, stosuje się przepisy art. 32 ust. 2 i 

3, art. 154 ust. 2 oraz art. 156 ust. 1 ustawy z dnia 17 grudnia 2004 r. o odpowiedzialności za 

naruszenie dyscypliny finansów publicznych (Dz. U. z 2021 r. poz. 289 oraz z 2023 r. poz. …). 

4. W przypadku zastosowania środka zaradczego, o którym mowa w ust. 1 pkt 2, decyzję 

administracyjną o zastosowaniu tego środka Komisja przesyła niezwłocznie Głównej Komisji 

Orzekającej w Sprawach o Naruszenie Dyscypliny Finansów Publicznych, o której mowa w art. 

42 ust. 2 ustawy z dnia 17 grudnia 2004 r. o odpowiedzialności za naruszenie dyscypliny 

finansów publicznych. 



5. W przypadku zastosowania środka zaradczego, o którym mowa w ust. 1 pkt 3, decyzję 

administracyjną o zastosowaniu tego środka Komisja przesyła niezwłocznie Komendantowi 

Głównemu Policji. 

6. Wydanie decyzji administracyjnej, o której mowa w art. 36 pkt 1, w stosunku do osoby, 

o której mowa w art. 4 ust. 1, powoduje, że osoba, wobec której została wydana decyzja 

administracyjna, nie daje rękojmi należytego wykonywania czynności w interesie publicznym. 

Art. 38. 1. Jeżeli postępowanie wykaże, że zachodzi sytuacja, o której mowa w art. 4 ust. 1 

pkt 2, Komisja wydaje decyzję administracyjną, o której mowa w art. 36 pkt 2, i: 

1)     uchyla decyzję administracyjną, która została wydana pod wpływem rosyjskim na 

szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej, w całości i przekazuje sprawę do ponownego 

rozpatrzenia organowi, który wydał tę decyzję albo 

2)     uchyla decyzję administracyjną, która została wydana pod wpływem rosyjskim na 

szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej, w części i umarza postępowanie w pozostałym 

zakresie, albo 

3)     stwierdza nieważność decyzji administracyjnej, która została wydana pod wpływem 

rosyjskim na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej, w całości lub w części, jeżeli 

zachodzą przesłanki określone w art. 156 § 1 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks 

postępowania administracyjnego albo 

4)     stwierdza, że decyzja administracyjna, która została wydana pod wpływem rosyjskim 

na szkodę interesów Rzeczypospolitej Polskiej, została wydana z naruszeniem prawa i wywołała 

nieodwracalne skutki prawne, o których mowa w art. 40 ust. 4, oraz wskazuje okoliczności, z 

powodu których nie można jej uchylić lub stwierdzić jej nieważności. 

2. Wydając decyzję administracyjną, o której mowa w ust. 1 pkt 1 albo 2, Komisja 

wskazuje okoliczności, które należy wziąć pod uwagę przy ponownym rozpatrzeniu sprawy. 

Zapatrywania prawne i wskazania Komisji co do dalszego postępowania są wiążące dla organu, 

któremu przekazano sprawę do ponownego rozpatrzenia. 

Art. 39. 1. Stenogram sporządzony na podstawie zapisu dźwiękowego rozprawy, 

posiedzenia, przesłuchania świadka lub strony postępowania, po podpisaniu przez 

przewodniczącego Komisji, stanowi protokół tej rozprawy, tego posiedzenia lub tego 

przesłuchania. 

2. O rejestracji przebiegu rozprawy, posiedzenia lub przesłuchania świadka lub strony 

postępowania przewodniczący Komisji informuje osobę wezwaną oraz osoby biorące udział w 

danej czynności. Przewodniczący Komisji poucza obecnych, że udzielenie zgody na rejestrację 

zapisu dźwiękowego lub dźwięku oraz obrazu przez osobę wezwaną oraz osoby biorące udział 

w danej czynności nie jest wymagane. 

3. Zapis dźwiękowy rozprawy, posiedzenia, przesłuchania świadka lub strony 

postępowania stanowi załącznik do protokołu. 

4. Osoba wezwana na rozprawę ma prawo zapoznać się ze stenogramem sporządzonym na 

podstawie zapisu dźwiękowego oraz wnieść zastrzeżenie w przypadku stwierdzenia przez nią 

rozbieżności między zapisem dźwiękowym a stenogramem. 

5. Protokół podpisuje przewodniczący Komisji. Podpisy osoby wezwanej na rozprawę 

oraz osób biorących udział w danej czynności nie są wymagane. 

Art. 40. 1. W sprawach nieuregulowanych niniejszą ustawą stosuje się odpowiednio 

przepisy ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego, z 

wyłączeniem art. 8 § 2, art. 13, art. 25, art. 31, art. 96a–96n, art. 114–122h, art. 127–144 i art. 

156 § 2 tej ustawy. 

2.   Przepisów ustawy, o której mowa w ust. 1, nie stosuje się do czynności 

sprawdzających, o których mowa w art. 20 ust. 1. 

3.   Do spraw określonych w art. 23 oraz art. 41 ust. 5 nie stosuje się przepisów ustawy z 

dnia 10 maja 2018 r. o ochronie danych osobowych (Dz. U. z 2019 r. poz. 1781). 

4.   Nie stwierdza się nieważności decyzji administracyjnej Komisji, jeżeli od dnia 

doręczenia lub ogłoszenia tej decyzji upłynęło 10 lat, a także gdy decyzja administracyjna 

wywołała nieodwracalne skutki prawne. 



5.   Nie obciąża się Komisji jako wierzyciela kosztami egzekucyjnymi ani opłatą 

komorniczą, o których mowa w art. 64–66 ustawy z dnia 17 czerwca 1966 r. o postępowaniu 

egzekucyjnym w administracji. 

 

Rozdział 5 

Działalność informacyjna i prewencyjna Komisji 

Art. 41. 1. Komisja przygotowuje raport ze swojej działalności zawierający: 

1)     opis stwierdzonych przypadków działań, o których mowa w art. 4; 

2)     informacje o wydanych decyzjach administracyjnych i zastosowanych w nich 

środkach zaradczych; 

3)     wnioski i rekomendacje dla organów władzy publicznej oraz organizacji i podmiotów 

w zakresie zapobiegania wpływom rosyjskim i ich zwalczania. 

2. Raport jest przygotowywany corocznie. 

3. Na wniosek przewodniczącego Komisji, Komisja udostępnia częściowy raport 

w Biuletynie Informacji Publicznej na stronie podmiotowej Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

4. Raport po przyjęciu go przez Komisję, jest prezentowany przez przewodniczącego 

Komisji w Sejmie. 

5. Raport z działalności Komisji jest jawny i udostępnia się go w Biuletynie Informacji 

Publicznej na stronie podmiotowej Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

Art. 42. Komisja może wnosić pod obrady Rady Ministrów projekty dokumentów 

rządowych, na zasadach i w trybie określonych w regulaminie pracy Rady Ministrów. 

 

Rozdział 6 

Przepisy zmieniające 

Art. 43. W ustawie z dnia 21 maja 1999 r. o broni i amunicji (Dz. U. z 2022 r. poz. 2516 

oraz z 2023 r. poz. 535) wprowadza się następujące zmiany: 

1)     w art. 17 po ust. 3 dodaje się ust. 3a w brzmieniu: 

„3a. Właściwy organ Policji odmawia wydania pozwolenia na broń osobie, wobec której 

obowiązuje środek zaradczy, o którym mowa w art. 37 ust. 1 pkt 3 ustawy z dnia 14 kwietnia 

2023 r. o Państwowej Komisji do spraw badania wpływów rosyjskich na bezpieczeństwo 

wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007–2022 (Dz. U. poz. …).”; 

2)     w art. 18 w ust. 1 po pkt 2 dodaje się pkt 2a w brzmieniu: 

„2a)  została uznana za osobę, która działała pod wpływem rosyjskim na szkodę interesów 

Rzeczypospolitej Polskiej, i jest osobą wobec której obowiązuje środek zaradczy, 

 o którym mowa w art. 37 ust. 1 pkt 3 ustawy z dnia 14 kwietnia 2023 r. o Państwowej Komisji 

do spraw badania wpływów rosyjskich na bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej 

Polskiej w latach 2007–2022;”. 

Art. 44. W ustawie z dnia 27 lipca 2001 r. – Prawo o ustroju sądów powszechnych (Dz. U. 

z 2023 r. poz. 217, z 2022 r. poz. 2642 oraz z 2023 r. poz. 289 i 614) w art. 77: 

1)     w § 1 po pkt 2b dodaje się pkt 2c w brzmieniu: 

,,2c) w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów do obsługi Państwowej Komisji do spraw 

badania wpływów rosyjskich na bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 

2007–2022 – na wniosek Prezesa Rady Ministrów,”; 

2)     § 2b otrzymuje brzmienie: 

„§ 2b. Sędzia nie może łączyć funkcji orzekania z pełnieniem czynności 

administracyjnych w Ministerstwie Sprawiedliwości lub innej jednostce organizacyjnej 

podległej Ministrowi Sprawiedliwości, Kancelarii Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, 

Kancelarii Prezesa Rady Ministrów albo urzędzie obsługującym ministra właściwego do spraw 

zagranicznych.”; 

3)     w § 4 wyrazy „2–2b” zastępuje się wyrazami „2–2c”. 

Art. 45. W ustawie z dnia 17 grudnia 2004 r. o odpowiedzialności za naruszenie 

dyscypliny finansów publicznych (Dz. U. z 2021 r. poz. 289) wprowadza się następujące 

zmiany: 

1)     art. 188 otrzymuje brzmienie: 



„Art. 188. Prawomocne orzeczenie o odpowiedzialności za naruszenie dyscypliny 

finansów publicznych oraz ostateczna decyzja administracyjna o zastosowaniu środka 

zaradczego, o którym mowa w art. 37 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 14 kwietnia 2023 r. o 

Państwowej Komisji do spraw badania wpływów rosyjskich na bezpieczeństwo wewnętrzne 

Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007–2022 (Dz. U. poz. ...), zwana dalej „decyzją Komisji”, 

podlegają wpisowi do rejestru prowadzonego przez Główną Komisję Orzekającą.”; 

2)     w art. 189: 

a)     ust. 2 otrzymuje brzmienie: 

„2. Wpisowi do rejestru podlegają także: 

1)     data wydania orzeczenia i nazwa komisji, która wydała orzeczenie lub data decyzji 

Komisji; 

2)     określenie orzeczonej kary lub informacja o odstąpieniu od wymierzenia kary lub 

określenie zastosowanego środka zaradczego, o którym mowa w art. 37 ust. 1 pkt 2 ustawy 

z dnia 14 kwietnia 2023 r. o Państwowej Komisji do spraw badania wpływów rosyjskich na 

bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007–2022, zwanego dalej 

„środkiem zaradczym”; 

3)     data rozpoczęcia wykonywania kary lub data, od której obowiązuje środek zaradczy; 

4)     data zatarcia ukarania lub data końca obowiązywania środka zaradczego.”, 

b)     po ust. 3 dodaje się ust. 3a w brzmieniu: 

„3a. Przewodniczący Państwowej Komisji do spraw badania wpływów rosyjskich na 

bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007–2022 po uzyskaniu 

informacji, będącej podstawą do dokonania zmiany lub usunięcia wpisu do rejestru, 

niezwłocznie zawiadamia o tym Przewodniczącego Głównej Komisji Orzekającej.”; 

3)     w art. 190 w pkt 2 po wyrazie „orzeczenia” dodaje się wyrazy „lub decyzji Komisji”. 

Art. 46. W ustawie z dnia 5 sierpnia 2010 r. o ochronie informacji niejawnych (Dz. U. 

z 2019 r. poz. 742 oraz z 2022 r. poz. 655 i 1933) w art. 30 po ust. 2 dodaje się ust. 2a 

w brzmieniu: 

„2a. Organ prowadzący postępowanie sprawdzające odmawia wydania poświadczenia 

bezpieczeństwa, jeżeli w stosunku do osoby sprawdzanej obowiązuje środek zaradczy,  

o którym mowa w art. 37 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 14 kwietnia 2023 r. o Państwowej Komisji 

do spraw badania wpływów rosyjskich na bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej 

Polskiej w latach 2007–2022 (Dz. U. poz. …).”. 

 

Rozdział 7 

Przepisy dostosowujące i przepis końcowy 

Art. 47. Komisja publikuje pierwszy raport, o którym mowa w art. 41 ust. 1, do dnia 17 

września 2023 r. 

Art. 48. Tworzy się Komisję. 

Art. 49. 1. Kluby poselskie lub parlamentarne przedstawiają kandydatów na członków 

Komisji Marszałkowi Sejmu w terminie 14 dni od dnia wejścia w życie niniejszej ustawy. 

2. Głosowanie nad kandydatami na członków Komisji odbywa się na pierwszym 

posiedzeniu Sejmu po upływie terminu, o którym mowa w ust. 1. 

Art. 50. Prezes Rady Ministrów wybiera przewodniczącego Komisji w terminie 14 dni od 

dnia powołania członka na ostatni wakat w Komisji, zgodnie z art. 49. 

Art. 51. Prezes Rady Ministrów określi regulamin, o którym mowa w art. 12 ust. 7, 

w terminie 14 dni od dnia wyboru przewodniczącego Komisji.  

Art. 52. Ustawa wchodzi w życie z dniem następującym po dniu ogłoszenia. 
MARSZAŁEK SEJMU 

/ – / Elżbieta Witek 

 
[1])    Niniejszą ustawą zmienia się ustawy: ustawę z dnia 21 maja 1999 r. o broni i amunicji, ustawę z dnia 27 lipca 2001 r. – Prawo o 

ustroju sądów powszechnych, ustawę z dnia 17 grudnia 2004 r. o odpowiedzialności za naruszenie dyscypliny finansów publicznych oraz ustawę 
z dnia 5 sierpnia 2010 r. o ochronie informacji niejawnych. 

[2])    Zmiany tekstu jednolitego wymienionej ustawy zostały ogłoszone w Dz. U. z 2022 r. poz. 807, 872, 1459, 1512 i 2463 oraz 
z 2023 r. poz. 203. 

[3])    Zmiany tekstu jednolitego wymienionej ustawy zostały ogłoszone w Dz. U. z 2022 r. poz. 1692, 1725, 1747, 1768, 1964 i  2414 

oraz z 2023 r. poz. 412, 497 i 658. 
[4])    Zmiany tekstu jednolitego wymienionej ustawy zostały ogłoszone w Dz. U. z 2022 r. poz. 655, 835, 2180 i 2185 oraz z 2023 r. 

poz. 180 i 326. 

https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftnref1
https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftnref2
https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftnref3
https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftnref4


[5])    Zmiany wymienionego rozporządzenia zostały ogłoszone w Dz. Urz. UE L 127 z 23.05.2018, str. 2 oraz Dz. Urz. UE L 74 
z 04.03.2021, str. 35. 

[6])    Zmiany tekstu jednolitego wymienionej ustawy zostały ogłoszone w Dz. U. z 2022 r. poz. 2600 oraz z 2023 r. poz. 185, 240, 289, 

347, 535 i 641. 
[7])    Zmiany tekstu jednolitego wymienionej ustawy zostały ogłoszone w Dz. U. z 2022 r. poz. 1301, 1692, 1967, 2127, 2180, 2600, 

2640 i 2687 oraz z 2023 r. poz. 556 i 614. 

♣ 
 

 

Dalszy ciąg 2023-05-29 

GK: – przewaga nie była przytłaczająca, ale Reczep Erdoan (Recep Tayyip Erdoǧan) może 

już być pewny, że pozostanie prezydentem Turcji: 

Recep Tayyip Erdoǧan – 52,16% 

Kemal Kiliçdaroǧlu – 47,84% 

Frekwencja – 84,30% 

 

GK: – Krzyki małych dzieci na ulicach Kijowa, przerażonych atakiem rakietowym, to 

symbol dzisiejszego dnia. Na Ukrainę leciały rakiety i drony kamikadze. Od początku miesiąca 

było już 17 takich ataków. Prezydent Zełenski zapowiada, że żaden okupant nie pozostanie na 

ukraińskiej ziemi. 

Andrzej Zaucha: – …wszystkie 11 rakiet udało się zestrzelić… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dzisiaj nasza Ukraina przeszła przez jeden z 

największych ataków Szahidami – 54 drony równocześnie, niemal wszystkie zostały zestrzelone 

– niemal, niestety są trafienia. 

 

GK: – Dobrowolne i bezpłatne są najlepszą profilaktyką przeciw nowotworom 

powodowanym przez wirusa HPV. W sobotę ruszyły zapisy na szczepienie dla dziewcząt i 

chłopców w wieku 12-13 lat. Można to robić przez e-rejestrację, e-infolinię, a wkrótce także 

w przychodniach. 

Marzanna Zielińska: – Dwa ukłucia, bo to będą dwie dawki i zniknie strach przed rakiem 

szyjki macicy. Trudno sobie wyobrazić lepszy prezent dla dziecka na Dzień Dziecka, bo wtedy 

ruszają pierwsze szczepienia. Wirus HPV przenosi się głownie drogą płciową, dlatego tak ważne 

jest, by zaszczepić również chłopców. 

♣ 
2023-05-30 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5220 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 85 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Zjednoczenie opozycji to polityczny efekt decyzji PiS-u i prezydenta o utworzeniu 

komisji Lex Tusk. Trzecia Droga, Kosiniak-Kamysz i Szymon Hołownia będą na Marszu 

Wolności w Warszawie. W proteście z Narodowej Rady Rozwoju przy prezydencie odchodzą 

kolejni profesorowie. 

Adam Strzembosz, profesor: – Konstytucja tak potraktowana jak zwykła szmata, za 

przeproszeniem. Takie postępowanie naprawdę odbiera temu, kto takie postępowanie popiera, 

jakby dawniej powiedziano: zdolność honorową. 

Arleta Zaleska: – …To pod adresem prezydenta padają dziś najostrzejsze słowa. 

Prezydent: – Bardzo wyraźnie widać, jak oni się boją. Ten strach, proszę państwa, to on 

świadczy o tym, jak te rosyjskie wpływy były wielkie i jak bardzo niektórzy się boją. 

AZ: – Z rady do spraw szkolnictwa wyższego, nauki i innowacji zrezygnował Stanisław 

Mazur, profesor, rektor Uniwersytetu Ekonomicznego w Warszawie: 

„Mając na względzie bezsprzeczne wady prawne tej ustawy, ale także jej 

antydemokratyczny charakter, nie mogę pozostać bierny”. 

https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftnref5
https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftnref6
https://orka.sejm.gov.pl/proc9.nsf/ustawy/2838_u.htm#_ftnref7


Z Narodowej Rady Rozwoju zrezygnował Krzysztof Pyrć, profesor, wirusolog. 

„Drastyczne w mojej opinii złamanie Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej oraz 

postawienie racji partyjnej ponad racją stanu zmuszają mnie do podjęcie decyzji 

o złożeniu rezygnacji z udziału w Narodowej Radzie Rozwoju”. 

 

GK: – Waszyngton i Bruksela już w kilkanaście godzin po decyzji prezydenta wyraziły 

swoje zaniepokojenie. Unijny komisarz mówi, że Komisja Europejska nie zawaha się użyć 

odpowiednich środków. Amerykański Departament Stanu przestrzega, że komisja Lex Tusk 

może być wykorzystana do ingerencji w wolne i uczciwe wybory. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Ponad 10 tysięcy amerykańskich żołnierzy stacjonuje 

w Polsce, to oni bronią naszego bezpieczeństwa w czasie wojny. 



Mark Brzezinski, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce, wypowiedź z wczoraj: – 

Amerykanie służą poza granicami kraju, aby bronić wspólnych wartości, takich jak demokracja, 

praworządność, wolność wyborów, uczciwość wyborów, prawa człowieka, wolność mediów. 

„Rząd Stanów Zjednoczonych jest zaniepokojony przyjęciem przez polskie władze 

nowych przepisów, które mogą być użyte do ingerowania w wolne i uczciwe wybory 

w Polsce…” 

Mark Brzezinski: – które w oczywisty sposób mogą pozwalać na zmniejszenie możliwości 

wyborców do głosowania na tych kandydatów, na których chcą głosować, ustawami 

omijającymi jasno określony proces przed niezawisłymi sądami. 

Oświadczenie Departamentu Stanu USA 

„Ustawa o utworzeniu komisji do zbadania rosyjskich wpływów może zostać 

wykorzystana do zablokowania kandydatur polityków opozycji bez należytego 

procesu” 

Duda: – Jak kwestia zbadania rosyjskich wpływów na Polskę w ciągu ostatnich szesnastu 

lat miałaby zniszczyć polską demokrację? 

MSZ: 

Polska wysoko ceni sobie sojusz ze Stanami Zjednoczonymi i jest otwarta na 

prowadzenie dalszego dialogu kanałami dyplomatycznymi. 

Didier Reynders, komisarz Unii Europejskiej do spraw wymiaru sprawiedliwości: – 

W Polsce nie widzimy specjalnie światełka w tunelu w zakresie niezależności wymiaru 

sprawiedliwości. 

Vera Jourova, wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej: – Nie będziemy się wahać przed 

podjęciem odpowiednich kroków. 

Adam Strzembosz, profesor, były pierwszy prezes Sądu Najwyższego: – [prezydent] Jest 

człowiekiem skompromitowanym. 

 

GK: – Atak niezidentyfikowanych dronów na Moskwę, leciały w kierunku przedmieść, 

gdzie mieszka ruska elita i putin. Zniszczyły nieznacznie kilka budynków. Ukraina nie przyznała 

się do ataków… 

Andrzej Zaucha: – Ten wybuch mógł obudzić putina. Zaledwie 2km od jego 

podmoskiewskiej rezydencji eksplodował dron kamikadze. Cały rój niezidentyfikowanych 

bezzałogowców nadleciał dzisiaj o poranku nad przedmieścia Moskwy… Atak próbowały 

powstrzymać wyrzutnie broni przeciwlotniczej rozstawionej wokół Moskwy… Co najmniej trzy 

drony uderzyły w domy mieszkalne w samej Moskwie… Dzisiaj nad ranem słychać było 

wybuchy rakiet przechwytujących i działek obrony przeciwlotniczej. Kilkadziesiąt dronów 

kamikadze znów zaatakowało ukraińską stolicę. 

♣ 



2023-05-31 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5376 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 62 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – czterechsetny sześćdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Władza tak bardzo się spieszy, że w ustawie nie ma vacatio legis. Już dziś ustawa 

tworząca komisję Lex Tusk wchodzi w życie. Ruszyła giełda nazwisk jej potencjalnych 

członków. Z prezydenckich rad odchodzą w proteście kolejne osoby, a promotor doktoratu 

Andrzeja Dudy mówi, że się wstydzi. 

Jan Zimmermann, profesor, Katedra Prawa Administracyjnego, Uniwersytet Jagielloński: 

– Mnie jest wstyd za taką osobę, która u mnie robiła doktorat. On musi rozumieć, że to jest złe i 

niezgodne z Konstytucją. 

Arleta Zalewska: – Profesor Zimmermann jednoznacznie rozdziela oceny osobiste, jak 

mówi, decyzji prezydenta i samej ustawy: 

JZ: – To co zrobił, jest haniebne, to co zrobił, jest fatalne i to jest absolutne niszczenie 

wszystkiego, co w jakimś stopniu osiągnął w swojej karierze, przekreśliło to wszystko. Ta 

ustawa jest przez to niemoralna, że ona godzi wprost w opozycję, że ona przed wyborami chce tę 

opozycję zniszczyć. 

Andrzej Duda ślubuje w Sejmie na ręce marszałka Senatu: – …Dochowam wierności 

postanowieniom Konstytucji… 

AZ: – Dziesiątki profesorów prawa, prawników i konstytucjonalistów wyliczają to, co 

przeanalizował portal konkret24 

Które Artykuły Konstytucji RP narusza ustawa „lex Tusk” 

Artykuł 2. – o demokratycznym państwie prawnym 

Artykuł 7. – o tym, że organy władzy publicznej działają zgodnie z prawem 

Artykuł 10. ust. 1 i ust. 2 – o podziale i równowadze władzy oraz kto je sprawuje 

Artykuł 17. ust. 1 – o samorządach zawodowych 

Artykuł 32. ust. 1 – o tym, że wszyscy są wobec prawa równi 

Artykuł 41. ust. 3 – o zatrzymaniu obywatela 

Artykuł 42. ust. 1, 2, 3 – o odpowiedzialności karnej, prawie do obrony i 

domniemaniu niewinności 

Artykuł 45. ust. 1 – o prawie do sprawiedliwego i jawnego sądu 

Artykuł 50. – o nienaruszalności mieszkania 

Artykuł 51. ust. 2 – o pozyskiwaniu i udostępnianiu informacji o obywatelach 

Artykuł 54. ust. 1 i 2 – o wolności wyrażania poglądów i cenzurze prewencyjnej 

środków społecznego przekazu 

Artykuł 61. ust. 1 i 3 – o prawie do informacji o działalności organów władzy 

publicznej i trybie udzielania informacji 

Artykuł 78. – o prawie do zaskarżenia orzeczeń i decyzji wydanych w pierwszej 

instancji 

Artykuł 105. ust. 1 – o pociąganiu posłów do odpowiedzialności za swoją 

działalność wchodzącą w zakres mandatu poselskiego 

Artykuł 175. ust. 1 – o wymiarze sprawiedliwości w Rzeczypospolitej Polskiej 

Artykuł 176. ust. 1 i 2 – o sądach, sądach wyjątkowych, trybie doraźnym 

Artykuł 198. ust. 1 i 2 – o tym, co grozi za naruszenie konstytucji lub ustawy 

w związku z zajmowanym stanowiskiem lub w zakresie swojego urzędowania 

 

AZ: – …będą kolejne decyzje: 

Julita Wasilczuk, Profesor odchodzi z Rady do spraw Przedsiębiorczości 

Beata Stelmach odchodzi z Rady do spraw Przedsiębiorczości 

Marcin Krupa, prezydent Katowic odchodzi z Rady do spraw Samorządu Terytorialnego 



Jakub Chełstowski, marszałek województwa śląskiego odchodzi z Rady do spraw 

Samorządu Terytorialnego 

AZ: – politycy obozu władzy zapowiadają, że w ciągu najbliższych dwóch tygodni 

przedstawią listę swoich kandydatów na członków komisji PiS-u do tropienia rosyjskich 

wpływów. Wynagrodzenie każdego z nich ma wynieść około 16 tysięcy złotych, 

przewodniczącego komisji wyznaczy premier. Komisja ma zacząć działać pod koniec czerwca. 

 

GK: – To zdarza się bardzo rzadko: atak w Parlamencie Europejskim w trybie pilnym; 

zaledwie dwa dni po tym, jak Andrzej Duda zgodził się na komisję Lex Tusk. Sprawą zajęli się 

europosłowie. Debata zaczęła się kilka minut temu. 

 

GK: – Jeszcze niedawno świat według PiS-u wyglądał inaczej, wszystko było winą Tuska. 

Już nie jest. Dziś próba odwołania Mariusza Błaszczaka to działania na rzecz kremla. Jeśli ktoś 

obarcza winą za inflację NBP i rząd, działa na rzecz kremla. Pytanie o mejlach Dworczyka to 

samo; kreml pasuje dziś PiS-owi do wszystkiego. 

Jakub Sobieniowski: – To najczęściej słyszy Donald Tusk: 

Janusz Kowalski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS, Suwerenna Polska: – 

Lider Platformy Obywatelskiej ma upaprane po łokcie łapy we współpracy z putinem. 

JS: – Rząd, który przez cztery miesiące nie znalazł rosyjskiej rakiety, teraz zaczyna szukać 

rosyjskich wpływów, ale jeśli ktoś pyta o rakietę, działa na korzyść kremla. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Mówię w 

imieniu opozycji i Kosiniaka, i Hołowni, i Tuska: Nie będziemy się was bali, przegracie te 

wybory. 

 

GK: – Inflacja w maju lekko w dół [czy znów porównanie do maja ubiegłego roku?] 

 

GK: – 4 czerwca w Warszawie opozycja chce pokazać jedność, a obywatele sprzeciw 

wobec działań władzy. Nie chodzi tylko o Lex Tusk, także o drożyznę, łamanie zasad 

praworządności, anty-unijną politykę. PiS odpowiedziało internetowym spotem [miejsce]. 

Skończyło się skandalem i krytyką, także ze strony prezydenta. 

Jacek Tacik: – …Marsz rozpocznie się w samo południe tu na Placu Na Rozdrożu i to tu 

mają przyjeżdżać protestujący i to z całej Polski… Już dzisiaj trudno o miejsce w podstawionych 

autokarach czy pociągach. Protestujący przyjadą Alejami Ujazdowskimi, przetną Plac Trzech 

Krzyży, a potem Nowym Światem i Krakowskim Przedmieściem miną pałac prezydencki i dotrą 

na Plac Zamkowy, gdzie około 14-ej na wybudowanej scenie przemówią Donald Tusk i Rafał 

Trzaskowski. 

Rafał Trzaskowski: – Będziemy uśmiechnięci, na pewno będziemy pozytywni i wyślemy 

ten klarowny sygnał, że nie ma zgody na to, żeby łamać w Polsce demokrację. 

JT: – Po decyzji prezydenta o podpisaniu Lex Tusk i ugrupowanie Szymona Hołowni, 

i PSL postanowiły, że jednak pójdą razem w Marszu 4 czerwca, a z nimi ich wyborcy. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, KP Koalicja Polska, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Tutaj 

był potrzebny, szczególnie po tej fatalnej decyzji pana prezydenta taki wyraz solidarności 

Adam Szłapka, KP Koalicja Obywatelska, Nowoczesna: – To, jakie ma znaczenie ten 

marsz, pokazuje, jak bardzo PiS jest spanikowany. 

JT: – I być może takie próby PiS-u z użyciem takiego politycznego spotu mają zniechęcić 

Polaków w Marszu 4 czerwca. 

[Spot przedstawiający Auschwitz w widoku z lotu ptaka i wielki napis: 6 MLN 

POLAKÓW ZAMORDOWANYCH PODCZAS WOJNY CZY CHCESZ IŚĆ POD TYM 

HASŁEM?]. Spot, jak tłumaczy PiS, miał być reakcją na usunięty już zresztą, internetowy wpis 

Tomasza Lisa, za który przeprosił. 

Muzeum Auschwitz 

Instrumentalizacja tragedii ludzi, którzy cierpieli i ginęli w niemieckim 

nazistowskim obozie Auschwitz – po jakiejkolwiek stronie politycznego sporu – 

uwłacza pamięci ofiar. To smutny, bolesny i niedopuszczalny przejaw moralnego i 

intelektualnego zepsucia debaty publicznej. 



także 

Andrzej Duda 

Pamięć o Ofiarach niemieckich zbrodni w Auschwitz jest święta i nietykalna. 

Tragedia milionów Ofiar nie może być wykorzystywana w walce politycznej. To 

działanie niegodne i nie ma dla niego usprawiedliwienia. 

Trzaskowski, dalszy ciąg: – Kolejne tabu są łamane. Wydawało się, że tego typu tabu PiS 

nie ośmieli się złamać. 

Jacek Tacik, Fakty. 

 

GK: – Trudno, by ktokolwiek był zadowolony, że w maju ceny w porównaniu z zeszłym 

rokiem zeszły o 13%, ale ważne, że trzeci miesiąc z rzędu inflacja nie rośnie, a maleje. To na 

razie wstępne dane Głównego Urzędu Statystycznego. 

[My, zwani narodem, nie ekscytujemy się, że jakieś liczby z bieżącego roku w stosunku do 

jakichś innych liczb i to z zeszłego roku są mniejsze; w porównaniu do liczb sprzed dwóch, a 

nawet dziesięciu lat dadzą wynik jeszcze inny, nic niemówiący. Chcemy i wolimy wiedzieć, o 

ile procent posiadane przez nas złotówki zdążyły stracić na wartości narastająco przez kolejne 

lata, bo przecież ta cała zabawa z narodem polega na tym, że złotówka nigdy nie będzie 

zyskiwać na wartości]. 

Jacek Rostowski, były minister finansów: – A ta inflacja wewnętrzna krajowa, którą 

możemy nazwać PiS-inflacją, ona dalej się trzyma. 

Paweł Płuska, Fakty: – wzrost cen o trzynaście procent, to wciąż bardzo dużo; zwłaszcza 

że ten wzrost liczymy od zeszłorocznych i tak już wysokich cen. Coś, co dwa lata temu 

kosztowało 100 złotych, rok temu przy inflacji na poziomie 13,9% kosztowało już 113,9 

złotych; ale w tym roku po kolejnym 13% wzroście liczonej od tej wyższej, zeszłorocznej ceny, 

kosztuje już 128,7 złotego. I uwaga: to, że mamy niższy poziom inflacji, nie oznacza, że te ceny 

spadają. 

Michał Mackiewicz, doktor habilitowany, ekonomista, Uniwersytet Łódzki: – Te ceny, jak 

już pójdą do góry, to zostają i w tym sensie jedyne, co się może stać na poprawienie sytuacji 

ludzi jest to, że ewentualnie wynagrodzenia dogonią ceny. 

PP: – Od wielu miesięcy wynagrodzenia rosną wolniej niż poziom inflacji. Realnie mamy 

mniej w portfelu, na mniej nas stać. 

 

♣ 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2023 – maj 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni Zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-05-01 6 513 902 119 555 53 0   

2023-05-02 6 513 947 119 555 45 0   

2023-05-03 6 514 192 119 557 247 2   

2023-05-04 6 514 251 119 557 59 0   

2023-05-05 6 514 502 119 559 251 2   

2023-05-06 6 514 736 119 563 234 4   

2023-05-07 6 514 780 119 563 44 0 933 8 

2023-05-08 6 514 813 119 563 33 0   

2023-05-09 6 514 997 119 568 184 5   

2023-05-10 6 515 154 119 574 159 6   

2023-05-11 6 515 300 119 575 146 1   

2023-05-12 6 515 413 119 581 113 6   

2023-05-13 6 515 557 119 587? 144 4   



2023-05-14 6 515 583 119 587 26 0 805 22 

2023-05-15 6 515 598 119 585 15 0   

2023-05-16 6 515 776 119 590 178 5   

2023-05-17 6 515 890 119 594 114 4   

2023-05-18 6 516 030 119 595 141 1   

2023-05-19 6 516 127 119 595 97 0   

2023-05-20 6 516 215 119 596 88 1   

2023-05-21 6 516 234 119 596 19 0 652 11 

2023-05-22 6 516 259 119 596 25 0   

2023-05-23 6 516 424 119 600 165 4   

2023-05-24 6 516 516 119 603 92 3   

2023-05-25 6 516 588 119 606 72 3   

2023-05-26 6 516 669 119 608 81 2   

2023-05-27 6 516 735 119 609 66 1   

2023-05-28 6 516 744 119 609 9 0 510 13 

2023-05-29 6 516 768 119 609- 24 0   

2023-05-30 6 516 853 119 610 85 1   

2023-05-31 6 516 915 119 610 62 0   

 

♣ 

ROK 2023 – KONIEC TOMU PIERWSZEGO 

 

 
 

 

 


